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Αθήνα, σήµερα στις 9 Δεκεµβρίου 2016, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.03’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2017».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Στεργίου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι το 2019 50 δισεκατοµµύ-

ρια ευρώ αφαιρούνται από τις τσέπες των συνταξιούχων. Στον
προϋπολογισµό του 2017 προβλέπονται περικοπές από τους
συνταξιούχους 1,64 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Την ώρα, λοιπόν, που η Κυβέρνηση ψηφίζει εδώ έναν ακόµα
προϋπολογισµό µε νέους φόρους και περικοπές για τον λαό µας
και ετοιµάζει νέο χτύπηµα στα εργατικά δικαιώµατα µε τη δεύ-
τερη αξιολόγηση, µόνο ως πρόκληση και κοροϊδία µπορούµε να
πούµε ότι είναι τα κυβερνητικά διαγγέλµατα, που δίνουν ψίχουλα
από τα µατωµένα πλεονάσµατα στους πιο εξαθλιωµένους που η
ίδια η πολιτική σας δηµιουργεί και πολλαπλασιάζει. 

Θέλετε επίσης και µε αυτήν σας την ενέργεια να πείσετε τον
λαό να ξεχάσει κάθε έννοια δικαιώµατος και να συµβιβαστεί µε
τα ελάχιστα, δηλαδή, µε τα ψίχουλα που ανακοίνωσε χθες ο
Πρωθυπουργός. Γιατί η εξαγγελία αυτή έγινε από την Κυβέρ-
νηση και µετά από τη µεγάλη επιτυχία και συµµετοχή των εργα-
ζοµένων στη γενική απεργία την Πέµπτη. Οι συνταξιούχοι, σας
το λέµε καθαρά, θα δώσουν την απάντησή τους γι’ αυτήν την κο-
ροϊδία στο µεγάλο συλλαλητήριο που ετοιµάζουν στις 15 του Δε-
κέµβρη. 

Αλήθεια, συνάδελφοι, πάνω σε ποιο έδαφος θα υλοποιηθεί
ένας ακόµη αντιλαϊκός, αντεργατικός προϋπολογισµός. Για να
δούµε µερικά δικά σας στοιχεία. 

Η έκρηξη της καπιταλιστικής κρίσης οδήγησε σε καταβαρά-
θρωση των αποδοχών όλων των εργαζοµένων. Ο µέσος όρος
των µηνιαίων αποδοχών των εργαζοµένων από το 2009 µέχρι το
2014 µειώθηκε κατά 26,3%, ενώ σε πάρα πολλές περιπτώσεις οι
απώλειες ξεπέρασαν και το 50%. Πάνω από εκατόν είκοσι έξι χι-
λιάδες εργαζόµενοι εργάζονται και ζουν µε µισθούς των 100

ευρώ το µήνα, ενώ πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες µισθωτοί
έχουν αποδοχές µικρότερες από τον άθλιο νοµοθετηµένο µισθό
των 586 ευρώ µεικτά, δηλαδή 490 ευρώ καθαρά το µήνα.

Η τελευταία πενταετία προκάλεσε πραγµατική κατάρρευση
των συλλογικών κλαδικών συµβάσεων εργασίας. Είναι χαρακτη-
ριστικό ότι το 2008 υπήρχαν εκατόν εξήντα µία κλαδικές συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας, που κάλυπταν το σύνολο σχεδόν των
εργαζοµένων στον ιδιωτικό τοµέα. Σήµερα υπάρχουν εν ενεργεία
δεκαοκτώ συµβάσεις οι οποίες καλύπτουν λιγότερο από το 15%
των εργαζοµένων στον ιδιωτικό τοµέα. Το υπόλοιπο 85% των ερ-
γαζοµένων καλύπτονται ή από επιχειρησιακές ή µε ατοµικές συµ-
βάσεις, µε µεγάλη φυσικά µείωση των αποδοχών τους. 

Επίσης, σηµαντικό ρόλο στον µηχανισµό µείωσης των µισθών
παίζουν οι ενώσεις προσώπων. Είναι αποκαλυπτικό το δικό σας
στοιχείο που δείχνει ότι από τα τέλη του 2012 έως τα µέσα του
2014 έχουν συναφθεί, κυρίως µε ενώσεις προσώπων, χίλιες τε-
τρακόσιες σαράντα επιχειρησιακές συµβάσεις, που στη συντρι-
πτική τους πλειοψηφία προβλέπουν µειώσεις έως και 40%. 

Γιατί άραγε έγιναν και είναι σε ισχύ όλες αυτές οι αντεργατικές
ανατροπές; Όπως λέτε όλοι σας, πλην ΚΚΕ, για να διατηρηθεί η
ανταγωνιστικότητα και η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµί-
λων, για να διασωθεί, τελικά, η καπιταλιστική οικονοµία, κατα-
στρέφοντας όµως –και το ξέρετε- συνειδητά τους παραγωγούς
του πλούτου, δηλαδή, τους εργαζόµενους.

Αλήθεια, διερωτόµαστε δεν γνωρίζετε εσείς εργαζόµενους στον
περίγυρό σας, συγγενικά σας πρόσωπα, που είναι σε αυτήν την
εργασιακή ζούγκλα; Σίγουρα έχετε, είναι δύσκολο να µην έχετε.
Τι λέτε σε αυτούς τους εργαζόµενους; Ότι κάνετε σκληρή –γιατί
αυτά µας λένε και αυτά τους λέτε δηµόσια- διαπραγµάτευση µε
το κουαρτέτο, για να επαναφέρετε την ανταγωνιστικότητα της ελ-
ληνικής οικονοµίας, όπως εξάλλου είπε και ο Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος, και για να βγούµε στο ξέφωτο; 

Κρύβετε, όµως, ότι µαζί µε όλα τα άλλα κόµµατα, που ψήφισαν
το τρίτο µνηµόνιο, έχετε δεσµευτεί απέναντι στο κεφάλαιο και
τους εταίρους ότι δεν θα υπάρξει καµµία, µα καµµία επιστροφή
στο προηγούµενο καθεστώς στα εργασιακά. 

Αποκαλυπτική, εξάλλου, ήταν και η δήλωση του κ. Τζανακό-
πουλου ότι το πόρισµα της οµάδας των εµπειρογνωµόνων βρί-
σκεται πολύ κοντά στις θέσεις της Κυβέρνησης. Όµως, το εν
λόγω πόρισµα, όπως και οι θέσεις που κατέθεσε το κουαρτέτο,
µονιµοποιούν τις µέχρι τώρα ανατροπές στα εργασιακά και ταυ-
τόχρονα, µε κριτήριο πάντα την ανταγωνιστικότητα, εισάγουν
νέες µε βασικό στοιχείο την παραπέρα επέκταση της ευελιξίας
στην εργασία σε όλα τα επίπεδα στην αγορά εργασίας. 

Και ξέρετε πολύ καλά τι σηµαίνει κυριολεκτικά η λέξη «ευελι-
ξία» για τον κάθε εργοδότη όταν µάλιστα του έχετε χαρίσει ένα
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τσουβάλι αντεργατικών νόµων. Ευελιξία σηµαίνει όποτε θέλω σε
παίρνω για δουλειά για µία-δύο ώρες, όποτε θέλω σε έχω εκ πε-
ριτροπής εργασία και µια σειρά άλλες τέτοιες αντεργατικές ανα-
τροπές. 

Στον στόχο, όµως, της νέας διαπραγµάτευσης, η οποία κατά
πως λέτε έχει ολοκληρωθεί, βρίσκονται µέτρα που δεν αφήνουν
τίποτα µα τίποτα όρθιο στα εργασιακά. 

Προβλέπονται: Νέα µείωση στον κατώτατο µισθό των 580
ευρώ για τους νεοπροσλαµβανόµενους, τον ονοµάσατε µάλιστα
και υποκατώτατο. Εδραιώνονται και επεκτείνονται ελαστικές
µορφές απασχόλησης, η δουλειά, δηλαδή, λάστιχο µε µισθούς
των 100 και 200 ευρώ. Απελευθέρωση των απολύσεων ώστε η
εργοδοσία να απολύει και να προσλαµβάνει όποτε θέλει και µε
µισθούς που θέλει για όλο και µεγαλύτερο κέρδος. Πλήρης επι-
κράτηση των ατοµικών και επιχειρησιακών συµβάσεων άρα µε-
γαλύτερη µείωση των µισθών. Νέα µείωση σε συντάξεις και τις
κοινωνικές παροχές. Κατάργηση όσων επιδοµάτων έχουν απο-
µείνει και σφαγή στα προνοιακά επιδόµατα. Τέσσερα δισεκατοµ-
µύρια µέτρα σε άµεσους και έµµεσους φόρους. Νέα µεγάλη
µείωση στο αφορολόγητο. Συζητάτε ακόµα να δώσετε και το δι-
καίωµα στους εργοδότες να απαντούν µε lock out στο ιερό δι-
καίωµα των εργαζοµένων στην απεργία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη, σε ένα λεπτό τελει-
ώνω. 

Και επειδή, ξέρετε, ότι τα παραµύθια σας, που πουλάτε τόσον
καιρό προς τον λαό, κάποια στιγµή θα τελειώσουν και στους ανέ-
µους που σπέρνετε θα θερίσετε θύελλες, γι’ αυτό και φέρνετε
νέο συνδικαλιστικό νόµο, ο οποίος θα περιορίζει ως και να απα-
γορεύει τη συνδικαλιστική δράση και το δικαίωµα των εργαζοµέ-
νων στην απεργία. 

Οι αντιλαϊκές προθέσεις της Κυβέρνησης αποκαλύφθηκαν και
την προηγούµενη εβδοµάδα, όπου πήραµε µια ακόµα γεύση των
βέλτιστων πρακτικών που ισχύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
του ευρωπαϊκού κεκτηµένου. Με τροπολογία που έφερε µουλω-
χτά η Υπουργός Εργασίας απελευθερώθηκε η δράση των δου-
λεµπορικών γραφείων. 

Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, που έλεγε ότι µε νόµο θα καταργήσετε τα
δουλεµπορικά γραφεία, τώρα µε νόµο τα κατοχυρώνετε και τα
νοµιµοποιείτε. Ρίχνετε στα νύχια και στα δόντια των δουλεµπο-
ρικών γραφείων ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους και από την άλλη
λέτε ότι δίνετε µάχη για τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Τι
υποκρισία, αλήθεια;

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ παίρνει προς το παρόν ψήφο εµπιστο-
σύνης από το κεφάλαιο, τους εταίρους, την Ευρωπαϊκή Ένωση,
το ΔΝΤ γιατί αποδεικνύεται ικανή να εκτελεί αποστολές όχι µόνο
σε βάρος των εργαζοµένων και των λαϊκών δικαιωµάτων, αλλά
και σε σχέση µε τις επικίνδυνες γεωπολιτικές εξελίξεις και τη
συµµετοχή της χώρας µας σε αυτές. Αυτήν την ψήφο εµπιστο-
σύνης από το κεφάλαιο αναζητούν να πάρουν η Νέα Δηµοκρατία
και τα άλλα αστικά κόµµατα, γι’ αυτό και κατηγορούν την Κυβέρ-
νηση για ολιγωρία, συµφωνώντας όµως στην ουσία της αντιλαϊ-
κής πολιτικής που εφαρµόζεται.

Και συµφωνούν στην ουσία αυτής της στρατηγικής επιλογής,
που είναι η καπιταλιστική οικονοµία και ανάπτυξη, οι οποίες όµως
προϋποθέτουν την τήρηση απαρέγκλιτα όλων των αντεργατικών
µέτρων. 

Αλήθεια, βάζει κάποιο άλλο κόµµα, εκτός από το ΚΚΕ, θέµα
κάλυψης εδώ και τώρα των απωλειών που είχαν οι εργαζόµενοι
και οι συνταξιούχοι την προηγούµενη περίοδο; Βάζει κάποιο
άλλο κόµµα την επαναφορά των κλαδικών συλλογικών συµβά-
σεων; Βάζει κάποιο άλλο κόµµα τη σταθερή και πλήρη απασχό-
ληση µε κατάργηση όλων των ελαστικών µορφών εργασίας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Τι λένε τα υπόλοιπα κόµµατα; Προβάλλετε ως αιτία της κρίσης

τα δικαιώµατα του κεφαλαίου. Τα δικαιώµατα του κεφαλαίου
έχετε στο επίκεντρό σας, γι’ αυτό και έχετε αυτή την πολιτική επι-
λογή. Γι’ αυτό και όλοι µαζί έχετε ψηφίσει το τρίτο µνηµόνιο και

όλα αυτά τα µέτρα που προστέθηκαν στα δύο προηγούµενα. 
Εµείς φέραµε στη Βουλή και ας προκαλούµε την πρόταση

νόµου των πεντακοσίων είκοσι συνδικαλιστικών οργανώσεων, η
οποία προβλέπει ακριβώς την κατάργηση όλων αυτών των αντι-
λαϊκών µέτρων και την επαναφορά των κλαδικών συλλογικών
συµβάσεων. Δεν τη φέρατε φυσικά στη Βουλή, γιατί διαφωνείτε
µε την ουσία και το περιεχόµενο της πρότασής µας. Αποδεικνύε-
ται, λοιπόν, ότι όλοι σας είσαστε στην απέναντι πλευρά απ’ αυτή
των εργαζοµένων, στην πλευρά της καπιταλιστικής οικονοµίας,
που κριτήριό της είναι το κέρδος. 

Η άλλη πρόταση, η δική µας πρόταση, προβάλλεται από εµάς.
Λέµε καθαρά ότι για όσο κουµάντο στην οικονοµία κάνουν οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι, για όσο θα βρίσκονται στο σβέρκο του λαού
µας, η κατάσταση θα επιδεινώνεται. Προβάλλουµε την ανάγκη
σήµερα να συµπορευθούν η εργατική τάξη και ο λαός µας µε το
ΚΚΕ στον αγώνα για να γίνουν ιδιοκτησία της τα εργοστάσια, τα
µέσα µαζικής παραγωγής, για να αξιοποιηθούν όλες οι παραγω-
γικές δυνατότητες της χώρας µας, ώστε µε τη δική της εξουσία
και µε εργαλείο τον κεντρικό σχεδιασµό να ικανοποιήσει τις
πραγµατικές της ανάγκες. 

Με αυτή τη µορφή οργάνωσης της οικονοµίας, µε την εργα-
τική τάξη στην εξουσία, µόνο τότε θα λυθούν οριστικά τα µεγάλα
αδιέξοδα που έχουν προκαλέσει τα βάρβαρα µέτρα και η καπι-
ταλιστική σας οικονοµία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Όµως, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να σας ενηµερώσω ότι

υπάρχει υπόλοιπο τριών Βουλευτών από χθες. 
Επίσης, η Διάσκεψη των Προέδρων είχε ρυθµίσει να µιλήσουν

όλοι οι Βουλευτές επτά λεπτά. Και αυτό είναι θετικό, διότι άλλες
φορές γίνεται περικοπή του χρόνου. Πρέπει, όµως, να υπάρχει
και σεβασµός προς τους Βουλευτές που πρέπει να µιλήσουν και
αυτοί για επτά λεπτά, οπότε να µην φτάνουµε στα δέκα λεπτά,
όπως έγινε τώρα µε τον κ. Στεργίου, διότι δηµιουργούµε θέµα
για τους υπόλοιπους Βουλευτές. Γενικώς, να πω ότι αυτή η θέση
δεν είναι σωστή, να µιλάµε εµείς παραπάνω και οι άλλοι να µη
µπορούν να µιλήσουν για τον κανονικό τους χρόνο, που είναι
επτά λεπτά. Η παράκληση, λοιπόν, είναι να τηρήσουµε τον χρόνο
µε κάποια ανοχή ενός λεπτού, για να  µιλήσουµε όλοι. 

Μετά τον κ. Στεργίου, ακολουθεί ο κ. Ψυχογιός, Βουλευτής
της ΣΥΡΙΖΑ, µε την παράκληση για την τήρηση του χρόνου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προ-
σπαθήσω να είναι συνεπής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, έχουµε µπρο-
στά µας έναν προϋπολογισµό µε πραγµατικά δηµοσιονοµικούς
περιορισµούς µέσα στο πλαίσιο και της συµφωνίας µε τους θε-
σµούς, ο οποίος βέβαια δεν είναι ο µοναδικός προϋπολογισµός
αυτή τη στιγµή στην Ευρώπη που έχει δηµοσιονοµικούς περιο-
ρισµούς, είτε είµαστε σε µνηµόνιο είτε δεν είµαστε. Είναι ένα σύ-
νολο προϋπολογισµών των κρατών, όπως είναι και στην Ιταλία
που είχαµε την ευκαιρία µε συναδέλφους να συζητήσουµε στο
Παρίσι στην κοινοβουλευτική συνέλευση του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης, όπου και εκεί υπάρχουν συγκεκριµένοι περιορισµοί, συγ-
κεκριµένες πολιτικές λιτότητας. 

Δεν µπορεί, όµως, κανείς να παραγνωρίσει και το κοινωνικό
πρόσηµο του συγκεκριµένου προϋπολογισµού, ο οποίος διαπνέ-
εται και από κοινωνική δικαιοσύνη, αλλά και από την ενίσχυση
του κοινωνικού κράτους. 

Παραθέτω τα παρακάτω νούµερα, τα οποία νοµίζω ότι αποδει-
κνύουν µε τον καλύτερο τρόπο την παραπάνω τοποθέτησή µου.
Επιπλέον 300 εκατοµµύρια ευρώ για δαπάνες σε υγεία, παιδεία
και πρόνοια. Άλλα 100 εκατοµµύρια παραπάνω για την προστα-
σία της πρώτης κατοικίας και για ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα,
για να συµπληρώσουµε τις δόσεις των υπερχρεωµένων νοικοκυ-
ριών που δεν µπορούν να αποπληρώσουν οι ίδιοι οι πολίτες. Είναι
πολύ σηµαντική αυτή η ενίσχυση και µαζί µε τον εξωδικαστικό
µηχανισµό µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που ετοιµάζουµε θα
δώσουν σοβαρή προστασία και στην πρώτη κατοικία και στα
υπερχρεωµένα νοικοκυριά. 

Τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις στην υγεία και άλλες πέντε χι-
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λιάδες στους υπόλοιπους τοµείς. 
Όσον αφορά την αναπτυξιακή πολιτική, πρέπει να επισηµανθεί

ότι το 2017 αναµένεται να πέσουν στην οικονοµία περίπου 6 δι-
σεκατοµµύρια ευρωπαϊκών πόρων. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων υπολογίζεται στο 1 δισεκατοµµύριο, είναι δηλαδή
αυξηµένο κατά 250 εκατοµµύρια ευρώ, ένα ποσό εντελώς αντι-
παραθετικό µε αυτό των προηγούµενων κυβερνήσεων, αν λά-
βουµε υπ’ όψιν µας την τεράστια µείωση που είχε υποστεί την
τελευταία πενταετία. 

Αυτά προκύπτουν και από τις τοποθετήσεις του αρµόδιου
Υπουργού του κ. Χαρίτση, όπως επίσης και η ενεργοποίηση
πόρων ύψους 9 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µέχρι το τέλος του 2016
από το ΕΣΠΑ, ένα ποσό οµολογουµένως εντυπωσιακό και καθό-
λου αµελητέο, όπως επίσης και το ποσοστό απορροφητικότητας
που επέδειξε η ελληνική Κυβέρνηση και η ελληνική πολιτεία γι’
αυτά τα προγράµµατα.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπολογισµός δεν
είναι µόνο λογιστικοί αριθµοί. Όπως είναι φανερό και από τα πα-
ραπάνω, προϋπολογισµός είναι και η γενικότερη στοχοθεσία
µιας Κυβέρνησης για την πολιτική που πρόκειται να διαγράψει
το επόµενο έτος στους διάφορους τοµείς.

Θα ήθελα, λοιπόν, να εστιάσω σε δυο από αυτούς για διαφο-
ρετικούς λόγους. Ο πρώτος είναι το προσφυγικό και η µετανα-
στευτική πολιτική. Οι εξελίξεις του τελευταίου ενάµιση χρόνου
στο προσφυγικό έχουν καταστήσει τη µεταναστευτική πολιτική
ως ένα από τους πιο κρίσιµους τοµείς για τη χώρα µας.

Στο άρθρο 2 του σχεδίου νόµου του προϋπολογισµού προβλέ-
πονται 39 εκατοµµύρια ευρώ για το Υπουργείο Μεταναστευτικής
Πολιτικής στον τακτικό προϋπολογισµό και 25 εκατοµµύρια ευρώ
στον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων.

Επίσης, όπως γνωρίζετε αντλούµε κονδύλια και από τα ταµεία
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ανθρωπιστική βοήθεια και
την ανθρωπιστική ενίσχυση του προσφυγικού, το DG ECO και
DG HOME, που ξέρετε πολύ καλά και έχουµε συζητήσει και σε
προηγούµενες ευκαιρίες µε επερωτήσεις.

Το νεοσυσταθέν Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής θα
επικεντρωθεί την επόµενη χρονιά στη βέλτιστη συγκρότηση των
δοµών του και τη στελέχωσή τους µε έµφαση στην υπηρεσία
ασύλου, η οποία πρέπει να επιταχυνθεί και να ενισχυθεί και από
την Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά τη στελέχωση, αλλά και την
υπηρεσία υποδοχής και ταυτοποίησης. 

Κύριος στόχος µας παραµένει η βελτίωση των συνθηκών δια-
βίωσης των προσφύγων, που εισήλθαν στη χώρα µας µε τον ορι-
σµό συντονιστών στα κέντρα φιλοξενίας που ξεκίνησε ήδη στα
νησιά, αλλά και την οργάνωση των δοµών µε κανονισµούς λει-
τουργίας. 

Βασική προτεραιότητα αποτελεί η προστασία των ευάλωτων
οµάδων και ιδιαιτέρως των ασυνόδευτων ανηλίκων. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, πρέπει να προχωρήσουµε άµεσα στην εφαρµογή των
διατάξεων του ν.4375/2016 που προβλέπει τις σχετικές διατά-
ξεις.

Επιπροσθέτως, ειδικό βάρος θα δοθεί και στην προώθηση πο-
λιτικών ένταξης για τους πρόσφυγες σε συνεργασία µε τα
Υπουργεία Παιδείας και Εσωτερικών, ώστε να µπορούν αξιοπρε-
πώς να ζήσουν και να ενταχθούν στη χώρα µας πριν τη µετεγκα-
τάστασή τους ή και αν χρειαστεί να τους φιλοξενήσουµε και να
τους κρατήσουµε κάποιους εδώ µετά τη διαδικασία του ασύλου.

Όλα τα παραπάνω θα υλοποιηθούν µε µια σειρά από νοµοθε-
τικές και διοικητικές πρωτοβουλίες, που είναι αναγκαίο να ολο-
κληρωθούν το ταχύτερο δυνατό. Να υπενθυµίσω σε αυτό το
σηµείο και µια ουσιώδη πρωτοβουλία όσον αφορά στο σκέλος
των δηµοσίων επενδύσεων που το αρµόδιο Υπουργείο σχεδιάζει
να χρηµατοδοτήσει και αφορά σε έργα και δράσεις για την ανα-
κούφιση των δήµων της χώρας που έχουν αυξηµένες ανάγκες
λόγω του προσφυγικού. Το κονδύλι αυτό θα είναι της τάξης των
10 εκατοµµυρίων ευρώ και σε συνδυασµό µε την αναστολή της
εφαρµογής της αύξησης του ΦΠΑ στα νησιά νοµίζω ότι δίνει
αυτό που αξίζει σε αυτούς τους δήµους και σε αυτά τα νησιά για
όλα όσα πρόσφεραν µέχρι τώρα στο προσφυγικό.

Αυτές οι δράσεις πρέπει να δροµολογηθούν, όπως προανέ-
φερα άµεσα, ώστε να εξοµαλύνουν τις δυσκολίες που βιώνουν

τόσο οι πρόσφυγες όσο και οι κάτοικοι των ελληνικών νησιών.
Ως Αριστερά πρέπει να έχουµε ως κύριο µέληµά µας τη δια-

χείριση του ζητήµατος πάνω απ’ όλα µε ανθρωπιά και µε πλήρη
σεβασµό των δικαιωµάτων των προσφύγων. Άλλωστε, αυτές οι
υποχρεώσεις απορρέουν και ηθικά και νοµικά από τα διεθνή κεί-
µενα και θα πρέπει όχι να επιµερίσουµε τον φόβο όπως προανέ-
φερε χθες και η κ. Χριστοδουλοπούλου από το Βήµα της Βουλής,
αλλά να επιµερίσουµε την ευθύνη και στην Ευρώπη αλλά και
εσωτερικά.

Μια σύντοµη αναφορά και στο κοµµάτι του αθλητισµού, όπου
από τον Φεβρουάριο του 2015 ως σήµερα το Υφυπουργείο και η
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού έχουν υλοποιήσει µια σειρά πρω-
τοβουλίες, οι οποίες έχουν αρχίσει να αναδιαµορφώνουν την ει-
κόνα του ελληνικού αθλητισµού.

Σύντοµα θα κατατεθεί προς ψήφιση ο νέος αθλητικός νόµος,
που θα ρυθµίζει σηµαντικά ζητήµατα του ερασιτεχνικού κυρίως
αθλητισµού, όπου και εγώ έχω υπηρετήσει για αρκετά χρόνια και
γνωρίζω τη σηµασία του, µεταξύ των οποίων και το εκλογικό σύ-
στηµα της απλής αναλογικής. Θα µπει τέλος στην κατασπατά-
ληση του δηµοσίου χρήµατος στον αθλητισµό, µέσω των
επιχορηγήσεων στις αθλητικές οµοσπονδίες µε συγκεκριµένα
κριτήρια και έλεγχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρωθεί το Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Φορέων
–ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος- που είναι
µια ηλεκτρονική πλατφόρµα µε ελεύθερη πρόσβαση σε όλο τον
κόσµο. Νέες υποδοµές και έργα στην περιφέρεια θα προχωρή-
σουν όχι στη λογική του «όλα τα έργα σε έναν νοµό ή σε έναν
δήµο» αλλά στη λογική των πολλών και µικρών έργων ανά την
επικράτεια, µε διαβούλευση µε τους τοπικούς φορείς.

Τέλος, θα δώσουµε τη µάχη µέχρι τέλους για την κάθαρση στο
ελληνικό ποδόσφαιρο που είναι µια πολύ δύσκολη διαδικασία,
αλλά που έχει αρχίσει να έχει αποτελέσµατα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ότι
παρά τις δυσκολίες -και γνωρίζουµε πολύ καλά τις δυσκολίες και
τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας- εµείς παραµένουµε και
είµαστε αναπόσπαστο κοµµάτι της κοινωνίας αυτής, την ακούµε,
την αφουγκραζόµαστε και γνωρίζουµε πολύ καλά ότι ξέρουν και
εκείνοι τη µάχη που δίνουµε και εντός και εκτός Ελλάδος. Όσο,
λοιπόν, αυτός ο πόλεµος και από µέρους της Αντιπολίτευσης
αλλά και από τα ΜΜΕ και τους θεσµούς θα συνεχίζεται, εµείς θα
ξέρουµε ότι δεν έχουµε ενσωµατωθεί, ότι συνεχίζουµε τη µάχη
που δίνουµε και προχωράµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Ο κύριος Γεωργαντάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τη χθεσινή προσπάθεια του Πρωθυπουργού να αποκτή-

σουµε µια ωραία ατµόσφαιρα εδώ, νοµίζω ότι µέσα σε λίγες
ώρες αυτή η προσπάθεια έχει εξανεµιστεί και πρέπει να δούµε
την ωµή πραγµατικότητα.

Είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω πρώτα στην Υπουργό Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, την κυρία Γεροβασίλη, για µερικά
στοιχεία που χρησιµοποίησε χθες για να δείξει την κατάσταση
στο δηµόσιο, τα οποία είναι ψευδέστατα. Υποχρεώνοµαι να το
πω και θα το αποδείξω αµέσως. 

Ένα θέµα, το οποίο απασχόλησε και σε ουσιαστικό αλλά και
σε συµβολικό επίπεδο την κοινωνία µας τους τελευταίους µήνες,
είναι το ζήτηµα των µετακλητών υπαλλήλων των υπουργείων.
Ακούστηκαν πολλά γιατί, όπως γίνεται κατανοητό, µια κοινωνία,
η οποία υποφέρει, δεν µπορεί να δεχτεί µια τέτοια υπέρµετρη
επιβάρυνση από µια αύξηση µετακλητών υπαλλήλων, η οποία
πολλές φορές δεν είναι και δικαιολογηµένη ή µάλλον τις περισ-
σότερες δεν είναι και δικαιολογηµένη.

Χθες, λοιπόν, η κυρία Υπουργός από αυτό εδώ το Βήµα ανέ-
φερε ότι, πράγµατι, ο αριθµός των µετακλητών υπαλλήλων για
πρώτη φορά έχει περάσει τον αριθµό των δύο χιλιάδων, συγκε-
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κριµένα δύο χιλιάδες εξήντα επτά, αλλά το αιτιολόγησε ως εξής:
ότι για πρώτη φορά δεν καταγράφονται απλά και µόνο οι µετα-
κλητοί, αλλά και οι επιστηµονικοί συνεργάτες και οι ειδικοί συ-
νεργάτες, οι οποίοι παλιά δεν καταγράφονταν στη συγκεκριµένη
αυτή εφαρµογή. Ουδέν ψευδέστερον αυτού!

Έχω στα χέρια µου µια απάντηση του προηγούµενου Υπουρ-
γού, του κυρίου Βερναρδάκη, µε ηµεροµηνία Φεβρουάριος του
2016, ο οποίος σε ερώτηση Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας
απαντά επί του αριθµού των µετακλητών και για να αιτιολογήσει
την αύξηση στα τέλη του 2015 στον αριθµό των µετακλητών
υπαλλήλων, δηλαδή από τον Οκτώβριο του 2015 χίλιοι πεντακό-
σιοι εβδοµήντα οκτώ, τον Νοέµβριο χίλιοι οκτακόσιοι δεκατέσ-
σερις και τον Δεκέµβριο χίλιοι εννιακόσιοι ένας, ως απάντηση και
ως δικαιολογία παραθέτει το γεγονός ότι για πρώτη φορά βά-
ζουµε πλέον στους µετακλητούς όλους, και τους ειδικούς συνερ-
γάτες και τους επιστηµονικούς. Άρα, ακόµη και αν είναι αληθές
ότι έγινε σε µια εφαρµογή ενιαία όλο αυτό, αυτό έγινε ήδη από
τον Δεκέµβριο του 2015.

Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση του κ. Βερναρδάκη.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό σηµαίνει ότι οι χίλιοι εννιακόσιοι ένας τον Δεκέµβριο του
2015 είναι ήδη δύο χιλιάδες εξήντα επτά. Μπορεί ο αριθµός των
εκατόν εξήντα έξι επιπλέον να µη φαίνεται ιδιαίτερα µεγάλος.
Όµως, ξέρουµε πολύ καλά ότι σε σχέση µε τον συνολικό αριθµό
των µετακλητών και είναι πολύ µεγάλος και είναι µεγάλη η επι-
βάρυνση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εκατόν εξήντα άτοµα! Λες ψέ-
µατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι αληθέστατος, κύριε Παπαδό-
πουλε. Είναι µε χαρτιά, είναι µε έγγραφα. Εκατόν εξήντα έξι είναι,
τουλάχιστον, µε βάση τα στοιχεία τα δικά σας, για τα οποία δια-
τηρούµε πολλές επιφυλάξεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μπράβο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το µπράβο θα σας το πει η ελλη-

νική κοινωνία κάποια στιγµή.
Πέραν αυτού, όµως, έχουµε µια επιδροµή προς ό,τι έχει να

κάνει µε το δηµόσιο απ’ αυτήν την Κυβέρνηση. Και δεν έχει να
κάνει µόνο µε τους µετακλητούς, αλλά έχει να κάνει µε την προ-
σπάθεια για τη δηµιουργία µιας νέας γενιάς συµβασιούχων µε
την ψεύτικη, πολλές φορές, προσδοκία της νοµιµοποίησής τους.

Ήδη κατατέθηκαν ερωτήσεις γιατί παραβιάζοντας ευθέως και
το Σύνταγµα και τους σχετικούς νόµους, µέσω βουλευτικών τρο-
πολογιών οι οποίες ξέρουµε πολύ καλά ότι δεν έχουν την έκθεση
δηµοσιονοµικής επιβάρυνσης, έχουµε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου, οι οποίες µπορεί να έχουν κριθεί µόνο από ένα δικαστήριο.
Δεν κρίθηκαν, δηλαδή, αµετακλήτως και παρ’ όλο που κρίθηκαν
µόνο από ένα δικαστήριο, χωρίς να γίνει καµµία αιτιολόγηση της
σκοπιµότητας ή της αναγκαιότητας της προσλήψεώς τους και
χωρίς να τηρηθεί η διαδικασία του ΑΣΕΠ, για την οποία µάλλον
έχει µια αλλεργία ο ΣΥΡΙΖΑ, µονιµοποιούνται µε βουλευτικές τρο-
πολογίες, οι οποίες έρχονται σωρηδόν. Το ΑΣΕΠ ουσιαστικά το
έχετε παραγκωνίσει. Δεν το χρησιµοποιείτε πουθενά, ούτε εκεί
που πρέπει να το χρησιµοποιήσετε και, βεβαίως, όλο αυτό έχει µια
σκοπιµότητα συγκεκριµένη, η οποία νοµίζω ότι έχει γίνει εµφανέ-
στατη στην ελληνική κοινωνία, αλλά δεν θα την επιτρέψουµε άλλο
να συνεχιστεί.

Υπήρξαν δύο νοµοθετήµατα, που έφερε η Κυβέρνηση µέσα
στο 2016, για τη δηµόσια διοίκηση. Το ένα είναι το περίφηµο Μη-
τρώο Επιτελικών Στελεχών του Δηµοσίου, το οποίο δηµιούργησε
επιπλέον δοµές αχρείαστες. Δηµιούργησε τους λεγόµενους δι-
οικητικούς γραµµατείς, οι οποίοι θα λειτουργούν παράλληλα µε
τους γενικούς γραµµατείς, οι οποίοι θα έχουν και αναπληρωτές
διοικητικούς γραµµατείς. Δεν λειτούργησε ποτέ το περίφηµο µη-
τρώο, που από τη δεξαµενή του δηµοσίου θα έπαιρνε τα στελέχη
τα οποία θα έπαιρναν θέσεις ευθύνης. Έπρεπε να λειτουργήσει
από 31 Ιουλίου. Σήµερα έχουµε Δεκέµβριο. Δεν έχει λειτουργή-
σει και εξακολουθούν οι διορισµοί να γίνονται µε τα γνωστά δικά
σας κριτήρια. Βεβαίως, η έκφραση που υπήρχε στην αιτιολογική

έκθεση του νοµοσχεδίου ότι «πάµε προς µια αποκοµµατικοποί-
ηση του Δηµοσίου» έχει γίνει ανέκδοτο για όλους τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους. 

Προχθές ψηφίστηκε και το νοµοσχέδιο για την κινητικότητα
στο δηµόσιο, το οποίο, επίσης, έχει πάρα πολλά ζητήµατα, τα
οποία δεν τα επιλύει το ίδιο το νοµοσχέδιο και όπως αναφέρθηκε
από πάρα πολλούς, δηµιουργεί πάλι µια νέα δυνατότητα παρεµ-
βάσεων στις µετακινήσεις των δηµοσίων υπαλλήλων χωρίς κα-
νένα αντικειµενικό κριτήριο και χωρίς καµµία αξιοκρατία.

Αυτό το οποίο επιχειρείτε είναι µια επέλαση στο δηµόσιο. Οι
δηµόσιοι υπάλληλοι, ξέρετε, έχουν αρχίσει και αντιλαµβάνονται
ότι αυτό το οποίο µπορεί να περισώσει και τους µισθούς τους
και την αξιοπρέπειά τους και τον αυτοσεβασµό τους είναι µια κυ-
βέρνηση η οποία πραγµατικά θα κάνει ό,τι πρέπει για την πραγ-
µατική οικονοµία της χώρας. 

Αν η πραγµατική οικονοµία δεν λειτουργήσει, αν δεν µεγαλώ-
σει η πίτα, η πίτα, που µοιράζεται σε όλους µας, τότε µε τον
«κόφτη», τον οποίον εσείς έχετε ψηφίσει, είναι βέβαιο ότι µαζί µε
όλους τους υπόλοιπους Έλληνες θα έλθουν σε πολύ δυσµενή
θέση και οι δηµόσιοι υπάλληλοι και οι συνταξιούχοι. Ο κόφτης
έχει ψηφιστεί. Πρέπει πλέον να προσβλέπουµε όλοι µόνο σε µια
κυβέρνηση που µπορεί να ανατάξει την οικονοµία.

Σε σχέση µε τις χθεσινές εξαγγελλίες, είµαι υποχρεωµένος να
αναφέρω και κάτι, που αφορά το Κιλκίς. Πολύ σωστά είπε ο Πρω-
θυπουργός ότι τα νησιά του βορείου και ανατολικού Αιγαίου είναι
αυτά που σήκωσαν την προσφυγική κρίση και πρέπει να τους
δοθεί µια ανάσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, µέσα σ’ όλα αυτά που δίνει ο Πρωθυπουργός καλό είναι

να βρει και εκείνες τις λίγες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ που
οφείλονται εδώ και δύο χρόνια στους αγρότες της Ειδοµένης
των οποίων είχαν καταπατηθεί τα αγροκτήµατα. Έχουν λάβει χί-
λιες υποσχέσεις για την αποκατάστασή τους. Είναι πολύ λίγες
εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ. Όµως, η επίσηµη δικαιολογία είναι
ότι δεν µπορούν να βρουν κωδικό για να κάνουν αυτήν την πλη-
ρωµή.

Έχετε τόση φαντασία σε όλα τα ζητήµατα. Βρείτε έναν κωδικό
για να αποζηµιώσετε και τους αγρότες της Ειδοµένης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Γεωργαντά, ιδιαίτερα για τη συνέπεια του χρόνου.

Ο κ. Σκανδαλίδης, Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ακόµα ηχούν στα αυτιά µας οι εξαγγελίες του σηµερινού
Πρωθυπουργού λίγες µέρες πριν εγκατασταθεί στο Μέγαρο Μα-
ξίµου. Στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2015 ο κ. Τσί-
πρας συµπύκνωσε τη στρατηγική επαγγελία του ΣΥΡΙΖΑ σε µια
φράση: «Εµείς θα φέρουµε λεφτά χωρίς µνηµόνιο». Τα λεφτά θα
τα φέρνατε στην αρχή διαγράφοντας το χρέος, µετά διαγράφον-
τας, τουλάχιστον, το µισό, πιο πρόσφατα διαγράφοντας ένα
τµήµα του.

Η απόφαση του Eurogroup αποµυθοποίησε τη ικανότητα να
διαπραγµατευτείτε το χρέος, έστω και µε τους συντριπτικά κα-
λύτερους όρους του 2012. Το αποτέλεσµα είναι τραγικό: Μικρή
ελάφρυνση και τη χρηµατοδότηση αναγκών µέχρι το 2060 και σε
αντιστάθµισµα ένα νέο µνηµόνιο µε δυσβάσταχτους όρους, δέ-
σµευση για πολύχρονη διατήρηση του πρωτογενούς πλεονάσµα-
τος στα επίπεδα του 3,5% του ΑΕΠ, όταν γνωρίζατε και λέγατε
ότι ούτε ο προϋπολογισµός του 2017 δεν µπορεί να ανταποκριθεί
σε τέτοια µεγέθη, εγκατάλειψη της εξαγγελίας για µακροπρόθε-
σµα µέτρα για το χρέος.

Και τώρα τι περιµένουµε; Περιµένουµε ένα νέο µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα, που θα βασιστεί στη δεύτερη αξιολόγηση και τα
δραµατικά µέτρα ενός νέου µνηµονίου που θα το συνοδεύει. Πού
βρίσκεται η θεωρία περί επονείδιστου και επαχθούς χρέους; Τι
απέγινε η διεθνής διάσκεψη που θα υποχρέωνε τους δανειστές
να αλλάξουν στάση; Πέρασαν δυο χρόνια. Στην ίδια συζήτηση
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για τον προϋπολογισµό του 2017 ποιο είναι το αποτέλεσµα της
πολιτικής σας που φόρτωσε τη χώρα µε επιπλέον 40 έως 100 δι-
σεκατοµµύρια, σύµφωνα µε τους υπολογισµούς διάφορων οικο-
νοµολόγων; Θα σας τα πω µε µια φράση. Θα φέρνατε λεφτά
χωρίς µνηµόνιο και φέρατε µνηµόνιο χωρίς λεφτά και µάλιστα
περισσότερα του ενός µνηµόνια και πολύ χειρότερα στις δεσµεύ-
σεις και µε παράδοση, ταυτόχρονα, της χώρας στους κόφτες και
στην απόλυτη εξουσιοδότηση του Ταµείου.

Είναι η µεγάλη ήττα, η ολοκληρωτική ήττα της στρατηγικής,
που έφερε αυτήν την Κυβέρνηση στην εξουσία και έµεινε µόνο η
µονότονη επωδός, που συνοδεύει κάθε λαϊκή κινητοποίηση και
που καταγράφηκε προχθές σε ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ: «Κα-
λούµε τον λαό να διαδηλώσει κατά της πολιτικής των µνηµονίων
και της λιτότητας». Αν δεν ήταν τραγικό, θα έλεγα ότι πρόκειται
για φάρσα.

Χθες ζήσαµε άλλο ένα διάγγελµα του Πρωθυπουργού. Τι άλλο
από οµολογία ήττας είναι αυτή η ποµπώδης εξαγγελία; Χρει-
άστηκε διάγγελµα για να βαφτίσει τη διανοµή 617 εκατοµµυρίων
στους πενόµενους συνταξιούχους ως δέκατο τρίτο µισθό, λες
και ο µισθός είναι εφάπαξ εισφορά και την αναστολή για έναν
χρόνο της αύξησης του ΦΠΑ ως επαναστατική πράξη, την οποία
µάλιστα καταθέσαµε ως πρόταση εδώ και πολύ καιρό κι εµείς!

Όταν την ίδια στιγµή από την άλλη τσέπη αφαιρεί 2,1 δισεκα-
τοµµύρια µε υπέρµετρους έµµεσους φόρους, ελαττώνει τις κατώ-
τερες συντάξεις και περικόπτει 1,6 δισεκατοµµύρια από την
κοινωνική ασφάλιση, όταν παίρνει από τους φτωχούς για να δελε-
άσει τους πιο φτωχούς, ενώ ταυτόχρονα διαλύεται η µεσαία τάξη
και χάνεται κάθε παραγωγική ικανότητα της χώρας, όταν οι δαπά-
νες για το κοινωνικό κράτος όχι µόνο παραµένουν στάσιµες, αλλά
επιπλέον η καθηµερινή διαχείριση µετέτρεψε τους φορείς τους,
σχολεία, νοσοκοµεία, δοµές απασχόλησης και συνταξιοδότησης
σε ερείπια, όταν ανατρέπεται δραµατικά η σχέση άµεσων και έµ-
µεσων φόρων, βαραίνοντας αποκλειστικά το οικογενειακό και ατο-
µικό εισόδηµα των ασθενέστερων τάξεων και στρωµάτων, τι
σχέση έχει ο προϋπολογισµός, που καταθέσατε και υποστηρίζετε
µε την πραγµατική Αριστερά; Πού βρίσκεται η ανακατανοµή του
πλούτου και η αναδιανοµή του εισοδήµατος που γράφει και το τε-
λευταίο εγχειρίδιο πολιτικής οικονοµίας; Πώς µπορεί να δικαιολο-
γηθεί αυτή η πολιτική ως κοινωνική, ως πραγµατική Αριστερά;

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι ο προϋπολογισµός είναι αναπτυ-
ξιακός και µάλιστα προβλέπει υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης το
2017. Διερωτώµαι από πού προκύπτει αυτή η φανταστική εικόνα.
Η ανάπτυξη έχει ορισµένες απαρέγκλιτες προϋποθέσεις για να
επισυµβεί. Πρώτον, ρευστότητα στην αγορά. Πώς; Με τα capital
controls; Δεύτερον, άµεσες, γρήγορες και αποτελεσµατικές επεν-
δύσεις. Πώς; Με τα εµπόδια που υψώνονται στην κυβερνητική πο-
λυφωνία;  Με το κράτος εµπόδιο στην ανάπτυξη; Στον ρυθµό
χελώνας των ιδιωτικοποιήσεων; Με αξιοποίηση του παραγωγικού
και αναπτυξιακού δυναµικού της χώρας. Πώς; Με την εξαγωγή
στο εξωτερικό του πολύτιµου κεφαλαίου της γνώσης της νέας γε-
νιάς; Τη φυγή των επιχειρήσεων; Τους αργούντες διαθέσιµους πό-
ρους; Με τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις το κράτος στο
φορολογικό σύστηµα που να προωθούν την ανάπτυξη και να ξε-
περνούν τη γραφειοκρατία. Πώς; Με τη στασιµότητα, την πολυ-
νοµία, τους µικροκοµµατικούς διορισµούς, τη θεσµική δυστοκία,
την παντελή απουσία µεταρρυθµιστικής πνοής, τον λαβύρινθο των
γραφειοκρατικών διαδικασιών; 

Η θεωρία ότι η οικονοµία έπιασε πάτο και τώρα ήλθε η ώρα να
εκτιναχθεί, το πολύ να δικαιώσει πρόσκαιρα κάποιους αριθµούς.
Την τριτοκοσµοποίηση και φτωχοποίηση, όµως, της χώρας δεν
τη σταµατά. Και το ερώτηµα είναι: Μπορεί από µόνη της, µια κυ-
βέρνηση αντιφατικών δυνάµεων, ένα πολιτικό σύστηµα προση-
λωµένο στην προσπάθεια να δικαιώσει το χθες, µια δηµοκρατία
που οι θεσµοί της βρίσκονται σε συνθήκες κρίσης και αποδιάρ-
θρωσης, να σταµατήσει τον κατήφορο, να αναστρέψει αυτήν την
πορεία; Να, γιατί επιβάλλεται εθνική συνεννόηση για τις τοµές
που απαιτούνται και κυρίως, τις δύσκολες αποφάσεις και πρα-
κτικές που τις υλοποιούν.

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, νιώθω το χρέος να
κλείσω αυτήν µου την παρέµβαση µε το πολιτικό περιβάλλον
αυτής της συζήτησης. Σε µια εποχή που µαύρα σύννεφα σω-

ρεύονται στον ορίζοντα, σε µια εποχή που η Ευρώπη ζει το τέλος
του Μάαστριχ, που αµφισβητείται ισχυρά, αλλά αδυνατεί να συ-
νάψει µια νέα προοδευτική συνθήκη, σε µια εποχή που η περιοχή
µας έρχεται ξανά στο επίκεντρο νέων στρατηγικών διακανονι-
σµών, η Ελλάδα αντιδρά µε οπερετικές συναινέσεις ή επικίνδυνες
γυµναστικές έντασης. Σε µια εποχή, που στον άνισο και παράλογο
κόσµο των συστηµικών συµφερόντων αντιπαρατίθεται ένας αντι-
συστηµικός λαϊκισµός χωρίς χρώµα ή µάλλον γκρίζος, που οδηγεί
τις κοινωνίες σε συντηρητικά αντανακλαστικά και ξυπνά φαντά-
σµατα του παρελθόντος, σε µια εποχή που η αναζήτηση του και-
νούριου προσωποποιείται σε επίδοξους µεταρρυθµιστές ή
ριζοσπάστες λαϊκιστές, που στο όνοµα της ανανέωσης ανεβαίνουν
και σβήνουν ως διάττοντες αστέρες, σε µια εποχή που η Ελλάδα
ενώ αποδυναµώνεται, υποβαθµίζεται και περιθωριοποιείται, εξα-
κολουθεί να διχάζεται µε το βλέµµα στραµµένο στο χθες, από ένα
πολιτικό σύστηµα αυτιστικό, που αδυνατεί να υπερβεί τον εαυτό
του, θα το πω καθαρά: ο τόπος βιώνει βαθιά κρίση ηγεσίας. 

Το καθήκον των κοινοβουλευτικών δυνάµεων είναι να υψώ-
σουν το ανάστηµά τους και να ανοίξουν έναν νέο δρόµο απέναντι
στη δεξιά παλινόρθωση για τον αντισυστηµικό λαϊκισµό. Και αν
δεν τον βρουν τον δρόµο, να τον δηµιουργήσουν. Η ανασυγκρό-
τηση της Δηµοκρατικής Προοδευτικής Παράταξης δεν είναι υπό-
θεση που αφορά ένα απλό κόµµα. Είναι ζωτικής σηµασίας
ανάγκη για την πορεία της χώρας. Και όσοι από εµάς είµαστε
ταγµένοι να την υπηρετήσουµε, πιστεύω ότι πρέπει να πάµε τον
δρόµο µέχρι το τέλος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος

Ρίζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι,…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και κυρίες, δεν βλάπτει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Και κυρίες, συγγνώµη. Και µάλιστα, κυ-

ρίες ιδιαίτερης βαρύτητας.
Πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου, ας κάνουµε κι ένα σχόλιο για

τα χθεσινά, που αφορούν τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού.
Προκάλεσαν κάποια αµηχανία βλέπω στους συνάδελφους της
Αντιπολίτευσης. Νοµίζω ότι ήταν µέτρα οφειλόµενα στον ελλη-
νικό λαό. Καλύπτουν µέρος των απωλειών του, στηρίζουν τους
χαµηλοσυνταξιούχους και τους νησιώτες µας. Κάποιοι λένε ότι
είναι προεκλογικά αντίβαρα. Ας µην κρίνουν εξ ιδίων τα αλλό-
τρια.

Θα αναφερθώ σε κάποια σηµεία που αφορούν τον τοµέα της
εθνικής άµυνας. Πρώτα απ’ όλα, ας προσδιορίσουµε το πλαίσιο
µέσα στο οποίο υπάρχει και κινείται η χώρα µας, τους κύκλους
βίας και συγκρούσεων, τους κύκλους αστάθειας που υπάρχουν
στην περιοχή µας, στη Μαύρη Θάλασσα, στη Μέση Ανατολή, στη
βόρεια Αφρική. Στον ενδιάµεσο αυτό χώρο των συγκρούσεων και
εντάσεων υπάρχει η Ελλάδα, µια νησίδα σταθερότητας και
ασφάλειας. 

Ας δούµε τι παραλάβαµε από τους προηγούµενους, «της συµ-
φωνίας της αλήθειας» και «των υποβρυχίων που γέρνανε». 

Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα: Χρέος 650 εκατοµµύρια ευρώ,
µε τους εργαζόµενους απλήρωτους ακόµα και για οκτώ µήνες.
Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία: Τραγική κατάσταση. Τι άλλο
υπάρχει; Ένας πακτωλός πολλών δισεκατοµµυρίων σε εξοπλι-
στικά, 26 δισεκατοµµύρια µεταξύ του 1997 και του 2006 και 2,2
δισεκατοµµύρια το 2009 στα πρόθυρα της κρίσης. Ο ελληνικός
λαός ρωτάει πού πήγαν αυτά τα χρήµατα, τι προσέφεραν στην
αµυντική θωράκιση της χώρας µας, τι απ’ αυτά λειτουργεί και
ποιο είναι το κόστος συντήρησής τους. Τι άλλο παραδόθηκε; Δε-
κατέσσερις υποθέσεις που έχουν πάει στα δικαστήρια. Αυτό ναι,
είναι έργο και είναι µια καλή προσπάθεια. 

Τι έκανε η σηµερινή Κυβέρνηση στον ενάµιση χρόνο; Ψήφισε
τον ν.4361: «Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας
προσωπικού και άλλες διατάξεις». Έκανε για πρώτη φορά αντι-
κείµενο συγκεκριµένου νόµου τις διαδικασίες, που απαιτούνται
για το σύστηµα µεταθέσεων των οπλιτών, δοκίµων εφέδρων,
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αξιωµατικών, που ξέρουµε πώς διεκπεραιώνονταν µέχρι χθες, µε
υπουργικές αποφάσεις ή σε κάποιους διαδρόµους. Ο νοών νο-
είτω.

Δεύτερον, καθιέρωσε ένα πλήρες σύστηµα µοριοδότησης
προκειµένου οι µεταθέσεις και οι τοποθετήσεις των στρατευσί-
µων να γίνονται µε διαφάνεια και αξιοκρατία, εισάγοντας υπηρε-
σιακά, οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια και έτσι και µόνον έτσι
να προκύπτουν ο τόπος τοποθέτησης και η ειδικότητα που πρέ-
πει να απονεµηθεί σε κάθε στρατεύσιµο. 

Τρίτον, επανέφερε τη δυνατότητα οι οπλίτες γιατροί να υπη-
ρετούν σε περιφερειακά ιατρεία και κέντρα υγείας νησιωτικών
αποµακρυσµένων ή ορεινών περιοχών, συνδυάζοντας τη στρα-
τιωτική τους θητεία µε την εκπλήρωση της υπηρεσίας υπαίθρου,
καλύπτοντας ταυτόχρονα και τα κενά, που υπάρχουν σ’ αυτές
τις περιοχές, αλλά παράλληλα αποκτώντας επαγγελµατική εµ-
πειρία. 

Όλα τα παραπάνω ισχύουν ακόµα και για τους πτυχιούχους
Νοµικής, που καλύπτουν κάποιο χρόνο από τον χρόνο άσκησής
τους στα νοµικά γραφεία στρατιωτικών νοµικών συµβούλων. 

Επίσης, µε τον συγκεκριµένο νόµο πλέον η Κυβέρνηση έδωσε
τη δυνατότητα στο µόνιµο προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων
που φροντίζει τέκνα ή σύζυγο µε ποσοστό αναπηρίας πάνω από
67% να εργάζονται µε µειωµένο ωράριο, χωρίς να υπάρχει µεί-
ωση των αποδοχών τους. 

Παράλληλα, επεκτάθηκε το δικαίωµα σίτισης σε όλους στις
στρατιωτικές λέσχες, στα στελέχη του Στρατού, στους αξιωµα-
τικούς, ανθυπασπιστές και ΕΠΟΠ, αλλά και στο πολιτικό προσω-
πικό. Διευρύνθηκαν τα κοινωνικά κριτήρια για τις µεταθέσεις και
στους γονείς που έχουν ένα τουλάχιστον τέκνο µε δυσίατη ή
ανίατη ασθένεια. Ιδρύθηκε το Γραφείο Στήριξης Οπλιτών ακρι-
βώς για να παρακολουθούνται σε καθηµερινή βάση οι συνθήκες
διαβίωσης και οι υπηρεσίες των οπλιτών, για να καταγράφονται,
να αξιολογούνται και να προωθούνται καταγγελίες των οπλιτών
για οποιοδήποτε θέµα αναφορικά µε τη θητεία τους. 

Η Κυβέρνηση ψήφισε τον Ιούλιο του 2016 τον ν. 4407. Ιδρύ-
θηκε η ΜΟΜΚΑ, µια νέα υπηρεσία µέσω της οποίας το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας µπορεί να συµπράττει µε φορείς του δηµοσίου
και της τοπικής αυτοδιοίκησης για να υλοποιηθούν έργα τοπικού
ενδιαφέροντος, στην παραµεθόριο ή άλλη αποµακρυσµένη πε-
ριοχή, µε τη χρησιµοποίηση µέσων και προσωπικού των Ενόπλων
Δυνάµεων. Μάλιστα, η υπηρεσία αυτή µπορεί να συµπεριλαµβά-
νεται στα σχέδια της πολιτικής προστασίας για την αντιµετώπιση
καταστάσεων έκτακτης ανάγκης και φυσικών καταστροφών. 

Εδώ µπορούµε να πούµε τουλάχιστον για τον Νοµό µας ότι
στον Έβρο ήδη έχει γίνει αυτό πραγµατικότητα. Έχει βοηθηθεί
ο τοπικός πληθυσµός και οι δοµές του στην αντιµετώπιση πληµ-
µυρικών φαινοµένων, σε έργα αποκατάστασης της αγροτικής
οδοποιίας, σε κοινωφελείς δράσεις σε µικρούς δήµους µε µια
συνεχή στήριξη αυτών των ευπαθών οµάδων µε τρόφιµα ή υπη-
ρεσίες. 

Παράλληλα, µε αυτό το νοµοσχέδιο προχωρήσαµε στη σύ-
σταση νέας υπηρεσίας του ΥΠΕΘΑ για την αξιοποίηση -και µόνο
την αξιοποίηση- των ακινήτων ιδιοκτησίας και του Ελληνικού
Στρατού αλλά και των τριών ταµείων των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Όλα αυτά τα έσοδα θα πάνε από το πρώτο τµήµα για τις ανάγ-
κες των Ενόπλων Δυνάµεων, ενώ το δεύτερο από τα τρία ταµεία
θα πάει για τις ανάγκες των µετόχων και των ταµείων. 

Πρέπει να πούµε ότι για πρώτη φορά, επίσης, θεσµοθετήθηκε
ο συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις και ας γκρινιάζουν κά-
ποιοι. 

Τι προβλέπεται για το 2017, παίρνοντας υπ’ όψιν το συγκεκρι-
µένο δηµοσιονοµικό πλαίσιο; Προβλέπονται πιστώσεις ύψους
475 εκατοµµυρίων ευρώ για τα εξοπλιστικά. Έχουν προβλεφθεί
πιστώσεις για την τµηµατική καταβολή των αναδροµικών των
στελεχών που χρωστούνται από την 1-8-2012 έως το 2014, την
περίθαλψη, την εκπαίδευση και την κατάρτιση του προσωπικού
των Ενόπλων Δυνάµεων, τη δηµιουργία υποδοµών για τη στέ-
γαση των στελεχών αξιωµατικών και υπαξιωµατικών, ιδιαίτερα
στις παραµεθόριες περιοχές. Πρόσφατο παράδειγµα έχουµε στο
Διδυµότειχο του Νοµού Έβρου όπου εγκαινιάστηκαν οι νέες εγ-
καταστάσεις για το προσωπικό.  

Για τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα προβλέπεται µείωση του
ελλείµµατος κατά 5 εκατοµµύρια σε σχέση µε το 2016. 

Στο πλαίσιο του εξορθολογισµού των δαπανών έχουν δροµο-
λογηθεί παρεµβάσεις και πρωτοβουλίες, όπως είναι η αναδιάρ-
θρωση των επιχειρησιακών µονάδων χωρίς να χάνουν, φυσικά,
δύναµη πυρός, η προσπάθεια εκποίησης πλεονάζοντος ή µη ανα-
γκαίου στρατιωτικού υλικού και η µείωση προσλήψεων εποχικού
προσωπικού. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 καλύπτει απόλυτα τις ανάγκες
της αµυντικής θωράκισης της χώρας και µαζί µε την πολυδιά-
στατη εξωτερική πολιτική αρχών της Κυβέρνησης, υπηρετεί τη
δηµιουργία συνθηκών ασφάλειας και σταθερότητας στην τόσο
ταραγµένη περιοχή µας. Για αυτό και σας καλώ να τον υπερψη-
φίσετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Μπακογιάννη, Βουλευτής της Νέας Δηµο-

κρατίας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Καληµέρα, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι. 
Συζητάµε σήµερα έναν προϋπολογισµό για τον οποίο η Κυβέρ-

νηση περηφανεύεται. Εγώ καλοπίστως θα δεχθώ όλα τα θετικά
σενάρια. Θα συµφωνήσετε, όµως, µαζί µου ότι δεν υπάρχει ούτε
ένας αναλυτής ο οποίος να µην λέει ότι ουσιαστικά η χώρα γύ-
ρισε στο 2014. 

Θα σας διαβάσω ένα απόσπασµα µιας δήλωσης από το Μάιο
του 2014: «Έχουν επιδοθεί παραµονές ευρωεκλογών σε παρο-
χολογία. Ποιοι µας κατηγορούν; Αυτοί που µοίραζαν κοινωνικό
µέρισµα σαν τα αλήστου µνήµης βιβλιάρια απόρων; Αυτοί που
ενώ δίνουν πεντακοσάρικα δέκα µέρες πριν από τις εκλογές,
σκοπεύουν να τα πάρουν πίσω και µε το παραπάνω, που µετέθε-
σαν λογαριασµούς και εκκαθαριστικά και κρύβουν νέα µέτρα που
έχουν ήδη αποφασιστεί;» 

Ποιος τα είπε αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Αλέξης Τσίπρας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ο Αλέξης Τσίπρας -βεβαίως,

κύριε Παπαδόπουλε- στην εφηµερίδα «ΕΘΝΟΣ» τον Μάιο του
2014, ο ίδιος άνθρωπος που χθες πλειοδότησε σε παροχολογία. 

Ναι, οι αδύνατοι χρειάζονται στήριξη. Συµφωνούµε. Χρειάζον-
ται, όµως, κυρίως µια ευκαιρία να δηµιουργήσουν πλούτο, χρει-
άζονται δουλειές. Και ο πανικόβλητος Πρωθυπουργός σας,
υποσχέθηκε εφάπαξ βοήθηµα, ο ίδιος άνθρωπος ο οποίος έκοψε
το ΕΚΑΣ και πετσόκοψε µισθούς και συντάξεις, που στον προ-
ϋπολογισµό, τον οποίο µε τέτοιο ενθουσιασµό ψηφίζετε, φέρνει
νέους φόρους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για όλους, που αύξησε
το ΦΠΑ, άµεσους και έµµεσους φόρους και ασφαλιστικές εισφο-
ρές, που φόρτωσε 86 δισεκατοµµύρια ευρώ χρέος µε το αχρεί-
αστο µνηµόνιο, που γύρισε την οικονοµία σε ύφεση 0,3%. 

Αντί, λοιπόν, να κοροϊδεύετε τους συνταξιούχους κάντε κάτι
πιο εποικοδοµητικό. Επιστρέψτε τους έστω και λίγα από τα 8 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου.
Στηρίξτε την παραγωγική Ελλάδα, την αγορά, την επιχειρηµατι-
κότητα, τις θέσεις εργασίας που έχει ανάγκη ο τόπος. Και εάν
θέλετε να στηρίξετε πραγµατικά τους συνταξιούχους, να µει-
ώσετε την παρακράτηση από το εισόδηµά τους µε µέτρα µόνιµα,
όχι ευκαιριακά, όπως κάνατε χθες, ή εφάπαξ, όπως γράφουν σή-
µερα οι εφηµερίδες. 

Εσείς, όµως, ανερυθρίαστα, ως «σύγχρονος πατερούλης»,
παίζετε επικοινωνιακά τρικ στην πλάτη των Ελλήνων. Δίνετε πα-
ροχές, αφού πρώτα έχετε συµφωνήσει µέτρα ύψους 9 δισεκα-
τοµµυρίων ως το 2018. Δηλαδή, τα δίνετε στον κόσµο για να τα
ξαναπάρετε από την πίσω πόρτα. 

Στο Eurogroup πάλι δεν κλείσατε την αξιολόγηση. Δεσµευθή-
κατε να διατηρήσετε πλεονάσµατα 3,5%. Σας επιβάλλουν υψηλό
πλεόνασµα, δυστυχώς, ως cash collateral, διότι κανείς δεν πι-
στεύει ότι µπορείτε να φέρετε επενδύσεις. Και όχι µόνο δεν τις
φέρνετε, αλλά τις διώχνετε κιόλας. Διώξατε την «SOCAR» και
αφήσατε τρύπα 188 εκατοµµυρίων στο ΔΕΣΦΑ. Διώξατε την
επένδυση του Κατάρ, χάσαµε 2 δισεκατοµµύρια. Τα ίδια κάνατε
στην Αφάντου. Ο ΑΔΜΗΕ παραµένει στο ψυγείο.
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Συνάδελφοι της Κυβέρνησης, ο µόνος τρόπος να βγούµε από
την κρίση και να δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας, είναι η προ-
σέλκυση επενδύσεων και η στήριξη της ιδιωτικής οικονοµίας. Το
2014 σας αφήσαµε άµεσες ξένες επενδύσεις 1,26 δισεκατοµµύ-
ρια. Πού τις φτάσατε; Στα µείον 261 εκατοµµύρια πέρυσι, µείον
25 εκατοµµύρια το πρώτο τρίµηνο του 2016. 

Τη στιγµή που οι ξένες επενδύσεις στην Ευρώπη σηµειώνουν
ιστορικό ρεκόρ αύξησης 14%, στην Ελλάδα βρισκόµαστε στον
πάτο. Υπογράψατε την εκκρεµότητα του Ελληνικού και µετά
στοπ. Αναζητείτε µια καινούργια υπογραφή. Δεν έχετε φέρει
ούτε µία επένδυση. Και χθες -άκουσον, άκουσον!- ακούµε την
πρωτοφανή δήλωση του Υπουργού Οικονοµίας, του κ. Παπαδη-
µητρίου. Σας τη διαβάζω: «Η υψηλή φορολογία δεν επηρεάζει
αρνητικά την ανταγωνιστικότητα». Αυτό απεφάνθη ο κύριος κα-
θηγητής. Δεν ξέρω αν αυτή είναι η άποψη του ακαδηµαϊκού ή
του Υπουργού, µε ποια ιδιότητα την έχει διατυπώσει. Εν πάση
περιπτώσει, άφησε όλους άναυδους.

Να θυµίσω στον κ. Παπαδηµητρίου ότι στις 14 Νοεµβρίου -όχι
µακριά δηλαδή, πριν από έναν µήνα- είχε ο ίδιος πάλι -υποθέτω
µε άλλη ιδιότητα- δηλώσει ότι οι υψηλοί φορολογικοί συντελε-
στές δεν προσελκύουν επενδύσεις. 

Παρόµοια δήλωση έκανε ο κ. Τσακαλώτος στη Βουλή τις προ-
άλλες: «Να µειώσουµε το πλεόνασµα στο 2%...» -συµφωνούµε-
«…για να µπορέσουµε να µειώσουµε 1,8 δισεκατοµµύρια από τη
φορολογία, για να γίνουµε πιο ανταγωνιστικοί». 

Ε, τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ φταίω αν δηλώνω
ότι θα µας τρελάνετε τελείως; Δε µπορείτε κάποια στιγµή να συµ-
φωνήσετε µεταξύ σας τι πραγµατικά πιστεύει αυτός ο έρηµος
ΣΥΡΙΖΑ; 

Ξέρετε πολύ καλά ότι η υπερφορολόγηση έχει διώξει δισεκα-
τοµµύρια κεφαλαίων. Θα σας δώσω ένα παράδειγµα από την
τουριστική αγορά, γιατί αξίζει τον κόπο να µιλάµε µε νούµερα.

Ας συγκρίνουµε µια υποθετική επένδυση 10 εκατοµµυρίων για
τη δηµιουργία ξενοδοχείου στην Ελλάδα και στην Ισπανία. Με
ετήσιο τζίρο 3 εκατοµµύρια, υπολογίζεται µεικτό κέρδος 1 εκα-
τοµµύριο προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων. Στην Ισπανία το
βάρος του επενδυτή είναι ο φόρος εισοδήµατος και ο χαµηλός
ΦΠΑ. Στην Ελλάδα αρχίζουµε µε υψηλότερο ΦΠΑ, ακριβότερο
δανεισµό, µε επιτόκιο τουλάχιστον 4% υψηλότερο από το αντί-
στοιχο ισπανικό, συν το τέλος διανυκτέρευσης. Αυτό σηµαίνει ότι
στην δεκαετία απόσβεσης της επένδυσης, η πρόσθετη δαπάνη
ισοδυναµεί µε 5 εκατοµµύρια. Λόγω της υπερφορολόγησης ο
επενδυτής στην Ελλάδα ξεκινά µε µείον 5 εκατοµµύρια για µια
επένδυση 10 εκατοµµυρίων. Γιατί ακριβώς να έρθει; Μήπως µπο-
ρεί αυτό να µου το εξηγήσει ο κύριος καθηγητής; 

Οι αριθµοί, κακά τα ψέµατα, είναι αµείλικτοι. Το πρώτο εννεά-
µηνο του 2016 είχαµε 33,5% περισσότερα λουκέτα από πέρυσι.
Λόγω της φοροεπιδροµής και της αλλεργίας σας στις µεταρρυθ-
µίσεις, στην παγκόσµια κατάταξη ανταγωνιστικότητας πέσαµε
στην 86η θέση. Και κοροϊδεύετε τους επιχειρηµατίες µε έναν πο-
λύπλοκο αναπτυξιακό νόµο, που προβλέπει ενισχύσεις 550 εκα-
τοµµυρίων έως το 2022 και φοροαπαλλαγές µόλις 127 εκατοµ-
µυρίων έως το 2018, δηλαδή, µια τρύπα στο νερό. 

Στο µεταξύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε «παρκάρει»
ευρωπαϊκά κονδύλια 1 δισεκατοµµυρίου στο ΕΤΕΑΝ για την επι-
χειρηµατικότητα και εδώ και δύο χρόνια δεν βγάλατε προγράµ-
µατα. 

Μάλιστα, πέρσι γυρίσατε πίσω αχρησιµοποίητα 500 εκατοµ-
µύρια για πόρους οι οποίοι θα µπορούσαν ουσιαστικά πολλαπλα-
σιαζόµενοι να κινήσουν σοβαρά την αγορά. Και πάρα ταύτα, δεν
καίγεται καρφί σε κανέναν.

Θα σταθώ και στο ΕΣΠΑ. Θέλω να ενηµερώσω τον κύριο
Υπουργό ότι η χώρα έλαβε πρόσθετη προχρηµατοδότηση 7% για
τα έτη 2015, 2016, σχεδόν ένα δισεκατοµµύριο. Μέχρι εδώ όλα
καλά. Όµως, αν µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου το συνολικό ποσό της
προχρηµατοδότησης δεν καλύπτεται από αιτήσεις πληρωµής, η
Ελλάδα υποχρεούται να επιστρέψει το ποσό ολόκληρο. Κρούω
τον κώδωνα του κινδύνου στην Κυβέρνηση. Θα είναι κρίµα µαζί
µε τα άλλα λεφτά που χάσατε, να χάσετε και αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Νέα Δηµοκρατία δεν υπο-
σχόµαστε µαγικές λύσεις. Ξέρουµε πολύ καλά τι λέµε και πώς

µπορούµε να βάλουµε την οικονοµία ξανά µπροστά. Η πραγµα-
τικότητα είναι ότι ο ελληνικός λαός δεν αντέχει άλλο κοροϊδία. Η
παραγωγική Ελλάδα, η Ελλάδα που θέλει, πραγµατικά, να προ-
κόψει σας ζητάει να φύγετε µια ώρα νωρίτερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.

Καΐσας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε τον προϋπο-

λογισµό του 2017, τον προϋπολογισµό που βάζει στόχο ανάπτυ-
ξης 2,7%, τον προϋπολογισµό που καλύπτει τις κοινωνικές
ανάγκες αυξάνοντας τα κονδύλια στην υγεία και στην παιδεία και
που θεσπίζει το κοινωνικό επίδοµα αλληλεγγύης σε όλη την επι-
κράτεια.

Ακούγονται φωνές ότι ο στόχος αυτός δεν θα πιαστεί. Είναι οι
φωνές αυτές, που µας έλεγαν ότι το 2016 θα εφαρµοστεί κόφτη.
Και αντί για κόφτη είχαµε πλεόνασµα και µοιράστηκε στους χα-
µηλοσυνταξιούχους. Και τώρα φωνάζουµε γιατί µοιράστηκε.

Σήµερα, λοιπόν, καλωσορίζουµε τον πρώτο πραγµατικά ανα-
πτυξιακό προϋπολογισµό, ο οποίος ταυτόχρονα εξασφαλίζει ένα
ουσιαστικό δίχτυ κοινωνικής προστασίας. Ο σηµερινός προϋπο-
λογισµός δεν είναι µόνον ένας προϋπολογισµός ανάπτυξης και
σταθερότητας, αλλά και ένας προϋπολογισµός κοινωνικής ευθύ-
νης, ένας προϋπολογισµός θεραπείας και ανακούφισης των πλη-
γών. Και οι πληγές, που υπέστη στο σύνολο η χώρα τα
προηγούµενα χρόνια, είναι τεράστιες. Ειδικότερα ο χώρος της
υγείας δέχτηκε ανελέητα χτυπήµατα τα χρόνια της κρίσης. Για
αυτό θα σας µιλήσω και πιο αναλυτικά και λόγω της δουλειάς µου. 

Το ιστορικό της υγείας στην χώρα µας είναι γνωστό. Προβλή-
µατα προϋπήρχαν: οι προµήθειες, οι σπατάλες, οι κοµµατικές δι-
οικήσεις. Ωστόσο, οι επιλογές των προηγούµενων κυβερνήσεων,
εξαθλίωσαν το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τεράστιες περικοπές
στην χρηµατοδότηση και απολύσεις, µε την πιο χαρακτηριστική
αυτή της απόλυσης δυόµισι χιλιάδων γιατρών στο ΠΕΔΥ σε µια
και µόνο ηµέρα. Δεν ξέρω αν υπάρχει ιστορικό προηγούµενο τέ-
τοιας απόλυσης. Οι ελλείψεις σε προσωπικό έγιναν τραγικές,
ανεβάζοντας το έλλειµα σε στελεχιακό δυναµικό. Τα προβλήµατα
διογκώθηκαν σε τέτοιο βαθµό που η κατάρρευση του συστήµα-
τος ήταν βεβαία.

Το 2015 παραλάβαµε ένα σύστηµα, που κρατιόταν ζωντανό
µόνο χάρη στην αυταπάρνηση των εργαζοµένων. Παραλάβαµε
ένα σύστηµα το οποίο αρνείτο την περίθαλψη σε δυόµισι εκα-
τοµµύρια πολίτες. Χιλιάδες ανασφάλιστοι συµπολίτες µας ήταν
αναγκασµένοι να καταφεύγουν για περίθαλψη στα κοινωνικά ια-
τρεία και στα κοινωνικά φαρµακεία, τα οποία προσπαθούσαν να
καλύψουν αυτό το κενό.

Ο πρώτος µας προϋπολογισµός, αυτός του 2016, µε την αύ-
ξηση των κονδυλίων και µε τον διορισµό τρεισήµισι χιλιάδων, πε-
ρίπου, στελεχών, σταµάτησε την ελεύθερη πτώση στην υγεία και
επέτρεψε την παροχή δωρεάν περίθαλψης σε όλους τους ανα-
σφάλιστους.

Ο προϋπολογισµός που ψηφίζουµε σήµερα, όσον αφορά την
υγεία, κινείται σε εξής τρεις άξονες: Στο να ενισχύσει, στο να ορ-
γανώσει και στο να αλλάξει προσανατολισµό. 

Με τον νέο προϋπολογισµό προβλέπεται επιπλέον ενίσχυση
στο σύστηµα υγείας και παιδείας και ενισχύονται µε στελεχιακό
δυναµικό όλες οι µονάδες υγείας της χώρας. Προκηρύσσονται
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, τόσο για µόνιµο όσο και για επι-
κουρικό προσωπικό. 

Συγκεκριµένα, όσον αφορά το µόνιµο προσωπικό, προβλέπον-
ται τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις ιατρών, νοσηλευτών και λοι-
πού προσωπικού, ενώ µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, µε
ευρωπαϊκά προγράµµατα, µε συνεργασία µε το Υπουργείο Ερ-
γασίας και τον ΟΑΕΔ, τοποθετούνται πάνω από επτά χιλιάδες ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. 

Όσον αφορά την καλύτερη οργάνωση µε την ενίσχυση και τη
στελέχωση των αρµόδιων υπηρεσιών, παρέχονται στους πολίτες
νέες υπηρεσίες υγείας, όπως είναι τα ηλεκτρονικά µητρώα ασθε-
νών και νοσηµάτων, η κάρτα υγείας του πολίτη, τα ηλεκτρονικά
ραντεβού των ΠΕΔΥ και των νοσοκοµείων, η ηλεκτρονική ζήτηση
των εργαστηριακών εξετάσεων, η λίστα χειρουργείου. 
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Επίσης, οργανώνονται αυτοτελή τµήµατα επειγόντων περιστα-
τικών στα περιφερειακά και νοµαρχιακά νοσοκοµεία, αλλά και
κέντρα χρονίως πασχόντων, όπως για τον διαβήτη, για τα καρ-
διαγγειακά νοσήµατα, για χρόνιες αποφρακτικές πνευµονοπά-
θειες κ.λπ.. 

Άφησα στο τέλος τον τρίτο άξονα των παρεµβάσεων στην
υγεία, αυτόν της αλλαγής προσανατολισµού, τη µεγάλη, δηλαδή,
στροφή στην πρόληψη και στην πρωτοβάθµια περίθαλψη, µια µε-
γάλη και δοµική αλλαγή που φέρνει το σύστηµα πραγµατικά πιο
κοντά στον πολίτη. Ιδρύονται διακόσιες εξήντα τοπικές µονάδες
υγείας κυρίως στα αστικά κέντρα και µε το πρόγραµµα προβλέ-
πεται δεκαεξάωρη λειτουργία. Η καθεµιά από αυτές θα στελεχώ-
νεται και από µια οµάδα επιστηµόνων, όπως γιατροί, οδοντίατροι,
ψυχολόγοι, µαίες, κοινωνικοί λειτουργοί. Τα αποτελέσµατα θα
είναι εµφανή και θα καλυτερεύσουν τη ζωή όλων. Θα έχουµε
άµεση εξυπηρέτηση του πολίτη, µεγάλη αποσυµφόρηση των νο-
σοκοµείων από περιστατικά πρωτοβάθµιας φροντίδας και προ-
πάντων, την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης του πολίτη προς τη
δηµόσια περίθαλψη. 

Ταυτόχρονα, µε τις τοπικές µονάδες υγείας στις δυσπρόσιτες
περιοχές και στα νησιά µας αναβαθµίζονται οι ήδη υπάρχουσες
µονάδες ΠΕΔΥ, κέντρα υγείας, περιφερειακά ιατρεία, ιδίως δε
µε την πρόσληψη των ιατρών που προανέφερα. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο εξασφαλίζουµε την άµεση πρόσβαση
στο σύστηµα υγείας από τους πολίτες όλης της χώρας, όπου κι
αν βρίσκονται. 

Συνοψίζοντας έχω να πω τα εξής: Όσες κραυγές κι αν ακού-
στηκαν κι όσες κι αν ακούσουµε ακόµα, η πραγµατικότητα είναι
µία. Η ενίσχυση και η καλύτερη οργάνωση των υπαρχουσών υπο-
δοµών, οι καινοτόµες παροχές υγείας µέσω νέων ηλεκτρονικών
υπηρεσιών, αλλά πολύ περισσότερο µέσω της µεγάλης στροφής
στην πρόληψη και πρωτοβάθµια περίθαλψη, είναι όλα αυτά που
µε οδηγούν στο να καλωσορίσω τον προϋπολογισµό του 2017,
έναν προϋπολογισµό όχι µόνο αναπτυξιακό, αλλά προπάντων
κοινωνικά ευαίσθητο, τον οποίο ψηφίζω και στηρίζω ανεπιφύλα-
κτα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµή-

τριος Κυριαζίδης για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα είναι µια κορυφαία στιγµή του Κοινοβουλίου µας, ο

προϋπολογισµός του κράτους µας, αλλά και προϋπολογισµός
για τους ανθρώπους του, µε πολύπτυχες διαστάσεις και όχι µόνο
µε ένα λογιστικό περιεχόµενο. 

Ταυτοχρόνως, όµως, υπάρχει κι ένας απολογισµός. απολογι-
σµός κακός, κάκιστος, ως βεβαίως µαρτύρησε η ελληνική κοινω-
νία κατά τον χρόνο που κυλάει. 

Ναι, συνάδελφε Παπαδόπουλε, γι’ αλλού κινήσατε κι αλλού η
εξουσία σας πάει. Θα περίµενε κανείς µια µετριοπάθεια, αλλά
βλέπουµε, από την άλλη πλευρά, συναδέλφισσες και συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, να συµπεριφέρεστε µε µια θρασύτητα, µε µια αµε-
τροέπεια και πολλές φορές µε µια επιθετικότητα. 

Είδατε ότι από σύσσωµη την αντιπολίτευση -και δεν µιλάω για
τα άκρα, εννοώντας τους Χρυσαυγίτες- δεν ακούσατε εδώ, κατά
τον χρόνο αυτό, ύβρις, αν θέλετε και απειλές. 

Εµείς, δυστυχώς, τις γευθήκαµε κατά τη δική µας διακυβέρ-
νηση το 2012-2014. Και αισθάνθηκα πάρα πολλές φορές άσχηµα,
αγαπητοί συνάδελφοι, ενώ εσείς βλέπω ότι δεν νοιώθετε, αν θέ-
λετε, οποιαδήποτε ανάγκη ενός απολογισµού και µιας συγνώµης. 

Εν πάση περιπτώσει, πράγµατι, προχωρείτε και για το 2017 και
«καταχεριάζετε», αν θέλετε, τους έχοντες και τους κατέχοντες,
τους προνοµιούχους, µε 2,6 δισεκατοµµύρια, µε έµµεσους και
άµεσους φόρους: 437 εκατοµµύρια αύξηση του ΦΠΑ, 422 εκα-
τοµµύρια αύξηση φορολόγησης στο πετρέλαιο θέρµανσης, 89
εκατοµµύρια σε ό,τι αφορά την κινητή τηλεφωνία και τη συνδρο-
µητική τηλεόραση, 62 εκατοµµύρια αύξηση φόρου στη µπύρα,
62 εκατοµµύρια αύξηση φόρου στον καφέ, 142 εκατοµµύρια στα
τσιγάρα, 12,5 εκατοµµύρια στα τέλη κυκλοφορίας. Έτσι, για να
µάθουν και καλά να πάθουν οι προνοµιούχοι! Καλά τους κάνετε!

Και πάµε, βεβαίως, στις συντάξεις. Το 2016 διακόσιες πενήντα
πέντε χιλιάδες συνταξιούχοι είχαν µείωση 6%. Τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες συνταξιούχοι είχαν µείωση από 40% έως 50%.
Τριακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι είχαν µείωση στις επι-
κουρικές από 30% έως 50%. Στις συντάξεις χηρείας είχαν µείωση
από 20% έως 40%. Είχαµε 345 εκατοµµύρια µια οριζόντια σύν-
ταξη σε ό,τι αφορά τη χηρεία. Οι προσωρινές συντάξεις από το
80% πήγαν στο 50%. Και βεβαίως, η µείωση για το 2017 -νόµος
Κατρούγκαλου- θα είναι 15% έως 30% για τις συντάξεις. Δεν µι-
λάµε για το ΕΚΑΣ, για τα 940 εκατοµµύρια.     

Και, βεβαίως, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σω-
µάτων Ασφαλείας περιµένουν τα αναδροµικά. Θα έφευγε ο κ.
Καµµένος από την Κυβέρνηση. Μέχρι τέλος Σεπτεµβρίου θα
έφερνε την τροπολογία για τις µισθολογικές διαβαθµίσεις-ωρι-
µάνσεις, θα έβρισκε τα ισοδύναµα αλλιώς θα παραιτούνταν.
Ακόµα περιµένουµε να παραιτηθεί. Ταυτοχρόνως, τον βλέπουµε
να διέρχεται τα νησιά µε τον Κασιδιάρη, προκειµένου να αυξήσει
το δικό το πρεστίζ σε ό,τι αφορά τη δική του παρουσία.  

Αυτή, δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, είναι η πραγµατικότητα.
Δεν θα µιλήσουµε για την ανεργία. Δεν κάνατε κανέναν λόγο. Εί-
δαµε ότι µέσα στον Νοέµβριο αυξήθηκαν οι άνεργοι κατά
ογδόντα τρεις χιλιάδες. 

Και, βεβαίως, αναφέρετε εσείς στον προϋπολογισµό που έχετε
καταθέσει, σε ό,τι αφορά τη Νέα Δηµοκρατία: «Το 2014…» -σε-
λίδα 10- «…εµφανίστηκαν οι πρώτες ενδείξεις ανάκαµψης στην
αγορά εργασίας, µε τη µείωση της ανεργίας κατά 0,8 ποσοστι-
αίες µονάδες». Αναφέρετε στον προϋπολογισµό σας το τι έκανε
η Νέα Δηµοκρατία. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.      

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)  

Για να δούµε τι γίνεται στον αγροτικό τοµέα, κύριε Παπαδό-
πουλε. Οι αγρότες θα φορολογηθούν βάσει της κλίµακας των µι-
σθωτών και συνταξιούχων, µε συντελεστές που ξεκινούν από το
22% και φτάνουν στο 45%. Για πρώτη φορά φορολογούνται οι
βασικές αγροτικές ενισχύσεις, σε ό,τι αφορά την κατάργηση, την
έκπτωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέ-
λαιο. Ο ΦΠΑ στα αγροτικά προϊόντα αυξήθηκε στο 24%, ενώ οι
αγρότες πωλούν µε 13%. Υψηλότερο φόρο κατά 36,6% θα πλη-
ρώσουν όσοι εισπράττουν µισθώµατα από ενοικίαση αγροτικής
γης. Ο ορισµός του αγρότη γίνεται πια σε άλλη βάση. Αν υπερ-
βαίνει το 50%, κάπως αλλιώς θα χαρακτηριστεί από το εισόδηµά
του.  

Κι επειδή προέρχοµαι, βεβαίως, και από µια ιδιαίτερα αγρο-
τική-κτηνοτροφική περιοχή, τη Δράµα, θα αναφερθώ στα ιδιαί-
τερα προβλήµατα σε ό,τι αφορά τον αγροτικό κόσµο και
ειδικότερα ενός λεκανοπεδίου, καθώς ακούµε πολλές φορές
Δράµα και πάει το µυαλό µας στο Κάτω Νευροκόπι. Είναι η δεύ-
τερη χρονιά όπου εκεί οι πατατοκαλλιεργητές –πρόκειται για µο-
νοκαλλιέργεια- δεν παίρνουν οποιαδήποτε κρατική ενίσχυση.
Τους έχετε λησµονήσει, παρά τις υποσχέσεις του εκάστοτε
Υπουργού -και τώρα που έχει αλλάξει- ότι θα µεταβεί επιτόπου.
Δεν τόλµησε να πατήσει και πιστεύω ότι ούτε στη συνέχεια θα
πατήσει. 

Οι επιχειρήσεις στο νοµό ή κλείνουν ή φεύγουν στη διπλανή
χώρα. Το ίδιο συµβαίνει σε πάρα πολλούς νοµούς. 

Άκουσα τον εισηγητή σας από τα Γρεβενά να λέει σε ό,τι
αφορά τις επιχειρήσεις, ότι πηγαίνουν καλά, ειδικότερα στο νοµό
του. Πήρα τα στοιχεία. Με νοµική µορφή, ανώνυµες εταιρείες
κ.λπ.: εγγραφές τριάντα έξι, διαγραφές εβδοµήντα οκτώ. Μείον
σαράντα δύο, δηλαδή 50% µείωση. 

Σε ό,τι αφορά τις άλλες µορφές, τα τουριστικά, σε ό,τι αφορά
τις ανώνυµες εταιρείες και λοιπές εταιρείες, οι εγγραφές είναι
εκατόν εβδοµήντα µία και έκλεισαν τριακόσιες είκοσι δύο επιχει-
ρήσεις. Τα καταθέτω και αυτά.

(Στο σηµείο αυτό  ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά την αδιάντροπη αναφορά του κ. Τσίπρα -όπου
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µοίρασε χθες τα καθρεφτάκια στους ιθαγενείς- δεν µας είπε για
τα 7,5 δισεκατοµµύρια, που δεν επιστρέφει σε αυτούς που χρω-
στάει, τα 94 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµα χρέη. Και βεβαίως
ήταν και η χθεσινή αναφορά του Υπουργού Οικονοµικών, κ. Τσα-
καλώτου, ότι θα πρέπει να καταλήξουµε στο 3,5% του πλεονά-
σµατος, έτσι ώστε περίπου το 2040 να υπάρξει κάποια ανάσα και
να καταλήξουµε το 2060 για να απεµπλακούµε από αυτό το πε-
ριβόητο δυσβάσταχτο χρέος. Και ακούσαµε χθες το ΔΝΤ να ανα-
φέρεται σε υψηλής ποιότητας µέτρα. Αυτά λοιπόν από πλευρά
σας. 

Και βεβαίως θα ήθελα να καταλήξω όσον αφορά την ιστορική
αναγκαιότητα στην οποία αναφέρθηκε συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ
στο Κοινοβούλιο σε µία συζήτηση που κάναµε µε άλλους συνα-
δέλφους. «Κάνετε λάθος, εσείς συνάδελφοι», µου λέει. «Άκουσα
τη συζήτηση σας και καταλήξατε σε ένα συµπέρασµα. Το δικό
µας σκεπτικό είναι τελείως διαφορετικό γι’ αυτό καταλήγουµε σε
διαφορετικά συµπεράσµατα». «Τι λες, συνάδελφέ µου;», του λέω.
Είµαστε εντός του Κοινοβουλίου και µου απαντάει: «Εµείς αυτά
στην ιδεολογία µας δεν τα πιστεύουµε. Πρέπει, όµως, να κά-
νουµε χρήση αυτών των πραγµάτων για να παραµένουµε στην
εξουσία. Θα συµφωνήσουµε και µε τον διάβολο και άλλα τόσα
µέτρα θα πάρουµε. Πρέπει να παραµείνουµε στην εξουσία». 

Αυτός είναι ο µόνος σας σκοπός. Και βεβαίως, είναι επόµενο
ότι θα φέρετε και άλλα µέτρα, θα συµφωνήσετε και άλλα µέτρα.
Η παραµονή σας και µόνο στην εξουσία είναι αυτό το οποίο σας
διακατέχει. Αυτό επιδιώκετε, µια ισοπέδωση στη φτωχοποίηση. 

Και επειδή είµαι από βορεινό νοµό της χώρας, έζησα καταστά-
σεις τι σηµαίνει κολχόζ, τι σηµαίνει συσσίτιο, τι σηµαίνει νοµεν-
κλατούρα, συνάδελφε Παπαδόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όνοµα να µας πείτε, ποιος συ-
νάδελφος το είπε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και βεβαίως, πλέον ο λαός δεν θα
ξεχνά τι σηµαίνει Αριστερά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παπαδό-

πουλε, όλη η Βουλή απευθύνεται σε εσάς!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, ενώ παράλληλα ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
δύο σχολεία, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 60ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας και εί-
κοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 3ο

Αρσάκειο Δηµοτικό Σχολείο.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Καλαφάτης

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, διότι θα βρί-
σκεται στη Γερµανία για εκπλήρωση κοµµατικών υποχρεώσεων
από 11-12-2016 έως 15-12-2016. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή, τον κ. Μπαλλή.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλήθεια, τι προ-

σπαθεί να κάνει η αντιπολίτευση αυτές τις µέρες της συζήτησης
του προϋπολογισµού; Από τη µια να αποδοµήσει την πολιτική και
τις επιλογές της Κυβέρνησης χρησιµοποιώντας επιλεκτικά στοι-
χεία, να αµφισβητήσει τα στοιχεία του προϋπολογισµού που απο-
τυπώνουν µεν τις υπαρκτές δυσκολίες του σήµερα, αλλά ταυτό-
χρονα αποτυπώνουν και την αντιστροφή του κλίµατος, καθώς η
οικονοµία περνά πλέον σε φάση ανάπτυξης.

Από την άλλη η Αξιωµατική, κυρίως, Αντιπολίτευση επιχειρεί
να επαναφέρει τις δικές της επιλογές ως δήθεν τις µόνες ορθές
για το µέλλον, τις επιλογές της φτωχοποίησης. 

Πρέπει να οµολογήσω, βέβαια, ότι χθες άκουσα και µία µεγάλη

αλήθεια από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, από Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, κοντά στα µεσάνυχτα χθες το βράδυ, που
θέλοντας να σχολιάσει το χθεσινό διάγγελµα του Πρωθυπουρ-
γού είπε επί λέξει: «Όπως φαίνεται ο κ. Τσίπρας θα επιχειρήσει
τη φυγή προς τα εµπρός». 

Κύριοι συνάδελφοι της αντιπολίτευσης, η φυγή προς τα εµ-
πρός είναι ήδη κάτι που γίνεται. Φυγή προς τα εµπρός µαζί µε
την κοινωνία, που ήρθε η ώρα να ωφεληθεί από τα αποτελέσµατα
των δικών της θυσιών. Θυσίες στις οποίες η δική σας πολιτική
τους οδήγησε. Χθες ο Πρωθυπουργός απλώς έκανε πράξη αυτό
που έχουµε υποσχεθεί: Ό,τι περισσεύει θα επιστρέφεται στην
κοινωνία, σε αυτούς που το δικαιούνται, σε αυτούς που κράτη-
σαν όρθια τη χώρα, σε αυτούς που πλήρωσαν δυσανάλογα πε-
ρισσότερα από εκείνους που εσείς ευνοήσατε και καλύψατε.
Χθες ήταν αρχή. Υποµονή γιατί θα έρθουν και άλλα. Έχουµε
ακόµα δύο προϋπολογισµούς να καταθέσουµε µέχρι τους επό-
µενους που θα φέρουµε µετά τις εκλογές του 2019. 

Βρείτε επιτέλους κάτι καινούριο να πείτε χωρίς τις επαναλή-
ψεις, που κάνατε και αυτές τις ηµέρες και µάλιστα µε αλλοίωση
ή και επιλεκτική χρήση των πραγµατικών στοιχείων. 

Για την αλήθεια του πράγµατος ας θυµηθούµε µερικά απ’ όσα
υποστήριξε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Τι µας είπαν;

Πρώτον, -ο ειδικός αγορητής το είπε- ότι οι Ευρωπαίοι και οι
κοινοτικοί αξιωµατούχοι περιγράφουν µε µελανά χρώµατα τη ση-
µερινή κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας και παρουσίασε και
πειστήρια. Ποια; Πάλι τις ίδιες δηλώσεις του Ρέγκλινγκ και του
Ντοµπρόφσκις. Έχετε γίνει µια χαρούµενη ατµόσφαιρα µε αυ-
τούς τους δύο. 

Υπάρχουν, όµως, εκτός απ’ αυτούς και άλλες δηλώσεις, όπως
του Ντάισελµπλουµ τον Σεπτέµβρη του 2016, που λέει ότι φαί-
νονται πλέον τα πρώτα σηµάδια της ανάκαµψης στην Ελλάδα.
Όπως του Μοσκοβισί τον Αύγουστο του 2016, που βλέπει ανά-
καµψη για το 2016, το 2017, το 2018. Εάν τα αγνοείτε να τα δώ-
σουµε στα Πρακτικά να τα µελετήσετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Μπαλλής καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τέτοιου είδους δηλώσεις βέβαια ούτε κουβέντα από µέ-
ρους σας.

Τι άλλο µας είπαν;
Δεύτερον, ότι οι τράπεζες έχουν αδειάσει από καταθέσεις.

Επαναφέρουν τη ρητορική που οδήγησε στο bank run στις αρχές
του 2015. Ποια είναι η αλήθεια; Ότι τα νοικοκυριά αρχίζουν και
επιστρέφουν τα λεφτά στους λογαριασµούς τους και ότι έχουµε
εισροή καταθέσεων. Δεν το λέω εγώ. Το λέει το τελευταίο οικο-
νοµικό δελτίο της Alpha Bank. Εάν ενδιαφέρεστε το δίνουµε και
αυτό στα Πρακτικά για να το µελετήσετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Μπαλλής καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατηγορείται, βέβαια, για πολλά άλλα η Κυβέρνηση, δεν µας
υπενθυµίζουν, όµως, οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και τι
είχε προηγηθεί των capital controls, στα οποία αναφέρθηκαν χθες.
Δεν µας είπαν για τις δηλώσεις Στουρνάρα ή άλλων Ευρωπαίων
αξιωµατούχων ή δικών τους στελεχών. Δεν µας υπενθύµισαν, επί-
σης, ότι ο κ. Στουρνάρας τον Δεκέµβρη του 2014, ξεκινώντας έναν
κύκλο αρνητικών προβλέψεων λίγο πριν τις εκλογές και τη βέβαιη
εκλογική νίκη του ΣΥΡΙΖΑ, προειδοποιούσε για ενδεχόµενη έλ-
λειψη ρευστότητας στις τράπεζες. Εδώ είναι οι τότε δηλώσεις του
κ. Στουρνάρα, τις καταθέτω και αυτές στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Μπαλλής καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες δηλώσεις, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ούτε µας υπενθύµισαν τα όσα είχε πει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης
σε µια συνέντευξή του στις 23 Ιουνίου 2015 λίγο πριν το κλείσιµο
των τραπεζών στο γερµανικό περιοδικό «FOCUS ON LINE», όπου
ανοίγει το θέµα για τον έλεγχο των κεφαλαίων και για το κλείσιµο
των τραπεζών και κυρίως παροτρύνει τους Ευρωπαίους αξιωµα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3055



τούχους να απορρίψουν τις προτάσεις Τσίπρα. Θυµίζω την κρί-
σιµη διαπραγµάτευση. Να σας θυµίσω και αυτές τις δηλώσεις
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Μπαλλής καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες δηλώσεις, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τι άλλο υποστήριξαν; Ότι η καλύτερη µέχρι τώρα απόφαση
για τη µείωση του χρέους ήταν το PSI του 2012. Στα 130 µε 140
δισεκατοµµύρια  προσδιόρισε αυτό το κέρδος ο κ. Χατζηδάκης
στην οµιλία του. Στα 108 δισεκατοµµύρια αναφέρθηκε χθες στην
οµιλία του ο κ. Λοβέρδος. Στα 160 δισεκατοµµύρια το ανεβάζει
ο εµπνευστής του σχεδίου, ο κ. Βενιζέλος. 

Τι δεν µας λένε, όµως, γι’ αυτό το PSI; Κατ’ αρχάς, ότι κερδι-
σµένες ήταν οι ξένες τράπεζες και χαµένοι οι ελληνικές τράπεζες
και κυρίως τα ασφαλιστικά ταµεία. Δεν µας λένε ότι αµέσως µετά
το PSI χρειάστηκε ανακεφαλαιοποίηση των ελληνικών τραπεζών
µε έκδοση χρέους 41 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μόνο οι τέσσερις
µεγάλες τράπεζες χρειάστηκαν 28,25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και
αυτό είναι από έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος και το κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Μπαλλής καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, δανειστήκαµε άλλα 11,3 δισεκατοµµύρια για την
επαναγορά χρεών. Δεν µας λένε ότι τα ασφαλιστικά ταµεία έχα-
σαν 16 δισεκατοµµύρια ευρώ και πιστεύω ότι κανείς από την Αν-
τιπολίτευση δεν µπορεί να το αµφισβητήσει, γιατί υπάρχουν τα
στοιχεία. Δανειστήκαµε επιπλέον 4,5 δισεκατοµµύρια για την πα-
ροχή οµολόγων του EFSF, ότι δανειστήκαµε ακόµη 11,9 δισεκα-
τοµµύρια για την κάλυψη ελλειµµάτων του προϋπολογισµού του
2012 και ότι πληρώθηκαν 1,9 δισεκατοµµύρια για υποχρεώσεις
του δηµοσίου. Δεν τα λέω εγώ αυτά, είναι από τη σχετική έκθεση
της Τράπεζας της Ελλάδος, που µόλις παρέδωσα στα Πρακτικά. 

Το καθαρό αποτέλεσµα, λέει η Τράπεζα της Ελλάδος, ήταν
51,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και το ερώτηµα παραµένει: Αφού το
PSI ήταν η σωτήρια λύση, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση πήρε από-
φαση να µην επαναληφθούν τέτοιες συνταγές στο µέλλον;

Συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα πρέπει να συµβιβαστείτε
µε την ιδέα ότι η προσπάθειά σας να επαναφέρετε τη δική σας
αποτυχηµένη συνταγή δεν µπορεί να περάσει. Γιατί είναι η συν-
ταγή του λιγότερου κοινωνικού κράτους, είναι η συνταγή της λι-
γότερης υγείας για όλους, της λιγότερης παιδείας για όλα τα
παιδιά και είναι η συνταγή των περισσότερων απολύσεων και πε-
ρικοπών. Πρέπει να συνηθίσετε στην ιδέα ότι ο προϋπολογισµός
του 2017 δείχνει την αλλαγή της σελίδες προς µια Ελλάδα µε πε-
ρισσότερη ανάπτυξη και δουλειές, µε περισσότερη κοινωνική δι-
καιοσύνη, µε περισσότερη αισιοδοξία και κυρίως µε ελπίδα για
την ανάκαµψη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ο κ. Δρίτσας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση του φετινού προϋπο-

λογισµού και γενικά η συζήτηση για την πορεία της ελληνικής οι-
κονοµίας, της ελληνικής κοινωνίας, πράγµατι, διεξάγεται µέσα
σε ένα πλαίσιο ευρωπαϊκό, αλλά και διεθνές διαρκώς ευµετά-
βλητο και κοινώς παραδεκτό ως µεταβατικό. 

Το κρίσιµο ζήτηµα, βέβαια, είναι ότι αν και οι πάντες παραδέ-
χονται ότι οι µεγάλες και ισχυρές χώρες, όπου εφαρµόστηκε ο
νεοφιλελεύθερος καπιταλισµός τα τελευταία τριάντα χρόνια, βρί-
σκονται σε κρίση, εν τούτοις αυτή η µετάβαση, επίσης, κανείς
δεν µπορεί να πει σε όλο τον κόσµο προς τα πού οδεύει. Είναι
βέβαιο, όµως, ότι πορευόµαστε σε διαδικασία µετάβασης που
εµπερικλείει και εγκιβωτίζει τεράστιες αντιθέσεις, αλλά και αντι-
φάσεις. Ακριβώς έτσι µετριέται και η σηµερινή πραγµατικότητα
στη χώρα µας και έτσι µετριέται και κάθε πρωτοβουλία κυβερ-
νητικού σχεδιασµού και εάν κανείς δεν µπορεί να δει τα πράγ-
µατα σ’ αυτή την πραγµατικότητα, δεν µπορεί παρά να κάνει

επιλεκτικές, επιµέρους και συνήθως σκοπιµοθηρικούς σχολια-
σµούς. 

Υπάρχουν κάποια στερεότυπα δεκαετιών στη χώρα µας. Πάνω
από πενήντα χρόνια ειλικρινά σας λέω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακολουθώ -από την εφηβική µου ηλικία- τα πολιτικά
πράγµατα και την πολιτική ρητορική και µέσα στο Κοινοβούλιο
τότε, στα νιάτα µου, διά των εφηµερίδων. 

Στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό κυριαρχούσαν και κυ-
ριαρχούν πάντα τα ίδια στερεότυπα. Άδικος, χωρίς σχεδιασµό
και κυρίως το βασικό στερεότυπο, ότι είναι ανεφάρµοστος κάθε
προϋπολογισµός. Πολλές φορές, ναι, ήταν αλήθεια, γιατί οι πε-
ρισσότεροι προϋπολογισµοί στο παρελθόν ήταν ελλειµµατικοί ή
αποδεικνύονταν ελλειµµατικοί. Έλα τώρα, όµως, που εδώ αυτή
η επαναλαµβανόµενη στερεότυπη επιχειρηµατολογία δεν µπορεί
να βρει καµµία βάση τα τελευταία δύο χρόνια. 

Σε τεράστιες δυσκολίες, στις αντιφάσεις που προαναφέρθηκα,
στις απίστευτες σκληρές καταστάσεις, µία κυβέρνηση της Αρι-
στεράς εφαρµόζει και υλοποιεί έναν -θα τον πείτε άδικο, ναι, να
το παραδεχθώ, άδικο ως πολλά κοινωνικά στρώµατα- προϋπο-
λογισµό που παρέλαβε, τον προϋπολογισµό του 2015, και υλο-
ποιεί τον δικό µας προϋπολογισµό του 2016, καταφέρνοντας
ακριβώς µε µεγάλες θυσίες του ελληνικού λαού και πιθανότατα
και µε σκληρές αδικίες για τις οποίες δεν πρέπει να εφησυχά-
ζουµε καµµία στιγµή, να πετύχει πλεονάσµατα. 

Το σοβαρό ερώτηµα που τίθεται είναι αυτά τα πλεονάσµατα τι
τα κάνει κανείς. Αφήστε παρακαλώ αυτή τη µίζερη προσέγγιση
ότι τα πήρατε και τώρα δίνετε ψίχουλα. Τα πλεονάσµατα παρήχ-
θησαν από την υλοποίηση µιας πολιτικής. Το ερώτηµα είναι τι τα
κάνει κανείς. 

Η συντηρητική νεοφιλελεύθερη προσέγγιση θα ήταν –και πείτε
το αν αυτό µπορεί να είναι επιχείρηµά σας και άποψή σας- να τα
κάνει αποθέµατα. Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί όχι µόνο υπο-
χρέωση, όπως σωστά ειπώθηκε και λίγο πριν, την έστω µικρή ενί-
σχυση και αναδιανοµή υπέρ των πιο σκληρά πληττόµενων
κοινωνικών στρωµάτων της ελληνικής κοινωνίας. Ακριβώς απο-
δίδει αυτήν τη µικρή ενίσχυση, αλλά ταυτόχρονα έρχεται να
δέσει και στη βασική και σταθερή µας κατεύθυνση, ότι ναι, η
υπέρβαση της κρίσης και η ανάκαµψη απαιτεί δηµοσιονοµική πει-
θαρχία, απαιτεί προσαρµογή σε µία σειρά κανόνων, αλλά απαιτεί
και ενίσχυση της ενεργούς ζήτησης, όπου µπορεί κανείς και όσο
µπορεί. 

Καµµία καπιταλιστική χώρα σε όλο τον κόσµο από την κρίση
του 1929 και το «New deal» του Ρούσβελτ δεν ξέφυγε ποτέ από
την οικονοµική καπιταλιστική κρίση, χωρίς τόνωση της ενεργούς
ζήτησης. Μα, είναι η εξαγγελία του Πρωθυπουργού επαρκής για
να καλύψει αυτήν την ανάγκη; Όχι, αλλά είναι σε αυτήν την κα-
τεύθυνση και είναι συνεπέστατη, ακριβώς και µε το πρόγραµµα
της Θεσσαλονίκης που δεν ήταν πρόγραµµα παροχών, όπως έχει
συκοφαντηθεί αλλά ακριβώς ήταν µελετηµένο πρόγραµµα ενί-
σχυσης της ενεργούς ζήτησης ως µηχανισµός για την υπέρβαση
της κρίσης και ως πράξη δικαιοσύνης ταυτόχρονα. 

Αυτήν την πολιτική συζήτηση και τις επιλογές δεν µπορούν να
την κάνουν τα κόµµατα της ελληνικής Βουλής, µένοντας σε αυτή
την ανόητη, αδιέξοδη πρακτική της αποδόµησης του αντιπάλου
ως µόνο πολιτικό εργαλείο µε όλα τα στερεότυπα που επαναλαµ-
βάνονται διαρκώς; Αυτό είναι και το κρινόµενο στον προϋπολο-
γισµό. 

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, παρόλο ότι είχα προγραµµατίσει να
αναφερθώ και σε πολλά άλλα ζητήµατα, να µου δώσετε τη δυ-
νατότητα να αναφερθώ και σε ένα άλλο κρίσιµο ζήτηµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές -και αυτό δεν µπορεί να το κατα-
νοήσει η Νέα Δηµοκρατία και άλλα κόµµατα της Βουλής- αυτή η
Κυβέρνηση δεν απειλείται από τους κοινωνικούς αγώνες, ακόµα
και όταν αυτοί στρέφονται εναντίον της. Ούτε από τις µεγάλες
απεργιακές κινητοποιήσεις. Δεν αισθάνεται απειλούµενη, ακρι-
βώς γιατί η σχέση του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
µε την ελληνική κοινωνία και τις ανάγκες της, είναι εντελώς δια-
φορετική από ό,τι είναι η σχέση της Νέας Δηµοκρατίας και άλλων
κοµµάτων µέσα στη Βουλή. 

Όµως, ακριβώς εδώ πρέπει να προβληµατιστούµε. Θέλω να
στείλω µία έκκληση, ένα µήνυµα έκκληση από το Βήµα της Βου-
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λής στον ναυτεργατικό κόσµο της χώρας, που τα προβλήµατα
των ναυτεργατών είναι πράγµατι τεράστια και οξύτατα και το µεί-
ζον, το υπ’ αριθµόν ένα πρόβληµα, για το οποίο είχαν και έχουν
και θα έχουν την ενθάρρυνση και την στήριξη της ελληνικής Κυ-
βέρνησης, όποιος Υπουργός και να είναι στο Υπουργείο Ναυτι-
λίας, είναι η αύξηση των θέσεων εργασίας στη ναυτιλία και η
υπογραφή νέας συλλογικής σύµβασης, που έχει λήξει εδώ και
πολύ καιρό µεταξύ ΠΝΟ και Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών -
όµως, αυτό δεν είναι απόφαση του Υπουργείου, είναι δικό τους
θέµα- µε δραστική πρόβλεψη δραστικής αύξησης των Ελλήνων
ναυτικών στα πλοία µε ελληνική σηµαία και στα ελληνόκτητα
πλοία. 

Αυτή ήταν η πολιτική µας και µας είπαν κάποιοι συνδικαλιστές,
«να µην ανακατεύεστε στα δικά µας». Αυτό δηµιουργεί συµµα-
χίες. Είναι ένα αίτηµα, το οποίο έχει επιλυθεί πριν καν ξεκινήσει
η απεργία, γιατί ποτέ δεν υπήρξε τέτοιο ζήτηµα και πάρα πολύ
καθαρά εχθές ο Υπουργός, κ. Τσακαλώτος για µία ακόµη φορά
χρειάστηκε να το αποσαφηνίσει µε τον επίσηµο τρόπο από το
Βήµα της Βουλής και είναι γραµµένο στα επίσηµα Πρακτικά, ότι
τέτοιο ζήτηµα εξοµοίωσης των Ελλήνων ναυτικών ως προς τη
φορολογική τους υποχρέωση µε τους άλλους φορολογουµένους
δεν τέθηκε ποτέ. Τέθηκε ως ιδέα και ως πρόταση, δεν τέθηκε ως
απόφαση Κυβέρνησης νέο σχέδιο, όπως και η αύξηση του συν-
τελεστή. Αυτά αποσαφηνίστηκαν πολύ καλά.

Αυτό είναι το αίτηµα αιχµής αυτής της απεργίας. Υπάρχουν
πάρα πολλά ακόµη, βεβαίως, γιατί έχει πολλά προβλήµατα ο ναυ-
τεργατικός κόσµος, αλλά, προς Θεού, το συνδικαλιστικό κίνηµα
και η ελληνική κοινωνία και οι εργαζόµενοι χρειάζονται συµµα-
χίες. Αφήστε την Κυβέρνηση. Εντάξει, πιέζουν την Κυβέρνηση,
αλλά τι να πιεστεί; Είναι τυφλή η προσέγγιση και µία συµµαχία
µε ηγεµονία τους συνδικαλιστές της δεξιάς στην ΠΝΟ. 

Είναι δυνατόν να µην αναζητούν οι Έλληνες ναυτεργάτες κοι-
νωνικές συµµαχίες, αντίθετα να τις διασπούν µε τέτοιον τρόπο;
Κάνω έκκληση για την πορεία και τα συµφέροντα των ναυτεργα-
τών. Δεν θα τα εκφράσω εγώ, οι ίδιοι θα τα εκφράσουν, αλλά
από τη δική µου µεριά ευθύνης οφείλω να το πω. Δεν κάνει καλό
αυτή η απεργία, όχι στην Κυβέρνηση, όχι στους νησιώτες που
δεν κάνει, όχι στην µεταφορά των εµπορευµάτων, αλλά στην
προοπτική των αγώνων του ναυτεργατικού κόσµου της χώρας.

Από αυτή την άποψη, είναι και αυτό ένα επίκαιρο ζήτηµα µπρο-
στά στην πορεία ανάταξης και υπέρβασης της κρίσης, το πώς
ακριβώς οι αγωνιστικές διεκδικήσεις των εργαζοµένων θα συγ-
κροτήσουν ένα εναλλακτικό σχέδιο, συνεκτικό, που θα συµπερι-
λαµβάνει όλες τις δυνάµεις του ελληνικού λαού και όχι µόνο
µεµονωµένων κλάδων. 

Σταµατώ εδώ στα πολλά άλλα που θα µπορούσα να πω.
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κ. Δρί-

τσα.
Ο κ. Κασαπίδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον

λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προλαλήσας Υπουργός µάς

είπε ότι οι διαµαρτυρίες των εργαζοµένων δεν ωφελούν την
χώρα, ενώ την ίδια στιγµή το κόµµα του καλούσε χθες σε αγωνι-
στικές κινητοποιήσεις τα στελέχη του κόµµατος και όλον τον ελ-
ληνικό λαό. Μάλλον υπάρχει κάποιο πρόβληµα επικοινωνίας και
συνεννόησης στο εσωτερικό της Κυβέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ,
οπότε τα συµπεράσµατα ας τα βγάλει ο ελληνικός λαός. 

Χρέος µας πάντως ως Αντιπολίτευση είναι να ελέγχουµε ως
προς την αξιοπιστία και την αποτελεσµατικότητα τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση και µε βάση το αν τα λόγια και οι υποσχέσεις του χθες
είναι αποτελεσµατικές και φέρουν ένα πρακτικό αποτέλεσµα σή-
µερα µε τα έργα και τις πράξεις. Όλα αυτά µέσα στο παγκόσµιο
γίγνεσθαι, το οποίο χαρακτηρίζεται από ραγδαίες εξελίξεις, από
ανακατατάξεις, από έντονους ανταγωνισµούς µέχρι και πολέ-
µους στην γειτονιά µας. Οι οικονοµικές, οι κοινωνικές και οι επι-
στηµονικές εξελίξεις είναι ραγδαίες και, δυστυχώς, η χώρα µας
είναι µακριά από αυτές και αυτό βλάπτει τα συµφέροντά µας σε
πολλές περιπτώσεις.

Την ίδια στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση οι ισχυροί τριγµοί, οι
βαθιές ρωγµές µέσα από την έξοδο της Αγγλίας από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, αλλά και την αρνητική έκφραση της Ιταλίας, καθώς
και τα φαινόµενα που παρατηρούνται και σε άλλες χώρες, δηµι-
ουργούν όλες αυτές τις αποκλίνουσες τάσεις, που κυριολεκτικά
κλονίζουν το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα, το οποίο θα πρέπει να βρει
ξανά τη συλλογική του ταυτότητα χωρίς να χαθεί η ετερότητα
των εθνών και των λαών.

Αυτό είναι και χρέος και της χώρας µας και του πνευµατικού
κόσµου και των διανοουµένων της Ευρώπης να επαναπροσεγγί-
σουν την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και την Ευρωπαϊκή Ένωση
πάνω στη βάση την πολιτισµική, που σίγουρα είναι η ελληνορω-
µαιοχριστιανική. Πάνω σ’ αυτήν τη βάση, λοιπόν, θα πρέπει να
συζητήσουµε ξανά και να δούµε τη σύγκλιση την πολιτική, την
πολιτισµική, την οικονοµική, την κοινωνική. Διαφορετικά φοβάµαι
ότι οι αποκλίνουσες αυτές τάσεις θα γίνουν ολοένα και πιο έντο-
νες µε πολύ πιο δυσάρεστες εξελίξεις.

Την ίδια στιγµή στην Ελλάδα ζούµε κι εµείς τις δικές µας εξε-
λίξεις, που χαρακτηρίζονται κυρίως µετά τη διακυβέρνηση της
χώρας από τη νέα Κυβέρνηση από το φαινόµενο της διαπραγ-
µάτευσης του πρώην Υπουργού Οικονοµίας, του κ. Βαρουφάκη,
όπου κοινή οµολογία όλων πλέον είναι ότι χάθηκε πολύτιµος χρό-
νος και οδηγήθηκε η χώρα και η σηµερινή Κυβέρνηση στη λήψη
άδικων και αχρείαστων µέτρων, τα οποία υπερφορολογούν το ει-
σόδηµα των Ελλήνων πολιτών, αυξάνουν το κόστος διαβίωσης,
δηµιουργούν έντονες πιέσεις στην επιχειρηµατικότητα και σε
πολλές περιπτώσεις οδηγούν νέους ανθρώπους στο εξωτερικό,
αλλά και στη φυγή των επιχειρήσεων σε γειτονικές χώρες.

Αυτά τα φαινόµενα, δυστυχώς, πλήττουν και τον αγροτικό
τοµέα, τη βάση της πραγµατικής οικονοµίας στη χώρα µας, στον
οποίον θα ήθελα να εστιάσω στη συνέχεια της οµιλίας µου.

Έτσι, λοιπόν, είχαµε τις υποσχέσεις και τις δεσµεύσεις της ση-
µερινής Κυβέρνησης ως Αντιπολίτευσης, λέγοντας ότι η «κακιά»
Νέα Δηµοκρατία, η προηγούµενη κυβέρνηση, οδηγούσε σε αδιέ-
ξοδο τον αγροτικό κόσµο. Μάλιστα, ο σηµερινός Υπουργός ως
Αντιπολίτευση τότε καλούσε στο δηµοψήφισµα τους Έλληνες
αγρότες να ψηφίσουν «όχι» και να αρνηθούν τη λήψη µέτρων που
ζητούν οι δανειστές, τα οποία τα χαρακτήριζε, όπως διαβάζω στο
δελτίο Τύπου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ως µέτρα-
ταφόπλακα του αγροτικού τοµέα.

Ποια είναι αυτά τα µέτρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Η αύ-
ξηση του συντελεστή φορολόγησης από το 13% στο 26%, η αύ-
ξηση της προκαταβολής του φόρου από το 27,5% στο 100%, η
κατάργηση της απαλλαγής από τον φόρο των επιδοτήσεων για
ποσά έως 12.000 ευρώ, ο τριπλασιασµός των εισφορών του ΟΓΑ,
η αύξηση του ΦΠΑ από το 13% στο 23%. 

Είναι συνολικά δέκα µέτρα, τα οποία όλα µα όλα ψηφίστηκαν
από τη σηµερινή Κυβέρνηση και προσπαθεί η σηµερινή Κυβέρ-
νηση να τα παρουσιάσει -αυτά που παρουσίαζε ως ταφόπλακα
ο σηµερινός Υπουργός- ως λύσεις σωτηρίας και να δικαιολογη-
θεί στους Έλληνες αγρότες ότι δεν φορολογούνται στο εισό-
δηµά τους, δεν αυξήθηκαν οι ασφαλιστικές εισφορές, ότι αδίκως
η Νέα Δηµοκρατία διαµαρτύρεται και αναδεικνύει αυτήν την οι-
κτρή κατάσταση, στην οποία έχει περιέλθει ο αγροτικός κόσµος. 

Άρα ακόµα και αυτό που λέγεται, ότι το αφορολόγητο των
αγροτών είναι στις 8.500 ευρώ, κατά πόσο είναι αληθές τη στιγµή
που ένας επαγγελµατίας γεωργός, µ’ ένα σπίτι και ένα αυτοκί-
νητο ως τεκµήρια διαβίωσης, αναγάγουν το φορολογητέο εισό-
δηµα στις 9.000 ευρώ και θα φορολογηθεί, τη στιγµή που οι
ασφαλιστικές εισφορές έχουν τριπλασιαστεί; Θα πρέπει να κα-
ταβάλλει σε τρίτη κατηγορία το ποσό των 1.100 ευρώ στο εξά-
µηνο, 2.200 στον χρόνο. Αν θέλει να ασφαλίσει τη γυναίκα και το
παιδί, θα πληρώσει 6.500 ευρώ µόνο για ασφαλιστικές εισφορές.

Έχουµε την αύξηση του ΦΠΑ στο 24% από το 13% και, µάλι-
στα, µε τη διακριτική αντιµετώπιση της εγχώριας παραγωγής,
όταν τα εισαγόµενα κρέατα φορολογούνται από τρίτες χώρες µε
13% ΦΠΑ και τα εγχώρια µε 24%. Το ίδιο συµβαίνει και στις ζωο-
τροφές. Ο ΦΠΑ είναι 24% στις εγχώριες ζωοτροφές και 13% από
τρίτες χώρες. Άρα οδηγούµε την αγροτική παραγωγή εκτός των
συνόρων της χώρας. 

Παράλληλα, όσον αφορά το εµβληµατικό προϊόν της χώρας,
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τη φέτα, ο σηµερινός Υπουργός πάλι επέκρινε τον τότε Υπουργό
τότε, τον κ. Μηταράκη και τον κ. Χατζηδάκη, ότι η επικείµενη συµ-
φωνία µε τον Καναδά αποτελεί εξοντωτικό χτύπηµα, όπως δια-
βάζω στα Πρακτικά της επίκαιρης επερωτήσεως, που είχαµε
συζητήσει εδώ στη Βουλή, εάν ψηφιζόταν εκείνη η συµφωνία.

Τώρα υπέγραψε η σηµερινή Κυβέρνηση δύο αντίστοιχες συµ-
φωνίες, µία µε τον Καναδά και µία µε τη Νότια Αφρική, που εκ-
χωρούν το όνοµα της φέτας στον Καναδά και στη Νότια Αφρική,
χωρίς να υπάρχει γραπτή δέσµευση της Επιτροπής ότι θα αλλά-
ξει στην πενταετία. Αυτό µας λέει ο σηµερινός Υπουργός ότι είναι
µία ρητή δέσµευση, αλλά δεν υπάρχει στο γραπτό κείµενο κά-
ποια τέτοια δέσµευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά, δυστυχώς, αποδεικνύουν –µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε-
την ασυνέπεια των λόγων και των πράξεων, αποδεικνύουν την
υποκρισία και τη δειλία σε πολλές περιπτώσεις να υπερασπι-
στούν και τις δικές τους δεσµεύσεις, αλλά και τα εθνικά συµφέ-
ροντα στα ευρωπαϊκά όργανα, αλλά σε κάθε περίπτωση
πλήττουν βάναυσα το αγροτικό εισόδηµα αλλά και την προ-
οπτική της ελληνικής γεωργίας, καθώς µέσα και από το περι-
βόητο Σχέδιο Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, το οποίο
ουδέποτε το είδαµε εδώ και δύο τρία χρόνια από τη σηµερινή
Κυβέρνηση, δεν τίθεται σε εφαρµογή ούτε το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. 

Έτσι περιµένουν 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία είχαν
προγραµµατιστεί από την προηγούµενη Κυβέρνηση, τον
Υπουργό τον κ. Καρασµάνη, όταν κατέθετε τότε η Νέα Δηµοκρα-
τία, τον Ιούλιο του 2014, το πρόγραµµα προς έγκριση. Ακόµα και
τώρα, δύο χρόνια µετά, δεν έχει καταβληθεί ούτε 1 ευρώ από κά-
ποιο µέτρο αναπτυξιακού χαρακτήρα αυτών των προγραµµάτων.
Ποιος ευθύνεται δύο χρόνια που δεν έχουν διεκπεραιωθεί όλες
αυτές οι διαδικασίες;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κάνουµε αυτήν την έκκληση και
την παράκληση, όπως θέλετε πάρτε την, κύριοι της Κυβέρνησης,
να φέρει η Κυβέρνηση και οι αρµόδιοι Υπουργοί προς συζήτηση
στις αντίστοιχες Επιτροπές το θέµα της συγκρότησης του σχε-
δίου της παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας. Εκεί είµαστε
έτοιµοι να καταθέσουµε συγκεκριµένες, ποσοτικοποιηµένες προ-
τάσεις για να συνθέσουµε τις δυνάµεις µας µέσα σε αυτήν τη δύ-
σκολη περίοδο, για να µπορέσουµε να δώσουµε και µια
ευχάριστη εικόνα στους Έλληνες πολίτες, αλλά και µία ουσια-
στική ελπίδα εξόδου της χώρας από την κρίση, µέσα από ένα
σχέδιο στο οποίο θα συµφωνήσουµε όλοι και θα έχει µία µεσο-
µακροπρόθεσµη ισχύ σε αυτήν τη χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφέρθηκε και προσω-
πικά ο αγαπητός συνάδελφος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αποστόλου,
θέλετε να µιλήσετε ή να απαντήσετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θέλω τρία λεπτά να µου δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είπε ο κ. Κασαπίδης ότι πριν το δηµοψήφισµα
εγώ µε ένα δελτίο Τύπου χαρακτήρισα αυτά που ζητούσε η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή ως ταφόπλακα για τον αγροτικό χώρο και ανέ-
φερε ως χαρακτηριστικό παράδειγµα τη φορολόγηση που ήταν
13% πριν και θα ζητούσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 26%.

Κύριε συνάδελφε, αυτή η Κυβέρνηση διαπραγµατεύτηκε,
έχοντας βεβαίως ως ισχυρότατο όπλο το «όχι» του ελληνικού
λαού. Ξέρετε τι κατάφερε σε αυτό το κοµµάτι; Κατάφερε για
πρώτη φορά να θεσπιστεί αφορολόγητο σε επιχειρηµατικού χα-
ρακτήρα δραστηριότητα, όπως είναι η αγροτική. Δεν υπήρξε
ξανά στη χώρα µας. Ξέρετε πόσο; Οκτώ χιλιάδες εξακόσια ευρώ,
που αν το αναφέρουµε σε µία µέση οικογένεια, ξεπερνά τα 9.500
ευρώ. Πού το βρήκατε εσείς το 26%; Ξέρετε σε ποιους απευθύ-

νεται το δικό µας αφορολόγητο; Στο 95% των Ελλήνων αγροτών
που δηλώνουν εισόδηµα κάτω από 9.000 ευρώ. Άρα γιατί ψεύ-
δεστε διαρκώς;

Δεύτερον, αναφερθήκατε στο θέµα που αφορά τη συµφωνία
µε τον Καναδά και τη Νότια Αφρική, τη γνωστή ως συµφωνία κυ-
ρίως, από τη δική µας πλευρά, που είχε σχέση µε τη φέτα. Σας
είχα πει και εσείς ο ίδιος καταγγείλατε αυτό που η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μηταράκης συµφώνησε –και δεν
χρειάζεται να σας το επαναλάβω- στη Σύνοδο Κορυφής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που έγινε στην Οτάβα του Καναδά. Ο τότε
Πρωθυπουργός ο κ. Σαµαράς, ο Πρόεδρος της Επιτροπής ο κ.
Μπαρόζο και ο Καναδός Πρωθυπουργός έκλεισαν µία συµφωνία
η οποία τι έκανε; Έδινε τη δυνατότητα στον Καναδά να χρησιµο-
ποιεί τον όρο «φέτα» και µετά τη µεταβατική περίοδο. Πάντα σε
όλες τις συµφωνίες υπάρχει µία µεταβατική περίοδος. Τι κάναµε
εµείς;

Εµείς καταφέραµε και υπάρχει µέσα στο κείµενο της συµφω-
νίας δέσµευση-δήλωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ότι εντός της
µεταβατικής περιόδου των πέντε ετών θα ολοκληρωθεί µία δια-
δικασία αναθεώρησης, η οποία θα έχει ως τελική κατάληξη την
πλήρη κατοχύρωση της προστασίας της φέτας, δηλαδή µετά τα
πέντε χρόνια δεν θα υπάρχει ο όρος «φέτα» σε τυριά του Καναδά
και της Νότιας Αφρικής. Γιατί, λοιπόν, συνεχίζετε να ψεύδεστε,
για πράγµατα τουλάχιστον οφθαλµοφανή και πράγµατα τα οποία
ιδιαίτερα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει κάνει αποδεκτά;

Όσον αφορά στο κοµµάτι που αναφέρετε στην παραγωγική
ανασυγκρότηση στη στρατηγική, θα κάνουµε την Τετάρτη συζή-
τηση και εκεί, λοιπόν, θα σας αποδείξουµε ότι έχουµε στρατη-
γική, την οποία έχουµε καταθέσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
έχουµε πάρει το ok και µάλιστα µε επένδυση γι’ αυτό που επιχει-
ρούµε να κάνουµε. Επιτέλους, δεν βλέπετε σε σηµερινά δηµοσι-
εύµατα, ότι η χώρα µας στο θέµα της διαχείρισης των κοινοτικών
ενισχύσεων, της απορρόφησης των πόρων είναι αν όχι πρώτη,
από τις πρώτες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Προς θεού, λοι-
πόν!

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πού το βρήκατε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μπάρκας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κασαπίδη,

σας παρακαλώ. Δεν υπάρχει…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Με αποκάλεσε ψεύτη, κύριε Πρό-

εδρε. Ένα λεπτό µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας δώσω τον

λόγο για ένα λεπτό, µετά τον κ. Μπάρκα.
Ορίστε, κύριε Μπάρκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας τις

οµιλίες των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης οι οποίοι ασκούν κρι-
τική, µου θυµίζουν την εξής φράση «δεν ξέρω, διάβαζα». Απο-
ποιούνται των ευθυνών προηγούµενων κυβερνήσεων, στις
οποίες οι ίδιοι συµµετείχαν, λες και η κοινοβουλευτική ιστορία
της χώρας µας άρχισε τον Ιανουάριο του 2015. Να πώς σκέφτον-
ται για τον ελληνικό λαό. Λένε «καθρεφτάκια» τις χθεσινές εξαγ-
γελίες του Πρωθυπουργού. Θεωρούν τον ελληνικό λαό ιθαγενείς
και λένε σε εµάς να ζητήσουµε συγγνώµη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε την ιστορική
ευθύνη να βγάλει την Ελλάδα από την κρίση µε την κοινωνία
όρθια, χωρίς να διστάσει ούτε στιγµή. Αυτό γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ εκφρά-
ζει τις κοινωνικές δυνάµεις, οι οποίες χτυπήθηκαν από τη νεοφι-
λελεύθερη λαίλαπα τα τελευταία χρόνια και όχι τα συµφέροντα
της διαπλοκής κρατικοδίαιτων επιχειρηµατιών και όσων είναι στις
λίστες Λαγκάρντ και Μπόργιανς. 

Σε αυτό το πλαίσιο, στο επίκεντρο της πολιτικής µας είναι η
ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους, το οποίο είχαν βάλει
στο στόχαστρο οι δυνάµεις του παλαιού πολιτικού συστήµατος
για να εξυπηρετήσουν ιδιωτικά συµφέροντα. Εµείς, απεναντίας
διαθέτουµε διαφορετική φιλοσοφία και µέσω του σχεδιασµού και
της σκληρής δουλειάς χτίζουµε σταδιακά ένα ισχυρό κοινωνικό
κράτος για όλους, παρά τις ασφυκτικές δηµοσιονοµικές συνθή-
κες που επικρατούν στη χώρα. Αυτό δεν είναι κάτι γενικό και αό-
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ριστο. Αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό του 2017. 
Ειδικότερα, σε αυτόν τον προϋπολογισµό, το κοινωνικό πρό-

γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ για την προστασία και την στήριξη των ανέρ-
γων, των χαµηλών εισοδηµάτων και των αδυνάµων, έχει σηµαντική
θέση. Θα συνεχίζουµε να εφαρµόζουµε µέτρα και δράσεις για να
ανακουφίσουµε τους κοινωνικά ασθενέστερους. Η υγεία, η παι-
δεία και η κοινωνική προστασία συνθέτουν τους πυλώνες για την
ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους και θα ήθελα σε αυτό το
σηµείο να επεκτείνω την σκέψη µου.

Σε ό,τι αφορά την παιδεία, µε τον νέο προϋπολογισµό του
2017 παρά τα σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα της χώρας, προ-
βλέπεται αύξηση των δαπανών του Υπουργείου Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων για την εκπαίδευση. Συγκεκριµένα
προβλέπεται αύξηση των δαπανών σε σχέση µε τον προϋπολο-
γισµό του 2016 κατά 257 εκατοµµύρια ευρώ. Έτσι, η Κυβέρνηση
συνεχίζει την πολιτική που ξεκίνησε µε τον προϋπολογισµό του
2016, ο οποίος έβαλε φρένο στις συνεχείς, τα προηγούµενα χρό-
νια, µειώσεις των δαπανών για την παιδεία. 

Αυτό αποδεικνύεται, αν συγκρίνουµε τον προϋπολογισµό του
2017 της σηµερινής Κυβέρνησης, µε τις δαπάνες που είχε απο-
φασίσει να διαθέσει για το 2017 η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ, µέσα από το µεσοπρόθεσµο του 2015-2018 που
είχαν ψηφίσει µε τον ν.4263/2014. Συγκρίνοντας αυτές τις δαπά-
νες, διαπιστώνουµε ότι µε τον προϋπολογισµό του 2017 οι δα-
πάνες του Υπουργείου αυξάνονται κατά 691 εκατοµµύρια ευρώ.

Δηλαδή, από το 2,15% των δαπανών του Υπουργείου Παιδείας
επί του ΑΕΠ που είχε αποφασίσει η προηγούµενη κυβέρνηση για
το 2017 µε το µεσοπρόθεσµο 2015-2018, αυτός ο προϋπολογι-
σµός που κατατέθηκε προβλέπει οι δαπάνες αυτές να ανέλθουν
στο 2,85% επί του ΑΕΠ. Η σύγκριση αυτή είναι καταλυτική, προ-
κειµένου να γίνει αντιληπτό σε όλους τι θα συνέβαινε στην εκ-
παίδευση, αν δεν είχε προηγηθεί η πολιτική αλλαγή του Γενάρη
του 2015. 

Σε ό,τι αφορά την κοινωνική προστασία, το Υπουργείο Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης έχει
κάνει πολύ καλή προετοιµασία για το 2017, µε αποκορύφωµα το
κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι τον Ιανουάριο του 2017 θα εφαρ-
µοστεί σ’ όλη την Ελλάδα το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης
που θα απευθύνεται σε τουλάχιστον 700.000 συµπολίτες µας.
Πρόκειται για ένα τριπλό υπόδειγµα ενίσχυσης, πρώτον εισοδη-
µατικό, δεύτερον µε διασύνδεση µε υπηρεσίες προς τους ωφε-
λούµενους όπως δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, συµµε-
τοχή στις κοινωνικές δοµές φτώχειας, συµµετοχή στο πρόγραµµα
του ΤΕΒΑ, επιδότηση των παιδιών σε βρεφονηπιακούς σταθµούς,
σχολικά γεύµατα κ.λπ.. Τρίτον, διασύνδεση µε την αγορά εργα-
σίας. Το 10% των ανέργων δικαιούχων του κοινωνικού εισοδήµα-
τος αλληλεγγύης θα µπουν στην αγορά εργασίας µε προγράµ-
µατα του ΟΑΕΔ και πιλοτικά προγράµµατα του χαρτοφυλακίου
απασχόλησης του Υπουργείου µας. 

Αναφορικά µε την υγεία, συνεχίζεται η προσπάθεια για στήριξη
και αναβάθµιση της δηµόσιας περίθαλψης και µέσα στο 2016 δεν
έγιναν και λίγα. Πρόσβαση 2,5 εκατοµµυρίων ανασφάλιστων πο-
λιτών στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, κατάργηση του εισιτηρίου
των πέντε ευρώ στα νοσοκοµεία, προσλήψεις µόνιµου προσωπι-
κού, αναδιοργάνωση του ΕΟΠΥΥ, ψηφιοποίηση εκατοµµυρίων
σελίδων µε συνταγογραφήσεις για έλεγχο φαρµακευτικής δαπά-
νης, καταχώριση της αποβολής των εργολάβων από το δηµόσιο
σύστηµα υγείας για λόγους δηµοσίου συµφέροντος, εξοικονό-
µηση πόρων και προστασία των εργαζοµένων, έρευνα σκανδά-
λων όπως του ΚΕΕΛΠΝΟ. 

Επιπλέον, µέσα στο 2017 µια σηµαντική τοµή θα είναι η µεταρ-
ρύθµιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η οποία θα βοη-
θήσει στην αναβάθµιση της δηµόσιας περίθαλψης.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι όλες οι παρα-
πάνω κοινωνικές δράσεις της Κυβέρνησης είναι ενδεικτικές και
αποτυπώνουν το κοινωνικό, ταξικό και προοδευτικό πρόσηµο της
πολιτικής µας. Όλα αυτά είναι τα πρώτα µόνο βήµατα στην προ-
σπάθεια που κάνουµε για καλύτερες υποδοµές κοινωνικής πρό-
νοιας. Η ρύθµιση του χρέους της χώρας µας θα αφήσει ακόµα
περισσότερα περιθώρια για να ενισχύσουµε το κοινωνικό κράτος

και αυτό επίσης δεν είναι τυχαίο, ούτε προέκυψε ως θείο δώρο.
Ήταν αποτέλεσµα µιας σκληρής και πολύµηνης προσπάθειας
της Κυβέρνησης σε όλα τα ευρωπαϊκά όργανα και στις Συνόδους
Κορυφής. 

Ωστόσο, η ενίσχυση του κοινωνικού προϋπολογισµού δεν βρί-
σκει σύµφωνη τη Νέα Δηµοκρατία και αυτό γιατί οι θέσεις της
ταυτίζονται µε τις απόψεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
για µειώσεις µισθών και συντάξεων, για διάλυση του κοινωνικού
κράτους. Άλλωστε, αυτή τη συνταγή εφάρµοσε πιστά, µε θρη-
σκευτική ευλάβεια από το 2012 έως το 2014. 

Θα πρέπει να σταµατήσετε µε ψεύδη και συκοφαντίες να δια-
στρεβλώνετε την πραγµατικότητα. Ο θεσµικός ρόλος της Αντι-
πολίτευσης επιβάλλει να συµβάλλει µε υπευθυνότητα και µε
επιχειρήµατα στην εθνική προσπάθεια για την έξοδο της χώρας
από την κρίση, όχι να υπονοµεύει την προσπάθεια της Κυβέρνη-
σης και να εύχεται η χώρα να τσακιστεί στα βράχια της λιτότη-
τας. 

Αυτή η Κυβέρνηση παλεύει για να βγάλει τη χώρα από την
κρίση µε την κοινωνία όρθια, παλεύει για κοινωνική δικαιοσύνη,
αλληλεγγύη, δηµοκρατία και διαφάνεια, παλεύει και υπερασπί-
ζεται τα δικαιώµατα και τα συµφέροντα όσων έχασαν τα τελευ-
ταία χρόνια από την επίθεση του νεοφιλελευθερισµού στη χώρα
µας.

Κλείνοντας, θα έλεγα πως η βούλησή µας για ένα νέο κοινω-
νικό κράτος αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό του 2017. Η
εφαρµογή του είναι ένα στοίχηµα που η Κυβέρνηση οφείλει να
το κερδίσει και είναι βέβαιο ότι θα το κερδίσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Γίνεται γνωστό
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, εξήντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Λάρισας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κασαπίδη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό επί προσωπι-
κού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αλλά να µην ανοί-

ξουµε συζήτηση. Να αποκαταστήσετε αυτό που θέλετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Όχι. Θα απαντήσω στις ύβρεις του

κυρίου Υπουργού µε στοιχεία. 
Ο κύριος Υπουργός είπε ότι είµαστε η πρώτη χώρα σε απορ-

ρόφηση των κονδυλίων. Όλοι γνωρίζουµε ότι δύο χρόνια µετά
την ανάληψη της Κυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ το µόνο µέτρο
που τρέχει από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης είναι των
νέων γεωργών και δεν έχει κλείσει ακόµα η προθεσµία. Δόθηκε
παράταση µέχρι τέλος του έτους. Άρα δεν έχει καταβληθεί ούτε
ένα ευρώ από τα 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πώς είµαστε πρώτοι;
Είµαστε τελευταίοι, κύριε Υπουργέ. 

Δεύτερον, είπε ο κύριος Υπουργός ότι ψεύδοµαι ότι υπερφο-
ρολογείται το γεωργικό εισόδηµα. Κύριε Υπουργέ, εσείς µε αυτά
που εξορκίζατε και τα λέγατε «µέτρα ταφόπλακα» δώσατε τον
χαρακτηρισµό στον εαυτό σας του νεκροθάφτη της ελληνικής
γεωργίας, γιατί εξοµοιώσατε τη φορολόγηση των γεωργών µε
αυτήν των ελεύθερων επαγγελµατιών µε τους συντελεστές 22%,
27%, 29%, 37%, 45%, ανάλογα µε το εισόδηµα οπότε και αυτό
που λέτε δεν ισχύει. Μάλιστα, εάν η αξία των τεκµηρίων είναι µε-
γαλύτερη από το φορολογητέο εισόδηµα η διαφορά φορολογεί-
ται µε αυτούς τους συντελεστές. 

Και τρίτον, ως προς τη φέτα παραµένω σταθερός στην άποψή
µου ότι ήταν µειοδοσία να εκχωρηθεί το όνοµα της φέτας στον
Καναδά –και τότε το έλεγα και τώρα. Εσείς τότε το λέγατε εξον-
τωτικό χτύπηµα και βάλατε υπογραφές σε δύο συµφωνίες, κύριε
Υπουργέ. Δεν σας προσάπτω κάποια ευθύνη απλά σας λέω ότι
δειλιάσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κασαπίδη, είπατε την άποψή σας. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, όχι

διάλογος. Είπατε την άποψή σας. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Να µας καταθέσει την Τετάρτη στην
επιτροπή το γραπτό κείµενο της τελικής συµφωνίας που να εµ-
περιέχει αυτήν τη γραπτή δέσµευση της επιτροπής ότι θα αλλά-
ξει η συµφωνία µέσα στην πενταετία. Αλλιώς, ο κύριος Υπουργός
ψεύδεται. 

Και για του λόγου το αληθές, καταθέτω στα Πρακτικά όλα
αυτά τα τεκµήρια που αποδεικνύουν αυτά που ισχυρίζοµαι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

παράκληση να µη γίνει διάλογος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τα περί µειοδοσίας να τα απευθύνει στην τότε
κυβέρνηση την οποία στήριζε ο ίδιος ως Βουλευτής, διότι ολο-
κληρώθηκε η διαδικασία τότε και µάλιστα στη Σύνοδο Κορυφής
όπως σας προανέφερα. Αλλού λοιπόν τα περί µειοδοσίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Να γιατί διαφώνησα τότε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Κασαπίδη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ο ελληνικός λαός γνωρίζει και να απευθυνθείτε
και στη σηµερινή Πρόεδρο της Επιτροπής Εµπορίου την κ. Μάρ-
στον. Να τη ρωτήσετε γιατί λέει ότι αυτή η συµφωνία έκλεισε
τότε και συµφώνησε και ο τότε Πρωθυπουργός ο κ. Σαµαράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ποιος υπέγραψε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα σας φέρω, λοιπόν, τη δήλωση, τη δέσµευση
-υπάρχουν αυτά και έχουν κυκλοφορήσει… 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Να µας φέρετε την υπογραφή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Βεβαίως, υπάρχουν υπογραφές όπου εντός της
πενταετίας θα γίνει µία αναθεώρηση της συµφωνίας προς την
κατεύθυνση πλήρους προστασίας της φέτας. Αυτά κάνουµε
εµείς. 

Δεύτερον, γιατί επικαλείστε συνεχώς το 5% των αγροτών, οι
οποίοι έχουν υψηλά εισοδήµατα και οι οποίοι θα φορολογηθούν
µε αυτά που αφορούν όλους τους υπόλοιπους Έλληνες και δεν
λέτε για το 95% των αγροτών; Για αυτούς αγωνιζόµαστε εµείς.
Δεν θα πληρώσουν φόρο ούτε ένα ευρώ. Γιατί δεν το βάζετε στο
στόµα σας αυτό, όταν µέχρι προχθές πλήρωνε 13%; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ποιος υπέγραψε; Κοροϊδεύετε τον

κόσµο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Δεν είναι έτσι, Γιώργο. Ή έχεις άγνοια

ή εσκεµµένα τα παραποιείς. Καλύπτονται τα τεκµήρια από το ει-
σόδηµα και από τις επιδοτήσεις και αυτό είχαµε και το 2016 και
το 2017. Λυπάµαι που το βάζεις εσύ αυτό το θέµα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η κ.

Κόλλια, Υφυπουργός Εσωτερικών.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι παλιά αµαρτία η φέτα και µην
ξεχνάµε τι λέγαµε πριν χρόνια! Είναι παλιά αµαρτία η φέτα. Δεν
τα φορτώνεται όλα αυτή η Κυβέρνηση, όπως θέλετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ακόµα έναν δύσκολο
προϋπολογισµός αυτές τις µέρες. Πιστεύω, όµως, ότι αυτός ο
προϋπολογισµός του 2017 είναι ο πρώτος αληθινά ελπιδοφόρος
από την έναρξη της µνηµονιακής περιόδου το 2010. 

Το αντικείµενο µιας τέτοιας συζήτησης, ασφαλώς και είναι µία
ξενάγηση στο βιβλίο, στο βασίλειο των αριθµών και της στατιστι-
κής. Επιτρέψτε µου, όµως, να θέσω και να περιγράψω το τι στην
πραγµατικότητα σηµαίνει προϋπολογισµός του κράτους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν καλούµαστε να υπηρετή-
σουµε τους αριθµούς, δεν καλούµαστε να παραµερίσουµε οτι-
δήποτε άλλο για να πετύχουµε την ευηµερία των αριθµών. Αυτό
ισχύει ακόµα περισσότερο όταν µιλούµε για τον προϋπολογισµό
µιας χώρας, που επί επτά συνεχή χρόνια παραδόθηκε στη δίνη
των µνηµονίων, της λιτότητας και της ανέχειας. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση µε τον δεύτερο προϋπολογισµό που
καταθέτει επαναπροσανατολίζει τη στόχευση και αναδεικνύει τις
πραγµατικές διαστάσεις και τον αληθινό στόχο που επιδιώκει να
πετύχει και αυτός δεν είναι άλλος από την απελευθέρωση της
πατρίδας µας, την ευηµερία του λαού µας, την εθνική µας κυ-
ριαρχία. Οι αριθµοί για µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
τα εργαλεία και όχι ο στόχος, είναι οι όροι που διευκολύνουν την
αµετακίνητη όχι απλά στόχευση, αλλά βαθιά πίστη και προσή-
λωση στο να υπηρετήσουµε την κοινωνία, να στηρίξουµε τους
αδύναµους, να δηµιουργήσουµε την προοπτική µιας δίκαιης κοι-
νωνίας, όπου όλοι συµµετέχουν στην προσπάθεια και στα οφέλη
όµως, χωρίς αποκλεισµούς. Είναι ο άνθρωπος ο πυρήνας της φι-
λοσοφίας µας. Είναι ο αναντικατάστατος, για εµάς παράγοντας,
είναι αυτός που οι αριθµοί, οι οικονοµικές θεωρίες και ιδεολογίες
θα πρέπει να υπηρετούν.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του 2017 υλοποιεί, κατ’ αρχάς,
στο δηµοσιονοµικό πεδίο αυτά, που µαζί -και µην το ξεχνάτε,
όπως σας βολεύει- µε συντριπτική πλειοψηφία το καλοκαίρι του
2015 ψηφίσαµε, προσθέτοντας κι έναν εξίσου ισχυρό παράλληλο
άξονα πολιτικών αποφάσεων και δράσεων που στηρίζουν την κοι-
νωνία, αγκαλιάζουν κατά προτεραιότητα τους οικονοµικά ασθε-
νέστερους, ανοίγοντας ταυτόχρονα την προοπτική αξιοποίησης
των πολύτιµων και ανεκµετάλλευτων ικανοτήτων και πλεονεκτη-
µάτων των συµπατριωτών µας. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω, χωρίς διάθεση φθηνής αντιπολίτευ-
σης και αντιπαράθεσης -το ξέρετε ότι αυτό δεν µε χαρακτηρίζει-
, ότι ακριβώς αυτοί οι προσανατολισµοί µας είναι και η µεγάλη
διαφορά µας µε ό,τι εσείς στην Αντιπολίτευση επιλέξατε να υλο-
ποιήσετε από το 2010 και για έξι συνεχή χρόνια.

Παραµερίσατε την κοινωνία, βάλατε στο περιθώριο τους αν-
θρώπους, σιωπηλά δεχθήκατε και δηµόσια, κατόπιν, υπερασπι-
στήκατε τις πιο ακραίες και σκληρές επιλογές, που κάποιοι άλλοι
µε τη δική σας απουσία, µε τη δική σας αδυναµία διεκδίκησης
και διαπραγµάτευσης, επέβαλαν στη χώρα µας.  

Παραλάβαµε, κυρίες και κύριοι, στα τέλη του Ιανουαρίου του
2015 µία χώρα και µία κοινωνία που την έσυραν στην κοινωνική
χρεοκοπία και στο κοινωνικό δράµα. Είναι απορίας άξιον ειλι-
κρινά και διερωτώµαι πώς προσπαθείτε, σήµερα, να µας πείσετε
ότι δεν ήταν δική σας η ευθύνη, ότι δεν υπήρξατε ποτέ µέχρι το
2015. Υπήρξατε και συγκυβερνήσατε και συναποφασίσατε και
υπηρετήσατε όλα όσα σας ζήτησαν, µε ένα µόνο αντάλλαγµα,
να παραµείνετε στην εξουσία της χώρας, ασχέτως αν θα τη κα-
ταδικάζατε στη φτώχεια και την υποτέλεια. 

Αυτά παραλάβαµε και αν θέλετε ένα παράδειγµα εξαιρετικά
επίκαιρο είναι το ποσοστό πρωτογενούς πλεονάσµατος, το οποίο
είχατε συµφωνήσει το 2013. Στρέφοµαι προς την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση και τον κ. Μητσοτάκη και ζητώ να µου εξηγήσει πότε
υπηρέτησε και ποιο συµβόλαιο αλήθειας. Όταν ήταν Υπουργός
και υπέγραφε και υλοποιούσε τα πλεονάσµατα των 4,5% ή τώρα
στην Αντιπολίτευση που µε µεγάλη ευκολία ζητάτε πλεονάσµατα
στο 2,5% ανά έτος; 

Τα συµβόλαια αλήθειας, κύριε Πρόεδρε, κύριε Μητσοτάκη,
δεν είναι ανεµοδείκτες που στρέφονται ανάλογα µε τον άνεµο
των συµφερόντων. Αλήθεια, µιας και µιλάµε για αλήθειες, µπο-
ρείτε να µας περιγράψετε τις πρωτοβουλίες σας και τις ενέρ-
γειές σας, τη δυνατή σας παρουσία, µέχρι τώρα, στη στήριξη
των αιτηµάτων της χώρας µας, την ελάφρυνση του χρέους, τη
µείωση των πρωτογενών πλεονασµάτων, τη συµµετοχή στο πρό-
γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης;

Εγώ θα σας πω την αλήθεια. Δεν σας ζητώ να στηρίξετε την
Κυβέρνηση. Σας ζητώ να στηρίξετε την Ελλάδα και τους Έλλη-
νες. Ό,τι και αν σας ανέφερα για ό,τι δεν κάνατε µέχρι τώρα
θερµά σας παρακαλώ και ειλικρινά και αληθινά να το κάνετε εδώ
και τώρα τουλάχιστον. 

Περί αλήθειας συνέχεια. Στηρίζετε, ναι ή όχι, την παροχή πλή-
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ρους ασφαλιστικής κάλυψης στους ανασφάλιστους και ανέρ-
γους; Στηρίζετε, ναι ή όχι, το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης,
τις συλλογικές συµβάσεις; Στηρίζετε, ναι ή όχι, την αύξηση δα-
πανών για την δηµόσια υγεία και την εθνική παιδεία; Στηρίζετε,
ναι ή όχι, την δίκαιη καταβολή φόρων σταµατώντας την προστα-
σία που προσφέρατε στην οµάδα προνοµιούχων φίλων σας για
να σας στηρίζουν πολιτικά; Στηρίζετε, ναι ή όχι, την αξιοποίηση
της δηµόσιας περιουσίας που τότε το ΤΑΙΠΕΔ την ξεπουλούσε
όπως προέβλεπε; Στηρίζετε, ναι ή όχι, την αύξηση των θέσεων
εργασίας και όχι τις απολύσεις; 

Αυτό είναι το συµβόλαιο αλήθειας που εµείς δεν προπαγανδί-
ζουµε, αλλά το υλοποιούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα, σας παρακαλώ.
Δεν µιλάω πολύ συχνά στην Βουλή και θα ήθελα την ανοχή και
των συναδέλφων.

Αυτό, λοιπόν, υλοποιούµε εµείς. Για την πραγµατική υλοποί-
ηση ενός συµβολαίου αλήθειας θα σας φέρω συγκεκριµένο πα-
ράδειγµα από το Υπουργείο στο οποίο προΐσταµαι. 

Στο Μακεδονίας -Θράκης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
ήδη δεχτεί σε λιγότερο από δύο µήνες από την έναρξη του νέου
αναπτυξιακού νόµου, του νέου αναπτυξιακού προγράµµατος,
επενδυτικά σχέδια ιδιωτών περί τα 180 εκατοµµύρια και µε συ-
νεχώς αυξανόµενο ρυθµό. Αυτό οφείλεται στην νέα φιλοσοφία
του αναπτυξιακού νόµου, στην νέα πολιτική στόχευση και βέβαια
στα κονδύλια του ΕΣΠΑ, που δίνει προτεραιότητα στην περιφέ-
ρεια, στην µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Πετυχαίνουµε έτσι
την διασπορά των κεφαλαίων σε όλη την Ελλάδα και όχι σε λί-
γους αρεστούς.

Θα σας καλούσα µάλιστα, κύριε Πρόεδρε της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κύριε Μητσοτάκη, στη Θεσσαλονίκη να σας ενηµερώσω και
προσωπικά για την µεγάλη προσπάθεια που κάνουµε στη Βόρειο
Ελλάδα. Θα σας καλούσα, επίσης, να έρθετε και να διαπιστώσετε
µε τα ίδια σας τα µάτια πόσο σηµαντικό είναι αυτό που πετυχαί-
νουµε για την Μακεδονία και την Θράκη µε την τακτική παρουσία
του Πρωθυπουργού στην Θεσσαλονίκη, φέρνοντας πιο κοντά
έτσι την Μακεδονία και την Θράκη µε το κέντρο λήψης απόφα-
σης που είναι η Αθήνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας θα ήθελα να
επισηµάνω τα εξής, που πιστεύω ότι µπορούν να ερµηνεύσουν
και τις πολιτικές επιλογές των δύο κοµµάτων που συγκυβέρνη-
σαν. Τροµάζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ιδέα ότι απο-
δείξαµε ότι µπορούµε ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ να συνυπάρξουµε
κάνοντας πράξη την εθνική οµοψυχία για την πατρίδα και όχι για
τις καρέκλες. Τροµάζετε γιατί αποδεικνύουµε ότι υπάρχει και
άλλος δρόµος εκτός της λιτότητας, της σιωπής και του ναι σε
όλα. Τροµάζετε, όµως, πιο πολύ γιατί οι Έλληνες σάς τοποθέτη-
σαν για πολλά χρόνια στην Αντιπολίτευση. Τελείωσαν τα χρυσά
κουτάλια εξουσίας και του δηµοσίου χρήµατος. Τελείωσε η συγ-
κάλυψη των «ηµετέρων». 

Αυτή είναι η πολιτική µας πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Με αυτόν τον προϋπολογισµό δεν σας παρουσιά-
ζουµε τον παράδεισο. Με τον προϋπολογισµό αυτόν σας δεί-
χνουµε, όµως, ότι πρέπει να δείτε τον τρόπο αλλά και τον δρόµο
που οδηγεί στην αποδέσµευση από τα µνηµόνια, στην ευηµερία
του ελληνικού λαού, στην εθνική µας κυριαρχία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος Οικονόµου, για
επτά λεπτά. Παράκληση να σεβαστούµε τον χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Επειδή άκουσα την καλή συνά-
δελφο προηγουµένως, η οποία ξέρει ότι την εκτιµώ και την συµ-
παθώ, να λέει «αν στηρίζετε την αύξηση των δηµοσίων δαπανών
για την υγεία» -λέω, παραδείγµατος χάριν, γιατί το έπιασα έτσι
τώρα στην άκρη του αυτιού µου- και ότι αυτό θα είναι και ένα
συµβόλαιο µε την αλήθεια, δεν ξέρω αν έχετε ανοίξει τον προ-
ϋπολογισµό που έχει φέρει εδώ ο κ. Τσακαλώτος. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εδώ είναι ο κύριος Υπουργός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μιλάω για τη διπλανή σας, στην
ίδια οµάδα είστε. 

Δεν ξέρω αν τον έχει ανοίξει, κύριε Τσακαλώτο, τον προϋπο-
λογισµό. Όµως διαβάζοντας στην σελίδα 74 ότι πέρσι ήταν
4.350.000.000 ευρώ και φέτος είναι 4.200.000.000 ευρώ, συνε-
πάγεται δηλαδή ότι 150.000.000 ευρώ κάτω, κ. Κόλλια, θα ψηφί-
σετε, αν τον έχετε διαβάσει τον προϋπολογισµό, σε λίγες ώρες.

Αυτό είναι συµβόλαιο µε την αλήθεια ή ένα διαζύγιο µε την
αλήθεια που έχετε πάρει και µάλιστα οριστικό; Γιατί, προσέξτε
να δείτε, το λένε και οι άλλοι συνάδελφοί σας εδώ -σας ακούω
στα πάνελ- είναι, λέει, 183 εκατοµµύρια ευρώ πάνω τα ποσά στην
υγεία. Διαβάζω τη σελίδα 74 αυτού που έχετε φέρει, που έχει
φέρει ο Τσακαλώτος. Λέει ο κ. Ξανθός: 300 εκατοµµύρια ευρώ
παραπάνω η επιχορήγηση στα νοσοκοµεία φέτος. Λέω και εγώ:
Μπράβο το παιδί, καλά τα πάει, µακάρι, για να πω και έναν καλό
λόγο! Πάω στην σελίδα 111 και βλέπω 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
πέρυσι και 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ φέτος. Πού είναι τα 300
εκατοµµύρια ευρώ, κύριοι; 

Πάω στον ΕΟΠΥΥ, πάλι στην σελίδα 111. Βλέπω ότι από 526
εκατοµµύρια ευρώ πέρυσι να είναι 326 εκατοµµύρια ευρώ φέτος.
Κόβετε 200 εκατοµµύρια ευρώ από τον ΕΟΠΥΥ. Κόβετε και άλλα
140 εκατοµµύρια ευρώ από τη φαρµακευτική δαπάνη στον
ΕΟΠΥΥ και από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν το πάτε στα
2,270 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυτά που πληρώνει δηλαδή το κρά-
τος στη δηµόσια υγεία για το φάρµακο στον ΕΟΠΥΥ.

Τα λέω σωστά ή τα λέω λάθος; Ξέρετε, τα µικρά ψεµατάκια
κάνουν το µεγάλο ψέµα, το φρικτό ψέµα µε το οποίο ήρθατε εδώ
πέρα και µε το οποίο πολιτευτήκατε το 2015 και το συνεχίζετε.
Φρικτά ψέµατα!

Για να ακούσω τώρα εδώ και κάτι άλλο, γιατί είναι και ο καλός
συνάδελφος, που τον εκτιµώ και τον συµπαθώ και αυτόν, ο κ.
Δρίτσας, ο οποίος µίλησε για τη χθεσινή τραγική εικόνα ενός
Πρωθυπουργού, ο οποίος ήρθε από το Ισραήλ, για να βγάλει από
το καπέλο τον λαγό και να µοιράζει εις το πόπολο –γιατί έτσι θε-
ωρείτε τον κόσµο, τους πολίτες- 600 εκατοµµύρια ευρώ. Λέω και
εγώ τώρα, 600 εκατοµµύρια ευρώ στους χαµηλοσυνταξιούχους.

Κύριε Τσακαλώτο, πέρυσι κόψατε από τα χρήµατα για το ΕΚΑΣ
200 εκατοµµύρια ευρώ; Από τις πιστώσεις για το ΕΚΑΣ κόψατε
πέρυσι 200 εκατοµµύρια ευρώ; 

Πάω, λοιπόν, στον προϋπολογισµό του 2017, κύριε Θεωνά, και
θα ψηφίσεις να κοπούν άλλα 600 εκατοµµύρια ευρώ από το
ΕΚΑΣ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Πες µας ποιος το υπέγραψε για το ΕΚΑΣ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Λέω εγώ, 200 εκατοµµύρια ευρώ

το 2016 και τα 600 εκατοµµύρια ευρώ το 2017 µας κάνουν 800
εκατοµµύρια ευρώ στους χαµηλοσυνταξιούχους, στο ΕΚΑΣ και
έρχεστε σήµερα εδώ και λέτε για 600 εκατοµµύρια ευρώ; Τι είναι
αυτά; Δεν είναι µία πολιτική απάτη; Το 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ
που έκοψες πέρυσι στις επικουρικές σε ποιανού τις επικουρικές
συντάξεις το έκοψες; Των πλουσίων; Οι περικοπές των συντά-
ξεων ήταν 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2016 και έχεις βάλει άλλο
1 δισεκατοµµύριο ευρώ, κύριε Τσακαλώτο, στο 2017 στις περι-
κοπές των συντάξεων. Μέσα σε µία διετία σχεδόν 3,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Στη
δική σας κυβέρνηση πόσα κόπηκαν; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Α, κάνουµε τώρα ανταγωνισµό
ποιος έκοψε πιο πολλά; Πες µου για σένα, που είσαι Υπουργός. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πόσα
δισεκατοµµύρια ήταν αυτά που κόψατε και έχετε και αυτό το
ύφος;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Είσαι Υπουργός. Έτσι δικαιολογείς
τα κοψίµατα σου; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πόσα
δισεκατοµµύρια ήταν αυτά που κόψατε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τα κοψίµατά σου, τα νεοφιλελεύ-
θερα, δεξιά, ακροδεξιά κοψίµατα…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εσείς
κόψατε δέκα και δεκαπέντε φορές παραπάνω! Δεν ντρέπεσαι
που έχεις αυτό το ύφος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εσύ να ντραπείς µε αυτή τη µε-
γάλη εξαπάτηση που κάνεις! 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
ντρέπεσαι; Αυτό το ύφος δεν δικαιολογείται από εσάς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχεις κόψει 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό
το ύφος να το κόψετε, όταν έχετε κόψει τόσα δισεκατοµµύρια!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχεις κόψει 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε δύο χρόνια, δίνεις 600 εκατοµµύρια ευρώ και αυτό το
λες κοινωνική πολιτική; Είναι δυνατόν ποτέ αυτό να είναι έντιµο; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό
το ύφος που έχετε να το κόψετε, όταν έχετε κόψει δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια από τις συντάξεις!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μπα, θα µας πεις και τι ύφος θα
έχουµε; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι,
θα σας πω! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σε παρακαλώ πολύ, κάτσε εκεί
πέρα και άκου. Να ακούς και για το ύφος αλλού να κάνεις υπο-
δείξεις! 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όταν
φύγατε γιατί το µνηµόνιο ήταν δεξιό, πήγατε στη Νέα Δηµοκρα-
τία…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ηρέµησε λίγο, κύριε Τσακαλώτο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύ-

ριοι! 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Βρήκε -γιατί είναι και πρώην
Υπουργός Υγείας ο κ. Κρεµαστινός- η Κυβέρνησή σου, κύριε
Τσακαλώτο, τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες έτοιµες προσλήψεις
στον χώρο της υγείας. Μετά από δυο χρόνια, ακούω τους Υπουρ-
γούς να λένε, τρεις χιλιάδες προσλήψεις κάναµε και τέσσερις χι-
λιάδες επίκεινται. Σώπα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Από το 2010 γιατί

δεν τις κάνατε;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Γιατί δεν τις κάνατε, κύριε Οικονόµου; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να σας πω, τα προγράµµατα του

ΟΑΕΔ είναι προσλήψεις; Είναι διορισµοί;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Γιατί δεν τις κάνατε, κύριε Οικονόµου; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αφήστε µε να µιλήσω.
Κύριε Πρόεδρε, προστατέψτε µε. Το ύφος είναι δικό µου και

προστατέψτε µε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Οικονόµου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ είναι

προσλήψεις; Είναι διορισµοί τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ; Από
πότε έγιναν διορισµοί τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ τα τέσσερις
χιλιάδες, αυτά που επίκεινται; Από πότε; Δηλαδή τα πεντάµηνα
τα υιοθετείτε ως προσλήψεις; Έτσι θα καλύψετε τα κενά στον
χώρο της υγείας; Στο Θριάσιο, στο Γεννηµατά; Το Κρατικό της
Νίκαιας που είναι κατά 50% υποστελεχωµένο θα το καλύψετε µε
προγράµµατα του ΟΑΕΔ; Κι έχετε το θράσος κι αυτό το ισχυρί-
ζεστε και βγαίνετε στα πάνελ και τις συνεντεύξεις και λέτε «τέσ-
σερις χιλιάδες διορισµοί»; Τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ; Τρεις
χιλιάδες καλύπτουν; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Το θράσος χαρακτηρίζει εσάς δυστυχώς. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να σας πω και κάτι άλλο; Φωνά-

ζετε κι έχετε διορίσει κάποιους, οι οποίοι πρέπει να είναι πολύ
προσεκτικοί από εδώ και πέρα γιατί κάνουν διώξεις -βλέπω και
µαθαίνουµε- στα νοσοκοµεία, στελεχών και άξιων επιστηµόνων.
Αυτοί οι διοικητές που διορίσατε καλούν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Διώξεις; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα τα πούµε αυτά για τις διώξεις.

Τελείωσαν τα κόλπα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Διώξεις; Πού βρισκόµαστε; Στις εποχές

τις παλιές βρισκόµαστε, που έκανε η παράταξή σας διώξεις;
Έχουν περάσει προ πολλού. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι, διώξεις! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Διώξεις των εργολάβων θέλετε να

πείτε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ακούστε µε λίγο. Εγώ λέω το άλλο.

Καλούν τους σεκιούριτι και τις καθαρίστριες και τους τραπεζο-
κόµους και κάνουν ατοµικές συµβάσεις. Για πείτε µου, κύριοι της
Αριστεράς και της προόδου,... 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Συνήγορος των εργολάβων είστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα τα δούµε αυτά. 
Για πείτε µου, κύριοι της Αριστεράς και της προόδου, είστε

θιγµένοι για τις επιχειρησιακές συµβάσεις που θα κάνει η νεοφι-
λελεύθερη πτέρυγα και θέλετε τις κλαδικές. Την ίδια στιγµή υπο-
γράφετε ατοµικές συµβάσεις στα νοσοκοµεία και στα κέντρα
υγείας; Δεν ντρέπεστε; Κι αυτό είναι αριστερή πολιτική, οι ατο-
µικές συµβάσεις; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ντροπή!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Και για να σας πω, αν κάνουν µία,

δύο ανανεώσεις, κύριε συνάδελφε, αυτούς θα τους διορίσει µό-
νιµα; Σαράντα, πενήντα χιλιάδες διορισµούς από την πίσω
πόρτα, την ώρα που λείπουν εξίµισι χιλιάδες γιατροί;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ντροπή! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σε εσένα ντροπή, γιατί την ίδια

στιγµή είσαι στα πάνελ και λες «δεν έχω γιατρούς και νοσηλευ-
τές». Τι θα πάρεις; Θα πάρεις τις καθαρίστριες και τους σεκιού-
ριτι που έχεις βάλει µε ατοµικές συµβάσεις; Η µεγαλύτερη
εκµετάλλευση που κάνεις. Δεν θα βάλεις γιατρούς και νοσηλευ-
τές; Λείπουν έξι χιλιάδες θέσεις γιατρών και δεκαπέντε χιλιάδες
θέσεις νοσηλευτών. Ξέρεις πόσους σεκιούριτι και καθαρίστριες
έχεις βάλει από την πίσω πόρτα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Οι εργολάβοι σάς ενδιαφέρουν, γι’
αυτό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πενήντα χιλιάδες! Θα τους µονι-
µοποιήσεις; Νοµίζεις ότι είναι αυτοί ψηφοφόροι σου έτοιµοι και
τους έχεις κλειδωµένους µέσα από ατοµικές συµβάσεις; Δεν θα
περάσουν αυτά, σας το λέω. Προσέξτε, αυτά δεν θα περάσουν. 

Την ίδια στιγµή που δίνει τα 600.000.000 ευρώ από το πρωτο-
γενές πλεόνασµα, χρωστάει 1.800.000.000 ευρώ ο ΕΟΠΥΥ σε πα-
ρόχους και 900.000.000 ευρώ στα νοσοκοµεία. Δηλαδή
2.700.000.000 ευρώ δεν τα έχετε πληρώσει. Αφού έχετε πρωτο-
γενές πλεόνασµα, δώστε στα νοσοκοµεία και στον ΕΟΠΥΥ να
πληρώσουν την αγορά, να µην κλείσουν οι επιχειρήσεις, να µην
µείνει ο κόσµος άνεργος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Εσείς από πότε έχετε να δώσετε; Δεν µας
λέτε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τι µεγάλη υποκρισία είναι αυτή,
που κάθεστε και λέτε για 600.000.000 ευρώ πλεόνασµα; Κι έχετε
2.700.000.000 ευρώ µόνο στον χώρο της υγείας. Είναι οφειλές
που δεν τις πληρώνετε. Είναι τροµερό αυτό που γίνεται. Τροµερό
είναι, αλλά εσείς δεν µπορείτε να το καταλάβετε ότι είναι τρο-
µερό, γιατί εσείς δεν νοµίζετε ότι θα βρείτε πελάτες ψηφοφό-
ρους από την αγορά, τις επιχειρήσεις και τον ιδιωτικό τοµέα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Δεν έχουµε πελάτες, κύριε Οικονόµου.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Άλλοι λένε τους προµηθευτές πελάτες,

όχι εµείς.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν νοµίζω ότι θα βρείτε. Νοµίζετε

ότι θα βρείτε πελάτες ψηφοφόρους όλο το δηµόσιο και τους
συνταξιούχους. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Άλλοι δίδαξαν τους πελάτες, όχι εµείς. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πετάει και το πουλάκι από εκεί.

Κλείνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεωνά, σας

παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Είµαι δυσάρεστος. Τι να κάνω;

Όµως, εγώ πάω βάσει του Προϋπολογισµού. Δεν πάω βάσει µιας
προπαγάνδας. Πάω βάσει του Προϋπολογισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Οικονόµου,
ολοκληρώνετε παρακαλώ. 
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Επειδή λοιπόν ο προϋπολογισµός που έφερε η Κυβέρνηση
Τσίπρα είναι αυτός που µόλις ανέφερα, όχι µόνο δεν τον ψηφί-
ζουµε, αλλά θα είµαστε αντίθετοι και κάθετα απέναντι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο

για δύο λεπτά, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν θα

σχολιάσω όλα όσα είπε ο κ. Οικονόµου. Μόνο σε τρία στοιχεία
θέλω να αναφερθώ και να βοηθήσω κι άλλους, όχι µόνο τον κ.
Οικονόµου, για να µπορούν να διαβάσουν καλύτερα τον Προϋπο-
λογισµό. Για την υγεία σε σχέση µε αυτά που είπε, δεν περιλαµ-
βάνονται τα 300 εκατοµµύρια ευρώ για την παιδεία και την υγεία.
Διαβάστε τη σελίδα 58. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για την υγεία µίλησα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για

ΕΦΚΑ και την αύξηση δεν διαβάσατε τη σελίδα 111. Για τα νοσο-
κοµεία δεν διαβάσατε την αύξηση που είναι 200 εκατοµµύρια
ευρώ, στη σελίδα 112. 

Διαβάστε τα αυτά και να επανέλθετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τα έχω εδώ, κύριε Τσακαλώτο. Να

τα καταθέσω πάλι;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κατα-

λαβαίνω, κύριε Οικονόµου, τον θυµό σας, γιατί κι εγώ αν είχα
φύγει από το ΠΑΣΟΚ στο πρώτο µνηµόνιο, γιατί ήταν δεξιό, κι
είχα πάει στη ΔΗΜΑΡ και κατέληγα στη Νέα Δηµοκρατία για να
λέω µε τον κ. Μητσοτάκη «θα µειώσουµε τους φόρους» για να
µην έχουµε στο µέλλον νοσοκοµεία και παιδεία, τον ίδιο θυµό θα
είχα και την ίδια αγανάκτηση. 

Τα συγχαρητήριά µου! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν κάνουµε διά-

λογο, κύριε Οικονόµου. Δεν σας προσέβαλε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για ένα λεπτό παρακαλώ. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Διαβά-

στε τη σελίδα 58.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητάτε τον λόγο

επί προσωπικού, κύριε Οικονόµου;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.  
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Δεν υπάρχει προσωπικό. Δεν είναι Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ποιο είναι το προ-

σωπικό; Ο Κανονισµός, κύριε Οικονόµου, αναφέρει σε τι συνί-
σταται το προσωπικό. 

Θα σας δώσω τον λόγο, επί προσωπικού, µετά την κ. Αναγνω-
στοπούλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µου
δώσετε τώρα τον λόγο;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας τον δώσω
µετά την κ. Αναγνωστοπούλου. Δεν µπορεί να κανονίζετε εσείς
τη διαδικασία της Βουλής. Θα µιλήσει η κ. Αναγνωστοπούλου και
µετά θα µιλήσετε εσείς. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Μπορώ να πω κάτι, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Προ-
τείνω να του δώσετε µία µέρα για να διαβάσει τον προϋπολογι-
σµό και µετά να επιστρέψει για το προσωπικό. Διότι προφανώς
δεν τον έχει διαβάσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα δώσω εξετάσεις, αλλά όχι σε
σας, κύριε Τσακαλώτο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κάτι που θαυµάζω πάρα πολύ στους Βουλευτές της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης και όχι µόνο της Αξιωµατικής, είναι ο κυνι-
σµός και το θράσος. Τα πολλά χρόνια εξουσίας, οι πολλές
δεκαετίες εξουσίας, δίνουν κυνισµό και θράσος στους ανθρώ-
πους και κάπως θα πρέπει αυτό να συµµαζευτεί. 

Δεν έχω µάθει να µιλάω σε υψηλούς τόνους. Έχω µάθει, δη-
λαδή, αλλά θεωρώ ότι η κοινωνία πια δεν έχει ανάγκη αυτές τις
κορώνες που προσπαθούν να δείξουν άλλα πράγµατα. Θα µι-
λήσω ήρεµα για να αντικρούσω όσα έχουν λεχθεί -κάποια από
τα σηµεία, βέβαια- µε έναν άλλο τρόπο και θα είµαι κατηγορη-
µατική. 

Αυτό που µας χωρίζει από τη νεοφιλελεύθερη παράταξη είναι
ότι εµείς, παρά τις πιέσεις, δεν παραιτούµαστε από το όραµα
µιας οργανωµένης δύναµης που δρα προς όφελος της κοινωνίας
για την υπεράσπιση της κοινωνικής συνοχής. Ας προσέξουµε
αυτή τη διατύπωση «κοινωνική συνοχή». 

Αυτό που πραγµατικά πονάει πάρα πολύ, αν µου επιτρέπετε
την έκφραση, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και τις νεοφι-
λελεύθερες δυνάµεις εν γένει, είναι ότι η κοινωνική συνοχή πρέ-
πει να είναι υπερασπίσιµη από τις πολιτικές δυνάµεις. Θεωρούσε
ο νεοφιλελευθερισµός στην Ευρώπη ότι τελειώνουµε µε αυτά τα
οράµατα και ότι είναι ανεδαφικά και ανιστόρητα, πλέον. 

Το διάγγελµα του Πρωθυπουργού, το οποίο, απ’ ό,τι φαίνεται
από τις αντιδράσεις, δηµιούργησε µεγάλο πρόβληµα στην Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και όχι µόνο, το αποδεικνύει. Κι όσο κι αν
προσπαθείτε να κατηγορήσετε για τακτικισµό, για λαϊκισµό, για
χίλια δυο, ένα είναι βέβαιο: Η αναδιανοµή της υπερκάλυψης του
πλεονάσµατος του 2016 στους πιο αδύναµους από τη µια µεριά,
στους συνταξιούχους δηλαδή, και στις πιο πιεσµένες περιοχές
της χώρας από την άλλη, στα νησιά που σηκώνουν το προσφυ-
γικό, καταδεικνύει αυτό ακριβώς, την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής εκεί που δοκιµάζονται περισσότερο τα όριά τους, εκεί
που υπάρχει κίνδυνος περιθωριοποίησης των αδύναµων, αυτών
που δεν µπορούν να έχουν δυνατή φωνή ή εκεί που υπάρχει κίν-
δυνος ανόδου των ακροδεξιών φαινοµένων. 

Αυτή η Κυβέρνηση της Αριστεράς δεν κατόρθωσε, βέβαια, να
κάνει την ανατροπή του νεοφιλελευθερισµού στην Ευρώπη. Προ-
σπαθεί, όµως, µε νύχια και µε δόντια να δηµιουργήσει υποδοχές
αντίστασης εκεί ακριβώς που δοκιµάζεται η αναπαραγωγή της
κοινωνικής συνοχής.

Δεν είναι τυχαίο, λοιπόν, ότι και σε αυτόν τον προϋπολογισµό
η παιδεία, η υγεία και η κοινωνική πολιτική αναγορεύονται σε πυ-
λώνες της κοινωνικής συνοχής, γιατί αυτοί είναι οι πυλώνες.  

Αυτό είναι το «παράλληλο πρόγραµµα» και ας φωνάζετε όσο
θέλετε ότι λέµε ψέµατα. Αυτό το «λέτε ψέµατα» υπονοεί ένα
πράγµα. Είναι αυτό που κάνουν οι νεοφιλελεύθερες δυνάµεις
πάντα. Υπονοεί ότι ο λαός έχει άδικο. «Έχετε άδικο που ψηφί-
σατε αυτούς». Ελέγχεται ο λαός, όχι εµείς. Αυτό είναι το πρό-
βληµα. Προσπαθείτε να δείξετε όποια δύναµη είναι για την
υπεράσπιση της κοινωνικής συνοχής ως λαϊκίστικη δύναµη και
µέσα απ’ αυτό ελέγχετε τον λαό.

Αυτό, λοιπόν, είναι το «παράλληλο πρόγραµµα» της Κυβέρνη-
σης. 

Θα µιλήσω µόνο για την παιδεία, γιατί δεν προλαβαίνω για τα
άλλα. Όπως φαίνεται και από τον προϋπολογισµό, καταγράφεται
µικρή, αλλά σηµαντική, υπό το πρίσµα της κοινωνικής συνοχής,
άνοδος των δαπανών για αυτή κατά 2,85%. Απλά να υπενθυµίσω
ότι εάν δεν είχε γίνει η πολιτική αλλαγή του 2015, θα είχαµε
τώρα, για το 2017 -αυτό είχε ψηφιστεί στο µεσοπρόθεσµο το
2014- 2,15%. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό για την παιδεία; Σηµαίνει
πάρα πολλά και το ξέρετε. 

Εµάς αυτό που µας ενέπνευσε και µας εµπνέει και προσπα-
θούµε να το υλοποιούµε κάθε φορά, όσο και να είναι δύσκολο,
είναι τουλάχιστον αυτό το 15% για την παιδεία της γενιάς του «1-
1-4». Δεν είναι ιδεοληψία εκ µέρους µας, αλλά ιδεολογικές ανα-
φορές που κάθε πολιτική δύναµη έχει και που την εντάσσουν γι’
αυτόν το λόγο σε διαφορετικά ιστορικά πολιτικά σχέδια. Οι ιδε-
ολογικές καταβολές της Νέας Δηµοκρατίας την εντάσσουν στο
ιστορικό καπιταλιστικό σχέδιο, αυτό το σχέδιο, το οποίο η κοι-
νωνία πρέπει να έχει συνέχεια κατά νου, για να αποφεύγει την
παγίδα της καταστροφολογίας που διακινεί η αντιπολίτευση σε
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αγαστή συνεργασία, βέβαια, µε τα συστηµικά µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης.

Ένα είναι το σίγουρο και το ακούσαµε. Άκουσα µε ενδιαφέρον
τους οµιλητές και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και του Πο-
ταµιού και του ΠΑΣΟΚ. Αυτό στο οποίο έχει στηριχθεί ο νεοφι-
λελευθερισµός τα τελευταία χρόνια -το χειρότερο, δηλαδή,
καπιταλιστικό µοντέλο που είχαµε και είναι το Θατσερικό µον-
τέλο- είναι η διάσταση ανάµεσα στην κοινωνική συνοχή και από
την άλλη µεριά στην οικονοµική ανάπτυξη. Είναι σαν να έχουµε
δύο εχθρικά µέτωπα που από τη µία µεριά παλεύει το ένα και
από την άλλη το άλλο.

Άκουσα την κ. Μπακογιάννη προηγουµένως να λέει, «Να στη-
ρίξουµε επιτέλους αυτούς που παράγουν», αφήνοντας απ’ έξω,
βέβαια, τους πολλούς, τους αδύναµους, δηλαδή αυτό που λέει
η κοινωνική συνοχή, «όλη η κοινωνία και οι λίγοι και οι πολλοί
µαζί». Αυτό πρέπει να φύγει, αυτό, δηλαδή, που λέει η Νέα Δη-
µοκρατία και το Θατσερικό µοντέλο, «οι άριστοι πάνω απ’ όλα,
οι άλλοι στον Καιάδα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δώσω µόνο
µερικά στοιχεία κυρίως σε ό,τι αφορά την παιδεία, για να πω ότι
το δηµόσια και δωρεάν παιδεία για όλους τους πολίτες -όχι µε
voucher, δεν επαφίεται η κοινωνική συνοχή στις οικογένειες και
στις τοπικές κοινωνίες έτσι όπως έχει πει ο κ. Μητσοτάκης- είναι
θέµα του κράτους, ευθύνη του κράτους. Για να έχουµε, λοιπόν,
δηµόσια και δωρεάν παιδεία για όλους τους πολίτες και για
όσους κατοικούν εδώ και για όσο κατοικούν εδώ -δηλαδή και για
τους πρόσφυγες- σηµαίνει ότι το ίδιο το κράτος προσφέρει τα
όπλα για να µπορέσουµε να το έχουµε αυτό. Δεν το αφήνει είτε
στα ιδρύµατα είτε στις σχολικές µονάδες από µόνες τους.

Για το εάν έγιναν προσλήψεις, εγώ θα σας αναφέρω ένα µικρό
παράδειγµα. Έγιναν χίλιες πενήντα προσλήψεις µελών ΔΕΠ στα
πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, είκοσι χιλιάδες υποτροφίες σε βάθος
τριετίας σε νέους επιστήµονες και πολλά άλλα σε διοικητικούς
υπαλλήλους κ.λπ.. Αξία δεν έχει το νούµερο, δεν έχει η ποσό-
τητα. Αξία έχει ένα πράγµα: η προσπάθεια να ανακόψεις το νεο-
φιλελεύθερο σχέδιο. Ποιο ήταν αυτό; Όσοι µπορούσαν να
πάρουν εργολαβίες -αυτά που φωνάζετε τώρα ότι κόψαµε- µε
«µαύρη» εργασία, µε ευέλικτη εργασία. Τώρα έρχεται το κράτος
και λέει, «Στοπ, εγώ έχω την ευθύνη να κάνω τον σχεδιασµό». Και
αυτό έκανε. 

Δύο λόγια µόνο -γιατί πήρα πολύ χρόνο- για τις περίφηµες µε-
ταρρυθµίσεις για τις οποίες µιλάτε. Μάλιστα ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι και θαυµαστής του κ. Φραν-
σουά Φιγιόν, ο οποίος υποσχέθηκε ότι µε το που θα αναλάβει,
θα κόψει πεντακόσιες χιλιάδες θέσεις. 

Το πρόβληµά σας -και είναι αυτό που περιέγραψα πριν, κοινω-
νική συνοχή και οικονοµική παραγωγή- ποιο είναι; Ότι ο δηµό-
σιος τοµέας είναι ο κηφήνας. Τι έχετε κάνει, όπως έχουµε
διαπιστώσει και µέσα από τη διακυβέρνηση της χώρας πια; Πα-
ρεισέφρησαν µέσα στο δηµόσιο, ιδιωτικοί φορείς ειδικών, οι
οποίοι έχουν αναλάβει να κάνουν τις µεταρρυθµίσεις, που οι ίδιοι
θεωρούν ότι πρέπει να γίνουν, και εκεί κατασπαταλιέται τεράστιο
δηµόσιο χρήµα. 

Θα µπορούσα να σας φέρω παραδείγµατα πώς εξοικονοµή-
σαµε χρήµατα, πώς εξασφαλίσαµε το δηµόσιο χρήµα, γιατί για
εσάς το δηµόσιο χρήµα -αυτήν την νοοτροπία καλλιεργήσατε-
ήταν τζάµπα χρήµα. Αντί το δωρεάν να χειραφετεί την κοινωνία,
το τζάµπα έφτιαξε πελατειακές σχέσεις. Το είδαµε σε άπειρες
περιπτώσεις. Θα σας πω µόνο, πρόχειρα, ότι από τις µετεγγρα-
φές που θα αναλάµβανε φορέας, εξοικονοµήσαµε κάποιες εκα-
τοντάδες χιλιάδες ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Το ίδιο έγινε και µε χίλια δύο άλλα. 
Τελειώνω, λέγοντας ένα πράγµα. Επειδή η Ευρώπη βρίσκεται

στην κατάσταση που βρίσκεται και η περιοχή µας επίσης, ο κα-
πιταλισµός -ειδικά στη σκληρή του εκδοχή- δεν κατέθεσε ποτέ

τίποτα στα ταµεία της δηµοκρατίας. Αυτό πρέπει να το έχουµε
κατά νου, γιατί όλα τα σηµάδια είναι εδώ. Αν δεν προσέξουµε,
είµαστε σε οριακή στιγµή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Αντωνίου.

Κάντε, όµως, λίγη υποµονή, κυρία Αντωνίου, γιατί βρήκα, ως
κληρονοµιά µου, από τον προηγούµενο Προεδρεύοντα…. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Το βρήκατε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το βρήκατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, µου το µετέ-

φερε. 
Γιατί, κύριε Δένδια, αµέσως να σχολιάσετε; Δεν το κατάλαβα;

Δεν το καταλαβαίνω αυτό!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Γιατί εκνευρίζεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εκνευρίζοµαι, διότι

σχολιάζετε απαξιωτικά τα λεγόµενα του Προεδρείου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αν έχετε την καλοσύνη, κακώς εκνευ-

ρίζεστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθίστε, παρα-

καλώ, κάτω. Δεν σας δίνω τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ακούστε να σας πω, µη µου απευθύνε-

στε εµένα έτσι. Εκνευριστήκατε παραλόγως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γιατί; Επειδή ειρω-

νεύεστε εσείς τα λεγόµενα του Προεδρείου; Σας παρακαλώ
πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κάνετε λάθος. Εάν δεν αντιλαµβάνεστε
αστεϊσµούς, αυτό έχει να κάνει µε τη δική σας νοηµοσύνη. Μη
µου απευθύνεστε εµένα έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
πάρα πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ήταν απαράδεκτη η συµπεριφορά σας.
Και η Έδρα αυτή δεν είναι προς χρήση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τι εκφράσεις είναι αυτές;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μα, τον ακούτε; Σοβαρά µιλάµε; Τον

έπιασε ξαφνικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Οικονόµου για ένα λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ περίµενα επί

του προσωπικού που µίλησε ο κ. Τσακαλώτος, ότι θα έχει να πει
κάτι σοβαρό, ουσιαστικό και να µε διορθώσει αν έχω κάνει το
λάθος µου και να ξαναδώσω τις εξετάσεις µου. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τρία
λάθη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τρία λάθη, κύριε Υπουργέ.
Πηγαίνω, λοιπόν, στη σελίδα 112. Τι είπα ο δόλιος; Είπα ότι η

κρατική επιχορήγηση στα νοσοκοµεία είναι στάσιµη, δεν έχετε
δώσει ούτε ένα ευρώ παραπάνω και βγαίνετε στα πάνελ και λέτε
300 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον χρήµατα στα νοσοκοµεία. Μου
είπατε να πάω στη σελίδα 112. Εδώ είναι. Πιστεύω τον έχετε δια-
βάσει τον προϋπολογισµό που έχετε καταθέσει, κύριε Τσακα-
λώτε. Τα καταλαβαίνετε αυτά που έχετε γράψει. Πηγαίνω στη
σελίδα 112. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κάνετε
λάθος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ έχω κάνει λάθος;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Διαβά-

στε τι λέει στα έξοδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην

διακόπτετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχω κάνει λάθος; 
Για το 2012, λοιπόν, είπα ότι είναι 1,493 δισεκατοµµύριο και

είναι 1,5, δισεκατοµµύριο. Σας αδίκησα για 7 εκατοµµύρια. Έχω
κάνει λάθος, συγγνώµη.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Διαβά-
στε τι λέει για τα έξοδα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αφήστε! Είπα κρατική επιχορή-

3064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γηση. Ξέρω τι λέω. Δεν σας είπα για έξοδα, κύριε.
Εγώ σας είπα για κρατική επιχορήγηση. Άρα το κράτος δεν

δίνει τίποτα παραπάνω.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κοι-

τάξτε τα έξοδα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αφήστε µε να µιλήσω. Εγώ σας

άφησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

κάντε λίγο υποµονή. Αφήστε τον να ολοκληρώσει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τα έξοδα, κύριε Τσακαλώτε, από

πού θα τα πληρώσετε; Τα ληξιπρόθεσµα, που δηµιουργείτε, από
πού θα τα πληρώσετε; Μπερδέψατε παιδεία και υγεία και µε πή-
γατε στη σελίδα 58. Εγώ σας είπα για υγεία. Αν πάει στη σελίδα
74, λοιπόν, ο συνεργάτης σας, θα δει ότι είναι µείον 159 εκατοµ-
µύρια. Είπα κανένα ψέµα; Έκανα κανένα λάθος; Μήπως πρέπει
να πάτε ξανά στην Αγγλία για εξετάσεις και εσείς να ξανακάτσετε
στα θρανία σας; Μήπως εσείς έχετε το πρόβληµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, τώρα, κύριε Οι-
κονόµου, δεν βοηθάτε. Ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ακούστε να δείτε. Εγώ µπορεί να
έχω λίγο έντονο όντως ύφος και να είµαι…

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Μόνο; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εντάξει, ρε παιδιά, µη θίγεστε µε

το ύφος τόσο πολύ! Μπορεί να έχω λίγο έντονο ύφος, αλλά προ-
σέξτε: Όλα τα χρόνια εδώ στην Αίθουσα δεν έχω µιλήσει ποτέ
προσωπικά για κανέναν. Έχω για πάρα πολλούς την πορεία τους
και το φάκελό τους, αλλά δεν έχω µιλήσει. Θα µπορούσα να πω
για τον Τσακαλώτο πολλά για τα προσωπικά του. Αυτός γιατί λέει
για µένα; Εγώ θα κριθώ, όπως όλοι µας. Εσείς, είναι διαγωγή και
ήθος, όποτε στριµώχνεστε πολιτικά, να το πάτε στο προσωπικό
σαν κάτι κυριούλες; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας παρακαλώ, απαντήστε σ’ αυτά που σας βάζω και αφήστε

τα άλλα. Άντε επιτέλους! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όπως
δεν απαντήσατε σε κανένα από τα σηµεία, δεν ξέρετε να διαβά-
ζετε τον προϋπολογισµό. Δεν ξέρετε. Σας έχω πει ότι οι δαπάνες
της υγείας δεν είναι µόνο στο Υπουργείο Υγείας, αλλά είναι και
αλλού. Είναι διαθέσιµοι οι συνεργάτες µας να σας κάνουν δίωρα
µαθήµατα σήµερα το απόγευµα, αύριο το πρωί, αύριο το βράδυ,
για να µπορείτε να τα καταλαβαίνετε καλύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υπουρ-
γέ. 

Η κ. Αντωνίου έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αν είναι αυτά τα αποτελέσµατα, να µας

λείπουν. Αν τα δίωρα µαθήµατα έχουν αυτά τα αποτελέσµατα,
να µας λείπουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, κυρία Αντω-
νίου…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έδωσα τον λόγο

στην κ. Αντωνίου, κύριε Οικονόµου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν µίλησα

για τη δηµόσια δαπάνη υγείας, που είναι 10.450.000.000 ευρώ,
που είναι φάρµακο, ΕΟΠΥΥ και ΠΕΔΥ. Δεν µίλησα για αυτό. Εγώ
µίλησα για Υπουργείο Υγείας. Αυτό είπα εγώ, ο καψερός. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα

πληρώσετε περισσότερα στον κόσµο για υγεία, ναι ή όχι; 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα βάλετε από την αρχή

τον χρόνο, γιατί έχουµε χάσει ένα λεπτό;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τον

λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινήστε, κυρία

Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ο δεύτερος προϋπολογισµός της Συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι και οφείλω να το αναγνωρίσω ένας τυπικός
αριστερός προϋπολογισµός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, την
έκφραση «κυριούλα» πρέπει να την πάρει πίσω ο κ. Οικονόµου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Από τη µια, είναι γεµάτος από µη ρεαλι-
στικές προβλέψεις. Οι προσδοκίες, λέτε, της Κυβέρνησης για αύ-
ξηση της ανάπτυξης 2,7%, της ιδιωτικής κατανάλωσης 1,8% και
των επενδύσεων 9,1%. Μπράβο, κύριε Υπουργέ! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα επιβάλετε σας παρακαλώ την ησυχία, κύριε Πρόεδρε; Δεν

γίνεται αυτό το πράγµα, να ακούγονται συνεχώς! Αν δεν θέλουν
κάποιοι να ακούσουν αυτά που τους λέω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάντε λίγη ησυχία
παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είναι απλά υπεραισιόδοξες οι προβλέ-
ψεις, όπως το λέει εξάλλου και το Γραφείο Προϋπολογισµού της
Βουλής, αλλά είναι πέρα από κάθε λογική. 

Σε µία ήδη εξοντωµένη, αγαπητοί συνάδελφοι, φοροδοτικά
κοινωνία, µε µια χρονιά –το 2016- κατά την οποία είχαµε αύξηση
µεν των φορολογικών εσόδων, κυρίως όµως υπό την απειλή των
πλειστηριασµών και των κατασχέσεων. Αυτές που δεν θα γίνον-
ταν µε εσάς και ακόµη περιµένουµε αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση
για την άρση των πλειστηριασµών. Την ανήγγειλε ο Πρωθυπουρ-
γός. Την είδατε πουθενά; Δεν την είδατε. 

Ταυτόχρονα, δεύτερον, µε κατακόρυφη αύξηση των ληξιπρό-
θεσµων οφειλών προς το δηµόσιο πιστεύετε στα αλήθεια, αγα-
πητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ότι µπορούν να
επιτευχθούν αυτοί οι στόχοι; Τα στοιχεία του 2016 που σας ανέ-
φερα παραπάνω δείχνουν ότι µάλλον η χώρα οδηγείται σε χρε-
οκοπία και η κοινωνία σε εξέγερση, παρά ότι η οικονοµία θα
πάρει θετική στροφή. 

Να απαντήσω, όµως, σ’ αυτό το σηµείο στη χθεσινή τοποθέ-
τηση του κ. Φωτάκη για την αύξηση, λέει, στον προϋπολογισµό
για την έρευνα. Φαντάζοµαι ότι αναφέρθηκε στο δάνειο που έχει
πάρει. Έχει πάρει ένα δάνειο 180 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν µας
είπε, όµως, κουβέντα για τα 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ που
έχουµε από το ΕΣΠΑ για την έρευνα αν έχει απορροφήσει έστω
και ένα ευρώ, αγαπητοί συνάδελφοι. Δυο χρόνια έχετε απορρο-
φήσει ένα ευρώ; Ας µας απαντήσει ο Υπουργός. Έχετε απορρο-
φήσει για την έρευνα ένα ευρώ από τα 1,2 δισεκατοµµύριο; Η
ανικανότητά σας πλέον καταντάει κοροϊδία. 

Την ίδια ώρα, βέβαια, η Κυβέρνηση, για να µην ξεχνάει πόσο
αριστερή είναι, φέρνει νέα βάρη, µε άµεσους και έµµεσους φό-
ρους, που ξεπερνούν τα 2,6 δισεκατοµµύρια. Και αυτά είναι η
πικρή αλήθεια, αυτά είναι τα µόνο σίγουρα του προϋπολογισµού. 

Ενδεικτικά να αναφέρω: 437 εκατοµµύρια λόγω αύξησης ΦΠΑ,
422 εκατοµµύρια έµµεσους φόρους από την αύξηση φορολογίας
στο πετρέλαιο θέρµανσης και τα καύσιµα, 89 εκατοµµύρια ευρώ
από τα πρόσθετα τέλη στην συνδροµητική τηλεόραση και την κι-
νητή τηλεφωνία, 62 εκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση του
φόρου στον ζύθο, 62 εκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση φόρου
στον καφέ, 142 εκατοµµύρια ευρώ από την αύξηση του φόρου
στα τσιγάρα. Και ο κατάλογος δεν έχει τελειωµό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν τα ακούτε, κύριοι συνάδελφοι. Θα τα ψηφίσετε. 
Επιτρέψτε µου, όµως, εδώ να αναφερθώ εκτενέστερα σε ένα

απ’ αυτά. Αναφέροµαι στις αυξήσεις της φορολογίας στα καύ-
σιµα. Εκπροσωπώ, όπως κι ο κ. Μπγιάλας φαντάζοµαι, µια πε-
ριοχή στη Μακεδονία, την Καστοριά, µε βαρύ χειµώνα. Το
ξέρετε, κύριε συνάδελφε. Επί διακυβέρνησης της χώρας από τη
Νέα Δηµοκρατία, µε ακριβότερες τις διεθνείς τιµές του αργού
πετρελαίου, χαµηλότερες τιµές στο πετρέλαιο θέρµανσης από
τις σηµερινές και επίδοµα θέρµανσης σχεδόν στο σύνολο των
κατοίκων -35 λεπτά, 200 εκατοµµύρια- σας άκουγα να χύνετε
κροκοδείλια δάκρυα για τον λαό που πάγωνε. Ουσιαστικά ζητού-
σατε την κεφαλή µας επί πίνακι. Σήµερα, µε πολύ χαµηλότερες
τις διεθνείς τιµές του πετρελαίου, η τιµή του πετρελαίου θέρµαν-
σης έχει ανέβει κατακόρυφα και το επίδοµα θέρµανσης αγνοεί-
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ται. Πιστεύετε άραγε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ, ιδιαίτερα της Βορείου Ελλάδας, ότι το κρύο είναι αρι-
στερό και δεν παγώνει τον κόσµο ή η ζέστη τη καρέκλας της
εξουσίας σας έκανε πιο µαλθακούς; Ό,τι και να συµβαίνει, πρέπει
τώρα, άµεσα - και είναι ευκαιρία τώρα που είναι εδώ και ο κύριος
Υπουργός των Οικονοµικών - να ανοίξει η εφαρµογή για το επί-
δοµα θέρµανσης και κυρίως να πάρει όλα τα απαραίτητα µέτρα
- να ακούτε, κύριε Παπαδηµητρίου - για να αποφευχθούν οι πολύ
µεγάλες αυξήσεις στις τιµές των καυσίµων. 

Εσάς δεν φαίνεται να σας απασχολούν αυτά, αφού το τρικ που
χρειαζόταν για να κρύψει - να προσπαθήσει τουλάχιστον - τα όσα
θα χρειαστεί να ψηφίσετε, εφευρέθηκε χθες από την Κυβέρνηση
µε το χθεσινό διάγγελµα του Πρωθυπουργού. Και δεν είναι άλλο
από τη δήθεν επιστροφή στους χαµηλοσυνταξιούχους ενός
ποσού 600 εκατοµµυρίων ευρώ από το αιµατοβαµµένο πλεόνα-
σµα της υπερφορολόγησης και των οφειλών του δηµοσίου που
δεν αποδόθηκαν ποτέ στους δικαιούχους. 

Σε αυτούς, δηλαδή, που τους κόβετε για πάντα το ΕΚΑΣ και
ετοιµάζεστε να τους κόψετε κι άλλο τις συντάξεις το 2017, δίνετε
για µια φορά ένα βοήθηµα. Καλά κάνετε αν νοµίζετε ότι έτσι ξε-
πουλάτε την ψήφο σας και εξαγοράζετε την δική τους. Το βοή-
θηµα αυτό ο Πρωθυπουργός τόλµησε να ονοµάσει « δέκατη
τρίτη σύνταξη». Για να µας προετοιµάσει, άραγε, για το τι έρχεται
στις συντάξεις µε το τέταρτο µνηµόνιο που είναι έτοιµος να συ-
νοµολογήσει µε τους δανειστές; Ο Μαυρογιαλούρος τώρα σε
νέες περιπέτειες, σε ρόλο Άη Βασίλη. Τουλάχιστον ο αρχικός
είχε και φιλότιµο και όταν είδε τι έκανε, παραιτήθηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ταυτόχρονα η συζήτηση για τον
προϋπολογισµό του 2017 διεξάγεται την ώρα που το Μέγαρο
Μαξίµου προσπαθεί να διαχειριστεί το ναυάγιο του Eurogroup
της 5ης Δεκεµβρίου. Οι ελληνικές αρχές δεσµεύονται να συµφω-
νήσουν µε τους θεσµούς σε έναν µηχανισµό και σε διαρθρωτικά
µέτρα που θα εξασφαλίσουν το πλεόνασµα 3,5% του ΑΕΠ το
2018, αλλά και µεσοπρόθεσµα, αναφέρει η απόφαση του Eu-
rogroup. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε τον χρόνο που χάσαµε στην αρχή, κύριε Πρό-
εδρε.

Ενέκρινε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα του χρέους, αλλά άφησε
για το 2018 τις αποφάσεις για τα µεσοπρόθεσµα µέτρα και πλε-
ονάσµατα. Πρόκειται για µια απόφαση που, όπως δήλωσε και ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος, τα µέτρα για το χρέος δεν θα έχουν
καµµία άµεση επίπτωση στην καθηµερινότητα του πολίτη, µια
απόφαση που παραπέµπει σε µείωση χρέους κατά 20% το 2060,
ούτε φυσικά όσο θέλαµε, ούτε µε τον τρόπο που θέλαµε. Πρό-
κειται για µια απόφαση που δεσµεύει τις επόµενες πολλές γενιές
και βεβαίως οδηγεί σε νέα, σκληρά µέτρα και νέα µνηµόνια και
που οδηγεί τον Πρωθυπουργό να βάλει µάλλον τη γραβάτα στη

ναφθαλίνη, που δήθεν θα έβαζε όταν θα λυνόταν το θέµα µε το
χρέος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Δεν έχει ο άνθρωπος. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Έτσι είχε δηλώσει, αγαπητοί συνάδελφοι,

ότι αν θα λύσει το θέµα µε το χρέος, θα βάλει τη γραβάτα. Μάλ-
λον, στη ναφθαλίνη θα πάει. 

Συνεχίζω. Πρόκειται για µια απόφαση, που, ταυτόχρονα, φέρ-
νει νέα επώδυνα µέτρα, που η Κυβέρνηση προσπαθεί τώρα να
ξορκίσει, τα οποία, όµως, είναι σίγουρο ότι αν παραµείνετε στην
εξουσία και θα τα φέρετε και θα τα ψηφίσετε. Είστε αποφασι-
σµένοι να κάνετε τα πάντα για την εξουσία. Ξεπουλήσατε οτιδή-
ποτε λέγατε, ό,τι πιστεύατε, µόνο και µόνο για να απολαύσετε
τα προνόµια της εξουσίας, για να µπορείτε ουσιαστικά να διορί-
ζετε τις στρατιές των κοµµατικών σας φίλων. Έχετε αποδείξει
ότι δεν σας ενδιαφέρει κάτι άλλο. Ζείτε σε έναν δικό σας κόσµο,
µιας δικιάς σας παρέας. Και δεν µπορείτε να µιλάτε για κοινωνική
πολιτική όταν, µε επίσηµα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδας,
φτωχοποιείται ακόµη περισσότερο ο ελληνικός λαός. 

Οι κεντρικές σας πολιτικές δεν γίνονται µε γνώµονα το καλό
της χώρας, αλλά το καλό της παρέας σας. Αυτό που δεν γνωρί-
ζουµε είναι τι δεσµεύσεις έχετε αναλάβει παρασκηνιακά έναντι
των δανειστών. Γιατί, αν και είναι κοινός τόπος ότι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ είναι µια από τις χειρότερες κυβερνήσεις που πέρασαν
ποτέ, έχει την απεριόριστη στήριξη των δανειστών. 

Αυτοί, οι οποίοι έβριζαν, κύριοι συνάδελφοι, τους άλλους ως
γερµανοτσολιάδες, οι οπαδοί του «όχι» είναι αυτοί, που σήµερα
λένε «ναι» σε όλα, ακόµα και σε εκείνα που δεν σας ζητάνε. 

Για αυτό τον λόγο, είναι επιτακτική ανάγκη σήµερα, περισσό-
τερο από ποτέ, η χώρα να οδηγηθεί σε εκλογές, όχι µόνο για να
αλλάξει κυβέρνηση, αλλά για να αλλάξει πορεία, να ξαναγίνει µια
κανονική χώρα. Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δεν θα το αποφύγετε είτε αργά είτε γρήγορα. Εύχοµαι να
είναι πάρα πολύ γρήγορα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ. Συρίγο, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα την υπ. αριθµ. πρωτοκόλλου
18949/13029 από 9 Δεκεµβρίου 2016 απόφαση του Προέδρου
της Βουλής: «Σύσταση και συγκρότηση των Διαρκών Επιτροπών
Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων, Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης και
Παραγωγής και Εµπορίου».

Η σχετική απόφαση  έχει αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική Δια-
φάνεια και θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η σχετική από-
φαση του Προέδρου της Βουλής, η οποία έχει ως εξής: 

3066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Συρίγος από τον ΣΥΡΙΖΑ, µε τον οποίο ολοκληρώνεται ο δέκατος
τρίτος κύκλος οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεν είναι τόσα πολλά, όσα βλέπετε,

αυτά, τα οποία θα πω. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, για πε-

ρισσότερα από πέντε χρόνια έως και σήµερα, διεξάγονται χιλιά-
δες συζητήσεις - διεξήχθησαν και εδώ - για το χρέος, τον
δανεισµό, τα µνηµόνια, τα µέτρα, τη κακή µας µοίρα. 

Τι τα δηµιούργησε όλα αυτά; Τι προξενεί όλες αυτές τις συζη-
τήσεις; Την απάντηση θα βρει κάποιος αν επιστρέψει στο 2010
και δει τις κακές αποφάσεις που πάρθηκαν. Οι σφαλερές πολιτι-
κές του πριν και οι λανθασµένες αποφάσεις του 2010 αποτελούν
conditio sine qua non για τη µετέπειτα πορεία της χώρας και τα
προβλήµατα που τόσο πιεστικά βιώνουµε. Αυτό δεν πρέπει να
λησµονείται ούτε να κρύπτεται από τη συζήτηση. Αυτό είναι η γε-
νεσιουργός αιτία. Πλέον είναι ιστορία αλλά είναι και κεντρικό
θέµα σε όλες αυτές τις συζητήσεις. 

Η παρέκβαση αυτή, ας µου συγχωρεθεί, ήταν η οφειλόµενη
απάντηση - ελπίζω µε τρόπο διακριτικό - σε όσα ακούστηκαν
µέχρι τώρα από την Αντιπολίτευση, µείζονα και ελάσσονα, σχε-
τικά µε την κακοδαιµονία µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσσερα καθοριστικά στοιχεία
µας βοηθούν να ανιχνεύσουµε την αξιοπιστία ενός προϋπολογι-
σµού, κατά την εκτίµησή µου, µια εκτίµηση που δεν ανήκει σε οι-
κονοµολόγο, δηλαδή ειδικό, αλλά σε νοµικό, δηλαδή µη ειδικό,
αλλά που ως βάση της έχει τη λογική και την πραγµατικότητα,
χωρίς να παραγνωρίζει ότι αυτή η πραγµατικότητα, όπως δια-
µορφώνεται πολλές φορές, υπερβαίνει το έλλογο και συσσωµα-
τώνει περισσές υπερβολές. Εννοώ την πραγµατικότητα που είναι
αντιφατική, την πραγµατικότητα που διαµορφώνεται από σφα-
λερές οικονοµικές συνταγές και απαιτήσεις τρίτων, την πραγµα-
τικότητα που εµπεριέχει προβλήµατα καθοριστικά όπως οι
πόλεµοι, η διεθνής αστάθεια, οι µετακινήσεις πληθυσµών και
άλλα, την πραγµατικότητα που χάνει οσηµέραι πολλές από τις
σταθερές της που κάποτε την όριζαν. Ευρωπαϊκή Ένωση πά-
σχουσα και διηρηµένη, Brexit, κλειστές χώρες κ.α..

Επανέρχοµαι, όµως, στα τέσσερα ανιχνεύσιµα στοιχεία του
προϋπολογισµού που συζητάµε. Πρώτον, λαµβάνει υπ’ όψιν το
περιβάλλον, οικονοµικό και άλλο, διεθνές και εσωτερικό; Δεύτε-
ρον, είναι συνεπής ο άξονας στον οποίο κινείται ο προϋπολογι-
σµός, δηλαδή υπάρχει συνέχεια µε τον προηγούµενο στα
βήµατα, στους στόχους και στις επιδιώξεις; Τρίτον, πώς περι-
γράφονται αυτές οι επιδιώξεις και πώς αποτυπώνονται στο κεί-
µενό του; Τέλος, ποιες είναι οι επιδιώξεις του περαιτέρω; 

Και ο περσινός και ο τωρινός προϋπολογισµός - βλέπε ειση-
γητικές εκθέσεις και το σώµα τους - βαδίζουν σ’ έναν σταθερό
οδικό χάρτη µε στόχο τη διαφύλαξη της δηµοσιονοµικής ισορ-
ροπίας και τον δίκαιο επιµερισµό του κόστους προσαρµογής και
του οφέλους. Δύσκολη εξισορρόπηση, γι’ αυτό και σταθερά ο
συντάκτης του περσινού και του φετινού προϋπολογισµού δεν
κοµπάζει, ούτε και εµείς κάνουµε δηλώσεις triumfale. Στόχος µας
είναι η σταθερότητα και η ανάκαµψη. Στόχος µας είναι η πάταξη
της ανεργίας και η ανάσα των ταµείων και της αγοράς, η επανα-
φορά βήµα βήµα από πέρσι µέχρι φέτος και για το εγγύς µέλλον
της κανονικότητας στην καθηµερινή µας ζωή. Ο προϋπολογισµός
στοχεύει, λοιπόν, σταθερά, όµως χωρίς κοµπασµούς. Έγραφε
πέρσι στην εισηγητική του έκθεση: «Η κατάθεση του προϋπολο-
γισµού του επόµενου έτους βασίζεται σε συντηρητικές εκτιµή-
σεις και τούτο διότι δεν λαµβάνεται εξ ολοκλήρου υπ’όψιν η
έναρξη ενός ενάρετου κύκλου στην οικονοµία από την επιτυχή
έκβαση τριών αλληλένδετων διαδικασιών που αποτελούν τον
βραχυπρόθεσµο οδικό χάρτη της Κυβέρνησης για την οριστική
έξοδο». 

Γράφει φέτος: «Στο πλαίσιο αυτό, στόχος για το 2017 παρα-
µένει η διαφύλαξη της δηµοσιονοµικής ισορροπίας, ώστε να ολο-
κληρωθεί η ανάκτηση της αξιοπιστίας της χώρας στην άσκηση
της οικονοµικής πολιτικής». 

«Η οικονοµική στρατηγική της Κυβέρνησης παραµένει σταθερή
και περιστρέφεται γύρω από δύο άξονες που είναι οι στόχοι του

προϋπολογισµού, την ολοκλήρωση κατά το ταχύτερο δυνατό και
µε επιτυχία του προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµογής
ώστε να καταστεί εφικτή η έξοδος της Ελλάδας απ’ αυτό και –
δεύτερον - την περιφρούρηση και επιπλέον ενίσχυση θεµελιωδών
κοινωνικών και οικονοµικών δικαιωµάτων των πολιτών. Δύσκολη
ισορροπία». Τονίζει µε προσοχή: «Τα αισιόδοξα µακροοικονοµικά
στοιχεία, όµως, δεν πρέπει να προκαλούν τον εφησυχασµό».

Όλα τα µεγέθη δείχνουν, λοιπόν, ότι η απάντηση περί σταθε-
ρής συνέχειας της οικονοµικής πολιτικής σε επίπεδο προϋπολο-
γισµού - και όχι µόν ο- είναι καταφατική. Αλλά και στο πρώτο
ερώτηµα είναι θετική η απάντηση αφού, όπως µπορούµε να δια-
πιστώσουµε, λαµβάνονται υπ, όψιν τόσο το εξωγενές, δηλαδή το
διεθνές περιβάλλον, όσο και το εσωτερικό που αλληλοεπηρεά-
ζονται. 

Αυτές οι επιδιώξεις του προϋπολογισµού, δηλαδή η επίτευξη
αυτής της δύσκολης ισορροπίας, καταδεικνύονται στα ειδικό-
τερα κεφάλαια για την κοινωνική αλληλεγγύη και την ενίσχυση
των καθηµαγµένων κοινωνικών τάξεων, για την υγεία και την παι-
δεία. Ενδεικτικά τα λέω αυτά. Η εξισορρόπηση στο µέτρο όχι
απλά του δυνατού, αλλά καθ’ υπέρβαση και τούτου, επιχειρείται
και θα πετύχει. 

Κλείνοντας την οµιλία µου επί του προϋπολογισµού, θα ήθελα
να ζητήσω ταχύτερα βήµατα, παρά τα όσα σηµαντικά έχουν γίνει
στα ζητήµατα της φοροδιαφυγής, της διαφθοράς και άλλων
ειδών οικονοµικών εγκληµάτων. 

Σ’ αυτό το σηµείο βεβαίως πρέπει να πω ότι έχουν γίνει πάρα
πολλά βήµατα και πρέπει ειλικρινά να απευθυνθούν έπαινοι
στους Υπουργούς και στις υπηρεσίες τους που έχουν ασχοληθεί
µ’ αυτά περισσότερο από τα προηγούµενα χρόνια, τα χρόνια της
αδράνειας. 

Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν οι προϋποθέσεις και οι βάσεις
για ευοίωνο και αίσιο αύριο, αρκεί να το πιστέψουµε και να πα-
λέψουµε αποφασιστικά και επίµονα. Γνωρίζουµε τη ζοφερή
πραγµατικότητα, αλλά δεν αρκεί αυτό. Πρέπει να την αλλάξουµε.
Με κινδυνολογικές κριτικές ή εκλογικούς ποµφόλυγες ή µε µίζε-
ρες τοποθετήσεις – µε ελάχιστες εξαιρέσεις - δεν αντιµετωπίζε-
ται η πραγµατικότητα. Ασκώντας καλόπιστη κριτική -
απευθύνοµαι προς την Αντιπολίτευση - αυστηρή µεν αλλά καλό-
πιστη, αλλά και ευγενώς και τιµίως αναγνωρίζοντας τα βήµατα
που έχουν γίνει, αργά αλλά σταθερά, µπορεί η συζήτηση αυτή
να αποκτήσει ένα γόνιµο χαρακτήρα. 

Απ’ αυτά και τη βήµα βήµα µείωση της ανεργίας καταδεικνύε-
ται ότι η Κυβέρνηση σ’ αυτό τον αγώνα υπερβαίνει τις δυνάµεις
της και δεν κάνει απλά ό,τι µπορεί. Στον αγώνα αυτόν επιβάλλε-
ται η συστράτευση όλων. Βλέπε τα ερωτήµατα του Υπουργού
των Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η καλλιέργεια κλίµατος πολιτικής σταθερότητας απαιτεί το
ίδιο και τούτο δεν βοηθάται από την αλυσιτελή και ατελέσφορη
διαρκή επίκληση του αιτήµατος περί εκλογών ελλείψει άλλης
προτάσεως. Τούτο ισχυρίζοµαι επικαλούµενος και τις αγορές,
που τόσο αποθεώνετε.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναγιγνώσκοντας προσεκτικά

τον προϋπολογισµό διαπιστώνει κάθε καλόπιστος κριτής ότι η
Κυβέρνηση έχει επίγνωση του τι επιδιώκει και µέσα σε ποιες συν-
θήκες. Όµως, δεν αρκεί αυτό για να προχωρήσουµε. Πρέπει και
η Αντιπολίτευση να έχει εξίσου επίγνωση των πραγµάτων και η
αρνητική στάση παντού καταδεικνύει το αντίθετο.

Εδώ, λοιπόν, ας έλθουν οι απαντήσεις στον Υπουργό των Οι-
κονοµικών στα ζητήµατα που έθεσε, διότι αναµένουµε προτά-
σεις. Η όποια κριτική χωρίς προτάσεις είναι λειψή, κενή
περιεχοµένου και άνευ έρµατος.

Τελειώνω µ’ ένα ερώτηµα. Όταν συµβαίνει ένα γεγονός, όπως
οι δηλώσεις και οι παροχές που εξηγγέλθησαν εχθές από τον
Πρωθυπουργό, σαφώς όλοι θα αναζητήσουν – και η Αντιπολί-
τευση και η Συµπολίτευση - την εξήγηση τούτου. Όµως, µ’ αυτό
τον τρόπο δεν απαντούµε ευθέως σ’ ένα ερώτηµα. Και το ερώ-
τηµα που θέτουν οι χθεσινές δηλώσεις του Πρωθυπουργού είναι
ένα: Υπάρχει κάποιος που διαφωνεί µ’ αυτό; Υπάρχει κάποιος
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που διαφωνεί µε τις παροχές αυτές; Αν ναι, ας το πει.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, τον κ. Παπαδη-
µητρίου. Θα πάρουν µετά τον λόγο τέσσερις οµιλητές από τον
κατάλογο και θα ακολουθήσει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, ο κ. Γαβρόγλου.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση που κάνουµε για τον

προϋπολογισµό του 2017 ενέχει µια σοβαρή αδυναµία. Επικεν-
τρώνεται σε µια σηµαντική, αλλά όχι κυρίαρχη πτυχή του, όπως
είναι κάποια επώδυνα µέτρα προσαρµογής µε βασικότερο την
αύξηση της φορολογίας. Όµως, παραβλέπει το γεγονός ότι
έχουµε τον πρώτο αναπτυξιακό προϋπολογισµό γενικής αποδο-
χής µετά από µια οχταετία. Όταν λέω γενικής αποδοχής, εννοώ
τους Ευρωπαίους εταίρους µας, που διά στόµατος της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής προβλέπουν πως η ανάπτυξη το 2017 θα είναι
2,7% µε το 2016 να κλείνει οριακά θετικό.

Συγχρόνως, ξεχνάµε πως τα επώδυνα µέτρα, τα οποία αυτή η
Κυβέρνηση προσπαθεί σταθερά να ελαχιστοποιήσει, αποτελούν
µέρος της στρατηγικής, που οι περισσότεροι σ’ αυτήν την Αί-
θουσα αποδέχθηκαν ψηφίζοντας το τρίτο µνηµόνιο σταθεροποί-
ησης της οικονοµίας.

Τι επιδιώκει, όµως, ο νέος προϋπολογισµός και ποια στρατη-
γική ακολουθεί η Κυβέρνηση;

Πρώτον, επιδιώκει για το 2017 τη διατήρηση και ενίσχυση της
δηµοσιονοµικής ισορροπίας µε ταυτόχρονο δίκαιο επιµερισµό
του βάρους της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, αλλά και της οι-
κονοµικής ανάκαµψης που αυτός προβλέπει. 

Δεύτερον, επαναπροσδιορίζει την οικονοµική πολιτική µε τη
δηµιουργία δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων – physical space - µει-
ώνοντας δραστικά τον στόχο του πρωτογενούς πλεονάσµατος
σε 1,75% για το 2017 έναντι 4,5% που είχε συµφωνηθεί στο πλαί-
σιο του προηγούµενου προγράµµατος. Κατ’ επέκταση, µειώνει
το απαιτούµενο ύψος των δηµοσιονοµικών µέτρων, απελευθε-
ρώνοντας χώρο για τη σταδιακή ανάκαµψη της οικονοµίας και
αυξάνοντας την αξιοπιστία του προγράµµατος.

Τρίτον, προωθεί, επίσης, το πρόγραµµα των αποκρατικοποι-
ήσεων και των διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων στις αγορές προ-
ϊόντων, τα οποία αποτελούν σηµαντικές συνιστώσες για τη
µεγέθυνση της οικονοµίας.

Με τον προϋπολογισµό του 2017 η Κυβέρνηση επιδιώκει τη
δηµοσιονοµική σταθεροποίηση στη συγκεκριµένη φάση του οι-
κονοµικού κύκλου µέσω του διαύλου της φορολογικής πολιτικής,
δεδοµένου ότι οι δηµόσιες δαπάνες αποτελούνται κυρίως από
µισθούς, συντάξεις και δαπάνες κοινωνικής προστασίας, που
έχουν συγκριτικά υψηλότερη πολλαπλασιαστική επίδραση στην
οικονοµική δραστηριότητα από τους φόρους.

Η φορολογία των επιχειρήσεων συµβάλλει στην αναγκαία δη-
µοσιονοµική σταθεροποίηση της χώρας. Οι επιχειρήσεις συµµε-
τέχουν σ’ αυτήν την κοινή προσπάθεια, όπως και οι υπόλοιπες
κοινωνικές οµάδες, δηλαδή οι συνταξιούχοι, οι υπάλληλοι και
όσοι εισπράττουν εισοδήµατα.

Το ύψος της φορολογικής επιβάρυνσης στη συγκεκριµένη οι-
κονοµική συγκυρία της χώρας θα είναι αντιστρόφως ανάλογο
της επίτευξης δηµοσιονοµικού χώρου. Η δηµιουργία δηµοσιονο-
µικού χώρου, σε συνδυασµό µε τη διατήρηση δηµοσιονοµικής
ισορροπίας, θα επιτρέψουν τη βαθµιαία µείωση των φορολογι-
κών συντελεστών, οι οποίοι συντελεστές, όπως τους λέµε «effec-
tive average tax rates», σύµφωνα µε την Κοµισιόν, είναι στην
Ελλάδα 27,1%, όσο περίπου στην Πορτογαλία που είναι 26,6%
και χαµηλότεροι από αυτούς της Ισπανίας 32,9%, της Γαλλίας
38,3% και της Γερµανίας 28,2%.

Η κ. Μπακογιάννη ανεφέρθη πρόσφατα σε µια οµιλία µου που
έδωσα στην ΕΔΕΕ, αλλά δυστυχώς στηρίχτηκε σε αποσπασµα-
τικές αναφορές. Αυτό που είπα είναι ότι η φορολογία δεν αποτε-
λεί καταλυτικό παράγοντα της καταστροφής της εθνικής
ανταγωνιστικότητας. Οι συντελεστές του εισοδήµατος των επι-

χειρήσεων στην Ελλάδα είναι 29%, στην Πορτογαλία 29,5%, στην
Ιταλία 31,4%, στο Βέλγιο 34%, στη Γαλλία 34,4% και στη Γερµα-
νία 30,2%. Δεν νοµίζω ότι θα θεωρούσαµε ότι αυτές χώρες δεν
είναι ανταγωνιστικές, αφού µας ζητούν να γίνουµε κι εµείς σαν
αυτές.

Η φορολογία, όµως, αποτελεί το τελικό στάδιο µιας διαδικα-
σίας, η οποία περιλαµβάνει σταθερό µακροοικονοµικό πλαίσιο
και δηµοσιονοµική ισορροπία, δηµιουργία δικτύου κοινωνικής
προστασίας των πλέον αδύναµων συµπολιτών µας, ευκαιρίες
ανάπτυξης επιχειρηµατικών σχεδίων, απλοποίηση των διαδικα-
σιών έναρξης νέων επιχειρήσεων, βελτίωση του θεσµικού πλαι-
σίου λειτουργίας των επιχειρήσεων και κυρίως ενίσχυση των
θεσµών και διεύρυνση των εργαλείων χρηµατοδότησης των επι-
χειρήσεων.

Η στρατηγική της Κυβέρνησης για την επιχειρηµατικότητα και
την ανάπτυξη εστιάζεται στη βελτίωση όλων των προηγούµενων
σταδίων, όπου όλοι οι διεθνείς δείκτες και έρευνες αναδεικνύουν
τη χαµηλή θέση της Ελλάδας.

Ειδικότερα, οι ελληνικές επιχειρήσεις, σύµφωνα µε σχετική
έρευνα που διεξάγει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ανά εξάµηνο
σε δείγµα δέκα χιλιάδων επιχειρήσεων στην Ευρωζώνη, αντιµετω-
πίζουν τη δυσµενέστερη κατάσταση µεταξύ όλων των χωρών της
Ευρωζώνης στο θέµα της χρηµατοδότησης, όχι της φορολογίας.
Συγκεκριµένα, αντιµετωπίζουν τα υψηλότερα επιτόκια τραπεζικού
δανεισµού, τις περισσότερες απορρίψεις αιτήσεων δανεισµού από
τις τράπεζες, το χαµηλότερο ύψος προσφερόµενων δανείων από
τις τράπεζες, το χαµηλότερο ποσοστό προσφερόµενου δανείου
προς ίδια κεφάλαια και τα υψηλότερα ενέχυρα για τη χορήγηση
δανείου. Η πρόσβαση στη χρηµατοδότηση αποτελεί την κυρίαρχη
ανησυχία των ελληνικών επιχειρήσεων, όχι η φορολογία.

Συνεπώς, αποδεικνύεται από την έρευνα η ορθότητα της κυ-
βερνητικής στρατηγικής να δώσει προτεραιότητα στην αποκα-
τάσταση της οµαλής χρηµατοδότησης και στην ένταξη στο
πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, εξέλιξη που θα βοηθήσει στη ρευστότητα των τραπε-
ζών, στη σταδιακή µείωση των επιτοκίων δανεισµού και τρίτον,
στη διαθεσιµότητα χρηµατοδότησης των επιχειρήσεων.

Παράλληλα, συνεχίζεται η δηµοσιονοµική σταθεροποίηση της
οικονοµίας και η περιστολή των κρατικών δαπανών, µέσω της
αναµόρφωσης της δηµόσιας διοίκησης. Παραδείγµατος χάριν,
από την εφαρµογή της ηλεκτρονικής υπογραφής, σύµφωνα µε
εκτιµήσεις του ΑΕΒΕ, θα εξοικονοµήσει το κράτος 800 εκατοµ-
µύρια για τη διετία 2017-2018 και θα καταπολεµηθεί η γραφει-
οκρατία.

Τέλος, δίνεται έµφαση στη διευκόλυνση και στον περιορισµό
των εµποδίων για την έναρξη επιχειρήσεων, µε τον περιορισµό
του κόστους σύστασης κατά 70%, εφόσον αυτή γίνεται ηλεκτρο-
νικά, και µε το περιορισµό αντίστοιχα του χρόνου αδειοδότησης,
ως και 97% για επιχειρήσεις τριών βασικών κλάδων της οικονο-
µίας: αυτόν του τουρισµού, µεταποίηση τροφίµων και ποτών και
υγείας.

Η Κυβέρνηση προωθεί τις απαραίτητες µεταρρυθµίσεις για
την αποτελεσµατική και δίκαια διαχείριση των κόκκινων δανείων,
τη µείωση των διοικητικών εµποδίων, τη δικαιότερη κατανοµή
των φορολογικών βαρών, τη σύλληψη της φοροδιαφυγής και τη
µέγιστη δυνατή άντληση χρηµατοδοτικών πόρων και προσέλ-
κυση επενδυτικών κεφαλαίων. Οι µεταρρυθµίσεις αυτές είναι κρί-
σιµες για την επιστροφή της βιώσιµης και δίκαιας ανάπτυξης της
οικονοµίας. Γι’ αυτό και όλοι θα έπρεπε να τις στηρίζουν αντί να
τις δυσφηµούν ή να τις πολεµούν. Πολύ περισσότερο που ήδη
φέτος έχουν αρχίσει να αποδίδουν αναπτυξιακά αποτέλεσµατα.

Κλείνοντας, θέλω να σας παροτρύνω όλους να υπερψηφίσετε
τον προϋπολογισµό του 2017.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε την κ. Αφροδίτη Θεοπεφτάτου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Μετά θα µιλήσουν δύο Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ήδη έχουν ζητήσει τον λόγο τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι, οπότε θα δώσουµε τον λόγο µετά τους δύο Βουλευτές που
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ανακοίνωσα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής
Αυγής, ύστερα θα µιλήσουν δύο Βουλευτές και µετά ο κ. Γαβρό-
γλου.

Ορίστε, κυρία Θεοπεφτάτου.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι ύστερα από

επτά χρόνια συνεχούς λιτότητας και ύφεσης, αναγνωρίζουµε
όλοι ότι κανείς δεν διαθέτει το µαγικό ραβδί που θα επαναφέρει
την οικονοµία σε µια κανονικότητα και θα συµβεί η έξοδος από
την κρίση. 

Έχει, λοιπόν, αυτός ο προϋπολογισµός θετικά µηνύµατα, έχει
και δυσκολίες, αφού ακόµα βρισκόµαστε εν µέσω κρίσης. Υπάρ-
χουν άνθρωποι που επιβαρύνονται και υπάρχουν άλλοι που προ-
σπαθούµε να προστατέψουµε και σε αυτήν την κατεύθυνση ήταν
και το χθεσινό διάγγελµα του Πρωθυπουργού, που αποτυπώνε-
ται αυτή η πρόθεση και η δέσµευση µας ότι τα πλεονάσµατα θα
έχουν αναδιανεµητικό χαρακτήρα και θα πηγαίνουν σε αυτούς
που έχουν πληγεί περισσότερο από την κρίση.

Η στρατηγική µας εδώ και ενάµιση χρόνο είναι να προστατέ-
ψουµε τις ευάλωτες τάξεις, να σταθεροποιήσουµε την οικονοµία
και να οδηγήσουµε την χώρα σε µια κανονικότητα, ώστε να βγει
από την κρίση οριστικά, λαµβάνοντας υπ’όψιν ότι µέχρι πρότινος
οι κατέχοντες πλήρωναν φόρους σε εθελοντική βάση και ότι έχει
πέσει δυσανάλογο βάρος σε µερίδα των µεσαίων στρωµάτων και
των αυτοαπασχολούµενων. Αυτό το αναγνωρίζουµε, δεν το κρύ-
βουµε και δεν προσπαθούµε να το υποτιµήσουµε.

Είναι πραγµατικά µεγάλο το βάρος και σταδιακά το µειώνουµε,
καθώς η χώρα ανακάµπτει και ανασυγκροτείται η οικονοµία της
και η παραγωγική της βάση. Ενώ όλες οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις προεκλογικά θεωρούσαν κορυφαίο το πρόβληµα της φο-
ροδιαφυγής, είναι η πρώτη φορά που έχουµε απτά και µετρήσιµα
αποτελέσµατα στον αγώνα για την πάταξη της. 

Εποµένως, αυτή η στρατηγική να βοηθήσουµε τα ευάλωτα
στρώµατα ξεκίνησε συστηµατικά πέρυσι, όπου για πρώτη φορά
θεσµοθετήθηκε µια σειρά άµεσων µέτρων για την αντιµετώπιση
της ανθρωπιστικής κρίσης, ξεκινήσαµε µε 100 εκατοµµύρια το
2015, 270 φέτος και 760 εγγράφονται στον φετινό προϋπολογι-
σµό του 2017, µέσα από την εφαρµογή του κοινωνικού εισοδή-
µατος αλληλεγγύης.

Ο προϋπολογισµός του 2017 επιχειρεί να διατηρήσει τη δηµο-
σιονοµική ισορροπία, ώστε να εµπεδωθεί και να ανακτηθεί πλή-
ρως η αξιοπιστία της οικονοµικής µας πολιτικής, που είναι
προϋπόθεση εξόδου από τα µνηµόνια και τη σκληρή επιτροπεία. 

Επιπλέον, επιχειρεί όχι µόνο να διατηρήσει σταθερό ή να αυ-
ξήσει το επίπεδο των δηµοσίων επενδύσεων για να στηριχθεί ο
οικονοµικός ρυθµός µεγέθυνσης, εκεί που η ιδιωτική οικονοµία
δεν µπορεί να δραστηριοποιηθεί, αλλά να βάλει σε νέα βάση την
οικονοµική δραστηριότητα στον ιδιωτικό τοµέα, ενισχύοντας την
υγιή επιχειρηµατικότητα, κόντρα στους αεριτζήδες που λυµαί-
νονταν την µερίδα του λέοντος για δεκαετίες.

Είναι χαρακτηριστικό, κύριοι συνάδελφοι, ότι στο προηγού-
µενο ΕΣΠΑ 2007-2013 η κάθε θέση εργασίας κόστισε 90.000
ευρώ τον χρόνο. Ξέρουµε όλοι ότι δεν υπήρχαν πολλοί εργαζό-
µενοι που να αµείφθηκαν µε τέτοια ποσά. 

Στο τρέχον πρόγραµµα η πρόθεσή µας είναι να µοιραστεί σε
περισσότερους δικαιούχους αυτό το πρόγραµµα, σε µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, σε νέους ερευνητές και σε άνεργους. 

Η απόφαση του πρόσφατου Eurogroup για τα βραχυπρόθεσµα
µέτρα που αφορούν το χρέος είναι σηµαντική επιτυχία. Με όσα
συµφωνήθηκαν εξασφαλίζεται µείωση του χρέους κατά 22% του
ΑΕΠ και σταθεροποιούνται τα επιτόκια 1,5%, εκεί που σε πολλές
ευρωπαϊκές χώρες υπάρχουν προβλέψεις για πολύ υψηλότερα. 

Και πετύχαµε κάτι που καµµιά άλλη κυβέρνηση δεν είχε καν
διεκδικήσει σε οικονοµικό και κοινωνικό επίπεδο, γιατί εάν θυµά-
στε προσπαθούσαν να µας πείσουν ότι χρέος είναι βιώσιµο. Όσοι
δεν το βλέπουν ή το υποτιµούν, αδικούν όχι την Κυβέρνηση, αλλά
την προσπάθεια του λαού µας. Είναι αποφασιστικό βήµα για την
έξοδο της ελληνικής οικονοµίας από την κρίση. 

Τα επόµενα βήµατα είναι απολύτως συγκεκριµένα: ένταξη στο
πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, έξοδος της χώρας στις αγο-
ρές το 2017 µε περαιτέρω χαλάρωση των capital control, µε

στόχο την οριστική άρση τους και την επιτυχή ολοκλήρωση του
προγράµµατος το καλοκαίρι του 2018. 

Το αναγνωρίζουν πλέον όλοι στην Ευρώπη, παρά τη µιζέρια
της Αντιπολίτευσης εδώ στη χώρα µας, ενώ είναι προφανές ότι
κατευθύνεται η χώρα προς την ανάπτυξη καθώς έχουµε θετικούς
ρυθµούς το δεύτερο τρίµηνο του 2016 - και περιµένουµε το ίδιο
και για το τρίτο - ώστε να έχουµε ένα συνολικά θετικό αποτέλε-
σµα. 

Αυτό που χρειαζόµαστε τώρα και αυτό που ζητάει ο κόσµος
δεν είναι απλώς η επιστροφή στην προ κρίσης κατάσταση και η
µείωση της ανεργίας που έχει ήδη αρχίσει να καταγράφεται,
αλλά συνολικά η αντιµετώπιση των παθογενειών που οδήγησαν
στη χρεοκοπία της χώρας και έφεραν τα µνηµόνια και η απαλ-
λαγή από την επιτροπεία που περιορίζει τη δηµοκρατία και τη
λαϊκή κυριαρχία. Όχι µοιράζοντας λεφτά που δεν υπάρχουν και
παράγοντας έτσι ελλείµµατα και χρέη, όχι για να επαναλάβουµε
το προηγούµενο µοντέλο διακυβέρνησης, αλλά για να γίνει η Ελ-
λάδα επιτέλους µια χώρα µε ισχυρή οικονοµία, µικρότερη ανερ-
γία, χωρίς φοροδιαφυγή, διαφθορά και πελατειακές σχέσεις, µε
διαφανή και αποτελεσµατική διοίκηση. 

Κανείς δεν πανηγυρίζει και κανείς δεν έχει δικαίωµα να πανη-
γυρίσει επειδή η οικονοµία ξέφυγε από την ύφεση τα δύο τρί-
µηνα του 2016. Θα πάµε ακόµα καλύτερα και αυτό δεν
αποδεικνύεται µόνο από τον προϋπολογισµό, αλλά το υποστηρί-
ζουν η Τράπεζα της Ελλάδος, η έκθεση της Κοµισιόν αλλά και
διεθνών χρηµατοπιστωτικών οίκων που δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ όλοι
αυτοί. 

Έχει ενδιαφέρον να δούµε πώς εξελίσσεται ο προϋπολογι-
σµός του παρόντος έτους και να απαντηθεί η καταστροφολογία
της Αντιπολίτευσης και πολλών µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
Έλεγαν ότι θα καταρρεύσουν τα έσοδα και θα πάµε σε νέα δη-
µοσιονοµικά µέτρα. Πραγµατικά εκτός πραγµατικότητας! Ήδη
το πρώτο ενδεκάµηνο έχουµε ξεπεράσει τον στόχο του προϋπο-
λογισµού κατά 2,44 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν ευρύτερο ευαίσθητο
χώρο η χώρα µας αποτελεί δύναµη σταθερότητας και ειρήνης
και προχωράει σε συµµαχίες, απλώνοντας χέρι φιλίας και συνερ-
γασίας στους γειτονικούς λαούς για την εµπέδωση της ειρήνης,
που είναι και το µεγάλο ζητούµενο στην εποχή µας, προκειµένου
να εδραιωθεί η δηµοκρατία, η αλληλεγγύη και ο σεβασµός στα
ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Δουλεύοντας µε σύστηµα και αποφασιστικότητα θα προχωρή-
σουµε µε τον προϋπολογισµού του 2017, όπου θα είναι ορατά
τα σηµάδια εξόδου της χώρας από τη βαθιά κρίση των τελευ-
ταίων ετών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Θεοπεφτάτου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καρασµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες και προχθές άκουσα από

τους συναδέλφους της συµπολίτευσης ότι µαζί ψηφίσαµε το κα-
λοκαίρι 2015 τη συµφωνία. Ε, όχι κύριοι συνάδελφοι! Εµείς ψη-
φίσαµε το πλαίσιο για το πώς θα πρέπει να κινηθούν οι δείκτες,
αλλά και οι αναγκαίες µεταρρυθµίσεις της οικονοµίας. Το πλαί-
σιο δίνει πολλές δυνατότητες και ευλυγισία, παρέχει µεγάλη ευ-
χέρεια για πολλές επιλογές. Δεν είναι οδικός χάρτης για το πώς
θα πρέπει να επιτευχθούν οι επιδιωκόµενοι στόχοι. 

Γνωρίζει ο ελληνικός λαός κάτω από ποιες προϋποθέσεις και
συνθήκες εµείς δώσαµε την θετική µας ψήφο και επιτελέσαµε το
εθνικό µας καθήκον.Δεν ψηφίσαµε τα µέτρα. Δεν συµφωνήσαµε
µαζί το µείγµα της οικονοµικής πολιτικής που εσείς εφαρµόζετε.
Και ακριβώς εξαιτίας αυτής της δικής σας ερασιτεχνικής πολιτι-
κής, των ατέρµονων και αναποτελεσµατικών διαπραγµατεύσεων,
του ολέθριου εθνικού λάθους του δηµοψηφίσµατος και άλλων
χειρισµών, καταφέρατε να αναδείξετε το 2015 ως τη χειρότερη
χρονιά από τη Μεταπολίτευση. Άλλωστε, αυτό αποτυπώνεται και
στους δύο προϋπολογισµούς, του 2016 και του 2017, που έχετε
καταρτίσει. 

Το κόστος που φορτώσατε στις πλάτες του ελληνικού λαού
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είναι βαρύ κι ασήκωτο και µετριέται σε δεκάδες δισεκατοµµύρια.
Δεν έχω τον χρόνο να το αναλύσω. Ενδεικτικά θα αναφέρω µόνο,
τα 9 δισεκατοµµύρια των µέτρων για την περίοδο 2015-2018, εκ
των οποίων τα 6 εκατοµµύρια επιβλήθηκαν το 2015 και το 2016.
Και το σηµαντικότερο, υποθηκεύσατε την εθνική µας περιουσία
για ενενήντα εννιά χρόνια, µετατρέποντας την Ελλάδα σε ένα
προτεκτοράτο-παρία. Αλήθεια, δεν είχατε το δικαίωµα. Υποθη-
κεύσατε όχι µόνο το παρόν αλλά και το µέλλον της νέας γενιάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Επιτροπή Οικονοµικών το-
ποθετήθηκα επαρκώς στα βασικά σηµεία, αυτά δηλαδή που απο-
καλύπτουν την ανελέητη φοροεισπρακτική φιλοσοφία του
προϋπολογισµού για το 2017. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, σήµερα να επικεντρώσω την οµιλία
µου στο αγροτικό κοµµάτι, για το οποίο ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης επιχείρησε να µας παρουσιάσει µια ειδυλλιακή ει-
κόνα. Μαύρη χρονιά ήταν, για τους αγρότες ειδικότερα, το 2015.
Μια από τα ίδια θα είναι και ο απολογισµός για το 2016. Γιατί;
Κατ’ αρχάς διότι χάθηκαν κοινοτικοί πόροι 900 εκατοµµυρίων
ευρώ από το προηγούµενο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
2007-2013. Βλέπετε, ο κύριος Υπουργός έπρεπε να «τρέξει» το
πρόγραµµα αυτό µε ταχύτητα φωτός για να το αξιοποιήσει
ακόµα περισσότερο. Προτίµησε, όµως, να ασχοληθεί µε άλλα
σοβαρότερα θέµατα, όπως τις διαβουλεύσεις επί  διαβουλεύ-
σεων, το ολέθριο δηµοψήφισµα, τις εκλογές του Σεπτεµβρίου.
Και αλήθεια, τι έκανε µετά την επανεκλογή του τον Οκτώβριο του
2015; Απλώς µετέφερε τα κονδύλια αυτά των 900 εκατοµµυρίων
ευρώ στο νέο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, κου-
τσουρεύοντάς το κατά 21%, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
ανάπτυξη και την  εθνική µας οικονοµία.

Και να ήταν µόνο αυτό! Και από το καινούργιο πρόγραµµα των
6 δισεκατοµµυρίων δεν έχει απορροφηθεί µέχρι σήµερα ούτε ένα
ευρώ, στερώντας από τον αγροτικό µας κόσµο τεράστια ποσά,
τα οποία µάλιστα έχουν πολλαπλασιαστικό χαρακτήρα για την
τόνωση τόσο της τοπικής όσο και της εθνικής µας οικονοµίας.
Εξυπακούεται ότι ταυτόχρονα έχει στερήσει την πολύτιµη ρευ-
στότητα από τη χειµαζόµενη αγορά. Την ίδια ώρα, αυξάνονται
άµεσοι, έµµεσοι φόροι, εισφορές, ΦΠΑ, ενώ αντίθετα µειώνονται
οι µισθοί, οι συντάξεις και το διαθέσιµο εισόδηµα. 

Όµως, ο κύριος Υπουργός στη συγκινητική του προσπάθεια
να τα παρουσιάσει όλα ρόδινα, είπε ότι οι αγρότες δεν θα πλη-
ρώσουν φόρο, απεναντίας θα πάρουν φόρο πίσω. Αλήθεια, έτσι
λένε τώρα την αύξηση του ΦΠΑ από το 13% στο 24%, την αύ-
ξηση των φορολογικών συντελεστών από το 13% στο 45%, τον
υπερδιπλασιασµό των ασφαλιστικών εισφορών, την κατάργηση
της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου -
που το διπλασιάζει-, τη µείωση της σύνταξης κατά 60% του
αγρότη συνταξιούχου, που αν καλλιεργήσει κάποια στρεµµατά-
κια για να συµπληρώσει το εισόδηµα, θα του επιβληθεί επιπλέον
µάλιστα και φορολογικός συντελεστής 22%; Ή µήπως ως εκ θαύ-
µατος έχει µετεξελιχθεί σε µείωση φόρου ο χαρακτηρισµός των
επιδοτήσεων ως καθαρό εισόδηµα και η φορολόγησή τους από
το πρώτο ευρώ ενώ αποτελούν αντισταθµιστικές πληρωµές και
δεν φορολογούνται; 

Να θυµίσω εδώ ότι τον Νοέµβριο του 2014 ως Υπουργός είχα
δηλώσει ότι για µένα, η φορολόγηση των επιδοτήσεων αποτελεί
κόκκινη γραµµή. Ανάλογη δήλωση υπήρξε και από τον τότε πρω-
θυπουργό, τον Αντώνη Σαµαρά.

Να υπενθυµίσω, επίσης, ότι ως Υπουργός µείωσα τον φορο-
λογικό συντελεστή στα αγροτικά φωτοβολταϊκά στο µισό, από
το 26% στο 13%. Και επειδή θέλω να είµαι δίκαιος και βλέπω απέ-
ναντί µου τον κ. Σταµάτη, σε συνεργασία µε τον κ. Σταµάτη κα-
ταφέραµε να υλοποιήσουµε αυτήν τη µείωση του φορολογικού
συντελεστή στα αγροτικά φωτοβολταϊκά. Ενώ εσείς, κύριοι της
Κυβέρνησης, καθιστώντας πλέον ασύµφορη την αγροτική παρα-
γωγή ουσιαστικά δηµεύετε το αγροτικό εισόδηµα.

Άκουσα ακόµη από τον κύριο Υπουργό να ισχυρίζεται ότι µε
δική του απόφαση από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
2014-2020 εκχωρεί το 37% στις δεκατρείς περιφέρειες. Δεν χρει-
άζεται να τον διαψεύσω σήµερα. Το έχω κάνει κατ’ επανάληψη
και µε στοιχεία. Απλώς το δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός σοφού.

Καταθέτω στα Πρακτικά την οµιλία µου στο Υπουργικό Συµ-

βούλιο της 15ης Οκτωβρίου του 2014 µε αντικείµενο το συγκεκρι-
µένο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης όπου ανέπτυξα όλα τα
µέτρα και τα αντίστοιχα κονδύλια, καθώς και την οµιλία µου της
17ης Δεκεµβρίου του 2014 στο Αγροτικό Αναπτυξιακό Συνέδριο
µε το ίδιο αντικείµενο, παρουσία εκπροσώπων παραγωγικών φο-
ρέων αλλά και εκπροσώπων της Περιφέρειας που άκουσαν ότι
εκχωρούµε το 1/3 του Προγράµµατος, δηλαδή 1.800.000.000
στις Περιφέρειες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καρασµάνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, ο κύριος Υπουργός εµφάνισε προχθές ως ρόδινη την
κατάσταση, επί των ηµερών του βέβαια, στον ΕΛΓΑ. Θα εννοεί
προφανώς ως επιτυχία το ότι ο ΕΛΓΑ δεν λειτουργεί! Οι γεωπό-
νοι είναι σε συνεχείς απεργίες. Εκτιµήσεις ζηµιών δεν γίνονται
και αυτό όταν την τελευταία διετία είχαµε τεράστιες ζηµιές από
ακραία καιρικά φαινόµενα που προκάλεσαν ακαρπία αλλά και
φυτικές και ζωικές ασθένειες που δεν έχουν καλυφθεί.

Θα έπρεπε συνεπώς αντί να κοµπορρηµονεί, να απολογηθεί
στους αγρότες και κτηνοτρόφους, διότι αντί να επιµείνει για την
ενδυνάµωση του ΕΛΓΑ που προβλέπεται στο Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης 2014-2020, Μέτρο 17, για την αντιστάθµιση της
απώλειας εισοδήµατος από ακραία καιρικά φαινόµενα, άφησε
και χάθηκαν 200.000.000 κοινοτικοί πόροι. 

Και ακόµη, ταυτόχρονα θα έπρεπε να απολογηθεί στους νέους
αγρότες, γιατί για δεύτερη συνεχή χρονιά δεν εφάρµοσε την
απόφαση την οποία πήραµε τον Οκτώβρη του 2014 και την εί-
χαµε ανακοινώσει στους εκπροσώπους της Πανελλήνιας Ένω-
σης Νέων Αγροτών, ότι θα αυξήσουµε την αξία των δικαιωµάτων
της ενιαίας ενίσχυσης στην ανώτατη αξία του δικαιώµατος κάθε
περιφέρειας. 

Να του θυµίσω ότι εµείς διασφαλίσαµε την εξισωτική αποζη-
µίωση για το 2014 – 2020 ύψους 500.000.000, Κανονισµός 1378,
που δηµοσιεύτηκε στην εφηµερίδα της Ε.Ε. στις 23.Δεκεµβρίου
του 2014.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καρασµάνη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά, δε, τα πρόστιµα τον πληροφορώ ότι το 2014

δεν µας επιβλήθηκε ούτε ένα ευρώ.
Τέλος, θέλω να τον ρωτήσω: τον Οκτώβριο του 2015, όταν

ήρθε η Κοµισιόν και µας απέδωσε, όπως λέει, τα εύσηµα σε ποιες
εκτάσεις βοσκοτόπων έκανε έλεγχο; Μήπως σε αυτές που εµείς
σε εσάς παραδώσαµε, ενώ εσείς δεν τις έχετε αυξήσει ούτε κατά
ένα στρέµµα;.

Η δική µας, λοιπόν, εργασία - προσπάθεια εξάλειψε αυτό το
επώδυνο αγκάθι των προστίµων. Εσείς, κύριε Υπουργέ, το µόνο
που ξέρετε είναι να κάνετε µνηµόσυνα µε ξένα κόλλυβα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Καρακώστας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι δεν µπορώ να
σας τον δώσω. Δεν µπορώ, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο
λεπτά, έγινε προσωπική αναφορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µπορώ, κύριε
Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όταν γίνεται µια προσωπική αναφορά και λέγον-
ται πράγµατα και κυρίως αριθµητικά, που δεν ανταποκρίνονται
στην πραγµατικότητα, δεν µπορώ να µην απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακολούθησα
την συζήτηση από το πρωί. Δεν µπορεί να παρεµβαίνετε συνεχώς
µετά από κάθε οµιλούντα, έχοντας οµιλήσει κιόλας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
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και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε,...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω δώσει τον

λόγο σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, κύριε Υπουργέ. Καταλα-
βαίνετε τι σας λέω; Με ακούτε; Έχω δώσει τον λόγο σε Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο. Σας παρακαλώ πολύ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τον δώσατε αφού εγώ σας ζήτησα να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας τον έδωσα
και σας εξηγώ γιατί αρνήθηκα. Δηλαδή τι άλλο πρέπει να πω;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα µου δώσετε τον λόγο µετά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν θα σας τον
δώσω. Έχουν να µιλήσουν οι συνάδελφοι. Μα, µε συγχωρείτε
αυτή η ιστορία θα επαναλαµβάνεται; Όποιος Βουλευτής αναφέ-
ρεται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης θα εµφανίζεστε εσείς
και θα αντιπαρατίθεστε µε τα λεγόµενά του;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μα, είναι δυνατόν η Κυβέρνηση να µην µπορεί
να απαντήσει;

Κύριε Πρόεδρε, όταν λέγονται κάποια πράγµατα και µάλιστα
αριθµητικά που δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, πρέ-
πει να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
πάρα πολύ, δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Δεν µπορεί να γίνει αυτό
το πράγµα. Τελεία και παύλα! 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής, κ. Ευάγγελος Καρακώστας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Το χθεσινοβραδινό διάγγελµα
του κ. Τσίπρα δεν αποτελεί παρά µια φθηνή απόπειρα εξαπάτη-
σης και αποπροσανατολισµού του ελληνικού λαού. Αποδεικνύει
δε ότι αποτελεί µια απεγνωσµένη προσπάθεια της Κυβέρνησης
να αναζητήσει σανίδα σωτηρίας από τον ελληνικό λαό, µια σα-
νίδα σωτηρίας, την οποία, βεβαίως, δεν πρόκειται να λάβει. 

Το χθεσινοβραδινό διάγγελµα είναι εξαπάτηση. Είναι εξαπά-
τηση διότι η Κυβέρνηση επιχειρεί µε ψίχουλα να εξαγοράσει συ-
νειδήσεις. Είναι µια τακτική, την οποία ακολούθησαν οι
προκάτοχοί σας, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, τους
οποίους µάλιστα έχετε το θράσος να χαρακτηρίζετε ως «το πα-
λαιό», ενώ εσείς αυτοχαρακτηρίζεστε ως «κάτι το νέο». Στην
πραγµατικότητα όχι µόνο δεν είστε κάτι το νέο, αλλά αντιθέτως
είστε ό,τι πιο σάπιο και αισχρό έχει να επιδείξει το παλαιό. 

Είναι, επίσης, αποπροσανατολισµός, διότι εξαγγέλλετε µέτρα
υποτίθεται ανακούφισης του λαού, όταν την ίδια χρονική περίοδο
υπογράφετε, δίχως την παραµικρή αιδώ, την περαιτέρω οικονο-
µική αφαίµαξη του ελληνικού λαού, την εξαθλίωσή του, το ξε-
πούληµα της ελληνικής µας πατρίδας, ικανοποιώντας εις το
ακέραιον τις εντολές των αφεντικών σας στο Βερολίνο. 

Δήλωσε ο Πρωθυπουργός χθες: «Χορηγούµε άµεσα εν όψει
εορτών 617.000.000 ευρώ σε περίπου ένα εκατοµµύριο εξακό-
σιες χιλιάδες συνταξιούχους, οι οποίοι λαµβάνουν συντάξεις
κάτω από 850 ευρώ. 

Και συµπληρώνει η Χρυσή Αυγή: «Θα σας τα πάρουµε, κορόιδα,
εις το πολλαπλάσιο µε τους φόρους ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, οι οποίοι προβλέπονται στον κρατικό προϋπολογισµό του
2017, καθώς και µε τους φόρους ύψους τουλάχιστον 4,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, τους οποίους το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο θε-
ωρεί αναπόφευκτους προκειµένου να επιτευχθεί ο στόχος του
πρωτογενούς πλεονάσµατος 3,5%, στόχος εις τον οποίο συµφώ-
νησε η Κυβέρνηση Τσίπρα στο τελευταίο Eurogroup». 

Δήλωσε χθες ο Πρωθυπουργός: «Σε αυτό το πλαίσιο αποφα-
σίσαµε, επίσης, και µέτρα στήριξης των νησιών της πρώτης
γραµµής τα οποία δέχονται τις προσφυγικές ροές. Γι’ αυτά τα
νησιά του βόρειου και ανατολικού Αιγαίου αποφασίσαµε να ανα-
στείλουµε για όσο µαίνεται η προσφυγική κρίση την αύξηση του
ΦΠΑ». 

Και συµπληρώνει η Χρυσή Αυγή: «Αναστέλλουµε και δεν κα-
ταργούµε, δεν αποσύρουµε την αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά, για
χρονικό διάστηµα ικανό, ώστε να ολοκληρωθεί η προσχεδια-
σµένη εισβολή τριών ακόµα εκατοµµυρίων λαθροµεταναστών
στα νησιά του Αιγαίου, όπως έχει βεβαίως προαναγγείλει ο Πρό-
εδρος της Τουρκίας Ταγίπ Ερντογάν. Όταν ολοκληρωθεί η ει-

σβολή, το παραµύθι της ανακούφισης των νησιωτών θα εκλείψει
και το ήδη ψηφισθέν µέτρο της αύξησης του ΦΠΑ, καταπώς προ-
βλέπεται στο τρίτο µνηµόνιο, θα εφαρµοστεί κανονικά. 

Δήλωσε χθες ο Πρωθυπουργός: «Τις µέρες αυτές διανύουµε
τα τελευταία δύσκολα µέτρα ενός δύσκολου µαραθώνιου». Χρη-
σιµοποιείτε δηλαδή το επίθετο «δύσκολος» δυο φορές στην ίδια
πρόταση. Τι δείχνει αυτό; Δύσκολα τα πράγµατα για την Κυβέρ-
νηση! 

Υπενθυµίζει η Χρυσή Αυγή την εξής δήλωση: «Αυτό, άλλωστε,
είναι και η δικαίωση σήµερα της παράταξής µας που κράτησε τη
χώρα όρθια στην κρίση, που απέτρεψε τα χειρότερα που µας
απειλούσαν ακόµα και πριν δυο χρόνια. Και σήµερα βγαίνουµε
πια οριστικά και από την κρίση και από τα µνηµόνια. Βγαίνουµε
για να συνεχίσουµε τις µεταρρυθµίσεις, αλλά τώρα πια σε συν-
θήκες ανάπτυξης». Ποιος τα είπε αυτά; Ένας σκευωρός µεγά-
λος: Αντώνης Σαµαράς σε εκδήλωση της «νεολέρας» της Νέας
Δηµοκρατίας, Οκτώβριος του 2014.

Οποιαδήποτε οµοιότης των δηλώσεων Τσίπρα µε τις αντίστοι-
χες δηλώσεις Σαµαρά δυο χρόνια πριν, δεν είναι καθόλου συµ-
πτωµατική. Οι δηλώσεις Τσίπρα και Σαµαρά είναι ακριβώς ίδιες
και είναι ακριβώς ίδιες διότι εκπορεύονται από το ίδιο κέντρο,
από την Καγκελαρία του Βερολίνου. 

Ιδού γιατί εµείς οι εθνικιστές σάς χαρακτηρίζουµε προσκυνη-
µένους και υπεύθυνους της δυστυχίας του λαού µας, ιδού γιατί
εµείς οι εθνικιστές σάς χαρακτηρίζουµε κλέφτες και λαφυραγω-
γούς της εθνικής περιουσίας. Και δεσµευόµαστε έναντι του ελ-
ληνικού λαού πως θα έρθει η ώρα που θα σας βροντήξουµε την
πόρτα και θα σας πούµε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι των ΑΝΕΛ,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, ήρθαµε για
να πάρουµε πίσω τα κλεµµένα, ήρθε η ώρα της πληρωµής του
λογαριασµού. 

Όσοι από εδώ µέσα, αλλά και τα πληρωµένα σας ανδρείκελα
έξω από αυτό το κτήριο, θεωρούσαν πως η Χρυσή Αυγή εισήλθε
διά της ψήφου του ελληνικού λαού – και το τονίζω αυτό - το 2012
στη Βουλή των Ελλήνων για να λάβει ένα κοµµάτι της πίτας των
κλεµµένων, έχουν διαψευστεί οικτρά. Η Χρυσή Αυγή δεν γυρεύει
µερίδιο της πίτας, αλλά γυρεύει ολόκληρη την πίτα, για να την
επιστρέψει στον πραγµατικό της κάτοχο, τον κυρίαρχο ελληνικό
λαό. 

Σήµερα το πρωί σε όλα τα εγχώρια µέσα ενηµέρωσης φιγου-
ράρει η είδηση της εισβολής διακοσίων Αφρικανών λαθροµετα-
ναστών στη Λέσβο. Οι πληροφορίες αναφέρουν πως οι
συγκεκριµένοι διέµεναν σε καταυλισµούς στη Βορειοδυτική
Τουρκία, οι οποίοι εκκενώθηκαν από τις τουρκικές αρχές. Πρό-
κειται, προφανώς, για την έναρξη της υλοποίησης των εκβιασµών
του Ερντογάν, σύµφωνα µε τους οποίους θα πληµµυρίσει την Ελ-
λάδα µε τρεισήµισι, περίπου, εκατοµµύρια πρόσφυγες.  

Το συγκεκριµένο γεγονός θα πρέπει, βεβαίως, να ιδωθεί σε συν-
δυασµό µε τη χθεσινή είδηση της σταδιακής ενεργοποίησης της
επαίσχυντης Συµφωνίας του Δουβλίνου για την Ελλάδα, η οποία
και θα τεθεί σε ισχύ από τα µέσα Μαρτίου του 2017. Τι σηµαίνει,
πρακτικά, αυτό; Σηµαίνει ότι όσοι εκ των λαθροµεταναστών δεν
έχουν λάβει άσυλο στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης, επιστρέ-
φονται στην Ελλάδα, ως χώρα πρώτης υποδοχής. 

Συνεπώς, τι βλέπουµε να συµβαίνει; Η Κυβέρνησή σας υπο-
σχόταν στον ελληνικό λαό ευρωπαϊκές δεσµεύσεις για αποµεί-
ωση του χρέους και εκείνο το οποίο τελικά φέρνει στην Ελλάδα
είναι νέο µνηµόνιο και εκατοµµύρια λαθροµεταναστών. 

Ποια είναι, όµως, η θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στο
µείζον ζήτηµα της λαθροµετανάστευσης; Τα δηµοσιογραφικά
φερέφωνα της Νέας Δηµοκρατίας µέµφονται την Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αλλά αποκρύπτουν από την ελληνική κοινή γνώµη
την πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι ότι η Νέα Δη-
µοκρατία όχι µόνο δεν έχει διαφορετική θέση επί του συγκεκρι-
µένου ζητήµατος από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά, εάν δεν υπήρχε η Χρυσή
Αυγή, η θέση της θα ήταν πολύ περισσότερο αντεθνική εκείνης
της σηµερινής Κυβέρνησης.

Παραθέτω επί τούτου τη δήλωση του τέως Αντιπροέδρου της
Νέας Δηµοκρατίας και σηµερινού Επιτρόπου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για θέµατα λαθροµετανάστευσης, κ. Αβραµόπουλου:
«Κάτω από προϋποθέσεις, θα µπορούσαν σταδιακά να επιστρέ-
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φονται κάποιες κατηγορίες µεταναστών που θα έρθουν στην Ευ-
ρώπη µέσω Ελλάδος µετά τη 15η Μαρτίου 2017». Το ποιος ορίζει
αυτές τις προϋποθέσεις το γνωρίζουµε όλοι. 

Επιπρόσθετα, εδώ και δύο σχεδόν χρόνια ο νεοδηµοκράτης
Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κ. Αβραµόπουλος, µοιράζει
αφειδώς συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση Τσίπρα για τη µετανα-
στευτική της πολιτική, ακόµη και την περίοδο εκείνη κατά την
οποία η αρµόδια τότε Υπουργός κ. Χριστοδουλοπούλου δήλωνε
πως «οι πρόσφυγες λιάζονται στην Οµόνοια». 

Μήπως αντέδρασε ποτέ το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης στις δηλώσεις του επιφανούς στελέχους της;  Μήπως
ποτέ τις αποδοκίµασε; Ούτε αντέδρασε ούτε τις αποδοκίµασε
ποτέ και δεν το έκανε, γιατί η δική της στάση στο ζήτηµα είναι
εξίσου αντεθνική µε εκείνη της Κυβέρνησης Τσίπρα-Καµµένου. 

Εις ό,τι αφορά τα του προϋπολογισµού του 2017 και πέρα από
τις θρασύτατες και αλαζονικές διακηρύξεις από µέρους της Κυ-
βέρνησης περί αναπτυξιακού προϋπολογισµού, αρκεί θαρρώ να
τονίσω µε έµφαση τούτο: Η Κυβέρνηση τον κατέθεσε αφού προ-
ηγουµένως έλαβε την έγκριση των δανειστών. Τούτο, λοιπόν,
µπορεί δικαίως να χαρακτηριστεί ως µνηµονιακό τελεσίγραφο
και όχι ως προϋπολογισµός ενός υποτίθεται ανεξάρτητου και κυ-
ρίαρχου εθνικού κράτους.

Εσείς µπορεί βεβαίως να προσκυνάτε τους διεθνείς τοκογλύ-
φους, αλλά όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η Χρυσή Αυγή δεν υπο-
κύπτει ούτε σε εκβιασµούς ούτε σε τελεσίγραφα. Η διαφορά µας
µε όλους εσάς είναι η εξής. Η Χρυσή Αυγή δεν ασκεί πολιτική ως
διαχειρίστρια της δυστυχίας και της εξαθλίωσης του ελληνικού
λαού, αλλά ως η µοναδική πολιτική δύναµη η οποία µπορεί να
εγγυηθεί την ενότητα και την ελευθερία του ελληνικού λαού.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το έτος 2015 φωνάζατε πως µπορεί
να υποκύψατε στις διαθέσεις των δανειστών, αλλά τουλάχιστον
βλέπατε έναν άνεµο αλλαγής στην Ευρώπη, υπονοώντας πως
επίκειται µία στροφή προς την Αριστερά. Σήµερα, οφείλουµε να
επιβεβαιώσουµε την εκτίµησή σας για αλλαγή. Μαρξιστές και φι-
λελεύθεροι καταντήσατε η χλεύη των λαών και φεύγετε και εµείς
οι εθνικιστές ερχόµαστε!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, θέλω να κάνω µια ανακοίνωση προς
το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα
«ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι
επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 5ο Λύκειο Ζωγράφου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Τσόγκας από τον ΣΥΡΙΖΑ, θα ακο-
λουθήσει ο κ. Θραψανιώτης και µετά ο Υπουργός κ. Γαβρόγλου.

Ορίστε, κύριε Τσόγκα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπο-

λογισµού του 2017 διεξάγεται, θα έλεγα, σε ιστορικές συγκυρίες,
αφού η χώρα µετρώντας τις πληγές της από τα µνηµόνια που η
αλήστου µνήµης συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ
έφερε αβίαστα, ήδη κινείται σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης
πρώτη φορά από το έτος 2008. 

Η ανεργία µειώνεται, το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλαγών κι-
νείται ανοδικά, το ενδεκάµηνο Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου παρου-
σιάζει πλεόνασµα πέραν του στόχου, η ιδιωτική κατανάλωση
ανακάµπτει, έντονη είναι η επιστροφή κεφαλαίων στις τράπεζες,
τα επιτόκια των δεκαετών οµολόγων άφησαν τα ρετιρέ του 12%
και περιορίζονται µε καθοδική πορεία στο 6,4%, η δεύτερη αξιο-
λόγηση είναι κλεισµένη κατά περίπου 95%, συµφωνήθηκαν τα
βραχυπρόθεσµα µέτρα ελάφρυνσης του χρέους αναπάντεχα κα-
λύτερα από τη συµφωνία του Μαΐου, ο προϋπολογισµός προ-
γραµµατίζει σοβαρές κοινωνικές παροχές στα πλαίσια της
εφαρµογής του προγράµµατος αντιµετώπισης της ανθρωπιστι-
κής κρίσης και ο Πρωθυπουργός της χώρας ανακοίνωσε χθες

βράδυ µέτρα στήριξης των χαµηλών εισοδηµάτων, αναδιανέµον-
τας τον πλεονάζοντα κατά τη συµφωνία παραγόµενο πλούτο
υπέρ των αδυνάτων µε την αντιδιαµετρική λογική ότι περισσό-
τερα θα πάρει όποιος έχει λιγότερα.

Έτσι θα χορηγηθεί η δέκατη τρίτη σύνταξη για 1.600.000 συν-
ταξιούχους κάτω των 850 ευρώ. Ταυτόχρονα, αναστέλλεται η αύ-
ξηση του ΦΠΑ στα νησιά όσο διαρκεί η προσφυγική κρίση, χωρίς
να επηρεαστεί στο παραµικρό η συµφωνία µε τους εταίρους.

Εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, παρά το γεγονός ότι τα ση-
µάδια της ανάκαµψης είναι ορατά διά γυµνού οφθαλµού, περί
άλλα τυρβάζετε και άδετε. Ψευδόµενοι και εξαπατώντας τη λαϊκή
συνείδηση, παραποιώντας ενσυνείδητα την πραγµατικότητα και
κατασυκοφαντώντας εµάς τους συντελεστές που µάχονται για
τη διάσωση της χώρας, αρνείστε να συµβάλλετε έστω κατ’ ελά-
χιστον θετικά στην πορεία της εξόδου από την κρίση και έχετε
ένα πολύ µεγάλο µερίδιο ευθύνης και ενοχής.

Όµως, αυτή η ιδιότυπη αρνησικυρία υποκρύπτει φοβικά σύν-
δροµα, κακοβουλία, καιροσκοπισµό και πολιτική δειλία, χωρίς
διάθεση για συνεισφορά και συµβολή στις κοινωνικές ανάγκες. 

Έτσι η Κυβέρνηση, στριµωγµένη όχι απλά ανάµεσα σε δύο
ελέφαντες, τη συνολική Αντιπολίτευση και τους ευρωπαϊκούς θε-
σµούς, αλλά ανάµεσα στις δικές σας φαντασιώσεις και τις δικές
σας ενοχές, επιµένει να αφήσει τα αριστερά της προτάγµατα στο
διάβα της πολιτικής και κοινωνικής ιστορίας της και ζητά την
υπερψήφιση του προϋπολογισµού.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, επιδιώκοντας ένα success story για τις λαϊκές τά-
ξεις, κάνει σαφή αναφορά στις εργασιακές σχέσεις, την παιδεία
και την υγεία, την υγιή επιχειρηµατικότητα, τις επενδύσεις και
στοχεύει στη δόµηση της στρατηγικής του αναφοράς που θα του
δώσει τη δυνατότητα να υπερβεί τον ίδιο του τον εαυτό και εν-
δεχοµένως να τον ξεπεράσει. 

Τηρουµένων των αναλογιών, κατέθεσε για ψήφιση τον υπό
κρίση προϋπολογισµό που κυριαρχείται από αναπτυξιακό ρεαλι-
σµό, µε πρόβλεψη για πλεονάσµατα, πρόβλεψη για κοινωνικές
δαπάνες που σηµατοδοτούν την τεράστια προσπάθεια που κα-
ταβάλλει η Κυβέρνηση να συγκρατήσει την κοινωνική συνοχή, να
αποµακρύνει τη διάρρηξη των κοινωνικών δεσµών και να προσ-
δώσει στις επιλογές της µικρές αλλά σταθερές ανάσες που θα
διασφαλίζουν και θα τεκµηριώνουν µια θετική πορεία της οικο-
νοµίας και κυρίως τη µετάβαση σε καθεστώς δηµοσιονοµικής
ισορροπίας, επενδυτικής άνοιξης και προστασίας των αδύναµων
κοινωνικών στρωµάτων, στον δρόµο προς την οικοδόµηση ενός
οργανωµένου και σύγχρονου κράτους, µακριά από τον λαϊκισµό,
πολύ κοντά όµως στα λαϊκά συµφέροντα. 

Υπό το πρίσµα αυτό και έχοντας εκτελέσει σχεδόν το 90% έως
95% των απαιτούµενων µεταρρυθµίσεων, από τα µικροστοιχεία
της οικονοµίας φαίνεται ότι η ανάπτυξη του 2016 θα είναι µεγα-
λύτερη του αναµενόµενου, η δεύτερη αξιολόγηση σίγουρη και η
έξοδος από την κρίση το 2017 ορατή όσο ποτέ άλλοτε, καθόσον
ήδη το δεύτερο και τρίτο τρίµηνο του 2016 η οικονοµία κινείται
σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης της τάξης του 1,8% σε σχέση
µε το αντίστοιχο του 2015, όπως αναµένεται και για το τέταρτο
τρίµηνο. 

Η Ελλάδα αλλάζει σελίδα και εξέρχεται από την ύφεση, αν
αναλογιστεί κανείς ότι η τελευταία ανάπτυξη καταγράφεται το
2008, ενώ το 2016 έχουµε υπέρβαση του στόχου κατά 0,5%, ήτοι
περίπου κατά ένα δισεκατοµµύριο. Η κατεύθυνση και η ταχύτητα
της αποκλιµάκωσης των επιτοκίων, των δεκαετών οµολόγων, των
spreads ήταν το καλοκαίρι 9% και τώρα έφτασαν στο 6,4% µε
6,5% περίπου, ποσοστό που υποδηλώνει ότι προσεγγίζει το κα-
τώφλι πέραν του οποίου τα ελληνικά οµόλογα θα µπορέσουν να
γίνουν δεκτά στις αγορές. Η συµπεριφορά των καταθέσεων εµ-
φανίζει καθαρή εισροή για πέµπτο συνεχόµενο µήνα, κάτι που
δείχνει την αυξανόµενη εµπιστοσύνη στο τραπεζικό σύστηµα,
ενώ στα χρόνια της κρίσης συνέβαινε το αντίθετο. Το πλεόνασµα
του ενδεκάµηνου Ιανουαρίου-Νοεµβρίου εµφανίζει υπέρβαση
του στόχου κατά 2,44 δισεκατοµµύρια. Ο στόχος του πλεονά-
σµατος το 2017 υπολογίστηκε στο 2% αντί του προβλεπόµενου
1,75%, ο δε ρυθµός ανάπτυξης το 2017 προβλέπεται να κινηθεί
στο 2,7%.

Τέλος, η σηµαντική πρόσφατη συµφωνία της 6ης Δεκεµβρίου
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του 2016 δίνει νέα ώθηση στην ελληνική οικονοµία, όχι τόσο για
την ονοµαστική µείωση του χρέους κατά 20% του ΑΕΠ, αλλά και
45 δισεκατοµµύρια µέχρι το 2060, αλλά κι επειδή προσθέτει πόν-
τους αξιοπιστίας στην ελληνική οικονοµία, οπότε µε το διαβλε-
πόµενο κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης προεξοφλείται η
ένταξη της χώρας στο σύστηµα της ποσοτικής χαλάρωσης της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, το QE, που θα καθορίζει εν
πολλοίς τον χρόνο δανεισµού της χώρας από τις αγορές. 

Έχοντας αναπτύξει αυτή τη δυναµική, η ελληνική οικονοµία
µείωσε την ανεργία στο 23% από 27% και κατάφερε να εγγράψει
στον υπό ψήφιση Προϋπολογισµό της 760 εκατοµµύρια ευρώ ή
το 0,4% του ΑΕΠ για την υλοποίηση του κοινωνικού εισοδήµατος
αλληλεγγύης, χωρίς να θιγούν τα βασικά επιδόµατα όπως τα οι-
κογενειακά και των αναπήρων, που θα καλύψουν περίπου τους
700.000 δικαιούχους, ανανεώνοντας την προσδοκία βελτίωσης
των συνθηκών της ζωής τους. 

Επίσης, ποσό 250 εκατοµµυρίων ευρώ θα διατεθεί για κοινω-
νικούς σκοπούς από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και
100 εκατοµµύρια θα προστεθούν για την προστασία ευάλωτων
νοικοκυριών, για την προστασία της πρώτης κατοικίας από τις
αναγκαστικές κατασχέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε στοπ στην κα-
τακρήµνιση του κοινωνικού κράτους, στην ψευδολογία της Νέας
Δηµοκρατίας και στις ψευδεπίγραφες ευαισθησίες της. Έβαλε
επίσης στοπ στο «success story» της Νέας Δηµοκρατίας και απο-
κάλυψε τα µυθεύµατά της που ισχυρίστηκε - και εξακολουθεί να
το πράττει - ότι το 2014 οδηγούσε τη χώρα στην έξοδο από το
µνηµόνιο και ότι τότε ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έβαλε πλάτη. Πρόκειται για
έναν απίστευτο µύθο που δεν έχει καµµία βάση.

Με την ψευδολογία αυτή, ότι δήθεν η χώρα έβγαινε από το
µνηµόνιο, θα σταθώ σε δύο σηµεία: Ότι ο στόχος για το 2014
ήταν να καλύψει 1,5%, όµως, κάλυψε µόνο 0,2% οπότε υπελήφθη
κατά 1,3%, που σηµαίνει ότι νέα µέτρα έρχονταν στην πορεία. Σε
συνδυασµό µε τα συµφωνηθέντα πλεονάσµατα των επόµενων
ετών 3,5% και 4,5%, εφεξής µέχρι το 2018 προφανώς οι ανάγκες
υπερέβαιναν τα 20 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, η απόλυτη κατα-
στροφή. Υπό την έννοια αυτή, η απόφαση του ΣΥΡΙΖΑ να µην
στηρίξει τις επιλογές αυτές ήταν εθνική υποχρέωση.

Έτσι ο ΣΥΡΙΖΑ έθεσε τα θεµέλια σε συνθήκες απόλυτης κοι-
νωνικής και οικονοµικής ασφυξίας. Ολοκλήρωσε την ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών, ολοκλήρωσε την πρώτη αξιολόγηση,
ψήφισε τον αναπτυξιακό νόµο, έθεσε σε διαδικασία το ΕΣΠΑ,
αξιοποίησε τις χρηµατοδοτήσεις των επενδυτικών τραπεζών και
τελικά έφτασε, στο τέλος του 2016, η οικονοµία να εµφανίζει θε-
τικό πρόσηµο και η πρόβλεψη της µεγέθυνσής της για το 2017
να είναι 2,7%. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ σταδιακά, µεθοδικά και
δίκαια αποκαθιστά τις αδυναµίες και τις ανάγκες της ελληνικής
κοινωνίας, εκσυγχρονίζει το κράτος, αναδιανέµει τον παραγό-
µενο πλούτο µε διαφάνεια, ισότητα και αλληλεγγύη προς τους
αδύναµους, όπως ακριβώς πρέπει να ασκείται η εξουσία και η
κυβερνητική πολιτική σε ένα κράτος δικαίου, όπως ακριβώς αρ-
µόζει σε µια σύγχρονη και δηµοκρατική κοινωνία. 

Υπό τους όρους αυτούς σας καλώ να ψηφίσετε τον δεύτερο
προϋπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ, διότι αποτελεί ορόσηµο για την
έξοδο από την κρίση που γονάτισε τη χώρα, η οποία, όµως, ανα-
κάµπτει κάτω από την πλοήγηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο ο κ. Θρα-
ψανιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα ευνοϊκότερο οι-
κονοµικό περιβάλλον, το οποίο ενισχύεται και από την απόφαση
του Eurogroup µε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για αποµείωση του
χρέους κατά 22% του ΑΕΠ και σταθερά επιτόκια 1,5%, συζητάµε
σήµερα τον προϋπολογισµό του 2017, του οποίου ο στόχος του
πρωτογενούς πλεονάσµατος αναµένεται να διαµορφωθεί στο
1,8% του ΑΕΠ. 

Η επίτευξη του στόχου αυτού δίνει τη δυνατότητα στην Κυβέρ-
νηση να ενισχύσει δύο από τις πιο κρίσιµες πολιτικές επιλογές

της, την αύξηση του εθνικού σκέλους του προγράµµατος δηµό-
σιων επενδύσεων, καθώς και την καθολική εφαρµογή του κοινω-
νικού εισοδήµατος αλληλεγγύης µε 760 εκατοµµύρια. 

Είναι, επίσης, σηµαντικό να επισηµάνουµε ότι η υπέρβαση του
στόχου του προϋπολογισµού του 2016, έδωσε τη δυνατότητα
στην Κυβέρνηση να διαθέσει το ποσό των 617 εκατοµµυρίων
ευρώ για την ενίσχυση συνταξιούχων µε µία ισόποση µηναία σύν-
ταξη κάτω των 850 ευρώ, γεγονός που αποτελεί κυβερνητική δέ-
σµευση για τη διάθεση µέρους του πλεονάσµατος για κοινωνικές
παροχές. Και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης αναλώνονται σε
µια µίζερη κριτική. Δεν περιµέναµε, βέβαια, και να επικροτήσουν
αυτήν την πρωτοβουλία, µια πρωτοβουλία που έχει στόχο να ενι-
σχύσει και να ανακουφίσει τους χαµηλοσυνταξιούχους, εκείνους
που έχουν υποστεί περισσότερο τις συνέπειες των πολιτικών της
λιτότητας. Πρόκειται για µια κριτική που καταδεικνύει σαφέστατα
ότι δεν τους ενδιαφέρουν στην πραγµατικότητα οι δυσκολίες
που περνούν οι χαµηλοσυνταξιούχοι, αλλά το πώς θα εκδηλωθεί
η αντικυβερνητική πολιτική. 

Αυτή η Κυβέρνηση, είτε αρέσει είτε όχι, έχει στόχο να υπηρε-
τήσει κοινωνικά στρώµατα και οµάδες που βιώνουν περισσότερο
από κάθε άλλον την οικονοµική κρίση. Αυτό κάνουµε και αυτό θα
κάνουµε. 

Το ίδιο ισχύει και για το πάγωµα του ΦΠΑ στα νησιά.
Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν εγκαλούσατε χθες,

απ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ.
Τσακαλώτο, για τον ΦΠΑ στα νησιά; Μήπως και αυτό υποκρύπτει
σκοπιµότητες; Τέτοια µικρότητα;

Χθες κατατέθηκε στη Βουλή το σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Εθνι-
κός Μηχανισµός Συντονισµού, Παρακολούθησης και Αξιολόγη-
σης των Πολιτικών Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής Συνοχής,
Ρυθµίσεις για την Κοινωνική Αλληλεγγύη και Εφαρµοστικές Δια-
τάξεις του ν.4387/2016 (Α’ 85)».

Αφορά στον σχεδιασµό, την παρακολούθηση, την ενηµέρωση,
την αξιολόγηση και τον συντονισµό της συνολικής πολιτικής του
κράτους για τις ευάλωτες κοινωνικά οµάδες του πληθυσµού,
όπως τα παιδιά, τους ΑΜΕΑ, τους ηλικιωµένους, τους άστεγους,
που χρήζουν κοινωνικής προστασίας.

Είναι γεγονός ότι η βασική δοµή του προνοιακού χάρτη παρα-
µένει η ίδια εδώ και πολλά χρόνια, ειδικότερα σε ό,τι αφορά τα
ιδρύµατα τα οποία εξακολουθούν να λειτουργούν ως µεγάλες
µονάδες εντόνου ιδρυµατικού χαρακτήρα, που δεν συνάδουν µε
τις σηµερινές απαιτήσεις της κοινωνίας.

Επιπρόσθετα, τα ιδρύµατα νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου, τα οποία δεν ελέγχονται από το κράτος ως προς τη λειτουρ-
γία τους και τη διαχείριση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας τους,
διακρίνονται από κακοδιαχείριση και χαµηλής ποιότητας υπηρε-
σίες προς τους φιλοξενούµενους. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
είναι το Γηροκοµείο Αθηνών, ίδρυµα που κάποτε φιλοξενούσε τε-
τρακόσιους ηλικιωµένους µε τεράστια ακίνητη περιουσία. Σήµερα
έχει απαξιωθεί τελείως, µε τους εκατό περίπου φιλοξενούµενους
να ζουν σε άθλιες συνθήκες και αυτό εξαιτίας κακοδιαχείρισης,
αδιαφάνειας και κατασπατάλησης δηµόσιου χρήµατος. 

Φυσικά, έχει επέµβει η δικαιοσύνη, όπως και σε πολλά άλλα. Γι’
αυτά, όµως, δεν διαµαρτύρεστε. Και ξέρετε γιατί; Γιατί είναι µέρος
της δικής σας σοδειάς, δηµιουργήµατα των δικών σας πολιτικών,
του δικού σας πελατειακού κράτους.

Αυτές τις στρεβλώσεις, τις αδυναµίες, έρχεται να διορθώσει το
σχέδιο νόµου που κατατέθηκε και ενδεικτικά διακρίνεται στις πα-
ρακάτω ενότητες. Το πρωτοβάθµιο σύστηµα, το οποίο περιλαµ-
βάνει το σύνολο των παροχών σε χρήµα. Να τονίσουµε ότι η
εξοικονόµηση πόρων από τον προϋπολογισµό, ύψους 760 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, που αφορούν το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης,
επετεύχθη χάρις στην επιµονή και τις τεκµηριωµένες µελέτες που
αποδεικνύουν ότι τα χαµηλά προνοιακά επιδόµατα αντιπροσω-
πεύουν στη χώρα µας το 2,1 % του ΑΕΠ έναντι του 4,1% του
µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ο νέος σχεδιασµός του συστήµατος, για να µπορέσει κάποιος
να έχει πρόσβαση στο ΚΕΑ, είναι απλός και κατανοητός. Γίνεται
µέσω προσυµπληρωµένης πλατφόρµας και ο δυνητικός δικαιού-
χος του µπορεί να υποβάλει αίτηµα βάσει του εισοδήµατος των
τελευταίων έξι µηνών. Πρόκειται για ρυθµίσεις που είναι πρωτο-
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ποριακές σε σύγκριση µε αντίστοιχα ευρωπαϊκά συστήµατα και
διευκολύνουν τους δικαιούχους, που τις περισσότερες φορές δεν
έχουν πρόσβαση στην πληροφόρηση.

Στις αλλαγές που περιλαµβάνει ο εθνικός µηχανισµός πολιτικών
ένταξης, ο οποίος έχει δυνατότητα να συλλέγει πληροφορίες,
είναι ότι θα περιέχει τρία µητρώα. Το µητρώο των δικαιούχων, το
µητρώο δηµοσίων και ιδιωτικών φορέων κοινωνικής πρόνοιας, το
µητρώο προγραµµάτων κοινωνικής πρόνοιας. 

Η ίδια πλατφόρµα θα εξυπηρετεί διακόσια πενήντα τέσσερα
κέντρα κοινότητας σε όλη τη χώρα, δεκατρία παρατηρητήρια στις
περιφέρειες, που θα υπάγονται σε δυο διευθύνσεις, µια γενικής
εποπτείας και µια αποκλειστικά για το ΚΕΑ και θα στεγάζονται στο
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Προβλέπει, επίσης, την ίδρυση ενιαίου φορέα πληρωµής επι-
δοµάτων από όλους τους φορείς της Κυβέρνησης, ο οποίος θα
συνδέεται µε τη βάση δεδοµένων της ΗΔΙΚΑ µε διαφάνεια, κάτι
που αποτελεί πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος.

Η προώθηση της µεγάλης µεταρρύθµισης για αναδοχή και υιο-
θεσία θα συµβάλλει σηµαντικά στην αποϊδρυµατοποίηση, η
οποία αποτελεί έναν πολύ σηµαντικό στόχο.

Είναι, επίσης, η νοµοθετική πρωτοβουλία για τη θεσµοθέτηση
κοινών κανόνων αξιολόγησης και ελέγχου των ιδρυµάτων νοµι-
κών προσώπων ιδιωτικού δικαίου και νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου, τα οποία προσφέρουν υπηρεσίες κοινωνικής
προστασίας.

Το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, υποχρέωσή µας από το
2012, εφαρµόστηκε πιλοτικά τον Νοέµβριο του 2014 σε δεκα-
τρείς δήµους από την κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου. 

Ο κ. Μητσοτάκης δήλωσε στη Θεσσαλονίκη ότι θα εφαρµόσει
το ΚΕΑ δυο χρόνια µετά την εκλογή του. Η Κυβέρνηση ξεκινά την
καθολική εφαρµογή του ΚΕΑ για περίπου επτακόσιους χιλιάδες
δικαιούχους µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου που ήδη κατατέ-
θηκε στη Βουλή. 

Η άµεση πρόσβαση στην πλατφόρµα εθνικού µηχανισµού στή-
ριξης, απλή και κατανοητή, των ατόµων που ανήκουν σε ευάλω-
τες κοινωνικά οµάδες δίνει τη δυνατότητα για την ενηµέρωση σε
ό,τι αφορά τα δικαιώµατά τους, τη δυνατότητα εύρεσης εργα-
σίας, τη συµµετοχή τους σε ευρωπαϊκά και εθνικά προγράµµατα.
Κυρίως, όµως, αποδεσµεύονται οι πολίτες απ’ όλο το προηγού-
µενο πελατειακό καθεστώς που τους ανάγκαζε να απευθύνονται
σε πολιτευτές, κόµµατα και σε Υπουργούς, για να διεκδικήσουν
τα αυτονόητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ο κ. Γαβρό-
γλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα σας κουράσω, επαναλαµβάνοντας τις ολέθριες συνέ-
πειες της κρίσης στην εκπαίδευση. Είναι γνωστές σε όλες και
όλους, ακόµη και αν κάποιοι δεν θέλουν να τις αναγνωρίσουν δη-
µόσια. Αυτό, όµως, που µας σοκάρει καθηµερινά είναι η απερί-
γραπτη διάλυση που έχει υποστεί η δηµόσια εκπαίδευση, όχι
µόνο λόγω της κρίσης, αλλά και λόγω των πολιτικών που είχαν
ακολουθηθεί προηγουµένως. 

Στόχος της Κυβέρνησής µας και κεντρική πολιτική µας επιλογή
είναι να διαµορφώσουµε το σχολείο που µας επιτρέπουν οι σα-
φείς ενδείξεις µιας έστω δειλής αναπτυξιακής πορείας, αφήνον-
τας πίσω µας το σχολείο της κρίσης.

Ας αναφερθούµε πρώτα στις δαπάνες για την εκπαίδευση. Για
πρώτη φορά µετά τα τελευταία πέντε χρόνια αυξήθηκαν τα κον-
δύλια για την παιδεία. Η αύξηση αυτή, αν και µικρή ως ποσοστό,
µεταφράζεται σε 250 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που θα ανακου-
φίσει τουλάχιστον κάποιες από τις επείγουσες ανάγκες της εκ-
παίδευσης.

Επιπλέον, για την υποστήριξη των αναπτυξιακών µας πρωτο-
βουλιών έχουµε εξασφαλίσει από ευρωπαϊκούς χρηµατοδοτι-
κούς µηχανισµούς άλλα 100 εκατοµµύρια ευρώ ανά έτος µέχρι
το 2020.

Χαίροµαι πραγµατικά – και το τονίζω ειλικρινά - ότι αυτήν του-

λάχιστον την αύξηση και αυτήν την πορεία την αναγνωρίζει και η
Νέα Δηµοκρατία.

Εδώ και δυο χρόνια σχεδόν προσπαθούµε να ορθοποδήσει µια
δηµόσια εκπαίδευση, θεσµικά υπονοµευµένη, υλικοτεχνικά ρη-
µαγµένη και µε ένα ανθρώπινο δυναµικό, που η ίδια η πολιτεία
για πολλά χρόνια είχε απαξιώσει.

Η πολιτική µας κινείται σε δυο κατευθύνεις. Κατοχυρώνουµε
πρώτα αυτά που έχουν γίνει και ταυτοχρόνως τα βελτιώνουµε
και σχεδιάζουµε νέες πρωτοβουλίες στην κατεύθυνση της εκπαι-
δευτικής µεταρρύθµισης. Δεν θα ήθελα να υποσχεθώ µεγαλεπή-
βολες ρυθµίσεις, αλλά θα ήθελα να υπογραµµίσω τη σηµασία
ενίσχυσης και βελτίωσης όσων ήδη έχουν αρχίσει να γίνονται.
Και δεν είναι λίγα, ούτε και αµελητέα όσα έχουν ήδη επιτευχθεί.

Για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες όλα τα δηµόσια σχολεία
άρχισαν να λειτουργούν κανονικά από την πρώτη ηµέρα της σχο-
λικής χρονιάς. Γενικεύτηκε το ενιαίο ολοήµερο σχολείο στα δη-
µοτικά. Το γυµνάσιο γίνεται εκπαιδευτικά πιο φιλικό στους
µαθητές, χωρίς πολλές εξετάσεις. Επιµηκύναµε τον ωφέλιµο δι-
δακτικό του χρόνο και καθιερώσαµε την ταχύρρυθµη ενισχυτική
διδασκαλία για τους µαθητές που δεν θα πετύχουν προβιβάσιµο
βαθµό σε κάποιο από τα µαθήµατα.

Επιτροπές του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής προχώρη-
σαν σε εξορθολογισµό της διδακτέας ύλης και εξέδωσαν εκσυγ-
χρονισµένες οδηγίες διδασκαλίας των µαθηµάτων πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Επίσης, δηµοσιεύτηκαν νέα προγράµµατα σπουδών για τις
ξένες γλώσσες, συµβατά µε τα επίπεδα γλωσσοµάθειας που
αναγνωρίζονται διεθνώς, και νέα προγράµµατα για τα θρησκευ-
τικά, συµβατά και αυτά µε τις σύγχρονες διδακτικές µεθόδους
και επιστηµονικά τεκµηριωµένα ως προς τις γνώσεις για τις
άλλες θρησκείες, µε κορµό βέβαια την Ορθοδοξία. 

Η επαγγελµατική εκπαίδευση έχει αναβαθµιστεί µε επικαιρο-
ποιηµένα ωρολόγια προγράµµατα και προγράµµατα σπουδών.
Μετά από πολλά χρόνια, θεσµοθετούµε και υλοποιούµε την παι-
δαγωγικά ορθή συµπερίληψη των παιδιών µε ειδικές ανάγκες
στα σχολεία, αποκαθιστώντας µια αδικία που είχε συντελεστεί
κατά µιας ιδιαίτερα ευαίσθητης οµάδας συµπολιτών µας.

Ορθολογικοποιήσαµε πολλές από τις διαδικασίες που διέπουν
την καθηµερινή λειτουργία των ΑΕΙ.

Τέλος, αντιµετωπίσαµε µε επιτυχία µια από τις µεγαλύτερες
προκλήσεις της χώρας µας αυτήν την περίοδο, την εκπαίδευση
των προσφυγόπουλων.

Έγιναν πολλά και όλα όσα έγιναν, στις συνθήκες στις οποίες
πραγµατοποιήθηκαν, αποτελούν έναν µεγάλο άθλο. 

Όµως, µένουν πολλά ακόµα να γίνουν. Μένουν να γίνουν
πολλά, προκειµένου να γίνουν καθεστώς όλα όσα έπρεπε να
είχαν γίνει εδώ και πολλά χρόνια. Σε έναν τόσο περίπλοκο θεσµό,
όπως η δηµόσια εκπαίδευση, που έχει υποστεί τόσα δεινά και
έχει τόσο βάναυσα απαξιωθεί, η εδραίωση της κανονικότητας
δεν είναι κάτι που γίνεται µονάχα µε νόµους και διατάξεις. Χρει-
άζεται και µια συζήτηση µε την κοινωνία, ένας αναστοχασµός
όλων µας, από όλα τα κόµµατα, ώστε να αρχίσουν να αλλάζουν
νοοτροπίες και παθογένειες, που διαµορφώθηκαν εδώ και δε-
καετίες και οι οποίες υπονοµεύουν την ουσιαστική λειτουργία
των εκπαιδευτικών µας θεσµών. 

Εδραίωση, λοιπόν, των πρωτοβουλιών µας και παραπέρα βελ-
τίωσή τους. 

Στην προσχολική αγωγή, την οποία έχουµε πρόθεση όχι µόνο
να γενικεύσουµε αλλά και να εκσυγχρονίσουµε, ανανεώνουµε τα
αναλυτικά προγράµµατα και εισάγουµε νέες παιδαγωγικές µε-
θόδους, όπως είναι η διαφοροποιηµένη παιδαγωγική. 

Στα δηµοτικά σχολεία θα επεκτείνουµε τη λειτουργία του ενι-
αίου τύπου ολοήµερου, ώστε να συµπεριλάβει και τα µονοθέσια,
τα διθέσια και τα τριθέσια δηµοτικά σχολεία. Ταυτόχρονα, θα
βελτιώσουµε την υλοποίηση του προγράµµατος κατά τις απο-
γευµατινές ώρες, ώστε η φοίτηση των µαθητών σε αυτά να απο-
κτήσει ουσιαστικό παιδαγωγικό χαρακτήρα. 

Στα γυµνάσια σχεδιάζουµε την καθιέρωση του θεσµού της θε-
µατικής εβδοµάδας, που φέτος θα είναι αφιερωµένη στην αγωγή
της υγείας, µε έµφαση στις εξαρτήσεις, τη διατροφή και τις έµ-
φυλες σχέσεις. 
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Παράλληλα, σε ολόκληρη την υποχρεωτική εκπαίδευση ξεκινά
πιλοτικό πρόγραµµα περιγραφικής αξιολόγησης, που σταδιακά
θα επεκταθεί σε όλα τα σχολεία το 2018-2019. 

Επιδιώκουµε να ενισχυθούν οι αρµοδιότητες του συλλόγου δι-
δασκόντων και συνεπώς η αυτονοµία της σχολικής µονάδας,
ώστε να απεµπλακεί η λειτουργία της από την καθηλωτική γρα-
φειοκρατία. Οι διαδικασίες του σχεδιασµού και της αποτίµησης
του εκπαιδευτικού έργου, που σταδιακά θα εισαχθούν, θα απο-
τελούν εσωτερική υπόθεση των σχολικών µονάδων και σε καµµία
περίπτωση δεν θα έχουν τιµωρητικό χαρακτήρα ούτε, βέβαια, θα
συνδέονται µε τους µισθούς ή τις απολύσεις. 

Αντίθετα, στόχος είναι να δηµιουργηθεί µια κουλτούρα συνερ-
γατικού σχεδιασµού, µε στόχο τη βελτίωση της ποιότητας της παι-
δαγωγικής πράξης µέσα σε κλίµα εµπιστοσύνης και ασφάλειας.
Τέτοιου τύπου αυτοαξιολογήσεις θα αναδείξουν τις πρωτοπορια-
κές δράσεις, που ήδη γίνονται µε πρωτοβουλία εκπαιδευτικών σε
πολλά από τα σχολεία µας. Όµως, στις αυτοαξιολογήσεις των
σχολικών µονάδων θα πρέπει να καταγραφούν και οι υποχρεώσεις
της πολιτείας, που σε πολλούς τοµείς υπολείπονται. 

Το λύκειο αποτελεί το πιο σύνθετο πεδίο, στο οποίο είναι απα-
ραίτητο να παρέµβουµε. Χρειάζεται να αποκατασταθεί η αυτο-
νοµία του ως εκπαιδευτικής βαθµίδας. Ιδιαίτερα κρίσιµη είναι η
αναβάθµιση των δύο τελευταίων τάξεων του λυκείου, την ουσια-
στική λειτουργία των οποίων, δυστυχώς, όλη η κοινωνία µας έχει
εκχωρήσει στα φροντιστήρια. Είναι απαραίτητο το λύκειο να απο-
νέµει ένα αξιόπιστο εθνικό απολυτήριο, που θα αποτελέσει και
τη βάση για το νέο σύστηµα εισαγωγής στα πανεπιστήµια. 

Άµεσα η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, αξιο-
ποιώντας τις προτάσεις, που διαµορφώθηκαν στη διάρκεια του
εθνικού και κοινωνικού διαλόγου, τις επεξεργασίες του Ινστιτού-
του Εκπαιδευτικής Πολιτικής, τις απόψεις των εµπειρογνωµόνων,
των εκπαιδευτικών φορέων, αλλά και των προτάσεων που έχουν
διατυπωθεί τα τελευταία είκοσι χρόνια, µέσα από έναν διάλογο,
που θα µεταδίδεται και από το κανάλι της Βουλής, καλείται να
καταλήξει σε ένα πλαίσιο προτάσεων για το τετράπτυχο: ανα-
βάθµιση των δύο τελευταίων τάξεων του λυκείου, αξιόπιστο
εθνικό απολυτήριο, κατάργηση των πανελληνίων εξετάσεων και
αναµόρφωση των πρώτων ετών για τα ΑΕΙ. 

Ελπίζουµε, όπως είχε δηλώσει και ο πρώην Υπουργός Παι-
δείας, ο κ. Νίκος Φίλης, στην προ ηµερησίας διατάξεως συζή-
τηση που έγινε στη Βουλή, µέχρι τον Μάρτιο να ολοκληρωθούν
οι συζητήσεις, ώστε να ληφθούν οι απαραίτητες πολιτικές απο-
φάσεις και να γνωρίζουν όλα τα παιδιά, που θα είναι στην Α’ λυ-
κείου, από τον Σεπτέµβριο ποιο σύστηµα θα ισχύει για το τέλος
του λυκείου και την εισαγωγή στα πανεπιστήµια. Θα προγραµ-
µατίσουµε, δηλαδή, µια µεταρρύθµιση σε βάθος τριετίας. Μέχρι
τότε θα ισχύουν οι πανελλήνιες εξετάσεις µε τη σηµερινή τους
µορφή.

Ο ενιαίος χώρος της ανώτατης εκπαίδευσης είναι το άλλο µε-
γάλο πεδίο που αφορά την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Είναι
απαραίτητο για πολλούς λόγους να υπάρξει ώσµωση ανάµεσα
στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, όπως και τα ερευνητικά κέντρα, έτσι
ώστε να προωθηθεί πιο αποτελεσµατικά η παραγωγή γνώσης. Ο
µεγάλος µας στόχος εδώ είναι όχι µόνο η διατήρηση, αλλά και η
ενίσχυση της αυτονοµίας των πανεπιστηµίων, όπως και των ΤΕΙ,
και η απρόσκοπτη στήριξη της ερευνητικής και εκπαιδευτικής
τους δράσης. 

Καθοριστικής σηµασίας είναι η δηµιουργία ενός ευέλικτου
ΕΛΚΕ, που, απαλλαγµένος από την υπέρµετρη γραφειοκρατία,
θα διαχειρίζεται αποτελεσµατικά τα ερευνητικά κονδύλια.

Άφησα για το τέλος τη στήριξη των εκπαιδευτικών λειτουργών,
όχι επειδή το θεωρούµε δευτερεύον, αλλά -ίσα ίσα- επειδή το θε-
ωρούµε εξαιρετικό και κρίσιµο. Άλλωστε, στη δική τους συµβολή
και ενεργό συµµετοχή στηρίζουµε την αισιοδοξία µας για την επι-
τυχία του εγχειρήµατος.

Ανάµεσα στις προτεραιότητες του Υπουργείου είναι η δηµι-
ουργία κεντρικής υποστηρικτής δοµής της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας, η οποία, ανάµεσα σε πολλά άλλα, θα έχει την ευθύνη
προγραµµάτων ουσιαστικής επιµόρφωσης και όχι -δυστυχώς το
λέω αυτό- παρωδίας της επιµόρφωσης, που έχει γίνει µε τόσα
πολλά ευρωπαϊκά χρήµατα.

Η µεγάλη, όµως, εικόνα της εκπαίδευσης δεν αφορά µόνο τις
τυπικές βαθµίδες της. Αφορά και τον τρόπο που συναντιέται µε
τη γνώση ολόκληρη η κοινωνία. Οι βιβλιοθήκες, όπως και τα αρ-
χεία, πρέπει να γίνουν ζωντανές κοιτίδες πολιτισµού στον ιστό
των πόλεών µας. 

Μια από τις πιο σηµαντικές πρωτοβουλίες προς αυτή την κα-
τεύθυνση είναι η επανεκκίνηση της Εθνικής Βιβλιοθήκης στη νέα
της έδρα, στο «Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος», και ο επανασχεδια-
σµός των δράσεών της. Η διασύνδεσή της µε τις δηµόσιες βι-
βλιοθήκες της χώρας φιλοδοξούµε να πυροδοτήσει µια νέα
πολιτική για το βιβλίο και την ανάγνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγάλη πρόκληση που αντι-
µετωπίζει το Υπουργείο Παιδείας είναι να θωρακίσει τόσο τους
εκπαιδευτικούς όλων των βαθµίδων όσο και τους νέους και τις
νέες της χώρας µας, τους µαθητές και τις µαθήτριες, τις φοιτή-
τριες και τους φοιτητές. Το όραµά µας παραµένει µια παιδεία
που εµπνέεται από τις δηµοκρατικές και ανθρωπιστικές αξίες.
Στόχος µας είναι να φτιάξουµε µια κοινωνία συµπερίληψης και
όχι µια κοινωνία αποκλεισµού. Πρόκειται για αξίες και κοινωνικές
τάσεις που µπορούν και πρέπει να διδάσκονται.

Υπάρχει, άλλωστε, το παράδειγµα των εξαιρετικών πρωτοβου-
λιών που υλοποιούν πολλοί εκπαιδευτικοί και, µάλιστα, αφιλοκερ-
δώς. Το Υπουργείο πρέπει να ενισχύσει τέτοιες πρωτοβουλίες, να
στηρίξει τις δράσεις που µετατρέπουν τα σχολεία, τα πανεπιστή-
µια και τα ΤΕΙ από χώρους µετάδοσης γνώσης σε κοινότητες που
διαµορφώνουν δηµιουργικούς και υπεύθυνους πολίτες. Τότε θα
µπορέσουµε εκ νέου στο πρόσωπο του κάθε εκπαιδευτικού να
δούµε ξανά τον κοινωνικό λειτουργό.

Όσα πρέπει να γίνουν είναι πολλά. Αρκετά από αυτά είναι και
εξαιρετικά δύσκολα. Ορισµένα από όσα προτείνουµε αποτελούν
τη συµβολή της δικής µας Αριστεράς στη σύνθεση σηµαντικών
προβληµατισµών που εκφράζονται στην Ευρώπη.

Στόχος µας είναι να καταφέρει η δηµόσια εκπαίδευση να απο-
κτήσει το κύρος και την αίγλη που ιστορικά τής αναλογεί. Για να
γίνει, όµως, κάτι τέτοιο, πρέπει να βρούµε ξανά ως κοινωνία την
κανονικότητά µας και αυτό το εγχείρηµα δεν µπορεί να ολοκλη-
ρωθεί, αν δεν υπάρξει µια στοιχειώδης πολιτική και κοινωνική συ-
ναίνεση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει η κ. Αλέκα Παπαρήγα και µετά θα ακολουθή-

σουν τέσσερις Βουλευτές και ο Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, ο κ. Φάµελλος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Πείτε µας τα ονόµατα, κύριε Πρό-
εδρε, ώστε να ξέρουµε ποιοι Βουλευτές είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ακολουθήσουν,
όπως σας είπα τέσσερις Βουλευτές, ο κ. Αντωνιάδης, ο κ. Πάλ-
λης, η κ. Ράπτη και ο κ. Φίλης, και µετά ο Υπουργός.

Ελάτε, κυρία Παπαρήγα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Παρά το γεγονός ότι και λόγω ηλι-

κίας είµαι αρκετά ψηµένη, θα έλεγα και ξεροψηµένη, ωστόσο
χθες το βράδυ αισθάνθηκα ένα αληθινό σοκ ακούγοντας και βλέ-
ποντας τον Πρωθυπουργό να µιλάει για το πλεόνασµα εσόδων
που πέτυχε και να κάνει τη διανοµή. Και µόνο το ότι υπάρχει πλε-
όνασµα εσόδων επιβεβαιώνει τη σκληρή και βάρβαρη λιτότητα
που συνέχισε η Κυβέρνηση, ακολουθώντας το έργο των προ-
ηγούµενων.

Δηλαδή, µε τον τελευταίο νόµο η Κυβέρνηση αφαίρεσε 8,5 δι-
σεκατοµµύρια από τις τσέπες των εργαζοµένων και επέστρεψε
650 εκατοµµύρια ευρώ στην ακραία φτώχεια, όπως λέει. Δεν
ξέρω πώς θα δεχτούν οι άνθρωποι αυτοί αυτή την κίνηση ούτε
µπορώ να προεξοφλήσω για όλους αν όλοι όµοια θα σκεφτούν
και πώς θα συµπεριφερθούν. Αυτό, όµως, που είναι φανερό και
σαφές είναι ότι η Κυβέρνηση θέλει να εξαγοράσει συνειδήσεις
και κυρίως να καλλιεργήσει µόνιµα –δεν θα το πετύχει, βεβαίως-
αυτό που λέµε µειωµένες απαιτήσεις και µειωµένα κριτήρια για
το τι σηµαίνει σήµερα βιοτικό επίπεδο, δικαιώµατα στη ζωή, στη
δουλειά και λοιπά.

Ένα δεύτερο στοιχείο, που βεβαίως δεν είναι καθόλου και-
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νούργιο, απλώς θέλω να το υπενθυµίσω, είναι το εξής: Μα δεν
υπάρχει µια οµιλία στη Βουλή είτε σε ένα νοµοσχέδιο είτε γενι-
κότερης σηµασίας είτε, αν θέλετε, σε αυτά τα πάνελ στην τηλε-
όραση, που να µην κυριαρχεί η συζήτηση σύγκρισης ανάµεσα
στο τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ, ανάµεσα στο τι
έκανε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ από τη µια µεριά και ο
ΣΥΡΙΖΑ από την άλλη. «Εγώ έκανα εκείνο», «εγώ θα κάνω εκείνο»,
µία συνεχής σύγκριση µεταξύ τους. Αυτό για µας επιβεβαιώνει -
και για µας, εντάξει, ήταν γνωστό από πριν, δεν είναι καµµιά έκ-
πληξη- ότι κινείστε στην ίδια γραµµή πλεύσης, παρά τις όποιες
επιµέρους διαφορές υπάρχουν.

Θα µου πείτε, δεν έχει δικαίωµα ο ΣΥΡΙΖΑ ως Κυβέρνηση να
κάνει σύγκριση µε την προηγούµενη, όπως άλλωστε το έκανε και
το ΠΑΣΟΚ απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία ή αντίστροφα; Ένα
κόµµα το οποίο εµφανίζεται ως αριστερό, ανατρεπτικό, ριζοσπα-
στικό δεν µπορεί να έχει σαν κύριο σηµείο σύγκρισης τι έκανε η
Νέα Δηµοκρατία και τι έκανε αυτό. Πρέπει να βάλει και ένα άλλο
στοιχείο σύγκρισης, το οποίο ούτε το έβαλε και ούτε πρόκειται
να το βάλει και, όταν το βάλει, θα το κάνει µόνο για δηµαγωγία.
Να αναγνωρίσει κατ’ αρχάς ποιες είναι οι σηµερινές ανάγκες των
εργαζοµένων, ποιες ήταν, αν θέλετε, προ κρίσης και ποιες είναι
σήµερα, ακόµα αυξηµένες, σε συνθήκες κρίσης. Αυτό δεν το
έχουµε ακούσει, ποιες είναι οι ανάγκες, δηλαδή. Ας κάνει έστω
µια περιγραφή. Γιατί, όταν µιλάει για συσσίτια και για κουπόνια,
αυτό δεν είναι η αναγνώριση των αναγκών των εργαζοµένων.

Άλλο στοιχείο. Μια κυβέρνηση της Αριστεράς, όπως λέει, ένα
αριστερό κόµµα, οφείλει πριν από όλα έστω, αν θέλετε, στα
λόγια -αλλά δεν τολµάει να το κάνει ούτε στα λόγια αυτό- να ανα-
γνωρίσει ότι ο παραγωγός του πλούτου είναι ο εργαζόµενος άν-
θρωπος. Αντίθετα, µιλάει για κοινωνική συνοχή, για πολιτική
σταθερότητα -τι θα πει κοινωνική συνοχή;-, για κοινωνικούς εταί-
ρους, που µάλιστα θα καθίσουν στο τραπέζι και θα διαπραγµα-
τεύονται ισότιµα τις συλλογικές συµβάσεις και την αναδιανοµή
των κερδών και του πλούτου και λοιπά. Αυτά τα έλεγαν τα κλα-
σικά, παραδοσιακά, όπως έχουν ονοµαστεί, δεξιά κόµµατα, τα
φιλελεύθερα, τα σοσιαλδηµοκρατικά, τα κλασικά αυτά που γνω-
ρίσαµε και λοιπά. Γιατί σήµερα, βεβαίως, ηγέτης της σύγχρονης
σοσιαλδηµοκρατίας είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµα ούτε και φραστικά
δεν λέγονται αυτά, ενώ, κατά τα άλλα, εύκολα µπορεί να µιλήσει
για επανάσταση, για εξέγερση και κάτι τέτοια. Αλλά αυτές τις
συγκεκριµένες αλήθειες από θέση αρχών ποτέ δεν θα τις ακού-
σουµε από το στόµα του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί αυτό ανοίγει λίγο τη συ-
νείδηση του ανθρώπου. Τα άλλα δηµιουργούν συναισθήµατα και
θολές διαµαρτυρίες και τυφλές καταστάσεις.

Ειλικρινά, εγώ τουλάχιστον έχω κουραστεί από αυτή την ακα-
τάσχετη ηθικολογία που περνάει µέσα από τον ανταγωνισµό και
την αντιπαράθεση µεταξύ σας µέσα στη Βουλή. Ακατάσχετη ηθι-
κολογία.                

Πού οφείλεται η κρίση; Στην ανικανότητα, στη λαµογιά, στην
κοµµατοκρατία, στη ρουσφετολογία, στον διορισµό των «δικών
µας» παιδιών, στο µεγάλο κράτος, και λοιπά. Όλα από ηθικολο-
γική πλευρά. Ερµηνεύστε, λοιπόν, την κρίση. 

Ας πάρουµε τη δεκαετία του ’90. Είχαµε κρίση σε µια σειρά
από χώρες και σχεδόν συγχρονισµένη. Ακούµπησαν την κρίση
πολλά καπιταλιστικά κράτη, αλλά πέρασε η κρίση από πολλά και
συνεχίζει και σήµερα και αύριο θα περάσουν κι άλλα. Όλα είχαν
ανήθικους, ανέντιµους, ανίκανους; Ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν κινείστε στην
ίδια γραµµή πλεύσης µε τη Νέα Δηµοκρατία και τα άλλα κόµ-
µατα, όταν πάτε να βγάλετε «λάδι» το ίδιο το καπιταλιστικό σύ-
στηµα, που είναι µέσα στο DNA του η κρίση; Όχι ότι δεν
υπάρχουν λαµογιές, ρουσφέτια και λοιπά. Υπάρχουν. Δεν δηµι-
ουργούν αυτά τέτοια βαθιά οικονοµική κρίση. 

Τα λέω αυτά, όχι για να κάνω κανένα µάθηµα, γιατί άλλωστε
σε ώτα µη ακουόντων γίνεται, αλλά γιατί, εν πάση περιπτώσει,
θυµώνετε πάρα πολλές φορές λέγοντας ότι σας εξοµοιώνουµε
µεταξύ σας και δεν βλέπουµε τις διαφορές. 

Θα σας πω ένα άλλο παράδειγµα. Οι σύγχρονες ανάγκες των
εργαζοµένων βέβαια δεν είναι ένα γενικό µέγεθος. Έχει ιστορικό
περιεχόµενο. Εµείς µιλάµε στην Ελλάδα, µε τις συγκεκριµένες
πραγµατικές αναπτυξιακές δυνατότητες που έχει, µε την παρα-
γωγικότητα της εργασίας που υπάρχει, µε την πρόοδο της επι-

στήµης και της τεχνολογίας, όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά παγκό-
σµια, γιατί αυτή πια διαχέεται και εφαρµόζεται παντού, ακόµα κι
αν υπάρχουν πολιτικές ή υποκειµενικές επιλογές, και στις πιο κα-
θυστερηµένες χώρες της Αφρικής. Γι’ αυτό δεν γίνεται λόγος. 

Τι λόγος γίνεται από την Κυβέρνηση και από όλα τα άλλα κόµ-
µατα; Για τις αναπτυξιακές δυνατότητες της Ελλάδας, εκεί που
υπάρχει συγκριτικό πλεονέκτηµα. Τι εννοείτε µε αυτό; Εννοείτε
εκεί που συµφέρει, εγχώρια και ξένα µονοπώλια να βγάζουν κέρ-
δος και να τα βγάζουν πέρα στον σκληρό και αδυσώπητο αντα-
γωνισµό µεταξύ τους. Δεν µιλάτε για όλους τους κλάδους, τις
βιοµηχανίες, παραδείγµατος χάριν, κι όλους τους κλάδους της
µεταποίησης. Όχι. Εκεί που υπάρχει συγκριτικό πλεονέκτηµα, µε
βάση τα µονοπώλια που θα αποφασίσουν τα λιµνάζοντα, τα τε-
ράστια σε χρήµα, αποθέµατα που έχουν να κάνουν τις επενδύ-
σεις τους. Όχι, βεβαίως για αναπτυξιακές δυνατότητες που
υπηρετούν τις ανθρώπινες ανάγκες, στη συγκεκριµένη Ελλάδα
µε τις συγκεκριµένες δυνατότητες που έχει.

Τι άλλο επικαλείστε; Το γεωστρατηγικό πλεονέκτηµα που έχει
η Ελλάδα. Τι είναι το γεωστρατηγικό πλεονέκτηµα της Ελλάδας;
Η Ελλάδα βάση στρατιωτική, όχι µόνο των Ηνωµένων Πολιτειών
και άλλων. Μάλιστα προτείνετε και καινούργιες βάσεις να έλθουν
εκεί. Η Ελλάδα ήταν µπλεγµένη, παραµένει και ίσως εµπλακεί
ακόµα περισσότερο σε ιµπεριαλιστικό πόλεµο. Η Ελλάδα µπλεγ-
µένη σε ιµπεριαλιστικές πιέσεις και επεµβάσεις, που γίνονται σε
µια σειρά χώρες. Ποιοι είναι οι κλάδοι µε τα συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα; Ενέργεια, τηλεπικοινωνίες, η µεταφορά φυσικού αερίου
και πετρελαίου και λοιπά. Δηλαδή, οι δρόµοι που ήταν, είναι και
θα είναι βαµµένοι µε αίµα. 

Τι άλλο λέγεται εδώ; Θυµώνει η Νέα Δηµοκρατία γιατί δεν προ-
χωράτε στις ιδιωτικοποιήσεις. Απαντάει η Κυβέρνηση: «Όχι,
εµείς σε ορισµένες περιπτώσεις δεν δίνουµε 100%, δεν ιδιωτικο-
ποιούµε τις επιχειρήσεις. Εµείς θα τις παραχωρήσουµε για εκ-
µετάλλευση, θα γίνουν έργα υποδοµής και µετά θα τις πάρουµε
πίσω.». 

Κοιτάξτε να δείτε, τώρα και κράτη αλλά και µονοπωλιακά µε-
γαθήρια δεν αγοράζουν για πάντα -ούτε για ενενήντα εννέα χρό-
νια θα ισχύει που έχετε ψηφίσει- ούτε λιµάνια ούτε αεροδρόµια
ούτε άλλες περιοχές. Δεν είναι κορόιδα. Εδώ το κινητό τηλέφωνο
απαξιώνεται σε έξι µήνες. Θα πάρουν τα αεροδρόµια για είκοσι
χρόνια -τριάντα λένε, εγώ σας λέω για είκοσι-, θα κάνουν και
έργα υποδοµής και στη συνέχεια θα τα παρατήσουν, γιατί κρίκος
έχει γίνει ένα άλλο λιµάνι, ενδεχοµένως στη Μάλτα ή δεν ξέρω
πού αλλού, και αυτά θα τα αφήσουν και δεν θα έχουν καµµία
αξία. 

Εποµένως έχετε κοινή γραµµή πλεύσης και -εδώ θα ολοκλη-
ρώσω- έχετε ορισµένες επιµέρους διαφορές. Όµως, σταµατήστε
να φωνάζετε και να λέτε «κοιτάξτε να δείτε, έχουµε την άνοδο
της ακροδεξιάς στην Ευρώπη». Βεβαίως υπάρχει και µας απα-
σχολεί κι εµάς αυτό, πρώτους από όλους. Με συγχωρείτε, δη-
λαδή, γιατί έχουµε και µια ιστορία και ξέρουµε τι σηµαίνει αυτό.
Αλλά οι ακροδεξιές απόψεις δεν είναι γέννηµα µόνο της φιλελεύ-
θερης πολιτικής. Είναι γέννηµα της πολιτικής των ανταγωνισµών
και της ιδεολογίας και πρακτικής του δίδυµου φιλελεύθερων και
σοσιαλδηµοκρατικών κοµµάτων. Ο Τραµπ ήθελε και τον Οµπάµα
του. Η Μέρκελ θέλει και τον Γκάµπριελ. Έτσι γίνεται. Η ιστορία
αυτό το παράδειγµα έχει δείξει. 

Απ’ αυτή την άποψη, ο ανταγωνισµός που υπάρχει σήµερα
µέσα στη Βουλή µε κύριους πόλους τη Νέα Δηµοκρατία και τον
ΣΥΡΙΖΑ είναι ένας βασικός παράγοντας -δεν λέω ότι είναι ο απο-
κλειστικός- τροφοδότησης των ακροδεξιών απόψεων. 

Η Νέα Δηµοκρατία, βεβαίως, αδίστακτα έχει ταξική πείρα και
ταξικό ένστικτο και ξέρει ότι το κίνηµα είναι σε προσωρινή υπο-
χώρηση και αυτό που κάνει είναι να συκοφαντεί, να διαβάλλει και
να χτυπά όχι µόνο όποιο κίνηµα υπάρχει σήµερα, αλλά και την
ιστορία του εργατικού κινήµατος στην Ελλάδα. 

Εσείς δεν το κάνετε αυτό. Εσείς, αφού απονευρώνετε και βγά-
ζετε από το κίνηµα την ουσία του, κάνετε λαθρεµπόριο, όπως
έκανε και το ΠΑΣΟΚ στη δεκαετία του ’70. Όλα αυτά ναι, τρέ-
φουν ακροδεξιές απόψεις, γιατί εγκλωβίζετε προς το παρόν τον
λαό ανάµεσά σας. Το ένα χέρι νίβει τ’ άλλο.

Δεν µου λέτε: Η συνεργασία σας µε τους ΑΝΕΛ δεν οδηγεί
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στην ενδυνάµωση των ακροδεξιών απόψεων; Ιδού το παρά-
δειγµα. Δεν οδηγεί; Τώρα λέτε «τα κεφάλια µέσα», γιατί µεγαλώ-
νει η ακροδεξιά. Όλοι µε τον ΣΥΡΙΖΑ ή όλοι µε τη Νέα
Δηµοκρατία –που δεν είναι και τόσο ακραία-, γιατί ανεβαίνουν οι
ακροδεξιοί. Βρέθηκε ο καινούργιος κίνδυνος. Αυτόν τον κίνδυνο
τον τρέφετε εσείς. Δεν τον τρέφει γενικά η φτώχεια. Τον τρέφετε
µε µηχανισµούς, τον τρέφετε µε την πολιτική σας, τον τρέφετε
µε όλη την προσπάθεια που κάνετε για να «βγάλετε λάδι» το ίδιο
το καπιταλιστικό σύστηµα.

Κάτι τελευταίο. Ακούµε συνέχεια για το Διεθνές Δίκαιο. Ποιο
είναι αυτό το Διεθνές Δίκαιο; Να λυθεί το Κυπριακό µε το Διεθνές
Δίκαιο, το θέµα του Αιγαίου µε το Διεθνές Δίκαιο. Ποιο είναι
αυτό; Υπήρχε ένα Διεθνές Δίκαιο όταν υπήρχε ένας άλλος συ-
σχετισµός, µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, που έφερε τα απο-
τυπώµατα της πίεσης του σοσιαλιστικού συστήµατος. Αυτό το
Διεθνές Δίκαιο έχει αλλάξει, έχει γίνει κουρέλι. Εδώ υπάρχουν
αποφάσεις του ΟΗΕ, που λέει ότι το ΝΑΤΟ µπορεί να επεµβαίνει
χωρίς την έγκριση του ΟΗΕ και όχι µόνο αυτό, αλλά το ΝΑΤΟ να
συµπληρώνει τον ΟΗΕ. Έχει αλλάξει. Διεθνές Δίκαιο. Ποιο; Άλλοι
το έχουν υπογράψει, άλλοι δεν το έχουν υπογράψει. Αντί να πη-
γαίνετε στο Καστελλόριζο και να κάνετε βόλτες τάχα για να ευ-
χαριστήσετε τις Ένοπλες Δυνάµεις, γιατί δεν φέρνετε τα πάνω
κάτω µέσα στο ΝΑΤΟ; Από το 1973 και µετά το ΝΑΤΟ ανέχεται
τις διεκδικήσεις της Τουρκίας. 

Γιατί, παραδείγµατος χάριν, δεν είχατε καµµία αντίρρηση και
δεν κάνατε καµµία διαµαρτυρία στην ανακοίνωση του State De-
partment που λέει «βρείτε τα µεταξύ σας Ελλάδα και Τουρκία»;
Είναι πράγµατα αυτά τώρα, να φοράµε τις στολές παραλλαγής; 

Εµείς δεν λέµε να κάνετε πόλεµο µε την Τουρκία, αλλά «το ρά-
βετε». Γιατί; Γιατί θέλετε επενδύσεις για να επανέλθει η καπιταλι-
στική κερδοφορία, γιατί θέλετε να αναδείξετε τον γεωστρατηγικό
ρόλο της Ελλάδας, που αργά ή γρήγορα θα µπλέξει την Ελλάδα
σε πολύ µεγαλύτερες περιπέτειες. Δεν λύνετε τα ζητήµατα µοιρά-
ζοντας 300 και 400 και 500 ευρώ σ’ αυτούς που και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις και η σηµερινή τούς έχουν καταδικάσει στη
φτώχεια.

Τελειώνω λέγοντας το εξής: Η µεγαλύτερη ζηµιά που κάνετε
–και αυτό το κάνετε συνειδητά όχι µόνο η Κυβέρνηση, αλλά και
τα άλλα κόµµατα και όλοι οι µηχανισµοί του συστήµατος- είναι
να πείσετε τον λαό ότι δεν µπορεί να επιβάλει το δίκιο του, αξιο-
ποιώντας τι; Την υποχώρηση των δυνάµεων του σοσιαλισµού,
την ανατροπή του σοσιαλισµού στον εικοστό αιώνα. 

Δεν πρόκειται να δικαιολογήσω την ανατροπή σε καµµία περί-
πτωση, αλλά η πείρα έδειξε το εξής: Όταν πας να µιµηθείς τις
ιδέες του καπιταλισµού, δεν έχεις µέλλον. Ίσα ίσα, όσα δεν φέρ-
νει ο µήνας ή ο χρόνος µπορεί να τα φέρει µια στιγµή. 

Σήµερα υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις –κι εµείς προς αυτή
την κατεύθυνση δουλεύουµε- για ένα πράγµα: να συνειδητοποι-
ήσει ο λαός ότι έχει τη δύναµη και να εµποδίσει ορισµένα µέτρα
της Κυβέρνησης, αλλά και να επιβάλει τον δικό του δρόµο, που
δεν είναι εύκολος, αλλά είναι πολύ πιο εύκολος απ’ αυτά που επι-
φυλάσσει η πολιτική της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων
τα επόµενα χρόνια. 

Έρχονται νέα µνηµόνια. Δεν θα τα λένε µνηµόνια. Θα τα λένε
«κόφτες», «εξάµηνα» και λοιπά. Η µόνη ικανότητα που έχει ανα-
δείξει η Κυβέρνηση είναι ακριβώς η ικανότητα χειραγώγησης του
λαού. Πόσα χρόνια θα κρατήσει αυτή η ικανότητα; Δεν ξέρω.

Σε αυτή την ικανότητα είστε αρκετά καλοί, όχι όµως για πολύ.
Γιατί το ίδιο το σύστηµα αντιδραστικοποιείται και σαπίζει. Δεν
µπορεί ο καπιταλισµός να δώσει αυτό που έδωσε πριν από
τριάντα, σαράντα και πενήντα χρόνια. Έχει τελειώσει. Θα γίνεται
πιο αντιδραστικός, πιο αδυσώπητος και οι αντιθέσεις ανάµεσα
στα καπιταλιστικά κράτη, που είναι και σύµµαχοι µεταξύ τους,
θα είναι τόσο αυξηµένες, που δεν θα µπορεί να κάνει παραχω-
ρήσεις ούτε ενδεχοµένως και ανοικτών συσσιτίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Αντωνιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Με την κ. Παπαρήγα συµφωνούµε
µόνο στο θέµα της χειραγώγησης. 

Κύριε Γαβρόγλου, θέλω να κάνω µερικές επισηµάνσεις. Κατ’
αρχάς σε κάθε λόγο σας επικαλείστε τον κ. Φίλη. Ο κ. Φίλης επε-

δίωκε τη σοβιετοποίηση της ελληνικής εκπαίδευσης. Αυτό να το
γνωρίζετε καλά. 

Δεύτερον, µιλήσατε για του µάχιµους εκπαιδευτικούς. Δύο
χρόνια τους µάχιµους εκπαιδευτικούς τούς είχατε πετάξει στον
Καιάδα. Μιλάω συγκεκριµένα για τους δασκάλους και τους κα-
θηγητές –όχι τους καθηγητές πανεπιστηµίου. 

Τρίτον, όλα όσα λέτε είναι κενά περιεχοµένου, εάν δεν συνδε-
θεί κάποτε η εκπαίδευση και η παιδεία µε την αγορά και την πα-
ραγωγή και εάν δεν απελευθερωθούν τα πανεπιστήµια και δεν
υπάρξουν ιδιωτικά πανεπιστήµια. Μετά από είκοσι χρόνια ο
Υπουργός Παιδείας θα κάνει τις ίδιες διαπιστώσεις και θα παίρνει
τα ίδια µέτρα. 

Κάτι τελευταίο: Από τη Φλώρινα το Τµήµα Βαλκανικών Σπου-
δών έφυγε εν µία νυκτί προς δόξαν των συναδέλφων καθηγητών
πανεπιστηµίου, για να υπηρετήσει συντεχνιακά συµφέροντα.
Γιατί οι καθηγητές βρήκαν δουλειά στη Φλώρινα και µετά ήθελαν
ένα µεγάλο αστικό κέντρο, για να µπορούν να απολαύσουν τους
µισθούς τους. Αυτή είναι η Ελλάδα της παιδείας που ονειρευό-
µαστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς καλές γιορτές και
χρόνια πολλά στις Αννούλες. Έρχοµαι κατευθείαν στη συζήτηση.
Συζητούµε υπό ποιες συνθήκες; Πολιτική και πολιτικοί πλήρως
απαξιωµένοι από την κοινωνία, µια κοινωνία που αδιαφορεί, µια
κοινωνία βυθισµένη στα αδιέξοδα και τα προβλήµατα και µια
τρίτη κοινωνία που αγωνιά για το µέλλον της. Είναι ο δεύτερός
σας προϋπολογισµός. Έχετε κλείσει δύο χρόνια και µοιραία ο
λογισµός πάει περισσότερο σε µια αποτίµηση της διετίας από
τον προϋπολογισµό, αφού δεν θα βελτιώσει ούτε κατ’ ελάχιστον
τη ζωή των πολιτών. 

Αλήθεια, παιδεύτηκα πολύ να βρω έναν χαρακτηρισµό για τη
διετία, για να µη σας αδικήσω: από φτωχή έως ανύπαρκτη. Εάν
επρόκειτο να τη βαθµολογήσω, θα έπρεπε να χρησιµοποιήσω
υποδιαιρέσεις της µονάδας. Εάν δε κάποιος διαρρήκτης επιχει-
ρούσε να κλέψει το πλούσιο έργο σας θα απογοητευόταν, γιατί
θα έβρισκε άδειο θησαυροφυλάκιο. Δύο χρόνια µε ατέρµονες
διαπραγµατεύσεις, από τις ανεκδιήγητες µε τραγικά αποτελέ-
σµατα διαπραγµατεύσεις του «αεροπόρου» Βαρουφάκη, έως τις
φτωχές µέχρι χθες δικές σας διαπραγµατεύσεις. 

Αλήθεια, θυµάται κανείς εκείνο το περιβόητο νοµοσχέδιο για
επανεκκίνηση της οικονοµίας το 2015; Θυµάται κανείς εκείνο το
περίφηµο σχέδιο για εκδηµοκρατισµό της δηµόσιας διοίκησης;
Υπήρξαν και µια σειρά από άλλα νοµοσχέδια µε βαρύγδουπους
τίτλους, που έµειναν µόνο λόγια. Δύο χρόνια χαµένα, µε µεγάλο
κόστος. Ο Ρέντλινγκ το υπολογίζει σε 100 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ενώ ο Στουρνάρας σε 80 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ακούτε κριτική -και δικαίως- για αύξηση έµµεσων φόρων, για
µείωση καταθέσεων, για αύξηση ληξιπρόθεσµων, για µείωση κοι-
νωνικών δαπανών. Η Ελλάδα είναι προτελευταία –εικοστή
έβδοµη στους είκοσι οκτώ- στις απορροφήσεις στα αγροτικά.
Από ογδοηκοστή πρώτη πήγε ογδοηκοστή έκτη στην ανταγωνι-
στικότητα και εσχάτως –προχθές το µάθαµε- είναι και πρώτη στο
παθητικό κάπνισµα. 

Αλήθεια, τέλειωσε η ανθρωπιστική κρίση; Κάποτε την ανεβά-
ζατε στα 4,5 εκατοµµύρια. Τέλειωσε η ξένη κατοχή ή τώρα η
τρόικα έρχεται για τουρισµό; Είναι ένας προϋπολογισµός που
µοιράζει φτώχεια χωρίς όραµα. Καµµιά επαφή µε την πραγµατι-
κότητα, γιατί η πραγµατικότητα λέει άλλα. Λέει ότι ο Έλληνας
στενάζει στα νοσοκοµεία από ελλείψεις υλικών και αγαθών. Λέει
ότι οι επιχειρήσεις φεύγουν σωρηδόν στο εξωτερικό, γιατί δεν
υπάρχει ρευστό για να αναπνεύσουν αλλά και λόγω φόρων και
υψηλών εισφορών.  

Λέει ότι οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα, στενάζουν κάτω
από τον εκβιασµό των αφεντικών, που τους δίνουν 450 ευρώ για
δέκα ώρες την ηµέρα, αν θέλουν, αν δεν θέλουν, στο σπίτι. Αλή-
θεια, µπορεί να ζήσει άνθρωπος µε 450 ευρώ; 

Η πραγµατικότητα επίσης λέει ότι οι αγρότες πουλούν τα προ-
ϊόντα τους κάτω από το κόστος. Τεράστια προβλήµατα από προ-
σφυγικό και άθλιες συνθήκες, το ίδιο στην παιδεία, στα κοινωνικά
επιδόµατα και άλλα πολλά, µε πρώτο την ανεργία, τον µεγάλο
καρκίνο της κοινωνίας. Δεν κινείται τίποτα από αναπτυξιακά έργα,
να δώσει λίγο οξυγόνο στην αγορά και στους εργαζόµενους. 

3082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εδώ να κάνω µια µικρή παραποµπή στη Φλώρινα. Όπως και σε
όλη την Ελλάδα, δεν µπήκε ένα καρφί. Το θέµα της τηλεθέρµαν-
σης καρκινοβατεί. Τίποτα στον οδικό άξονα Φλώρινα - Πτολε-
µαΐδα, τίποτα µε το θέµα της επιστροφής του Τµήµατος
Βαλκανικών Σπουδών, τίποτα µε την αποθείωση Αµυνταίου, αρ-
δευτικά δίκτυα. 

Έρχοµαι σε ένα τελευταίο και απευθύνοµαι στον νέο Υπουργό
Ενέργειας, σχετικά µε την ανέγερση της δεύτερης µονάδας πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Γίνονται παρασκηνιακές εργα-
σίες µε τους Κινέζους. Προειδοποιώ τον νέο Υπουργό Ενέργειας,
εάν δεν ικανοποιηθούν τα τοπικά δίκαια, στη Φλώρινα θα γίνει
«της Κερατέας». Υπάρχουν χρωστούµενα στους πολίτες της
Φλώρινας από παλιές εταιρείες, οι οποίες σηκωθήκανε και φύ-
γανε και αφήσανε λάκκους µεγάλους. Εάν δεν υπάρχει συµβα-
τοποίηση ότι η νέα µονάδα θα παίρνει ντόπιο δυναµικό, εµείς δεν
πρόκειται να δεχθούµε αυτό που γίνεται στα Σκόπια, που έχουν
γεµίσει µε Κινέζους εργάτες. Δεν πρόκειται να δεχθούµε να χτι-
στεί νέα µονάδα και να έχουµε Πακιστανούς και Αφγανούς και
όλους τους υπόλοιπους και οι υπόλοιποι να βρίσκονται στην
ανεργία και βεβαίως το θέµα του δωρεάν ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Το µεγάλο πρόβληµα του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι όλα αυτά. Είναι και
αυτά, αλλά είναι κυρίως η πολιτική παρουσία του και η χαµένη
αξιοπιστία. Η Μέρκελ τελικά τι είναι; Είναι Αρχηγός οικονοµικού
Ράιχ ή ισχυρή σύµµαχος; Ο Ολάντ τι είναι σήµερα; «Ολαντρέου»
ή ισχυρός σύµµαχος; Το ΔΝΤ είναι καλό όταν ζητάει µείωση του
χρέους και κακό όταν ζητάει µείωση συντάξεων; Οι ΗΠΑ τι είναι;
Φονιάδες των λαών ή σύµµαχοι; Τώρα τι σχέση έχει η Επανά-
σταση του 1821 µε την Οκτωβριανή, αυτό µόνο ο Κοµαντάντε
µπορεί να µας το πει.

Κύριοι συνάδελφοι, λίγο πολύ τα δηµοσιονοµικά ισοσκελίστη-
καν. Γιατί δεν απογειώνεται η οικονοµία; Γιατί δεν έρχονται ξένες
και εγχώριες επενδύσεις; Απλά γιατί δεν σας έχουν εµπιστοσύνη.
Κάτι που χτίζεται µέρα µε τη µέρα, σιγά σιγά και γκρεµίζεται εν
µία νυκτί. Βρήκατε το δένδρο, χάσατε το δάσος µε τις αντιφατι-
κές σας δηλώσεις και πράξεις. Άλλα λέτε το πρωί, άλλα το µε-
σηµέρι, άλλα το βράδυ. Άλλος τραβάει για Ανατολή και άλλος
για Δύση. 

Κύριοι, ο λαός θέλει λύσεις τώρα. Ή δίνετε λύσεις τώρα στα
προβλήµατα και στα αδιέξοδα, που εσείς δηµιουργήσατε, ή τότε
τη λύση θα δώσει ο ίδιος ο λαός, αφού στη δηµοκρατία γνωρί-
ζετε ότι δεν υπάρχουν αδιέξοδα.

Καλές γιορτές σε όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Πάλλη Γεώργιο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια
διευκρίνιση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι. Μισό λεπτό,
κύριε Πάλλη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Υπάρχει µια συζήτηση που χρησιµοποιείται
η λέξη «σοβιετοποίηση». Το λέω για να σας προστατεύσω, γιατί
εκτίθεστε µε το να χρησιµοποιείτε αυτή τη λέξη. Αν διαβάσετε
αυτά που έλεγε ο Πρωθυπουργός Ράλλης ή ο Μπακογιάννης, αν
αυτά που πάµε να κάνουµε εµείς είναι σοβιετοποίηση, δεν ξέρω τι
θα έχετε να πείτε για αυτούς τους συναδέλφους µας. Το λέω λοι-
πόν για να µην εκτίθεστε, µη χρησιµοποιείτε την ίδια λέξη που χρη-
σιµοποιεί εξαιρετικά επιθετικά ο Σύλλογος Ιδιωτικών Εκπαιδευτη-
ρίων. Δεν τιµά ούτε εκείνους τους συναδέλφους, δεν τιµά να χρη-
σιµοποιείται κάτι που είναι λάθος και ανιστορικό. Το λέω, επιµένω,
για να σας προστατεύσω.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Πάλλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι οι επενδυτές που θα

ήθελαν να έρθουν στη χώρα, ακούγοντας τον προηγούµενο οµι-
λητή και όλα αυτά τα δεινά που έχει υποστεί ο τόπος, τις οµιλίες
πολλών µαζί να µας κατακεραυνώνουν, δεν θα έρχονταν ποτέ. 

Να πάρουµε κάποια δεδοµένα. Είχαµε µια συµφωνία και
έχουµε ένα συγκεκριµένο περιβάλλον, στο οποίο συνειδητά προ-
σπαθούµε να εφαρµόσουµε, µέσα σε αυτό το στενό πλαίσιο µιας
λιτότητας µακροχρόνιας, µια πτυχή της πολιτικής µας µε δεδο-
µένη την ανάγκη για δοµικές αλλαγές και µε στόχο την αναδια-
νοµή, στον βαθµό που είναι εφικτό υπό αυτές τις συνθήκες,
προκειµένου να ενισχύσουµε τους αδύναµους συµπολίτες µας,
να ενισχύσουµε την υγεία, την παιδεία, το κοινωνικό κράτος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για τον προϋπολογι-
σµό του 2017 µιας χώρας που βρίσκεται σε µια πολύ αδύναµη
θέση της πιο συγχυσµένης και φοβικής ηπείρου, στη θέα των
παγκόσµιων προκλήσεων και των τεκτονικών και πολιτικών αλλα-
γών, µιας ηπείρου που κλείνει τα µάτια στη θέα των χιλιάδων
πνιγµένων ανθρώπων στη Μεσόγειο, µιας ηπείρου που κλείνει τα
µάτια στη γιαγιά µε το παιδάκι στη Μόρια της Λέσβου, στο hot
spot, µιας ηπείρου που, αντί να επενδύει στα ανταγωνιστικά της
πλεονεκτήµατα, στην έρευνα, στην καινοτοµία, στον µορφωµένο
πληθυσµό της, στην υψηλή προστιθέµενη αξία, υποβιβάζει το
βιοτικό επίπεδο των πολιτών. 

Αυτό είναι που θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Μπο-
ρούµε να τους ανταγωνιστούµε στο κόστος εργασίας; Μπο-
ρούµε να ανταγωνιστούµε τις αναπτυσσόµενες χώρες ως
Ευρώπη; Μπορεί να γυρίσει η ιστορία πίσω;

Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι πολλά τα προ-
βλήµατα, είναι ατελείωτες οι προκλήσεις, είναι αδιέξοδη η πολι-
τική που ακολουθείται µέχρι στιγµής στην Ευρώπη. Τα τελευταία
χρόνια, αντί να λύνονται προβλήµατα, προστίθενται αδιέξοδα.
Αντί να ανακατανέµεται ο πλούτος, µεγαλώνουν οι ανισότητες,
αντί να υπερασπιστούµε τους αδύναµους, καλούµαστε από την
Ευρώπη να τους εξαθλιώνουµε περαιτέρω. Αντί να εκφράσουµε
ένα νέο αφήγηµα για την κοινωνία και τους πολίτες, ένα αφήγηµα
που θα περιλαµβάνει την ποιότητα της ζωής των πολιτών, δια-
χειριζόµαστε µίζερα την καθηµερινότητά µας, προσπαθώντας να
αντιµετωπίσουµε τα αποτελέσµατα αλλαγών, χωρίς να κάνουµε
τίποτα, ώστε να αντιµετωπίσουµε τις αιτίες που προκαλούν αυτές
τις αλλαγές, χωρίς να επεµβαίνουµε ουσιαστικά, ώστε να πά-
ρουµε εµείς την πρωτοβουλία των επιλογών που θα καθορίσουν
τη ζωή µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, η χώρα µας βρίσκεται σε µια µεγάλη κρίση εδώ και αρ-
κετά χρόνια και νοµίζω πως θα συµφωνήσετε ότι δεν είµαστε
αποκλειστικοί υπεύθυνοι εµείς του ΣΥΡΙΖΑ για αυτή την κατά-
σταση. 

Πιστεύω επίσης ότι όλοι συµφωνούµε ότι χωρίς ριζικές αλλα-
γές, δοµικές µεταρρυθµίσεις και δύσκολες επιλογές δεν µπο-
ρούµε να ξεφύγουµε από τον φαύλο υφεσιακό κύκλο στον οποίο
βρισκόµαστε τα τελευταία χρόνια και πως οι αλλαγές απαιτούν
χρόνο, τη συγκατάθεση των συµπολιτών µας, τη συµµετοχή τους
και την ευρύτερη κοινωνική συναίνεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, όσοι
είστε εδώ, πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε στο γεγονός πως οι αλ-
λαγές αυτές δεν µπορούν να συµβούν µέσα σε ένα µόνιµο υφε-
σιακό περιβάλλον, πως, προκειµένου να µη διαταραχθεί παρα-
πάνω η κοινωνική συνοχή, θα πρέπει να προστατευθούν οι αδύ-
ναµες κοινωνικές οµάδες, οι πρόσφυγες, οι συνταξιούχοι. Είναι
θέµα κοινωνικής συνοχής, ανθρωπιάς και πολιτικού πολιτισµού
να προστατευθούν αυτές οι οµάδες.

Η πιστή εφαρµογή των αδιέξοδων µνηµονίων δεν περιλαµβά-
νει αυτόν τον πολιτικό πολιτισµό. Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, αρ-
χίζει και η πολιτική συζήτηση. Εδώ είναι που θα πρέπει να
τοποθετηθείτε πολιτικά, ειλικρινά και πατριωτικά. Αν είστε σύµ-
φωνοι στις δοµικές µεταρρυθµίσεις, θα πρέπει να παραδεχτείτε
ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, µε τις όποιες παραλείψεις και
λάθη της, έχει καταφέρει να προχωρήσει πράγµατα που δεν προ-
χωρούσαν τις προηγούµενες πολλές δεκαετίες, που σπαταλή-
σατε δισεκατοµµύρια, δεν είχατε την πολιτική βούληση να τα
κάνετε και δηµιουργήσατε και ένα τεράστιο δηµοσιονοµικό κό-
στος για όλα τα επόµενα χρόνια, ακόµα και σήµερα.

Αν βέβαια για λόγους πολιτικής σκοπιµότητας ντρέπεστε, αυτό
είναι κατανοητό από την πλευρά µας. Αν συµφωνήσετε µε το γε-
γονός ότι οι βαθιές δοµικές αλλαγές πρέπει να συµβούν, εδώ έρ-
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χεται η σύγκρουση. Διότι για εµάς, οι αλλαγές αυτές δεν µπορεί
να είναι χωρίς την κοινωνία, δεν µπορεί να είναι µόνο νούµερα.
Αυτή είναι η µεγάλη πολιτική µας διαφορά. Εµάς µας ενδιαφέρει
η ανάκαµψη της οικονοµίας να περιλαµβάνει κα τους ίδιους τους
πολίτες και όχι µόνο τους αριθµούς. Δεν θέλουµε ανάπτυξη
τύπου Γκάνας. Δεν θέλουµε επίτευξη στόχων µε απολύσεις.
Ονειρευόµαστε µια ανάπτυξη στο πλαίσιο µιας κοινωνικής και αν-
θρώπινης Ευρώπης του αύριο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. Σπυρίδων Λυκούδης)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο κοµµάτι του προϋπολογι-
σµού θα αναφερθώ στο προσφυγικό, σε ένα νεοσύστατο Υπουρ-
γείο, το οποίο, πέρα από τις εξαγγελίες για την ενίσχυση και της
αυτοδιοίκησης, πρέπει να αξιοποιήσει και τα ευρωπαϊκά κονδύλια
που υπάρχουν για την αντιµετώπιση του προσφυγικού. 

Όµως, µας κάνετε κριτική, εντελώς στείρα, για την αντιµετώ-
πιση της προσφυγικής κρίσης, για τις παραλείψεις µας, για την
ανθρωπιά που επιδείξαµε όταν άρχισαν τα µεγάλα προσφυγικά
κύµατα, για την πολιτική της ελλιπούς επαναπροώθησης των
προσφύγων προς την Τουρκία. Όταν αύριο, λοιπόν, οι φίλοι µας
οι Ευρωπαίοι θα επιβάλουν τη σταδιακή επαναφορά από το Δου-
βλίνο που εσείς ψηφίσατε, καταδικάζοντας τη χώρα µας, χωρίς
εγγυήσεις, θα είστε στα κάγκελα. Εδώ, λοιπόν, στα θέµατα αυτά
δεν χωράνε τέτοιου τύπου πολιτικές. 

Στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου σηκώνετε συνεχώς διάφορα
κινήµατα και παίζετε επικίνδυνα. Τη µια ζητάτε να εκκενωθούν
από τους πρόσφυγες και την εποµένη ζητάτε να µην καταργηθεί
ο ΦΠΑ, λόγω του προσφυγικού. Δεν θα κάνετε τίποτα απ’ όλα
αυτά, γιατί ήσασταν ανίκανοι να τα κάνετε. Τούτη εδώ η Κυβέρ-
νηση και τον ΦΠΑ διατήρησε, γιατί τεκµηριωµένα, µε πάρα πολλή
δουλειά, έδωσε στην Ευρώπη εκείνα τα στοιχεία που έπρεπε,
ούτως ώστε να κατακτήσουµε αυτό το πράγµα που είναι κοινω-
νική ανάγκη. Μπορώ, µάλιστα, να σας µεταφέρω ότι οι συµπολί-
τες µας σήµερα ανακουφίστηκαν και είναι πιο αισιόδοξοι. 

Όπως αντίστοιχα χθες, µε την εξαγγελία για τους πιο φτωχούς
από τους συµπολίτες µας, αυτό το πλεόνασµα µέσα από τα
µέτρα αυτά της εφαρµοσµένης λιτότητας που µας έχουν επιβά-
λει, επέστρεψε στους φτωχότερους. 

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους και κυρίως τους συ-
ναδέλφους της Αντιπολίτευσης, να αφουγκραστούν τη συγκυρία
και να δουν πώς αυτή η χώρα µπορεί να πάει µπροστά. Πολλά
νέα µυαλά έχουν φύγει έξω. Είναι η γενιά µου αυτή που έχει
φύγει έξω. Αν µη τι άλλο, µην την εµποδίζετε να γυρίσει, για να
συµβάλει σε αυτή την προσπάθεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Η συνάδελφος κ. Έλενα Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο. 

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παρά το γεγονός πως ο προϋπολογισµός ίσως είναι το πιο κρίσιµο
νοµοθέτηµα σε κάθε κοινοβουλευτικό έτος, αναρωτιέµαι άραγε
πόση αξία έχει να συζητήσουµε στη βάση ενός σχεδίου, που είναι
βέβαιο ότι δεν θα πραγµατοποιηθεί όπως αποτυπώνεται. Διότι σε
όλα τα τελευταία έτη συζήτησης των προϋπολογισµών τα µεγέθη
άλλαξαν, η ισορροπία εσόδων - εξόδων ανατράπηκε, προσδοκό-
µενα κρατικά έσοδα δεν επιβεβαιώθηκαν και πάντοτε σχεδόν χρει-
άστηκε συµπληρωµατικός προϋπολογισµός, για να καλύψει έκτα-
κτες ανάγκες. 

Έχουµε φέτος κάποια διαφορά; Αλλάζει κάτι, όταν ήδη οµολο-
γείται από την Κυβέρνηση ότι κάθε βασικό µέγεθος του προϋπο-
λογισµού έχει αστερίσκο και τελεί υπό την αίρεση ολοκλήρωσης
της αξιολόγησης; 

Ο προϋπολογισµός του 2017 διαπνέεται από µια ακατανόητη
αισιοδοξία. Είναι σαν να τον συνέταξαν άνθρωποι που δεν ζουν
στην Ελλάδα και αποτυπώνει πολύ ξεκάθαρα τη χαοτική από-
σταση ανάµεσα στην οικονοµία όπως την παρουσιάζουν οι προ-
βλέψεις, και στην οικονοµία όπως τη βιώνουν οι Έλληνες. 

Θα σας έλεγα, µάλιστα, πως συντάχθηκε και µε µια επικοινω-
νιακή λογική, αφού στις πρώτες γραµµές της εισηγητικής έκθε-

σης, που διαβάζονται απ’ όλους, κάνει λόγο για υπερδιπλάσιο
πρωτογενές πλεόνασµα το 2016, 1,09%, αντί του στόχου του
µνηµονίου 0,53%, περνώντας έτσι την εικόνα µιας οικονοµίας
που ξεπερνά τους στόχους της. Είναι πράγµατι έτσι; 

Αυτό, λοιπόν, το 1,09% σε αριθµούς σηµαίνει 1,9 δισεκατοµ-
µύριο, αντί 900 εκατοµµύρια. Άρα, δηλαδή, το κράτος θα παρα-
γάγει το 2016 πρωτογενές πλεόνασµα 1 δισεκατοµµύριο
επιπλέον, το οποίο σπεύδει, µάλιστα, να διανείµει µε τη µορφή
κοινωνικού µερίσµατος. Κανένας δεν διαφωνεί µε τη διανοµή κοι-
νωνικού µερίσµατος. Στην οικονοµία, όµως, συνήθως τα πράγ-
µατα δεν είναι τόσο ωραία όσο φαίνονται. 

Το βασικό ερώτηµα είναι από πού προέκυψε το µέρισµα και,
βεβαίως, πώς προέκυψε το πλεόνασµα, που οδηγεί στο να δια-
νεµηθεί αυτό το µέρισµα. Μήπως αυξήθηκε η παραγωγή και η
κατανάλωση; Κάθε άλλο. Οι δείκτες είναι διαρκώς καθοδικοί.
Μήπως κινείται κάποιος κλάδος της οικονοµίας και παράγει δη-
µόσια έσοδα; Αν συνέβαινε αυτό, θα το ξέραµε. Μήπως µειώθηκε
το κόστος εξυπηρέτησης του κράτους και άφησε περισσότερα
διαθέσιµα; Ασφαλώς, όχι. Μήπως, τότε, περάσαµε σε τέτοιους
ρυθµούς ανάπτυξης, που διπλασιάζουν τους προβλεπόµενους
στόχους; Δυστυχώς, η ύφεση καλά κρατεί. 

Τι συµβαίνει, λοιπόν; Η αλήθεια είναι πολύ απλή. Η εξήγηση
του πλεονάσµατος είναι προφανής. Αυξήθηκαν οι φόροι και αυ-
ξήθηκαν δραµατικά, χωρίς προηγούµενο, φόροι κάθε επινόησης.
Ακόµα και στον καφέ του Έλληνα είχαµε αύξηση 25%. Όταν,
όµως, τα έσοδα που δηµιουργούν το πλεόνασµα προέρχονται
από υπερφορολόγηση και όχι από ανάπτυξη, το µέρισµα διανέ-
µεται ως πολιτική υποχρέωση και χωρίς οικονοµική λογική και
αυτό είναι επικίνδυνο, όχι µόνο γιατί δηµιουργεί µία µη επανα-
λαµβανόµενη κοινωνική παροχή, αλλά κυρίως γιατί εξουθενώνει
τη φοροδοτική ικανότητα των Ελλήνων, αθροίζοντας λιγότερους
Έλληνες στην πλευρά αυτών που δηµιουργούν ανάπτυξη και πα-
ράγουν φόρους και περισσότερους Έλληνες στη λίστα όσων θα
έχουν ανάγκη το κοινωνικό µέρισµα.

Δηµιουργείτε περισσότερους φτωχούς µε την πολιτική σας.
Επειδή δεν γνωρίζετε πώς να κάνετε ανάπτυξη, περιορίζεστε στο
πώς θα κάνετε διανοµή, φορολογώντας υπέρµετρα. Προφανώς,
η κίνηση αυτή δεν είναι κίνηση ευαισθησίας, είναι µία πολιτική κί-
νηση, ανάλογη µε το «δώσ’ τα όλα» και το «λεφτά υπάρχουν».
Σας θυµίζω, όµως, πως και οι δύο είχαν κακή τύχη. 

Πιθανολογώ πως µάλλον βλέπετε στον ορίζοντα εκλογές και
είπατε να δώσετε κατιτίς στους δοκιµαζόµενους συµπολίτες µας.
Πρώτα τους φορολογείτε βάναυσα και µετά τους δίνετε, ως ελε-
ηµοσύνη, µέρισµα από τα δικά τους χρήµατα. 

Την ίδια ώρα, οκτώ χιλιάδες επαγγελµατίες κάθε µήνα παρα-
δίδουν το µπλοκάκι τους και φεύγουν από το ταµείο τους. Ξέρετε
ποιοι είναι αυτοί; Αυτοί που σας έδωσαν τους φόρους, για να µοι-
ράσετε το µέρισµα. Του χρόνου, όµως, πού θα τους βρείτε; Γιατί
έφυγαν σε άλλη γη, σε άλλα µέρη, καθώς µε την πολιτική σας
αδειάζετε την Ελλάδα από την επιχειρηµατικότητα. 

Η Ιταλία είναι σε κρίση. Οι οικονοµίες γίνονται πιο προστατευ-
τικές. Η οικονοµική πολιτική της διοίκησης Τραµπ ακόµη δεν έχει
φανεί. Το χρέος των χωρών αυξάνεται και ο ευρωσκεπτικισµός
επίσης. Ακόµα και υπό ιδανικές συνθήκες, τα προβλεπόµενα µε-
γέθη ανάπτυξης θα ήταν δύσκολα, πόσω µάλλον µέσα σε ένα τέ-
τοιο κλίµα. 

Σε όλα αυτά θα πρέπει να προστεθεί και το πρόβληµα της δια-
χείρισης του ανυπολόγιστου ιδιωτικού, µη εξυπηρετούµενου
χρέους, στο οποίο δεν έχει δοθεί ακόµα λύση. Βεβαίως, µια
µατιά στις πηγές από τις οποίες προκύπτει η αύξηση των δηµο-
σίων εσόδων αρκεί, για να διαπιστώσει κάποιος πως αφορούν
σχεδόν µόνο φόρους. 

Όσο για την κοινωνική διάσταση του προϋπολογισµού, είναι
µηδενική, ίσως και αρνητική, αν συνυπολογίσουµε και αυτά που
θα αφαιρεθούν από πολλές κοινωνικές και ευπαθείς οµάδες µε
τις αυξήσεις φόρων και τις µειώσεις συντάξεων και αποδοχών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία πως
αυτός ο προϋπολογισµός δεν µπορεί να σταθεί. Δεν υπάρχει, επί-
σης, αµφιβολία πως, προκειµένου να τον κάνει η Κυβέρνηση να
σταθεί, θα προχωρήσει σε µία ακόµα φορολογική επιδροµή. Ήδη
συζητείται και σχεδιάζεται πακέτο µέτρων ύψους 2-3 δισεκατοµ-
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µυρίων. 
Αυτό που συζητούµε σήµερα είναι ένα κείµενο διαφορετικό

από αυτό που θα δούµε τελικά να εφαρµόζεται. Η Κυβέρνηση,
στην αγωνία της να δείξει πως κάτι πάει καλά, κάνει αισιόδοξους
τους αριθµούς και απαισιόδοξους τους ανθρώπους. Ο κρατικός
προϋπολογισµός θα αλλάξει. Το θέµα είναι αν µαζί του θα πρέπει
να αλλάξει και η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νίκος Φίλης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός είναι ο πρώ-

τος προϋπολογισµός στα χρόνια του µνηµονιακού ζόφου στη
χώρα µας που έχει ως στόχο την ανάπτυξη. Το ερώτηµα είναι:
Ποια ανάπτυξη; Πόσο και πώς θα αντιµετωπιστεί η λιτότητα; Πώς
θα αντιµετωπιστούν, αποκρουστούν, οι νέοι εκβιασµοί των δα-
νειστών, χωρίς να επιστρέψουµε στις συνθήκες του Αυγούστου
του 2015; Συµπαραστεκόµαστε στη µάχη που δίνει αυτές τις
µέρες η Κυβέρνηση, προκειµένου να υπάρξει µια κατά το δυνα-
τόν βιώσιµη συµφωνία και η χώρα µας να κάνει έστω ένα µικρό
βήµα προς τα εµπρός, µε κοινωνική ευαισθησία και µε τα µάτια
στραµµένα στο µέλλον.

Προφανώς προϋπόθεση µιας τέτοιας πορείας είναι η διασφά-
λιση της πολιτικής σταθερότητας. Όσοι, λοιπόν, ευκαίρως ακαί-
ρως, διακινούν σενάρια για πρόωρες εκλογές, είναι προφανές
ότι βιάζονται να ράψουν υπουργικά κοστούµια. Θα παραµείνουν
τα κοστούµια τους στην γκαρνταρόµπα για πολύ καιρό ακόµα.

Όµως ο προϋπολογισµός –πρέπει να πούµε την αλήθεια-
προσδιορίζεται από την επαχθή, νεοφιλελεύθερη σε σηµαντικές
πλευρές της, συµφωνία του Αυγούστου του 2015. Προσδιορίζε-
ται, επίσης, όµως, και από τη δυναµική των πολιτικών και κοινω-
νικών εξελίξεων. Η έκβασή του θα κριθεί αφ’ ενός από την
ικανότητα της Κυβέρνησης της Αριστεράς να αξιοποιήσει δυνα-
τότητες και ταυτοχρόνως να εµπνεύσει τον λαϊκό παράγοντα.
Χωρίς στήριξη στον λαϊκό παράγοντα δεν υπάρχει επιτυχία της
Κυβέρνησης της Αριστεράς. Ταυτοχρόνως επίσης, θα κριθεί και
από τις διεθνείς και ευρωπαϊκές εξελίξεις. Και εδώ βρισκόµαστε. 

Προσφάτως είχαµε το ιταλικό «όχι», ένα περήφανο «όχι», που
µας κάνει να σκεφτόµαστε τη δική µας εµπειρία, ενός άλλου πε-
ρήφανου «όχι», και ταυτοχρόνως από άλλη πλευρά έχουµε εξε-
λίξεις όπως είναι η άνοδος του Τραµπ. Από διαφορετικές, λοιπόν,
κατευθύνσεις επιβεβαιώνεται η κρίση της κεντρώας σοσιαλφιλε-
λεύθερης συναίνεσης. Οι κοινωνίες δεν µπορούν να πορευτούν
για πολύ µε πρωταρχική κατεύθυνση τη λιτότητα και µε την ερ-
γασία στο περιθώριο, να µην υπάρχει ως κεντρική στόχευση της
οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής.

Τα πραγµατικά προτάγµατα δεν συγκλίνουν πια στο Κέντρο -
έχει αλλάξει πια η εικοσαετία-, αλλά διαµορφώνουν δύο αντίπα-
λους ιδεολογικά, πολιτικά και προγραµµατικά πόλους του
πολιτικού συστήµατος και εδώ και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Από τη µία πλευρά είναι η Δεξιά, που ολοένα και περισσότερο
στο εσωτερικό της ενισχύεται η ακροδεξιά –και παρατήρησα µε
κάποιον σκεπτικισµό την τάση να υποβαθµιστεί αυτός ο κίνδυνος
της ακροδεξιάς απ’ όσα είπε η κ. Παπαρήγα, που περίπου θεωρεί
ότι είναι πλάσµα φαντασίας η άνοδος της ακροδεξιάς στην Ευ-
ρώπη- και από την άλλη είναι η Αριστερά, µε την ευρύτερη πολι-
τική και ιδεολογική ενδοχώρα της. Η Αριστερά, η οποία, µέσα σε
συνθήκες κρίσης που µέχρι τώρα παράγουν στη χώρα µας απο-
γοήτευση σε µεγάλο βαθµό -το βλέπουµε-, µπορεί να αποκτήσει
επικοινωνία µε νέες κοινωνικές δυνάµεις, οι οποίες συνειδητο-
ποιούν ότι, ακόµη και µέσα στη σηµερινή συντριβή ονείρων και
ελπίδων, µια µικρή, ελάχιστη ελπίδα υπάρχει προς τα αριστερά
και όχι προς τα δεξιά και µάλιστα προς τα ακροδεξιά.

Είναι προφανές ότι αυτή η διεθνής νέα τάση, που, επαναλαµ-
βάνω, συνιστά την κατάρρευση της κεντρώας σοσιαλφιλελεύθε-
ρης συναίνεσης στην Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο,
επανατοποθετεί το ελληνικό πρόβληµα σε όλες του τις διαστά-
σεις -δεν είµαστε παράδοξο, είµαστε, είναι η αλήθεια, ένα στάδιο
πριν και δεν ξέρουµε πόσο θα αντέξουµε, για να αξιοποιήσουµε

αυτές τις εξελίξεις- και προγραµµατικά και κυβερνητικά, µε επί-
κεντρο των προγραµµατικών και κυβερνητικών διαστάσεων την
εργασία. Αυτό είναι το ζητούµενο της κοινωνίας.

Ο προϋπολογισµός θα κριθεί, επίσης, µέσα στο περιβάλλον
της προσφυγικής κρίσης. Έχουµε αναζωπύρωση µιας κινδυνο-
λογίας µε βάση αντικειµενικά αλλά και υποκειµενικά προβλή-
µατα, που πρέπει να προσέξει η Κυβέρνηση, µιας κινδυνολογίας
η οποία αθροίζεται στην προσπάθεια να διαµορφωθεί µια νέα εκ-
δοχή του ακραίου Κέντρου. Βλέπουµε σε διάφορες περιοχές,
στη βάση –επαναλαµβάνω- και υπαρκτών προβληµάτων που πρέ-
πει να προσέξει η Κυβέρνηση, να διαµορφώνονται µέτωπα ανά-
µεσα σε χρεοκοπηµένους πολιτευτές, σε δηµάρχους οι οποίοι
υπάρχουν για να χαϊδεύουν αυτιά και σε εκκλησιαστικούς παρά-
γοντες. Όλοι αυτοί κερδοσκοπούν, µε στόχο την επάνοδο στην
εξουσία. Όµως, ποια εξουσία; Έτσι θα φτιάξουν τη νέα Ελλάδα,
µε τέτοιες αξίες και τέτοια ιδανικά; 

Διότι το κεντρικό ζήτηµα, πέρα από το οικονοµικό θέµα, είναι
µε ποιες αξίες θα υπάρξει έξοδος από την κρίση. Η εργασία προ-
φανώς είναι µια αξία γύρω από την οποία διαµορφώνονται και
άλλες, η δηµοκρατία βεβαίως. Όµως είναι δυνατόν να αφήσουµε
στο απυρόβλητο αυτής της δύσκολης µάχης εξουσίες οι οποίες
ευθύνονται και αυτές για τη σηµερινή κρίση, όπως είναι η εκκλη-
σιαστική εξουσία; Είναι δυνατόν να υποκλινόµαστε και να αφή-
νουµε, όσο αφήνουµε, µε διάφορες συµβολικού τύπου κινήσεις
–και ελπίζω να µην είναι και ουσιαστικές κινήσεις στο µέλλον- τη
δυνατότητα στους εκκλησιαστικούς ανώτατους παράγοντες να
παρεµβαίνουν στη συγκρότηση κυβερνήσεων και προγραµµάτων
στα σχολεία; 

Όµως, αυτά µάς πηγαίνουν και σε ένα άλλο θέµα αξιών, που
έχει να κάνει µε τα εθνικά ζητήµατα. Έχει ξαναρχίσει η συζήτηση,
οι συνοµιλίες για το Κυπριακό. Οι συνοµιλίες µε το Καστελλόριζο
-και εννοώ την πρόσφατη εµπειρία- δεν είναι δυνατόν να πάνε
µαζί. Είναι ευθύνη της Κυβέρνησης, η οποία προγραµµατικά,
αξιακά, δηµοκρατικά έχει αναλάβει την ευθύνη της κοινής συνερ-
γασίας µε την κυβέρνηση στη Λευκωσία, την κυπριακή Κυβέρ-
νηση, είναι ευθύνη της να διασφαλίσει ένα πλαίσιο, ώστε οι
συνοµιλίες να εξελιχθούν κατά το δυνατόν κατά τον καλύτερο
τρόπο, χωρίς βιασύνη και χωρίς παλινδρόµηση σε εθνικιστικά
στερεότυπα.

Να κερδίσουµε και κάτι από την Κύπρο. Αυτή την περίοδο τα
δύο µεγάλα κόµµατα, το κυβερνητικό, το ΔΗΣΥ, δεξιό, και το
ΑΚΕΛ, αριστερό, συνεργάζονται για να βρουν κάποια λύση. Στην
Ελλάδα; Δεν βλέπω κάποιον από τη Νέα Δηµοκρατία. Βεβαίως,
βλέπω τον κ. Σταµάτη και τον κ. Καραµανλή στο βάθος. Στην Ελ-
λάδα δεν µπορεί να υπάρξει καµµιά συνεννόηση, καµµιά ενηµέ-
ρωση, προκειµένου να σταθούµε στο πλευρό των κυβερνητικών
και των άλλων πολιτικών δυνάµεων της Κύπρου; Ούτε και εκεί
υπάρχει περιθώριο συνεννόησης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία είναι βασικό στοιχείο
αυτού που ονοµάζουµε αξίες, διαµόρφωση προϋποθέσεων και
αξιών, για να βγούµε από την κρίση. Ο Υπουργός Παιδείας, ο κ.
Γαβρόγλου, ο οποίος αναφέρθηκε διεξοδικά στην ανάγκη των
µεταρρυθµίσεων και µε τον οποίο είχαµε και έχουµε µια πολύ
καλή συνεργασία, αναφέρθηκε στις προτεραιότητες της Κυβέρ-
νησης, οι οποίες δεν περιορίζονται στα πανεπιστήµια και στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, αλλά εκτείνονται σε όλο το εύρος του
δηµόσιου σχολείου, από την προσχολική µέχρι και την πανεπι-
στηµιακή µόρφωση και έρευνα. 

Πρέπει να ξεφύγουµε από τα στερεότυπα, σύµφωνα µε τα
οποία µια δικοµµατική διαµάχη γύρω από τα πανεπιστήµια απο-
τελούσε την πεµπτουσία της λεγόµενης αλλαγής στην εκπαί-
δευση. Η ελληνική οικογένεια φέτος κατάλαβε ότι έχουν γίνει
πολλά και γνωρίζει και γνωρίζουµε ότι πρέπει να γίνουν ακόµα
περισσότερα, προκειµένου να αλλάξει η εκπαίδευση, από την
πρώτη βαθµίδα µέχρι την τελευταία, και όχι να ξεφύγουµε από
τα µεγάλα διλήµµατα που δηµιουργούνται σήµερα στην κοινωνία
µας για την εκπαίδευση, για ένα σχολείο ποιότητας και ισότητας,
για ένα δηµόσιο σχολείο ποιότητας και ισότητας.

Θα µπορούσαµε να αναφερθούµε διεξοδικότερα στο ζήτηµα
αυτό, αλλά επαναλαµβάνω ότι έχουµε εµπιστοσύνη ότι το κυβερ-
νητικό έργο που ξεκινήσαµε µε τις αναγκαίες αναπροσαρµογές
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θα συνεχιστεί στον τοµέα της παιδείας, που είναι ένας τοµέας-
πυλώνας του κοινωνικού κράτους, πυλώνας της ανάπτυξης,
όπως η Αριστερά την έχει διαµορφώσει στο πρόγραµµά της και
εδώ και στην υπόλοιπη Ευρώπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα βρίσκεται σ’ ένα µε-
ταίχµιο. Από ιδιοµορφία µιας χώρας βυθισµένης στην κρίση, µπο-
ρεί να γίνει µαζί µε άλλες ευρωπαϊκές εξελίξεις ένα εργαστήριο
εναλλακτικής πορείας της Ευρώπης, γι’ αυτό και τονίσαµε από
την αρχή τις εξελίξεις στην Ιταλία και αλλού. 

Το γεγονός ότι η ακροδεξιά σηκώνει κεφάλι δεν σηµαίνει ότι
αυτό οδηγεί την Αριστερά στο περιθώριο. Αντιθέτως, θέτει νέα,
αυξηµένα ιστορικά καθήκοντα, όπως συνέβη στην Ελλάδα, που
ο ΣΥΡΙΖΑ υπήρξε ανάχωµα στην ακροδεξιά έκρηξη, να συµβεί το
ίδιο τώρα ή σε µεσοπρόθεσµο διάστηµα και σε άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες. Για να συµβεί αυτό, προφανώς πρέπει όσα σκεφτό-
µαστε και όσα πράττουµε να είναι µέσα σ’ έναν ορίζοντα
αλλαγής του παραδείγµατος της οικονοµίας και ευρύτερα αλλα-
γής της κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Φάµελλος έχει τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι συνάδελφοι, συζητώντας
για τον προϋπολογισµό θα µπορούσε εύκολα κάποιος, ιδιαίτερα
από την Κυβέρνηση και από τη Συµπολίτευση, να αναλωθεί σε
µια συζήτηση για τα σηµερινά χαρακτηριστικά της ελληνικής κοι-
νωνίας. Οι ερωτήσεις που µπαίνουν είναι συγκεκριµένες: Πηγαί-
νουµε προς την έξοδο από την κρίση; Υπάρχουν στοιχεία και
συµπεράσµατα προς αυτή την κατεύθυνση; 

Θα µπορούσε, λοιπόν, αυτή την εβδοµάδα, οποιοδήποτε µέσο
ενηµέρωσης και αν διάβαζε κάποιος, να βρει στοιχεία για την
πτώση της ανεργίας, που έγινε ένα σηµαντικό επιπλέον βήµα, για
την αύξηση των εσόδων κατά 2,44 δισεκατοµµύρια και µάλιστα,
όπως είπε στην Επιτροπή Οικονοµικών ο Υπουργός Οικονοµικών,
για πρώτη φορά στοχεύοντας σ’ αυτά που µέχρι τώρα ονοµάζον-
ταν «φόροι σε εθελοντική βάση», γιατί η αστική τάξη και αυτοί
που διέφευγαν της φορολόγησης εθελοντικά πλήρωναν φόρους,
γιατί υπήρχε µια νόµιµη φοροδιαφυγή στις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ
και Νέας Δηµοκρατίας, επικουρούµενη ή καλυπτόµενη από το
ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ταυτόχρονα, υπάρχει µια αύξηση των εξαγωγών, µε διψήφιο
νούµερο ποσοστού, µια αύξηση των επενδύσεων πάγιων κεφα-
λαιακών αγαθών, επίσης µε διψήφιο ποσοστό, µια αύξηση του
τουριστικού προϊόντος, επίσης µε διψήφιο ποσοστό, και ένα πλε-
όνασµα για το 2016, που ανέρχεται περίπου στα 2 δισεκατοµµύ-
ρια. Δεν θα έφτανε, όµως, αυτή η συζήτηση για να συζητήσουµε
για τον προϋπολογισµό, γι’ αυτό και αλλάζω γρήγορα σελίδα. 

Επίσης, θα µπορούσαµε να κάνουµε µια συζήτηση για τη στρα-
τηγική, αλλά επειδή η στρατηγική είναι ίδια µε τον προϋπολογι-
σµό του 2016 -και αναφέροµαι στη δηµοσιονοµική σταθερότητα,
στη χρηµατοοικονοµική σταθερότητα και στη λειτουργία της
αγοράς, στις διαρθρωτικές αλλαγές και στην επιτάχυνση της πα-
ραγωγής και στην κοινωνική πολιτική µε αναδιανοµή, σ’ αυτούς
τους τέσσερις πυλώνες-, νοµίζω ότι επίσης µπορούµε να περά-
σουµε σε µια άλλη, πιο ενδιαφέρουσα συζήτηση. Σας καλώ να
κάνουµε συζήτηση γι’ αυτά που κρύβονται πίσω από τον προϋπο-
λογισµό και πίσω από την πολιτική της οικονοµίας. 

Χθες το βράδυ ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε την αναδιανοµή
του πλεονάσµατος του 2016 και απέδειξε δύο πράγµατα: πρώτα
απ’ όλα ότι αυτή η Κυβέρνηση µπορεί να λέει λίγα, γιατί είναι εγ-
κλωβισµένη σε µία απόλυτη, οριζόντια χρεοκοπία της χώρας,
αλλά ό,τι λέει το κάνει, σε αντίθεση µε τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. 

Δεύτερον, απέδειξε ότι εµείς έχουµε άλλες προτεραιότητες,
γιατί αυτή η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει –και αυτό έκανε χθες
το βράδυ ο Πρωθυπουργός- και αποδίδει στην κοινωνία το προ-
ϊόν που παράγει αυτή η κοινωνία. Το παραδίδει και το αποδίδει

κατά προτεραιότητα στις ασθενείς και πληττόµενες κοινωνικές
τάξεις, γιατί το πλεόνασµα ανήκει σ’ αυτούς. 

Εσείς, οι προηγούµενοι που κυβερνήσατε τη χώρα, ό,τι απέ-
διδε η κοινωνία, ακόµα και µε δηµιουργία ελλειµµάτων, όχι σε
πλεονασµατικές περιόδους, το αποδίδατε στους καναλάρχες και
µάλιστα µε «αέρα», το παραδίδατε στους «κουµπάρους», το πα-
ραδίδατε στη «SIEMENS», στους άλλους ολιγάρχες ή στην οικο-
γενειοκρατία, που διοικεί ακόµα και τα κόµµατά σας. Αυτή είναι
µία διαφορά ριζική, γιατί εµείς δεν έχουµε καµµία σχέση µε εσάς.

Αυτή τη διαφορά πιστεύω ότι και το πόρισµα της εξεταστικής
επιτροπής, που ετοιµάζεται αυτόν τον καιρό, θα την αποδείξει
και οφείλει να την αποδείξει, γιατί ελπίζω η Αντιπολίτευση να µην
κρυφτεί πίσω από την πραγµατικότητα που κατατέθηκε δηµόσια
µέσα στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. 

Έτσι, 617 εκατοµµύρια δίδονται στους συνταξιούχους, 4,7
φορές περισσότερα από τις απώλειες του ΕΚΑΣ, µε 500 έως 830
ευρώ σε διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες οικογένειες, 300 έως 500
ευρώ σε πεντακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες οικογένειες και 300
ευρώ σε επτακόσιες πενήντα χιλιάδες οικογένειες και µάλιστα
λεφτά που θα µπουν άµεσα στην αγορά και δεν θα πάνε να κα-
ταναλωθούν πριν από τα Χριστούγεννα σε ελβετικά σαλέ, όπως
έκαναν οι φίλοι σας.

Αντίστοιχη επιλογή έχει και ο προϋπολογισµός. Εισόδηµα κοι-
νωνικής αλληλεγγύης 760 εκατοµµύρια για διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες νοικοκυριά, ειδικά κοινωνικά προγράµµατα, καινούργια,
για την αναπηρία, για την παιδική ηλικία, για τους άστεγους, προ-
νοµιακή -θα έλεγα- πολιτική για την παιδεία, την υγεία και την
πρόνοια, επιπλέον της περσινής χρηµατοδότησης άλλα 300 εκα-
τοµµύρια και µε 100 εκατοµµύρια ενίσχυση της πρώτης κατοι-
κίας. 

Αυτή είναι η διαφορά µας. Η διαφορά, λοιπόν, είναι ότι εµείς
δεν είµαστε ίδιοι. Εµείς ασχολούµαστε µε την κοινωνία και εσείς
ασχολείστε µε αυτούς των οποίων τα συµφέροντα πάντα εξυπη-
ρετείτε.

Ας δούµε, όµως, και κάτι διαφορετικό. Το Eurogroup στην
αρχή της εβδοµάδας αποφάσισε κούρεµα χρέους 45 δισ. χωρίς
άλλα ανταλλάγµατα αλλά µόνο µε τη διαπραγµάτευση, δηλαδή
22% του ΑΕΠ. Αποδεικνύεται, δηλαδή, ότι τελικά µπορούσε να
γίνει και αλλιώς. Δεν ήταν µόνο το PSI εργαλείο µείωσης του χρέ-
ους. Δηλαδή, µπορούσε να λυθεί το πρόβληµα του χρέους της
χώρας µας χωρίς να ρίξει κάποιος πυρηνική βόµβα στα ασφαλι-
στικά ταµεία και να τα πάρει από τους µικροοµολογιούχους; Τε-
λικά αποδείχθηκε ότι µπορεί. Μπορεί, δηλαδή, να γίνει και
αλλιώς. Επειδή αυτό αποκαλύπτεται, µάλλον ενοχλείστε. Γιατί
τότε είχατε έναν σκοπό και να τον πούµε δηµόσια ακόµη µια
φορά: να σώσετε τις τράπεζες των Γερµανών και των Γάλλων
κατά πάσα πιθανότητα και κατά πλειοψηφία. 

Ας προσθέσουµε ότι, εκτός απ’ αυτό που γλιτώσαµε στη δια-
πραγµάτευση και ήταν κούρεµα καθαρού χρέους, καταφέραµε
και γλιτώσαµε άλλα 20 δισεκατοµµύρια από τα πλεονάσµατα που
είχατε συµφωνήσει εσείς να έχει η ελληνική κοινωνία. 

Βεβαίως, είναι κυνικό να έρχεστε τώρα και να λέτε ότι είναι µε-
γάλο το πλεόνασµα του 3,5% για το 2018, όταν είχατε συµφω-
νήσει –και να σας το θυµίσω- για φέτος 4,2% πλεόνασµα, για του
χρόνου 4,5% και άλλο ένα 4,5% το 2018. Αυτά τα πλεονάσµατα,
λοιπόν, η ελληνική κοινωνία τα γλίτωσε µε δική της επιλογή, γιατί
πολύ απλά γλίτωσε από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.

Αυτή είναι η διαφορά µας. Η διαφορά µας είναι ότι εµείς κά-
νουµε διαπραγµάτευση, για να κερδίσει η ελληνική κοινωνία, το
αποδίδουµε άµεσα στην ελληνική κοινωνία, ενώ εσείς κάνατε δια-
πραγµάτευση, πρώτα απ’ όλα, για να εξυπηρετείτε συγκεκριµένα
συµφέροντα και βασικά για να έχετε την καρέκλα της εξουσίας.

Σ’ αυτό το κυνήγι της εξουσίας είναι γεγονός ότι τώρα τελευ-
ταία γίνεστε αδίστακτοι. Χρησιµοποιείτε την προπαγάνδα, την
παραποίηση της αλήθειας, της πραγµατικότητας. Δεν σας ενδια-
φέρει το συµφέρον της χώρας και ακόµα και µε νοθεία και µε
πλαστογραφία επηρεάζετε εκλογές σε συνδικαλιστικές οργανώ-
σεις. Από εκεί φαίνεται κεντρικά σας στελέχη µέχρι πού µπορούν
να φτάσουν στη νοθεία και στην πλαστογραφία, για να πάρουν
ξανά πίσω τις καρέκλες και να χρησιµοποιήσουν συνδικαλιστι-
κούς ρόλους για πολιτικούς και κοµµατικούς σκοπούς.

3086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ο συνάδελφος, ο κ. Δρίτσας, νωρίτερα ανέφερε ένα παράλογο
συνεννόησης, εάν θέλετε, και σύµπτωσης απόψεων και συµφε-
ρόντων συνδικαλιστών –δεν λέω σωµατείων- και εργοδοτών.
Εµείς, όµως, λέµε ότι για πάντα, εµείς τουλάχιστον, θα υπηρε-
τούµε συµφέροντα εργαζοµένων. Και αυτό είναι διαφορετικό µε
αυτό που συνηθίσατε εσείς να κάνετε. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριοι συνάδελφοι να περάσω στο αν-
τικείµενο του Υπουργείου, γιατί οφείλουµε να πούµε ότι ο προ-
ϋπολογισµός, πέρα από τα πολιτικά διδάγµατα που δίνει –αυτή
η εβδοµάδα µάς έδωσε δύο σηµαντικά-, οφείλει να γίνεται και
στο πλαίσιο της συζήτησης για την Ευρώπη που θέλουµε. Ο προ-
ϋπολογισµός δεν είναι µια στενή συζήτηση για την ελληνική
πραγµατικότητα. Εδώ πρέπει να πούµε ότι η Ευρώπη, που υιο-
θέτησε στο Παρίσι τη συµφωνία για την κλιµατική αλλαγή και τον
Οκτώβριο του 2015 τη συµφωνία για τους στόχους βιώσιµης ανά-
πτυξης, αυτή η Ευρώπη στη δηµοσιονοµική της πολιτική δεν υλο-
ποιεί τους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης που η ίδια έχει επιλέξει.
Γιατί οφείλουµε να το διαπιστώσουµε: Η Ελλάδα το 2016, σε
σχέση µε το 2010, έχει οπισθοχωρήσει από τους στόχους βιώσι-
µης ανάπτυξης, που η ίδια η Ευρώπη έχει ενσωµατώσει ως βα-
σική κεντρική στρατηγική στα θέµατα της φτώχειας, της
εργασίας, της πρόσβασης σε βασικά αγαθά. Σε όλα αυτά είµα-
στε προς τα πίσω.

Οφείλουµε, λοιπόν, εδώ να κάνουµε µια συζήτηση για µια Ευ-
ρώπη, η οποία πραγµατικά θα υποστηρίζει τους στόχους της βιώ-
σιµης ανάπτυξης, µια πολιτική η οποία δεν είναι απλά περιβαλ-
λοντική, είναι καθολική, σε όλα τα επίπεδα, γιατί πραγµατικά συν-
δέεται µε τη φτώχεια, µε τις επενδύσεις, µε την έρευνα και την
ανάπτυξη και νοµίζω ότι µας δηµιουργεί την υποχρέωση, εφόσον
συµφωνούµε, νοµίζω, όλοι εδώ µε αυτά τα ζητήµατα της βιώσιµης
ανάπτυξης, να πούµε ότι θα συνεργαστούµε για µια Ευρώπη που
θα ασχοληθεί µε τη δίκαιη ανάπτυξη, µε την αειφόρο ανάπτυξη
και θα επενδύσει, αν θέλετε, στη στήριξη των ευαίσθητων κοινω-
νικών οµάδων, στην παραγωγική εργασία, στη βιώσιµη εκβιοµη-
χάνιση, στη µείωση της ανισοτιµίας και σε βιώσιµες πόλεις, στην
αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής και στην προστασία των οι-
κοσυστηµάτων.

Υπάρχει, όµως, περιθώριο για να κάνουµε µια συζήτηση για
σύγκρουση της ανάπτυξης και του περιβάλλοντος; Ναι. Αν µιλά-
γαµε για την ανάπτυξη που είχαµε µέχρι τώρα, την κοντόφθαλµη
ανάπτυξη, που κατανάλωνε, χωρίς να αποδίδει ούτε καν εργασία,
που στηριζόταν στην εργασία χωρίς εξειδίκευση, µε ελαστικούς
όρους και όχι στη µακροπρόθεσµη επένδυση, ναι. Η δική σας
ανάπτυξη συγκρουόταν µε το περιβάλλον. Όµως, η δίκαιη και
βιώσιµη ανάπτυξη στηρίζεται στο περιβάλλον και αυτό η ευρω-
παϊκή πολιτική το έχει καταλάβει, απλώς δεν το υλοποιήσατε
ποτέ, γιατί και σε αυτό ήταν επαρχιώτικη η πολιτική που ασκούν-
ταν στην Ελλάδα. 

Η οικονοµία του ριφιφί για το γρήγορο κέρδος, να τα πάρουµε
και να φύγουµε και να τα κάνουµε άεργες επενδύσεις στο εξω-
τερικό, δεν είναι βιώσιµη ανάπτυξη. Επιτρέψτε µου εδώ να πω
ότι δεν µπορεί να είναι βιώσιµη µια ανάπτυξη και να είναι βιώσιµη
µια χώρα που έχει χώρους ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµά-
των και διάθεση επικινδύνων αποβλήτων, δυο πρόστιµα που
τώρα τα πληρώνουµε. Η Ελλάδα πληρώνει εξαιτίας της πολιτικής
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ σήµερα πρόστιµα για πε-
ριβαλλοντικές παραβάσεις, που, αν τα επένδυε στη λειτουργία
της πολιτείας τα προηγούµενα δέκα χρόνια, σήµερα δεν θα πλή-
ρωνε τίποτα και θα είχε και περισσότερες θέσεις εργασίας. Αυτή
είναι η άποψη για το περιβάλλον που είχαν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις: χώροι ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων και επι-
κίνδυνα απόβλητα στις αυλές των µεγαλύτερων ελληνικών βιοµη-
χανιών, κάτι που θίγει την ουσία της βιοµηχανικής ανάπτυξης και
εργασίας, γιατί, αν δεν έχεις χώρο να διαθέσεις βιοµηχανικά
απόβλητα, δεν θα έχεις χαλυβουργία, δεν θα έχεις πετρελαϊκή
βιοµηχανία, δεν θα έχεις εργασία, δεν θα είσαι ποτέ αυτοδύνα-
µος σαν χώρα και ανεξάρτητος. Αυτή ήταν όµως η επιλογή, να
υποδουλώνεται και από το περιβάλλον η χώρα σε πρόστιµα και
σε εταιρείες του εξωτερικού που διαχειρίζονται σήµερα τα από-
βλητά µας. Γιατί πού οδηγηθήκαµε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ναι, µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώνω.

Οδηγηθήκαµε σε µια παραοικονοµία αποβλήτων και λατο-
µείων, γιατί αυτό γίνεται ακόµα και στην Αττική αυτόν τον µήνα,
οδηγηθήκαµε στο να έχει η επιχειρηµατικότητα 40% εισφοροδια-
φυγή από το τέλος ανακύκλωσης που όφειλε να αποδίδει στην
ελληνική κοινωνία για ανακύκλωση. Αυτό δεν λύθηκε από τον Ορ-
γανισµό Ανακύκλωσης τα προηγούµενα χρόνια. Δεν πληρώνουν
τέλη 40% για την ανακύκλωση οι παραγωγοί, τέλη τα οποία οι
καταναλωτές τα αποδίδουν στους παραγωγούς. Αυτή είναι η κα-
τάσταση της σχέσης περιβάλλοντος και ανάπτυξης. 

Για να µη σας πω για το πόσους επιθεωρητές περιβάλλοντος
έχει το Υπουργείο. Από σαράντα πέντε έγιναν δεκαπέντε. Επιθε-
ωρητές περιβάλλοντος για τη χώρα συνολικά τα τελευταία πέντε
χρόνια.

Όµως, νοµίζω ότι εµείς πρέπει να επιστρέψουµε στην ταυτό-
χρονη επιστροφή του κράτους δικαίου και της ισονοµίας και στο
περιβάλλον αλλά και στην κυκλική ανταγωνιστική, βιώσιµη οικο-
νοµία, µια οικονοµία συµβατή µε το περιβάλλον, η οποία θα στη-
ριχθεί στην κωδικοποίηση της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, στην
αποτύπωση των ρυθµίσεων σε έναν ψηφιακό χάρτη για όλη την
Ελλάδα, που είναι και οικολογικό και αναπτυξιακό εργαλείο και
ξεκαθαρίζει τις σχέσεις κοινωνίας και οικονοµίας, στην οργά-
νωση της βιοµηχανικής συγκέντρωσης και των χρήσεων γης -
γιατί δεν µπορούµε να έχουµε πολεοδοµικά σχέδια που κάνουν
είκοσι πέντε και τριάντα χρόνια, που εκεί ανθεί προφανώς το αυ-
θαίρετο και η παραοικονοµία- και, βέβαια, στη λειτουργία µη-
τρώου για τα απόβλητα, για τους παραγωγούς, στους δασικούς
χάρτες, που θα οργανώσουν και την κτηνοτροφία και τη γεωργία,
έτσι ώστε το περιβάλλον να είναι παραγωγική δύναµη και να µην
αναστείλει την παραγωγική δραστηριότητα, αλλά να τροφοδο-
τήσει την εργασία. Αυτή είναι και η λέξη που χαρακτηρίζει το
2017. Επιστροφή στην εργασία, επιστροφή στην προκοπή, επι-
στροφή στο κράτος δικαίου. Αυτός ο προϋπολογισµός υποστη-
ρίζει αυτή την πολιτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού
κ. Γεώργιος Μαυρωτάς και αµέσως µετά εσείς, κύριε Καρα-
µανλή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η τέταρτη µέρα συζήτησης για τον προϋπολογισµό και

επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε κάτι διαδικαστικό. Κάνουµε ένα
λάθος. Ο τίτλος πρέπει να αλλάξει. Δεν είναι συζήτηση για τον
προϋπολογισµό, αλλά κριτική στον προϋπολογισµό. Γιατί όταν
λέµε συζήτηση στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες, συνήθως εν-
νοούµε ότι µπορείς να επέµβεις, να προτείνεις, να κάνεις διορ-
θώσεις. Εδώ απλώς µέσα σε πέντε µέρες και άλλες τόσες στις
επιτροπές, οι συµπολιτευόµενοι Βουλευτές προσπαθούν να τον
εγκωµιάσουν και οι αντιπολιτευόµενοι να τον αποδοµήσουν. 

Σε άλλες χώρες η κατάρτιση του προϋπολογισµού είναι µια
διαδικασία αλληλεπιδραστική, που µπορεί να κρατάει και µήνες,
κατά την οποία η Κυβέρνηση και η Αντιπολίτευση διασταυρώνουν
τα ξίφη τους σχεδόν σε κάθε κωδικό του προϋπολογισµού. Εδώ
απλώς συγκρίνουµε µε τα περσινά, ενώ το σωστό θα ήταν µε τον
πολιτικό σχεδιασµό, µε τον στρατηγικό σχεδιασµό ανά Υπουρ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3087



γείο, κάτι που δεν κάνουµε. 
Το Σάββατο το βράδυ, λοιπόν, θα ψηφιστεί, τη Δευτέρα θα δη-

µοσιευθεί η κατανοµή των πιστώσεων και από την Τρίτη οι
Υπουργοί θα αρχίζουν να κάνουν ανακατανοµές στα κονδύλια
των πιστώσεων, έτσι ώστε αυτό που θα εφαρµοστεί τελικά να
µην έχει και πολλή σχέση µε αυτό που θα ψηφιστεί. Αυτό είναι
µια τακτική όχι των τελευταίων ετών, αλλά πολλών ετών τώρα. 

Έχουµε κάνει ποτέ σοβαρό απολογισµό, για να δούµε τι από
αυτά που ψηφίζονται τελικά εφαρµόζονται; Είναι ο προϋπολογι-
σµός στο περίπου. Είµαστε η χώρα του περίπου. 

Ας πάµε στον συγκεκριµένο προϋπολογισµό. Το Γραφείο Προ-
ϋπολογισµού της Βουλής τον περιγράφει ως βραχυπρόθεσµα
υφεσιακό. Το κακό είναι ότι στην Ελλάδα πάντα το βραχυπρόθε-
σµο κερδίζει το µακροπρόθεσµο. Η Κυβέρνηση στην εισηγητική
έκθεση γράφει, στη σελίδα 20, ότι µετά από ενέργειές της,
έκλεισε η πρώτη αξιολόγηση και, πρώτον, εξασφαλίστηκε η
οµαλή χρηµατοδότηση της οικονοµίας, δεύτερον, δηµιουργήθη-
καν θετικές προσδοκίες στην πραγµατική οικονοµία, λόγω πολι-
τικής σταθερότητας, τρίτον, δηµιουργήθηκαν οι αναγκαίες
συνθήκες για την επαναφορά από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα της επιλεξιµότητας των ελληνικών οµολόγων και, τέταρτον,
συµφωνήθηκε η παροχή ρευστότητας προς την πραγµατική οι-
κονοµία, µέσω της πληρωµής ληξιπρόθεσµων οφειλών του δη-
µοσίου. 

Όµως, δεν λέει  ότι µε δική της ευθύνη όλα αυτά κόντεψαν να
χαθούν το 2015, όπως τα κέρδη από τα οµόλογα που κατακρά-
τησαν οι κεντρικές τράπεζες, τα ANFAs και SMPs, που ήταν να
εισπράξουµε 1,6 δισεκατοµµύριo το 2016 -τόσα ήταν εγγεγραµ-
µένα στον περσινό προϋπολογισµό- και τελικά παίρνουµε 375
εκατοµµύρια και για το 2017 εγγράφονται µόνο 345 εκατοµµύ-
ρια. Τα άλλα πήγαν δίδακτρα για το ακριβότερο µάθηµα «game
theory» στην ιστορία της ανθρωπότητας. 

Με λίγα λόγια η Κυβέρνηση εµφανίζει ως κατόρθωµα το ότι
πάει να ανατρέψει την καταστροφή που προκάλεσε το 2015. Τρά-
καρε µεθυσµένη το αυτοκίνητο στον τοίχο και πανηγυρίζει τώρα
που βρήκε φθηνά ανταλλακτικά. Όµως, η αξιοπιστία είναι κάτι
που δύσκολα µπορεί να ανακτηθεί. Όσο εύκολα φεύγει, τόσο δύ-
σκολα επιστρέφει και για αυτό µπαίνουµε κάθε τόσο στις δια-
πραγµατεύσεις, σε παζάρια. Μας ζητάνε δέκα, ώστε να κάνουµε
τα πέντε. 

Ας γυρίσουµε στον προϋπολογισµό. Σκοπός του κάθε προϋπο-
λογισµού είναι να µοιράσει συγκεκριµένους πόρους -το ποιοι
είναι το διαβάζουµε στα έσοδα- σε δραστηριότητες -το ποιες
είναι το διαβάζουµε στα έξοδα-, έτσι ώστε να βελτιστοποιηθεί το
όφελος για τους πολίτες της χώρας.

Αυτή η συνάρτηση οφέλους είναι πολύ δύσκολο να προσδιο-
ριστεί αντικειµενικά, για αυτό καταφεύγουµε σε υποκειµενικές
προτιµήσεις και θέτουµε προτεραιότητες. Όµως, καλό θα ήταν
σε αυτές τις προτεραιότητες να υπάρχει ένας διάλογος, µια σύγ-
κλιση, όχι κατ’ ανάγκη ταύτιση. Τα  έσοδα του προϋπολογισµού
προέρχονται από φόρους, άµεσους και έµµεσους. Οι άµεσοι
έχουν να κάνουν µε το εισόδηµα και την περιουσία, οι έµµεσοι
µε την κατανάλωση. Οι έµµεσοι φόροι είναι, δηλαδή, οι πιο άδι-
κοι, µε την έννοια ότι είναι κοινοί για όλους, ανεξάρτητα από το
βιοτικό τους επίπεδο. 

Η αναλογία, λοιπόν, έµµεσων προς άµεσους φόρους έχει αυ-
ξηθεί στον συγκεκριµένο προϋπολογισµό. Αυξήθηκαν, δηλαδή,
οι άδικοι φόροι. Η δικαιολογία που ακούστηκε και ακούγεται -πα-
ρουσιάζεται, άλλωστε, στη σελίδα 62 της εισηγητικής έκθεσης-,
ότι η αναλογία αυτή ήταν χειρότερη το 2007 ως το 2011, δεν
ισχύει, γιατί τότε δεν υπήρχε ο ΕΝΦΙΑ, που είναι 3 δισεκατοµµύ-
ρια, δηλαδή το 1/6 των άµεσων φόρων. 

Όµως, ας δούµε και πέντε, έξι πολύ συγκεκριµένα πράγµατα
από τον παρόντα προϋπολογισµό. Ας ξεκινήσουµε από την παι-
δεία, έναν τοµέα που ξέρω καλά. Για τις εισιτήριες εξετάσεις,
λοιπόν, έχει προϋπολογιστεί το ποσό των 11 εκατοµµυρίων
ευρώ. Το 2015 ξοδεύτηκε ούτε ένα εκατοµµύριο ευρώ. Το 2016
η εκτίµηση είναι για κάτι λιγότερο από 2 εκατοµµύρια ευρώ. Πώς,
λοιπόν, υπερπενταπλασιάζεται το νούµερο; Οι ίδιοι µαθητές δεν
είναι ούτως ή άλλως, ο ίδιος αριθµός; Το ίδιο είχε γίνει και στον
περσινό προϋπολογισµό. Δίνεται, λοιπόν, η εικόνα ότι µπαίνουν

τα νούµερα αυτά στην τύχη ή µπαίνουν για να µετατίθενται µε τα
κονδύλια από τον έναν κωδικό στον άλλο. 

Με βάση τις δαπάνες για πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και
τριτοβάθµια εκπαίδευση -ακούσαµε και πριν από λίγο τον κ. Γα-
βρόγλου, τον Υπουργό- υπάρχει µια αύξηση σε σχέση µε πέρυσι
7,6%, 1,7% και 4,1% αντίστοιχα για πρωτοβάθµια, δευτεροβάθ-
µια και τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ναι, χρειάζονται περισσότερα
κονδύλια για την Παιδεία κι ελπίζουµε να πιάσουν τόπο, µαζί µε
το απαραίτητο «νοικοκύρεµα».

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση βλέπουµε σηµαντική αύξηση
στο κονδύλι των αποδοχών -περίπου 40 εκατοµµυρίων ευρώ επι-
πλέον- που αντιστοιχεί σχεδόν σε δύο χιλιάδες νέους διορι-
σµούς. Η Κυβέρνηση είχε υποσχεθεί  πεντακόσιες νέες θέσεις
ΔΕΠ. Θα ήταν σκόπιµο να µας διαφωτίσει η Κυβέρνηση τι θα
είναι τα επιπλέον χρήµατα, τι επιπλέον θέσεις έχουν προκύψει.
Νέοι διορισµοί; Πού; Πώς; Όχι, ελπίζω, σε προσωποπαγείς θέ-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ποσά στον προϋπολογισµό
πρέπει να απηχούν τις πολιτικές, τη στρατηγική στόχευση της
Κυβέρνησης, όπως εκφράζονται στην εισηγητική έκθεση του
προϋπολογισµού. Ας δούµε, όµως, και πόσο τα λόγια ταιριάζουν
µε τα νούµερα.

Στη σελίδα 44 της εισηγητικής έκθεσης, στη στρατηγική της
Κυβέρνησης για την παιδεία, αναφέρεται -και σωστά- επί λέξει:
«Ενίσχυση του ρόλου της αρχής διασφάλισης και πιστοποίησης
ποιότητας για την ανώτατη εκπαίδευση, την ΑΔΙΠ.». Πηγαίνουµε
στον προϋπολογισµό και βλέπουµε στο αντίστοιχο κονδύλι µεί-
ωση κατά 33% σε σχέση µε πέρσι. Αυτή είναι η ενίσχυση που εν-
νοείτε;

Τέλος, επιδοκιµάζουµε την αύξηση των κονδυλίων για την
έρευνα. Όµως, βλέπουµε αναλυτικά στον προϋπολογισµό µόνο
δύο ερευνητικά κέντρα, που είναι και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου, το Αστεροσκοπείο και το ΕΛΚΕΘΕ. Τα υπόλοιπα ερευ-
νητικά κέντρα, που είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, δεν
παρουσιάζονται αναλυτικά και είναι ένα ερώτηµα γιατί.

Συνεχίζοντας τη σταχυολόγηση, αν πάµε στην υγεία, µου
έκανε εντύπωση η µείωση στο κονδύλι του εθνικού συντονιστή
για την αντιµετώπιση των ναρκωτικών κατά 27%. Και να πεις ότι
έχουµε λύσει το πρόβληµα µε τα ναρκωτικά;

Επίσης, στην εισηγητική έκθεση, στη σελίδα 109, εµφανίζεται
ο ΟΑΕΔ να έχει για το 2017 πλεόνασµα 177 εκατοµµύρια ευρώ.
Πώς είναι δυνατόν να έχει πλεόνασµα ένας τέτοιος οργανισµός,
όταν η ανεργία είναι το νούµερο ένα πρόβληµα της χώρας; Γιατί
δεν επεκτείνουµε τις δράσεις του και τα προγράµµατά του, εφό-
σον υπάρχουν χρήµατα;

Περισσότερα για την ανεργία, όµως, θα πω στο τέλος. 
Πάµε στο Υπουργείο Οικονοµικών, για να δούµε πόσο ταιριά-

ζουν τα λόγια µε τους αριθµούς. Λέµε ότι νούµερο ένα προτε-
ραιότητα είναι η πάταξη της φοροδιαφυγής. Ωραία. Τι κάνουµε,
όµως, γι’ αυτό; Μειώνουµε τα κονδύλια του ΣΔΟΕ από 5,1 εκα-
τοµµύρια το 2016 σε 3,5 το 2017. 

Επίσης, πάλι από το Υπουργείο Οικονοµικών, από τον αντί-
στοιχο πίνακα, αναγράφεται στον προϋπολογισµό ότι για τα πο-
λιτικά γραφεία µόνο του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης και των
Υπουργών Επικρατείας δίνουµε 1,8 εκατοµµύριο ευρώ. Για πέντε
πολιτικά γραφεία δίνουµε 1,8 εκατοµµύριο ευρώ, περισσότερα,
δηλαδή, απ’ όσα δίνουµε για τα δύο ερευνητικά κέντρα, που σας
ανέφερα προηγουµένως, το Αστεροσκοπείο και το ΕΛΚΕΘΕ, που
είναι µαζί και τα δύο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Είναι προτεραιότη-
τες αυτές;

Ακόµα και οι κοινωνικές δαπάνες µε το ζόρι διασώθηκαν ως
κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης. Τα 760 εκατοµµύρια ευρώ δεν
είναι άλλο από το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, που µετά βδε-
λυγµίας αποκηρύσσατε ως  αντιπολίτευση και στους πρώτους
µήνες της διακυβέρνησης ως τάχα νεοφιλελεύθερο µέτρο.

Αυτό που βιώνει σήµερα ο Έλληνας είναι σκανδιναβικοί φόροι,
που αντιστοιχούν σε βαλκανικές, για να µην πω σε αφρικανικές,
υπηρεσίες. Τι πάει στραβά; Κάναµε µια ερώτηση το καλοκαίρι σε
όλα τα Υπουργεία για το ποιους φορείς εποπτεύουν. Μας απάν-
τησαν έντεκα από τα δεκαπέντε Υπουργεία, τα δύο, µάλιστα, εκ-
πρόθεσµα και µε ελλιπή στοιχεία. Δύο είναι, λοιπόν, τα τινά: ή
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περιφρονούν τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες οι αντίστοιχοι
Υπουργοί ή πράγµατι δεν ξέρουν τι να απαντήσουν για το ποιους
φορείς εποπτεύουν. Ειλικρινά, δεν ξέρω ποιο από τα δύο είναι
χειρότερο.

Από τα παραπάνω είναι σαφές ότι πρέπει να εκσυγχρονιστεί,
να µεταρρυθµιστεί το κράτος, για να παίξει τον πραγµατικό του
ρόλο. Στις µεταρρυθµίσεις, όµως, κερδίζουν πολλοί µεσοπρόθε-
σµα και χάνουν λίγοι βραχυπρόθεσµα. Οι λίγοι, όµως, συνήθως
έχουν πρόσβαση στην εξουσία και ακούγεται πιο δυνατά η δική
τους φωνή. Γι’ αυτό και συνήθως στην Ελλάδα οι µεταρρυθµίσεις
καρκινοβατούν, γιατί για κάποιους σηµαίνουν ξεβόλεµα. Χωρίς
ξεβόλεµα κάποιων, όµως, δεν µπορούν να διορθωθούν οι παθο-
γένειες και η βασική παθογένεια είναι η αναξιοκρατία που δηµι-
ουργείται από το πελατειακό κράτος. Το ξέρω ότι σας έχω
κουράσει µε την επιµονή µου στο πελατειακό κράτος, αλλά πι-
στεύω ότι είναι η πηγή των παθογενειών µας.

Όταν µιλάω στην Κυβέρνηση ή στις κυβερνήσεις, για να µην
είµαι άδικος -δεν αναφέροµαι µόνο στην Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ-
για την καταπολέµηση του πελατειακού κράτους, νιώθω σαν να
µιλάω σε καπνοβιοµήχανους για την καταπολέµηση του καπνί-
σµατος. Ίσως, µάλιστα, οι τελευταίοι να είναι και πιο ευαίσθητοι
στο θέµα. 

Και µια µιλάµε για ψηφοθηρία και πελατειακό κράτος, επι-
τρέψτε µου να αναφερθώ στις χθεσινές εξαγγελίες του Πρωθυ-
πουργού. Για την αναστολή αύξησης του ΦΠΑ στα δοκιµαζόµενα
νησιά το καταλαβαίνω. Το είχαµε προτείνει κι εµείς ως Ποτάµι.
Έχουν υποστεί το µεγάλο βάρος του προσφυγικού και εφόσον
µπορούµε, ας τα ανακουφίσουµε.

Για τη δέκατη τρίτη σύνταξη, όµως, στους χαµηλοσυνταξιού-
χους, που δεν είναι δέκατη τρίτη σύνταξη, όπως παραπλανητικά
λέτε, αλλά ένα έκτακτο επίδοµα, επιτρέψτε µου να πω το εξής
για τις προτεραιότητες και την ευαισθησία:

Ναι, οι χαµηλοσυνταξιούχοι χρειάζονται βοήθεια. Έχω κι εγώ
στο περιβάλλον µου και ξέρω. Αν αυτή είναι, όµως, η προτεραι-
ότητα, η κατανοµή είναι άδικη. Θα πάρει το έκτακτο επίδοµα ο
συνταξιούχος των 850 ευρώ -και ένα ερώτηµα είναι πώς βγήκε το
νούµερο αυτό των 850 ευρώ- και δεν θα το πάρει αυτός των 860
ευρώ, που ίσως έχει υποστεί και µεγαλύτερη περικοπή στις συν-
τάξεις του. Τα παράλληλα εισοδήµατα δεν θα ληφθούν υπ’ όψιν;

Το σηµαντικό, όµως, είναι άλλο. Σε έναν χαµηλοσυνταξιούχο
των 800 ευρώ µπαίνουν τουλάχιστον κάποια χρήµατα στο σπίτι.
Μπορεί να είναι λίγα. Μην ξεχνάτε, όµως, ότι αυτές οι συντάξεις
χρηµατοδοτούνται από µισθούς µπορεί και των 580 ευρώ, που
είναι ακόµα λιγότερα. Λίγα, λοιπόν, αλλά µπαίνουν κάποια χρή-
µατα στον λογαριασµό κάθε τέλος του µήνα. Σε έναν άνεργο,
όµως, δεν µπαίνει ούτε ευρώ. Αν υπάρχει, λοιπόν, µια κατηγορία
ανθρώπων που χρειάζεται κατά προτεραιότητα βοήθεια, είναι οι
άνεργοι. Τα 617 εκατοµµύρια θα µπορούσαν να επιδοτήσουν
εκατό χιλιάδες θέσεις εργασίας για έναν χρόνο µε 500 ευρώ τον
µήνα. Λιγότεροι ψήφοι, βέβαια, από το ένα εκατοµµύριο εξακό-
σιες χιλιάδες, αλλά µεγαλύτερη ανακούφιση συνολικά για τη δο-
κιµαζόµενη κοινωνία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πίσω στον προϋπολογισµό και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ο προ-
ϋπολογισµός απεικονίζει µια οικονοµική πολιτική. Η οικονοµική
πολιτική που έχει ανάγκη η χώρα είναι µια πολιτική χαµηλής φο-
ρολογίας, διευκόλυνση επενδύσεων, ώστε να χτυπηθεί η ανεργία
και αξιοποίησης του δηµόσιου τοµέα µέσα από αξιοκρατικές δια-
δικασίες, να αρχίσει η χώρα να παράγει. Το σύγχρονο «ελευθε-
ρία ή θάνατος» για την Ελλάδα πρέπει να γίνει «παραγωγή ή
θάνατος». 

Προτεραιότητα, λοιπόν, είναι να παραγάγουµε πλούτο, ώστε
να στηρίξουµε κι ένα σοβαρό κοινωνικό κράτος κι όχι να µοιρά-
ζουµε τη φτώχεια µας. Αυτά τα χαρακτηριστικά χρειαζόµαστε.

Θα υπερψηφίσω τον προϋπολογισµό και κάθε προϋπολογισµό
που θα έχει τα παραπάνω χαρακτηριστικά. Ο συγκεκριµένος, λυ-
πάµαι, δεν τα έχει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.

Ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Η παρούσα συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2017 διεξά-
γεται, η αλήθεια είναι, σε µια κρίσιµη συγκυρία. Και το κείµενο
του προϋπολογισµού που κατατέθηκε από την Κυβέρνηση, πα-
ρουσιάζεται, αρκετά αισιόδοξο στους προς επίτευξη στόχους,
στόχοι που για να υλοποιηθούν χρειάζονται προσέλκυση επεν-
δύσεων και ενίσχυση του ανταγωνισµού, αυτήν ακριβώς την πο-
λιτική που αντιµάχεται η Κυβέρνηση ή τουλάχιστον ένα κοµµάτι
της.

Ειλικρινά ελπίζουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σιγά-σιγά ξεπερνάει τις ιδε-
ολογικές του αγκυλώσεις και πραγµατικά συνειδητοποιεί ότι οι
επενδύσεις είναι αναγκαίες για τη χώρα µας. Τα έργα υποδοµής
και ο κατασκευαστικός κλάδος µπορούν να διαδραµατίσουν κα-
θοριστικό ρόλο. Όλοι γνωρίζουµε ότι για κάθε 1 ευρώ που δα-
πανάται στον τοµέα των κατασκευών, προστίθενται 1,8 ευρώ στο
ΑΕΠ της χώρας. Για αυτόν ακριβώς τον λόγο θα µου επιτρέψετε
να επικεντρωθώ στην οµιλία µου στα έργα υποδοµής.

Όµως, πριν µπούµε σε αυτά τα θέµατα, επιτρέψτε µου να κάνω
µια µικρή παρένθεση για ένα άλλο επίκαιρο θέµα στον τοµέα των
µεταφορών. Είναι ένα ζήτηµα που ιδίως ταλαιπωρεί τόσο τους
πολίτες της Αθήνας, όσο και τους πολίτες της Θεσσαλονίκης
στην καθηµερινότητά τους. Και αυτό που βιώνουν είναι µια πολύ
µεγάλη ταλαιπωρία, µια µικρή οδύσσεια, γιατί οι αστικές συγκοι-
νωνίες, δυστυχώς, βρίσκονται σήµερα σε ένα αδιέξοδο. 

Διότι η Κυβέρνηση πρώτα µε τις εµπνεύσεις, όπως το αξέχα-
στο «όλοι τζάµπα» λίγες µέρες πριν το δηµοψήφισµα και µετά,
µε την πλήρη έλλειψη σχεδίου, έχει προκαλέσει, η αλήθεια είναι,
ένα χάος στα µέσα σταθερής τροχιάς, τα οποία ας µην ξεχνάµε
ότι προ των εκλογών του 2015 είχαν αποθεµατικά άνω των 20
εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ σήµερα είναι µια πραγµατικότητα οι κα-
θηµερινές στάσεις εργασίας. 

Στα λεωφορεία και τα τρόλεϊ τα δροµολόγια µειώνονται,
καθώς επίσης µειώνονται και τα κυκλοφορούντα οχήµατα. Στο
κέντρο της πόλης οι βανδαλισµοί σε µηχανήµατα και οχήµατα
παίρνουν πλέον ανεξέλεγκτες διαστάσεις. Επιπλέον, τα σηµεία
πώλησης των εισιτηρίων από περίπου τέσσερις χιλιάδες, που
ήταν το 2011, είναι σήµερα χίλια εκατό. 

Γι’ αυτό νοµίζω ότι είναι σωστό να µιλάει κάποιος για µια µικρή
οδύσσεια. 

Δυστυχώς τα προβλήµατα δεν περιορίζονται µόνο στην Αθήνα.
Είναι και στη συµπρωτεύουσα τη Θεσσαλονίκη, όπου µε τα προ-
βλήµατα που έχει ο ΟΑΣΘ και µε τις συνεχείς απεργίες που γί-
νονται εκεί, δηµιουργούνται πολλά µεγάλα προβλήµατα σε µια
πόλη που δεν έχει µετρό.

Είναι καιρός, λοιπόν, η Κυβέρνηση και ο Υπουργός, ο οποίος
αρνείται το διάλογο µε τη διοίκηση και τους εργαζοµένους των
αστικών συγκοινωνιών, να καταλάβει ότι πρέπει να το κάνει. Γιατί
τελικά ποιοι είναι αυτοί που πληρώνουν όλο αυτό το χάος; Όσοι
µετακινούνται καθηµερινά µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς, δη-
λαδή όσοι έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη, οι µη προνοµιούχοι. Και
αυτό δεν είναι, άλλωστε, το προνόµιο της Αριστεράς; Αυτό δεν
είναι το προνόµιο µιας Κυβέρνησης, η οποία επικαλείται ότι στη-
ρίζει τα συµφέροντα των µη προνοµιούχων; 

Ας έλθουµε, λοιπόν, και στα έργα υποδοµών. Αναρωτιέµαι
πολλές φορές ποια είναι τα λεγόµενα «έργα βιτρίνας» και όχι
έργα ουσίας, στα οποία απαξιωτικά αναφέρεται πολύ συχνά ο κ.
Σπίρτζης. Μήπως είναι η Ιόνια Οδός, η Ολυµπία Οδός, ο Ε65;
Γιατί τα µεγάλα αυτά έργα, είναι τα έργα που αναµένονται να δο-
θούν στην κυκλοφορία µέσα στο 2017, έργα, τα οποία ξεκίνησαν
το 2008 και θα είχαν ολοκληρωθεί, η αλήθεια είναι, πολύ νωρί-
τερα αν δεν είχαν σταµατήσει το πρώτο εξάµηνο του 2015, τότε
που ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε ωριµάσει, τότε που ο κ. Τσίπρας µάς έλεγε
για τη διαπραγµατευτική του δεινότητα και που ο τότε συναγω-
νιστής -σύντροφός σας κ. Βαρουφάκης οδήγησε στα capital con-
trols, στη στάση πληρωµών του δηµοσίου και την κατάρρευση
των εισροών από το ΕΣΠΑ. 

Το πρόβληµα, πάντως, στα δηµόσια έργα έχει να κάνει, λοιπόν,
µε αυτή την ιδεοληπτική προσέγγιση απέναντι σε επενδύσεις και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3089



στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας. Το είδαµε, δυστυχώς,
και µε τον νόµο που ψηφίστηκε τον Αύγουστο, τον ν.4412. Από
τότε πολλοί εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα και ειδικά Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, είχαµε επισηµάνει ότι παρά τα θετικά
που έχει ο νόµος, γίνεται µε πολλές στρεβλώσεις και θα έχει ως
αποτέλεσµα να παγώσουν οι δηµοπρατήσεις. Από τις αρχές Σε-
πτεµβρίου οι αναθέτουσες αρχές δεν γνωρίζουν τι ισχύει. Απο-
τέλεσµα είναι να σταµατήσουν οι διαδικασίες δηµοπρατήσεων
και να βλάπτεται, τελικά, το δηµόσιο συµφέρον. Και µπορεί τότε
να µας κατηγορούσατε για κινδυνολόγους, αλλά δυστυχώς σή-
µερα η πραγµατικότητα µας επιβεβαιώνει. 

Τη χειρότερη επίδοση της τελευταίας δεκαπενταετίας κατέ-
γραψε φέτος η παραγωγή νέων δηµοσίων έργων. Η εικόνα στα
µεγάλα έργα είναι απογοητευτική, καθώς έχουν δηµοπρατηθεί
µόλις τρεις εργολαβίες άνω των πενήντα εκατοµµυρίων ευρώ.
Και ποιες είναι αυτές; Το γνωστό και µη εξαιρετέο έργο του
Πάτρα - Πύργος, ένα έργο το οποίο είτε µας αρέσει είτε όχι, η
Κυβέρνηση το βρήκε έτοιµο µε δηµοπράτηση και µε εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση. Και τελικά τι κάνατε; Κατατµήσατε το
έργο αυτό σε οκτώ κοµµάτια και στην πραγµατικότητα, εδώ και
είκοσι δύο µήνες έχουν δηµοπρατηθεί µόνο τρία τµήµατα και δεν
έχει υπογραφεί καν η σύµβαση. 

Ο Υπουργός υποστήριξε ότι το έκανε για την ενίσχυση του υγι-
ούς ανταγωνισµού, αλλά γνωρίζουµε ότι τελικά τα τρία πρώτα
τµήµατα πήγαν στη γνωστή εταιρεία του κ. Καλογρίτσα.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω και κάτι άλλο: Η Κυβέρνηση
πανηγυρίζει για τις µεγάλες εκπτώσεις, αλλά όλοι γνωρίζουµε
ότι οι εργολαβίες αυτές πολλές φορές δεν ολοκληρώνονται και
τελικά υπογράφονται οι λεγόµενες συµπληρωµατικές συµβάσεις
και τελικά και ο χρόνος ολοκλήρωσης των έργων επιµηκύνεται
και αυξάνεται το κόστος. 

Θα θυµίσω κάτι που είχε δηλώσει ο κ. Σπίρτζης που ήταν το
2013 Πρόεδρος του ΤΕΕ στην επιτροπή της Βουλής. «Μια πολι-
τεία» -είπε πολύ σωστά τότε ο Υπουργός- «που σέβεται τον εαυτό
της δεν είναι δυνατό να αποδέχεται τόσες µεγάλες εκπτώσεις».

Πολλοί από σας µιλήσατε για τις συνδυασµένες µεταφορές.
Είναι ευτύχηµα που έρχεστε και αναγνωρίζετε αυτό που εµείς
ξεκινήσαµε το 2008 όταν προσκαλέσαµε την «COSCO» να κάνει
µία από τις µεγαλύτερες επενδύσεις, αλλά και τότε τόσο το
ΠΑΣΟΚ µε τον κ. Παπανδρέου όσο δυστυχώς και ο σηµερινός
Πρωθυπουργός ήταν απέναντι σε αυτή τη µεγάλη συµφωνία.
Όσο για το Ελληνικό, όλοι θυµόµαστε τις παλινωδίες και όλοι
βλέπουµε τις παλινωδίες αυτής της επένδυσης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκόµαστε στην τελική φάση ολοκλή-
ρωσης των µεγάλων έργων υποδοµής. Νοµίζω ότι είναι καιρός
να κάνουµε ένα βήµα και να δούµε ποια θα είναι τα νέα έργα υπο-
δοµής που θα προτάξουµε για το µέλλον. Αυτό θα πρέπει να
αποτελέσει πεδίο συνεννόησης ανάµεσα στον πολιτικό κόσµο
της χώρας όποιο κόµµα και αν είναι κυβέρνηση, όποιο κόµµα και
αν είναι αντιπολίτευση.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ας καταλάβουµε όλοι ότι έχει παρέλ-
θει προ πολλού η εποχή του κοψίµατος της κορδέλας και αυτό
γιατί τα δηµόσια έργα δεν ανήκουν σε καµµία κυβέρνηση, σε κα-
νέναν Υπουργό, σε κανένα κόµµα, αλλά ανήκουν στους πολίτες
αυτής της χώρας, γιατί απλούστατα τα έργα αυτά άλλος τα σχε-
διάζει, άλλος τα δηµοπρατεί, άλλος υπογράφει τις συµβάσεις και
άλλος κόβει τις κορδέλες. Ήλθε, λοιπόν, η ώρα να δούµε το
«εµείς» και όχι το «εγώ». Στην Ελλάδα, λοιπόν, έχει µικρή σηµα-
σία ποιος ξεκινάει το έργο και ποιος το υλοποιεί. Σηµασία έχει
να τελειώσει στην ώρα του. 

Αποφασίστε, λοιπόν, όλοι οι κύριοι της Κυβέρνησης έστω και
την τελευταία ώρα να στραφείτε στην κατεύθυνση της ελεύθε-
ρης οικονοµίας και του ανταγωνισµού και να ξεφύγουµε και εσείς
της Κυβέρνησης, αλλά και εµείς της Αντιπολίτευσης, από παλαι-
οκοµµατικές λογικές που δεν οδηγούν πουθενά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Ξυδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον
λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επισηµάν-

θηκε ήδη ότι γίνεται µία συζήτηση για τον προϋπολογισµό σ’ ένα
δυσµενές ιστορικό περιβάλλον και για τη χώρα µας και σε µια
ανησυχητική πορεία της Ευρώπης, αλλά και των Ηνωµένων Πο-
λιτειών σε µια άγνωστη οδό, σε καινούργιες ατραπούς, ωστόσο
η δουλειά µας είναι να συζητήσουµε και κυρίως να δράσουµε. 

Ο προϋπολογισµός, όπως ήδη έχει περιγραφεί και από τους
εισηγητές και από άλλους συναδέλφους, είναι ένας προϋπολο-
γισµός ανάγκης, αλλά είναι και ένας προϋπολογισµός που έχει
µια πολιτική σφραγίδα. Έχει τη βούληση, την επιθυµία αυτής της
Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης της Αριστεράς, να είναι αντικυκλι-
κός, να µη βαθύνει τα υφεσιακά φαινόµενα, να προσπαθήσει να
τα απαλύνει και κυρίως να έχει αυτή τη µέριµνα για την κοινωνία,
τη µέριµνα για την κοινωνική συνοχή, για την υπεράσπιση του
αδύναµου, του πλέον πληττόµενου. 

Η πρόταση του Ευκλείδη Τσακαλώτου σχετικά µε τα πλεονά-
σµατα, η πρόταση που έχει πέσει στο τραπέζι και δεν έχει λάβει
απάντηση, αλλά πιστεύουµε ότι κάποια απάντηση θα δοθεί, για να
ληφθεί δηλαδή το 1% από το πλεόνασµα 3,5% το οποίο προβλέ-
πεται και να δοθεί ως κίνητρο για την παραγωγή, για την οικονο-
µία, για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, για τους µικροµεσαίους,
νοµίζω ότι δείχνει όχι µόνο την αντικυκλικότητα του οικονοµικού
σχεδιασµού της Κυβέρνησης, όχι µόνο την ιδρυτική µέριµνα της
Αριστεράς για την κοινωνική συνοχή και την κοινωνική δικαιοσύνη,
αλλά δείχνει και το µέτρο του πραγµατισµού, τον ρεαλισµό, το
πώς αντιλαµβάνεται η Αριστερά την πραγµατική οικονοµία και πώς
είναι µπροστά, απαντώντας στα πραγµατικά ερωτήµατα.

Σε αυτή τη µέριµνα για ανακούφιση στο µέτρο του δυνατού,
θα πρέπει να εντάξουµε και τη χθεσινή εξαγγελία του Πρωθυ-
πουργού. Η µείωση του ΦΠΑ στα πληττόµενα νησιά του Ανατο-
λικού Αιγαίου ήταν ένα µέτρο που ίσως θα έπρεπε να το έχουµε
λάβει από πέρυσι. Ξέραµε τα προβλήµατα. Δεν µπορέσαµε να το
περάσουµε στη διαπραγµάτευση, διότι απέναντι δεν έχεις ορθο-
λογισµό, αλλά µια θεολογία εµµονών, έναν φονταµενταλισµό.
Ωστόσο, είναι ένα απολύτως δίκαιο µέτρο. Και νοµίζω ότι δεν θα
υπάρξει καµµία φωνή, από καµµία πτέρυγα του Κοινοβουλίου
που να το αµφισβητήσει. 

Κατά τον ίδιο τρόπο, νοµίζω, από αυτή την υπεραπόδοση των
εσόδων, το να διατεθούν 600 εκατοµµύρια ευρώ για την ανακού-
φιση των χαµηλοσυνταξιούχων, θεωρώ ότι δεν κινείται µόνο από
ανθρωπιστικό ελατήριο, αλλά και από µια τιµιότητα απέναντι
στους ανθρώπους αυτούς οι οποίοι είδαν να περιστέλλεται ήδη
η µικρή τους σύνταξη, αλλά και µε µια άµεση κατανόηση αυτής
της ασφυκτιώσας αγοράς. Θα πέσουν 600 εκατοµµύρια ευρώ
τον επόµενο µήνα σε αυτή την αγορά. Ήδη οι επιχειρηµατίες το
χαιρετίζουν. Δεν είναι ούτε συριζαίοι, ούτε αριστεροί. Δεν είναι,
όµως, και ανεδαφικοί. Δεν κατακλύζονται από την κακεντρέχεια
και τον παραλογισµό που διατρέχουν ορισµένους αντιπολιτευό-
µενους. Ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Τουριστικών Επιχειρήσεων,
ο κ. Ανδρεάδης, χθες το βράδυ το χαιρέτισε. Όλοι οι έµποροι κα-
ταλαβαίνουν τι θα γίνει. Είναι χρήµατα τα οποία αµέσως θα
απορροφηθούν από την αγορά, θα δώσουν µια τόνωση και θα
δηµιουργήσουν ένα ευνοϊκότερο κλίµα.

Δεν νοµίζω ότι µπορεί κανείς βάσιµα και µε τεκµηρίωση να πει
ότι αυτά είναι µέτρα προεκλογικής παροχής. Ούτε µόνιµο χαρα-
κτήρα έχουν, ούτε αλλάζουν τη ροή των γεγονότων. Δίνουν µια
ανακούφιση στον κόσµο και κυρίως δίνουν το συµβολικό και το
έµπρακτο µήνυµα ότι αυτή η Κυβέρνηση, αυτή η παράταξη είναι
πλάι στον κόσµο της εργασίας, είναι πλάι στην κοινωνία, προ-
σπαθεί, µε όλες τις δυνάµεις που διαθέτει, να άρει τους όρους
κοινωνικού αποκλεισµού και κοινωνικής αδικίας. 

Όµως, ας µπούµε και στον προϋπολογισµό και µε βάση αυτά
που έχουν τελεστεί τον περασµένο ένα, ενάµιση χρόνο. Θα
ήθελα να µείνω σε δύο τοµείς όπου φαίνεται καθαρά πότε µια
κυβέρνηση κάνει πολιτικές επιλογές. Εγώ θεωρώ ότι στα δύο
πεδία, στα οποία µπορούµε βάσιµα να δούµε το πολιτικό στίγµα
της Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, είναι η παιδεία και η υγεία. Είναι τα δύο
κατ’ εξοχήν πεδία, στα οποία δοκιµάζεται η δηµοκρατία. Εκεί θα
δει ο πολίτης εµπράκτως την ισοπολιτεία, την ισότητα, την κοι-
νωνική δικαιοσύνη. 

3090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στην παιδεία έχω να πω το εξής, το οποίο και ανέφεραν συνά-
δελφοι Βουλευτές από το Βήµα: Στην ανά τριετία µέτρηση PISA
του ΟΟΣΑ υπήρξε διαπίστωση ότι οι Έλληνες έχουν προβλήµατα
κατανόησης της ύλης και βασικών εννοιών. Νοµίζω ότι οι αλλα-
γές τις οποίες άρχισε να προωθεί ο Νίκος Φίλης στο Υπουργείο
Παιδείας -οι οποίες δεν ήταν οι θεαµατικές και αυτές οι οποίες
συνήθως ακούγονται- ήταν αλλαγές στον πυρήνα της υποχρεω-
τικής εκπαίδευσης, στη στοιχειώδη εκπαίδευση, στην άρση του
εξετασιοκεντρικού τρόπου του γυµνασίου και στην ώθηση της
µάθησης σαν χαρά, σαν συµµετοχή, σαν πρακτική και όχι έναν
διάδροµο διαρκών εξετάσεων. Αυτά ελάχιστα έχουν επισηµανθεί
και στο Κοινοβούλιο και στον Τύπο.  

Έχουν επισηµανθεί, βεβαίως, από τους καλόπιστους εκπαιδευ-
τικούς, οι οποίοι υποδέχθηκαν όλα αυτά τα µέτρα µε πραγµατική
ανακούφιση και µερικές φορές µε έκπληξη. 

Πολιτική επιλογή είναι να δώσεις έµφαση στο σχολείο ειδικής
αγωγής, να µην αφήσεις παιδιά µε ειδικές ανάγκες εκτός κοινω-
νίας. Και αυτό έγινε από την Κυβέρνηση. Πολιτική επιλογή είναι
να ξαναφτιάξεις το επαγγελµατικό λύκειο, για να µην αφήσεις
εκτός κοινωνίας τα παιδιά που δεν θα πάνε στο πανεπιστήµιο.
Αυτό είναι πολιτική επιλογή. Αυτό είναι δηµοκρατία. 

Πολιτική επιλογή είναι να βάλεις στην πρωτοβάθµια περίθαλψη
δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους. Ο αριθµός αυτός είναι κοι-
νωνία, είναι το ένα τέταρτο του ελληνικού πληθυσµού. Κι εκεί δό-
θηκαν µάχες να εξευρεθούν πόροι, να εξορθολογιστεί το
σύστηµα, να βρεθούν ευρωπαϊκά κονδύλια, να αναµορφωθεί ο
προϋπολογισµός και -ένα στοιχείο που είπε χθες ο Αναπληρωτής
Υπουργός Υγείας- για πρώτη φορά ο ΕΟΠΥΥ να επιστρέψει
έσοδα, 530 εκατοµµύρια, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Πρέπει και γι’ αυτά να αναρωτηθούµε. Για το γεγονός ότι µια
χρηστή, ενάρετη και κυρίως φωτισµένη δηµοκρατική διακυβέρ-
νηση παράγει και έσοδα, παράγει πλούτο και τον επιστρέφει
στην κοινωνία. Νοµίζω ότι αυτή είναι η µεγάλη γραµµή της Κυ-
βέρνησης και σε αυτόν τον προϋπολογισµό ανάγκης διαφαίνον-
ται αυτοί οι πολιτικοί σχεδιασµοί, όπως και µια µέριµνα, ώστε
κάθε τοµέας της δηµόσιας διοίκησης, κάθε πεδίο του δηµόσιου
βίου να µπορεί να είναι παραγωγικός, να µπορεί να υποστηρίζει
την πραγµατική κοινωνία, να υπηρετεί τον πολίτη. 

Και κάτι τελευταίο. Γίνεται ένας διαγωνισµός συχνά -και µέσα
στο Κοινοβούλιο και σε άλλα δηµόσια fora- για το ποιος διαχει-
ρίζεται τη µιζέρια καλύτερα και µάλιστα πάνω σε ένα υπέδαφος
ενός διχαστικού και εµπρηστικού λόγου, ενός κλίµατος διχα-
σµού. Νοµίζω ότι το τελευταίο πράγµα που έχει ανάγκη η χώρα
µέσα σε αυτή την ιστορική περιπέτεια και αυτό το ιστορικό µε-
ταίχµιο, είναι ένας άγονος διχασµός, ένας λόγος µίσους. 

Αυτό που χρειάζεται η κοινωνία -και από το πολιτικό σύστηµα,
από τους αιρετούς δηλαδή και όχι τους επαγγελµατίες- είναι να
δείξουµε κουράγιο και χαραµάδες, παράθυρα. Να πάµε σε µια
αλλαγή παραδείγµατος, να θυµηθούµε παλιές αρετές, ακόµη και
φιλοσοφικά παραδείγµατα, όπως το παράδειγµα της αλεπούς
και του σκαντζόχοιρου που έλεγε ο ποιητής Αρχίλοχος. Η αλεπού
ξέρει πολλά πράγµατα, ο σκαντζόχοιρος ξέρει ένα µόνο και
σπουδαίο. Νοµίζω ότι η ιστορική συγκυρία απαιτεί από µας να
είµαστε αλεπούδες σε όλον τον πρακτικό βίο, σε όλες τις πρά-
ξεις και τις κινήσεις µας, να είµαστε προσαρµοστικοί στην πραγ-
µατικότητα και σκαντζόχοιροι σε ένα πράγµα, στην ηθική στάση
απέναντι στην κοινωνία, στην ηθική στάση απέναντι στον πολιτικό
βίο. Εκεί, ναι, είναι ένα σπουδαίο πράγµα. Προσηλωµένοι σε ένα.
Και σε αυτή την κατεύθυνση, να επιδιώξουµε να προκαλέσουµε
τις ελάχιστες δυνατές, αλλά αναγκαίες, συναινέσεις στα µεγάλα
εθνικά και ιστορικά προβλήµατα. 

Έχουµε µπροστά µας το κυπριακό. Θα πρέπει η συζήτηση να
γίνει µε µεγάλη σοβαρότητα, µε σύνεση και νηφαλιότητα και να
επιδιώξουµε συνθέσεις και συναινέσεις. Η στάση µας στο Αιγαίο
απέναντι στην επιθετικότητα του Ερντογάν απαιτεί σοβαρότητα,
νηφαλιότητα, σύνεση και ουσιώδη πατριωτισµό, ούτε δηµαγωγία
ούτε πατριδοκαπηλία. Απαιτεί σοβαρότητα και νηφαλιότητα απέ-
ναντι στην ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είκοσι δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.

Η µεγάλη ιστορία µας κτυπάει την πόρτα. Δεν µπορούµε να
κοκορευόµαστε δεξιά και αριστερά. 

Στη χρονιά αυτή που κλείνουµε, µε τον προϋπολογισµό, αλλά
και στη δύσκολη χρονιά που έρχεται, νοµίζω ότι µε αυτές τις δύ-
σκολες, αλλά απολύτως αναγκαίες ιδιότητες και αρετές, πρέπει
να πορευτούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει τώρα ο
συνάδελφος κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-

τάει η Εθνική Αντιπροσωπεία, είναι προϋπολογισµός παράτασης
της µιζέριας. Και αυτό δεν αλλάζει µε την επιστροφή µέρους,
µόνον, εκείνων που πολλαπλάσια έχετε πάρει από τους αδύνα-
µους και τους συνταξιούχους τα τελευταία δύο χρόνια. 

Θυµίζω ότι όταν η κυβέρνηση Σαµαρά έδινε 500 εκατοµµύρια
κοινωνικό µέρισµα -εσείς δίνετε 600 εκατοµµύρια- σε µια εποχή
που είχε µειώσει την εισφορά αλληλεγγύης κατά 30%, που είχε
µειώσει τον φόρο στο πετρέλαιο θέρµανσης, που είχε µειώσει
τον ΦΠΑ στην εστίαση, δηλαδή όταν είχε µειώσει την φορολογία,
τότε ο αρχηγός σας από τα Ιωάννινα µιλούσε για πράξη ντροπής. 

Αν τότε, λοιπόν, ήταν πράξη ντροπής τα 500 εκατοµµύρια µε
µείωση της φορολογίας, τα 600 εκατοµµύρια µε µια σφαγιαστική
φορολογία τι είναι; 

Είναι ένα νέο σχέδιο εξαπάτησης που βρίσκεται σε εφαρµογή
από χθες. Σχέδιο εξαπάτησης των συνταξιούχων, των αδύναµων,
του ελληνικού λαού, της ελληνικής οικονοµίας και αυτό είναι η
πραγµατική ντροπή, γιατί δείχνει ότι δεν µαθαίνετε. Ως πότε θα
επιχειρείτε να εξαπατάτε;

Ο φετινός προϋπολογισµός, όµως, είναι και προϋπολογισµός
καταβύθισης της ελπίδας. Αυτό επιβεβαίωσε το τελευταίο Eu-
rogroup. Ακόµα σκληρότερα µέτρα, αξιολόγηση που δεν έχει
κλείσει στο όνοµα µικρών βελτιώσεων για το δηµόσιο χρέος.
Είναι όµως και προϋπολογισµός πιστοποίησης της ακαταλληλό-
τητας, της αδυναµίας αυτής της Κυβέρνησης να διαχειριστεί το
σύνολο των µεγάλων ζητηµάτων της χώρας στην οικονοµία, στο
προσφυγικό και πρόσφατα στην εξωτερική πολιτική, στα εθνικά
θέµατα.

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ λίγο περισσότερο στην εξω-
τερική πολιτική, διότι η Εθνική Αντιπροσωπεία και γενικότερα η
Ελλάδα δεν έχει την πολυτέλεια να µην συζητάει σοβαρά και µε
νηφαλιότητα τα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής και της
ασφάλειας. 

Άκουσα τον κ. Φίλη να λέει προηγουµένως ότι κακώς δεν συ-
ζητάνε οι πολιτικές δυνάµεις για τις εξελίξεις στο Κυπριακό εν
όψει µάλιστα σοβαρών γεγονότων. Σε ποιον απευθύνεστε, κύριε
Φίλη; 

Προφανώς, αποδέκτης της προτροπής σας είναι ο Υπουργός
Εξωτερικών, ο κ. Κοτζιάς. Σε αυτόν κάνετε υπόδειξη, σε αυτόν
υπαγορεύετε τι πρέπει να κάνει, όχι στην Αντιπολίτευση. Διότι
εµείς την πληροφόρηση που έχουµε την έχουµε από την κυ-
πριακή πλευρά επίσηµη και φανερή, όχι όµως από εδώ, από την
Ελλάδα, παρά το γεγονός ότι έχουµε επανειληµµένα ζητήσει
σύγκληση του Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής. 

Γιατί το ζητάµε; Για να γίνει σε εκείνο το πλαίσιο, µακριά από
τα φώτα της δηµοσιότητας, µια ουσιαστική και νηφάλια συζή-
τηση για µεγάλα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής της χώρας.
Και κανείς δεν καταλαβαίνει γιατί αυτό δεν γίνεται. Εισπράττουµε
µια επίµονη και ακατανόητη άρνηση. Εποµένως, αν δεν γίνεται
διάλογος, κύριε Φίλη, να µέµφεστε την Κυβέρνησή σας. Κανέναν
άλλο.

Το ζήτηµα των ηµερών, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι η Τουρκία και η συµπεριφορά της τον τελευταίο χρόνο. Συ-
νεχείς δηλώσεις, προκλητικές, αναθεωρητικές, προβληµατικές,
είτε αφορούν την αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης είτε
την κυπριακή σηµαία, που ουσιαστικά δεν την αποδέχεται ο κ. Ερν-
τογάν, και έτσι την προσβάλλει, µιλούν επίσης για πιθανή προσάρ-
τηση του κατεχοµένου τµήµατος, για σύνορα της καρδιάς του κ.
Ερντογάν -τα σύνορα της καρδιάς του, που προφανώς πηγαίνουν
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πολύ πέραν των σηµερινών συνόρων της Τουρκίας- και βεβαίως
έχουµε την επαναφορά του ζητήµατος των δήθεν «γκρίζων ζωνών»
και της αµφισβήτησης της εκεί ελληνικής κυριαρχίας.

Προσοχή! Εδώ έχουµε και κάτι καινούργιο, κάτι νέο. Για πρώτη
φορά µετά το 1996, για πρώτη φορά µετά το επεισόδιο των Ιµίων
κυβέρνηση και αντιπολίτευση στην Τουρκία συζητούν δηµόσια
και προβάλουν από κοινού αµφισβητήσεις της κυριαρχίας της
χώρας µας. Τα ζητήµατα αµφισβήτησης των ελληνικών δικαίων
και δικαιωµάτων µπαίνουν µε δύναµη στον εσωτερικό πολιτικό
διάλογο και στην κοµµατική διαµάχη της Τουρκίας. Αυτό είναι
στοιχείο πολύ ανησυχητικό, που πρέπει πολύ σοβαρά να το αξιο-
λογήσουµε, διότι διαµορφώνει κλιµάκωση τοποθετήσεων και
προδιαθέτει ανάλογα και την τουρκική κοινή γνώµη προς την κα-
τεύθυνση της ένταξης. 

Την ίδια στιγµή υπάρχει στην Τουρκία και µια φρενήρης αγορά
όπλων, αύξηση των αµυντικών δαπανών, µεγάλη αγορά εξοπλι-
στικών προγραµµάτων. Γιατί συµβαίνουν όλα αυτά άραγε; Γιατί
υπάρχει αυτή η κρίσιµη µάζα τέτοιων κινήσεων στην Τουρκία; 

Η µια λογική είναι αυτή που ακούω συχνά, ότι είναι για εσωτε-
ρική κατανάλωση ή απευθύνεται στο εσωτερικό. Αυτή είναι η µια
ανάγνωση. Βεβαίως, υπάρχουν λόγοι εσωτερικοί. Ο κ. Ερντογάν
θέλει να αποκτήσει πρόσθετες εξουσίες ως Πρόεδρος και έχει
ανάγκη τους εθνικιστές για να τον υποστηρίξουν στην Βουλή.
Θέλει ταυτόχρονα να αποδυναµώσει την Κεµαλική κληρονοµιά
και βεβαίως θέλει να δει την Τουρκία το 2023, όπως ο ίδιος έχει
πει, όχι απλά περιφερειακή δύναµη, αλλά ένα κράτος «παγκό-
σµιας εµβέλειας και ακτινοβολίας».

Όµως, δεν είναι µόνο εσωτερικοί οι λόγοι. Ο κ. Ερντογάν
σαφώς στέλνει µηνύµατα σοβαρά και στο εξωτερικό. Αυτό κυ-
ρίως σχετίζεται µε τις εξελίξεις στα νότια σύνορά του. Πιέζει ταυ-
τόχρονα για το Κυπριακό, πιέζει και την Ελλάδα. Και προσοχή,
διαµορφώνεται µια κατάσταση εξόχως ανησυχητική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω την κατανόησή σας. 
Συσσωρεύονται τέσσερις παράγοντες που δείχνουν ότι µπορεί

η κλιµάκωση αυτή να συνεχιστεί και να ενταθεί. 
Πρώτος παράγοντας είναι ότι οι απαράδεκτες απαιτήσεις και

οι διεκδικήσεις έχουν γίνει –όπως σας είπα- µέρος της εσωτερι-
κής πολιτικής συζήτησης στην Τουρκία. Και αυτό είναι επικίνδυνο
γιατί δηµιουργεί προϋποθέσεις µεγαλύτερης έντασης και κλιµά-
κωσης. 

Δεύτερον, δραµατική εξέλιξη των σχέσεων Τουρκίας - Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Η ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας βρίσκεται
σε κώµα, στην εντατική και δεν πρόκειται να βγει γρήγορα και
αυτό είναι αρνητική εξέλιξη. 

Και τρίτον, η κατάσταση στις τουρκικές Ένοπλες Δυνάµεις
µετά το πραξικόπηµα και την καταστολή του. Χιλιάδες αξιωµατι-
κοί έχουν καθαιρεθεί. Τι σηµαίνει αυτό για το κύρος και το ηθικό
του τουρκικού στρατεύµατος; Έχουν χαθεί επαγγελµατίες και
έµπειροι αξιωµατικοί; Και πώς θα αντιδράσουν οι λιγότερο έµ-
πειροι; 

Κι ένα τελευταίο. Όλα αυτά συµβαίνουν στο διάστηµα µεσο-
βασιλείας στη µόνη χώρα που θα µπορούσε σε οποιαδήποτε
µορφής ένταση, να παρέµβει στην περιοχή, στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες. Για πολλούς µήνες, από τώρα και για τουλάχιστον για
τρεις - τέσσερις µήνες, θα βρισκόµαστε σε αυτό το διάστηµα µε-
ταξύ δύο προεδριών. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Τι µπορεί να συµβεί; Και η Κυβέρνηση
αντί να προχωρήσει σε εµπεριστατωµένες σοβαρές κινήσεις συ-
νεχούς, αδιάληπτης, εξοντωτικής ενηµέρωσης εταίρων και συµ-
µάχων για το τι γίνεται, για το ποια είναι η δική µας ερµηνεία των
κινήσεων αυτών της Τουρκίας και για το τι ζητάµε από τους συµ-
µάχους µας, καταφεύγει -κι αυτό είναι λυπηρό- όχι σε κινήσεις
σχεδιασµένες, αλλά σε κινήσεις θυµικής ανακλαστικής συµπερι-
φοράς, κινήσεις φθηνού εντυπωσιασµού και ρηχής επικοινωνίας.
Αυτό είναι συµπεριφορά που µπορεί να αποδειχθεί ιδιαίτερα επι-
κίνδυνη. Αυτή είναι η κατάσταση. 

Και την ίδια ώρα ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, µειώνεται τραγικά. Αυξάνεται κατά τι σε σχέση µε πέρυσι,
αλλά σε σχέση µε όλα τα προηγούµενα χρόνια η µείωση του προ-

ϋπολογισµού είναι πραγµατικά θεαµατική. Προβλέπονται 276 εκα-
τοµµύρια εκ των οποίων τα 6 εκατοµµύρια αφορούν πιστώσεις δη-
µοσίου χρέους και το 25% περίπου είναι ανελαστικές διεθνείς
υποχρεώσεις της χώρας. Όµως, µε περίπου 220 εκατοµµύρια
ευρώ δεν µπορείς να ασκήσεις εξωτερική πολιτική σε αυτές τις
συνθήκες, σε αυτούς τους καιρούς. 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, αξιοποιήστε ως Κυβέρ-
νηση το αίσθηµα όλων των Ελλήνων ότι απέναντι στις προκλή-
σεις -όταν µάλιστα αυξάνονται µε τον ρυθµό και τη θεαµατική
ένταση των τελευταίων ηµερών- ο ελληνικός λαός είναι ενωµέ-
νος. Αυτό είναι ένα πολύ σοβαρό στοιχείο ισχύος. Δεν ξέρω,
όµως, αν µπορείτε να το κάνετε. Διότι η κληρονοµιά που έχετε
διαµορφώσει, όλη η προηγούµενη πολιτεία σας, είναι µια πολι-
τεία πόλωσης και διχασµού του ελληνικού λαού. Ποτέ δεν µπο-
ρέσατε να υπηρετήσετε συνειδητά την ενότητα του έθνους. Ποτέ
δεν µπορέσατε να υπηρετήσετε συνειδητά την εθνική ενότητα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μη λέτε βαριές κουβέντες. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Παρακαλώ! Δεν δέχοµαι καµ-

µιά διακοπή. 
Έως και χθες, χωρίζατε σε µιάσµατα, σε προδότες, σε γερµα-

νοτσολιάδες και σε άλλα απαράδεκτα τέτοια. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Εκτός από το ’42.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιέ, παρα-

καλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εσείς τα κάνατε αυτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Εµείς το ’42 ενώσαµε την Ελλάδα, όχι

εσείς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εσείς είστε οι άνθρωποι που

έχετε δυναµιτίσει την εθνική ενότητα. Και τώρα που τη χρειάζεται
η χώρα, την έχετε δηλητηριάσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Άσε την εθνοκαπηλεία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ζητήστε συγγνώµη για όλα

αυτά που έχετε πει όλον αυτόν τον καιρό προς όλες τις παρατά-
ξεις της Βουλής και της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Λυπάµαι που
συνεχίζετε να το κάνετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Άσε την εθνοκαπηλεία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τώρα δεν είναι και στο

θέµα της εθνικής ενότητας να τσακωθούµε! Μια χαρά είµαστε
όλοι!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτό ξέρατε, αυτό ξέρετε,
αυτό κάνετε. 

Η ώρα την εθνικής ενότητας είναι µπροστά µας και υπάρχει
µόνον µια παράταξη, που την έχει υπηρετήσει από την πρώτη
µέρα της ίδρυσής της. Αυτή είναι η παράταξη που θα είναι πολύ
σύντοµα η νέα κυβέρνηση του τόπου. Είναι η Νέα Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Ο συνάδερφος κ. Ιωάννης Καραγιάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει

τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Οι επίστρατοι του Γούναρη! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Έχετε βαθιά µνήµη, κύριε Ξυ-

δάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Έχω πολύ βαθιά. Όλον τον 20ο και τον

21ο αιώνα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν σκέφτεστε για τα πρό-

σφατα, όµως. Θυµηθείτε τι λέγατε δυο χρόνια πριν. Ντροπή που
τα λέτε αυτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Εγώ δεν τα σκέφτηκα; Εσείς τα λέτε
τώρα, κύριε Κουµουτσάκο. Τώρα τα ανακαλύψατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Καραγιάννη,
έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας προϋπολογισµός είναι, µε-

ταξύ των άλλων, µια σχέση δυναµική και εξελισσόµενη. Συνδυά-
ζει τους περιορισµούς που κληρονοµεί το παρελθόν, µε τις
οικονοµικές αποφάσεις της Κυβέρνησης για το παρόν και το µέλ-
λον. Οι αποφάσεις πρέπει να στοχεύουν σε µακροοικονοµική
σταθερότητα, ενίσχυση της ανάπτυξης και κοινωνική προστασία. 

Όσον αφορά τους περιορισµούς, αυτοί αποτυπώνονται στις
διαχρονικές παθογένειες της ελληνικής οικονοµίας, στα αίτια της
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κρίσης και τις µνηµονιακές υποχρεώσεις που µας οδήγησαν οι
πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Όταν η ελληνική οικονοµία στις περιόδους ανάπτυξης των πα-
λαιότερων χρόνων παρήγαγε ελλείµµατα αντί πλεονασµάτων,
είναι αδύνατη η επίκληση της κεϋνσιανής πολιτικής για την αύ-
ξηση των κρατικών δαπανών µέσα στην κρίση. Αυτό το γνωρί-
ζουν καλά όσοι σήµερα µας εγκαλούν για έλλειµµα κοινωνικής
πολιτικής, όπως επίσης γνωρίζουν ότι τα πλεονάσµατα αυτά προ-
ορίζονται, κατά τον Κέυνς, για την κάλυψη µεγαλύτερων δαπα-
νών σε περιόδους κρίσης. 

Κάτω από αυτούς τους περιορισµούς, η Κυβέρνηση καλείται
να πάρει τις αποφάσεις της για τον προϋπολογισµό του 2017.
Αυτό σηµαίνει µια προσπάθεια ισορροπίας µεταξύ των άµεσων
αναγκών και των βραχυπρόθεσµων στόχων. Η ισορροπία αυτή
αποτυπώνεται επαρκώς στο εν λόγω σχέδιο. Ο προϋπολογισµός
του 2017, βάσει εξόδων ανά Υπουργείο και αποκεντρωµένη διοί-
κηση, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για σταθεροποίηση, παρα-
γωγική ανασυγκρότηση και στήριξη της κοινωνικής πολιτικής. 

Η ενίσχυση του αγροτοδιατροφικού τοµέα, βασικού πυλώνα
παραγωγικής ανασυγκρότησης, θα συµβάλει σηµαντικά στον
βαθµό αυτάρκειας της χώρας σε τρόφιµα και θα µειώσει την ψα-
λίδα στο εµπορικό ισοζύγιο. Η δε εξωστρέφεια της ελληνικής οι-
κονοµίας θα βοηθήσει τις καινοτόµες επιχειρήσεις και τους
κλάδους µε ενσωµατωµένη υψηλή τεχνολογία. 

Παράλληλα, δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για ένα στα-
θερό, ανταγωνιστικό και απλοποιηµένο επενδυτικό περιβάλλον,
µε στόχο την προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων και την
ανάπτυξη διεθνών συνεργασιών και συµπράξεων. Θα πρέπει,
όµως, να βελτιώσουµε ακόµη περισσότερο τη σχέση ρίσκου και
ανταµοιβής, γιατί το ρίσκο παραµένει υψηλό για τους µακροπρό-
θεσµους επενδυτές.   

Ο εκσυγχρονισµός της δηµόσιας διοίκησης, το σταθερό φο-
ρολογικό, η διαφάνεια στις δηµόσιες συµβάσεις, η απλοποίηση
των επενδυτικών διαδικασιών, τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία
και η οργανωµένη προσπάθεια προσέλκυσης επενδύσεων θα
συµβάλουν σηµαντικά στην αλλαγή του επενδυτικού κλίµατος
της χώρας. 

Η δε πρόσφατη θετική έκβαση στο ζήτηµα του χρέους θα πρέ-
πει να συµπλεύσει µε άµεσες διαρθρωτικές και θεσµικές µεταρ-
ρυθµίσεις, που βελτιώνουν την παραγωγικότητα, τη διεθνή
ανταγωνιστικότητα και την ανάπτυξη. 

Η διαφαινόµενη βραχυπρόθεσµη τόνωση της ζήτησης θα πρέ-
πει να στοχεύσει σε πληθυσµιακές οµάδες µε τις µεγαλύτερες
ανάγκες, επειδή πάντα ελλοχεύει ο κίνδυνος λόγω των ανισορ-
ροπιών της ελληνικής οικονοµίας να ανατροφοδοτηθεί ο φαύλος
κύκλος των ελλειµάτων και της ύφεσης. 

Έτσι, ορθώς έπραξε ο Πρωθυπουργός µε το χθεσινό του διάγ-
γελµα να ενισχύσει ευπαθείς κοινωνικές οµάδες που έχουν πλη-
γεί ιδιαίτερα από την κρίση και το προσφυγικό. 

Ο δρόµος, όµως της ανάκαµψης είναι µακρύς και επώδυνος.
Η προσπάθεια καταπολέµησης της φοροδιαφυγής και τη δια-
φθοράς θα πρέπει να ενδυναµωθεί, όπως και η αναδιοργάνωση
του δηµόσιου τοµέα. Παράλληλα, να αντιµετωπίσουµε άµεσα το
µεγάλο ζήτηµα των κόκκινων επιχειρηµατικών δανείων και να
στηριχθεί η επιχειρηµατικότητα. 

Είναι µέτρα συµπληρωµατικά και όχι υποκατάστατα στην προ-
σπάθεια τόνωσης της ζήτησης και στη στήριξη των πολιτών στη
σηµερινή δύσκολη συγκυρία. 

Για να επιτύχουν, όµως, οι µεταρρυθµίσεις και να εξασφαλι-
στεί συνολική ευηµερία απαιτείται κοινωνική συνεργασία και συ-
νοχή. Στατιστικές µελέτες δείχνουν τη θετική συσχέτιση µεταξύ
κοινωνικής συνοχής και ποιότητας θεσµών από τη µια µεριά και
συστηµατικής ανάπτυξης και οικονοµικής ισότητας από την
άλλη. Ο προϋπολογισµός του 2017 σέβεται τις παραπάνω αρχές
και υπακούει ορθολογικά στους υπάρχοντες περιορισµούς. 

Τέλος, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι πάντα οι κρίσεις εµπεριέχουν
τη δυνατότητα για κάτι καινούργιο. Είναι στο χέρι µας να αξιο-
ποιήσουµε την ευκαιρία αυτή µακριά από µικροκοµµατικές λογι-
κές και σκοπιµότητες. Η έξοδος από την κρίση είναι υπόθεση
εθνική.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Τα-

σούλας και ο δέκατος τέταρτος κύκλος θα κλείσει µε τον
Υπουργό κ. Βίτσα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µετά από δύο χρόνια θα γίνει η αυτοψία στον προϋπολογισµό
του 2017, όταν αυτή η Βουλή ή η επόµενη Βουλή θα ψηφίζει τον
απολογισµό του 2017. Και τότε θα είµαστε σε θέση, όπως πάντα,
να κρίνουµε και τις φιλόδοξες έως εξωπραγµατικές του προθέ-
σεις και τα πραγµατικά αποτελέσµατα της πολιτικής που αυτή η
Κυβέρνηση χάραξε για να εφαρµόσει το 2017.

Τώρα είµαστε µέσα σε ένα πεδίο προβλέψεων, πεδίο πειθούς,
είτε αντιπολιτευτικής είτε συµπολιτευτικής. Η πραγµατικότητα,
όµως, είναι ότι και αυτός ο προϋπολογισµός ψηφίζεται κάτω από
την καταθλιπτική σκιά της επιδεινώσεως της κατάστασης της
χώρας. Και φαίνεται η παραδοχή της επιδεινώσεως να διεγείρει
από την πλευρά της Συµπολίτευσης το έσχατο επιχείρηµα, την
έσχατη συνηγορία υπέρ της αγωνιστικής τους διάθεσης ή υπέρ
των προσπαθειών τους, η οποία ακούει στις λέξεις «είκοσι µήνες,
είκοσι δύο µήνες, είκοσι τέσσερις µήνες ΣΥΡΙΖΑ τάραξαν και τα-
ρακούνησαν τη χώρα και όχι σαράντα χρόνια νεοφιλελεύθερης
πολιτικής του κατεστηµένου ή της διαπλοκής ή οτιδήποτε άλλο
δυσώνυµο µπορεί κανείς να φανταστεί;».

Ξέρετε, αυτό το επιχείρηµα -το οποίο το λέει και ένα µέρος
του ακροατηρίου, ένα µέρος του ελληνικού λαού υπερασπιζό-
µενο σε έσχατη ανάλυση την ψήφο που έδωσε πριν από δύο χρό-
νια λέγοντας «γιατί οι άλλοι ήταν καλύτεροι;»- είναι ένα
επιχείρηµα κακόµοιρο, κακορίζικο. Ο λαός όταν ψηφίζει, ψηφίζει
για το καλύτερο. Δεν ψηφίζει για να είναι κάποιος εξίσου κακός
µε τον άλλον. Όταν καταλήγουµε ως επιχείρηµα να λέµε ότι εί-
µαστε ίδιοι σαν και εσάς, πρέπει να παραδεχθείτε ότι δεν είναι
ούτε αισιόδοξο, ούτε κολακευτικό, ούτε ενθαρρυντικό επιχεί-
ρηµα. 

Η επόµενη άµυνα σε αυτό το επιχείρηµα είναι να παραδοθούν
εντελώς τα όπλα. Η διάγνωση της κατάστασης της χώρας δεν
έχει γίνει ακόµη από την πλευρά της κυβερνητικής πλειοψηφίας.
Και δεν έχει γίνει ακόµα, οφείλω να πω, και από ένα µέρος της
κοινωνίας. Η διάγνωση, όµως, είναι αυτή η οποία συνιστά τη µισή
θεραπεία. 

Όταν λέµε ακόµα και σήµερα ότι η διάγνωση λέει ότι η χώρα
χρεοκόπησε επειδή ακολούθησε νεοφιλελεύθερες συνταγές, εί-
µαστε εκτός πραγµατικότητος. Η χώρα, κυρίως µετά το 1981,
υπέκυψε σε έναν άκρατο, τερατώδη, θηριώδη λαϊκισµό, σε έναν
θηριώδη κρατισµό. Και αυτός ο κρατισµός δεν είχε τέλος, παρά
την πρόσκρουση της χώρας τον Μάϊο του 2010 σε έναν βράχο,
ο οποίος την οδήγησε σε ουσιαστική χρεοκοπία. Και ευτυχώς
που ήµασταν µέσα στην Ευρώπη και εκ των ενόντων η Ευρώπη
κατασκεύασε έναν µηχανισµό αδέξιο, άτεχνο, αλλά κατασκεύασε
έναν µηχανισµό και δεν είχαµε de jure χρεοκοπία.

Δεν απέτυχε κανένα νεοφιλελεύθερο πρόγραµµα. Απέτυχε ένα
κρατικίστικο, λαϊκίστικο, πελατειακό σύστηµα, το οποίο δεν ήταν
καν δηµιούργηµα –το τελευταίο- της Μεταπολίτευσης, αλλά ήταν
δηµιούργηµα της εποχής που ακολούθησε από την απελευθέ-
ρωση του νεοελληνικού κράτους. Άλλοι είναι οι λόγοι και δεν
είναι του παρόντος να τους εξηγήσουµε. Αυτό το σύστηµα στην
κατάρρευσή του δηµιούργησε τέτοιο παράπονο, τέτοια οργή, τέ-
τοια αγανάκτηση, τέτοια σύγχυση, που κόµµατα τα οποία ο λαός,
ο οποίος κατά τον κ. Τσίπρα -και περιέργως συµφωνώ σε αυτό
µαζί του-, δεν τρώει κουτόχορτο, κόµµατα τα οποία ο λαός είχε
στο περιθώριο επί δεκαετίες, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ ή η Χρυσή Αυγή,
τα ανέδειξε στην επιφάνεια. Όχι επειδή σκέφτηκε ότι είχαµε έναν
θησαυρό εδώ τον οποίο δεν είχαµε πάρει χαµπάρι και πρέπει
αυτόν τον θησαυρό να τον αναδείξουµε και να του δώσουµε τις
πολιτικές δυνατότητες να κυβερνήσει τη χώρα, αλλά επειδή σκέ-
φτηκε µέσα στην οργή, στη θλίψη, στη σύγχυση, στην αγανά-
κτηση, στη στέρησή του ότι πρέπει να τιµωρήσει και να εκδικηθεί
για όλη αυτή την ανηφόρα, για όλη αυτή τη δυσκολία εις την
οποίαν περιήλθε.
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Προφανώς αυτά τα χρόνια τα σαράντα της Μεταπολιτεύσεως
δεν είχαµε µόνο την υποταγή στον λαϊκισµό ή στον κρατισµό. Εί-
χαµε και µία εκπληκτική άνοδο του βιοτικού επιπέδου, που πράγ-
µατι οφείλεται στην ενίσχυση της κατανάλωσης και όχι στην
ενίσχυση των επενδύσεων, αλλά είχαµε και µιας µορφής ανά-
πτυξη τροµακτική στη χώρα, πρωτοφανή για τα δεδοµένα της
Ελλάδας. Είχαµε και τις καλές και κακές πλευρές. Επικράτησαν
οι κακές και οδήγησαν τη χώρα στον γκρεµό. 

Τώρα, η διόρθωση αυτής της κατάστασης δεν γίνεται µε το να
λέµε να τελειώνουµε τους άλλους µισούς ή να ξεµπερδεύουµε
µε τους άλλους, ή εµείς ή αυτοί, ή αυτοί είναι προδότες και εµείς
είµαστε καλοί, αυτοί κακοί και εµείς καλοί, εµείς φιλοικτίρµονες
και οι άλλοι ανοικτίρµονες και όλες αυτές τις επιφανειακότητες.

Εµείς αγνοήσαµε το πολιτικό κόστος, αναλάβαµε τις σοβαρό-
τατες ευθύνες που είχαµε για την κατάρρευση της χώρας και
προσπαθήσαµε να συµµαζέψουµε τα πράγµατα. Και συµµαζεύ-
τηκαν τα πράγµατα. Μια σύγκριση µεταξύ του τέλους του φθι-
νοπώρου ή του τέλους του χειµώνα του 2014 µε τη σηµερινή
κατάσταση δείχνει πού φτάσαµε. Το δείχνει, γιατί σήµερα η επι-
δείνωση είναι δραµατική. 

Και δεν συγχωρείται αυτή η επιδείνωση µε την επίκληση των
µειώσεων που έγιναν από την προηγούµενη κυβέρνηση στις συν-
τάξεις ή µε την επίκληση των µέτρων που πάρθηκαν. Αυτές οι
µειώσεις, που όντως έγιναν, αυτές οι συντάξεις, που όντως µει-
ώθηκαν, αυτά τα εισοδήµατα, που όντως κόπηκαν, αυτή η ανερ-
γία που όντως διογκώθηκε ήταν το τίµηµα, το βαρύτατο τίµηµα
για να αντικρίσουµε την έξοδο από την κρίση. 

Το να λέτε τώρα εσείς ότι αυτά που επιβάλλουµε είναι λιγό-
τερα ή περισσότερα ή συµπαθέστερα απ’ αυτά τα οποία είχατε
επιβάλει εσείς, παραγνωρίζει ότι δεν συγκρίνουµε τις κακουχίες
που επιβάλλονται στον ελληνικό λαό, ώστε να επαίρεστε ότι οι
κακουχίες των είκοσι µηνών είναι λιγότερες από τις κακουχίες
των σαράντα ετών. Πρέπει να καταλάβουµε ότι οι κακουχίες της
περιόδου 2012-2014 είχαν αντίκρισµα και οι κακουχίες οι δικές
σας τίναξαν στον αέρα το αντίκρισµα που είχε πληρώσει βαρύ-
τατα ο ελληνικός λαός και έπρεπε τώρα τα πανάκριβα δίδακτρα
της δικής σας εκµάθησης ή της δικής σας επαφής µε την πραγ-
µατικότητα να τα ξαναπληρώσει ο ελληνικός λαός. Εδώ βρισκό-
µαστε σήµερα. 

Αυτός ο προϋπολογισµός, λοιπόν, µε τους φόρους των 2,5 δι-
σεκατοµµυρίων που επιβάλλει και τις νέες περικοπές που εγκυ-
µονεί και αυτό το πρόγραµµα το οικονοµικό το οποίο
ακολουθείτε µέσα σε µία εξωπραγµατική για τον σύγχρονο
κόσµο και τη σύγχρονη Ευρώπη πραγµατικότητα, µια εξωπραγ-
µατική κατεύθυνση και έναν εξωπραγµατικό προσανατολισµό,
δεν βοηθάει τη χώρα για να βγει από την κρίση. Οι προσπάθειές
σας, οι αυταπάτες σας, οι αποτυχίες σας έφεραν νέο µνηµόνιο,
νέους φόρους, νέα λιτότητα. 

Εµείς, που έχουµε διορθώσει και έχουµε κατανοήσει και τα
λάθη µας και τις αστοχίες µας, προτείνουµε τρία αυτονόητα
πράγµατα για την έξοδο από την κρίση, που είναι προσανατολι-
σµένα σε αυτό που ακολουθούν όλες οι σύγχρονες χώρες, όλη
η Ευρώπη και όλοι αυτοί οι οποίοι βγήκαν από µνηµόνια.

Προτείνουµε µείωση της φορολογίας και περικοπή κρατικών
δαπανών, προτείνουµε εκσυγχρονισµό του κράτους και προτεί-
νουµε δυνάµωµα της ρευστότητας της οικονοµίας. 

Διαφέρουµε πάρα πολύ. Είστε προσανατολισµένοι στο χθες,
είστε αποτέλεσµα της κακουχίας του ελληνικού λαού, του θυµού,
της οργής, της αγανάκτησης, δεν είστε κάτι το οποίο ψηφίστηκε
θετικά. Εγώ δεν συµφωνώ µε αυτούς που λένε ότι παραπλανή-
σατε τον ελληνικό λαό. Δεν παραπλανήσατε κανέναν. Γιατί κανείς
δεν σας πίστεψε. Εµάς τιµώρησαν. Είµαι τόσο αυστηρός µε τον
εαυτό µου, τόσο αυστηρός µε το κόµµα µου. Και είναι υπέρ σας
αυτό, ότι κανείς δεν σας ζητά τα ρέστα, επειδή κανείς δεν πί-
στευε αυτά που λέγατε. 

Ο λαός έβγαλε το άχτι του. Από εδώ και πέρα, ο λαός πρέπει
να ατενίσει το µέλλον του. Η Νέα Δηµοκρατία τον διευκολύνει
και του προτείνει τον τρόπο να βγει από την κρίση και δεν προ-
τείνει ούτε άχτι, ούτε µένος, ούτε εκδίκηση. Προτείνει ανάπτυξη,
ενότητα, συναίνεση, προκοπή και κοινή λογική. Γι’ αυτό και ο
προϋπολογισµός σας πρέπει να συναντήσει την άρνησή µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο συνάδελφος κ.

Δηµήτριος Βίτσας, έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Την Ελλάδα την έχουν επισκεφτεί για σοβαρές συζητήσεις το

τελευταίο χρονικό διάστηµα ο Πρόεδρος Οµπάµα, ο Πρόεδρος
Πούτιν, η Καγκελάριος Μέρκελ, ο Πρόεδρος Ολάντ. Στην Αθήνα
έγινε πριν από λίγο χρονικό διάστηµα η Σύσκεψη των Προέδρων
των µεσογειακών χωρών, της Νότιας Ευρώπης. Στη Ρόδο πριν
από ένα χρονικό διάστηµα έγινε η Σύσκεψη των Υπουργών Εξω-
τερικών της Μεσογείου και της Άπω Ανατολής και η Ελλάδα παί-
ζει πρωταγωνιστικό ρόλο στη συγκρότηση ενός τόξου
σταθερότητας από τη µια µεριά και ειρήνης από την άλλη µεριά
στη Μεσόγειο µε την Αίγυπτο, το Ισραήλ, το Λίβανο, την Ιορδανία
και βέβαια και την Κύπρο. 

Τώρα, µέσα σε όλα αυτά πώς µπορεί κανείς να πει ότι κάνουµε
µια αποτυχηµένη εξωτερική πολιτική, είναι απορίας άξιον, εάν
δούµε πώς αντιµετωπιζόταν η Ελλάδα πριν από δύο χρόνια και
πώς αντιµετωπίζεται τώρα.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ένα πολύ απλό πράγµα. Το
ΑΕΠ της χώρας το 2010 ήταν περίπου 225 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Το ΑΕΠ της χώρας το 2014, το 2015, το 2016 είναι περίπου 175
µε 177 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ποιος έχασε αυτά τα 50 δισεκα-
τοµµύρια; Μπορεί κάποιος να µιλήσει επ’ αυτού; 

Βεβαίως ο προϋπολογισµός είναι µια συζήτηση που ευνοεί τη
συζήτηση των αριθµών. Πίσω, όµως, από τη συζήτηση των αριθ-
µών κρύβεται προσπάθεια, κρύβεται κόπος, κρύβονται άνθρω-
ποι, κρύβεται πόνος. Και, βεβαίως, είναι αδόκιµο οι οµιλητές, που
εναλλάσσονται µε βάση τη θέση τους στα έδρανα της Βουλής,
να χρησιµοποιούν τους αριθµούς, ώστε να αποδείξουν αυτό που
από την αρχή είτε το έφεραν από το κόµµα τους είτε το έφεραν
από το σπίτι τους. 

Υπάρχει, όµως, ένας αριθµός που λίγο-πολύ παραµένει στα-
θερός όλα αυτά τα χρόνια και αποτυπώνει το συνολικό πρόβληµα
της χώρας. Λίγο-πολύ 320 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι το δηµό-
σιο χρέος σε απόλυτο αριθµό και όχι ως ποσοστό. 

Φοβάµαι ή, εάν θέλετε, ξέρω ότι θα ερχόµαστε και θα επανερ-
χόµαστε σε αυτόν τον αριθµό. Όµως, θα πρέπει να κατανοή-
σουµε ότι εάν θέλουµε να µιλάµε για εθνική ενότητα και εθνική
στρατηγική, τότε πρέπει να διαµορφωθεί µια κοινή αντίληψη του
πολιτικού κόσµου, πρώτον, ότι αυτό το χρέος δεν είναι βιώσιµο
και δεύτερον, ότι πρέπει να αποµειωθεί. 

Γι’ αυτόν τον λόγο είναι ιδιαίτερα σηµαντική η απόφαση του
τελευταίου Eurogroup και γίνεται ακόµη πιο σηµαντική, εάν κά-
ποιος παρακολουθήσει -και κάντε το, σας παρακαλώ, αυτό- τις
λήξεις των δόσεων και των οµολόγων τα επόµενα σαράντα πέντε
χρόνια. Εκεί φαίνεται η σηµαντικότητα του κέρδους των 42 δισε-
κατοµµυρίων από τη µια µεριά και των σταθερών χαµηλών επι-
τοκίων από την άλλη. 

Όµως, το ερώτηµα παραµένει. Πώς τα καταφέρατε να φέρετε
τη χώρα σε αυτή τη δεινή θέση και πολύ περισσότερο γιατί το
κάνατε αυτό; Για εµένα η απάντηση είναι µια και είναι και πεντα-
κάθαρη. Αγοράσατε εξουσία πολιτική, οικονοµική και κοινωνική,
όπως ξέρετε πάντοτε να κάνετε. Να διορθώσω ότι ο νεοφιλελευ-
θερισµός σαν ιδεολογία αναπτύχθηκε στη δεκαετία του ’80, άρα
το σαράντα χρόνια ας το µειώσουµε λίγο, ας το κάνουµε
τριάντα–τριάντα πέντε.

Τι εννοώ όταν λέω πως ξέρετε να το κάνετε οι παρατάξεις που
κυβέρνησαν εδώ τον τόπο; Σήµερα όλα είναι γνωστά. Πώς έφα-
γαν τη λεγόµενη οικονοµική βοήθεια οι µαυραγορίτες της Κατο-
χής, εκτός από τα χρήµατα που έγιναν στρατόπεδα εξορίας για
τους κοµµουνιστές, για τους αριστερούς, τους δηµοκράτες, για
τους προοδευτικούς ανθρώπους; Πώς τα µεσογειακά προγράµ-
µατα έγιναν νέα λεφτά για παλιά και νέα «τζάκια» και συγχρόνως
σεµινάρια κηπουρικής από φροντιστήρια αγγλικών αλλά και από
συνδικαλιστικές οργανώσεις; Πώς τα «πακέτα Ντελόρ» έγιναν
δρόµοι και άλλοι δρόµοι; Και στην Ελλάδα αυτό που γίνεται µόνο
είναι δρόµοι. Έτσι και τα 300.000.000.000 ευρώ. Σιγά-σιγά ή γρή-
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γορα-γρήγορα έγιναν «δηµοκρατική εξαγορά συνειδήσεων και
στοιχείο ατοµικού πλουτισµού των λίγων», όχι µόνο αυτών που
είναι φυλακή.

Έτσι λειτουργούσε το σύστηµα στη χώρα, σε αυτό προτείνετε
στον ελληνικό λαό να επιστρέψουµε. Αυτή η Ελλάδα, όµως, έχει
τελειώσει, αφήνοντας πίσω της το πρόβληµα που εµείς καλού-
µαστε να λύσουµε σε ένα δύσκολο περιβάλλον γεωπολιτικής
αστάθειας, λαθεµένης συνολικής οικονοµικής πολιτικής σε όλη
την Ευρώπη. Αυτό εννοώ δύσκολο περιβάλλον. Σε αυτό, λοιπόν,
το δύσκολο περιβάλλον καλούµαστε να το λύσουµε και να είστε
σίγουροι ότι θα το λύσουµε. 

Μου κάνει εντύπωση η αντίδραση στις χθεσινές εξαγγελίες
του Πρωθυπουργού. Δεν θέλετε να γίνουν; Και γιατί δεν θέλετε
να γίνουν; Είναι µια ανακούφιση για τους πιο φτωχούς και συγ-
χρόνως είναι µια ένεση -µικρή; Μικρή- στην εγχώρια αγορά.
Όµως αυτό που φοβάστε στην ουσία δεν είναι αυτό, είναι ότι
αυτές οι εξαγγελίες είναι η έµπρακτη απόδειξη διαφοράς πολι-
τικής. Το όφελος από τον κόπο και τον πόνο αναδιανέµεται σε
εκείνους που έχουν µεγαλύτερο κόπο, µεγαλύτερο πόνο ή όπως
προσφιλώς λέγεται, στους ασθενέστερούς.

Όταν η χώρα θα ξαναγίνει κανονική -και είµαστε κοντά σε
αυτό-, όταν θα µπορεί να αναχρηµατοδοτεί το µειωµένο χρέος
της, τότε στον τρόπο της παραγωγικής ανασυγκρότησης των
κριτηρίων και των κινήτρων, στην αναδιανοµή και στη συγκρό-
τηση του κοινωνικού κράτους ιδιαίτερα, στους τοµείς αναπαρα-
γωγής της κοινωνίας, δηλαδή στην παιδεία, την υγεία, τον
πολιτισµό και τον αθλητισµό, θα φαίνεται πεντακάθαρα η µεταξύ
µας διαφορά. Και αυτό που καταλαβαίνετε πολύ καλά είναι ότι
αυτός ο προϋπολογισµός και αυτά τα µέτρα είναι η αρχή αυτής
της διαφοράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ σε ορισµένα
ζητήµατα για την άµυνα της χώρας. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει η
παραµικρή διαφωνία ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας βρί-
σκονται σε πολύ καλή κατάσταση, έτοιµες να ανταποκριθούν στο
συνταγµατικό τους καθήκον. Το πώς το έχουµε καταφέρει γίνεται
εν µέρει καθαρό, αν κάποιος εξετάσει τα απολογιστικά στοιχεία
και στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δεν χρειαζόµαστε δύο χρόνια
-τα έχουµε τώρα-, µε τη συµπλήρωση θα έχουν κλείσει. Και είναι
πρωτοφανές το γεγονός αυτός ο προϋπολογισµός να εκτελείται
σχεδόν στο 100%. 

Θα διαπιστώνουµε, λοιπόν, για κάθε ευρώ του ελληνικού λαού
αν αξιοποιήθηκε κατάλληλα, ώστε και υψηλό φρόνηµα να υπάρ-
χει, και οι υποδοµές µας να είναι σε επάρκεια και ο οπλισµός µας
να αντιστοιχεί στις ανάγκες να ανταποκριθούµε σε κάθε απειλή.
Πώς τα καταφέραµε αυτά µε τα µισά λεφτά; Πώς απαντήσαµε
στο ερώτηµα να κάνεις περισσότερα έχοντας λιγότερα; Επτά λέ-
ξεις: διακλαδικότητα, διαθεσιµότητα, εκπαίδευση, µέριµνα, σε-
βασµός, στοχοπροσήλωση, αποφασιστικότητα, και αυτό το
πρόγραµµα συνεχίζουµε.

Αν µου επιτρέπετε -και όσο µου επιτρέπετε- θα πω ορισµένα
πράγµατα.

Διακλαδικότητα: Δηµιουργία οικονοµίας κλίµακος µε την κοινή
προµήθεια υλικών, διακλαδική ενοποίηση των µεταφορών, συν-
τήρηση µέσων από υφιστάµενες δοµές διακλαδικά, βελτίωση του
συστήµατος επιτήρησης κοινής επιχειρησιακής εικόνας και απο-
φυγή επικαλύψεων των επιτελείων, διακλαδικότητα προµηθειών
στρατιωτικών νοσοκοµείων, αναδιοργάνωση των στρατιωτικών
πρατηρίων. 

Διαθεσιµότητα: Αναβάθµιση και συντήρηση των υπαρχόντων
εξοπλιστικών συστηµάτων, στοχευµένες νέες αγορές κατά κύριο
λόγο στα πυροµαχικά, εθνική αµυντική βιοµηχανική στρατηγική,
αναδιάρθρωση και αναδιοργάνωση των µονάδων και στρατοπέ-
δων µε πλήρη στελέχωση, έγκαιρη υλοποίηση των µεταθέσεων,
αναθεώρηση των µεταθέσεων και της εκπαίδευσης των νεοσυλ-
λέκτων µε την εκπαίδευση να γίνεται στους µεγάλους σχηµατι-
σµούς, αξιοποίηση - ενεργοποίηση του συνόλου των στρατιωτικών
εργοστασίων. 

Εκπαίδευση: Αντίληψη ότι η εκπαίδευση πρέπει να είναι δια-
κλαδική και να είναι ολιστική. Και εκπαίδευση συγχρόνως των

δικών µας στελεχών στο εξωτερικό αλλά και επαναφορά του γε-
γονότος της εκπαίδευσης αξιωµατικών από άλλες χώρες σε
εµάς, κάτι που µας δίνει πολλαπλές δυνατότητες.

Τέλος, είναι γνωστό ότι οι µισθοί των στρατιωτικών δεν µει-
ώνονται. Αντίθετα, προχωράµε, αφού δεν έχουµε παραπάνω χρή-
µατα να δώσουµε, σε ένα εκτεταµένο πρόγραµµα για τη
δηµιουργία οικισµών για όλα τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Έχουµε νέες υπηρεσίες και νέες κλινικές στα νοσοκοµεία.
Λύνουµε ζητήµατα που αφορούν το µέρισµα του Μετοχικού Τα-
µείου Στρατού και ενισχύουµε τον προϋπολογισµό µε κονδύλια
από την ΜΟΜΚΑ και την αξιοποίηση της έγγειας περιουσίας.
Αυτή είναι η απάντηση στην προηγούµενη ερώτηση.

Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω τη συµβολή των Ενόπλων Δυνά-
µεων, όπως και των δυνάµεων της Αστυνοµίας και του Λιµενικού,
στη διαχείριση του προσφυγικού ζητήµατος -και όχι προβλήµα-
τος- η οποία πια πανθοµολογουµένως και εσωτερικά αλλά και
από το εξωτερικό παίρνει πολύ καλό βαθµό, αλλά συνεχίζουµε,
δεν τα παρατάµε. 

Βεβαίως, κλείνω µε το γεγονός ότι η κοινωνική µας προσφορά
συνεχίζεται. Συνεχίζεται, επεµβαίνοντας εκεί που επεµβαίνει και
το δάκτυλο του Θεού µε θεοµηνίες, να λύνουµε τέτοια προβλή-
µατα.

Νοµίζω ότι το κεντρικό πράγµα που πρέπει να µείνει είναι αυτό
που είπα και στην αρχή, ότι αυτός ο προϋπολογισµός δείχνει τον
δρόµο και το µέλλον για µια τέλεια αντιπαράθεση µε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση αλλά και την ελάσσονα Αντιπολίτευση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Μπαίνουµε στον δέκατο πέµπτο κύκλο οµιλητών. Ο πρώτος
οµιλητής είναι ο συνάδελφος Μουσταφά Μουσταφά από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τις τοποθετήσεις

των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, θα αρχίσω να έχω τύψεις
συνείδησης, υπαρξιακό πρόβληµα για το ανοσιούργηµα της συµ-
µετοχής µου στον ΣΥΡΙΖΑ, για την συνυποψηφιότητά µου µε το
ψηφοδέλτιο του ΣΥΡΙΖΑ στις εκλογές του 2015 και τελικά για την
σαραντάχρονη πολιτική µου δράση, γιατί σύµφωνα µε τα λεγό-
µενα των συναδέλφων, η σωτηρία της χώρας µας, της κοινωνίας
µας, της οικονοµίας µας, η απαλλαγή µας από τα δεινά της επι-
τροπείας και των µνηµονίων ήταν ένα βηµατάκι, µια χεριά, τόσο
κοντά, και ήρθαµε εµείς οι «κακοί», οι ιδεοληπτικοί, οι ψεύτες και
τα χαλάσαµε όλα και βυθίσαµε τη χώρα στην καταστροφή.

Η ιστορία του τόπου µας δεν άρχισε µε τις εκλογές του 2015.
Έχουµε µια σαραντάχρονη περίοδο Μεταπολίτευσης, στην
οποία κυριάρχησαν τα δύο κόµµατα, εναλλασσόµενα στην εξου-
σία και έφεραν τη χώρα µας σε αυτή την κατάσταση. Οι εκλογές
του 2015, τα αποτελέσµατα αυτών των εκλογών δεν είναι ένα κα-
θαρτήριο, µια απαλλαγή για όσους κυβέρνησαν τόσα χρόνια τον
τόπο και φόρτωµα όλων των ευθυνών, όλων των βαρών στις πλά-
τες του ΣΥΡΙΖΑ. Οδηγήθηκε η χώρα σε ένα τέλµα και οι υπεύθυ-
νοι τώρα κουνάνε το δάκτυλό τους, λέγοντάς µας «άντε, βγάλτε
την από εκεί αµέσως και τώρα». Και επειδή υπάρχει µια εναγώνια
προσπάθεια από τους εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης να µας
κολλήσουν τη ρετσινιά του λαϊκιστή, του ψεύτη, του ιδεοληπτι-
κού, του ανεύθυνου, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι όπως έχετε κι
εσείς ιστορία, έχει και η Αριστερά την ιστορία της.

Θέλω να αναφερθώ επιγραµµατικά σε χαρακτηριστικές µας
παρεµβάσεις, προτάσεις και θέσεις µας, σε επεξεργασµένες πο-
λιτικές µας στο διάβα της Μεταπολίτευσης. 

Μικρούτσικο κόµµα ήµασταν και κινήσαµε γη και ουρανό, ολό-
κληρες διαδικασίες κάναµε για τη µη ανάληψη των Ολυµπιακών
Αγώνων, για τα κοινωνικά δικαιώµατα, για τα εργασιακά δικαιώ-
µατα, για θεσµικές παρεµβάσεις, για σχέσεις µε τις γειτονικές
χώρες, για τον εξορθολογισµό των εξοπλισµών, για το εκλογικό
σύστηµα. Όλα αυτά έµπαιναν στο µικροσκόπιο του όποιου στε-
λεχικού δυναµικού του κόµµατός µας για εποικοδοµητική κριτική,
για προτάσεις για βελτίωση.
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Αντισταθήκαµε στην κατασπατάληση των πόρων για το πελα-
τειακό κράτος, για τον κρατικοδίαιτο καπιταλισµό, για παροχές
στους ηµετέρους σας. Δεν ήταν, δυστυχώς, λίγοι αυτοί οι πόροι.

Σε διεθνές επίπεδο, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, στο πλαίσιο του
Κόµµατος της Ευρωπαϊκής Αριστεράς παλέψαµε και παλεύουµε
για µια Ευρώπη των λαών και όχι των αγορών.

Από τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης τα
αποτελέσµατα των εκλογών του 2015 παρουσιάζονται ως µια
παρά φύσιν εξέλιξη, σαν επικράτηση του λαϊκισµού, σαν ένα
στιγµιαίο λάθος του λαού µας. 

Με την επιµονή σας σε αυτή την άγρια επιθετική κριτική, µε
την καταστροφολογία, µε την ταύτισή σας µε τις πιο ακραίες νε-
οφιλελεύθερες αντιλήψεις και πολιτικές, που κυριαρχούν αυτή
την στιγµή σε Ευρώπη και κόσµο, θέλετε να αποφύγετε µια ειλι-
κρινή αυτοκριτική και να ενοχοποιήσετε και την κοινωνία. Θέλετε
να πέσει η κοινωνία στα γόνατά σας και να ζητήσει µετάνοια για
το λάθος της, να πεισµανέψει, όπως λέµε στη Θράκη. Δεν θα πει-
σµανέψουµε.

Πραγµατικά, σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία συζητάµε για τον
προϋπολογισµό. Όµως, τι βιώνουµε και στις περιοχές µας; 

Φέτος τα σχολεία µας άνοιξαν κανονικά, µε τα βιβλία και τους
δασκάλους και τους καθηγητές στις αίθουσές τους. Το νοσοκο-
µείο µας λειτουργεί παρά τα προβλήµατά του και µε την αυτο-
θυσία των εργαζόµενων, αλλά µε σηµάδια βελτίωσης. Οι
αγρότες µας λαµβάνουν έγκαιρα τις επιδοτήσεις τους, παρ’ όλο
που υπάρχουν τα πάγια προβλήµατα από τη δυσλειτουργία του
ΟΠΕΚΕΠΕ, του ΕΛΓΑ και των υπηρεσιών.

Έχουµε προβλήµατα στην περιοχή µας στην κτηνοτροφική πα-
ραγωγή, µε ζωονόσους, µε καραντίνα και µε το δασαρχείο, που
κάθε τόσο βάζει εµπόδια στην κτηνοτροφική δραστηριότητα.

Η γειτνίαση µε τη Βουλγαρία και µε την Τουρκία, ενώ µας ανοί-
γει προοπτικές, αυτή τη στιγµή δηµιουργεί προβλήµατα στους
επαγγελµατίες µας. Όµως, ταυτόχρονα, είναι και µια προοπτική.

Σε µια πρόσφατη περιοδεία µας στη Ροδόπη µε τον Υφυ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης επισκεφθήκαµε και είδαµε υγιείς
επιχειρήσεις. Όταν ρωτήσαµε αυτούς τους ανθρώπους τι επιχο-
ρηγήσεις, τι λεφτά πήραν από τον κρατικό προϋπολογισµό και
από τα διάφορα προγράµµατα, σεµνά, χωρίς πάντως πίκρα, µας
είπαν ότι ήταν ελάχιστα. 

Αυτή η επιχειρηµατικότητα είναι η αντίληψη της ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας και πρέπει να τύχει στήριξης, να ενισχυθεί, και όχι η
άλλη, που δοκιµάστηκε τη δεκαετία του 1990 µε 62% επιδοτή-
σεις, που άφησαν κουφάρια τις βιοµηχανικές περιοχές.

Όσον αφορά τους καπνοπαραγωγούς της περιοχής, αρκετοί
χύνουν κροκοδείλια δάκρυα. Είναι µια παραδοσιακή καλλιέργεια
που πρέπει να στηριχθεί, αλλά θα στηριχθεί µ’ έναν τρόπο που
θα είναι σύννοµος µε το καθεστώς το ευρωπαϊκό και όχι µε πα-
κέτα τύπου Χατζηγάκη, που δίναµε λεφτά στους ανθρώπους για
να τους τα ζητήσουµε να τα επιστρέψουν µετά από ένα ή δύο
χρόνια.

Χθες από Βουλευτή της εκλογικής µου περιφέρειας έγινε µια
λαϊκίστικη κριτική στην επίσκεψη του Πρωθυπουργού στη
Θράκη. Αράδιασε ο συνάδελφος τα διαχρονικά προβλήµατα της
περιοχής µας και κατηγόρησε τον Πρωθυπουργό ότι δεν έκανε
εξαγγελίες. 

Ευτυχώς που ο Πρωθυπουργός δεν έκανε εξαγγελίες, συνά-
δελφοι. Με την επίσκεψή του σηµατοδότησε και τις αναπτυξιακές
προοπτικές και δυνατότητες της περιοχής µας, επισκεπτόµενος
το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης, το έργο του αγωγού TAP, το
ερευνητικό κέντρο «Αθηνά» στην Ξάνθη, αλλά και τα ελλείµµατα
της περιοχής, επισκεπτόµενος τον πιο φτωχό δήµο και τον πιο
υποστελεχωµένο δήµο της Ροδόπης. Επισκεπτόµενος δε τα σχο-
λεία της Ξάνθης και της Ροδόπης σηµατοδότησε το πρόβληµα
της µεγάλης διαρροής από την εννιάχρονη υποχρεωτική εκπαί-
δευση, που οι δύο νοµοί της Ξάνθης και της Ροδόπης έχουν την
πανελλαδική πρωτιά. Και µε τις οµιλίες του τόνισε τη βούληση
της Κυβέρνησης για δίκαιη ανάπτυξη, για ανάπτυξη χωρίς δια-
χωρισµούς, ανάπτυξη που θα αφορά όλους τους κατοίκους της
Θράκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα για ένα λεπτό την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, στη Θράκη και παλιά και τώρα τελευταία έχουµε επι-

σκέψεις Προέδρων, Αντιπροέδρων, κλιµακίων των κοµµάτων. Φι-
λόξενοι είµαστε, καλώς έρχονται. Είχαµε και σπουδαία, σηµαντικά
στελέχη στα χρόνια του δικοµµατισµού, που διετέλεσαν Υπουργοί,
Υφυπουργοί, Κυβερνητικοί Εκπρόσωποι, κεντρικά στελέχη του
κοµµατικού µηχανισµού, χρόνια Βουλευτές. Μακάρι η παρουσία
τους και οι εξαγγελίες των ερχοµένων να είχαν βοηθήσει στην πε-
ριοχή µας να ξεφύγουµε από τις τελευταίες θέσεις των περιφε-
ρειών στη χώρα µας και στην Ευρώπη.

Τελευταία ο τριεδρικός νοµός µας απέκτησε κι άλλους Βου-
λευτές. Στελέχη κοµµάτων επισκέπτονται τον νοµό µας, χρίζονται
Βουλευτές της Ροδόπης, γιατί λένε -άκουσον-άκουσον!- ότι ο
νοµός δεν έχει χριστιανό Βουλευτή. Τώρα αυτό πώς συνάδει µε
το επίπεδο της δηµοκρατίας µας, µε τα επιτεύγµατα της κοινω-
νίας της Θράκης στον τοµέα της συνύπαρξης και της συµβίωσης,
ας το κρίνει ο καθένας µας. Είναι λαϊκισµός χειρίστου είδους, τυ-
χοδιωκτισµός, που καµµία υπηρεσία στον τόπο δεν προσφέρει.
Είναι άγνοια της ιστορίας και της εξέλιξης της ιστορίας µας και
του τόπου µας.

Η ιστορική Συνθήκη της Λωζάνης, που έδωσε λύση σε πάρα
πολλά προβλήµατα µιας ευρύτερης περιοχής µετά από µια τα-
ραγµένη εποχή, ήταν µια στέρεη βάση και για τη Θράκη, όπου
αναπτύχτηκε µια κουλτούρα συνύπαρξης, συµβίωσης, αλληλο-
σεβασµού. Μοιράστηκαν οι άνθρωποι διαφορετικών καταγωγών
και θρησκειών τις πίκρες και τις χαρές της ζωής, τις δυσκολίες
και την προκοπή του τόπου τους.

Η συµβολή της Αριστεράς σε αυτή την κουλτούρα της συνύ-
παρξης, της συµβίωσης και της συνζωής υπήρξε καθοριστική.
Εµείς θεωρούµε τιµή µας τη στράτευσή µας στην Αριστερά σε
αυτή την όµορφη περιοχή της χώρας µας. Ήµασταν και είµαστε
ο συνεκτικός ιστός της κοινωνίας της Θράκης. Η εθνοτική ταυ-
τότητα, η θρησκευτική µας ταυτότητα είναι δεδοµένες, γιατί έτσι
µας γέννησαν και µας µεγάλωσαν οι µανούλες µας. Η πολιτική
µας ταυτότητα είναι επιλογή µας, είναι µια επίκτητη ταυτότητα.

Εµείς ζούµε, δρούµε και συµµετέχουµε στα κοινά µε την πολι-
τική µας ταυτότητα, µε την ταυτότητα του κοµµουνιστή, µε την
ταυτότητα του σοσιαλιστή, του αριστερού, της ταξικής µατιάς
και προσέγγισης και σε αυτή τη διαδικασία από τις σχολές που
περάσαµε, από τα ζόρια και τις δυσκολίες που ζήσαµε µάθαµε
να λέµε τα σύκα-σύκα και τη σκάφη-σκάφη και µάθαµε να τρα-
γουδάµε και να αγωνιζόµαστε όχι για να χωρίσουµε τον κόσµο,
αλλά για να σµίξουµε τον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Γάκης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµα φορά αυτές τις

µέρες αρκετοί Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, αλλά όχι όλης της
Αντιπολίτευσης, έδωσαν µια θεατρική παράσταση που θυσίασε
τη λογική και την πολιτική κριτική στις κοµµατικές σκοπιµότητες
και στην επικοινωνιακή εικόνα. Επικράτησε η καταστροφολογία
και ο µηδενισµός ενός προϋπολογισµού που θα τον ονόµαζε κα-
νείς, αν άκουγε µόνο αυτούς, έναν καταστροφικό και µηδενικό
προϋπολογισµό.

Εµείς θα επιµείνουµε σε µια σοβαρή παρέµβαση, σοβαρή πα-
ρουσίαση των θέσεων και των προοπτικών που ανοίγονται µέσω
του προϋπολογισµού. Σε µια περίοδο αβεβαιότητας στην Ευ-
ρώπη η Ελλάδα επιστρέφει µε ηχηρό τρόπο στην ανάπτυξη, επι-
στρέφει στο ευρωπαϊκό και παγκόσµιο πολιτικό γίγνεσθαι.

Η επιτυχία στο Eurogroup της 5ης Δεκεµβρίου έρχεται σε µια
σηµαντική στιγµή για τη χώρα µας. Τα βραχυπρόθεσµα µέτρα
ελάφρυνσης του χρέους που συµφωνήθηκαν για την Ελλάδα
είναι ξεκάθαρο ότι θα βελτιώσουν την οικονοµική κατάσταση που
έχει σταθεροποιηθεί και βελτιώνεται τρίµηνο µε τρίµηνο και θα
αποκαταστήσουν κλίµα οικονοµίας και κοινωνικής ασφάλειας.
Είναι το πρώτο αλλά αποφασιστικό βήµα για την έξοδο από την
κρίση και την έξοδο στις αγορές και συνεπώς για την απαλλαγή
της χώρας µας από την επιτροπεία και την απόκτηση της εθνικής
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της ανεξαρτησίας.
Το αποδεικνύουν τα µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας που συ-

νεχώς βελτιώνονται. Ο ετήσιος ρυθµός ανάπτυξης φτάνει το
1,8% το τρίτο τρίµηνο του 2016, ξεπερνώντας σηµαντικές οικο-
νοµίες της Ευρωζώνης.

Τα ουσιαστικά αυτά βήµατα για την έξοδο από την κρίση, σε
συνδυασµό µε την υλοποίηση των ρεαλιστικών στόχων που εί-
χαµε θέσει για το πρωτογενές πλεόνασµα για το 2016 και το
οποίο έχει επιτευχθεί, αλλά και η σηµαντική αύξηση των κρατι-
κών εσόδων µάς δίνει σήµερα τη δυνατότητα να στηρίξουµε µε
µέτρα κοινωνικής δικαιοσύνης τις πιο ασθενείς κοινωνικές οµά-
δες του πληθυσµού.

Οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού µας για την αναστολή, µε-
ταξύ των άλλων, της αύξησης των συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά,
που αντιµετωπίζουν εντονότερα τις συνέπειες της προσφυγικής
εισροής, είναι µια απόφαση ευθύνης και συνέπειας απέναντι
στους νησιώτες του Ανατολικού Αιγαίου, απέναντι στους Έλλη-
νες ακρίτες και θα την εφαρµόσουµε όσο τουλάχιστον µαίνεται
αυτή η προσφυγική κρίση.

Είναι υποχρέωση όλης της Ευρώπης. Είναι ένα µέτρο που θα
ανακουφίσει σηµαντικά τις τοπικές κοινωνίες. Η κίνηση αυτή απο-
τελεί ένα ουσιαστικό βήµα ανάδειξης της αποφασιστικότητας µε
την οποία αγωνιζόµαστε για να αποκτήσουν νόηµα και ουσία οι
προσδοκίες των νησιωτών για ένα καλύτερο αύριο. Εµείς επιµέ-
νουµε να τον κρατάµε σαν έναν πυρήνα ελπίδας για την ολική
επαναφορά των συντελεστών ΦΠΑ εκεί από όπου µε δυσκολία
και εξ ανάγκης τούς καταργήσαµε. Σύντοµα θα ακολουθήσει η
εξαγγελία ενός ολοκληρωµένου αναπτυξιακού σχεδίου για τη νη-
σιωτική πολιτική, που θα ανακοινώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός.

Όλα αυτά τα µέτρα θεωρήθηκαν ότι είναι προεκλογικού περιε-
χοµένου και προεκλογικής σκοπιµότητας. Όµως, η Αντιπολί-
τευση αυτό έµαθε να κάνει, δηλαδή, όταν ανακοινώνονται κάποια
θετικά στοιχεία οικονοµικής ανάσας της κοινωνίας, ότι αυτά πρέ-
πει να συνοδεύονται από εκλογές, για να µπορέσει να υποκλέψει
την ψήφο του ελληνικού λαού.

Χθες ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, κ.
Χαρίτσης ανακοίνωσε επίσης τη θεσµοθέτηση δύο ειδικών ανα-
πτυξιακών προγραµµάτων, ξεκινώντας από τις δύο περιφέρειες
του Αιγαίου, τα νησιά δηλαδή του Αιγαίου, ώστε σε συνεργασία
µε τις αυτοδιοικητικές αρχές και τους παραγωγικούς φορείς να
συνδιαµορφώσουν αυτά τα ειδικά προγράµµατα. Έτσι βάζουµε
τέλος στις κραυγές αποµόνωσης, στην περιθωριοποίηση και
στον µηδενισµό, ο οποίος συνόδευσε ένα µεγάλο πρόβληµα και
θυσιάζοντας ακόµα και σε σκοπιµότητες της προσφυγικής κρί-
σης, προσπάθησε να αλλοιώσει, να αλλοτριώσει τις τοπικές κοι-
νωνίες και να τις εµπλουτίσει µε φασιστικά στοιχεία, για να
µπορέσει έτσι να επικρατήσει πάλι στο προσκήνιο.

Αυτές δεν είναι προεκλογικές εξαγγελίες, είναι η οπτική της
Αριστεράς απέναντι στα κοινωνικά προβλήµατα. Αλλιώς βέβαια
συνήθισε, όπως είπα, η Νέα Δηµοκρατία. Αυτό είναι το µήνυµα
που στέλνει σήµερα η Κυβέρνηση από τη συζήτηση στον προ-
ϋπολογισµό. Θέλω σαν παράδειγµα να καταθέσω την αντιπαρά-
θεση της τοποθέτησης της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απέναντι
στην πραγµατικότητα. Να πούµε µόνο για τους γιατρούς. Ένα
από τα µέτρα που εξήγγειλε ο κύριος Πρωθυπουργός χθες ήταν
ότι θα προσληφθούν άµεσα πέντε χιλιάδες γιατροί και νοσηλευ-
τικό προσωπικό. Αυτό προσπάθησε πάλι να µηδενιστεί σαν προ-
οπτική. Θέλω να πω, όµως, ότι υπάρχουν κίνητρα, αυτά τα
κίνητρα τα περίφηµα που τόσο καιρό επιµέναµε να δοθούν για
να µπορέσουν να στελεχωθούν τα αγροτικά και πολυδύναµα ια-
τρεία στα νησιά και τα οποία έχουν θεσµοθετηθεί εδώ και καιρό,
αλλά δεν ακούστηκαν καθόλου.

Πρώτον, οι επίκουροι γιατροί στα νοσοκοµεία και στα πολυδύ-
ναµα ιατρεία των νησιών διορίζονται µε τριετή θητεία, η οποία
µπορεί να διπλασιαστεί. Οι αποδοχές αυτών των γιατρών φθά-
νουν καθαρά στις 2 χιλιάδες και παραπάνω, αφού µπορούν να
κάνουν εξ ανάγκης -υπάρχουν προβλήµατα- και τις επτά εφηµε-
ρίες που δικαιούνται. Οι αγροτικοί γιατροί που υπηρετούν στα
άγονα περιφερειακά ιατρεία των ακριτικών νησιών αµείβονται
εκτός του µισθού τους και τις εφηµερίες τους, µε επιπλέον έως
και 850 ευρώ, που είναι κίνητρα από το Υπουργείο Υγείας, αλλά

και από την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου. Τελικός µισθός πάνω
από 2 χιλιάδες ευρώ, µε αποτέλεσµα να υπάρχει κίνηση, διαθε-
σιµότητα και επιλογή πια να δηλώνουν τη συµµετοχή τους οι νέοι
γιατροί για τις αγροτικές περιοχές. Η προϋπηρεσία επίσης πεν-
ταπλασιάζεται για τους αγροτικούς γιατρούς, όταν κρίνονται σε
θέσεις µόνιµων γιατρών, ενώ για τους ειδικευµένους γιατρούς,
που θα πάνε στα άγονα νησιά, επταπλασιάζεται.

Βάζουµε, λοιπόν, έτσι τέρµα σε αυτές τις περιθωριοποιηµένες
φωνές που θέλουν να εκµεταλλευτούν µια κατάσταση που έχει
δηµιουργηθεί τον τελευταίο καιρό στα νησιά. Δείξαµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αντοχή σε δυσµενείς εξελίξεις, καθώς και σε
αβεβαιότητες που έχουν σχέση µε το παγκόσµιο περιβάλλον. Κα-
ταφέραµε και σε πολιτικό και σε οικονοµικό επίπεδο να αντιµε-
τωπίσουµε σηµαντικές προκλήσεις των καιρών, όπως είναι το
προσφυγικό πρόβληµα. 

Θα προχωρήσουµε µπροστά σε ένα νέο υπόδειγµα βιώσιµης
ανάπτυξης µε δράσεις εξωστρέφειας, µε έµφαση στην καινοτο-
µία, µε στόχο τη µείωση περιφερειακών ανισοτήτων και κυρίως
την υποβάθµιση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων για την αύξηση
της ανταγωνιστικότητας. Έχουµε επίγνωση της πραγµατικότη-
τας και των προβληµάτων που πρέπει να επιλύσουµε. Έχουµε
µπροστά µας νέες προκλήσεις µε πρώτη το κλείσιµο της αξιολό-
γησης που θα βελτιώσει το οικονοµικό κλίµα και θα ανοίξει τον
δρόµο για την ένταξη στην ποσοτική χαλάρωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προσδοκίες των συµπολιτών
µας είναι µεγάλες και θα πρέπει να εξαντλήσουµε όλες τις δυ-
νατότητες. Και σε συνεργασία µε την κοινωνία θα τα καταφέ-
ρουµε. Είµαστε ιστορικά υποχρεωµένοι να αντέξουµε σε αυτές
τις προκλήσεις της σύγχρονης εποχής. 

Το 2017 χαρακτηρίζεται από µια µεγάλη και δύσκολη πολυ-
πλοκότητα σε εθνικό και παγκόσµιο επίπεδο. Η αντιµετώπιση των
σηµαντικών αυτών προκλήσεων απαιτεί αν όχι τη στήριξη της αν-
τιπολίτευσης, τουλάχιστον µια σοβαρότητα εκ µέρους της στην
αντιµετώπισή της, µακριά από λαϊκισµούς και από τα πάθη του
παρελθόντος που µόλις πριν από λίγο ξαναζήσαµε εδώ µέσα. 

Το σχέδιό σας για επιστροφή στο παρελθόν είναι καταστρο-
φικό. Όσο πιο γρήγορα το εγκαταλείψετε, τόσο καλύτερα θα
είναι για τη χώρα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αναστασιάδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία και ακολουθεί ο Υπουργός κ. Κουρουµπλής. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο προϋπολογισµός του 2017 και η πορεία της διαπραγµάτευ-

σης αλλά και της ολοκλήρωσης της δεύτερης αξιολόγησης απο-
τυπώνουν ξεκάθαρα την αποτυχία της κυβερνητικής πολιτικής.
Την ώρα που οι ληξιπρόθεσµες οφειλές των ιδιωτών προς το δη-
µόσιο αγγίζουν τα 94 δισεκατοµµύρια ευρώ και του δηµοσίου
προς τους πολίτες περίπου τα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ, νέα επέ-
λαση στα εισοδήµατα των νοικοκυριών φέρνει ο προϋπολογι-
σµός του 2017. Φέρνει κούρεµα των αφορολόγητων ποσών,
φέρνει υψηλότερους φόρους στα εισοδήµατα, µεγαλύτερες ει-
σφορές στους ασφαλισµένους, περισσότερες επιβαρύνσεις στα
αγροτικά εισοδήµατα την ώρα που τα προϊόντα των αγροτών µέ-
νουν στα αζήτητα, αδιάθετα στις αποθήκες, που το σιτάρι και το
ρύζι έχουν τιµές κάτω του κόστους. Και αυτή την ώρα επέλεξε η
Κυβέρνηση να επιβαρύνει ακόµη περισσότερο τους αγρότες µε
νέα µέτρα. 

Βαριές επιβαρύνσεις και άδικους φόρους φέρνουν επίσης και
οι έµµεσοι φόροι, οι αυξήσεις στα καύσιµα, στον καφέ που θα
είναι πολύ πικρός από το νέο έτος, στα τσιγάρα και την σταθερή
τηλεφωνία. Οι προβλέψεις του προϋπολογισµού για ανάπτυξη
2,7% το 2017, για τις οποίες πανηγυρίζετε, φοβάµαι ότι είναι ανε-
φάρµοστες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτή την εκτίµηση δεν
την εκφράζουµε µόνο εµείς. 

Τους ίδιους φόβους εκφράζει και το Γραφείο Προϋπολογι-
σµού της Βουλής που θεωρεί τις εκτιµήσεις σας εξαιρετικά υπε-
ραισιόδοξες. Το ΔΝΤ για να συµµετάσχει στο πρόγραµµα απαιτεί
νέα µέτρα ύψους 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εάν παραµείνει στο
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3,5% του ΑΕΠ το πρωτογενές πλεόνασµα, κάτι για το οποίο έχετε
δεσµευτεί για να πάρετε τα µέτρα διευκόλυνσης του χρέους. 

Με τις προβλέψεις σας δεν συµφωνεί επίσης ο ΟΟΣΑ και το
νεοσύστατο δηµοσιονοµικό συµβούλιο, το οποίο στην πρώτη του
έκθεση αµφισβητεί την αποτελεσµατικότητα των µέτρων που
φέρνει ο νέος προϋπολογισµός. Εσείς, όµως, πανηγυρίζετε και
ο κ. Τσίπρας πανικόβλητος από την κατακραυγή και την κατάρ-
ρευση, µοιράζει επιδόµατα για να τα ξαναπάρει πίσω πολλαπλά-
σια µε τα νέα µέτρα που έρχονται. Αυτό δείχνει να µην
αντιλαµβάνεστε την κρισιµότητα της κατάστασης. Δείχνετε να
ζείτε σε ένα άλλο σύµπαν. Μήπως πρέπει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να µάθετε να ξαναδιαβάζετε τους αριθµούς που απο-
τυπώνονται στον προϋπολογισµό; 

Μήπως ο κ. Τσίπρας πιστεύει ότι είναι Πρωθυπουργός σε έναν
άλλον πλανήτη; Μήπως δεν κυκλοφορείτε πλέον στην κοινωνία για
να δείτε την πραγµατική κατάσταση της κοινωνίας; 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχόµαστε να πετύχουν οι
προβλέψεις σας. Η πορεία, όµως, του προϋπολογισµού είναι συν-
δεδεµένη µε µεταρρυθµίσεις.  Κι εσείς φαίνεται να έχετε αλλεργία
µε τις µεταρρυθµίσεις. Στηρίζετε τις προβλέψεις σας σε αύξηση
της ιδιωτικής κατανάλωσης κατά 1,8, την ώρα που υπερφορολο-
γείτε τους πολίτες. Και, όπως λέει και η επιστήµη της οικονοµίας,
όταν υπάρχει υπερφορολόγηση, η ιδιωτική κατανάλωση µειώνε-
ται. 

Εκτιµάτε αύξηση 9,1% στις νέες επενδύσεις. Μα, ποιος πι-
στεύετε ότι θα έρθει να επενδύσει σε µία χώρα µε µία Κυβέρνηση
που δεν πιστεύει και δεν στηρίζει τις επενδύσεις, σε µία χώρα
που δεν υπάρχει σταθερότητα, εµπιστοσύνη, αξιοπιστία και
ασφάλεια, σε µία χώρα που ο Υπουργός Ανάπτυξης προχθές
ανέφερε ότι η υψηλή φορολογία δεν επηρεάζει αρνητικά την αν-
ταγωνιστικότητα της οικονοµίας και την επιχειρηµατικότητα; 

Ελπίζω, κυρία Υπουργέ των Οικονοµικών, που βρίσκεστε στα
έδρανα, να µην έχετε κι εσείς την ίδια άποψη. 

Την ίδια ώρα ο πρόεδρος του ΣΕΒ έλεγε στην ίδια εκδήλωση
ότι µε βάση τα στοιχεία του προϋπολογισµού, το νέο έτος τα
λουκέτα θα είναι περισσότερα και η ανεργία ακόµη µεγαλύτερη. 

Τώρα, όσον αφορά τις θριαµβολογίες για τα βραχυπρόθεσµα
µέτρα του χρέους, η εξέλιξη θεωρείται κατ’ αρχάς θετική. Δεν
είναι, όµως, αυτή που περιµένατε, κύριε Υπουργέ, και αυτή που
διαφηµίζατε τόσον καιρό. Και δεν πρέπει να κοροϊδεύουµε τους
Έλληνες επιπλέον, γιατί δεν πρόκειται για καµµία µείωση του
χρέους, αλλά για µια παρέµβαση που θα βελτιώνει την εξυπηρέ-
τηση του χρέους µέχρι το 2060 και θα φέρει και µείωση του χρέ-
ους σε βάθος χρόνου.

Το αντιστάθµισµα, όµως, αυτών των µέτρων, όπως το δέχτηκε
η Κυβέρνηση, είναι το πλεόνασµα του 3,5% του ΑΕΠ που θα
φέρει νέα επώδυνα µέτρα ύψους περίπου 4,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Για την ολοκλήρωση, δε, της αξιολόγησης, δεν συζητάµε.
Αυτή την παραπέµπετε, όπως και την πρώτη, στο µέλλον. Αυξά-
νετε την αναξιοπιστία της χώρας και βεβαίως επιβαρύνετε ακόµη
περισσότερο τη χώρα. 

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ανάπτυξη
και η λύση µπορεί να προέλθει µόνο µέσα από επενδύσεις, επεν-
δύσεις που θα φέρουν νέες θέσεις εργασίας από νέους επενδυ-
τές, όχι, όµως, αυτούς που αναζητούσατε ανάµεσα στους
Σύρους πρόσφυγες, σύµφωνα µε τη θεωρία του κ. Μάρδα, γιατί
εκεί αποδεικνύεται ότι δεν τους βρήκατε και δεν θα τους βρείτε.
Αλλού πρέπει να στραφείτε. Αλλού πρέπει να στραφούµε. Εκεί
που υπάρχουν επενδυτές που έχουν στραµµένο το βλέµµα προς
τα εµάς, στην Ελλάδα που ακµάζει εκτός των συνόρων µας,
στους Έλληνες που µεγαλουργούν στις πέντε ηπείρους, σε αυ-
τούς που βλέπουν µε θλίψη και αγωνία την κατρακύλα της
χώρας. Σε αυτούς πρέπει να απευθυνθούµε και να τους δώσουµε
κίνητρα, ώστε να έρθουν να επενδύσουν στην πατρίδα τους, που
την αγαπούν ίσως και περισσότερο από µας, σε αυτούς που θέ-
λουν να βλέπουµε την πατρίδα τους να προοδεύει. Να είστε σί-
γουροι ότι οι Έλληνες της οµογένειας µπορούν να σταθούν
αρωγοί στην προσπάθεια που κάνει η χώρα µας για να βγει από
την κρίση. 

Χρειάζεται, όµως, εθνική στρατηγική, εθνική πολιτική και βού-

ληση για να τους προσελκύσουµε, όχι εµµονές ιδεοληπτικές και
όχι πολέµιους της ελεύθερης οικονοµίας, όπως είστε εσείς.  

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εξαπατήσατε τον ελληνικό
λαό µε υπερβολικές και απραγµατοποίητες υποσχέσεις. Θέσατε
σε κίνδυνο την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας, κλείσατε τις τρά-
πεζες και στεγνώσατε την αγορά από ρευστότητα.  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Στο τέλος της τετραετίας θα δούµε.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µη διαµαρτύρεστε.
Καλό είναι να το ακούτε. 

Και δύο χρόνια µετά δείχνετε ότι ακόµη δεν έχετε διδαχθεί από
τα παθήµατά σας και συνεχίζετε να πορεύεστε µέσα σε αυταπά-
τες.

Είναι σαφές ότι η χώρα χρειάζεται µια άλλη οικονοµική πολι-
τική. Είναι σαφές ότι χρειάζεται αλλαγή δηµοσιονοµικής πολιτι-
κής στην κατεύθυνση της σταδιακής µείωσης της φορολογίας
µε υλοποίηση των διαρθρωτικών αλλαγών. Είναι σαφές ότι χρει-
άζεται µια µεταρρυθµιστική κυβέρνηση, αξιόπιστη, αποτελεσµα-
τική και κοινωνικά δίκαιη, η οποία να εµπεδώσει το αίσθηµα της
ασφάλειας στους πολίτες. Το έχουν ανάγκη και οι πολίτες µας,
το έχει ανάγκη και η πατρίδα µας, που βάλλεται πανταχόθεν.
Αυτά, όµως, προϋποθέτουν πολιτική αλλαγή που θα φέρει και τη
λύση.

Σαφώς και δεν ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, «µέγα το της θαλάσσης κράτος»! Με αυτή τη ρήση ο
µεγάλος ιστορικός της αρχαιότητας Θουκυδίδης προσδιόρισε
τη σχέση του Ελληνισµού µε τη θάλασσα. Μια ιστορική διαδροµή
φέρνει στη σκέψη του τη σχέση του Ελληνισµού µε τη θάλασσα,
το µεγαλείο που προέκυψε από αυτή τη σχέση και στην υπερά-
σπιση, στα αρχαία χρόνια, της ελευθερίας και της δηµοκρατίας,
αλλά και της ανάπτυξης του πολιτισµού και της προώθησης του
εµπορίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι, µετά την απόφαση
του Πρωθυπουργού στον τελευταίο ανασχηµατισµό, σε ένα νέο,
εξόχως παραγωγικό και δηµιουργικό Υπουργείο. Βρήκα µια προ-
εργασία εξαιρετικά σηµαντική από τον προκάτοχό µου, τον Θο-
δωρή Δρίτσα. Πάνω σε αυτή την προσπάθεια, που έγινε, χτίζουµε
µε τους συνεργάτες µου και τους επιτελείς του Υπουργείου,
αλλά και το στελεχικό δυναµικό του Υπουργείου, τους στρατηγι-
κούς στόχους αυτού του Υπουργείου. 

Εµείς ισχυριζόµαστε ότι αυτός ο προϋπολογισµός χτίστηκε σε
τρεις αρχές για να εµπεδώσει το αίσθηµα της ασφάλειας και της
σιγουριάς για να µπορούν οι επενδυτές να έρθουν στην Ελλάδα. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και καλό είναι να
απαλλαγούµε από αυτή τη µιζέρια και την κατάθλιψη που διακα-
τέχει κάποιους από την απουσία τους από την επαφή από την
εξουσία- είναι η πιο ασφαλής χώρα αυτή τη στιγµή, χώρα µε πο-
λιτική σταθερότητα, χώρα που ελκύει σταθερά και αποφασιστικά
επενδύσεις. Και µόλις θα προχωρήσει η διαδικασία της ποσοτι-
κής χαλάρωσης, είναι βέβαιο ότι θα εµπεδωθεί πλήρως το αί-
σθηµα και σε επενδυτές του εξωτερικού, που περιµένουν αυτή
τη στιγµή για να επενδύσουν στην Ελλάδα. Είναι προϋπολογι-
σµός που προσπαθεί µέρα µε την µέρα να εµπεδώνει το αίσθηµα
της δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «µιζερολογείτε» για τη χθεσινή
ανακοίνωση του Πρωθυπουργού. Βεβαίως, δεν είχε την έκταση
που θα θέλαµε να είχε. Όµως, αυτά που περισσεύουν, επιστρέ-
φουν πρωτίστως σε εκείνους που έχουν κοινωνικές ανάγκες και
τα ιεραρχούµε, γιατί η δική µας αντίληψη είναι εντελώς διαφο-
ρετική από τη δική σας.

Εδώ πρέπει να σας πω, γιατί ξεχνάτε εύκολα, ότι κάθε Σεπτέµ-
βριο τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια τα βιβλία καθυστερούσαν
να πάνε τρεις και τέσσερις µήνες στα σχολεία, όπως καθυστε-
ρούσαν και οι καθηγητές. Φέτος δεν ακούστηκε κουβέντα. Δεν
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λέτε κάτι γι’ αυτό. Δεν ήταν µια σηµαντική συµβολή; 
Το 2014 πήρατε εµπροσθοβαρώς όλα τα λεφτά του ΕΣΠΑ για

να καλύψετε τις ανάγκες των παιδικών σταθµών. Φέτος δώσαµε
93.000.000 ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και
βάλαµε στους παιδικούς σταθµούς δεκαπέντε χιλιάδες περισσό-
τερα παιδιά.

Πώς το θεωρείτε; Λίγο; Μικρό; Ξέρετε πόσα τέτοια πράγµατα
θα γίνουν µέχρι το τέλος της τετραετίας, όταν θα κληθεί ο ελλη-
νικός λαός να αποφασίσει σε ποιους θέλει να αναθέσει και πάλι
τη διακυβέρνηση της χώρας; 

Κάντε, λοιπόν, υποµονή, γιατί ακόµα και αυτό που ζητάτε σή-
µερα, δηλαδή εκλογές, αγνοώντας την επόµενη µέρα ότι η χώρα
θα βρεθεί σε πολιτική αστάθεια, είναι ό,τι χειρότερο µπορεί να
συναντήσει την πατρίδα σε αυτή τη δύσκολη στιγµή, όταν στην
περίµετρο της χώρας υπάρχει ένας ακήρυχτος παγκόσµιος πό-
λεµος -και το αγνοείτε- όταν το προσφυγικό είναι πάντα επί θύ-
ραις, όταν η οικονοµία της χώρας έχει πρωτίστως ανάγκη από
σταθερότητα. 

Καλό είναι, λοιπόν, σε αυτά τα ζητήµατα να βρεθεί κοινός
τόπος όλων µας, διότι όλοι είµαστε πατριώτες εδώ. Όλοι αγα-
πούµε την Ελλάδα και σε ένα τέτοιο πνεύµα πρέπει να κινηθούµε. 

Επιστρέφω στα του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής. 

Επεξεργαστήκαµε έξι στρατηγικούς στόχους, ιεραρχώντας τις
ανάγκες, για να µπορέσουµε µε αποφασιστικότητα και µε τη µε-
γαλύτερη δυνατή επιτάχυνση να δηµιουργήσουµε προϋποθέσεις
πραγµατικής ανάπτυξης µε δηµιουργία θέσεων εργασίας. 

Ο πρώτος στρατηγικός στόχος είναι να προωθήσουµε θεσµικά
το νοµοσχέδιο που επεξεργάστηκε ο προκάτοχός µου Υπουρ-
γός, να το συµπληρώσουµε µέσα από έναν ανοιχτό και δηµιουρ-
γικό διάλογο µε όλους τους θεσµικούς φορείς. Δόθηκε σε όλους
τους θεσµικούς φορείς και σε λίγες ηµέρες θα ολοκληρώσουµε
αυτή την επεξεργασία. 

Πυλώνες σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι οι εξής: Οι πανελλήνιες
εξετάσεις για την εισαγωγή στις σχολές του Λιµενικού Σώµατος.
Μόνο έτσι θα κλείσουµε την πόρτα στους «ηµετέρους», στην
αναξιοκρατία που κυριαρχούσε όλα αυτά τα χρόνια κυρίως από
τη διακυβέρνηση συγκεκριµένης παράταξης, που όταν ερχόταν,
καταργούσε κάθε µοριακή διαδικασία που είχε καθιερωθεί, για
να προωθήσει συγκεκριµένες επιλογές. Επίσης, είναι η καθιέ-
ρωση µοριακού συστήµατος για τις µεταθέσεις, ώστε να σταµα-
τήσει η άδικη και αναξιοκρατική -πολλές φορές- µετακίνηση. Οι
συµβάσεις µε τη συνεργασία και των πολιτών για την ακτοπλοΐα,
που έχει σχέση µε τις άγονες γραµµές, η προστασία των εργα-
ζοµένων στην ακτοπλοΐα, των ναυτικών µας, ώστε να µην υπάρχει
ναυτικός που να δουλεύει στο πλαίσιο της µαύρης εργασίας. 

Δεύτερος στρατηγικός µας στόχος είναι να αξιοποιήσουµε µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο έστω και το 1 ευρώ από τα 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ που συµπεριλαµβάνουν τα προγράµµατα τα
οποία έχουν σχέση µε το Υπουργείο. 

Το ΕΣΠΑ, το προσφυγικό και µια σειρά άλλων µικρότερων προ-
γραµµάτων για την αλιεία, είναι προγράµµατα µε τα οποία µπο-
ρούµε πραγµατικά, αφού αξιοποιηθούν σωστά, αφού απορρο-
φήσουµε τους πόρους µε τον πιο αποτελεσµατικό τρόπο, να πε-
τύχουµε σ’ αυτόν τον πυλώνα τα εξής τρία πράγµατα: Τη στρατη-
γική ψηφιακή πολιτική, δηλαδή να µπορέσουµε όλα τα συστήµατα
που θα αγοραστούν, να είναι και σύγχρονα, να κουµπώνουν µε-
ταξύ τους και να δηµιουργούν ένα αξιόπιστο πλαίσιο που θα προ-
σφέρει έγκαιρα και έγκυρα στην ασφάλεια της χώρας. Να
εξοπλίσουµε το Λιµενικό µε σειρά σκαφών, πραγµατικά σύγχρο-
νων, µε γρήγορες ταχύτητες, γιατί σήµερα, όπως ξέρετε, το Λιµε-
νικό παίζει έναν πολύ καθοριστικό ρόλο και στην ασφάλεια της
χώρας. O τρίτος τοµέας είναι η οργάνωση, η αξιοποίηση όλου του
υλικού που διαθέτουµε σε σκάφη, να επισκευαστούν και να αξιο-
ποιηθούν για να καταστούν και πάλι αξιόµαχα. 

Τρίτος στρατηγικός στόχος είναι η ποντοπόρος ναυτιλία. Όλοι
γνωρίζουµε ότι η Ελλάδα αυτή τη στιγµή είναι µια µεγάλη δύ-
ναµη. Και αυτό οφείλεται στη ναυτοσύνη και στον εφοπλισµό.

Και πρέπει στη διαµάχη που υπάρχει για τα εργασιακά ζητή-
µατα σε αυτούς τους δύο χώρους, µε υποµονή και επιµονή να
βρούµε έναν κοινό τόπο. Πρέπει οι Έλληνες ναυτικοί να πληµµυ-

ρίσουν τα ελληνόκτητα πλοία για πολλούς και ευνόητους λό-
γους. Και οι εφοπλιστές πρέπει από τη δική τους µεριά να αντι-
ληφθούν και να αναγνωρίσουν -πιστεύω ότι το αναγνωρίζουν- την
αξιοσύνη των Ελλήνων ναυτικών. 

Με µια τέτοια προσπάθεια θα µπορέσει, πραγµατικά, όχι µόνο
να διατηρήσει η Ελλάδα την ποιοτική της σηµαία, όχι µόνο να
εξασφαλίσει προτεραιότητα στην παγκόσµια εµπορική ναυτιλία,
αλλά και να προσδώσει ακόµα και στην Ευρώπη την ανάλογη ση-
µασία από την ύπαρξη αυτής της ναυτιλίας.

Στο πλαίσια αυτό υπάρχει µία σειρά προβληµάτων µε την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού. Η Κυβέρνηση θα συνεχίσει την προσπά-
θεια και των προηγούµενων κυβερνήσεων για να στηρίξουµε την
ελληνική ναυτιλία. Περιµένουµε, όµως, και από τον εφοπλισµό
ανάλογη ανταπόκριση σε µια σειρά επενδύσεων. 

Θα µπορούσε -και πρέπει να το κάνουµε σε συνεργασία- για
τα ελληνόκτητα πλοία που κατασκευάζονται στην Κίνα, στην
Κορέα και στην Ιαπωνία, να χρησιµοποιούνται αξιόπιστα εξαρτή-
µατα που κατασκευάζονται στην Ελλάδα. Με έναν τέτοιον τρόπο
θα δηµιουργήσουµε οικονοµικό κύκλο και θα δηµιουργήσουµε
και θέσεις εργασίας. 

Επόµενος στρατηγικός στόχος: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οι αναλυτές της ναυτιλίας υποστηρίζουν ότι τα επόµενα δέκα
χρόνια πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες στελέχη πρώτης
γραµµής θα χρειαστούν για την παγκόσµια ναυτιλία. Η Ελλάδα
πρέπει σε αυτή την κατανοµή να πάρει σηµαντικό µέρος. Και
αυτό µπορεί να το κάνει οργανώνοντας τις σχολές εκπαίδευσης,
τις ακαδηµίες εκπαίδευσης, οι οποίες είχαν εγκαταλειφθεί στην
τύχη τους και στις οποίες είχαν καταργηθεί οι θέσεις εργασίας. 

Σήµερα, λοιπόν, δουλεύουν σε µεγάλο βαθµό µε ωροµίσθιους.
Εµείς, όµως, παρωθήσαµε γρήγορα, αµέσως τη διαδικασία -διά
του ΑΣΕΠ- πρόσληψης εκπαιδευτικών. Σε συνεργασία µε όλες τις
περιφέρεις, στις οποίες υπάρχουν ακαδηµίες, εντάσσουµε στο πε-
ριφερειακό πρόγραµµα τη χρηµατοδότηση για τον εξοπλισµό µε
σύγχρονο εξοπλισµό των σχολών αυτών, για να µπορέσουµε,
πραγµατικά, να δώσουµε δυνατότητα υψηλής ποιοτικής εκπαίδευ-
σης στους νέους ανθρώπους. Επίσης, θα συνεργαστούµε και µε
το Υπουργείο Παιδείας, ώστε να ενταχθεί στον επαγγελµατικό
προσανατολισµό και η κατεύθυνση στη ναυτιλία.  

Επόµενος στρατηγικός µας στόχος είναι η κρουαζιέρα, είναι
τα τουριστικά πλοία, είναι τα γιοτ. Είναι ένας τοµέας που η Ελ-
λάδα έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα, τα οποία πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε. Και στο πλαίσιο αυτό υπάρχει η απόλυτη συνεργασία
µε το Υπουργείο Τουρισµού, για να προωθήσουµε σε παγκόσµιο
επίπεδο τις δυνατότητες που υπάρχουν στη χώρα, για να εξα-
σφαλίσουµε την προσέλκυση τουριστών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νησιωτική πολιτική είναι µια
πονεµένη ιστορία για όλους. Και δεν αµφισβητώ -γατί θα ήταν
µικρόψυχο να µην το αναγνωρίσω- ότι έγιναν πολλές προσπά-
θειες από διάφορες κυβερνήσεις. Ποτέ, όµως, δεν εξασφαλί-
σαµε ένα ειδικό ευρωπαϊκό πρόγραµµα, προκειµένου η Ευρώπη
να υλοποιήσει τις δεσµεύσεις και τις αναφορές που έχει σε πολ-
λές συνθήκες. 

Ήδη, ξεκινούµε µε τις εντελώς νησιωτικές περιφέρειες της Ελ-
λάδος να συνεργαστούµε και µε άλλες νησιωτικές περιφέρειες
της Νότιας Ευρώπης. Ήδη, στο περιθώριο των Υπουργών Ναυ-
τιλίας στις Βρυξέλλες είδα όλους τους οµολόγους µου. Είδαν
την ιδέα εξαιρετικά θετικά. Είναι καλή και η συγκυρία της Μαλ-
τέζικης Προεδρίας. 

Μπορούµε, λοιπόν, µέσα από µία συνεργασία, συνεννόηση,
συστρατεύοντας και τους Ευρωβουλευτές µας, κινητοποιώντας
ό,τι δυνατότητες έχουµε, να δηµιουργήσουµε ένα κλίµα θετικό
στην Ευρώπη. Αυτή η Ευρώπη φαίνεται ότι αρχίζει πλέον να αν-
τιλαµβάνεται ότι η εδαφική συνοχή είναι υποχρέωσή της, ώστε
οι πολίτες στα νησιά να αισθάνονται ότι δεν είναι πολίτες δεύτε-
ρης κατηγορίας, για να νιώθουν ότι είναι πολίτες και της Ελλάδος
και της Ευρώπης, ότι είναι πολίτες και της Ισπανίας και της Ευ-
ρώπης, δηλαδή να υπάρξει η πραγµατική εδαφική συνοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, να
ολοκληρώνετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύσκολες οι στιγµές. Μπο-
ρούµε, όµως, να εργαστούµε επίµονα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα,
που έχει να κάνει µε τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη. Όλοι γνω-
ρίζουµε τα προβλήµατα που υπάρχουν στη ζώνη αυτή. Υπάρχει,
όµως, µια σειρά υποχρεώσεων και από τη σύµβαση της
«COSCO» στο λιµάνι. Θέλω παρεµπιπτόντως να πω ότι προχωρεί
οµαλά η διαδικασία για τη Θεσσαλονίκη και εξασφαλίζονται εκεί
και τα ζητήµατα των εργαζοµένων αλλά και η πρόσβαση και η
αξιοποίηση των χώρων της πρώτης προβλήτας.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι στο πλαίσιο µιας δηµιουργικής συνερ-
γασίας και µε την «COSCO» θα ανοίξουµε έναν διάλογο και πι-
στεύω ότι θα γίνει κατανοητή η ανάγκη να προωθηθούν οι
επενδύσεις που, κυρίως, αφορούν αυτόν τον τοµέα της επι-
σκευαστικής ζώνης. Πρέπει γρήγορα να έρθουν οι δεξαµενές και
της «COSCO», γιατί ήδη είµαστε προ των πυλών της λεγόµενης
«πράσινης» ενέργειας, της κατασκευής πλοίων «πράσινης» ενέρ-
γειας, αλλά και της µετατροπής πλοίων για τη χρησιµοποίηση
της «πράσινης» ενέργειας και γι’ αυτό θα υπάρξει πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον.

Σε ό,τι αφορά τον Σκαραµαγκά, µαζί µε το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας πρέπει να ξεκινήσει µια
νέα προσπάθεια αποδέσµευσης από τα βάρη της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο ναυπηγείο, να προχω-
ρήσει η διαδικασία επίλυσης της διαφοράς, ώστε και αυτό το
µεγάλο ναυπηγείο να µπορέσει να συµβάλει –και µπορεί να συµ-
βάλει-πραγµατικά στην ανάπτυξη της χώρας. 

Με τέτοιες, λοιπόν, πρωτοβουλίες είναι βέβαιο ότι µπορεί η
χώρα να περπατήσει στον πραγµατικό δρόµο της ανάπτυξης.
Μιας ανάπτυξης που θα αφορά όλους. Μιας ανάπτυξης που θα
αγγίζει τα χείλη όλων, µιας ανάπτυξης που θα αναστρέψει το να
φεύγει η ελπίδα της πατρίδας στο εξωτερικό, να φεύγουν τα νέα
παιδιά της Ελλάδας στο εξωτερικό. 

Η Ελλάδα έχει τεράστιες δυνατότητες και πιστεύω ότι όσο
αποκαθίσταται αυτό το κλίµα εµπιστοσύνης και φεύγουµε από
τις καταστάσεις πολιτικής αστάθειας τόσο θα αναπτύσσεται η
οικονοµία και τόσο θα εξελίσσεται αυτός ο τόπος προς το καλύ-
τερο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αϊχάν Καρά Γιουσούφ από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΪΧΑΝ ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, αυτές τις µέρες συζητάµε τον

δεύτερο προϋπολογισµό που καταθέτει η Κυβέρνησή µας. Με
τον προϋπολογισµό του 2016 καταφέραµε να ανακόψουµε την
ύφεση και σήµερα η εικόνα της Ελλάδας είναι πιο δυνατή, επειδή
η Κυβέρνηση επέλεξε να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα ρεαλι-
στικά, παίρνοντας δύσκολες αποφάσεις.

Είχαµε δύο επιλογές. Η πρώτη ήταν να αγνοήσουµε τις πραγ-
µατικές συνθήκες, τις οποίες καθηµερινά αντιµετωπίζει ο λαός,
υπακούοντας τυφλά στις επιταγές των εξωτερικών µας εταίρων.
Πρόκειται για το λάθος που έκαναν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Η άλλη επιλογή ήταν να κάνουµε συνετούς υπολογισµούς
µε βάση τα πραγµατικά σηµερινά δεδοµένα. Αυτός άραγε δεν
είναι και ο σκοπός σχεδιασµού ενός εθνικού προϋπολογισµού,
δηλαδή να διορθώσει τις ατέλειες που µας κληροδότησε το πα-
ρελθόν, να προσπαθήσει να βελτιώσει το σήµερα και ταυτόχρονα
να µεριµνήσει για το αύριο;

Από τότε που αναλάβαµε την Κυβέρνηση κάναµε µεγάλη προ-
σπάθεια να αποκαταστήσουµε τις αδικίες των προηγούµενων
χρόνων, κυρίως σε δύο καίριους τοµείς, την εκπαίδευση και την
υγεία.

Οι δύο αυτοί τοµείς είχαν πληγεί ανεπανόρθωτα, ωστόσο µε
συντονισµένες κινήσεις και µεγάλη προσπάθεια τα σχολεία
φέτος άνοιξαν χωρίς κενά µε τα βιβλία να είναι στην ώρα τους.
Μάλιστα, να υπενθυµίσω ότι ιδιαίτερα στο µειονοτικό εκπαιδευ-
τικό σύστηµα ήρθαν όλα τα βιβλία και των δύο προγραµµάτων
έγκαιρα, το ίδιο και οι δάσκαλοι. 

Επίσης, µετά από χρόνια δηµοσιεύτηκαν οι προκηρύξεις για
πρόσληψη προσωπικού από το Υπουργείο Υγείας, ενώ δυόµισι
εκατοµµύρια ανασφάλιστοι εντάχθηκαν στο ΕΣΥ. 

Και να σηµειώσουµε ότι τον αγώνα αυτόν η Κυβέρνηση τον
έδωσε σε ιδιαίτερα δυσµενείς συνθήκες, µε τους δανειστές από
τη µια µεριά να πιέζουν για επιπλέον µέτρα, κάτι το οποίο παρα-
µένει αδιαπραγµάτευτο για την Κυβέρνηση, καθώς τα συµφωνη-
θέντα πρέπει να τηρούνται και από τις δύο πλευρές, ενώ
ταυτόχρονα έκλειναν τα σύνορά τους στους πρόσφυγες και τους
µετανάστες εγκλωβίζοντας τους ανθρώπους στη χώρα µας, µια
χώρα που από το υστέρηµα της τσέπης της και από το περίσ-
σευµα της ψυχής της τους φρόντισε µε τον καλύτερο δυνατό και
ανθρώπινο τρόπο. 

Υπό αυτές τις συνθήκες η χώρα συνεχίζει µε σταθερούς ρυθ-
µούς να προχωράει µπροστά, ακριβώς επειδή η κυβέρνηση δεν
αναζητά βραχυπρόθεσµες λύσεις, αλλά καταστρώνει ένα µακρο-
πρόθεσµο οικονοµικό πλάνο. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 είναι ο πρώτος προϋπολογισµός
που θέτει το πλαίσιο για µια διαφορετική οικονοµική πολιτική µε
την οικονοµία να σηµειώνει ανάπτυξη και τους ασθενέστερους,
που τόσο έχουν πληγεί τα τελευταία χρόνια, να στηρίζονται απο-
τελεσµατικά. Το 2017 ο κοινωνικός προϋπολογισµός φτάνει τα
1,16 δισεκατοµµύρια µε τη θέσπιση του κοινωνικού εισοδήµατος
αλληλεγγύης, την ενίσχυση του κοινωνικού προϋπολογισµού για
υγεία, παιδεία και πρόνοια, αλλά και την προστασία της πρώτης
κατοικίας. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 έχει τη µεγαλύτερη αναδιανοµή
εισοδήµατος που έχει γίνει στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια.
Αυτό δεν είναι το καθήκον µιας αριστερής κυβέρνησης; 

Επιπλέον, όπως ανήγγειλε χθες το βράδυ ο Πρωθυπουργός,
θα χορηγηθούν 617 εκατοµµύρια ευρώ σε περίπου ενάµισι εκα-
τοµµύριο συνταξιούχους που λαµβάνουν συντάξεις κάτω από
850 ευρώ, εν όψει των εορτών. Το ποσό αυτό να σας υπενθυµίσω
ότι είναι 4,7 φορές µεγαλύτερο από το ποσό του ΕΚΑΣ που πε-
ρικόπηκε το 2016. Μέχρι τις γιορτές θα έχει, επίσης, καταβληθεί
η πληρωµή του 100% της εξισωτικής αποζηµίωσης του 2016 για
τους αγρότες, όπως και η εκκαθάριση της βασικής και της πρά-
σινης ενίσχυσης. 

Για να ενισχύσουµε τους αγρότες εισάγουµε το αφορολόγητο
για τις επιδοτήσεις έως και 12.000 ευρώ και εισάγουµε έκπτωση
φόρου στο πραγµατικό εισόδηµα. Όσοι φορολογούµενοι αγρό-
τες εµφανίσουν στις φορολογικές δηλώσεις του 2017 ετήσιο κα-
θαρό εισόδηµα από αγροτικές και µόνο δραστηριότητες
µικρότερο από τα επίπεδα των 8.500 - 9.500 ευρώ δεν θα πλη-
ρώνουν φόρους. Να το υπενθυµίσω σε κάποιους πολιτευόµενους
στην περιοχή µου, αυτοί που µας κυβερνούσαν κάποτε και πάλι
είναι στα έδρανα της Αντιπολίτευσης και κάνουν βόλτες στα
χωριά µας και να τροµοκρατούν τον κόσµο ότι έρχεται φοροκα-
ταιγίδα. Να ξέρουν, πόσοι θα πληρώσουν; Πόσους τσιφλικάδες
έχουµε στην περιοχή µας, στη Θράκη και ειδικότερα στη Ρο-
δόπη, που πολιτεύοµαι; 

Για όλα αυτά, αλλά και για όσα έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι
της Κυβέρνησης πριν από εµένα υπερψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό και καλώ, βεβαίως, και την Αντιπολίτευση έστω και την
ύστατη στιγµή να σοβαρευτεί. Έτσι η Ελλάδα δεν θα αποτελεί
απλώς µια µικρή χρεωµένη χώρα του Νότου. Θα είναι µια χώρα
που πετυχαίνει τους στόχους της, µια χώρα που συνιστά παρά-
γοντα σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολι-
κής Ευρώπης.

Κλείνοντας θα ήθελα να χαιρετίσω, βεβαίως, από το Βήµα
αυτό και να ευχαριστήσω προσωπικά τον Πρωθυπουργό αλλά
και τους Υπουργούς για την πρόσφατη επίσκεψή τους στην πε-
ριοχή µας. Κρατούµε την επίσκεψη αυτή ως υπόσχεση ότι η πε-
ριοχή µας θα αναβαθµιστεί άµεσα στο επίπεδο που της αξίζει και
θα αναγνωριστεί η µεγάλη ενεργειακή, παραγωγική και γεωστρα-
τηγική σηµασία της. 

Κάποιοι, που κυβερνούσαν για δεκαετίες τη χώρα, θυµήθηκαν
τώρα ότι υπάρχει Θράκη, λες και τις δεκαετίες που κυβερνούσαν
η Θράκη ήταν σε κάποια άλλη περιοχή του πλανήτη και µε την
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ανακαλύψαµε ότι είναι στην ελληνική επι-
κράτεια. 
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Η κοινωνία, λοιπόν, της Θράκης ενωµένη, δεν θα επιτρέψει σε
κανέναν να παίξει παιχνίδια εις βάρος της όµορφης περιφέρειάς
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, ο
συνάδελφος κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας, έχει τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα αυτές τις ηµέρες, που
συζητούµε για τον προϋπολογισµό, πολλούς από εµάς να ανα-
φέρουν ότι εδώ µέσα δεν γίνεται συζήτηση καφενείου. Δυστυ-
χώς, σε πολλές περιπτώσεις είναι λίγο χειρότερο αυτό που
εξελίσσεται εδώ απ’ ό,τι οι συζητήσεις καφενείου, όπως λέτε και
εσείς. 

Βλέπω εκατέρωθεν κατηγορίες για το τι έχει κάνει η µία
πλευρά, τι έχει κάνει η άλλη. Οι άνθρωποι που συχνάζουν στα
καφενεία ξέρουν ότι οι προηγούµενες κυβερνήσεις κατέστρεψαν
την ελληνική οικονοµία, άρπαξαν το µέλλον από τους νέους της
πατρίδας µας και έρχεται η τωρινή Κυβέρνηση και δίνει τελει-
ωτικά χτυπήµατα. Σφυροκοπά την ελληνική οικονοµία και µαζί µε
αυτή σφυροκοπά και την ελληνική κοινωνία. Έχουµε πλέον προ-
βλήµατα και κοινωνικής συνοχής. 

Το χειρότερο απ’ όλα, όµως, είναι ότι ο κόσµος καταλαβαίνει
ότι δεν διεκδικείτε τη σωτηρία της πατρίδας µας αλλά απλώς την
κυβέρνησή της. Γιατί; Γιατί να υπάρχει αυτή η εικόνα για εµάς
τους πολιτικούς -γιατί κοντά στα ξερά καίγονται και τα χλωρά-
και γιατί να µην εµπνεύσουµε στον κόσµο την ελπίδα;

Ξέρουµε ότι εάν εσείς κάνετε µια γύρα στα καφενεία, στις πλα-
τείες, γυρίσετε µέσα στον κόσµο, θα καταλάβετε ποιες είναι οι
βασικές τους ανάγκες. Γιατί αυτή τη στιγµή, ακούγοντάς σας,
νοµίζω ότι ζούµε σε ένα παράλληλο σύµπαν εδώ µέσα, πως εί-
µαστε σε µια άλλη πραγµατικότητα. Και θα σας εξηγήσω γιατί.

Ακούω να µιλούν για ανεργία και η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ φταίνε
που παρέδωσαν αυτά τα νούµερα ανεργίας στον ΣΥΡΙΖΑ και έρ-
χεται ο ΣΥΡΙΖΑ και µας λέει ότι καταπολεµά την ανεργία. Κατα-
πολεµά την ανεργία µε δίωρες και τετράωρες θέσεις εργασίας.
Είναι αυτό ουσιαστική λύση στο πρόβληµά µας; Δεν είναι και το
ξέρετε πολύ καλά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Δεν καταπολεµάµε την ανεργία, όταν η ανεργία στους νέους
έχει ξεπεράσει το 60%. Κάθονται παροπλισµένοι οι νέοι µας, που
αυτοί θα έπρεπε να είναι η κινητήριος δύναµη, στην οποία θα
στηριχθεί η οικονοµία µας για να ανακάµψει. Και όλο αυτό ενι-
σχύεται µε το brain drain. Έχει φύγει ο «αφρός» της επιστηµονι-
κής µας δύναµης στο εξωτερικό. Βγαίνουν έξω και διαπρέπουν.
Αυτούς τους ανθρώπους χρειαζόµαστε, αυτά τα µυαλά χρειαζό-
µαστε, για να µπορέσουµε να ανακάµψουµε σαν Ελλάδα. 

Δεν µπορώ πραγµατικά να καταλάβω πώς ανεβαίνετε στο
Βήµα και λέτε «καταπολεµάµε την ανεργία». Αυτό δεν µπορώ να
το καταλάβω.

Μιλάτε για υπερφορολόγηση. Τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και
το ΠΑΣΟΚ κατηγορούν τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ τους κα-
τηγορεί για την προηγούµενη πολιτική. 

Ναι, και οι δυο υπερφορολογείτε. Αυτό φαίνεται από τα νού-
µερα, τα οποία έχουν αναφέρει πάρα πολλοί Βουλευτές αυτές
τις ηµέρες και Υπουργοί. Βλέπουµε ότι η φορολογική σας πολι-
τική οδηγεί στην έξοδο µεγάλου αριθµού επιχειρήσεων στη
Βουλγαρία. Αυτή τη στιγµή υπάρχουν δεκαεπτά χιλιάδες ελληνι-
κές επιχειρήσεις στη Βουλγαρία και πενήντα χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας από ελληνικές επιχειρήσεις. Κάναµε µάγκες όχι µόνο
τους Βούλγαρους αλλά και τους Ρουµάνους! 

Εάν αυτές οι επιχειρήσεις είχαν τις εργασίες τους εντός Ελ-
λάδας, άνεργοι δεν θα υπήρχαν ούτε στην Έδεσσα ούτε στη
Δράµα ούτε στις Σέρρες ούτε στο Κιλκίς. Μιλάµε για πενήντα χι-
λιάδες εργαζόµενους. Κάναµε δώρο αυτές τις θέσεις εργασίας
στους γείτονες. Τόσο καλοί γείτονες είµαστε! 

Άκουσα τον Υπουργό κ. Παπαδηµητρίου εδώ στο Βήµα και διά-
βασα και αυτά που είπε, που µας λέει ότι η υπερφορολόγηση δεν
είναι το πρώτο κριτήριο που διώχνει, που αποµακρύνει τις επι-
χειρήσεις. Και το αιτιολόγησε µε το ότι και άλλες χώρες έχουν
υψηλή φορολογία. 

Και άλλες χώρες έχουν την προκαταβολή; Και άλλες χώρες
έχουν τις ασφαλιστικές εισφορές; Και άλλες χώρες έχουν τις ει-
δικές εισφορές; Έχουν αυτούς τους µισθούς αυτές οι χώρες;  

Όταν το Διεθνές Οικονοµικό Φόρουµ –το έχω ξαναναφέρει σε
οµιλία µου- µας λέει ότι οι κύριοι παράγοντες που καθορίζουν
την ανταγωνιστικότητα µιας χώρας είναι, πρώτα απ’ όλα, η πολι-
τική σταθερότητα, η φορολογική πολιτική, η κεντρική διοίκηση,
η δυνατότητα των τραπεζών να ενισχύουν τις επιχειρήσεις και
τους πολίτες και η κυβερνητική σταθερότητα, έρχεστε και µας
λέτε εσείς ότι δεν παίζει τόσο µεγάλο ρόλο η υπερφορολόγηση;
Πώς; 

Έρχεστε τώρα και φορολογείτε και το κρασί και το πετρέλαιο
και βλέπουµε ότι τα έσοδά σας είναι λιγότερα απ’ ό,τι πριν. Βλέ-
πετε ότι η υπερφορολόγηση δεν αποδίδει τα αναµενόµενα απο-
τελέσµατα. Σας πιέζουν οι δανειστές. Εκεί, όµως, δείξτε το
ανάστηµά σας, ορθώστε το. 

Δεν γίνεται στην Ελλάδα του 2016, που οι τουρίστες ήταν πε-
ρισσότεροι, να έχουµε λιγότερα έσοδα. Δεν καταλαβαίνετε ότι
οι επιχειρηµατίες προσπάθησαν να φοροδιαφύγουν, γιατί απλά
δεν έβγαιναν αλλιώς; Όταν δεν έπεφτε καρφίτσα σε πολλές πα-
ραλίες της Ελλάδας, σε πολλά µαγαζιά, εσείς µου λέτε ότι
έχουµε λιγότερα έσοδα; Σκεφτείτε το λίγο. 

Έρχεστε και µιλάτε εδώ µέσα για επενδύσεις και λέτε ότι του
χρόνου, σύµφωνα µε τον νέο προϋπολογισµό, οι επιχειρήσεις
στην Ελλάδα θα εξαγάγουν περισσότερα. Ούτε νέες επενδύσεις
θα έρθουν ούτε οι υπάρχουσες, δυστυχώς, προβλέπουµε ότι θα
έχουν αύξηση των εξαγωγών. Πείτε µου, πώς θα γίνει αυτό; Εξη-
γήστε µου. Κανένας δεν µπορεί να το εξηγήσει, απλώς το ανα-
φέρουµε, για να το πούµε. 

Έχετε δείξει πολλές φορές ότι είστε αφερέγγυοι απέναντι σε
µεγάλες επενδύσεις. Υπάρχουν ακυρώσεις συµφωνιών, υπάρ-
χουν καθυστερήσεις. Πολλοί έχουν πάρει τα µπογαλάκια τους
και έχουν φύγει. Πώς στηρίζετε το επιχείρηµα ότι θα αυξηθούν
οι επενδύσεις στην Ελλάδα και οι εξαγωγές; Το έχετε τάξει.
Έχετε πει ακόµη ότι και οι πρόσφυγες θα βοηθήσουν στην αύ-
ξηση της επενδυτικότητας στην Ελλάδα, αλλά δεν βλέπουµε τί-
ποτα. 

Θα µας πει κάποιος πότε επιτέλους θα αρθούν τα capital con-
trols; Πώς θα έρθει ένας επιχειρηµατίας; Πες ότι δεν τους επη-
ρεάζει η υπερφορολόγηση και ήρθε εδώ επειδή έχουµε καλό
καιρό. Θα έρθει να επενδύσει, ενώ έχουµε capital controls; 

Τα σκέφτεστε πριν τα πείτε κάποια πράγµατα; Γιατί εγώ δεν
µπορώ να τα καταλάβω. Πρέπει εσείς να µου τα εξηγήσετε πιο
απλά, για να τα καταλάβω και εγώ και ο κόσµος που µας ακούει. 

Έρχεστε τώρα να δώσετε µια κλωτσιά και στις υφιστάµενες
παραγωγικές δοµές της χώρας, όπως είναι ο πρωτογενής το-
µέας. Κάντε µια συζήτηση µε αγρότες και θα δείτε ότι δεν µπο-
ρούν να αντεπεξέλθουν στους νέους φόρους, στις νέες
εισφορές, στην κατάργηση του αγροτικού πετρελαίου. 

Το ίδιο κάνετε και µε τον τουρισµό. Βγήκε χθες στο διάγγελµα
ο Πρωθυπουργός της χώρας ο κ. Τσίπρας και είπε ότι δεν θα
ισχύει ο αυξηµένος ΦΠΑ σε κάποια νησιά. Νοµίζετε ότι έτσι ενι-
σχύετε τον τουρισµό; Δίνετε λύση; Δεν δίνετε λύση, σας απαν-
τάω εγώ. Φοβάστε τις µεταρρυθµίσεις, αυτές τις µεταρρυθµίσεις
που παράγουν πλούτο. Δεν κόβετε τις δαπάνες από εκεί που
πρέπει. Συνεχίζετε µε τους διορισµούς µετακλητών και µε τη δη-
µιουργία διευθύνσεων, οργανισµών και ας αλληλοκαλύπτουν αρ-
µοδιότητες ο ένας µε τον άλλον. 

Η ίδια σας η Υπουργός µίλησε για δηµόσιους υπαλλήλους που
δεν ξέρουµε πού βρίσκονται. Υπάρχουν φορείς που δεν έχουν
κανένα απολύτως αντικείµενο εργασίας και αυτοί εξακολουθούν
να υπάρχουν. Μην τους διώξετε τους δηµοσίους υπαλλήλους,
βάλτε τους εκεί που υπάρχουν ελλείψεις. Πόσους χρειάζεστε δη-
λαδή; Άντε και οι προηγούµενοι ήταν άχρηστοι, δέχοµαι αυτό
που λέτε, αλλά είστε κοντά δύο χρόνια και δεν µπορούµε να
δούµε πού είναι οι εργαζόµενοί µας; Νοµίζετε ότι σε µια ιδιωτική
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επιχείρηση θα χρειαζόταν πάνω από µία εβδοµάδα για να γίνει
αυτό; Για να µην υπάρχει ούτε η µοµφή απέναντι στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους ότι είναι αργόσχολοι και χασοµέρηδες και ότι
είναι αυτοί οι υπεύθυνοι για το τι συµβαίνει στη χώρα. Δεν είναι
αυτοί οι υπεύθυνοι, η πολιτική, που ασκήθηκε µέχρι τώρα, είναι
υπεύθυνη για το σηµείο που έχουµε φτάσει.

Πρέπει να εκµεταλλευτούµε όλα µας τα εφόδια, το περιβάλλον
µας, τη γεωθερµία µας, τα προϊόντα µας και όχι να τα απαξιώ-
νουµε εµείς οι ίδιοι. Πρέπει επιτέλους -δεν θέλω να επαναλαµ-
βάνοµαι, αλλά δεν το καταλαβαίνετε αλλιώς εσείς- να έχουµε µια
κυβέρνηση εθνικής συνεννόησης. Ακούω ότι το ίδιο ζητάει πλέον
και το ΠΑΣΟΚ, που όταν ήρθε στη Βουλή η ώρα να ψηφίσει την
απλή αναλογική, την καταψήφισε και δεν καταλαβαίνω πραγµα-
τικά τον λόγο να κάνει ένα τέτοιο δώρο στον επόµενο Πρωθυ-
πουργό, όποιος και αν είναι αυτός. 

Και έρχεστε τώρα και ζητάτε εθνική συνεννόηση; Δηλαδή, πριν
τρεις µήνες, που ήρθε ο νόµος για την απλή αναλογική, ήσασταν
κατά και τώρα µιλάτε για εθνική συνεννόηση; Ευτυχώς, ήρθατε
στον σωστό δρόµο! Και αυτό ζητάµε και εµείς, έχοντας µια στα-
θερή κυβέρνηση, µια δυνατή κυβέρνηση, γιατί δεν γίνεται να
βγαίνει ο Πρωθυπουργός να διαπραγµατευτεί και ο Αρχηγός της
Μείζονος Αντιπολίτευσης να οδύρεται και να φωνάζει «θέλω
εκλογές, θέλω εκλογές». Αυτή είναι η λύση; Δεν είναι λύση οι
εκλογές. Ρωτήστε λίγο τους συνανθρώπους µας. Κανένας δεν
θέλει εκλογές, γιατί δεν θα υπάρξει λύση, θα υπάρξει επιπλέον
καθυστέρηση και θα έρθετε εσείς, σαν Νέα Δηµοκρατία, γιατί τα
πράγµατα δεν θα πηγαίνουν αλλού, να υπογράψετε το τέταρτο
µνηµόνιο. Αυτό θέλετε να κάνετε; Δεν νοµίζω. 

Ας βάλουµε όλοι στην άκρη το κοµµατικό συµφέρον και ας
ενωθούµε, επιτέλους, για να ταρακουνήσουµε λίγο και την Ευ-
ρώπη. Με αυτά που γίνονται στην Ευρώπη, όπως και στην Ελ-
λάδα, µε το δηµοψήφισµα στην Ιταλία, στην Μεγάλη Βρετανία,
φαίνεται ότι ο λαός της Ευρώπης έχει απαυδήσει πλέον µε την
πολιτική, που ασκείται. 

Ο σχεδιασµός που ακολουθείται αυτή τη στιγµή είναι λάθος.
Δεν λέω σε καµµία περίπτωση ότι πρέπει να βγούµε από την Ευ-
ρώπη. Είµαστε ένα κόµµα φιλοευρωπαϊκό. Είδαµε πολλά καλά
από την Ευρώπη και αυτή τη στιγµή η Ευρώπη είναι σε µια κρίση.
Εµείς πρέπει να τους ταρακουνήσουµε, να βρούµε συµµάχους
σε αυτό και να πάµε να ορθώσουµε το ανάστηµά µας µε µια δυ-
νατή κυβέρνηση, να ξέρουν κι αυτοί ότι µιλούν µε σοβαρούς αν-
θρώπους όχι µε µια κυβέρνηση που άλλα λέει ο Υπουργός, άλλα
λέει ο Πρωθυπουργός και άλλα λένε οι Βουλευτές, για να έχουµε
αποτέλεσµα. 

Έρχεται ο Πρωθυπουργός εχθές και βγάζει ένα διάγγελµα. Η
κριτική µου για το διάγγελµα αυτό θα είναι να ανατρέξω στις δη-
λώσεις που είχε κάνει ο τωρινός Πρωθυπουργός και µε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό θα κλεί-
σετε, κύριε συνάδελφε, έτσι; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Θα χρειαστώ ελάχιστο
χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε την ανοχή…
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Πολύ ωραία!
…αυτά που είχε πει το 2014 για τον κ. Σαµαρά, ο οποίος είχε

δώσει ένα επίδοµα 500 ευρώ, ότι αυτά είναι ψίχουλα. «Είναι ψί-
χουλα» -είχε πει- «τους πήρατε το ψωµί από τα τραπέζια και τώρα
τους εκµεταλλεύεστε». «Θίγετε την αξιοπρέπειά τους», αυτό είχε
πει ο Πρωθυπουργός µας. Δεν λέµε ότι δεν πρέπει να δοθούν τα
λεφτά αυτά, αλλά ελπίζουµε να µην είναι ένα προεκλογικό τρικ
και να είναι µόνο η αρχή, γιατί αυτό δεν λύνει το πρόβληµα σε
καµµία περίπτωση. 

Και για να κλείσω, ο ελληνικός λαός προ πολλού έχει χάσει την
εµπιστοσύνη του στο πολιτικό σύστηµα. Βάζει χρόνια τώρα
πλάτη για να ανακάµψει η ελληνική οικονοµία. Όµως πολύ φο-
βάµαι ότι εάν συνεχίσετε έτσι, ο ελληνικός λαός θα χάσει και την
ελπίδα του και τότε χαθήκαµε όλοι µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε θέλω να σας ενηµερώσω για κάτι,
όντας πεπεισµένος ότι εκπροσωπώ τη συντριπτική πλειοψηφία

των συναδέλφων από όλες σχεδόν τις πτέρυγες της Βουλής. 
Εχθές διέλαθε κατ’ αρχάς της δικής µου προσοχής, αλλά και

των συναδέλφων, που ήταν µέσα στην Αίθουσα, µια απίστευτης
αγριότητας προσωπική επίθεση του κ. Κασιδιάρη προς τον
Υπουργό κ. Τσακαλώτο, ο οποίος ήταν και στα Έδρανα. Νοµίζω
ότι οµοφώνως καταδικάζουµε τέτοιες συµπεριφορές χωρίς κα-
νένα απολύτως άλλοθι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Απολύτως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επίσης, ζητώ την

οµόφωνη απόφασή σας, προκειµένου µονοµερώς να ζητήσω να
διαγραφεί η επαίσχυντη φράση από τα Πρακτικά. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Μόνο; Να του επιβάλετε άλλη
ποινή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όταν έχει περάσει,
κυρία συνάδελφε, αναδροµική ποινή το Προεδρείο δεν βάζει.
Είναι άλλη η διαδικασία. Κατάλαβα τι λέτε, αλλά σας λέω αυτό,
για να είµαστε συνεννοηµένοι. Έτσι; Κλείνουµε το συγκεκριµένο
θέµα εδώ και παρακαλώ τις κυρίες των Πρακτικών να το διορθώ-
σουν και να µου το φέρουν σήµερα ή αύριο να το µονογράψω.

Προχωρούµε τώρα ως εξής: Θα µιλήσει η κ. Σταµπουλή, µετά
ο κ. Παναγιωτόπουλος, µετά ο κ. Μπόλαρης, αν έχει έλθει στην
Αίθουσα –συµβαίνει καµµιά φορά να αργεί κάποιος συνάδελφος-
και όσον αφορά τον κ. Καραγκούνη, έχει γίνει αµοιβαία µετάθεση
µε τον κ. Παναγιωτόπουλο. Εφόσον δεν έλθει ο κ. Μπόλαρης, θα
µιλήσει ο κ. Σταµάτης, που υποµονετικά αναµένει µέσα στην Αί-
θουσα, µετά ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός και θα συνεχίσουµε
µε τρεις-τέσσερις Βουλευτές και µε την Υπουργό Εργασίας κ.
Φωτίου, που την αναµένουµε να έλθει, για να της δώσουµε τον
λόγο.

Κυρία Σταµπουλή, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριε Υπουργέ, συνάδελφισσες και συνάδελφοι, η

συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2017 δεν µπορεί παρά να
διεξάγεται υπό το φως των χθεσινών εξαγγελιών του Πρωθυ-
πουργού και υπό το φως της απόφασης του Eurogroup των προ-
ηγούµενων ηµερών.

Είτε θέλει να το παραδεχθεί η Αντιπολίτευση είτε όχι, το χρέος
θα ελαφρύνει κατά 21,8% ή κατά 45 δισεκατοµµύρια χωρίς PSI,
χωρίς εγκληµατικό κούρεµα των αποθεµατικών των ταµείων των
εκπαιδευτικών και νοσηλευτικών ιδρυµάτων ούτε, βέβαια, των
αποταµιεύσεων των µικροοµολογιούχων. 

Αν σας φαίνεται δυσβάσταχτο το πλεόνασµα 3,5%, που όντως
προϋποθέτει δυσπρόσιτους ρυθµούς ανάπτυξης, γι’ αυτό και
υπάρχει αντιπρόταση για 2,5% συν 1%, όπου το 1% επιστρέφεται
στους µικροµεσαίους από τους φόρους και τις εισφορές, των
οποίων θα έπρεπε να αποσπαστεί, αντιπρόταση µε την οποία
ακόµα δεν µας είπατε αν συµφωνείτε ή όχι. Θα πρέπει να µας
εξηγήσετε πώς γίνεται το µείον 0,25% του 2015, το 0,5% του
2016, το 1,75% του 2017 και το 3,5% του 2018 να είναι πιο δυ-
σβάσταχτο από το 3% του 2015, το 4,5% του 2016, το 4,5% του
2017 και το 4,5% του 2018, που εσείς είχατε συµφωνήσει, µε
προβλεπόµενη ανάπτυξη 2,9%, όπως ψέλλισε χθες ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, χωρίς να τολµή-
σει να πει πόση ήταν, στ’ αλήθεια, η αρνητική ανάπτυξη που
πέτυχε η συγκυβέρνησή τους µε το ΠΑΣΟΚ, λες και µπορεί να
ξεχαστεί το σπιράλ της ύφεσης, στο οποίο βύθισαν την οικονοµία
επί τέσσερα χρόνια.

Μπορεί η αριστεία και τα πολλά πτυχία µαζεµένα σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα να σε κάνουν να µπερδεύεις λίγο τους φιλο-
σόφους της Γαλλικής Επανάστασης, αλλά δεν µπορεί να σε εµ-
ποδίζουν να συγκρίνεις µεγέθη της απλής αριθµητικής.

Όσο για την πιθανότητα παράτασης της δέσµευσης για πλεό-
νασµα µετά το 2018, που κάνει τους οµιλητές της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να µας επισηµαίνουν ότι ο πολιτικός µας χρόνος
τελειώνει το 2019, η είδηση δεν είναι ότι δεν µας αναγνωρίζουν
το δικαίωµα µιας µεσοπρόθεσµης δέσµευσης αυτοί που υποθή-
κευσαν το µέλλον της χώρας για δεκαετίες, αλλά ότι µας ανα-
γνωρίζουν πολιτικό χρόνο ως το 2019, όσο λέει το Σύνταγµα
δηλαδή, αυτοί που τον Γενάρη του 2015 περίµεναν η αριστερή
παρένθεση να κλείσει στο τέλος Φλεβάρη και τον Σεπτέµβρη
ευελπιστούσαν να µη βγάλουµε τη χρονιά.
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Δεν κλείνει, λοιπόν, η αριστερή παρένθεση και δεν είναι προ-
εκλογική η εξαγγελία, η απόφαση του Πρωθυπουργού για πα-
ροχή 617.000.000 ευρώ σε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες
συνταξιούχους µε σύνταξη κάτω των 830 ευρώ, ποσό πολλαπλά-
σιο των περικοπών του ΕΚΑΣ και, µάλιστα, µε αντίστροφη κατα-
νοµή, ώστε να πάρουν περισσότερα αυτοί και αυτές που έχουν
µεγαλύτερη ανάγκη. Είναι πραγµατοποίηση των δεσµεύσεών
µας για υποστήριξη αυτών που χτυπήθηκαν πιο άγρια από την
κρίση.

Προεκλογική εξαγγελία έσπευσαν να καταγγείλουν χθες ότι
είναι οι κάθε λογής «Μαυρογιαλούροι», προβάλλοντας σε µας
τον δικό τους τρόπο σκέψης, και σήµερα µας είπαν ότι είναι
ψέµα.

Πείτε το σε αυτούς τους ανθρώπους που θα πάρουν τα χρή-
µατα, θα πληρώσουν κάποιον λογαριασµό που εκκρεµεί και θα
περάσουν λίγο καλύτερα τα Χριστούγεννα και στα µαγαζιά της
γειτονιάς, όπου θα πάνε να ξοδέψουν τα λεφτά που θα τους µεί-
νουν, γιατί αυτοί, ξέρετε, δεν θα τα βάλουν σε offshore, ούτε θα
αγοράσουν σύνθετα τραπεζικά προϊόντα.

Σας ενοχλεί η πραγµατοποίηση των δεσµεύσεών µας για το τα-
ξικό πρόσηµο που θα έχει η δική µας πολιτική κατανοµής διαθέσι-
µων ποσών, τα οποία, ας το τονίσουµε, είναι διαθέσιµα χάρη στην
απόδοση των µη παραµετρικών µέτρων, αυτών που εσείς λέτε ότι
δεν παίρνουµε και οι θεσµοί δεν πολυπιστεύουν ότι µπορούµε να
πάρουµε, γι’ αυτό και δεν τα συνυπολογίζουν στα συµφωνηµένα
πλεονάσµατα, µέτρων που περιορίζουν τη φοροδιαφυγή, την απώ-
λεια ενδοκοινοτικού ΦΠΑ και το λαθρεµπόριο, µέτρων όπως αυτά
που, επιτέλους, εφαρµόζονται στον Προµαχώνα Σερρών, σύµ-
φωνα µε τις επί δεκαετίες υποδείξεις των τελωνειακών. Εκεί, επι-
τέλους, τοποθετήθηκε από την Κυβέρνησή µας η γεφυροπλά-
στιγγα, την οποία σας δώρισε η Ελληνική Συνοµοσπονδία Εµπο-
ρίου και Επιχειρηµατικότητας στα µέσα του ’14, διότι οι κυβερνή-
σεις σας αρνιόντουσαν να την αγοράσουν και όταν τους τη
δώρισαν, ολιγώρησαν να την εγκαταστήσουν, ενώ έβγαλε τα
λεφτά της µέσα στο πρώτο δεκαήµερο λειτουργίας της, όπως
ήταν αναµενόµενο.

Και έχει και πρόσηµο φύλου η απόφαση αυτή του Πρωθυπουρ-
γού, διότι, ως γνωστόν, η φτώχεια είναι γένους θηλυκού, ειδικά
πάνω από τα εξήντα πέντε: 15,2% για τις γυναίκες και 11,9% για
τους άντρες.

Γένους θηλυκού είναι και η ανεργία, γι’ αυτό αντιλαµβανόµα-
στε πόση αξία έχουν τα voucher που επιτρέπουν στις άνεργες
µητέρες να αφήνουν τα παιδιά τους σε παιδικούς και βρεφονη-
πιακούς σταθµούς, ώστε να µπορέσουν να ψάξουν για δουλειά.

Γένους θηλυκού είναι και τα θύµατα της έµφυλης βίας, ενδοοι-
κογενειακής βίας, βιασµού, trafficking για σεξουαλική αλλά και ερ-
γασιακή εκµετάλλευση, σεξουαλικής παρενόχλησης στην
εργασία, των οποίων η υποστήριξη συνεχίζεται µέσα από τα συµ-
βουλευτικά κέντρα και τα κέντρα φιλοξενίας, αφού εξασφαλίστηκε
η χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ για άλλα δύο χρόνια. Είναι µικρο-
ψυχία να µην αναγνωρίζετε στον κ. Χαρίτση ότι επί των ηµερών
του το ΕΣΠΑ απορροφάται µέχρι λεπτού. Επίσης, υπάρχει πρό-
βλεψη, για τα κέντρα αυτά, να δέχονται και γυναίκες πρόσφυγες
θύµατα βίας.

Με την υπογραφή τον Σεπτέµβριο της κοινής υπουργικής από-
φασης των Υπουργών Εξωτερικών και Εργασίας για τη σύσταση
και λειτουργία Εθνικού Συστήµατος Αναγνώρισης και Παραποµ-
πής Θυµάτων Εµπορίας Ανθρώπων εξασφαλίζεται, πέραν των
άλλων, η προστασία του Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης για τα πρόσωπα αυτά, στην συντριπτική τους πλειοψηφία
γυναίκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λίγα δευτερόλεπτα, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Γένους θηλυκού είναι και η πιο σκο-

τεινή περιοχή της σκοτεινής πλευράς του φεγγαριού, εκεί που
κατοικούν όσοι η δικαιοσύνη θεώρησε ότι κάποια πράξη τους την
πρόσβαλε και που αυτή η Κυβέρνηση δεν παύει να προσπαθεί
να βελτιώσει τη ζωή τους, όχι µόνο µε τα µέτρα αποσυµφόρησης
και τη νοµοθεσία για τις µητέρες πολύ µικρών παιδιών, που επι-

τέλους πρέπει να τύχει ευρύτερης εφαρµογής, αλλά και µε τα 3
εκατοµµύρια ευρώ, κατά τα οποία είναι αυξηµένος ο προϋπολο-
γισµός του Υπουργείου Δικαιοσύνης για τη βελτίωση των συνθη-
κών ζωής το 2016, αρχίζοντας από τα στοιχειώδη, όπως η
θέρµανση και το ζεστό νερό.

Την ώρα που οι µικροπολιτικές σκοπιµότητες κάποιων προσπα-
θούν να στερήσουν από τις κρατούµενες του Κορυδαλλού ακόµα
και τον χώρο προαυλισµού τους, ενώ ο ηθικός αυτουργός της
ηθικής, τουλάχιστον, εξόντωσης των πλήρως αθωωµένων ορο-
θετικών γυναικών –αυτή η δίωξη κι αν ήταν διάκριση λόγω
φύλου- γυρνά ανάµεσά µας και µας κουνά το δάχτυλο, το Υπουρ-
γείο αναδιοργανώνει την εκπαίδευση των κρατουµένων, κάνει
την προεργασία για την ίδρυση γυναικείων αγροτικών φυλακών
και προετοιµάζει το προεδρικό διάταγµα που θα εντάσσει το ψυ-
χιατρείο των φυλακών στο ΕΣΥ, δηµιουργώντας για πρώτη φορά
και τµήµα γυναικών και νέων.

Το ΕΣΥ, λοιπόν, επωµίζεται τις δαπάνες του ιατρικού και νο-
σηλευτικού προσωπικού δίκαια, διότι προσωπικό του Υπουργείου
Υγείας θα είναι πια, όπως και όλοι οι επαγγελµατίες υγείας που
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους, στα καταστήµατα κράτησης.

Και µιας και µιλάµε για το ΕΣΥ, στο οποίο δεν είχα σκοπό να
αναφερθώ εκτενέστερα, όµως χθες προκλήθηκα, χρειάζεται
πολύ θράσος για να αµφισβητηθούν οι προσλήψεις που άρχισαν
από το 2015, συνεχίστηκαν το 2016, χάρη στη γενναία αύξηση
του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας, και θα συνεχι-
στούν και το 2017.

Να µιλήσω για τους διακόσιους και πλέον γιατρούς που οι τότε
κυβερνώντες άφησαν µετέωρους από τις κρίσεις του 2010, 2011
και τώρα έχουν προσληφθεί όλοι όσοι δεν έχουν ρυθµίσει αλλιώς
την επαγγελµατική τους ζωή µέσα στην πενταετία που πέρασε; 

Ή για τους τετρακόσιους επικουρικούς το 2015 συν εξακόσι-
ους το 2016, για τους οποίους ακούστηκε η απαράδεκτη ατάκα
«αφήστε τους αυτούς», λες και είναι λιγότερο γιατροί ή λες και
δεν περιλαµβάνεται στον προϋπολογισµό η µισθοδοσία τους.
Δεν θα συνεχίσω µε αριθµούς προσλήψεων, θα το κάνει πολύ κα-
λύτερα ο παρών Υπουργός, φαντάζοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως πρέ-
πει να κλείσετε.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Κλείνω. Θα πω, όµως, ότι παρά
τους αντίθετους ψευδείς ισχυρισµούς της Αντιπολίτευσης, το πα-
ρακρατούµενο 6% από τις συντάξεις αποδίδεται ολόκληρο στον
ΕΟΠΥΥ, ο οποίος -για να ξαναγυρίσουµε στις γυναίκες- εντάσσει
τώρα πια στις χορηγούµενες εξετάσεις την ψηφιακή µαστογρα-
φία. Μένει να εντάξει και το αντισυλληπτικό χάπι. Κύριε Υπουργέ,
νοµίζω ότι δεν θα µας ρίξει έξω τον προϋπολογισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός, που έχουµε
µπροστά µας, υλοποιεί στο µέτρο του δυνατού δεσµεύσεις µας
απέναντι σε εκείνους που έπληξε περισσότερο η κρίση και γι’
αυτό υπερψηφίζεται από όλους και όλες εµάς που βάζουµε την
υποστήριξη αυτών των στρωµάτων σε πρώτη προτεραιότητα. Οι
υπόλοιπες και οι υπόλοιποι ας αναλάβουν τις ευθύνες τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Κωνσταντίνος
Καραγκούνης έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κρίνει κανείς τον προϋπολο-
γισµό του 2017 µε βάση τα κριτήρια που συνήθως κρίνουµε έναν
προϋπολογισµό, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πρόκειται για ένα
εξοργιστικό κείµενο, διότι αν ο απλός Έλληνας πολίτης αντιλη-
φθεί στο σύνολό του τι πρόκειται να υποστεί και αν δει πίσω από
τα νούµερα και τους αριθµούς, έχω την αίσθηση, χωρίς καµµία
παρεξήγηση, ότι ο Πρωθυπουργός θα έπρεπε να είχε µείνει µό-
νιµα στην Κούβα!

Το πιο εξοργιστικό είναι ότι εµπαίζετε τους συνταξιούχους.
Ενώ τους έχετε κάνει µια ανελέητη επίθεση στα εισοδήµατα, κοµ-
πάζετε ότι τους δίνετε δέκατη τρίτη σύνταξη, πράγµα το οποίο
δεν ισχύει, -διότι, όπως ξέρετε, είναι µόνο για έναν χρόνο- και,
βεβαίως, τους τα παίρνετε πολύπλευρα από την άλλη τσέπη. 

Θα δώσω ένα απλό παράδειγµα, για να καταλάβει ο κόσµος.
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Ένας συνταξιούχος µε κύρια σύνταξη 580 ευρώ και επικουρική
84 ευρώ έχασε περίπου 417,6 ευρώ ετησίως µόνο για την παρα-
κράτηση υπέρ της εισφοράς υγείας στην κύρια σύνταξη και 60
ευρώ στην επικουρική. Δηλαδή, µέχρι τώρα έχουµε 417,6 ευρώ.
Αυτός ο συνταξιούχος θα πάρει πίσω ως εφάπαξ, δέκατη τρίτη
σύνταξη, όπως την ονοµάζετε, 300 ευρώ. 

Ο συνταξιούχος του ιδίου παραδείγµατος προφανώς παίρνει
και ΕΚΑΣ, το οποίο έχασε πριν από λίγους µήνες και θα στερηθεί,
δηλαδή, συνολικά 360 ευρώ ετησίως. Συνολική απώλεια: 837,6
ευρώ. Και εσείς του επιστρέφετε πίσω το 1/3.

Μιλάµε για τεράστια κοροϊδία, µιλάµε για τη γνωστή θεωρία
του Χότζα. Ξεκάθαρα πράγµατα. Μιλάµε για έναν προϋπολογι-
σµό µονιµοποίησης του κλινικού θανάτου της ελληνικής οικονο-
µίας. Το σύνθηµά σας είναι «φέρτε και άλλα χρήµατα». Και αυτά
περί ανάπτυξης και τα υπόλοιπα που λέτε, έχω την αίσθηση ότι
κινούνται στη σφαίρα της ανεκδοτολογίας.

Θα σας δώσω ένα άλλο παράδειγµα. Κάθε µέρα διαβάζω στις
εφηµερίδες ότι το Υπουργείο Οικονοµικών -είναι εδώ και η κ. Πα-
πανάτσιου να µας τα πει- ετοιµάζεται να ελέγξει ένα εκατοµµύρια
διακόσιους πενήντα χιλιάδες φορολογουµένους ως υπόπτους
φοροδιαφυγής. Δηλαδή, στην ουσία τι λένε; Ότι θα ελέγξουν τον
µισό ενεργό φορολογικά πληθυσµό της χώρας. Δηλαδή, εκτός
από τους υπέρογκους λογαριασµούς, που πληρώνουν σε φό-
ρους, θα κινδυνεύσουν εφεξής οι φορολογούµενοι να γίνουν και
υπόδικοι. Και όλα αυτά σε συνθήκες απόλυτης κρίσης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Καραγκούνη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Έτσι είναι, κύριε συνά-

δελφε. Απολύτως. Δηλαδή, κάνετε το πρωτοφανές, που δεν
κάνει καµµία χώρα στον κόσµο. Κυνηγάτε τους µισούς Έλληνες,
τους µισούς φορολογικά ενεργούς Έλληνες.

Πραγµατικά, δεν έχετε ιδέα για το πώς λειτουργεί η πραγµα-
τική οικονοµία. Νοµίζετε ότι αυτή η χώρα είναι µια χώρα κλειστή,
µια οικονοµία κλειστή, λες και είµαστε στα χρόνια του Στάλιν και
του Χότζα, όπως ανέφερα πριν. Τη στιγµή που εσείς ζητάτε
ασφαλιστικές εισφορές, κύριε Μαντά, και φορολογείτε το 60%
του εισοδήµατος του Έλληνα, οι επιχειρήσεις και οι επαγγελµα-
τίες αναγκάζονται, δυστυχώς, οι µισοί να αλλάξουν φορολογική
έδρα -αν δεν το γνωρίζετε, κοιτάξτε την πρακτική- και οι υπόλοι-
ποι µισοί να φύγουν στο εξωτερικό.

Ξέρετε γιατί; Είναι πολύ απλά τα πράγµατα. Κανείς στην πραγ-
µατική οικονοµία δεν θέλει να δίνει το 60% του εισοδήµατός του,
κανείς, σε καµµία χώρα, όχι µόνο στην Ελλάδα, πουθενά. Και,
προφανώς, η νέα και συµπαθέστατη Υπουργός Εργασίας ίσως
στα τριάντα της να µην είχε την ευκαιρία ακόµα να µάθει πώς
λειτουργεί ο κανόνας της οικονοµίας, η πραγµατική οικονοµία.
Τόσο η ίδια όσο και ο Υπουργός Οικονοµικών ξέρετε τι θα γίνει;
Του χρόνου θα δουν τα έσοδα του ασφαλιστικού συστήµατος και
δεν θα έχουν κάνει απλώς βουτιά, αλλά θα είναι σε ελεύθερη
πτώση. Έχω την αίσθηση ότι τότε δεν θα ζητάτε 3,5% πλεονά-
σµατος, αλλά θα ζητάτε 10% και 13,5%. Διαφορετικά θα κλείσει
το ασφαλιστικό σύστηµα, δεν θα υπάρχουν πόροι να κρατηθεί
το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Μέσα σε όλα αυτά εσείς τι κάνετε; Τρέχετε στην Κούβα να το
παίξετε και επαναστάτες. Παροµοιάζετε µάλιστα τον ένοπλο
αγώνα που εγκαθίδρυσε το διδακτορικό καθεστώς του Κάστρο
στη χώρα του και το συγκρίνετε µε τον εθνικοαπελευθερωτικό
αγώνα του 1821, δηλαδή απίστευτα πράγµατα! Και τι συζητή-
σατε µε όλους αυτούς; Πραγµατικά, να µας πει ο Πρωθυπουρ-
γός τι συζήτησε µε όλους αυτούς, τον κ. Μαδούρο, τον κ.
Μοράλες; Γιατί το µόνο που µπορούν να σας πουν µετά βεβαι-
ότητας είναι το πώς να παρατείνετε το καθεστώς κεφαλαιακών
ελέγχων. Τίποτα άλλο. Μάλιστα έχουν πολύ µεγάλη εµπειρία σε
αυτό. Άντε και το πώς θα φορολογήσετε τον υπόλοιπο πληθυ-
σµό. Αυτά τα ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Τι άλλο συζητήσατε εκεί
πέρα; 

Έχω την αίσθηση ότι το παίζατε και επαναστάτες, όταν την ίδια
στιγµή εκτελείτε κατά γράµµα ό,τι σας λέει ο κ. Σόιµπλε. Μέτρα;
Κόφτες; Υπερταµεία; Αυτά που δεν τόλµησε καµµία κυβέρνηση
να παραδώσει, το κάνατε εσείς. Να σας ενηµερώσω µάλιστα ότι
τα διεθνή µέσα λένε για τον Γερµανό Υπουργό Οικονοµικών, ο
οποίος εκφράζεται µε πολύ κολακευτικά λόγια για τον Πρωθυ-

πουργό. Τον παρουσιάζει ως τον καλύτερο µαθητή του. Στάζει
µέλι για αυτόν και την ίδια ώρα πάτε και βγάζετε δεκάρικους για
την Επανάσταση, για την Αριστερά και όλα αυτά. Μιλάµε για τον
απόλυτο παραλογισµό, µιλάµε για τον απόλυτο σουρεαλισµό! 

Ακόµα και ο Μπονιουέλ, που είναι διάσηµος σκηνοθέτης του
σουρεαλισµού, πραγµατικά θα είχε σκίσει τα πτυχία του, αν τα
άκουγε όλα αυτά. Έχω την αίσθηση ότι θα αισθανόντουσαν κα-
τώτεροι των περιστάσεων. 

Με µια κουβέντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν συµπέρα-
σµα και επειδή συνήθως ο λαός λέει ότι το ψάρι βρωµάει από το
κεφάλι, θα έλεγα ότι αυτός ο προϋπολογισµός από µόνος του
είναι τελείως αξιοκατάκριτος. Αλλά εάν αναλογιστεί κανείς την
κωµωδία που διαδραµατίζεται γύρω µας µε αυτήν την Κυβέρ-
νηση, πιθανόν να δει και αυτό το κείµενο ότι υπάρχουν και κάποια
ψήγµατα ελάχιστης σοβαρότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε την ανοχή

και εσείς. Συνεχίστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θέλω να κάνω κάποιες µικρές αναφορές στα ζητήµατα της δι-

καιοσύνης, η οποία πραγµατικά βάλλεται τον τελευταίο καιρό.
Τόσο το πολιτικό σύστηµα, οι λειτουργοί, όσο και οι συλλειτουρ-
γοί της δικαιοσύνης να προσαρµόσουν τις πολιτικές µας και τις
κατευθύνσεις µας, ώστε να εξυπηρετηθούν πολύ συγκεκριµένοι
στόχοι, που αυτή η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχει συνειδητά υπονοµεύσει και ναρκοθετήσει τα τελευταία δύο
χρόνια. 

Πρώτον, η διαφάνεια στη λειτουργία της και του συνταγµατι-
κού της ρόλου και σκοπού, µακριά από παρεµβάσεις και επηρε-
ασµούς. Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο ενισχύεται το κύρος των
δικαστικών αποφάσεων και ο σεβασµός στους θεσµούς της πο-
λιτείας από τους πολίτες, η αποτελεσµατική αντιµετώπιση της
διαφθοράς, η οποία υπονοµεύει το κράτος δικαίου, ενώ δηµιουρ-
γεί εµπόδια και παρασιτικές δοµές στην οικονοµική και επιχειρη-
µατική δραστηριότητα. 

Το ερώτηµα που θέτει και ο απλός πολίτης είναι: Πραγµατικά
τα τελευταία δύο χρόνια τι έχετε για την πάταξη της διαφθοράς;
Πόσες υποθέσεις διαφθοράς που άπτονται του δηµοσίου συµ-
φέροντος προχώρησαν και πόσοι πραγµατικά µε τα στοιχεία που
µπορεί να συλλέξει η Κυβέρνηση πέρασαν τις πύλες του Κορυ-
δαλλού; 

Τι κάνατε για την πάταξη του λαθρεµπορίου και πόσους κατα-
χραστές συλλάβατε; Πόσα σκάνδαλα αποκαλύψατε τα τελευταία
δύο χρόνια; Είναι ένα ερώτηµα που και ο κόσµος το καταλαβαίνει
και βλέπει τι γίνεται στην πράξη. 

Τρίτον, η ταχεία και οριστική επίλυση των διαφορών και η µεί-
ωση της αβεβαιότητας που προκαλούν οι καθυστερήσεις, όπως
για παράδειγµα στην υλοποίηση δηµοσίων και ιδιωτικών επενδύ-
σεων, στην επίλυση εργατικών διαφορών, την επιχειρηµατική
δραστηριότητα και τη λειτουργία του φορολογικού συστήµατος,
µπορεί να γίνει, αρκεί να αξιοποιηθούν οι νέοι τρόποι εξωδικα-
στικού συµβιβασµού που η προηγούµενη κυβέρνηση θεσµοθέ-
τησε και προώθησε και που η σηµερινή Κυβέρνηση, δυστυχώς,
κατεδάφισε και πολέµησε µε µανία.  

Και άκουγα τις προάλλες τον Υπουργό Δικαιοσύνης να ανακα-
λύπτει όψιµα ότι πρέπει να δώσει έµφαση στον εξωδικαστικό
συµβιβασµό, στη διαµεσολάβηση, στη δικαστική µεσολάβηση,
όταν δυο χρόνια στο Υπουργείο Δικαιοσύνης πολέµησαν -και βε-
βαίως νωρίτερα ως ΣΥΡΙΖΑ- λυσσαλέα αυτούς τους θεσµούς ή
την αναµόρφωση των κωδίκων πολιτικής δικονοµίας, ποινικής δι-
κονοµίας του Ποινικού Κώδικα, που είναι έτοιµη δυο χρόνια και
το µόνο που κάνατε είναι να ακυρώσετε τις νοµοπαρασκευαστι-
κές επιτροπές, να υποτιµήσετε αξιολογότατους καθηγητές και
να καταχωνιάσετε τα νοµοθετήµατα στα συρτάρια του Υπουρ-
γείου. 

Ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα είναι η ψηφιοποίηση της δικαιοσύ-
νης, που απλοποιεί διαδικασίες, επιταχύνει την απονοµή δικαιο-
σύνης και δίνει µια τόνωση στις παραγωγικές δυνάµεις.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με αυτό ολοκληρώ-
στε, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτόν τον τοµέα, τα έργα της ηλεκτρονικής δικαιοσύνης

έπρεπε ήδη να έχουν ολοκληρωθεί και να έχουν παραδοθεί από
το 2015. Πήραν παράταση για το 2017 και Κύριος οίδε, τελικά,
πότε αυτά τα έργα θα ολοκληρωθούν!

Θέλω να τελειώσω µε το σωφρονιστικό σύστηµα –και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- διότι πρέπει να εµπεδωθεί το αίσθηµα ασφά-
λειας στους πολίτες. Εγώ θα σας πω τι έχει γίνει τα τελευταία
δύο χρόνια: Με τον νόµο Παρασκευόπουλου, τον ν.4322/2015 –
ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- αποφυλακίστηκαν εννιά
χιλιάδες διακόσιοι σαράντα εννιά κρατούµενοι. Η σωφρονιστική
σας πολιτική συνοψίζεται στο εξής δόγµα: Βγάλτε τους όλους
έξω. Αυτά είναι τα πεπραγµένα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Δυστυχώς, για τον ελληνικό λαό, όσο παρατείνεται –θα το
λέµε πάρα πολλές φορές- ο βίος αυτής της Κυβέρνησης τόσο
και θα παρατείνεται το µαρτύριό του. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Μπόλαρης δεν
έχει έρθει. Δεν τον διαγράφω, όπως κάναµε και µε άλλους συ-
ναδέλφους. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σταµάτης. 
Μετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός και µετά

ο κ. Παναγιωτόπουλος. Ο κ. Κατσαφάδος µάλλον δεν θα έρθει,
γιατί είχε ευτυχές γεγονός. Πριν λίγες ώρες έγινε µπαµπάς. Του
ευχόµαστε καλορίζικο και στον ίδιο και στη γυναίκα του. Στη συ-
νέχεια θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο. 

Κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω σήµερα µε αριθ-

µούς. Έχουν ακουστεί πολλοί αριθµοί. Νοµίζω ότι ο καθένας έχει
βγάλει τα συµπεράσµατά του. Σε τελευταία ανάλυση, η πολιτική
εµπειρία λέει ότι ένας προϋπολογισµός έχει δύο όψεις: Η µία
όψη είναι η ικανοποίηση των αριθµών. Η άλλη όψη είναι η ικανο-
ποίηση της κοινωνίας. Εγώ εκτιµώ ότι ούτε οι αριθµοί θα ικανο-
ποιηθούν, αλλά είµαι βέβαιος ότι ούτε η κοινωνία είναι
ικανοποιηµένη. Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµ-
πολίτευσης, είναι ένα δικό σας θέµα. Καλό κουράγιο, να το ξε-
περάσετε! 

Ο λαός ξέρει τι σηµαίνουν αυτά τα µέτρα. Ο λαός µπορεί να
εκτιµήσει τι συνέπειες έχουν στην καθηµερινότητα, πέρα από
τους αριθµούς, είτε λέγονται από εµάς είτε λέγονται από εσάς. 

Εγώ θα επιχειρήσω να δω λίγο πιο πολιτικά τον προϋπολογι-
σµό. Κατ’ αρχάς, το θεωρώ έωλο. Καλούµαστε να ψηφίσουµε
έναν προϋπολογισµό χωρίς να έχει κλείσει η δεύτερη αξιολό-
γηση. 

Σας θυµίζω ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε πως καταληκτική
ηµεροµηνία για το κλείσιµο της αξιολόγησης είναι η 5η Δεκεµ-
βρίου. Ασφαλώς, είχε δίκιο όταν το έλεγε. Διότι χωρίς να έχει κλεί-
σει η συµφωνία, τι είδους προϋπολογισµό ψηφίζουµε στη Βουλή;
Εάν δεν έχει κλείσει η συµφωνία, µε βάση ποιο µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα εξελίσσεται η οικονοµική κατάσταση τον επόµενο
χρόνο; Εάν το κλείσιµο της συµφωνίας και το µεσοπρόθεσµο κα-
θυστερήσουν, ποιες είναι οι συνέπειες πάνω στην επίδραση αυτού
του προϋπολογισµού στην οικονοµική ζωή του τόπου; Καµµία
απάντηση. Είναι, λοιπόν, έωλος, γιατί εξαρτάται από ένα γεγονός
που θα συµβεί. Εάν δε δεν συµβεί, τότε τζάµπα συζητάµε αυτόν
τον προϋπολογισµό. 

Είναι όµως έωλος και για έναν ακόµη πολιτικό λόγο. Διότι η
χώρα µε τη χθεσινή εξαγγελία του κυρίου Πρωθυπουργού έχει
µπει ουσιαστικά σε προεκλογική περίοδο. 

Δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει, αλλά τα πολιτικά γεγονότα
έχουν τη δική τους δυναµική. Ακόµη και ως λάθος να εκλάβει κά-
ποιος τις εξαγγελίες, τα πολιτικά γεγονότα αυτονοµούνται. Και
σήµερα, όχι µόνο την Ελλάδα αλλά και διεθνώς, συζητείται ότι
πιθανότατα η Ελλάδα έχει µπει σε προεκλογικούς ρυθµούς.

Βέβαια, εδώ τίθεται ένα ερώτηµα: Τι συνέβη και ξαφνικά ο
Πρωθυπουργός, ενώ πριν από µερικές ώρες στη Βουλή µίλησε
ο Υπουργός Οικονοµικών χωρίς να κάνει καµµία τέτοια ανακοί-

νωση, µετά από µερικές ώρες έκανε εξαγγελία των µέτρων; Είχε
επιφοίτηση από τον Πανάγιο Τάφο που είχε πάει; Δεν όφειλε να
έχει ενηµερώσει τον Υπουργό Οικονοµικών; 

Και αν ήταν ο Υπουργός Οικονοµικών εδώ, θα τον ρωτούσα:
αυτή η ενηµέρωση έγινε προς τους δανειστές; Ενηµερώθηκαν;
Γιατί τα µηνύµατα πια είναι άκρως ανησυχητικά. Έχουµε τη δή-
λωση του κ. Ρέγκλινγκ που λέει: «Διερωτόµαστε τι σηµαίνει
αυτό». Έχουµε την αντίδραση της Κοµισιόν. 

Και εγώ διερωτώµαι τώρα. Πάµε σε µια διαπραγµάτευση και
αναζητούµε συµµάχους για να υποστηρίξουν τα δίκαια αιτήµατά
µας και την ώρα που αναζητούµε συµµάχους, εµείς ενώνουµε
αυτούς µεταξύ τους και απέναντί µας! Τι είδους εξυπνάδα είναι
αυτή; Τι είδους διαπραγµατευτική τακτική εξυπηρετεί αυτή η
στάση; 

Εκτός αν -γιατί µόνο αυτό το συµπέρασµα βγαίνει- έχετε ξεκι-
νήσει τη διαδικασία των εκλογών και ψάχνετε να βρείτε βήµα-
βήµα τα προσχήµατα µε τα οποία θα το επιχειρήσετε. 

Εγώ ένα σας λέω. Το καλοκαίρι του 2015 δεν µπορεί να επα-
ναληφθεί, αν αυτό έχετε στο µυαλό σας. Η Νέα Δηµοκρατία δεν
πέφτει στην παγίδα που πάτε να στήσετε. Για να ’ξηγιόµαστε και
να µην παρεξηγιόµαστε! 

Και, βεβαίως, όσον αφορά το περιεχόµενο αυτών των παρο-
χών που έγιναν χθες, έχει αναλυθεί από όλους και επειδή πιθα-
νότατα κάποιος από εσάς µπορεί να πει, όπως είπε ο κ.
Φλαµπουράρης και ο κ. Τζανακόπουλος: «Είµαστε Κυβέρνηση
και κάνουµε ό,τι θέλουµε», τότε οφείλει να µου δώσει µια απάν-
τηση η Κυβέρνηση. Υπάρχει µία δέσµευση του Πρωθυπουργού
στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, που µιλούσε για πάγωµα των
ασφαλιστικών εισφορών των επαγγελµατιών στον ΟΑΕΕ και είπε:
«Μία δήλωση κάνω, µία δέσµευση». Πού είναι; Πληροφορίες λένε
ότι µόλις το έµαθαν οι δανειστές, του είπαν: «Βάλ’ τη στην άκρη».

Αν θέλατε, λοιπόν, να κάνετε τον µάγκα, γιατί δεν τον κάνετε
εκεί;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είµα-
στε µάγκες!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εσείς… το ξέρω. Μόνο που διαφέ-
ρει. Άλλη έννοια δίνω εγώ για το «µάγκας» και άλλη εσείς. Σε
αυτό διαφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην απαντάτε, κύριε
Σταµάτη. 

Κύριε Πολάκη, µην το ξαναεπιχειρήσετε. Θα ξεχάσουµε τον
ιατρικό σοβινισµό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι αυτός
ο προϋπολογισµός που ψηφίζεται, ψηφίζεται µέσα σε προεκλο-
γικό κλίµα που θα το δούµε να διαµορφώνεται δυναµικά το επό-
µενο διάστηµα. Αν ετοιµάζετε –επαναλαµβάνω- να ξαναστήσετε
το σκηνικό του 2015 για να εκβιάσετε την Αντιπολίτευση, θα χτυ-
πήσετε πόρτα που δεν ακούει.

Επίσης, αυτός ο προϋπολογισµός είναι αναξιόπιστος και δεν
το λέµε εµείς, σας το έχει πει το Γραφείο Προϋπολογισµού της
Βουλής, σας το έχει πει το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο, σας το
έχει πει ο ΟΟΣΑ ότι αυτοί οι στόχοι της ανάπτυξης 2,7% είναι
στον αέρα. Σας το είπαν κοµψά, αλλά αυτό εννοούσαν. 

Και, επίσης, πάτε να επιτύχετε 2,7% µε λάθος τρόπο. Με τι; Με
τη φορολόγηση. Και για όσους αµφιβάλλουν γι’ αυτό, αρκούσε
η χθεσινή δήλωση-τοποθέτηση του κ. Παπαδηµητρίου, ο οποίος
όχι µόνο παραδέχεται την ορθότητα της φορολόγησης, αλλά
δίνει και πολιτικό περιεχόµενο σε αυτή. Λέει: «Σωστά φορολο-
γούµε. Έτσι γίνεται η ανάπτυξη». Εδώ, βεβαίως, κάθε λογικός
άνθρωπος µένει άναυδος, όταν ακούει τον Υπουργό Ανάπτυξής
να λέει αυτά που είπε.

Επίσης, είναι εξωπραγµατικός διότι κάνει παραδοχές που δεν
υπάρχουν. Λέει για αύξηση ιδιωτικής κατανάλωσης 1,81%, την
ώρα που θα έχουµε µείωση µισθών και συνολικού εισοδήµατος.
Λέει για επενδύσεις 9,1%, όταν πριν από τρεις ηµέρες τορπιλί-
σατε την «SOCAR». 

Λέει ότι θα επιτύχουµε αύξηση φόρων 2,6 δισεκατοµµύρια,
όταν καθηµερινά αυξάνονται τα χρέη των ιδιωτών προς το δηµό-
σιο µε ρυθµό 1,3 δισεκατοµµύρια πλέον. Δηλαδή, οι πολίτες δεν
πληρώνουν έξι ΕΝΦΙΑ τον χρόνο! Εσείς βάζετε έναν ΕΝΦΙΑ επι-
πλέον -2,6 δισεκατοµµύρια- και έχετε απώλεια από την άλλη
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τσέπη έξι ΕΝΦΙΑ! Τι είδους οικονοµική πολιτική είναι αυτή; Δεν
το κατάλαβα!

Επίσης, ένας προϋπολογισµός κινείται µέσα σε ένα πραγµα-
τικό οικονοµικό περιβάλλον. Ποιο είναι αυτό, πέρα από αυτά που
γράφουν οι αριθµοί; Το πραγµατικό οικονοµικό περιβάλλον, µέσα
στο οποίο πρέπει να λειτουργήσει ο προϋπολογισµός είναι οι
κλειστές τράπεζες, που αυτή τη στιγµή έχουν αφελληνιστεί κιό-
λας. 

Διαβάζω τις συνθέσεις των συµβουλίων των τραπεζών και µου
θυµίζουν ελληνικές οµάδες: δέκα παίκτες µε ξένο όνοµα και ένας
µε ελληνικό!  

Και δεν είναι µόνο ότι έγινε αφελληνισµός. Χάσαµε και 25 δι-
σεκατοµµύρια γι’ αυτόν τον αφελληνισµό, για τον οποίο να είστε
βέβαιοι ότι κάποια στιγµή οι υπεύθυνοι θα λογοδοτήσουν, όπως
θα λογοδοτήσουν και για το υπερταµείο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, µε
αυτό κλείστε σας παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, έχουµε τα ασφαλιστικά ταµεία, που µε το ζόρι µπο-

ρούν να ανταποκριθούν το πολύ µέχρι τον Μάιο µε τη συνδροµή
του Ταµείου Αλληλεγγύης Γενεών. Δεν διαµορφώνεται δηµοσιο-
νοµικό κενό;

Έχουµε την καθυστέρηση απονοµής συντάξεων για τρία έτη.
Δεν είναι αυτό δηµοσιονοµικό κενό;

Επίσης, έχουµε ανεκτέλεστες δικαστικές αποφάσεις κατά το
ήµισυ τουλάχιστον. Δεν διαµορφώνουν δηµοσιονοµικό κενό;

Οι ιδιώτες χρωστάνε 3 δισεκατοµµύρια στη ΔΕΗ. Αυτό τι ση-
µαίνει; Δεν υπάρχει εν δυνάµει δηµοσιονοµικό κενό; Τι θα γίνει
δηλαδή εάν διογκωθεί και δεν µπορεί να ανταποκριθεί η ΔΕΗ;
Θα κλείσετε το ρεύµα στην Ελλάδα ή θα τσοντάρει ο προϋπολο-
γισµός κι έτσι θα διαµορφωθεί αυτόµατα και εδώ δηµοσιονοµικό
κενό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, ολο-
κληρώστε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη,
αλλά σε όλους υπήρξε µια ανοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας έχω δώσει τριά-
µισι λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Επειδή είµαστε από το ίδιο κόµµα
δείχνετε υπερβολική αυστηρότητα σε εµένα, ενώ µε τους άλλους
ήταν πιο χαλαρά τα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προφανώς δεν είδατε
το ρολόι απέναντι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Επίσης, για να δούµε την πραγµα-
τική οικονοµία. Τον Αύγουστο που πέρασε δηµοσιοποιήθηκαν
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, που λένε ότι µέχρι και τον Αύγουστο, στο
οκτάµηνο, υπήρχαν 541 εκατοµµύρια ακάλυπτες επιταγές, που
µαζί µε τις συναλλαγµατικές είναι 600 εκατοµµύρια. 

Το αντίστοιχο δωδεκάµηνο του 2015 οι ακάλυπτες επιταγές
ανέρχονταν σε 280 εκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ότι µέσα σε έναν
χρόνο τριπλασιάστηκαν οι µη εξυπηρετούµενες υποχρεώσεις
ιδιωτών προς ιδιώτες. 

Μπορεί κάποιος από το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης
να µας πει τι συνέπειες µετακυλίονται στην πραγµατική οικονοµία
εξαιτίας αυτού του γεγονότος;

Μέσα σε αυτό το οικονοµικό περιβάλλον, κύριοι, θα κινηθεί και
θα δείξει εάν ανταποκρίνεται ο προϋπολογισµός και όχι σε αυτά
τα χαρτιά που γράφετε, που θεωρητικά γίνονται αποδεκτά και
από τους δανειστές, αλλά στην πραγµατικότητα διαµορφώνουν
δυναµικά ένα δηµοσιονοµικό κενό, το οποίο θα κληθεί να αντιµε-
τωπίσει η επόµενη κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, σας
παρακαλώ κλείστε, γιατί δεν µπορώ να αφήσω περισσότερο το
µικρόφωνο!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έχετε εµπλακεί σε έναν φαύλο κύκλο. Προσέξτε µην τυχόν,

στη ζάλη που έχετε, παρασύρετε τη χώρα σε περιπέτειες. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Ξανθός. Μετά είχα αναγγείλει συναδέλφους, αλλά
από χθες είχε ενηµερώσει ο κ. Βενιζέλος ότι θα µιλούσε και τώρα

µπήκε στην Αίθουσα. Εφόσον το θέλει, θα λάβει τον λόγο ο κ.
Βενιζέλος και θα ακολουθήσουν κανονικά οι συνάδελφοι, όπως
τους είχα ονοµατίσει. Ήρθε και η κ. Φωτίου. Μετά τους τρεις,
τέσσερις συναδέλφους, θα πάρει τον λόγο η κ. Φωτίου. 

Ο κ. Ξανθός έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά µε την αντίστοιχη
ανοχή που έδειξα και στους προηγούµενους. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι κάθε συζήτηση για τον προϋπολογισµό ενέχει τον

κίνδυνο αλχηµείας πάνω στα δηµοσιονοµικά µεγέθη και πολιτι-
κής χειραγώγησης των αριθµών. Οφείλουµε όλοι µας, κυρίως για
να διαφυλάξουµε την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, να
είµαστε πλέον όσο γίνεται πιο συγκεκριµένοι, σαφείς και ειλικρι-
νείς. 

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι έχουµε έναν προϋπολογισµό στον
οποίο προφανώς υπάρχει ένας σκληρός πυρήνας πολιτικής λι-
τότητας, ο οποίος επιβλήθηκε. Είναι παρεπόµενο µιας συµφω-
νίας επώδυνης, την οποία υπογράψαµε πέρυσι, δίνοντας µια
ανάσα στη χώρα και µια προσπάθεια να ξαναδιεκδικήσει µε αξιο-
πρέπεια και µε ισοτιµία τη θέση της στην Ευρώπη. 

Οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί του είναι δεδοµένοι. Οι δυσκο-
λίες στην πραγµατική οικονοµία είναι, επίσης, δεδοµένες. Δηµι-
ουργούν µια ασυµµετρία ανάµεσα στις κοινωνικές ανάγκες και
στους πόρους που έχει αυτή η χώρα. Αυτή είναι, επίσης, µια ση-
µαντική αλήθεια. Και αυτή η ασυµµετρία θεωρούµε ότι µπορεί
να αντιµετωπιστεί µόνο µε ένα σοβαρό σχέδιο παραγωγικής, κοι-
νωνικής, θεσµικής, διοικητικής, πολιτικής ανασυγκρότησης της
χώρας. 

Στο σύστηµα υγείας αυτό σηµαίνει προτεραιότητα στη δηµό-
σια περίθαλψη, αναδιοργάνωση του ΕΣΥ µε επίκεντρο την πρω-
τοβάθµια φροντίδα, την πρόληψη, τις πολιτικές δηµόσιας υγείας.
Σηµαίνει αναδιοργάνωση του συστήµατος προµηθειών. Σηµαίνει
έλεγχος της προκλητής ζήτησης, της σπατάλης και της διαφθο-
ράς που εξακολουθούν παρά τις περικοπές να υπάρχουν στην
καθηµερινότητα του συστήµατος υγείας. 

Μια άλλη αλήθεια είναι, επίσης, ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
παρά τις προφητείες και τις «Κασσάνδρες» εξακολουθεί να είναι
όρθιο, να σταθεροποιεί τη λειτουργία του, να αναβαθµίζει την
ποιότητα της φροντίδας που παρέχει στους πολίτες. Και αυτό
οφείλεται κυρίως στη συνεισφορά, στο φιλότιµο, στην αφοσίωση
του ανθρώπινου δυναµικού του και, φυσικά, σε κρίσιµες παρεµ-
βάσεις πολιτικής στήριξης του συστήµατος που έγιναν την περ-
σινή χρονιά και εξελίσσονται αυτή την περίοδο και αυτό αφορά
και ενισχυµένη χρηµατοδότηση και ενισχυµένες δέσµες προσλή-
ψεων ανθρώπινου δυναµικού. 

Μια άλλη αλήθεια, επίσης, είναι ότι η χώρα είναι υγειονοµικά
ασφαλής, ότι εξαιτίας της προσπάθειας που καταβάλλει, το εξαι-
ρετικό επιστηµονικό δυναµικό των ανθρώπων που ασχολούνται
µε τη δηµόσια υγεία, εξαιτίας της φροντίδας που έχουν δείξει
όλη αυτή την κρίσιµη περίοδο, που διαχειριζόµαστε ένα τεράστιο
κοινωνικό πρόβληµα πανευρωπαϊκής σηµασίας και εµβέλειας,
που είναι το προσφυγικό. 

Και  δεν επιτρέψαµε αυτό το πρόβληµα να µετατραπεί σε πρό-
βληµα δηµόσιας υγείας µε τη συνδροµή µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων, εθελοντών, καθηµερινών ανθρώπων, απλών πολιτών και
φυσικά των ανθρώπων του συστήµατος υγείας. Σε συνεννόηση
µε τις επιστηµονικές οργανώσεις της Ευρώπης, σε συνεννόηση
µε τους διεθνείς οργανισµούς που εποπτεύουν και παρεµβαίνουν
σε αυτές τις περιπτώσεις, εξασφαλίσαµε ότι στη χώρα µας, παρά
τις δυσκολίες, γίνεται σήµερα αξιοπρεπής υγειονοµική φροντίδα
των προσφύγων και των µεταναστών και µπορούµε µε αυτόν τον
τρόπο να µην επιτρέπουµε να αποκτούν µαζική κοινωνική επιρ-
ροή ξενοφοβικά, µισαλλόδοξα και ρατσιστικά αντανακλαστικά. 

Γίνεται πολλή συζήτηση για εξαγγελίες προσλήψεων, οι οποίες
δεν επιβεβαιώνονται από την πραγµατικότητα. Άκουσα χθες συ-
ναδέλφους να λένε και να µας εγκαλούν και να µας ζητούν να
τους παρουσιάσουµε µία πρόσληψη µόνιµου εργαζόµενου στο
σύστηµα υγείας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εκτίθεστε. Εκτίθεστε κυρίως απέναντι
στο ανθρώπινο δυναµικό του συστήµατος υγείας, το οποίο ξέρει
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πάρα πολύ καλά ότι αυτή την περίοδο του τελευταίου ενός-ενά-
µιση χρόνου έχουν γίνει πολύ σηµαντικές και συστηµατικές προ-
σπάθειες µαζικής ενίσχυσης του συστήµατος υγείας µε
ανθρώπινο δυναµικό, κάτι που εγώ προσωπικά δεν θυµάµαι να
είχαν επιχειρηθεί την τελευταία τουλάχιστον εικοσαετία. 

Έχουν ήδη τοποθετηθεί τρεισήµισι χιλιάδες γιατροί και υπό-
λοιπο προσωπικό µε διάφορες σχέσεις εργασίας, καλύπτοντας,
όµως, τα πιο επείγοντα κενά, σταθεροποιώντας τη λειτουργία
κρίσιµων τµηµάτων, ιδιαίτερα στα επαρχιακά νοσοκοµεία. Όλες
αυτές οι αλλαγές ήδη γίνονται αισθητές. Αλλάζει το κλίµα στα
νοσοκοµεία. Ανοίγουν κλειστά κρεβάτια εντατικής θεραπείας.
Επαναλειτουργούν τµήµατα των οποίων η λειτουργία είχε ανα-
σταλεί την προηγούµενη περίοδο λόγω υποστελέχωσης. 

Και, φυσικά, αυτό το οποίο ακολουθεί είναι µια πολύ συστη-
µατική προσπάθεια να επισπευθούν –γιατί ήδη έχουν δροµολο-
γηθεί- επιπλέον δύο χιλιάδες προσλήψεις µόνιµων γιατρών του
ΕΣΥ, µια τεράστια ενίσχυση στο σύστηµα. Μάλιστα επιδιώκουµε
αυτό να συνοδευτεί και µε µία αλλαγή στον τρόπο επιλογής των
γιατρών στα συµβούλια κρίσης και αξιολόγησης, έτσι ώστε να
είναι πολύ πιο γρήγορη η διαδικασία και να µην κρατάει ενάµισι
µε δύο χρόνια, όπως κρατούσε µέχρι τώρα.

Φυσικά επίκειται µια προκήρυξη άλλων δύο χιλιάδων θέσεων
νοσηλευτών, παρασκευαστών, λοιπού προσωπικού, µόνιµων
προσλήψεων µέσω του ΑΣΕΠ, και θα διοριστούν άµεσα εξακό-
σιοι ενενήντα εργαζόµενοι από κυλιόµενους πίνακες επιτυχόντων
της πρώτης προκήρυξης των εννιακοσίων πενήντα, που ήδη έχει
ολοκληρωθεί και έχουν τοποθετηθεί στα δηµόσια νοσοκοµεία.
Αθροιστικά αυτό είναι το νούµερο των πέντε χιλιάδων, το οποίο
ανέφερε χθες στο διάγγελµά του ο Πρωθυπουργός. 

Κυρίως έχουµε διασφαλίσει µια πολύ κρίσιµη και άµεσης από-
δοσης παρέµβαση, που είναι η πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων
εργαζοµένων µέσω του ΟΑΕΔ, µε ένα ειδικό πρόγραµµα στήρι-
ξης της απασχόλησης στον τοµέα της υγείας, που θα δώσει µια
πολύ µεγάλη ανάσα σε ένα σύστηµα υγείας, το οποίο όντως έχει
ταλαιπωρηθεί τα τελευταία χρόνια από τη συνεχή διαρροή αν-
θρώπινου δυναµικού. 

Μας λέτε ότι δεν υπάρχουν πόροι, ότι όλα αυτά που µας λέτε
είναι στον αέρα και ότι δεν αποτυπώνονται στον προϋπολογισµό
οι προσλήψεις. Αυτοί που έχουν στοιχειώδη επαφή µε τα µεγέθη
και µε τους προϋπολογισµούς ξέρουν πολύ καλά ότι οι προσλή-
ψεις µόνιµων δηµοσίων υπαλλήλων δεν αναγράφονται στους
προϋπολογισµούς των αντίστοιχων Υπουργείων, αλλά επιβαρύ-
νουν τη γενική κυβέρνηση. Και φυσικά οι πράξεις υπουργικού
συµβουλίου που προηγούνται, έχουν την έγκριση και του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Όσον αφορά αυτά καθαυτά τα µεγέθη ο προϋπολογισµός δα-
πανών, αγορών δηλαδή, στο σύστηµα υγείας το 2015 ήταν 1,388
δισεκατοµµύρια. Κάναµε µία κρίσιµη παρέµβαση πέρσι τον
Οκτώβρη, τον ενισχύσαµε και έφτασε στο 1,556 στο τέλος του
χρόνου. Έτσι κρατήσαµε το σύστηµα υγείας όρθιο. Φέτος ήταν
1,634 και θα παραµείνει σε αυτό το επίπεδο µε βάση το νέο Με-
σοπρόθεσµο µέχρι το 2018.

Ξέρετε πόσο ήταν το προηγούµενο Μεσοπρόθεσµο, πόση
ήταν η αντίστοιχη πρόβλεψη; Ήταν 1,402 για το 2016 και 1,420
για το 2017. Είναι, λοιπόν, περίπου 230 εκατοµµύρια παραπάνω
η χρηµατοδότηση που έχει εξασφαλιστεί. Αυτό δεν έγινε µε κά-
ποιον µαγικό τρόπο, αλλά µε κεντρική πολιτική της Κυβέρνησης
έγινε ανακατανοµή πόρων από τον κρατικό προϋπολογισµό, για
να επενδυθούν σε αυτόν τον κρίσιµο για την κοινωνική συνοχή
τοµέα και για να στηρίξουµε ένα σχέδιο διασφάλισης καθολικής
πρόσβασης στους ανασφάλιστους πολίτες. 

Λέγατε ότι αυτό το έχετε αντιµετωπίσει και ότι κοροϊδεύουµε
περίπου τους ανασφάλιστους ανθρώπους. Επίσης, εκτίθεστε.
Έχουµε εξασφαλίσει, µε βάση τα στοιχεία του συστήµατος «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» τη δυνατότητα σε επτακόσιους εξήντα επτά χιλιάδες ανα-
σφάλιστους πολίτες, που είναι κάτω από το κατώτατο εισοδηµα-
τικό όριο να έχουν δωρεάν πρόσβαση στα φάρµακα. 

Από 1ης Αυγούστου που λειτουργεί το σύστηµα, ογδόντα δύο
χιλιάδες από αυτούς έχουν πάρει µε µηδενική συµµετοχή τα
φάρµακά τους χωρίς το 1 ευρώ ανά συνταγή από τα ιδιωτικά
φαρµακεία, µε µια δαπάνη της τάξης των 19 εκατοµµυρίων ευρώ.

Υπάρχουν εκατόν ενενήντα χιλιάδες ανασφάλιστοι που έχουν
κάνει φέτος εργαστηριακές εξετάσεις στις δηµόσιες δοµές, µια
δαπάνη ύψους 21,6 εκατοµµυρίων ευρώ, η οποία δεν προβλεπό-
ταν µέχρι τώρα. Επίσης, υπάρχουν διακόσιες εβδοµήντα τέσσε-
ρις χιλιάδες ανασφάλιστοι, οι οποίοι έχουν συνταγογραφηθεί,
έχουν πάρει τα φάρµακά τους και έχουν αντιµετωπιστεί, όπως
και οι υπόλοιποι ασφαλισµένοι και είναι µια δαπάνη ύψους 62,7
εκατοµµυρίων ευρώ, η οποία µέχρι τώρα δεν υπήρχε. 

Αυτά, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι µαζί µε την πρόβλεψη -σε
πολύ άµεσο διάστηµα- για κάλυψη των υπόλοιπων παροχών ια-
τρικών βοηθηµάτων, αναλώσιµου υλικού από τον ΕΟΠΥΥ για
ασθενείς µε σοβαρά χρόνια νοσήµατα, όπως ο σακχαρώδης δια-
βήτης, η ΧΑΠ, ο καρκίνος, η µεσογειακή αναιµία, κατά την άποψή
µου συνιστούν µια πολύ κρίσιµη παρέµβαση κοινωνικής ανακού-
φισης. 

Αυτό κατά την άποψή µου είναι η εφικτή αριστερή πολιτική σή-
µερα. Είναι µια πολιτική που βάζει στο επίκεντρό της τα θύµατα
της κρίσης, τους οικονοµικά και κοινωνικά αδύναµους αυτής της
χώρας. 

Επίσης, αυτή την περίοδο ο ΕΟΠΥΥ, για πρώτη φορά µετά από
πάρα πολλά χρόνια, κατευθύνει δηµόσιους πόρους της κοινωνι-
κής ασφάλισης στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Ενώ κατά µέσο
όρο τα προηγούµενα χρόνια απέδιδε 80 - 90 εκατοµµύρια, φέτος
θα αποδώσει πάνω από 400 εκατοµµύρια στα δηµόσια νοσοκο-
µεία. 

Αυτό επίσης είναι µια έµπρακτη συνέργεια πόρων ανάµεσα
στον κρατικό προϋπολογισµό και την κοινωνική ασφάλιση, που
ενισχύει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Αυτό, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, δεν είναι νεοφιλελεύθερη αλλά είναι αριστερή πολιτική. 

Ληξιπρόθεσµα χρέη. Έχουν ήδη αποδοθεί από την αξιοποίηση
των δόσεων που πήρε η χώρα 850 εκατοµµύρια ευρώ σε προµη-
θευτές των δηµόσιων νοσοκοµείων και 470 εκατοµµύρια ευρώ
σε προµηθευτές του ΕΟΠΥΥ. Αθροιστικά είναι 1,320 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ λιγότερο χρέος στο σύστηµα υγείας. 

Στις 31-12-2015 το χρέος των δηµόσιων νοσοκοµείων ήταν 1,2
δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή τη στιγµή είναι 0,7 δισεκατοµµύρια
και µε την ολοκλήρωση των πληρωµών µέχρι το τέλος του χρό-
νου και µε τις ρυθµίσεις που θα κάνουµε για το clawback, πιθα-
νότατα θα πάµε στις αρχές του επόµενου χρόνου χωρίς να
παράγονται ληξιπρόθεσµα χρέη στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Οι συσσωρευµένες οφειλές του ΕΟΠΥΥ στις 31-12-2015 ήταν
1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τώρα είναι 1,450 δισεκατοµµύρια και
οι προβλέψεις είναι ότι θα πάνε στα 1,350 δισεκατοµµύρια. Από
αυτά, τα 450 εκατοµµύρια είναι µεταφερόµενες οφειλές πριν από
το 2012, πριν συγκροτηθεί ο ΕΟΠΥΥ, από τα παλιά ασφαλιστικά
ταµεία, που όµως θα αποπληρωθούν µέσα από τα ληξιπρόθεσµα,
και το µεγαλύτερο µέρος τους είναι clawback, το οποίο ακόµα
δεν έχει εισπραχτεί, και συµψηφισµοί που θα γίνουν. 

Κι εκεί, αν όλα προχωρήσουν κανονικά, µε βάση τον σχεδια-
σµό που έχει γίνει, και κυρίως, µε βάση το σύστηµα αποπληρω-
µής στο 100%, µε βάση τους ισχυροποιηµένους ελέγχους που
γίνονται σήµερα στους παρόχους, προχωρούµε αρχές του 2017,
επίσης, σε ένα νέο τοπίο και στον ΕΟΠΥΥ, όπου δεν θα παρά-
γονται πλέον ληξιπρόθεσµα χρέη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να το µαζεύετε λίγο!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα προσπαθήσω,
κύριε Πρόεδρε, να τελειώσω.

Ορισµένοι από εσάς παριστάνετε τους υγειονοµικούς συντά-
κτες. Έρχεστε εδώ και µας αραδιάζετε τα προβλήµατα του συ-
στήµατος υγείας, αναδεικνύετε τα κενά του και τις αδυναµίες
του. Βεβαίως, να το κάνετε. Αυτός είναι και ο ρόλος της Αντιπο-
λίτευσης. 

Ο ρόλος, όµως, των πολιτικών δυνάµεων και των πολιτικών
προσώπων είναι να παρουσιάζουν κάτι εναλλακτικό στο κυβερ-
νητικό πολιτικό σχέδιο. Εµείς σας είπαµε ποιο είναι το πολιτικό
σχέδιο: προτεραιότητα στο δηµόσιο σύστηµα, επικουρικότητα
του ιδιωτικού τοµέα, συνέργεια πόρων, κράτους και κοινωνικής
ασφάλισης και αξιοποίηση και των ευρωπαϊκών κονδυλίων αυτή
την περίοδο, όχι για έργα και δράσεις «ατάκτως ερριµµένα»,
αλλά που υπηρετούν µια συνεκτική πολιτική και, κυρίως, τη µε-
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ταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα.
Αυτό είναι το δικό µας πολιτικό σχέδιο. Αυτό προβλέπει ενι-

σχυµένη αλλά οριακή, προφανώς, χρηµατοδότηση –ενισχυµένη,
πάντως- και σηµαίνει και προσλήψεις. 

Ποιο είναι το δικό σας πολιτικό σχέδιο; Πώς θα αντιµετωπίσετε
αυτά τα κενά όσοι, τουλάχιστον, µιλάτε από τη σκοπιά του λιγό-
τερου κράτους; Πού θα βρείτε τα έσοδα; Γιατί δεν σας αρέσει η
φορολογία, διότι θεωρείτε πως είναι αντιπαραγωγική. Πώς θα
κάνετε κοινωνική πολιτική; Πώς θα προωθηθούν πιο γρήγορα οι
προσλήψεις µόνιµου και λοιπού προσωπικού; Με ποιον τρόπο θα
αντιµετωπίσετε τις πραγµατικές δυσκολίες που υπάρχουν στο
σύστηµα υγείας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ κλείστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι υπάρχει ένα πολιτικό ερώτηµα, αν µε δε-
δοµένους τους περιορισµούς της µνηµονιακής συµφωνίας και τα
προαπαιτούµενα, υπάρχει περιθώριο να ασκηθεί µια διαφορετική
πολιτική στον χώρο της δηµόσιας περίθαλψης και του κοινωνικού
κράτους. 

Αυτό είναι ένα κρίσιµο ερώτηµα, το οποίο θέλει µια πολύ ειλι-
κρινή απάντηση. Η απάντησή µας, λοιπόν, είναι. Ναι υπό προ-
ϋποθέσεις. Είµαστε σε αυτές τις θέσεις, επειδή ακριβώς
πιστεύουµε ότι µπορούµε σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες, δια-
χειριζόµενοι µε εντιµότητα τους λιγοστούς πόρους που έχει η
πατρίδα µας, συνεργαζόµενοι µε το ανθρώπινο δυναµικό του συ-
στήµατος, εµπνέοντας ένα άλλο κοινωνικό ήθος στο σύστηµα
υγείας, παύοντας να παρέχουµε πολιτική ασυλία στα φαινόµενα
σπατάλης, διαφθοράς και φαυλότητας του παρελθόντος και υπό
ορισµένες κρίσιµες προϋποθέσεις, που είναι πρώτον, ο αποτε-
λεσµατικός και τεκµηριωµένος έλεγχος της ζήτησης µε βάση
διαγνωστικά και θεραπευτικά πρωτόκολλα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µε
φέρνετε σε πολύ δύσκολη θέση. Δεν θα µιλήσετε περισσότερο
από τον Υπουργό Οικονοµικών! Συγγνώµη!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Μισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε πει πέντε
φορές τη λέξη «τελειώνω».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μισό λεπτό και συγ-
γνώµη για την καθυστέρηση.

Δεύτερον, η κεντρικοποίηση των υπηρεσιών, τρίτον, η αντιµε-
τώπιση της διαφθοράς και, τέταρτον και πολύ σηµαντικό, η δια-
πραγµάτευση βιώσιµων τιµών αποζηµίωσης ιδιαίτερα στα ακριβά
φάρµακα. Αυτές είναι οι κρίσιµες προϋποθέσεις. 

Κλείνω λέγοντας το εξής. Εκτός από την αξιολόγηση των δα-
νειστών που πρέπει να ολοκληρωθεί και που είναι πολύ σηµαν-
τική για την πορεία της οικονοµίας και της χώρας, µας
ενδιαφέρει πρωτίστως η αξιολόγηση της κοινωνίας. 

Η ώρα για την τελική αξιολόγηση της κοινωνίας δεν έχει έρθει.
Η δουλειά µας είναι µε πείσµα, σθένος και αποφασιστικότητα, να
συνεχίσουµε να κάνουµε µια παρέµβαση, που παράγει ανακου-
φιστικά αποτελέσµατα στην κοινωνία, ιδιαίτερα στον ευαίσθητο
χώρο της δηµόσιας υγείας, που αναβαθµίζει, αντί να συρρικνώνει
και να αποδιοργανώνει το δηµόσιο σύστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν
οφείλεται η µεγάλη ανοχή µου στο ότι είµαστε γιατροί αλλά στο
ότι υπάρχει χρόνος να εξαντληθεί ο κατάλογος όλων των συνα-
δέλφων Βουλευτών. Αλλιώς θα σας είχα κατεβάσει κάτω νωρί-
τερα.

Πάντως επειδή θα επανέλθει το θέµα των προσλήψεων, κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα να σας παρακαλέσω, µέχρι αύριο να στείλετε
στα Πρακτικά της Βουλής τον κατάλογο µε τις προσλήψεις, τις
µόνιµες κενές οργανικές θέσεις, γιατί περί αυτού γίνεται η δια-
πάλη µεταξύ Αντιπολίτευσης και Κυβέρνησης. Μιλάµε για τις µό-
νιµες κενές οργανικές θέσεις και όχι γενικά για προσλήψεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσα να έχω τον λόγο για πολύ λίγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να ανέβει στο
Βήµα ο κ. Βενιζέλος, θα σας δώσω ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Η συζήτηση δεν γί-

νεται για τις µόνιµες κενές οργανικές θέσεις. Ξέρετε πάρα πολύ
καλά ότι κενές οργανικές θέσεις στο σύστηµα υγείας υπήρχαν
και πριν από την κρίση και πριν από το µνηµόνιο και σε περιόδους
υποτιθέµενης ευηµερίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία στείλτε όσες
έχετε µέχρι αύριο, για να τις δούµε και εµείς στην Αντιπολίτευση.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Θα υπάρχει σχετική
ανοχή και σε σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο φετινός προϋπολογισµός είναι

ο δέκατος προϋπολογισµός της κρίσης που άρχισε το 2007 στην
πραγµατικότητα και είχε επωαστεί πολλά χρόνια πριν.

Τον Δεκέµβριο του 2014, είχαµε φθάσει πραγµατικά ένα βήµα
πριν την έξοδο από το µνηµόνιο. Είχε αρχίσει να αποκτά µορφή
η τεράστια, η υπεράνθρωπη προσπάθεια του ελληνικού λαού την
περίοδο 2010 έως και το τέλος του 2014. Είχε διαµορφωθεί ένα
κεκτηµένο. Μετά µε τις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015 ήρθε
µια εθνική υπαναχώρηση, δυστυχώς καταστροφικών διαστά-
σεων. 

Προσέξτε, το µέγεθος της βλάβης που έχει επέλθει στο σώµα
και την προοπτική της ελληνικής οικονοµίας, είναι πολύ µεγαλύ-
τερο από το µέγεθος της εξαπάτησης και της διάψευσης. Η
χώρα, δυστυχώς, εγκλωβίζεται στον βυθό αυτής της βλάβης, που
έχει προκαλέσει η σηµερινή Κυβέρνηση.

Νοµίζω ότι χαρακτηριστικό είναι αυτό που συνέβη προχθές
στο Eurogroup. Η απόφασή του είναι η επιτοµή του προβλήµα-
τος της χώρας. Από το «Μνηµόνιο ΙΙΙ» προχθές, στις 5 Δεκεµ-
βρίου, πήγαµε στο «Μνηµόνιο ΙΙΙ Plus» µε το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο, που είναι ζητούµενο για την Κυβέρνηση, για την Ευρω-
παϊκή Ένωση και, δυστυχώς, ανεξαρτήτως του τι θα γίνει µε το
«Μνηµόνιο ΙΙΙ Plus», ήδη έχουµε αποδεχθεί «Μνηµόνιο ΙV» εις το
διηνεκές, χωρίς δάνειο, αλλά µε µέτρα, µε όρους, χωρίς να ξέ-
ρουµε αν θα υπάρξει και περαιτέρω δανεισµός µε ευνοϊκούς
όρους, πολύ ευνοϊκότερους απ’ αυτούς που δίνει η αγορά.

Όλα αυτά µε πρωτογενές πλεόνασµα 3,5%, τη στιγµή που η
χώρα έχει διαµορφώσει όλες τις προϋποθέσεις, να ζητήσει και
να πετύχει µείωση του επιδιωκόµενου πρωτογενούς πλεονάσµα-
τος. Γιατί τώρα το πρωτογενές πλεόνασµα δεν είναι µια αφηρη-
µένη µαθηµατική οντότητα που επηρεάζει την ονοµαστική τιµή
του χρέους το 2022, όπως συνέβαινε στις συζητήσεις του 2011-
2012. Τώρα µιλάµε για τις ετήσιες χρηµατοδοτικές ανάγκες, οι
οποίες καλύπτονται από τους εταίρους µε δάνειο ή από την
αγορά ή από έσοδα από ιδιωτικοποιήσεις και από πρωτογενές
πλεόνασµα, αλλά µπορείς να κάνεις εσωτερικές διαρρυθµίσεις
και ανταλλαγές. Άρα έχεις ισχυρά επιχειρήµατα, να διεκδικήσεις
µείωση του επιδιωκόµενου πρωτογενούς πλεονάσµατος, κάτι
που το είχαµε θέσει ήδη από το 2013.

Είναι πολύ σηµαντικό να ξέρουµε τι πρέπει να ζητάµε, πώς και
πότε. Είναι, πραγµατικά, κρίµα ούτε να το ζητάµε ούτε να το
παίρνουµε. Το λέω αυτό γιατί εκθέτετε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, τη χώρα σε πολύ µεγάλες πιέσεις, σε απειλές και σε
εκβιασµούς. 

Η επαναφορά του Grexit ως απειλή από τον κ. Σόιµπλε για πολ-
λοστή φορά δεν είναι η δική σας –θα µου επιτρέψετε την έκ-
φραση- «τζάµπα µαγκιά», όταν παίζατε µε το Grexit το τραγικό
πρώτο εξάµηνο του 2015, µέσα στο σύννεφο της ανευθυνότητας
και της δηµαγωγίας.

Τώρα έχουµε να αντιµετωπίσουµε µια Ευρώπη νευρική, αµή-
χανη, που αναζητά κατεύθυνση και έχει εισέλθει σε έναν πολύ-
πλοκο εκλογικό κύκλο µε την Ιταλία, µε την Ολλανδία, µε την
Γαλλία, µε τη Γερµανία. Τώρα πια η Ελλάδα είναι πολύ µικρό
πρόβληµα, όταν έχεις να αντιµετωπίσεις το ιταλικό πρόβληµα,
τις ιταλικές τράπεζες, τα ιταλικά κόκκινα δάνεια, όταν έχεις να
αντιµετωπίσεις το µεγάλο πρόβληµα του προσανατολισµού της
Γαλλίας, που είναι ο δεύτερος µεγάλος εταίρος, είναι στοιχείο
του άξονα Βερολίνο-Παρίσι.

Όµως δεν υπάρχει µόνο η βλάβη που προκαλέσατε τη διετία
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2015-2016. Έχετε προκαλέσει τεράστια βλάβη και την περίοδο
2010-2014 και ιδίως την περίοδο 2012-2014 ως αξιωµατική αντι-
πολίτευση µε την υπονόµευση των προσπαθειών, µε χυδαία ψέ-
µατα, µε συκοφαντίες, µε τον διχασµό του έθνους, µε τη
διάρρηξη της κοινής λογικής και µε την υπονόµευση του τρόπου
σκέπτεσθαι της ελληνικής κοινωνίας. Τώρα το πληρώνετε πολι-
τικά εσείς αυτό, αλλά η χώρα το έχει πληρώσει και το πληρώνει
πολύ βαριά µε εθνικό κόστος. 

Ας θυµηθούµε το πραγµατικό µέγεθος της βλάβης που έχετε
προκαλέσει. 

Επιστροφή στην ύφεση. Απώλεια τουλάχιστον επτάµισι µονά-
δων ανάπτυξης. Όση αξία είχε η πρόγνωση για τις επτάµισι µο-
νάδες, έχει και η πρόγνωση για ανάπτυξη 2,7% το 2017, που είναι
ο πυλώνας της ρητορείας σας τώρα. Χάθηκαν, όµως, οι προβλε-
πόµενες επτάµισι µονάδες του 2015 και του 2016.

Η υπερφορολόγηση. Πρόσθετα δηµοσιονοµικά µέτρα. Αντια-
ναπτυξιακή υπαναχώρηση. Απώλεια επιστροφής κερδών από το
SNT και το ANFA χαρτοφυλάκιο του ευρωσυστήµατος, 6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Απώλεια του χαρτοφυλακίου του δηµοσίου σε
µετοχές τραπεζών, που είχε φτάσει σε αξία 25 δισεκατοµµυρίων
τον Απρίλιο του 2014. Απώλεια της δηµόσιας και της εθνικής
επιρροής στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα. Νέα ανακεφαλαι-
οποίηση, όπως,όπως, αξίας 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Διαρροή
καταθέσεων 45 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ραγδαία αύξηση των µη
εξυπηρετούµενων δανείων.

Δραµατική επιδείνωση της δυναµικής του χρέους. Μέχρι τον
Ιούνιο του 2015 είχαµε προσδοκία, το 2060 το χρέος να είναι 70%
του ΑΕΠ. Τώρα µετά από όσα συνέβησαν επί των ηµερών σας,
εάν δεν γίνουν παρεµβάσεις, η προοπτική είναι να φτάνει στο
250% του ΑΕΠ. Επ’ αυτού συζητάµε τώρα.

Έτσι έχει αρχίσει το «ψιλό γαζί» από τους εταίρους για δήθεν
βραχυπρόθεσµα µέτρα, σε σχέση µε το χρέος. Τα µεσοπρόθε-
σµα θα τα δούµε από τον Ιούλιο του 2018, εάν τα δούµε. Τα µα-
κροπρόθεσµα εξαφανίστηκαν τελείως από τη συζήτηση. 

Τελικά ενώ τάχα µου δήθεν παίζατε µε τη σύγκρουση Ευρω-
παϊκής Ένωσης-Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, χάσαµε και
προς τις δυο πλευρές. Χάσαµε και σε σχέση µε το χρέος και σε
σχέση µε τον βαθµό σκληρότητας µέτρων. Ούτε παρέµβαση στο
χρέος ούτε επιείκεια στα µέτρα.

Ποια µέτρα; Θα έχουµε, λέει, µείωση του χρέους σε ονοµα-
στική τιµή 40 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2060. Δηλαδή µηδέν! Διότι
αν η µείωση του χρέους είναι 40 δισεκατοµµύρια ευρώ, 20% του
ΑΕΠ, το 2060, τότε η µείωση όπως σας είπα χθες που επήλθε
στο χρέος είτε σε ονοµαστική τιµή είτε σε παρουσία αξία το
2012, ισοδυναµεί σε τιµές 2060, µε 1,330 τρισεκατοµµύρια ευρώ,
µε 650% του ΑΕΠ.

Αν θέλετε να µας πείτε ότι φέρατε µείωση 40 δισεκατοµµύρια,
φέραµε µείωση 1,330 τρισεκατοµµύρια. Εάν µας πείτε ότι φέ-
ρατε µείωση 20% του ΑΕΠ το 2060, επιφέραµε µείωση 650% του
ΑΕΠ. Απάντησε το Υπουργείο Οικονοµικών στην χθεσινή µου
ανακοίνωση; Δεν απάντησε! Μήπως απάντησε ο ESM; Δεν απάν-
τησε ούτε θα απαντήσει. Γιατί αν διαβάσετε τις αναλυτικές ανα-
κοινώσεις του, θα δείτε ότι δυστυχώς σας δουλεύουν και στο
πρόσωπο της Κυβέρνησής σας δουλεύουν τη χώρα. 

Ενώ συµβαίνουν αυτά, έρχεται ο κ. Τσίπρας να κάνει την εξαγ-
γελία για το εφάπαξ βοήθηµα στους χαµηλοσυνταξιούχους. Ποι-
ους; Αυτούς που έχουν υποστεί τις µειώσεις – για να µη µιλήσω
γι’ αυτούς που παίρνουν κάπως µεγαλύτερες συντάξεις, αλλά
έχουν πληρώσει πολύ µεγάλες εισφορές µια ολόκληρη ζωή, για
να µη µιλήσω για τους ανέργους, να µη µιλήσω για τους επαγ-
γελµατίες, να µη µιλήσω για τις επιχειρήσεις, να µη µιλήσω για
τους νέους ανθρώπους.

Αυτό το εφάπαξ βοήθηµα τι θα αντισταθµίσει; Την επαπειλού-
µενη µείωση των κυρίων συντάξεων ή την επαπειλούµενη µείωση
του αφορολογήτου, που ζητά ακατέβατα το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μήπως θυµάστε τι έλεγε ο κ. Τσίπρας, όταν εξαγγείλαµε εµείς
τον Μάρτιο του 2014 το κοινωνικό µέρισµα από το πρωτογενές
πλεόνασµα του 2013; Μας έβριζε, µας λοιδορούσε, έλεγε ότι δεν

είναι τίποτα, ότι είναι ντροπή µας που το κάνουµε.
Έχασαν οι Έλληνες πολίτες το αντίστοιχο κοινωνικό µέρισµα

του 2015 και βέβαια χάνουν πολλά, πάρα πολλά χρόνια από την
προοπτική επανόδου στην οµαλότητα. Διότι µόνο η ανάπτυξη και
η απασχόληση θα δώσει ασφάλεια, λεφτά και προοπτική στους
πιο φτωχούς, στους πιο αδύναµους αλλά και στους µεσαίους.
Γιατί χωρίς µεσαίους δεν υπάρχει ούτε ανάπτυξη ούτε δηµοκρα-
τία. 

Τώρα για πείτε µου. Ποιο είναι το σχέδιο; Περιµένετε το suc-
cess story µε βάση τη δική µας στρατηγική; Τώρα νοµίζετε ότι
θα κεφαλαιοποιήσετε την προσπάθεια που έχουµε κάνει και την
οποία υπονοµεύσατε και καταστρέψατε τα δύο τελευταία χρόνια;
Έστω µε καθυστέρηση µερικών ετών, το 2019 θα έχουµε την επι-
τυχία; Δηλαδή θα έχουµε σταθερή ανάκαµψη, ιδιωτικές επενδύ-
σεις, µόχλευση του ΕΣΠΑ, αύξηση θέσεων εργασίας, αύξηση
κατανάλωσης, επιστροφή καταθέσεων στις τράπεζες, µείωση
των κόκκινων δανείων, οµαλοποίηση της λειτουργίας του τραπε-
ζικού συστήµατος, σταθεροποίηση του ασφαλιστικού συστήµα-
τος και της δυναµικής του αναλογιστικού ελλείµµατος, αύξηση
των εσόδων από ιδιωτικοποιήσεις;

Θα τα έχουµε όλα αυτά; Θα τα πετύχετε και θα τα κεφαλαι-
οποιήσετε πολιτικά; Πότε; Το 2017 µε το δηµοσιονοµικό και πο-
λιτικό πλαίσιο που υπάρχει ή το πρώτο εξάµηνο του 2018, όταν
θα έχετε υπογράψει ήδη το τέταρτο µνηµόνιο χωρίς εντολή και
χωρίς νοµιµοποίηση; 

Δεν θα γίνει, δυστυχώς, τίποτε από αυτά όσο είστε στην Κυ-
βέρνηση. Γιατί δεν υπάρχει ούτε η δική σας πίστη σε αυτά ούτε
η εµπιστοσύνη των άλλων εντός και εκτός Ελλάδος. Δεν υπάρ-
χουν οι κοινωνικές και πολιτικές προϋποθέσεις. Δεν υπάρχουν
ούτε οι εξ υποκειµένου ούτε οι εξ αντικειµένου συνθήκες. Δεν
έχετε ικανότητα διαχείρισης ούτε ικανότητα διαπραγµάτευσης. 

Δυστυχώς όπως είπα, σας δουλεύουν πια ανοιχτά και αυτό
βλάπτει τη χώρα και όλα αυτά σε τι κλίµα για τα εθνικά θέµατα;
Στο κλίµα του εθνικολαϊκισµού, που δεν έχει καµµία στρατηγική
κατεύθυνση; 

Για το προσφυγικό ποια είναι η αντίδραση της Κυβέρνησης,
στην αναγγελία ότι από 15 Μαρτίου 2017 επανέρχεται το Δου-
βλίνο ΙΙΙ και θα γίνεται επιστροφή προσφύγων από τις άλλες
χώρες στην Ελλάδα ως χώρα πρώτης προσέγγισης και πρώτης
αίτησης για χορήγηση ασύλου; Εφαρµόζεται η συµφωνία µε την
Τουρκία; Σταµάτησαν ή αυξάνονται οι ροές προσφύγων και µε-
ταναστών από την Τουρκία στα νησιά µας; Αυξάνονται καθηµε-
ρινά. 

Για να µη µιλήσω για τους θεσµούς, για τη δικαιοσύνη, γι’ αυτό
το µοναδικό φαινόµενο του νόµου του κ. Παππά! Βέβαια βλέπετε,
πως έχει φυλλορροήσει το περιβόητο αφήγηµά σας για το
χρέος. Στην αρχική εκδοχή περί επονείδιστου χρέους και µονο-
µερούς διαγραφής, παίξατε τα λεφτά σας το 2015. Τώρα κάποιοι
άλλοι είναι οι σηµαιοφόροι αυτής της ιδέας, αλλά είναι αντίπαλοί
σας. Ούτως ή άλλως πρόκειται για κάτι που κινείται στο πεδίο
του γραφικού. 

Το δεύτερο αφήγηµα οι παραµετρικές αλλαγές που είχαµε
βάλει εµείς το 2012. Μα, δεν τις πήρατε, σας τις αφαιρέσαν. Δη-
λαδή πλήρης καταστροφή του εθνικού σχεδίου. 

Ενώ η έντιµη επιλογή η επιλογή του εθνικού συµφέροντος
είναι να πάτε τη χώρα σε εκλογές, δεν τολµάτε να τις διανοη-
θείτε, γιατί δεν έχετε καµµία άλλη νοµιµοποίηση, έχετε µόνη συγ-
κολλητική ουσία την εξουσία, χωρίς αξίες, χωρίς φραγµό, κυνικά.
Το µόνο που επινοείτε είναι τεχνάσµατα αλλά τεχνάσµατα µερο-
δούλι-µεροφάϊ.

Δεν µπορούµε φυσικά να επιβάλουµε εκλογές, αλλά µπορούµε
να λέµε τι απαιτεί το εθνικό συµφέρον, το οποίο απαιτεί άλλους
συσχετισµούς, άλλη κυβέρνηση ευρύτατης συνεργασίας όλων
των δηµοκρατικών φιλοευρωπαϊκών δυνάµεων και βέβαια µε
έναν ΣΥΡΙΖΑ που θα µετέχει, αφού πληρώσει το κόστος της εθνι-
κής βλάβης, αφού ηττηθεί και αφού πάει στα κανονικά του µε-
γέθη, αυτά τα οποία είχε το 2010. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Με εκλογές ή χωρίς;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λύση φυσικά δεν είναι µια αυτοδύ-

ναµη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία θα ήταν και
αυτή η δευτέρα πλάνη χείρων της πρώτης και θα ήταν και ανι-
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στόρητη για τα σηµερινά δεδοµένα της κρίσης, αλλά αυτό που
χρειάζεται η χώρα, είναι ολοκληρωµένη εναλλακτική λύση και
εθνική στρατηγική βασισµένη στην εθνική συνεννόηση. Έχουµε
προτείνει µε συνέπεια και κόστος, µόνον εµείς, µόνον ο χώρος ο
δικός µας, η δηµοκρατική παράταξη, η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, τα τελευταία χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Γιατί χρειάζεται συνέγερση των δηµιουργικών δυνάµεων, εµ-
πιστοσύνη, ικανότητα διαπραγµάτευσης, για να πάρει η χώρα δη-
µοσιονοµικό χώρο έναντι µεταρρυθµίσεων.

Μόνο έτσι µπορούµε να πείσουµε την κοινωνία, να υιοθετήσει
το ρυθµιστικό πρόταγµα, επειδή αυτό συµφέρει στη µεγάλη πλει-
οψηφία τους πιο δηµιουργικούς Έλληνες µε επιχειρηµατική διά-
θεση, αλλά και τους πιο αδύναµους, τους φτωχούς, τους
άνεργους και τα µεσαία στρώµατα, που πρέπει να ανασυγκρο-
τηθούν µέσα από την επαναλειτουργία της πραγµατικής οικονο-
µίας και του τραπεζικού συστήµατος.

Συζητάµε τον προϋπολογισµό του 2017 και αυτός ο προϋπο-
λογισµός έχει ήδη κατά τη διάρκεια της συζήτησης, υπονοµευθεί
σε καίρια σηµεία του µε την απόφαση του Eurogroup. 

Τώρα έρχεται ο Πρωθυπουργός, να µοιράσει τα δικά του ψί-
χουλα. Αλλά δεν γίνεται έτσι, γιατί δεν µοιράζει ψίχουλα γενναι-
οδωρίας, µοιράζει τα ψίχουλα από την ήττα µιας εθνικής
προσπάθειας, ενώ πρέπει να µαζέψουµε τώρα όλες τις δυνάµεις,
για να φτιάξουµε µια προοπτική που έχει ανάγκη ο τόπος, έχει
ανάγκη από ένα αισιόδοξο αλλά και υπεύθυνο µήνυµα. 

Γιατί όπως µας θύµισε χθες ένας σπουδαίος Έλληνας ακαδη-
µαϊκός, ο Πασχάλης Κιτροµηλίδης, µιλώντας στην Παλαιά Βουλή,
ο Μαξ Βέµπερ έλεγε ότι υπάρχουν στη δηµοκρατία δύο συγ-
κρουόµενες ηθικές: Η ηθική της πεποίθησης, όπου ο καθένας
µπορεί να λέει αυτή είναι η πεποίθησή µου, αυτή είναι η ιδεολο-
γία µου, αυτή είναι η πολιτική µου εκτίµηση, οι απάτες µου, οι
αυταπάτες µου, τα ψέµατά µου, η δηµαγωγία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και υπάρχει και η ηθική της ευθύ-
νης και εµείς αυτή εκπροσωπούµε. Αυτή είναι η πραγµατικά προ-
οδευτική, η πραγµατικά δηµοκρατική, η πραγµατικά εθνική
αίσθηση ευθύνης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, προχωράµε

όπως είχαµε προαναγγείλει. Ο κ. Παναγιωτόπουλος, τον κ. Μπό-
λαρη δεν τον βλέπω, όπως και τον κ. Βαρβιτσιώτη, άρα θα ακο-
λουθήσει ο κ. Θεοφύλακτος, η κ. Τζάκρη και τον λόγο θα πάρει
ή η κ. Αχτσιόγλου ή κ. Φωτίου. Θα συνεννοηθούν µεταξύ τους οι
δύο Υπουργοί του ιδίου Υπουργείου και θα µου πουν ποια θέλει
να είναι πρώτη. 

Ορίστε, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όσα χρόνια συµµετέχω σε

αυτή την κεντρική συζήτηση για τα κοινοβουλευτικά µας ήθη του
προϋπολογισµού, ποτέ δεν αισθάνθηκα άλλοτε µια τόσο άνευρη,
άνευ νοήµατος διαδικασία, πραγµατικά άνευ νοήµατος. 

Σπεύδω να προσθέσω, ότι ενώ συζητούµε τον προϋπολογισµό,
αυτή την ώρα συµβαίνουν δύο πράγµατα χθεσινο-σηµερινές εξε-
λίξεις.

Το πρώτο, είναι ότι έρχεται στην αρµόδια επιτροπή σήµερα,
στην Ολοµέλεια µεθαύριο, ένα νοµοσχέδιο µε σαράντα δύο διορ-
θώσεις στο ασφαλιστικό που ψηφίσαµε τον Μάϊο, όταν όπως θυ-
µάστε, ο αρµόδιος Υπουργός διερρήγνυε τα ιµάτιά του, για το
πόσο σε βάθος θωρακίζει το σύστηµα και φέρνει ένα ασφαλι-
στικό, το οποίο θα διασφαλίσει και θα εξασφαλίσει κ.λπ..

Τώρα µετά από έξι µήνες, σαράντα δύο διορθώσεις σε αυτό
το τόσο τέλειο νοµοτεχνικά νοµοθέτηµα.

Παράλληλα ο Πρωθυπουργός έρχεται να τάξει 600 και πλέον
εκατοµµύρια ευρώ στους χαµηλοσυνταξιούχους ως κοινωνικό
µέρισµα του 2016. Το πρώτο είναι µνηµείο προχειρότητας. Δεν

νοµίζω να χρειαστεί να επεκταθώ επ’ αυτού. Το δεύτερο, όµως,
είναι µνηµείο εξαπάτησης, θα έλεγα περισσότερο µε άρωµα
ανεύθυνης ζαριάς παρά ηρωικής εξόδου, όπως έσπευσαν να
εκτιµήσουν πολλοί, µε εκλογές στο βάθος, όχι µόνο γιατί ακόµα
την ώρα που τάζει αυτά τα 600 εκατοµµύρια δεν έχει κλείσει η
αξιολόγηση -παρατείνεται, όπως γνωρίζουµε- αλλά επίσης, διότι,
όπως ξέρετε ή, αν δεν ξέρετε, επιτρέψτε µου να σας το γνωστο-
ποιήσω, το ύψος του πρωτογενούς πλεονάσµατος υπολογίζεται
κάθε χρόνο τον µήνα Μάρτιο, έτσι ώστε οποιαδήποτε παροχή
κοινωνικής φύσεως να γίνει κατά τον Απρίλιο.

Θυµίζω ότι για το τελευταίο κοινωνικό µέρισµα που είχε δια-
νείµει η κυβέρνηση Σαµαρά τον Απρίλιο του 2014, τον Μάρτιο εί-
χαµε υπολογίσει τα νούµερα -εσείς δεν τα πάτε καλά µε τα
νούµερα, τους αριθµούς δηλαδή- και µετά σπεύσαµε, σε συνεν-
νόηση και αντιπαραβολή των αριθµητικών δεδοµένων µε τους
θεσµούς, να µοιράσουµε ό,τι µπορούσε να περισσέψει σε όποι-
ους έπρεπε να το πάρουν.

Εσείς εδώ έρχεστε από τον Δεκέµβριο και µοιράζετε λεφτά.
Επιταγές χωρίς αντίκρισµα είναι. Μόνο τότε τον Μάρτιο µπορεί
µε ασφάλεια να υπολογιστεί το ύψος του µερίσµατος. Άρα εγώ
προβλέπω δύο σενάρια. Ή θα δώσετε προφανώς µε τη σύµφωνη
γνώµη των θεσµών και θα εισπράξετε το πολιτικό όφελος, όποιο
πολιτικό όφελος, εν πάση περιπτώσει, επιδιώξετε να εισπράξετε,
αφού παίρνετε δέκα και δίνετε τρία, για να το πω σχηµατικά, ή
το άλλο σενάριο είναι να υπάρξει άρνηση των θεσµών, µη επί-
τευξη συµφωνίας, χαρακτηρισµός του µποναµά αυτού ως µονο-
µερούς ενέργειας, αιτία ρήξης µε τους δανειστές, απόπειρα
ηρωοποίησης του Πρωθυπουργού που τα βάζει µε τους κακούς
θεσµούς, τους Ευρωπαίους, στους οποίους παρεµπιπτόντως
όποτε έχει πρόβληµα µε τον Ερντογάν, προστρέχει, αναγνωρί-
ζοντας καλοσύνη περισσότερο παρά αντιπαλότητα και βέβαια
όλα τα άλλα σενάρια που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας
αυτή την ώρα. Ένα από αυτά τα δύο. Win-win, που λένε και οι
ξένοι, µόνο που το κόλπο έχει γίνει αντιληπτό και κατά την άποψή
µου δεν θα πιάσει.

Το πιο πρόσφατο αφήγηµα της Κυβέρνησης -το ύστατο, θα
έλεγα- είναι η θριαµβολογία για τα µέτρα ελάφρυνσης του χρέ-
ους, µε µείωση το 2060. Δεν λέω, ευπρόσδεκτα τα µέτρα, αλλά
οπωσδήποτε αυτονόητα και σίγουρα όχι εξασφαλίζοντας τη βιω-
σιµότητα του χρέους, κατά την εκτίµηση όλων.

Εδώ, όµως, έχει σηµασία να δούµε, τι δεν επιτεύχθηκε από την
Κυβέρνηση και το Eurogroup της περασµένης Δευτέρας. Το
πρώτο είναι ότι η δεύτερη αξιολόγηση δεν έκλεισε. Ξέρουµε εκ
πείρας ότι όσο παρατείνεται τόσο αυξάνεται ο λογαριασµός. Ξέ-
ρουµε ότι τα εργασιακά και ενεργειακά είναι σε εκκρεµότητα.
Προφανώς θα διεκπεραιωθούν εντός του επόµενου έτους, αλλά
επίσης εδώ δεν µπορώ να παραβλέψω την πρόσφατη -βλέπω και
τον αρµόδιο Υπουργό εδώ- µαταίωση της ιδιωτικοποίησης του
ΔΕΣΦΑ, όπου εκτός από το ότι στέρησε, υποθέτω, έσοδα που
είχαν προϋπολογισθεί στον προϋπολογισµό που συζητάµε τώρα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 180 και πλέον εκατοµµυρίων, επι-
πλέον -και αυτό είναι το χειρότερο- λειτουργεί ως πολύ αρνητικό
σήµα στους επενδυτές ότι εδώ αυτό που πρέπει να κάνουν, είναι
να κρατιούνται µακριά από την Ελλάδα µε τα όποια επενδυτικά
σχέδιά τους. Αυτό είναι το χειρότερο.

Το δεύτερο που δεν επιτεύχθηκε, ήταν η ένταξη στο πρό-
γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, που παρατάθηκε, αν διαβάσατε,
στα κράτη που είχαν αυτή την εύνοια, τους Ευρωπαίους εταί-
ρους που µπορούσαν να ενταχθούν σε αυτή τη «βροχή» χρήµα-
τος, την ώρα που εµείς επιλέξαµε εµείς να κρατούµε οµπρέλα
και για το επόµενο έτος. Πάλι παρέµεινε όνειρο απατηλό η στρα-
τηγικής σηµασίας και για τους κυβερνητικούς σχεδιασµούς έν-
ταξη στην ποσοτική χαλάρωση και πάλι παραµένει µια κατ’
εξακολούθηση χαµένη ευκαιρία.

Το τρίτο και το χειρότερο είναι αυτό που έχει να κάνει µε το
πρωτογενές πλεόνασµα. Εδώ είναι το µεγαλύτερο αγκάθι. Δια-
τηρείται ο στόχος για τη διατήρηση του πρωτογενούς πλεονά-
σµατος στο 3,5% του ΑΕΠ από το 2018 και µετά. Δεν ξέρουµε
όµως για πόσο. Για τρία, για πέντε ή για δέκα χρόνια;

Εγώ σας ρωτάω. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό, δηλαδή η
διατήρηση του στόχου στο 3,5%; Είστε χαρούµενοι γι’ αυτό;
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Θριαµβολογείτε γι’ αυτό; Εδώ οι ευρωπαϊκοί θεσµοί εκτιµούν ήδη
µέτρα 700 εκατοµµυρίων ευρώ για το 2018, ενώ το ΔΝΤ κάνει
λόγο για µέτρα πάνω από 4 δισεκατοµµύρια. 

Εκτός των άλλων µιας και βλέπω και τους αρµόδιους Υπουρ-
γούς, ζητάει να ανοίξει και το ασφαλιστικό. Μιλάµε για παρατε-
ταµένη ασφυξία της οικονοµίας, µόνιµη λιτότητα, στην ουσία για
ένα διαρκές µνηµόνιο. Διότι όσο η χώρα δεν θα µπορεί να έχει
τη δυνατότητα να βγαίνει στις αγορές να δανείζεται, οι µόνες επι-
λογές που θα έχει, είναι ή η άτακτη χρεοκοπία σε συνδυασµό µε
αποβολή από την Ευρωζώνη ή η υπαγωγή σε καθεστώς διαρκών
µνηµονίων κι εσείς κάνετε ό,τι µπορείτε για να υπάρχει αυτή η
διάρκεια. 

Εν τω µεταξύ ήδη -και αυτό είναι πολύ ενδιαφέρον- αναζωπυ-
ρώνεται η συζήτηση σε ευρωπαϊκούς κύκλους, στους οποίους
κάνετε την χάρη εσείς, να ορέγονται επιτέλους την αποβολή της
Ελλάδας από την Ευρωζώνη. 

Η συζήτηση για το Grexit επανέρχεται, διότι όλο και εδραιώνε-
ται η πεποίθηση ότι εδώ ο µαθητής είναι ανεπίδεκτος µαθήσεως,
σε αυτούς που εξ αρχής θα ήθελαν να µας δουν εκτός Ευρωζώ-
νης. 

Εδώ αναρωτιέµαι, πραγµατικά, τι θέλετε κι εσείς κατά βάθος.
Διότι βλέποντας τις πρόσφατες περιπέτειες του Πρωθυπουργού
στη Λατινική Αµερική, θεωρώ ότι, πραγµατικά, θα ήθελε να µας
µεταφέρει -ει δυνατόν- και να µας µετατρέψει σε λατινικού τύπου
δηµοκρατία. Πραγµατικά θεωρώ ότι θα ήθελε να το κάνει, εάν
στο µεταξύ δεν συµβεί τίποτα χειρότερο, δεδοµένης και της γε-
ωπολιτικής απαξίωσης της χώρας. 

Στο µεταξύ –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ
ούτε ένα λεπτό- ο Υπουργός Ανάπτυξης δηλώνει, ότι η υπερφο-
ρολόγηση δεν επηρεάζει την ανταγωνιστικότητα των επιχειρή-
σεων. Ίσως όσους έχουν µεταφέρει την φορολογική τους έδρα
εκτός Ελλάδος όντως δεν τους επηρεάζει. Αλλά είναι εξωφρε-
νική η δήλωση αυτή από ένα αµερικανοτραφή Υπουργό Ανάπτυ-
ξης. 

Ο Υπουργός Οικονοµικών προβλέπει τόνωση της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης παρακαλώ στον προϋπολογισµό του 2017, όταν από
τον άλλον µήνα θα πληρώνουµε πιο ακριβά ακόµα και τον καφέ
που πίνουµε! 

Βέβαια διά του προϋπολογισµού που συζητάµε, προβλέπονται
φορολογικά µέτρα 2,6 δισεκατοµµύρια για το 2017. Ο διαπρεπής
αυτός οικονοµολόγος Υπουργός Οικονοµικών προβλέπει ότι όσο
συρρικνώνεται στην ουσία το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών, τόσο θα τονώνεται η ιδιωτική κατανάλωση. Τρέχα γύρευε!

Σε σχέση µε τις επενδύσεις, θα ήθελα να κάνω περισσότερο
λόγο για αποεπενδυτικό πυρετό κι όχι επενδυτικό πυρετό. Έτσι
εκλαµβάνω την αποχώρηση πάρα πολλών παραγωγικών αλυσί-
δων επιχειρήσεων από τη χώρα.

Ξέρετε ότι ακόµα και η δικαιοσύνη, την ηγεσία της οποίας εί-
χαµε σήµερα την τιµή να συναντήσουµε, θα µπορούσε να έχει
αναπτυξιακό πρόσηµο, εάν επιταχυνόταν ο ρυθµός απονοµής
της, έτσι ώστε κάθε δυνητικός επενδυτής να ήξερε, ότι εάν εµ-
πλακεί στα ελληνική δικαστήρια δεν θα εµπλακεί σε µια περιπέ-
τεια δίχως τέλος αλλά θα µπορούσε σε έναν εύλογο χρόνο, να
λύσει τις διαφορές του και να  υλοποιήσει την επένδυσή του. 

Τέλος –και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, µια
που είναι εδώ και η αρµόδια Υπουργός, θα ήθελα να πω το εξής:
Μας λέτε ότι είναι προϋπολογισµός µε κοινωνικό πρόσηµο, διότι
θα εφαρµοστεί σε όλη την επικράτεια το πρόγραµµα του κοινω-
νικού εγγυηµένου εισοδήµατος, αυτό που εµείς είχαµε εισαγάγει
ως ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, που κάποτε εσείς αποκηρύσ-
σατε αλλά τώρα αναγνωρίζετε την κοινωνική του ωφελιµότητα,
επειδή στην ουσία σάς έπεισε η Παγκόσµια Τράπεζα να το εφαρ-
µόσετε σε όλη την επικράτεια.

Εκεί όµως υπάρχει µια παρανόηση, κύριε Υπουργέ: Η Παγκό-
σµια Τράπεζα σας είπε να βάλετε το κοινωνικό εγγυηµένο εισό-
δηµα σε όλη την Ελλάδα. Εσείς βάζετε όλη την Ελλάδα στο
κοινωνικό εγγυηµένο εισόδηµα. Πώς;  Φτωχοποιώντας την διά
των πολιτικών σας και φτωχοποιώντας ό,τι έχει µείνει από την
υποφέρουσα από την λιτότητα και την υπερφορολόγηση µεσαία
τάξη.

Πάρτε το αλλιώς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Παναγιωτόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εάν δεν είναι επιδίωξή σας
η ισοπέδωση όλων προς τα κάτω, επί τα χείρω, είναι µια κατά-
σταση, µε την οποία πολύ φοβούµαι ότι είστε υπερβολικά άνετοι. 

Εµείς υποστηρίζουµε ότι δεν µπορείτε, ότι έτσι δεν γίνεται! Η
χώρα πληρώνει πανάκριβο τίµηµα, για να επιστρέψει µετά από
τεράστια βλάβη εκεί που ήταν το 2014. Εποµένως χρειάζεται πο-
λιτική αλλαγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε κύριε
Παναγιωτόπουλε, σας παρακαλώ πολύ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το µόνο ερώτηµα που
υπάρχει –γιατί πολιτική αλλαγή θα γίνει, όποτε επιλέξετε να γί-
νουν εκλογές- είναι τι ζηµιά θα υπάρχει και κατά πόσο αυτή η
ζηµιά θα είναι διαχειρίσιµη, όταν θα την αφήσετε πίσω σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 94ο Δηµοτικό Σχολείο της Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Μπόλαρης δεν είναι εντός αιθούσης. Άρα τον αντικαθιστώ
µε άλλον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. Προηγείται ο κ. Θεοφύλακτος
και µετά είναι η κ. Τζάκρη, µε βάση τον κατάλογο των εγγεγραµ-
µένων που έχω µπροστά µου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

πω δύο λόγια πρώτα για τη χθεσινή εξαγγελία του Πρωθυπουρ-
γού για το εφάπαξ βοήθηµα στους συνταξιούχους. Συµφωνώ µε
έναν τίτλο που είδα στην «Εφηµερίδα των Συντακτών». «Ούτε πα-
νηγυρισµοί» –θα µπορούσαµε, γιατί είναι σχεδόν πενταπλάσιο
από την απώλεια του ΕΚΑΣ και αφορά το 60% των συνταξιού-
χων– «όχι όµως και µικροψυχία», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Θα επαναλάβω το ερώτηµα που έθεσε ο κ. Συρίγος, ο συνά-
δελφος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Διαφωνεί κανείς; Διαφωνεί κα-
νείς, να δώσουµε από το πλεόνασµα σε µια οµάδα πληθυσµού
που επλήγη όλα αυτά τα χρόνια από την κρίση και συνεισέφερε
στο να αντιµετωπιστεί αυτή; Κανείς δεν διαφωνεί. Απλώς ψελλί-
ζετε διάφορα άλλα για να αποπροσανατολίζετε τη συζήτηση. 

Θα ήθελα να τονίσω, κυρία Φωτίου και κύριε Χουλιαράκη, στην
Κυβέρνηση, γιατί έχω εµπειρία και γνώση για το θέµα, να προ-
σεχθεί το ακατάσχετο αυτού του βοηθήµατος. Επειδή όταν θα
δοθεί, θα αυξήσει το ποσό της σύνταξης που θα πάρει ο συντα-
ξιούχος και πιθανότατα θα καταβληθεί µαζί µε τη σύνταξη και θα
πάει πάνω από 1.000 ευρώ, αµέσως µπορεί να πέσουν τα χρέη
στις τράπεζες, στην εφορία και στα ταµεία και να κατάσχουν
αυτό το ποσό και εκεί που περιµένουν τώρα πώς και πώς οι οι-
κογένειες και οι συνταξιούχοι, τα 300 ή τα 500 ευρώ, να τους κα-
τασχεθεί το µισό ποσό και να έχουµε άλλα. Γι’ αυτό το τονίζω
από τώρα. 

Δεν φοβόµαστε να κάνουµε τη σύγκριση, µε αυτό που µοίρασε
ο Σαµαράς και ο Βενιζέλος τον Μάρτη και τον Απρίλιο του 2014
στους ένστολους. Δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε τα πλεονά-
σµατα ούτε µε αυτό που λένε τώρα, ότι «εσείς δύο χρόνια παι-
δεύεστε, για να φτάσετε εκεί που ήµασταν εµείς το 2014». 

Κατ’ αρχάς επρόκειτο για µια σάπια ανάπτυξη. Ας σκεφτεί ο
λαός το ράλι της ανάπτυξης της δεκαετίας του ‘90 και του 2000
πού οδήγησε. Στο να πλουτίσουν οι λίγοι και να πτωχεύσουν οι
πολλοί. Να πτωχεύσει η χώρα, οι πολλοί, και οι λίγοι να έχουν
βγάλει τα χρήµατά τους στο εξωτερικό. Είναι αυτοί οι ίδιοι που
δηµιούργησαν την ψεύτικη και σάπια ανάπτυξη του 2014. Γι’
αυτό έπρεπε να αποχωρήσουν από το πολιτικό σκηνικό και από
το τιµόνι της χώρας. Επίσης ο κ. Σαµαράς παράτησε την αξιολό-
γηση στη µέση. Τα νούµερα ήταν πλαστά. Γι’ αυτό οι σύµµαχοί
του τον παράτησαν. 
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Τέλος, αναφορικά µε το επίδοµα των 500 ευρώ το κοινωνικό
επίδοµα όπως το λένε τώρα, που ήταν στους ένστολους, ήταν
προεκλογικό, ενώ τώρα δεν είναι προεκλογικό. Να το ξεκαθαρί-
σουµε και αυτό. 

Από τον προϋπολογισµό ξεχωρίζω το κονδύλιο των 100 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, το οποίο είναι αναρτηµένο και αφορά την ενί-
σχυση των παντελώς αδύναµων οικονοµικά συµπολιτών µας για
την προστασία της πρώτης κατοικίας. Να θυµηθούµε τι έλεγε
όλη η Αντιπολίτευση, ότι αυτό δεν υπάρχει, ότι θα αναγκαστούν
τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά που εντάσσονται σε αυτή την κα-
τηγορία, να τα επιστρέψουν στην εφορία κ.α.. Πάντως υπήρχε
µια θολούρα και µια κατασυκοφάντηση. Ουδέν ψευδέστερον. Το
βλέπουµε τώρα στον προϋπολογισµό. Ήταν στον ν.4346/2015. 

Το ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν. Για πρώτη φορά κυβέρνηση διαθέ-
τει κονδύλιο, ώστε να πληρώνει το κράτος τη δόση που ορίζει το
δικαστήριο για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Όµως άλλα
ισχυριζόταν η Αντιπολίτευση σχεδόν ενάµιση χρόνο τώρα. Κάθε
µέρα ανακρίβειες, κάθε µέρα ψεύδη και λάσπη µε τη λογική «πες
πες, κάτι θα µείνει». 

Να θυµίσω και την προσπάθεια σπίλωσης του Υπουργού, του
κ. Κατρούγκαλου, ότι δήθεν πήρε εργολαβική αµοιβή µε ενέρ-
γειες που έκανε. «ΤΟ ΒΗΜΑ» την προηγούµενη βδοµάδα, τις
προηγούµενες ηµέρες, αναγκάστηκε και ζήτησε συγγνώµη. Θα
ζητήσει συγγνώµη ο κ. Μητσοτάκης και τα στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας, που το ανέφεραν ενάµιση χρόνο αυτό, αυτή την ανα-
κρίβεια, αυτό το ψεύδος, αυτή τη συκοφαντία, όπως ζήτησε
συγγνώµη «ΤΟ ΒΗΜΑ»; «ΤΟ ΒΗΜΑ» αναγκάστηκε σύµφωνα µε
τον νόµο, γιατί σου λέει «θα έχω θέµα µε τις αποζηµιώσεις». 

Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς από τα καθηµερινά που αναφέρει
η Νέα Δηµοκρατία; 

Σταχυολογώ. Για τους µετακλητούς; Τώρα για το κόστος του
ταξιδιού στην Κούβα; Μας πείραξε αυτό; Για την ιατροφαρµα-
κευτική κάλυψη; Τα δήθεν δάνεια του ΣΥΡΙΖΑ που είναι εξοφλη-
µένα και ενήµερα, ενώ Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ χρωστάνε
400 εκατοµµύρια και τα φορτώνουν στον ελληνικό λαό; Κάθε
µέρα και από ένα πολιτικό ψεύδος. Κάθε µέρα η προσπάθεια να
γίνει η τρίχα τριχιά, να διυλίσουµε τον κώνωπα, να καταπιούµε
την κάµηλο.

Θα θίξω δυο-τρία από τα θέµατα αυτά, γιατί απασχολούν την
ελληνική κοινωνία. Τόσος ντόρος για τους µετακλητούς. Έχει το
θράσος η Νέα Δηµοκρατία να µιλάει για µετακλητούς, ενώ πρό-
κειται για νόµιµες προσωρινές τοποθετήσεις νέων επιστηµόνων,
που είναι απαραίτητοι σε κάθε Βουλευτή, σε κάθε Υπουργό, σε
κάθε δήµαρχο κ.λπ..

Ποια είναι τα δείγµατα γραφής του παλιού πολιτικού συστήµα-
τος, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ; Όσον αφορά τους
µόνιµους, φόρτωσαν το δηµόσιο µε τα δικά τους τα παιδιά, το λέ-
γανε κιόλας, ασχέτως προσόντων. Σαράντα χρόνια µόνο «παρά-
θυρο», µόνο ρουσφετολογικές προσλήψεις και ένας αξιόλογος
νόµος που έγινε, ο νόµος ΑΣΕΠ, προσπάθησαν και τα κατάφεραν
τελικά µε φωτογραφικές διατάξεις να τον υπερκεράσουν. 

Για τους προσωρινούς τα δείγµατα γραφής που έδωσε ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης ως Υπουργός, ήταν ότι είχε τους πενταπλά-
σιους µετακλητούς από τον αντίστοιχο Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ,
τους πενταπλάσιους, δηλαδή επιβάρυναν τον προϋπολογισµό
πέντε φορές παραπάνω.

Τώρα τελευταία δήθεν έγκαιρα στοιχεία λένε ότι -τα δηµοσί-
ευσε και «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µε µια σοβαροφάνεια- αυξήθηκαν
επί ΣΥΡΙΖΑ οι µετακλητοί. Δεν ανέφεραν, όµως, ότι απλώς γίνεται
µε διαφάνεια η καταµέτρησή τους, ότι παλιότερα δηλαδή από
τους πενήντα δύο που είχε ο Μητσοτάκης, φαινόντουσαν µόνον
οι επτά. Μειώθηκαν οι µετακλητοί, λοιπόν.

Πάµε στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, γιατί και εκεί λε-
γόντουσαν διάφορα:.«Πώς θα το κάνετε και εµείς το είχαµε
κάνει». Θυµάµαι έναν φίλο µου ταξιτζή πολύτεκνο, που έπαθε
καρδιά, στην Κοζάνη. Έκανε επέµβαση, ήταν ανασφάλιστος,
γιατί χρωστούσε στον ΟΑΕΕ. Έκανε επέµβαση στο Νοσοκοµείο
Κοζάνης, σε µία πολύ καλή καρδιολογική κλινική, και ευγνωµονεί,
γιατί έγινε δωρεάν η επέµβαση αυτή. Παλιότερα δεν θα έκανε
καν επέµβαση. Αργότερα η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ έκα-
ναν τις επεµβάσεις, αλλά µετά πήγαινε ο λογαριασµός στην εφο-

ρία. Βάλε υλικά, βάλε εντατική, βάλε χειρουργείο, τουλάχιστον
πέντε χιλιάρικα. Δεν θα µπορούσε να τα πληρώσει, τα πέντε θα
γίνονταν δέκα, τα δέκα, είκοσι κ.λπ..

Ο συγκεκριµένος, λοιπόν, έκανε δωρεάν εγχείρηση στην καρ-
διά του και σώθηκε. Έχει κάρτα ανθρωπιστικής κρίσης. Προστά-
τευσε την πρώτη του κατοικία, γιατί µπήκε στον νόµο Κατσέλη.
Χειρίστηκα εγώ προσωπικά την υπόθεσή του. Ε µην περιµένετε
ότι θα στηρίξει τη Νέα Δηµοκρατία ή το ΠΑΣΟΚ. Εµείς δεν τα κά-
ναµε για να µας στηρίξει πολιτικά αλλά τουλάχιστον δεν είναι
αγνώµων.

Μην ψάχνετε, όµως, να βρείτε τον συγκεκριµένο στα γκάλοπ
που κάνουν οι εταιρείες σας, αυτές που είχαν βγάλει το δηµο-
ψήφισµα ντέρµπι, ενώ είχε είκοσι µονάδες διαφορά και τις εκλο-
γές του Σεπτεµβρίου του 2015 ότι ήταν πάλι ίσα-ίσα, ενώ χάσατε
µε οκτώ µονάδες διαφορά. Τέτοιους ανθρώπους που είναι στην
αφάνεια, δεν θα τους βρουν οι εταιρείες σας, γιατί δεν έχουν
σταθερό τηλέφωνο και στο κινητό να τον πάρουν οι εταιρείες
σας δεν το σηκώνει, γιατί όταν βλέπει τέτοια νούµερα, φοβάται
ότι είναι εισπρακτικές εταιρείες που τους επιτίθενται. 

Πρόκειται για µία αφανή πλειοψηφία, αυτή που στήριξε τον
ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνησή µας, αυτοί που έτσι τους κατάντησε
η χρεοκοπία της χώρας, όµως,µας στηρίζει και επιτέλους εκπρο-
σωπείται από εµάς. Αντίθετα αυτοί που φαίνονται, οι δυνατοί, το
σύστηµα στηρίζει το παλιό πολιτικό σύστηµα, στηρίζει τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.

Αυτό το ερώτηµα θα ήθελα να θέσω στον ελληνικό λαό, γιατί
µας χτυπάει το σύστηµα; Γιατί τα κανάλια χτυπάνε την Κυβέρ-
νηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό το ερώ-
τηµα κλείνετε κιόλας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Γιατί οι ισχυροί είναι απέναντι
στην Κυβέρνηση και όχι µε εµάς; Δεν τους κάνουµε τα χατίρια,
γι’ αυτό. Αντίθετα και ο προϋπολογισµός αυτή τη χροιά έχει, να
εκπροσωπήσει αυτούς τους αφανείς ήρωες, γιατί αυτοί κράτη-
σαν τη χώρα στα δύσκολα χρόνια της κρίσης και δικαιούνται επι-
τέλους εκπροσώπηση και την έχουν από εµάς και αυτούς αφορά.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, αν και είχα πολλά ακόµα να
πω. Αυτούς αφορά η σταθερότητα που ευαγγελιζόµαστε εµείς
και που φέρνουν οι προϋπολογισµοί µας, γιατί καµµιά φορά µας
λένε κάποιοι φίλοι: «τα ίδια λέτε, τα ίδια έλεγε και ο Σαµαράς,
σταθερότητα, σταθερότητα, σταθερότητα, τώρα κι εσείς λέτε για
σταθερότητα». Ναι αλλά ποιους αφορά; Η δική τους σταθερό-
τητα αφορούσε το µεγάλο κεφάλαιο, τις µεγάλες επιχειρήσεις,
τους τραπεζίτες.  

Η δική µας σταθερότητα αφορά τους αφανείς ήρωες, τους δα-
νειολήπτες, τον απλό λαό. Όλα αυτά έχουν περάσει στον προ-
ϋπολογισµό, γι’ αυτό και σας καλώ να τον ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα,
όπως έχω προαναγγείλει, η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας
κ. Θεανώ Φωτίου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, είπατε µετά θα µιλήσω
εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, ζήτησε τον λόγο
η κ. Φωτίου. Καθίστε. Αµέσως µετά την κ. Φωτίου θα µιλήσετε,
κυρία Τζάκρη. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν έχω
πρόβληµα εγώ. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Η κ. Φωτίου δεν έχει πρόβληµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα µπορεί η κ. Φω-

τίου να µην έχει πρόβληµα, αλλά εγώ έχω πρόβληµα, γιατί πρέπει
να εξαντληθεί ο κατάλογος των Υπουργών σήµερα, για να µην
τους έχουµε όλους αύριο. Οχτώ λεπτά έχει η κ. Φωτίου. Άντε µε
την ανοχή µου να µιλήσει δέκα λεπτά. Σε δέκα λεπτά, αγαπητή
µου συνάδελφε, θα έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι τι ώρα θα πάµε
σήµερα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπαµε πριν τις δώ-
δεκα το βράδυ, διότι οι συνάδελφοι Βουλευτές θα έχουν τελει-
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ώσει. Οι Υπουργοί θα έχουν τελειώσει. Εάν δεν θέλει κάποιος
άλλος κοινοβουλευτικός να µιλήσει, γιατί ένας τουλάχιστον
θέλει, ο κ. Παφίλης, µπορεί να τελειώσουµε και νωρίτερα. 

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό πάντα αποκαλύπτει τους πολιτικούς στόχους των κοµµά-
των. Για τη Νέα Δηµοκρατία, βέβαια, ο στόχος είναι διαφανής,
πολυπόθητος και ξεκάθαρος. Επάνοδος στην εξουσία. 

Χωρίς την εξουσία η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να συγκρα-
τήσει το τεράστιο πελατειακό σύστηµα που έχει στήσει τόσα
χρόνια και από το οποίο τροφοδοτείται. Χωρίς την εξουσία κα-
ταρρέει η πρόσκαιρη ανακωχή των αντίπαλων τάσεων υπό την
ηγεµονία του Μητσοτάκη. Γι’ αυτό και δίνει τον υπέρτατο αγώνα
τώρα, την υπέρτατη µάχη. Εξουσία εδώ και τώρα ή αλλιώς εκλο-
γές εδώ και τώρα. 

Στη συζήτηση όµως για τον προϋπολογισµό του 2017 αυτή η
τακτική έχει ένα ενδιαφέρον το πώς εκφράστηκε. Πιστεύω ότι εκ-
φράστηκε σχεδόν από το σύνολο των οµιλητών της Νέας Δηµο-
κρατίας κι έχει το εξής τρίπτυχο. Πρώτον, αποδόµηση της
Κυβέρνησης µε τα γνωστά επιχειρήµατα «ψεύτες, ανίκανοι, εξου-
σιοµανείς». 

Ο κ. Χατζηδάκης, Υπουργός της κυβέρνησης Σαµαρά-Βενιζέ-
λου, υπηρέτησε τη γραµµή αυτή µε µια οµιλία ανάλαφρη, ειρω-
νική, γεµάτη αστεϊσµούς. Φαίνεται πως αυτή είναι η πιο εύπεπτη
γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας για να γελοιοποιήσει την Κυβέρ-
νηση, όπως τη συµβουλεύουν οι επικοινωνιολόγοι της. 

Δεύτερον, ακραίος αντιµνηµονιακός λόγος. Πιο αντιµνηµονια-
κοί δεν γίνεται. Η νέα κολυµβήθρα του Σιλωάµ, για να ξεχαστεί
το µνηµονιακό παρελθόν, η άγρια λιτότητα, οι απολύσεις, η απώ-
λεια του 25% του ΑΕΠ, το ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι, η µείωση
έντεκα φορές των συντάξεων και πάει λέγοντας. 

Τρίτον, σιωπή και απουσία οποιασδήποτε δέσµευσης. Δηλαδή
πολύ απλά, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, εάν η Νέα Δη-
µοκρατία ερχόταν αύριο στην εξουσία, όπως ευελπιστείτε, τι θα
άλλαζε σε αυτόν τον προϋπολογισµό; Από πού θα έπαιρνε τα
χρήµατα για να τα δώσει πού; Αντί αυτού ο κ. Χατζηδάκης δια-
χειρίστηκε ίσως στο πλαίσιο της συµφωνίας αλήθειας πολύ πε-
ρίεργα τους αριθµούς. Είπε: «Το 2015 η Κυβέρνηση έδωσε 105
εκατοµµύρια για την ανθρωπιστική κρίση, ενώ η κυβέρνηση Σα-
µαρά-Βενιζέλου είχε δώσει το τετραπλάσιο». Μάλιστα. 

Ακούστε τώρα τους αριθµούς. Την περίοδο 2012-2014, το
παλιό καθεστώς έδωσε 450 εκατοµµύρια από το πρωτογενές
πλεόνασµα άπαξ διά παντός και µε διαδικασίες µη διαφανείς.
Ακόµη δεν ξέρουµε ποιοι τα πήραν. 

Δεύτερον, η δική µας Κυβέρνηση, για την περίοδο 2015-2017
διαθέτει 105 εκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό του 2015, 250
εκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό του 2016, 760 εκατοµµύ-
ρια από τον προϋπολογισµό του 2017 και τώρα 630 εκατοµµύρια
από το πρωτογενές πλεόνασµα. Σύνολο 1.745.000.000 ευρώ.
Αυτό σηµαίνει τετραπλάσιο ποσό από τα δικά σας 450 εκατοµ-
µύρια για ανάλογο χρονικό διάστηµα. Πράγµατι, κύριε Χατζη-
δάκη, τα νούµερα είναι ξεροκέφαλα, όπως είπε ο Μιτεράν που
εσείς επικαλεστήκατε. 

Με τον κ. Χατζηδάκη, βέβαια, συνέπλευσε και ο εισηγητής της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, για να υποβαθµίσει τα πρώτα
µέτρα για την ελάφρυνση του χρέους που αποφασίστηκαν στο
Eurogroup, συγκρίνοντάς τα µε το αλήστου µνήµης PSI που διέ-
γραψε 120 δισεκατοµµύρια και στην πραγµατικότητα µας κατέ-
στρεψε. Είχε την ευκαιρία πάλι ο εµπνευστής κ. Βενιζέλος να µας
τα ξαναθυµίσει. 

Διότι τότε διασώθηκαν για δεύτερη φορά οι ευρωπαϊκές τρά-
πεζες. Η πρώτη φορά. ήταν µε την προσφυγή της κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ στο ΔΝΤ. Έτσι το ελληνικό χρέος από ιδιωτικό έγινε
δηµόσιο, ώστε η Ελλάδα αντί να χρωστάει σε ιδιώτες, να χρω-
στάει στα κράτη µέλη και να έχει απέναντί της τώρα τα κοινοβού-
λια των χωρών της Ευρωζώνης και τις κυβερνήσεις τους, τον κ.
Σόιµπλε και πάει λέγοντας. Παράλληλα καταστράφηκαν οι µικρο-
οµολογιούχοι, τα ασφαλιστικά ταµεία, τα νοσοκοµεία, τα πανε-

πιστήµια. Γι’ αυτά επαίρεστε, αντί να ντρέπεστε, αντί να απολο-
γείστε. Αυτά σε απάντηση στους υπαινιγµούς περί απατεώνων
του κ. Κουτσούκου. 

Η οµοφωνία, όµως, Νέας Δηµοκρατίας και Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης δεν µε εκπλήσσει. Είναι κοινός ο στόχος ανάκτησης
της εξουσίας και συγκυβέρνησης. Το πιο επικίνδυνο, όµως, σε
αυτή την εξέλιξη είναι η πρωτοφανής στην ιστορία του ελληνικού
κράτους υπονόµευση της διαπραγµατευτικής θέσης της χώρας
από την Αντιπολίτευση. Το έκαναν το 2015 παρακαλώντας, εκλι-
παρώντας τους δανειστές να είναι ανυποχώρητοι και καλώντας
τους Έλληνες αποταµιευτές, να πάρουν τις καταθέσεις τους από
τις τράπεζες. Το κάνει ο κ. Μητσοτάκης τώρα. Στα ταξίδια του
στης Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής λέει στους επενδυτές,
ότι αν δεν πέσει η Κυβέρνηση, επενδύσεις δεν γίνονται. 

Όµως η υπονόµευση της διεθνούς θέσης της χώρας δυστυ-
χώς, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είναι υπονόµευση
της δηµοκρατίας. Η Αντιπολίτευση λοιδορεί συχνά τον τρόπο µε
τον οποίο διαπραγµατευόµαστε. 

Εµείς, όµως, καταφέραµε να χρηµατοδοτηθεί το ΚΕΑ, το κοι-
νωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, µε 760 εκατοµµύρια από τον προ-
ϋπολογισµό που ψηφίζουµε αύριο, χωρίς να θιγούν τα βασικά
προνοιακά επιδόµατα, παραδείγµατος χάριν οικογενειακά και
αναπηρικά, όπως διαδίδατε και όπως ευελπιστούσατε και ευελ-
πιστείτε. 

Το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης αφορά εφτακόσιες χιλιά-
δες συµπολίτες µας. Ενσωµατώνει την εµπειρία που αποκτήσαµε
από το πρόγραµµα για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρί-
σης σε τρεις άξονες ενίσχυσης. 

Πρώτον, εισοδηµατική ενίσχυση. 
Δεύτερον, διασύνδεση των οφειλόµενων µε τις υπηρεσίες,

όπως δωρεάν φάρµακα και ιατρική περίθαλψη, συµµετοχή στις
κοινωνικές δοµές φτώχειας, συµµετοχή στο πρόγραµµα του
ΤΕΒΑ, δωρεάν διανοµή φρούτων, τροφίµων, λαχανικών, επιδό-
τηση voucher των παιδιών για βρεφονηπιακούς σταθµούς. Σα-
ράντα πέντε χιλιάδες παιδιά που µπήκαν στους βρεφονηπιακούς
σταθµούς, είναι από τις οικογένειες που θα µπουν στο ΚΕΑ. 

Τρίτον, διασύνδεση µε την αγορά εργασίας. Το 10% των δι-
καιούχων ανέργων θα βρουν δουλειά µε προγράµµατα του ΟΑΕΔ
και πιλοτικά προγράµµατα του χαρτοφυλακίου απασχόληση. 

Το ΚΕΑ ήταν υποχρέωση της χώρας από το 2012. Ο κ. Μητσο-
τάκης στην Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης δήλωσε ότι θα το εφάρ-
µοζε δύο χρόνια µετά την εκλογή του. Εµείς θα το ψηφίσουµε. Θα
ψηφίσουµε την καθολική εφαρµογή του ΚΕΑ από τον Ιανουάριο
του 2017 και ελπίζουµε η Νέα Δηµοκρατία να συναινέσει. 

Παράλληλα, όµως, θα αλλάξουµε το ιδρυµατικό και επιδοµατικό
προνοιακό κράτος της χώρας µας µε τις εξής µεταρρυθµίσεις
µέσα στο 2017. 

Πρώτον, ίδρυση ενιαίου φορέα πληρωµής και απόδοσης επιδο-
µάτων που θα καλύπτει όλα τα επιδόµατα που δίδονται από όλους
τους φορείς της Κυβέρνησης µε διαφάνεια και ενιαία οργάνωση,
ώστε να πληρώνονται όλα τα επιδόµατα σε τακτές ηµεροµηνίες,
πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος. 

Δεύτερον, θα κάνουµε νόµο για την αναδοχή και την υιοθεσία,
ώστε τα παιδιά να µην περιµένουν µήνες και χρόνια στα ιδρύµατα.

Παράλληλα ενισχύουµε την αποϊδρυµατοποίηση µε τα ΕΣΠΑ
αλλά και µε άλλα προγράµµατα, για να ανοίξουν ιδρύµατα τα
οποία έχουν πολύ σχολιαστεί στην ελληνική και διεθνή επικαιρό-
τητα και να ενταχθούν, επιτέλους, οι ωφελούµενοί τους στην κοι-
νωνία. 

Τρίτον, θεσµοθετούµε µέσα στο 2017, µετά από διαβούλευση
και συνεννόηση –θέλουµε τη συνεννόηση όλων σε αυτό το θέµα-
κοινούς κανόνες λειτουργίας, αξιολόγησης και ελέγχου όλων των
ιδρυµάτων και επαναξιολόγησης νοµικών προσώπων ιδιωτικού δι-
καίου και δηµοσίου δικαίου που προσφέρουν υπηρεσίες κοινωνι-
κής προστασίας. 

Τέλος τέταρτον, ιδρύουµε τον Εθνικό Μηχανισµό Παρακολού-
θησης και Αξιολόγησης Πολιτικών Κοινωνικής Ένταξης, ο οποίος
µπαίνει για συζήτηση τη Δευτέρα στη Βουλή, µέσω του οποίου η
Ελλάδα θα αποκτήσει για πρώτη φορά ισχυρό εργαλείο πληρο-
φόρησης, εποπτείας και αξιολόγησης σε τρία επίπεδα, σε επίπεδο
κυβέρνησης, σε επίπεδο περιφέρειας και σε επίπεδο δήµων. Ενι-
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αία, online, καθηµερινά αυτός ο µηχανισµός θα δώσει και το ΚΕΑ
και θα παρακολουθεί το ΚΕΑ. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, απ’ όσα σας είπα, είναι ότι εµείς προ-
ωθούµε και προσπαθούµε να δώσουµε ξανά τον σεβασµό και την
αξιοπρέπεια σε όλους τους συµπολίτες µας που βρίσκονται σε
ανάγκη. Αυτό θα το πετύχουµε µε τα διακόσια πενήντα τέσσερα
κέντρα κοινότητας, τα οποία θα λειτουργούν µε επτακόσιους πε-
νήντα νέους ανθρώπους που θα προσληφθούν µε διαδικασίες
ΑΣΕΠ και στα οποία θα υπάρχει η πλατφόρµα του εθνικού µηχα-
νισµού, έτσι ώστε καθένας συµπολίτης µας να µπορεί µε το ΑΦΜ
και µε το ΑΜΚΑ του, να πηγαίνει εκεί και να ενηµερώνεται καθη-
µερινά για τα δικαιώµατά του, για τα επιδόµατα που πρέπει να
πάρει, για τις δυνατότητες εργασίας που έχει, για τις θέσεις που
υπάρχουν στα ιδρύµατα της περιοχής του, για τη συµµετοχή του
σε ευρωπαϊκά ή ελληνικά –εθνικά- προγράµµατα. 

Η πλατφόρµα θα βρίσκεται σε διακόσια πενήντα τέσσερα κέν-
τρα κοινότητας. Είναι συνδεδεµένη –online- µε δεκατρία περιφε-
ρειακά παρατηρητήρια και µέσα στο Υπουργείο. Κάθε µέρα,
λοιπόν, στη νέα διεύθυνση που ιδρύουµε στο Υπουργείο, θα βλέ-
πουµε τι υπηρεσίες προσφέρουν τα διακόσια πενήντα τέσσερα
κέντρα κοινότητας από τη Φλώρινα µέχρι το Μαλεβίζι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, τε-
λειώνετε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τελείωσα,
κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ και για την ανοχή σας.

Έτσι, λοιπόν, αποδεσµεύουµε –γιατί αυτός είναι ο στόχος µας,
αυτή είναι η αριστερή πολιτική για εµάς- τους Έλληνες από το
προηγούµενο πελατειακό καθεστώς, το οποίο τους ανάγκαζε να
απευθύνονται σε δηµάρχους, πολιτευτές, κόµµατα, Υπουργούς
µε τον πιο ευτελιστικό τρόπο, για να εξασφαλίσουν όσα δι-
καιούντο. 

Λέτε συχνά ότι έχουµε αλλεργία στις µεταρρυθµίσεις. Πράγ-
µατι έχουµε αλλεργία σε όλες τις µνηµονιακές µεταρρυθµίσεις,
που ήταν µνηµονιακές υποχρεώσεις «κοψιµάτων» που ονοµάζατε
«µεταρρυθµίσεις». 

Αυτές, όµως, οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις που εµείς ξεκινάµε –
και όχι εσείς, εσείς δεν µπορέσατε να κάνετε ποτέ ούτε και θέ-
λατε- θα αλλάξουν την κοινωνική προστασία στην Ελλάδα.

Αυτές τις αλλαγές αποτυπώνει ο προϋπολογισµός και σας
καλώ να τον ψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το να απευθύνονται
πάντως οι πολίτες στους αιρετούς δηµάρχους, δεν είναι µεµπτό
ούτε ποινικό αδίκηµα. Οι δήµαρχοι είναι πιο κοντά, πολύ περισ-
σότερο από εµάς τους πολιτικούς, στην τοπική τους κοινωνία.
Δεν είναι καθόλου κακό. Είναι η αυτοδιοικητική διαστροφή µου. 

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μήπως
έγινε παρανόηση; Να επανέλθω; 

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, για ένα λεπτό θα ήθελα
τον λόγο. Κάτι δεν έχετε καταλάβει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε τώρα, θα µας
«φάει» η κ. Τζάκρη. Καθίστε, µετά θα µιλήσετε. Ανέβηκε στο
Βήµα τώρα και δικαίως θα διαµαρτυρηθεί. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ε, όχι και θα σας «φάω», κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Τζά-

κρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Υπέµεινα, νοµίζω, καρτερικά.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό του 2017 διεξάγεται κάτω από το πρίσµα, κάτω από τη σκιά
της απόφασης του Eurogroup για την άµεση εφαρµογή των βρα-
χυπρόθεσµων µέτρων ελάφρυνσης του ελληνικού δηµόσιου χρέ-
ους, ο αντίκτυπος των οποίων θα είναι ουσιαστικός και θα
µειώσει σηµαντικά τον λόγο του χρέους προς το ΑΕΠ κατά 22%
για την περίοδο 2017-2060, σύµφωνα πάντα µε τις εκτιµήσεις και
τους υπολογισµούς του ESM.

Παρακολουθώ µάλιστα τις αγωνιώδεις προσπάθειες που κα-
ταβάλλονται µέσα σε αυτή την Αίθουσα από σύσσωµη την Αντι-

πολίτευση, καθώς και από µια πολύ µεγάλη µερίδα του Τύπου,
παρά τις οµολογίες για αναµφίβολα θετική εξέλιξη στην υπόθεση
του ελληνικού δηµόσιου χρέους, να υποβαθµίσουν τη σηµαντική
αυτή θετική επιτυχία, από την οποία προκύπτει όφελος για την
οικονοµία της τάξεως των 45 δισεκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς –και
αυτό είναι το σηµαντικότερο- κανένας να χάσει ούτε 1 ευρώ. 

Τα βραχυπρόθεσµα µέτρα θα βελτιώσουν σίγουρα τη βιωσι-
µότητα του χρέους και έχουν ως στόχο να αντιµετωπίσουν µια
ευρύτερη ανησυχία, ότι οι µελλοντικές πληρωµές του χρέους θα
επιφέρουν ένα αθέµιτο βάρος στις δαπάνες καταπνίγοντας την
οικονοµία. Εκπέµπουν έτσι ένα σήµα σταθεροποίησης της ελλη-
νικής οικονοµίας, καθώς το ποσοστό που δαπανά η χώρα µας
κάθε έτος σε πληρωµές τόκων και στην αποπληρωµή του χρέους
που ωριµάζει, θα παραµείνουν κάτω από το 15% του ΑΕΠ στη
µεσοπρόθεσµη περίοδο µετά τη λήξη του προγράµµατος και
κάτω από το 20% του ΑΕΠ την επόµενη περίοδο. Έτσι θα ανοίξει
ο δρόµος και για την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να εντάξει τα
ελληνικά οµόλογα στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς, η προσπάθεια για τη
διασφάλιση της βιωσιµότητας του ελληνικού χρέους θα συνεχι-
στεί. 

Η απόφαση, όµως, του Eurogroup είναι και γι’ αυτό σηµαντική,
για έναν επίσης πρόσθετο λόγο. Άνοιξε τη συζήτηση και σε τε-
χνικό και σε πολιτικό επίπεδο για τα µεσοπρόθεσµα µέτρα, µε
στόχο την περαιτέρω βελτίωση του ελληνικού χρέους που θα
συµπαρασύρει προς τα κάτω τα πρωτογενή πλεονάσµατα µετά
τη λήξη του προγράµµατος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική Κυβέρνηση θα ολο-
κληρώσει το ταχύτερο δυνατό τη δεύτερη αξιολόγηση του τρίτου
προγράµµατος, µε µια πολιτική συµφωνία µε τους θεσµούς.

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και ο κ. Σόιµπλε οφείλουν,
όµως, να κατανοήσουν, ότι δεν πρόκειται σε καµµία των περι-
πτώσεων να αποδεχτούµε την απαίτηση για νέα µέτρα µετά τη
λήξη του προγράµµατος και τη συνέχιση των ακραίων πολιτικών
λιτότητας. Θα πρέπει, επίσης, να κατανοήσουν, ότι η Ελλάδα δεν
µπορεί να αποτελεί την εξαίρεση στην ευρωπαϊκή κανονικότητα
σε ό,τι αφορά τις σχέσεις εργασίας. 

Η Ελλάδα έχει πετύχει πολλά. Ο ελληνικός λαός έχει κουρα-
στεί από τις ακολουθούµενες για επτά συνεχή χρόνια πολιτικές
λιτότητας. 

Είµαι από αυτούς που πιστεύουν, ότι η πολιτική είναι η τέχνη
τού ορθώς αποφασίζειν. Είναι η τέχνη που δικαιώνεται, όταν βελ-
τιώνει συνολικά την ποιότητα ζωής όλων των πολιτών και την ευη-
µερία αυτών. Η πολιτική, όµως, χάνει το νόηµά της, όταν
περιορίζεται µόνο στον τιµωρητικό της ρόλο. Αυτό πρέπει να κα-
ταλάβουν οι άσπονδοι Ευρωπαίοι φίλοι µας, που διακατέχονται
από το σύνδροµο της στείρας ερµηνείας, των αξιών της προτε-
σταντικής ηθικής. Αρκετά υπέφεραν οι Έλληνες πολίτες στο
όνοµα των λαθών των παλαιότερων πολιτικών. Ήρθε η ώρα να
αναγνωριστούν και οι θυσίες και οι αγώνες τους. 

Είναι, λοιπόν, αυτονόητο δικαίωµα της Κυβέρνησής µας και
δεν τελεί υπό την έγκριση των θεσµών, ό,τι προκύπτει ως πλεό-
νασµα να ανακατανέµεται µε κοινωνικά κριτήρια στους πλέον
αδύναµους, προς αποκατάσταση παλαιότερων αδικιών. Στην κα-
τεύθυνση αυτή κινείται η δέκατη τρίτη σύνταξη, που θα καταβλη-
θεί στις 22 Δεκεµβρίου µαζί µε τη δωδέκατη σύνταξη σε 1,6
εκατοµµύρια χαµηλοσυνταξιούχους όλων των ταµείων, ως έκτα-
κτο κοινωνικό µέρισµα. Η απόφαση αυτή θα υλοποιηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσες ρυθµίσεις όµως και αν
υπάρξουν για τη διευθέτηση του χρέους, δεν πρόκειται να οδη-
γήσουν σε αναθέρµανση της οικονοµίας, αν δεν υπάρξει αλλαγή
του αναπτυξιακού παραδείγµατος, αλλαγή του αναπτυξιακού
µοντέλου. 

Ανάπτυξη δεν σηµαίνει λιγότερο κράτος, µε στρατιές απολυ-
µένων, µε συνεχή εκχώρηση των αρµοδιοτήτων του στην κερδο-
σκοπική αγορά και τους αδύναµους βορά στις ορέξεις τους,
όπως οραµατίζεται ο κ. Μητσοτάκης. 

Ανάπτυξη δεν είναι σίγουρα ο αυτόµατος πιλότος της αγοράς.
Η κυρίαρχη πλέον τάση στην πολιτική των αναπτυγµένων χωρών
είναι η αναζήτηση όχι της λιγότερης αλλά της αποτελεσµατικό-
τερης επαναρρύθµισης των οικονοµικών δραστηριοτήτων, που
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διασφαλίζει το δηµόσιο συµφέρον των κοινωνιών, χωρίς να πνίγει
αλλά αντίθετα διευκολύνοντας τις δηµιουργικές επιχειρηµατικές
δυνάµεις τους να αναπτυχθούν.

Σήµερα έχει πλέον κυριαρχήσει ότι το βέλτιστο ρυθµιστικό πε-
ριβάλλον -και όχι οι φορολογικοί παράδεισοι- µπορεί να γίνει το
συγκριτικό πλεονέκτηµα µιας χώρας, στην προσπάθειά της να
προσελκύσει κρίσιµες επενδύσεις και πόρους για την ανάπτυξή
της. 

Το νοµοσχέδιο για την υπηρεσία µίας στάσης και το νοµοσχέ-
διο για την αναµόρφωση των διαδικασιών αδειοδότησης των επι-
χειρήσεων, µε στόχο τη βελτίωση του περιβάλλοντος
λειτουργίας τους, µέσα από τη µείωση των γραφειοκρατικών
βαρών, χωρίς όµως εκπτώσεις στην προάσπιση του δηµοσίου
συµφέροντος -είχα την ευκαιρία να συντονίζω ως Υφυπουργός
Οικονοµίας µέχρι τον πρόσφατο ανασχηµατισµό-, που ψηφίστη-
καν µάλιστα από διευρυµένες πλειοψηφίες την προηγούµενη
εβδοµάδα από την ελληνική Βουλή, είναι κοµβικής σηµασίας νο-
µοθετήµατα για τη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος
και την υπέρβαση της βαθιάς ύφεσης που µαστίζει τη χώρα µας
τα τελευταία χρόνια.

Η ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋποθέτει, επί-
σης, κίνητρα. Ο νέος αναπτυξιακός νόµος έχει ήδη ανοίξει για
προσκλήσεις από τους ενδιαφερόµενους και τα έξι νέα προγράµ-
µατα του ΕΣΠΑ, συνολικού προϋπολογισµού 404 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Συνοπτικά µόνο αναφέρω το πρόγραµµα «Σύγχρονη Μεταποί-
ηση», προϋπολογισµού 100 εκατοµµυρίων, πρόγραµµα «Ενί-
σχυση επιχειρηµατικών σχεδίων στην περιβαλλοντική βιοµηχα-
νία», πρόγραµµα για την «Ανάπτυξη των Επιχειρηµατικών Πάρ-
κων Τοπικής Εµβέλειας», για τη µεταποίηση και την εφοδιαστική
αλυσίδα, πρόγραµµα για την ενίσχυση των αλυσίδων αξίας, τους
συνεταιρισµούς και τις δικτυώσεις, πρόγραµµα «Διεθνοποίηση-
Εξωστρέφεια Μικροµεσαίων Επιχειρήσεων», προϋπολογισµού
100 εκατοµµυρίων από µόνο του, πρόγραµµα για την «Αξιοποί-
ηση Συµπληρωµατικής Εµπειρίας- Επιχειρηµατική Επανεκκί-
νηση», µε προϋπολογισµό 54 εκατοµµύρια. 

Όλα αυτά που πρόκειται να προκηρυχθούν τους επόµενους
µήνες, πρόκειται να παίξουν σηµαντικό ρόλο στην ανάπτυξη των
επιχειρήσεων και την ενίσχυση της πραγµατικής οικονοµίας. 

Η ανάπτυξη, επίσης, προϋποθέτει ένα νέο κοινωνικό συµβό-
λαιο, που σηµαίνει ότι όλοι οι συντελεστές στις παραγωγικές δια-
δικασίες συµµετέχουν δίκαια και στις ευκαιρίες και στους
κινδύνους. Φυσικά αυτό δεν επιτυγχάνεται µε την αύξηση του
ορίου των οµαδικών απολύσεων, όπως απαιτούν οι δανειστές
µας, χωρίς συλλογικές συµβάσεις εργασίες, µε υπερχρεωµένες
επιχειρήσεις, χωρίς ένα τραπεζικό σύστηµα που να είναι γενναίο
στη χρηµατοδότηση των παραγωγικών δραστηριοτήτων. 

Προς την κατεύθυνση αυτή κινείται και το νοµοσχέδιο για τον
εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης δηµοσίων και ιδιωτικών οφει-
λών, που θα ψηφισθεί το επόµενο χρονικό διάστηµα στη Βουλή,
που για πρώτη φορά το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και οι
τράπεζες συµµετέχουν από κοινού στην αποµείωση βαρών βιώ-
σιµων πλην όµως υπερχρεωµένων επιχειρήσεων, µε οφέλη και
για τις ίδιες τις τράπεζες, όπως µπορούµε να αντιληφθούµε όλοι
και για την πραγµατική οικονοµία και για τους ίδιους τους οφει-
λέτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγροτοδιατροφικός τοµέας
διαθέτει επίσης όλες τις απαραίτητες προϋποθέσεις, για να πα-
ραµείνει ένας από τους µοχλούς ανάπτυξης της χώρας µας, ενώ
ήταν και συνεχίζει να είναι από τους λίγους που όχι µόνο αντι-
στέκεται στην κρίση, αλλά αυξάνει σταθερά τη δυναµική του,
ώστε να βελτιωθεί ο εξαγωγικός χαρακτήρας της χώρας µας. 

Πρέπει να κινηθούµε προς µια ανταγωνιστική γεωργία, προ-
σανατολισµένη στην αγορά και στην παραγωγή ποιοτικών και
επωνύµων προϊόντων τα οποία πρέπει και να αναδείξουµε. Έµ-
φαση πρέπει να δοθεί σε αγροτικά προϊόντα που παρουσιάζουν
αυξανόµενο εξαγωγικό ενδιαφέρον, όπως είναι τα φρούτα και τα
οπωροκηπευτικά, το βαµβάκι και ο καπνός. 

Βασικός µας στόχος πρέπει να είναι η ενίσχυση της βιωσιµό-
τητας των γεωργικών εκµεταλλεύσεων και η δηµιουργία οικονο-
µιών κλίµακας, η ενίσχυση µορφών συνεργασίας και δικτύωσης

και η ανάπτυξη συνεργατικών σχηµατισµών, η αύξηση της προ-
στιθέµενης αξίας µε έµφαση στην µεταποίηση, την πιστοποίηση
των προϊόντων, την τυποποίηση αυτών και τη διαφοροποίηση της
παραγωγής για την παραγωγή καινοτόµων προϊόντων. 

Βασική προϋπόθεση αποτελεί η πλήρης αξιοποίηση των
πόρων της νέας ΚΑΠ της περιόδου 2014-2020, που είναι συνο-
λικά 19,6 δισεκατοµµύρια, µε τα 15,4 δισεκατοµµύρια να κατευ-
θύνονται προς τις άµεσες ενισχύσεις και τα 4,2 δισεκατοµµύρια
για µέτρα υπέρ των αγροτικών περιοχών, σύµφωνα πάντα µε τις
προτεραιότητες του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κλείσω αισιόδοξα, λέ-
γοντας ότι κάθε κρίση είναι και ένα παράθυρο ευκαιρίας. Ο προ-
ϋπολογισµός που συζητάµε είναι στη σωστή κατεύθυνση και
µπορεί για πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια ύφεσης να κρατήσει
το παράθυρο ανοικτό και να δώσει την ευκαιρία για δοµικές αλ-
λαγές στην οργάνωση του κράτους, δείχνοντάς του τον τρόπο
να αναπτυχθεί, να ανθίσει. Μόνο έτσι θα πετύχουµε την πολυπό-
θητη διατηρήσιµη ανάπτυξη, που χρωστάµε στις επερχόµενες
γενιές των Ελλήνων. 

Βρισκόµαστε ως χώρα και ως κοινωνία µπροστά σε ένα τερά-
στιο έργο αλλαγών, που ενώ έπρεπε να έχουν γίνει σταδιακά εδώ
και πολλές δεκαετίες, σήµερα πρέπει να πραγµατοποιηθούν µε
ταχύτατους ρυθµούς, αλλαγές που αφορούν όλους µας και προ-
ϋποθέτουν τη συµµετοχή όλων µας. 

Το µεταρρυθµιστικό στοίχηµα εποµένως πρέπει να επιδιωχθεί
µε επιµονή και προσήλωση στο στόχο, απ’ τη στιγµή της υιοθέ-
τησης των µεταρρυθµίσεων στη Βουλή ως την πλήρη υλοποίησή
τους. Δεν εφησυχάσαµε έναν ολόκληρο χρόνο, όταν προετοιµά-
ζαµε ένα ολόκληρο πλέγµα αλλαγών για το καλό της ελληνικής
οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας. Δεν θα εφησυχάσουµε,
εάν δεν δούµε όλες αυτές τις µεταρρυθµιστικές τοµές σε πλήρη
εφαρµογή. Ας είµαστε αισιόδοξοι ότι θα τα καταφέρουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης. Μετά θα πάρει τον λόγο, ως δικαιούται
µετά από τέσσερις µέρες συνεχούς παρουσίας, ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαντάς. Θα ακολουθήσει µια
συνάδελφος, η κ. Λιβανίου, για να µη συνεχίσουµε αµέσως µε
τους Υπουργούς και έπειτα θα πάρει τον λόγο η Υπουργός Ερ-
γασίας κ. Αχτσιόγλου. 

Κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το πλεόνασµά τους είναι σεσηµασµένο για τους Έλληνες. Σ’

αυτό κρύβονται όλες οι αµαρτίες, όλες οι πληγές, όλη η σήψη,
όλη η απάτη της σηµερινής πολιτικής. Σ’ αυτό κρύβεται το δράµα
εκατοµµυρίων ανθρώπων, η καταστροφή νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων, οι λιποθυµίες παιδιών από ασιτία, τα εκατοµµύρια ανέρ-
γων, η ζωή εν τάφω στα νοσοκοµεία, στα ψυχιατρεία και στα
άσυλα ανιάτων, οι παγωµένες νύκτες και οι πεινασµένες µέρες
χιλιάδων και χιλιάδων συνταξιούχων. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διαµαρτύρεστε; Αυτά λέγατε για το πλεόνασµα, όταν το έδινε

η κυβέρνηση Σαµαρά το 2014! Αυτά λέγατε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Με αυτές τις λέξεις το υποδεχόσασταν. Μην κουνάτε το κε-
φάλι σας, κυρία Φωτίου! Διότι το δικό σας πλεόνασµα έρχεται µε
2,7 δισεκατοµµύρια καινούργιους φόρους για την επόµενη χρο-
νιά. Επιβάλλετε 2,7 δισεκατοµµύρια παραπάνω φόρους µε τον
προϋπολογισµό που ψηφίζετε! 

Ενώ το τότε πλεόνασµα ερχόταν µε µείωση φόρων, για τους
οποίους ακούσαµε εχθές ότι ήταν νεοφιλελεύθεροι και ότι ήταν
αντιπαραγωγική µείωση φόρων. Καινούργια ιδέα στην οικονοµία!
Έχετε διαπρέψει στο να εισάγετε καινούργιες θεωρίες στην παγ-
κόσµια οικονοµική σκέψη. Δυστυχώς µέχρι τώρα δεν έχετε κα-
ταφέρει να ακολουθήσετε τίποτα από την αυθεντική δική σας
οικονοµική σκέψη. Τα έχετε εγκαταλείψει όλα, γιατί δεν σας
έχουν βγει, βεβαίως, πουθενά.

Το µόνο καλό από τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού -και
θέλω να το επισηµάνω- είναι ότι δεν αυξάνεται ο ΦΠΑ στα νησιά
του βορείου Αιγαίου. Τα νησιά, όντως, θέλουν προσοχή. 

Άκουγα πριν από λίγο τον κ. Κουρουµπλή στον ΣΚΑΪ να λέει,
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ότι, επιτέλους, θα δροµολογήσει το πλοίο ασφαλείας, θα συγκα-
λέσει αύριο συµβούλιο ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών. Μάλιστα ανα-
κάλυψε ότι πρέπει να συγκαλέσει ένα συµβούλιο και ότι δεν
µπορεί να πάρει την απόφαση µόνος του. 

Θυµόµουν τι οµηρικές µάχες έγιναν εδώ σε αυτή την Αίθουσα,
όταν εισηγούµουν το συµβούλιο ασφαλείας. Πού είναι ο κ. Συρ-
µαλένιος, που σχεδόν ανέβαινε εδώ στα έδρανα; Δεν ήταν, όµως,
µόνο οι αντιδράσεις από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο προκάτοχός µου ο κ.
Μουσουρούλης προσπάθησε να το φέρει και οι συνάδελφοι από
το ΠΑΣΟΚ, κύριε Κεγκέρογλου, φωνάζατε ενάντια σε αυτό το
µέτρο και αναγκάστηκε να το αποσύρει στη Βουλή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη σηκώνετε το χέρι

σας κύριε Κεγκέρογλου. Δεν πρόκειται να διακόψω τον κ. Βαρ-
βιτσιώτη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αµέσως µετά θέλω τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έτσι είναι. Απαντήστε µετά.

Έχετε εκπροσώπηση και στο ΠΑΣΟΚ καλή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είσαι κλασικός ψεύτης!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε τώρα!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Γιατί κι εσείς ήσασταν όµηροι

των συνδικαλιστικών συµφερόντων σε πάρα πολλά. Θα τα
ακούτε και στο ΠΑΣΟΚ, γιατί έχει τις ευθύνες του για το σηµείο
που έφτασε η χώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα απαντήσω µετά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, τα νησιά χρειάζονται προσοχή. Χρειάζονται τα νησιά
προσοχή, γιατί έχουν το ιδιαίτερο και µεγάλο βάρος του µετα-
ναστευτικού. 

Όσον αφορά τις χθεσινές ανακοινώσεις της Κοµισιόν διά στό-
µατος κ. Αβραµόπουλου, θα έπρεπε ο κ. Μουζάλας να τον έχει
αναγορεύσει σε «άγιο Αβραµόπουλο», διότι δεν θα φανούν όλες
οι ελλείψεις αυτής της δραµατικής διαχείρισης που έγιναν και το
2015 και συνεχίστηκαν το 2016 στο µεταναστευτικό και δεν θα
υποστεί η χώρα µας τις συνέπειες. Δεν θα µας επιστραφούν όλοι
αυτοί που πέρασαν αυτό το διάστηµα. 

Αυτό οφείλεται, πραγµατικά, στην πολιτική προσπάθεια του Δη-
µήτρη Αβραµόπουλου, να πείσει τους εταίρους να εξαιρεθεί µέχρι
τον Μάρτιο του 2017 η χώρα µας από την εφαρµογή των συνθη-
κών του Δουβλίνου και να παραµείνουν τα εκατοµµύρια των αν-
θρώπων που πέρασαν από τη χώρα µας εκεί που έχουν καταλήξει. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι εµείς δεν πρέπει να προετοιµαζό-
µαστε για τις µετέπειτα εξελίξεις. Δεν έχουµε προετοιµαστεί για
τίποτα. Προχθές το Υπουργείο Άµυνας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έκανε διαγωνισµό –όχι διαγωνισµό, απευθείας ανάθεση
έκανε- εν όψει εκτάκτων αναγκών. Σε τι; Ποια ήταν η έκτακτη
ανάγκη; 

Έκτακτη ανάγκη ήταν η έλευση του χειµώνα. Πήγε να αγοράσει
σόµπες για τους καταυλισµούς που έχει φτιάξει σε στρατόπεδα
της βόρειας Ελλάδας. Δηλαδή δεν ήξερε ότι θα έρθει ο χειµώνας;
Ήταν έκτακτη ανάγκη;

Όταν γινόταν ο σχεδιασµός, ότι θα µπουν οι µισοί χώροι φύλα-
ξης µεταναστών στη βόρεια Ελλάδα, δεν ξέραµε ότι θα έρθει κά-
ποια στιγµή ο Νοέµβριος και το κρύο; Αυτή η έλλειψη προετοιµα-
σίας που υπάρχει στα θέµατα αντιµετώπισης του µεταναστευτικού
και προσφυγικού ζητήµατος είναι πρωτοφανής και δικαιολογεί µια
σειρά από κατασπατάληση πόρων και αδυναµία, βεβαίως, του ελ-
ληνικού κράτους να απορροφήσει ευρωπαϊκούς πόρους. 

Διαβάζοντας τον προϋπολογισµό, βλέπω ένα πράγµα. Φτιά-
ξαµε ένα Υπουργείο Μετανάστευσης. Είπαµε ότι χρειάζεται
Υπουργείο Μετανάστευσης. Ξέρετε πόσο ποσοστό του προϋπο-
λογισµού παίρνει; Το 0,37%. Ξέρετε ότι ο βασικός διαχειριστής
του µεταναστευτικού θα παραµείνει και για το 2017 το Υπουργείο
Άµυνας; Αυτή είναι η λογική τού να φτιάξουµε ένα καινούργιο
Υπουργείο; Γιατί το κάναµε το Υπουργείο; Γιατί επιβαρύνουµε
τον ελληνικό λαό µε γραφειοκρατικό κόστος; Γιατί επιβαρύνουµε
την εικόνα της χώρας µε γραφειοκρατική ανικανότητα;

Προχθές στο Συµβούλιο της Ευρώπης ήρθε η «Ευρωπαϊκή
Πρωτοβουλία», ένας διεθνής οργανισµός και οι «Γιατροί Χωρίς
Σύνορα» και µας είπαν, ότι είναι πρωτοφανής ο τρόπος µε τον
οποίο η γραφειοκρατία δεν µπορεί να κάνει τίποτα εφικτό, ότι

νοίκιασαν αποθήκη για να στεγάσουν µετανάστες και το Υπουρ-
γείο Άµυνας είπε στους «Γιατρούς Χωρίς Σύνορα», ότι «δεν µπο-
ρείτε να βάλετε σόµπες µέσα, γιατί έχουµε συµφωνήσει µε τον
ιδιοκτήτη, ότι δεν µπορεί να µπει ούτε ένα καρφί» και δεν µπο-
ρούσαν να κρεµάσουν σόµπες και να βάλουν θερµαντικά σώ-
µατα.

Αυτή τη γραφειοκρατία τη συντηρείτε και τη διατηρείτε σε ένα
Υπουργείο στο οποίο δεν δίνετε χρηµατοδότηση, γιατί όλη η χρη-
µατοδότηση περνάει από τις αδιαφανείς διαδικασίες του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, το οποίο δεν έχει κάνει ούτε έναν διαγωνι-
σµό, αλλά συνεχίζει να κάνει απευθείας αναθέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να σας πω, ότι στο
θέµα του προσφυγικού και µεταναστευτικού θα πρέπει να αλλά-
ξετε γρήγορα ρότα. Η πλειοψηφία πλέον αυτών που έρχονται
δεν είναι πρόσφυγες από τη Συρία. Είναι παράνοµοι µετανάστες,
που επιδιώκουν τη µόνιµη εγκατάστασή τους στην Ευρώπη.
Εχθές διακόσιοι είναι από χώρες της Αφρικής. Την προηγούµενη
εβδοµάδα είδαµε από χώρες της Καραϊβικής να φτάνουν στα
δικά µας σύνορα.

Αλλάξτε ρότα. Αποκτήστε µία γραµµή. Σας την είπε ο κ. Αβρα-
µόπουλος, ότι πρέπει να γίνετε πιο προσεκτικοί. Κάντε τα κλειστά
κέντρα κράτησης, οργανώστε σωστά τα hot spots, ηρεµήστε επι-
τέλους τους πολίτες στα νησιά, ώστε το 2017 και ο Μάρτιος του
2017, που είναι πολύ σύντοµα, να µας βρει οργανωµένους και να
µη µας βρει σαν µια χώρα η οποία κινδυνεύει να έχει εισροές µε-
ταναστών όχι µόνο από τα ανατολικά της σύνορα αλλά και επι-
στροφές µεταναστών από αυτούς που περνούν από τη χώρα µας
από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει, όπως
προείπα, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μαν-
τάς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο πράγµα,

κύριε Κεγκέρογλου;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, γιατί ζητάτε τον

λόγο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θέλω τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ήταν προσωπικό.

Στο κόµµα σας έκανε αναφορά. Βλέποντας εσάς, µίλησε για το
ΠΑΣΟΚ. Δεν είπε για σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ένα λεπτό, λοιπόν, δώστε µου
για να τεκµηριώσω, κατά τον Κανονισµό, το προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ένα λεπτό, σας
παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου και να τελειώνουµε. Δεν βάζω
χρόνο. Εµπιστεύοµαι αυτό που είπατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πάω τώρα πάνω στο αρχείο, για να αποδειχθεί αυτό που

είπα εκτός µικροφώνου στον κ. Βαρβιτσιώτη και θα φέρω την τρο-
πολογία που είχα καταθέσει και την οποία αρνήθηκε η ηγεσία του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, που προέβλεπε µε βάση το
άρθρο 101 του Συντάγµατος, για την ιδιαίτερη µέριµνα για τα
νησιά, την ελάχιστη εξυπηρέτηση που πρέπει να διασφαλίζει η πο-
λιτεία, αν για οποιονδήποτε λόγο διακόπτονται οι ακτοπλοϊκές
συγκοινωνίες. Αυτό καταρρίπτει αυτό που είπε ο κ. Βαρβιτσιώτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Αντί να κάνετε
την παρέµβαση, φέρτε την τροπολογία και θα µιλήσετε τότε. Δεν
χρειάζεται δύο φορές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ένα λεπτό. Θα µου επιτρέψετε
να την καταθέσω στα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Δεν χρειάζε-
ται να σας επιτρέψω. Έχετε δικαίωµα να την καταθέσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τότε όµως, πρέπει να κληθεί ο
κ. Βαρβιτσιώτης, να πει ότι έκανε λάθος τουλάχιστον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κλείσαµε,
κύριε Κεγκέρογλου. Του κ. Βαρβιτσιώτη δεν του λείπει το πολι-
τικό θάρρος. Άµα την δει, θα πει αυτό που θέλει να πει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μην κουνιέσαι! Πάω να στη
φέρω. Μη φύγεις.
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ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τι ύφος είναι αυτό; Σε παρακαλώ
πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, εξήντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους -η βόρεια Ελλάδα έχει την τιµητική της
απόψε- από το Γυµνάσιο Λιτόχωρου Πιερίας.

Καλωσορίσατε στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, δεν είναι συνηθισµένοι καιροί
αυτοί που ζούµε τούτην την περίοδο. Αισθανόµαστε τα γυρίσµατα
της ιστορίας, ανησυχούµε, αγωνιούµε µήπως ξαναγυρίσουµε στο
φάσµα της σκοτεινής Ευρώπης, γιατί τα µηνύµατα όσα κι εάν είναι
σύνθετα, έχουν φαιά χρώµατα. Εθνικισµοί, ρατσισµός, ξενοφοβία,
λιτότητα, ανισότητα, πόλεµοι, περιβαλλοντικές καταστροφές είναι
δίπλα µας, κοντά µας, σε έναν πλανήτη που µοιάζει τόσο µικρός
κι εµείς ελάχιστοι. 

Γι’ αυτό και είναι πρωταρχικό µας καθήκον, των δηµοκρατικών
και προοδευτικών ανθρώπων και ιδιαίτερα της πολύχρωµης Αρι-
στεράς, µε όπλο τις αξίες µας, την αλληλεγγύη και τη δικαιοσύνη,
τη δηµοκρατία και την ελευθερία, να δώσουµε συνεχή κι αποφα-
σιστική µάχη, για να µην µπει η ανθρωπότητα σε καταστροφικά
σπιράλ. Σ’ αυτόν τον κόσµο, τον µικρό, τον µέγα δεν επιτρέπεται
να λησµονούµε, ότι πολλές φορές δώσαµε, δίνουµε και θα δίνουµε
µάχες ακόµα και απέναντι σε υπέρτερες δυνάµεις, µε µοναδικά
όπλα το δίκαιο και την αποφασιστικότητά µας. Σ’ αυτόν τον δρόµο,
σε δύσκολες συνθήκες, µε πολλά εµπρός και πίσω, χτίζουµε µε
κόπο την ελπίδα για µας και τις επόµενες γενιές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σ’ αυτό το φόντο συζητάµε τον
προϋπολογισµό του 2017 και ουσιαστικά συζητάµε εφ’ όλης της
ύλης για το πού βρισκόµαστε και το πού πάµε, ακόµα περισσό-
τερο στο φόντο των δυσκολιών, της επιτροπείας, της πολύχρονης
λιτότητας που έχει τραυµατίσει βαριά τη χώρα µας, η οποία έχει
ζήσει επτά πολέµους και επτά πτωχεύσεις, χώρια τους εµφυλίους. 

Τη στιγµή της δύσκολης δεύτερης Αξιολόγησης αλλά και τη
στιγµή της ωρίµανσης κρίσιµων συνθηκών για την έξοδο από την
κρίση, εµείς η Αριστερά, οφείλουµε τώρα και πάντα, να µην ξε-
χνάµε την κοινωνική πλειοψηφία, τους ανθρώπους που υποφέ-
ρουν από ταξικές και φυλετικές διακρίσεις, όχι επειδή αυτό είναι
µοιραίο και φυσικό φαινόµενο, αλλά κάτι που προκύπτει κατά
βάση ως αποτέλεσµα του καπιταλισµού. 

Αυτή τη στιγµή οφείλουµε να απολογηθούµε καθαρά γι’ αυτά
που κάναµε και δεν κάνουµε, γι’ αυτά που προγραµµατίζουµε και
ονειρευόµαστε, γιατί µπορούµε ακόµα να ονειρευόµαστε. 

Απολογούµαστε, λοιπόν, γιατί εξασφαλίσαµε την πρόσβαση
στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη σε πάνω από δυόµισι εκατοµ-
µύρια ανασφάλιστους. 

Απολογούµαστε, γιατί δώσαµε πάνω από 250 εκατοµµύρια
ευρώ το 2016 στην αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης και
εξασφαλίζουµε κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης για πάνω από
διακόσιες πενήντα χιλιάδες οικογένειες, που ζουν κάτω από το
όριο της φτώχειας, µε ταυτόχρονη πρόσβαση και σε άλλες κοινω-
νικές παροχές και στις δυνατότητες εισόδου στα προγράµµατα
απασχόλησης. 

Απολογούµαστε, γιατί µετά από έξι χρόνια, νέο ανθρώπινο δυ-
ναµικό, χιλιάδες άνθρωποι, ιατρικό, νοσηλευτικό κι άλλο προσω-
πικό, επιχειρεί να στηρίξει ένα σύστηµα υγείας, που το προλάβαµε
πριν την ανήκεστο βλάβη, ενώ ταυτόχρονα σχεδιάζουµε το 2017
τη µεγάλη στροφή στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Απολογούµαστε, γιατί ολοκληρώνουµε µε δεκάδες εκατοµµύ-
ρια ευρώ λιγότερα –για την ακρίβεια 764 εκατοµµύρια ευρώ λι-
γότερα- µετά την επαναδιαπραγµάτευση τους µεγάλους οδικούς
άξονες της χώρας και βάζουµε µπροστά, επιτέλους, την υλοποί-
ηση ενός σιδηροδροµικού δικτύου που το αξίζει ο τόπος µας. 

Απολογούµαστε, γιατί ψηφίσαµε τον νόµο για την ιθαγένεια και

δώσαµε ίσα δικαιώµατα στη συµβίωση ανθρώπων ανεξαρτήτως
σεξουαλικού προσανατολισµού και ταυτότητας φύλου, αρκούµε-
νοι στην ταυτότητα άνθρωποι. 

Απολογούµαστε, γιατί δώσαµε για πρώτη φορά ατοµικό αφο-
ρολόγητο στους αγρότες, απαλλάσσοντας την πλειοψηφία τους
από φορολογικές επιβαρύνσεις και εθνική σύνταξη 384 ευρώ, σώ-
ζοντας από τον µηδενισµό µέσα σε λίγα χρόνια την αγροτική σύν-
ταξη. 

Απολογούµαστε, γιατί κλείσαµε το πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2007-2013
µε πλήρη σχεδόν απορροφητικότητα, πρωτιά στην Ευρώπη.

Προκηρύσσουµε ως το τέλος του χρόνου τα προγράµµατα, σε
ποσοστό πάνω από 50% του 2014-2020, γιατί έχουµε για το 2017
ένα Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων στο ύψος των 5,75 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, το µεγαλύτερο µετά από το 2010. Απορρο-
φούµε για την πρώτη χρονιά το 7%, ενώ τα ποσοστά
απορρόφησης ακόµα και στα χρόνια των «παχέων αγελάδων»
έφταναν στα επίπεδα του 1,5%-2%. 

Απολογούµαστε, γιατί κρατήσαµε τον ΑΔΜΗΕ υπό δηµόσιο
έλεγχο και τα δίκτυα υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Απολογούµαστε, γιατί αυξήσαµε κατά 99% τις ξένες επενδύ-
σεις, σε σύγκριση µε τα δύο προηγούµενα χρόνια, καθώς και γιατί
έχουµε θετικό πρόσηµο 12,6% στις επενδύσεις παγίων κεφαλαι-
ακών αγαθών και 10,2% στις εξαγωγές στο τρίτο τρίµηνο. 

Απολογούµαστε, γιατί επιχειρήσαµε µια φορολογική και ασφα-
λιστική µεταρρύθµιση, που προσδιορίζει µια πιο προοδευτική και
δίκαιη κατανοµή των φόρων στα φυσικά πρόσωπα, µε στόχο την
αναδιανοµή, και θέτει κανόνες ισονοµίας στο ασφαλιστικό σύ-
στηµα µε όρους προσαρµογής για τους αγρότες και τους νέους
επιστήµονες, έστω και όχι επαρκής, επιχειρώντας ταυτόχρονα µια
δοµική αλλαγή, µε βάση την καθιέρωση της εθνικής σύνταξης που
προσαρµόζεται στην πορεία της οικονοµίας µε ρήτρα ανάπτυξης.

Απολογούµαστε, γιατί αυξήσαµε υπερβολικά τους ελέγχους
στη λίστα Λαγκάρντ και εισπράξαµε 37 εκατοµµύρια ευρώ περί-
που, γιατί στείλαµε τη λίστα Μπόργιανς, χωρίς να την ξεχάσουµε
σε συρτάρια, αµέσως στις αρµόδιες αρχές. Ταυτόχρονα διασφα-
λίσαµε τον µηχανισµό διασταύρωσης φορολογικών δηλώσεων και
κινήσεων λογαριασµών, που θα χτυπήσει αποφασιστικά τη φορο-
διαφυγή.

Απολογούµαστε, γιατί επιχειρήσαµε να βάλουµε σε συνθήκες
νοµιµότητας το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο -παρά τις παραλείψεις και
τα προβλήµατα- σε ακραία σύγκρουση µε κατεστηµένα συµφέ-
ροντα στον χώρο της ενηµέρωσης. Συµβάλλαµε αποφασιστικά
στη συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης µε
πλήρη και νόµιµη σύνθεση, που οφείλει σύντοµα να επαναφέρει
τη δηµοκρατική νοµιµότητα στη ζούγκλα των καναλιών.

Απολογούµαστε, γιατί πήραµε την πρωτοβουλία να συγκροτή-
σουµε την επιτροπή για τη διερεύνηση των δανείων κοµµάτων και
µέσων µαζικής ενηµέρωσης και να αποκαλύψουµε, πως κάποιοι
έπαιρναν δάνεια µε αέρα και πως τα κραταιά κόµµατα του χθες -
Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ- έχουν µπροστά τους πάνω από
εκατό χρόνια, για να ξεπληρώσουν δάνεια πάνω από 400 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Απολογούµαστε, γιατί δεν πυροβολήσαµε τους πρόσφυγες,
τους κατατρεγµένους των πολέµων και των παγκόσµιων ανταγω-
νισµών. Ναι µε παραλείψεις και προβλήµατα, αλλά τους δεχθή-
καµε, κόντρα στα αντανακλαστικά της ξενοφοβίας και του
ρατσισµού που κάποιοι τελευταία τα πυροδοτούν, σώζοντας τις
αξίες της αλληλεγγύης και της ανθρωπιάς. 

Απολογούµαστε γιατί, ακολουθώντας µια πολυδιάστατη εξω-
τερική πολιτική, φέραµε στη χώρα παγκόσµιους ηγέτες. Επίσης,
παρά τις προκλήσεις, ακολουθούµε σταθερά µια πολιτική υπε-
ράσπισης της ειρήνης και της συνεργασίας στην ευρύτερη πε-
ριοχή που είναι γεµάτη εντάσεις, υπερασπιζόµενοι τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα µακριά από εθνικισµούς.

Απολογούµαστε γιατί άνοιξαν τα σχολεία στην ώρα τους, γιατί
µπαίνει νέο δυναµικό στα πανεπιστήµια, νέα µέλη ΔΕΠ, γιατί δί-
νουµε ιδιαίτερο βάρος στην ειδική εκπαίδευση, γιατί δίνουµε χι-
λιάδες υποτροφίες, γιατί αυξάνουµε σηµαντικά τα κονδύλια για
την έρευνα, γιατί ιδρύσαµε το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Τε-
χνολογίας και γιατί διοχετεύουµε πόρους 240 εκατοµµυρίων ευρώ
για τους νέους επιστήµονες. 
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Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλουµε να απολογηθούµε
και γιατί δίνουµε στο 60% των συνταξιούχων, περίπου, που έχουν
σύνταξη κάτω από 850 ευρώ, αυτό που µπορούµε και έχουµε από-
λυτη υποχρέωση να κάνουµε, δηλαδή ένα πρόσθετο ποσό από
300 ευρώ έως 830 ευρώ. 

Ακόµη θέλουµε να απολογηθούµε και γιατί αναστέλλουµε στα
νησιά του βορειοανατολικού Αιγαίου που έχουν χτυπηθεί από την
προσφυγική κρίση την αύξηση του ΦΠΑ. Για όλα τα παραπάνω και
πολλά για άλλα απολογούµαστε και αναλαµβάνουµε την ευθύνη.

Ταυτόχρονα, αναλαµβάνουµε την ευθύνη και για πολλά που δεν
αναφέραµε, πολλά που δεν µπορέσαµε αποτελεσµατικά να διεκ-
δικήσουµε και κυρίως για όσα ο απλός κόσµος αισθάνεται ότι υφί-
σταται άδικα, για όσα ο απλός κόσµος µας καταλογίζει. Και µην
έχουµε αµφιβολία, είναι πολλά αυτά, είναι σηµαντικά, είναι κατά
βάση στο πλαίσιο του επώδυνου συµβιβασµού του καλοκαιριού
του 2015. Όµως, είναι και πολλά άλλα που είναι –και το τονίζω
αυτό- αποκλειστικά δικιά µας ευθύνη.

Αφήνω στην άκρη τα τραύµατα των δυνάµεων της Αντιπολίτευ-
σης που καθηλωµένα στην εµπειρία του τέλους του 2014 και της
αρχής του 2015, όπου δήθεν η χώρα απογειωνόταν, βρέθηκαν
ξαφνικά οι «ξυπόλυτοι» στην εξουσία, «τα παιδιά που τους έλεγαν
αλήτες».

Και παρά τις προσπάθειες να πέσουµε -η παρένθεση που έλε-
γαν αυτοί- εµείς επιµένουµε, όχι για τις καρέκλες, αλλά για να
αφήσουµε αποτύπωµα µε ιστορικό βάρος, αποτύπωµα αξιοπρέ-
πειας, δικαιοσύνης, αποτύπωµα Αριστεράς. Ε, αυτό δεν µπορούν
να το χωνέψουν ούτε οι ντόπιοι ούτε οι ξένοι. Και αυτό το ξέρουµε
καλά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα πράγµα –και να το θυµόµα-
στε- δεν πρόκειται να µας συγχωρέσουν οι απλοί άνθρωποι, αλλά
ούτε και η ιστορία, αλλά και δεν πρόκειται να συγχωρέσουµε ποτέ
εµείς στους εαυτούς µας. Αυτό που δεν πρόκειται να µας συγχω-
ρέσουν είναι αν µπούµε στο κάδρο του συστήµατος, αν παίξουµε
παιχνίδια συναλλαγών, αν περάσουµε το κατώφλι. Και καταλαβαί-
νουµε ποιο κατώφλι. Και είµαστε αποφασισµένοι να µην το επιτρέ-
ψουµε αν και όποτε συµβεί αυτό, γιατί τότε θα είµαστε όλοι
συνυπεύθυνοι. Να έχουµε τα µάτια µας δεκατέσσερα! 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χθες ο Υπουργός Οικονοµικών
έκανε µια ειλικρινή ενηµέρωση στη Βουλή των Ελλήνων σχετικά
µε τη διαπραγµάτευση και ζήτησε να πάρουν όλες οι δυνάµεις
θέση ανοιχτά και καθαρά στη δηµόσια σφαίρα. 

Υποστηρίζουν τις προσπάθειες για την επαναφορά του κοινοτι-
κού κεκτηµένου στην επαναφορά των εργασιακών δικαιωµάτων,
στην επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων µε επεκτα-
σιµότητα και επιλογή της ευνοϊκότερης ρύθµισης για τους εργα-
ζοµένους; Ναι ή όχι; Υποστηρίζουν τις προσπάθειες να µπει τέλος
στη λιτότητα και ειδικότερα την πρόταση της ελληνικής Κυβέρνη-
σης για τα πρωτογενή πλεονάσµατα µετά το 2018, που προβλέπει
το 1% από το 3,5% να πάει στην ανάπτυξη και την ενίσχυση των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων; Ναι ή όχι; 

Και τέλος, διαβάζω τη σελίδα 55 από τον προϋπολογισµό που
εγκρίθηκε και από το Eurogroup: «Λόγω της υπέρβασης του στό-
χου, θα εξεταστεί άµεσα η δυνατότητα εφάπαξ διάθεσης µέρους
της υπέρβασης σε δράσεις για την ενίσχυση της κοινωνικής συ-
νοχής και προστασίας». Και ρωτάω το εξής: Θα υπερασπιστούµε
µέσα σε αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο το ελάχιστο, όποια εξήγηση
και ερµηνεία και αν δίνει κανείς; Θα υπερασπιστούµε δηλαδή το
δικαίωµά µας, το δικαίωµα της όποιας ελληνικής κυβέρνησης να
κατανέµει την υπέρβαση των στόχων, δηλαδή τα χρήµατα που πε-
ρισσεύουν στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, όπως κι αν την
αντιλαµβάνονται οι διάφορες πολιτικές δυνάµεις; Ναι ή όχι; 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. «Είµαστε πολίτες.», λέει ο Χάουαρντ
Ζιν, Αµερικάνος ιστορικός και ακτιβιστής, ο οποίος δεν ζει τώρα
«Δεν πρέπει να βλέπουµε τον κόσµο µε τα µάτια των πολιτικών και
να λέµε πρέπει να συµβιβαστούµε, πρέπει να το κάνουµε αυτό για
πολιτικούς λόγους». Όχι, πρέπει να λέµε θαρρετά την άποψή µας.
Εµείς είµαστε εδώ, είµαστε αποφασισµένοι και επιµένουµε! 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ θα δείτε, κύριε
Μαντά, που ήσασταν πολύ σωστός µε τον χρόνο σας και παρά

την ιατρική αλληλεγγύη, δεν τη χρειαστήκατε ούτε για ένα δευ-
τερόλεπτο. 

Τον λόγο έχει η κ. Λιβανίου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω

την τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταθέστε την τρο-

πολογία στα Πρακτικά, κύριε Κεγκέρογλου. Αυτή δεν πρέπει να
είναι η σειρά; Καταθέστε την για να φωτοτυπηθεί και να διανε-
µηθεί σε όσους …

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα πρέπει να πω πρώτα για
αυτήν, κύριε Πρόεδρε, για να κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Κεγκέ-
ρογλου. Θα σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό µετά την κ. Λιβα-
νίου.

Ορίστε, κυρία Λιβανίου, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι

Βουλευτές της Αντιπολίτευσης καµώνονται πως ξεχνούν ότι συ-
ζητάµε µόλις τον δεύτερο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Αυτή η Κυβέρνηση µε τη διαρκή στήριξη του
ελληνικού λαού προσπαθεί να αντιµετωπίσει την καταστροφή
που παρέλαβε στις χειρότερες δυνατές οικονοµικές και κοινωνι-
κές συνθήκες της Μεταπολίτευσης. 

Δεν έχει νόηµα να θυµίζουµε τις σπατάλες της δηµόσιας περι-
ουσίας και τις υπερκοστολογήσεις δηµοσίων έργων που δέχθη-
καν οι προηγούµενες κυβερνήσεις αδιαµαρτύρητα και κάποιοι
µε το αζηµίωτο. 

Η εκπληκτική αµνησία της Νέας Δηµοκρατίας προκαλεί. Τα
κροκοδείλια δάκρυα πάνω από τα θύµατά της µόνο τρόµο φέρ-
νουν στην ελληνική κοινωνία. Οι πολίτες αυτής της χώρας έχουν
πολύ καλύτερη µνήµη. Από τον Γενάρη του 2015 αλλάξαµε την
ουσία της διαπραγµάτευσης και φέραµε στο προσκήνιο τις συ-
νέπειες της σκληρής λιτότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Η προσπάθεια της κοινωνικής ανασυγκρότησης άρχισε να
υλοποιείται το 2016 µε τον πρώτο προϋπολογισµό της Κυβέρνη-
σης. Αποδίδει καρπούς παρά τις συνεχείς πιέσεις, παρά τα συ-
νεχή εµπόδια που δηµιουργούν τα οργανωµένα συµφέροντα των
ελίτ, για να εµποδίσουν κάθε προσπάθεια κοινωνικής αναδιανο-
µής. Το κατεστηµένο σύστηµα δεν µπορεί να ανεχθεί έναν πολι-
τικό χώρο που όσο και να προσπαθούν, δεν µπορούν να τον
ορίσουν, δεν µπορούν να τον µεταλλάξουν. 

Το δηµόσιο συµφέρον είναι ταυτισµένο µε τα συµφέροντα των
πολλών, µε την προστασία όλων εκείνων που αντιµετωπίστηκαν
ως στατιστική ή ως παράπλευρη απώλεια. Η Κυβέρνηση αυτή
διαπραγµατεύεται για τον άνθρωπο, αγωνίζεται για τον άν-
θρωπο, επενδύει στον άνθρωπο.

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε περαστικοί από αυτήν
την Αίθουσα, δεν είµαστε, ούτε επιδιώκουµε να γίνουµε επαγγελ-
µατίες της πολιτικής, µας ενδιαφέρει µόνο να βοηθήσουµε τη
χώρα και τους ανθρώπους της. Δεν δίνουµε γη και ύδωρ σε εν
δυνάµει επενδυτές, δεν θυσιάζουµε τους εργαζόµενους και τις
κατακτήσεις του κοινωνικού κράτους, για να έχουµε γενιές πει-
θαρχηµένων και υπάκουων πολιτών, δεν δεχόµαστε όσα προστά-
ζει η δύναµη του χρήµατος. 

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι η αρχή για κοινωνική ισορρο-
πία. Δεν µπορούµε να επιστρέψουµε σε µία στιγµή όλα όσα στε-
ρήθηκε η κοινωνία από τα µνηµόνια και όσα τους στέρησαν µε
κόλπα και πονηριές οι κυβερνήσεις που προηγήθηκαν στα χρόνια
της επίπλαστης ανάπτυξης. Γιατί η µεγάλη κλοπή της περιουσίας
των Ελλήνων προηγήθηκε της οικονοµικής κρίσης και των µνη-
µονίων. Η ακρίβεια και οι ανατιµήσεις βασικών προϊόντων προ-
ηγήθηκαν των µνηµονίων. Το ότι δεν επαρκεί η εργασία για να
ζήσεις µε αξιοπρέπεια προηγήθηκε των µνηµονίων. Η επιθετική
πολιτική των τραπεζών προηγήθηκε των µνηµονίων. Η υπερχρέ-
ωση των νοικοκυριών προηγήθηκε των µνηµονίων. Τα µνηµόνια,
που εσείς φέρατε ως το 2014 κατάργησαν δικαιώµατα, ναρκο-
θέτησαν το κοινωνικό κράτος και έκαναν πλειοψηφία τους αδύ-
ναµους. Αυτό αλλάζουµε. Προστατεύουµε και βελτιώνουµε το
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κοινωνικό κράτος, αποκαθιστούµε την κοινωνική συνοχή. Δεν αν-
τιµετωπίζουµε το κράτος ως λάφυρο ή ως ατελείωτο κουµπαρά.
Γνωρίζουµε τα όρια. Παλεύουµε να αυξήσουµε τα διαθέσιµα ει-
σοδήµατα του κόσµου, την παραγωγή, τον διαθέσιµο πλούτο,
την κατανάλωση. Αγωνιζόµαστε για νέες µόνιµες θέσεις εργα-
σίας, να αυξηθεί ο πλούτος και να µπορέσουµε να µειώσουµε
τους φορολογικούς συντελεστές µε τρόπο δίκαιο. 

Ο Αλέξης Τσίπρας χθες ανήγγειλε τον τρόπο διάθεσης του πλε-
ονάσµατος που πέτυχε η Κυβέρνηση το 2016. Η αναγγελία µετα-
φράστηκε από πολλούς ως αναγγελία εκλογών. Ο πεινασµένος
για εξουσία εκλογές ονειρεύεται. Δεν µπορεί η Νέα Δηµοκρατία
να δεχθεί ότι υπάρχει Κυβέρνηση που στηρίζει τους αδύναµους
συµπολίτες µας. Για εσάς η στήριξη των αδυνάµων είναι προεκλο-
γικό τρικ, για εµάς είναι συνειδητή επιλογή. Ο Πρωθυπουργός είχε
δεσµευθεί από τον Ιανουάριο του 2015, όταν η Κυβέρνηση πέτυχε
να µειώσει τους στόχους που είχαν αποδεχθεί η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ για υπερβολικά πλεονάσµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν
σαφής: Τα πλεονάσµατα θα διατεθούν σε αυτούς που έχουν
ανάγκη, σε αυτούς που είναι αδύναµοι, σε αυτούς που χρειάζονται
τη στήριξή µας για να ζήσουν. Δεν είναι προεκλογική παροχή η
εξαγγελία του Πρωθυπουργού. Είναι ιδεολογία, είναι η στάση µας
για τη διαχείριση του κράτους, είναι η αδιάρρηκτη σχέση µας µε
την κοινωνία, που οδηγεί τις εξελίξεις στη βάση των πραγµατικών
αναγκών και των πραγµατικών δυνατοτήτων.

Όπως είπε ο Πρωθυπουργός, η διανοµή του πλεονάσµατος
είναι κυριαρχικό µας δικαίωµα. Ως κυρίαρχο κράτος αποφασί-
ζουµε την αναστολή αύξησης του ΦΠΑ στα νησιά που δέχονται τις
µεγάλες ροές των προσφύγων και έκτακτο βοήθηµα στους χαµη-
λοσυνταξιούχους. Ναι, είναι κυριαρχικό µας δικαίωµα, δικαίωµα
που είχαν εκχωρήσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις και ο Αλέξης
Τσίπρας και η Κυβέρνηση το ανέκτησαν. Ο λαός το γνωρίζει, το
βλέπει και το αισθάνεται. 

Η Κυβέρνηση θα εξαντλήσει τον πολιτικό χρόνο που έχει. Στό-
χος µας το τέλος της τετραετίας, οι κοινωνικές συνθήκες να είναι
καλύτερες για όλους, χωρίς να υποχωρούµε από τις αρχές µας. 

Αγωνιζόµαστε και φέρνουµε αποτελέσµατα. Ο προϋπολογισµός
για το 2017 είναι βελτιωµένος σε σχέση µε το 2016. Δίνει περισ-
σότερα σε όσους έχουν ανάγκη. Δίνει πόρους στην υγεία, στην
κοινωνική προστασία, στην παιδεία. Διεκδικεί αξιοπρεπή διαβίωση
για όλους. Μπαίνουν τα θεµέλια ενός νέου κοινωνικού κράτους.
Διαµορφώνουµε προϋποθέσεις για νέες θέσεις εργασίας. Εξα-
σφαλίζεται εισόδηµα για περισσότερες θέσεις. Προβλέπεται εθνι-
κός µηχανισµός κοινωνικής ένταξης σε αντιδιαστολή µε τις
πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων που οδήγησαν µαζικά
τον πληθυσµό στο περιθώριο. Καθιερώνουµε κοινωνικό εισόδηµα
αλληλεγγύης, για να ζήσουν µε αξιοπρέπεια περισσότεροι και να
επανενταχθούν στην οικονοµική ζωή όσοι από αυτούς είναι σε πα-
ραγωγική ηλικία. 

Είναι αλήθεια ότι στερούµε από τις µεγάλες επιχειρήσεις και
τους εν δυνάµει επενδυτές το φθηνό εργατικό δυναµικό, τους
αναγκάζουµε έµµεσα να γίνουν θελκτικές για τους εργαζόµενους.

Ταυτόχρονα, στηρίζουµε τον πολιτισµό και τον αθλητισµό πραγ-
µατικά µέσα από το υστέρηµα. Παρά την ένδεια χρηµάτων, αξιο-
ποιούµε πλήρως ευρωπαϊκούς πόρους και χάρη στο φιλότιµο των
ανθρώπων του πολιτισµού, εξασφαλίζουµε και σε αυτές τις συν-
θήκες, τα αναγκαία. Η Κυβέρνηση πετυχαίνει χωρίς να δηµιουργεί
νέες τρύπες στα δηµοσιονοµικά και ανταποκρίνεται ταυτόχρονα
στην τεράστια προσφυγική κρίση.

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι η αρχή της ανάκαµψης. Αυξά-
νεται το διαθέσιµο εισόδηµα σε εκατοντάδες χιλιάδες φτωχούς
συµπολίτες µας. Τα νέα αυτά εισοδήµατα θα αυξήσουν την κατα-
νάλωση και τις µόνιµες θέσεις εργασίας, διευρύνοντας τη φορο-
λογική βάση για να είναι εφικτή η µείωση της φορολογίας. Η
Κυβέρνηση είναι συνεπής στον στόχο της για βιώσιµη οικονοµία
στο πλαίσιο ενός κράτους δικαίου, αξιοκρατίας και διαφάνειας.

Υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό µε βαθιά πίστη σε αυτήν
την Κυβέρνηση που βγάζει επιτέλους τη χώρα από την επιτροπεία
που εσείς τη βάλατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλη-

σπέρα σας.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κοζοµπόλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα για να καταθέσω µια τροπολο-
γία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Προς αποκατάσταση, λοιπόν, της αλήθειας, για όσα ανέφερε

αναληθώς, ψευδώς, ο κ. Βαρβιτσιώτης καταθέτω στα Πρακτικά
της Βουλής την τροπολογία µε αριθµό 448/12-4-13 σε νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Ναυτιλίας επί Υπουργίας κ. Μουσουρούλη,
που για πρώτη φορά αναφέρεται στην ελάχιστη επικοινωνία
ασφαλείας, στο πλοίο ασφαλείας και στην υποχρέωσή µας από
το Σύνταγµα για τη διασφάλιση της ελάχιστης επικοινωνίας των
νησιών. Την καταθέτω προς αποκατάσταση της αλήθειας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
είπε κάτι, κύριε Βαρβιτσιώτη. Θα καταθέσει ένα έγγραφο. Μελε-
τήστε το έγγραφο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Εντίµως θα αναγνωρίσω ότι ο κ.
Κεγκέρογλου είχε όντως καταθέσει τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία. Και θέλω να σας θυµίσω και να θυµίσω στον συνάδελφο, ότι
τότε ούτε η δική του ούτε των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας
είχε γίνει αποδεκτή από την τρικοµµατική –τότε- κυβέρνηση, διότι
δεν υπήρχε η απαιτούµενη στήριξη από όλες τις πολιτικές δυνά-
µεις, πράγµα το οποίο έγινε στη συνέχεια το 2014. Ξέρω πολύ
καλά τις διαπραγµατεύσεις που έγιναν µε την ηγεσία του
ΠΑΣΟΚ, για να δεχτεί τότε εκείνη τη ρύθµιση, την οποία καλούµε
πλέον την Κυβέρνηση να εφαρµόσει και να µην ολιγωρεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε
µια πολύ κρίσιµη συγκυρία για τη χώρα µας, για την Ευρώπη, για
τον κόσµο συζητάµε σήµερα εδώ, τέσσερις µέρες τώρα, τον
προϋπολογισµό του 2017.

Θα περίµενε κάποιος πως όλες οι πτέρυγες της Βουλής θα
έκαναν µια κριτική τέτοια που θα συνέβαλε στη διαµόρφωση
αυτού του νόµου, που θα γίνει νόµος του κράτους σε λίγο, και
που θα είναι ο οδικός χάρτης για το 2017, ο χάρτης που θα βα-
δίσει η χώρα µας.

Αντ’ αυτού, τι βλέπουµε; Σύµπασα η Αντιπολίτευση έχει έναν
µόνο στόχο, να αποδοµήσει το προτεινόµενο σχέδιο, χωρίς επι-
χειρήµατα, διαστρεβλώνοντας και κακοποιώντας την αλήθεια,
επαναλαµβάνοντας τα ίδια και τα ίδια, παρότι έχουν απαντηθεί
και ξανά-απαντηθεί και ξανά-απαντηθεί και ξανά-απαντηθεί.

Καµµία συµβολή, καµµία πρόταση στο σχέδιο που θα αποτε-
λέσει τον οδικό χάρτη που θα πορευτεί η χώρα µας το 2017. Μο-
ναδική αγωνία όλων, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
είναι να αποδείξει ότι η παρούσα Κυβέρνηση τους εµπόδισε -την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και το ΠΑΣΟΚ, που τότε ήταν συγκυ-
βέρνηση- να ολοκληρώσουν την επιτυχή τους πορεία.

Λησµονούν µια λεπτοµέρεια, ότι δική τους ήταν η επιλογή να
δροµολογήσουν την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας τον
Οκτώβριο 2014 αντί τον Μάρτιο του 2015. Λησµονούν ότι το δεύ-
τερο πρόγραµµα, το οποίο διένυε τότε η χώρα, τελείωνε τον Φε-
βρουάριο του 2015, όµως, η εικόνα της χώρας ήταν σε διάλυση.
Δεν υπήρχε προοπτική εξόδου από το πρόγραµµα εκείνο, ούτε
να κλείσει η περιβόητη πέµπτη αξιολόγηση.

Ποιες είναι οι αδιάψευστες αποδείξεις; Ενώ τα επιτόκια δανει-
σµού την άνοιξη του 2014 ήταν 6,5%, τον Δεκέµβριο, που µας
είπε πριν ο κ. Βενιζέλος ότι θα έβγαιναν από το πρόγραµµα, αγ-
γίζαν το 9%, ενώ θα έπρεπε να βαίνουν µειούµενα, εάν ήταν
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πραγµατικά αλήθεια αυτό που έλεγε. 
Το προσδοκώµενο και περιβόητο πλεόνασµα του 2014 αποδεί-

χτηκε έλλειµµα. Σύµφωνα µε τους πίνακες της EUROSTAT,
υπήρξε µια λευκή τρύπα 700 εκατοµµυρίων ευρώ στους ΟΤΑ και
στην περιφέρεια και ακόµη 4,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ στον
ασφαλιστικό τοµέα, ενώ προηγουµένως εµφάνιζαν έλλειµµα. 

Το ελληνικό δηµόσιο δανείστηκε αυτά τα χρήµατα από την
τρόικα, µπήκαν σε ειδικό λογαριασµό και κλειδώθηκαν και πήραν
το πράσινο φως από την τρόικα για να καταγραφούν ως έσοδα.
Αυτό είναι το περίφηµο πρωτογενές πλεόνασµα του 2014, το
οποίο τους εµποδίσαµε να προχωρήσουν ως επιτυχή πορεία. 

Το χρέος ήταν δυσθεώρητο, στο 181% του ΑΕΠ. Οι πόροι του
ΕΣΠΑ ήταν υπερδεσµευµένοι και αδρανείς. Το τρίτο πρόγραµµα
ήταν αναπόφευκτο. Ποια ήταν η λύση; Δροµολογούµε εκλογές.
Δεν µπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να αντεπεξέλθει. Ερχόµαστε πάλι νικηφό-
ροι, τροπαιοφόροι και σωτήρες.

Σε ένα µόνο είχε δίκιο η προηγούµενη συγκυβέρνηση Ότι η
κατάσταση στη χώρα ήταν µη διαχειρίσιµη και αυτό το γνώριζαν
καλά. Πραγµατικά, έτσι ήταν, όταν αναλάβαµε. Δύο χρόνια µετά,
φίλοι και αντίπαλοι, όλοι συµφωνούν ότι η χώρα έχει σταµατήσει
την καθοδική πορεία της στον οικονοµικό και στον κοινωνικό
τοµέα. Τώρα, όλα δείχνουν ότι το 2016 θα αποδειχτεί το πρώτο
έτος µιας νέας περιόδου σταδιακής, αλλά σταθερής και σε υγιή
βάση ανάπτυξης, που θα συνεχιστεί και το 2017. 

Αυτό πραγµατοποιείται σε µια περίοδο σοβαρής προσφυγικής
κρίσης, που δοκίµασε και ακόµα δοκιµάζει πολιτικά, οικονοµικά
και θεσµικά, όχι µόνο την χώρα µας, αλλά και ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. 

Στην παρούσα συγκυρία, ο προϋπολογισµός που εγκρίθηκε
πρόσφατα από το Eurogroup, είναι ρεαλιστικός, µε την έννοια
ότι ισορροπεί ανάµεσα στις υποχρεώσεις που έχει η χώρα από
τη δανειακή συµφωνία και ανάµεσα στην προσπάθεια να υλοποι-
ηθεί ένα παράλληλο µε τη συµφωνία πρόγραµµα υπέρ των αδυ-
νάτων. Είναι ένας προϋπολογισµός αλληλέγγυος προς τους
αδύναµους και αναπτυξιακός.

Η αξιοπιστία της ελληνικής οικονοµίας έχει αυξηθεί και οι σχε-
τικοί δείκτες αποτυπώνουν τη βελτίωση του σχετικού κλίµατος.
Η ανεργία του 28% του 2013 µειώνεται αργά, αλλά σταθερά στο
24,9% το 2015 και αναµένεται να µειωθεί στο 23,5% το 2016. 

Οι δαπάνες του κράτους εξορθολογίζονται. Έχουν συγκρατη-
θεί οι συνολικές δαπάνες του τακτικού προϋπολογισµού στα 49,1
δισεκατοµµύρια ευρώ, µειωµένες κατά 1,3 δισεκατοµµύριο
ευρώ, που εκτιµάται ότι θα είναι το 2016, χωρίς όµως να µει-
ωθούν οι δαπάνες για την παιδεία, την υγεία, που αντίθετα αυ-
ξάνονται. Χωρίς να µειωθούν οι δαπάνες για τους µισθούς και τις
συντάξεις του κράτους. Χωρίς να διαλυθεί το κοινωνικό κράτος,
που αντίθετα ενισχύεται, όπως ειπώθηκε σε αυτήν την Αίθουσα
από πολλούς οµιλητές.

Σηµειώνεται ότι στη συγκεκριµένη µείωση των δαπανών που
προανέφερα δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν όλα όσα θα εξοικονοµή-
σει το ελληνικό δηµόσιο από την ψήφιση νόµων, όπως η υποχρε-
ωτική θέσπιση της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων και άλλες
τοµές που έγιναν στον δηµόσιο τοµέα, οι οποίες εκτός από την
πάταξη της γραφειοκρατίας, εκτός από τη διαφάνεια που προ-
ωθούν, εξοικονοµούν και εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ. 

Μετατοπίζονται τα φορολογικά βάρη από τα χαµηλά εισοδή-
µατα στα µεγαλύτερα. Για παράδειγµα, τα έσοδα από τον ΕΝΦΙΑ
είναι 2,65 δισεκατοµµύρια παρά τη µείωση των αντικειµενικών
αξιών, αλλά µετατοπίστηκε ένα µέρος προς τους µεγαλοϊδιοκτή-
τες. Το 75% περίπου πληρώνει το ίδιο και λιγότερο ποσό για τον
συγκεκριµένο φόρο, τον ΕΝΦΙΑ, το 25% πληρώνει πολύ λίγο,
ελάχιστα, σε δέκα ευρώ µετρούµενα µεγαλύτερο ΕΝΦΙΑ και µόνο
ένα 0,3% πληρώνει µεγαλύτερο ποσό σε σχέση µε το παρελθόν. 

Αντιµετωπίζονται σφαιρικά, κοµµάτι κοµµάτι –τελειώνει και έρ-
χεται το τελευταίο τους τµήµα– τα κόκκινα δάνεια και θεσπίζεται
ο εξωδικαστικός συµβιβασµός, που αποτελεί αναδιάρθρωση των
χρεών των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Το µέτωπο της διαπλοκής η παρούσα Κυβέρνηση το κράτησε
σταθερό, παρ’ ότι αποδείχθηκε Λερναία Ύδρα. Η Εξεταστική Επι-
τροπή ολοκληρώνει το έργο της και παραδίδει το πόρισµά της
αυτόν το µήνα. Αποτυπώνεται µε ενάργεια η διαδροµή του χρή-

µατος από τις τράπεζες σε συγκεκριµένα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης και σε κόµµατα χωρίς εξασφάλιση, χωρίς ελπίδα αποπλη-
ρωµής, την ίδια ώρα που έκλειναν εκατοντάδες χιλιάδες
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Έχουµε ενδείξεις ανάκαµψης; Ναι, έχουµε τη συνοχή ροή των
καταθέσεων µε αντίστοιχη χαλάρωση των κεφαλαιακών ελέγχων,
τη µείωση των επιτοκίων δανεισµού –πολύ σηµαντικό- που τα δε-
καετή µας οµόλογα πλέον έχουν επιτόκιο 6,3%, την εξυγίανση των
προγραµµάτων ΕΣΠΑ –υπερδέσµευση και αδρανή µέχρι τώρα όλα
τα προγράµµατα-, υπερδιπλάσιο πρωτογενές πλεόνασµα το 2016,
υπέρβαση το 2017. Πρόκειται για στόχους, που η επίτευξή τους
επιδιώκεται µε κοινωνική δικαιοσύνη, µε δίκαιο επιµερισµό του βά-
ρους της δηµοσιονοµικής προσαρµογής και της επίτευξης των
πλεονασµάτων, µε δίκαιο επιµερισµό του οφέλους. 

Έχουµε επίγνωση της κοινωνικής πραγµατικότητας, της δύ-
σκολης καθηµερινότητας του πολίτη. Ο πολίτης, όµως, παρά τον
βοµβαρδισµό από τα «φιλικά» προς την Κυβέρνηση µέσα µαζικής
ενηµέρωσης βλέπει τη θεσµική κατοχύρωση και την επέκταση
του εισοδήµατος κοινωνικής αλληλεγγύης, που µέχρι τώρα
εφαρµόζονταν πιλοτικά. 

Έχουµε την ενίσχυση της απασχόλησης µέσω του επιδόµατος
εργασίας και όχι ανεργίας, την αναβάθµιση των υπηρεσιών
υγείας και περίθαλψης. Οι δηµόσιες δοµές υγείας µπορούν να
εξυπηρετήσουν µε αξιοπρέπεια τόσο τους ασφαλισµένους όσο
και τους ανασφάλιστους συµπολίτες µας. Οι αγρότες σε ποσο-
στό 80% µε 90% θα δουν µηδενικό φόρο ως υποχρέωση να πλη-
ρώσουν, ενώ τα προγράµµατα αγροτικής ανάπτυξης θα δώσουν
µεγάλες ευκαιρίες στους ίδιους και θα καλυτερέψουν τη ζωή
τους και τη ζωή της χώρας µέσω της παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης. 

Τα βλέπουν όλα αυτά οι καλόπιστοι. Βλέπουν ότι το νερό έχει
µπει στο αυλάκι και ότι είναι δύσκολο να το εκτρέψουν οι όποιοι
Σόιµπλε και οι σύµµαχοί τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, η κ. Αχτσιόγλου για δώδεκα λεπτά. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, το εύκολο για εµένα σήµερα θα ήταν να αναλώσω αυτήν την
οµιλία στο να περιγράψω τη ραγδαία απορρύθµιση που επέφε-
ραν οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ στην
ελληνική αγορά εργασίας, ιδίως την περίοδο 2010-2014, το βα-
ρύτατο νοµοθετικό πλαίσιο που αυτές οι πολιτικές δυνάµεις κλη-
ροδότησαν στον κόσµο της εργασίας, ένα πλαίσιο που µείωσε
οριζόντια τους µισθούς, κατήργησε εργασιακά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα. Εντελώς ενδεικτικά θυµίζω τους νόµους 3845/2010,
3863/2010, 3986/2011, 4024/2011, την περίφηµη πράξη Υπουρ-
γικού Συµβουλίου του 2012, τον ν.4093/2012 και πολλούς, πολ-
λούς άλλους. 

Θα µου ήταν ιδιαίτερα εύκολο, διότι στο επίκαιρο ζήτηµα της
διαπραγµάτευσης µε τους θεσµούς, στο ζήτηµα των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων, οι ανατροπές που επέφεραν τα νοµοθετή-
µατα του 2010 και 2012 ήταν πραγµατικά δραµατικές. 

Τα συλλογικά µορφώµατα εικονικής εκπροσώπησης των ερ-
γαζοµένων, οι ενώσεις προσώπων απέκτησαν τη δυνατότητα
υπογραφής συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Η αρχή της ευ-
νοϊκότερης για τον εργαζόµενο ρύθµισης ανεστάλη, το ίδιο και
η αρχή της επεκτασιµότητας των κλαδικών συλλογικών συµβά-
σεων εργασίας. Η µετενέργεια περιορίστηκε ασφυκτικά, ο κατώ-
τατος µισθός µειώθηκε κατά 22% και κατά 32% για τους
εργαζόµενους κάτω των είκοσι πέντε ετών. Καταργήθηκε το επί-
δοµα γάµου, µειώθηκε το επίδοµα προϋπηρεσίας για τους αµει-
βόµενους µε τον κατώτατο µισθό. Οι µισθολογικές ωριµάνσεις
πάγωσαν. Το δικαίωµα της εργατικής πλευράς για µονοµερή
προσφυγή στη διαιτησία καταργήθηκε και αυτό. 

Για να αναφερθώ δε στο άλλο επίκαιρο ζήτηµα της διαπραγ-
µάτευσης µε τους θεσµούς, αυτό των οµαδικών απολύσεων, να
θυµίσω ότι µε νόµο του 2010 αυξήθηκε το όριο των οµαδικών
απολύσεων, ενώ µια σειρά από ρυθµίσεις της ίδιας χρονικής πε-
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ριόδου, που σχετίζονται µε την αποζηµίωση απόλυσης και τον
χρόνο απόλυσης, τον χρόνο προειδοποίησης για τις απολύσεις,
επιδείνωσαν ραγδαία τη θέση των εργαζοµένων. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, ακούσαµε αυτές τις µέρες
από εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να υποστηρίζει
ότι η απελευθέρωση των οµαδικών απολύσεων συνιστά προϋπό-
θεση για την προσέλκυση επενδύσεων. 

Θα µου ήταν, λοιπόν, εύκολο να αναλωθώ σε αυτή την κριτική.
Υπάρχει πολύ υλικό για να το κάνω. Γνωρίζουµε, όµως, ότι στό-
χος µας δεν είναι να απαντήσουµε σε ένα απαξιωµένο πολιτικό
προσωπικό ενός καταρρέοντος πολιτικού συστήµατος, αλλά να
αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που δηµιούργησε η πολιτική
του και τα οποία βιώνει σήµερα η πλειονότητα των εργαζοµένων. 

Οι πολιτικές για τις εργασιακές σχέσεις που υιοθετήθηκαν την
περίοδο 2010 και 2014 και τα µέτρα που λήφθηκαν µε τους νό-
µους που προανέφερα, δεν ήταν µόνο αντίθετα µε τις θεµελιώ-
δεις αρχές του νοµικού µας πολιτισµού. Ήταν προπάντων µέτρα
άδικα, µέτρα ανήθικα, µέτρα καταστροφικά.

Αυτά τα µέτρα υπηρετούσαν έναν κεντρικό στόχο που διατυ-
πώθηκε πολλές φορές, τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της
ελληνικής οικονοµίας στη βάση της συντριβής της εργασίας. 

Και απέναντι σε αυτόν τον στόχο η Κυβέρνησή µας είχε και θα
έχει ως στόχο να αντιστρέψει τις συγκεκριµένες πολιτικές επιλο-
γές, υλοποιώντας µια σειρά µέτρων προστασίας των χαµηλότε-
ρων στρωµάτων, αντιµετωπίζοντας την ανεργία, δηµιουργώντας
νέες θέσεις εργασίας, υποστηρίζοντας την αναδιανοµή εισοδη-
µάτων υπέρ του κόσµου της εργασίας, που είναι προϋπόθεση
της ανάπτυξης και όχι αποτέλεσµά της, διεκδικώντας την κατο-
χύρωση και εφαρµογή στην πράξη των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων, που αποτελούν θεµελιώδη προϋπόθεση για την
εξασφάλιση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στη χώρα µας.

Γι’ αυτό και στη διαπραγµάτευση µε τους δανειστές, εν όψει
της ολοκλήρωσης της δεύτερης αξιολόγησης, δίνουµε αυτή τη
µάχη για την επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων
στην Ελλάδα, αυτών που ο κ. Μητσοτάκης χαρακτήρισε ιδεολη-
ψίες της Αριστεράς, για να αποκτήσουν ξανά οι εργαζόµενοι δια-
πραγµατευτική ισχύ και να µπορούν να διεκδικούν καλύτερους
όρους εργασίας. 

Αυτή είναι µια θέση που εναρµονίζεται πλήρως µε τις καλές
πρακτικές που ισχύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µια θέση που
υποστηρίζεται από τον Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µια θέση που υποστηρίζεται από τη Διεθνή
Οργάνωση Εργασίας, που υποστηρίζεται από το γνωστό πόρι-
σµα της επιτροπής των εµπειρογνωµόνων. Και η θέση αυτή µόνο
ιδεοληπτική δεν είναι. Είναι µια θέση που αντανακλά µε τον πιο
σαφή τρόπο τι ανάπτυξη θέλουµε. 

Για µας, δίκαιη είναι η ανάπτυξη που στηρίζεται στην ενίσχυση
των δικαιωµάτων της εργασίας, όχι στη συµπίεση του εργατικού
κόστους. Θέλουµε µια ανάπτυξη, προϋπόθεση της οποίας είναι
η αναδιανοµή του εισοδήµατος υπέρ του κόσµου της εργασίας.
Και η λειτουργία του µηχανισµού των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων θέτει ακριβώς αυτό το αναγκαίο θεµέλιο, το θεµέλιο για τη
συµµετοχή των εργαζοµένων στην επίτευξη της ανάπτυξης, για
να απλωθούν τα αποτελέσµατά της σε όλη την κοινωνία. 

Διότι για την ανάπτυξη που εµείς µιλάµε, χρειάζεται να λει-
τουργεί ένα υγιές σύστηµα συλλογικών συµβάσεων εργασίας
µέσω του οποίου θα γίνεται πρωτογενώς η κατανοµή του παρα-
γόµενου προϊόντος µε τη µορφή του µισθού. Πρωτογενώς και
όχι εκ των υστέρων. Γι’ αυτό είναι σηµαντικές οι συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας, γι’ αυτό η επαναφορά τους συνιστά για την Κυ-
βέρνησή µας κεντρικό πολιτικό αίτηµα.

Αυτονόητη προϋπόθεση της δίκαιης ανάπτυξης είναι να κλεί-
σει οριστικά και ο κύκλος της εργασιακής απορρύθµισης. Γι’
αυτό αντιστεκόµαστε στην απελευθέρωση των οµαδικών απολύ-
σεων που επιδιώκουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα πολλούς συναδέλφους
και συναδέλφισσες τις προηγούµενες µέρες να αναφέρονται
στην απουσία παράλληλου προγράµµατος από την Κυβέρνησή
µας. Θα ήθελα να σταθώ ενδεικτικά σε µερικά σηµεία που θεωρώ
πολύ σηµαντικά και χαρακτηριστικά της σκληρής δουλειάς που

γίνονται στο Υπουργείο Εργασίας για τη βελτίωση της καθηµε-
ρινότητας των πολιτών, πρωτοβουλίες που δεν θα δείτε σίγουρα
σε κάποιο δελτίο ειδήσεων.

Οργανισµός Εργατικής Κατοικίας. Τι παραλάβαµε από τον
ΟΕΚ; Έντεκα χιλιάδες εκατόν τριάντα τέσσερις κατοικίες, για τις
οποίες δεν έχουν δοθεί µέχρι σήµερα τα οριστικά παραχωρητή-
ρια. Τι σηµαίνει αυτό; Άνθρωποι που σε πολλές περιπτώσεις δια-
µένουν στους αντίστοιχους οικισµούς, ακόµη και από το 1978,
δεν θεωρούνται ιδιοκτήτες των κατοικιών τους µέχρι και σήµερα.
Αποτέλεσµα είναι αυτονόητα η ταλαιπωρία των ανθρώπων και
από την άλλη η µείωση των εσόδων του σηµερινού ΑΕΠ. 

Η ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας από την πρώτη στιγµή κί-
νησε τις απαραίτητες διαδικασίες για την επίλυση του συγκεκρι-
µένου προβλήµατος. Επιλύσαµε το ζήτηµα του Ολυµπιακού
Χωριού. Συστήσαµε σχετική επιτροπή, η οποία πριν λίγο µας πα-
ρέδωσε το πόρισµά της και σήµερα ανακοινώνουµε από το Βήµα
της Βουλής ότι ξεκινούν οι διαδικασίες για την έκδοση οριστικών
παραχωρητηρίων σε όλους τους δικαιούχους, έχοντας διασφα-
λίσει ενιαία τιµή για όλους.

Καταβάλαµε έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους 1.000 ευρώ
σε απολυµένους πολλών εταιρειών. Από τον Απρίλιο του 2015
έως το τέλος του 2016 έχουν καταβληθεί και πρόκειται να κατα-
βληθούν περίπου 4 εκατοµµύρια ευρώ σε τέσσερις χιλιάδες ερ-
γαζόµενους. 

Με διάταξη που συµπεριλαµβάνεται σε νοµοσχέδιο που κατα-
τίθεται σήµερα στη Βουλή απαλλάσσονται από την υποχρέωση
καταβολής του παραβόλου των 46 ευρώ για τη χρήση των υπη-
ρεσιών ΚΕΠΑ όλοι οι άποροι ανασφάλιστοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Επί των ηµερών της δικής µας Κυβέρνησης ξηλώσαµε το κρά-

τος-εργολάβο που είχε στηθεί όλα τα προηγούµενα χρόνια, µια
ενέργεια που είναι κοινωνικά δίκαιη για τις εργαζόµενες και τους
εργαζόµενους που σταµάτησαν να πέφτουν θύµατα εκµετάλλευ-
σης του κάθε εργολάβου και απέφερε έσοδα στα δηµόσια τα-
µεία.

Όσον αφορά στο Υπουργείο Εργασίας, για το 2016 µειώσαµε
κατά 46.000 ευρώ τις δαπάνες φύλαξης και κατά 16.000 ευρώ
τις δαπάνες καθαριότητας. Στην ίδια κατεύθυνση, µέσω του προ-
ϋπολογισµού του 2017, ενός προϋπολογισµού που πρέπει να κρι-
θεί µέσα στις δεδοµένες συνθήκες, δίνουµε έµφαση στα
ζητήµατα του κοινωνικού κράτους, µε βάση τρεις άξονες:

Πρώτος άξονας είναι η ανασυγκρότηση του κοινωνικού κρά-
τους: εργασιακές σχέσεις, συλλογικές συµβάσεις εργασίας, ενί-
σχυση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, ενεργητικές
πολιτικές για την απασχόληση και την κοινωνική οικονοµία, ανα-
συγκρότηση των δοµών του κοινωνικού κράτους. 

Δεύτερος άξονας είναι η ανασυγκρότηση του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας, η επέκτασή του στην πρωτοβάθµια φροντίδα
και η στελέχωση των δοµών του. 

Τρίτος άξονας είναι η παιδεία, τα ζητήµατα που αφορούν στην
καθολική πρόσβαση στο δηµόσιο σχολείο και στο πανεπιστήµιο,
στον ριζικό αναπροσανατολισµό των εκπαιδευτικών και µαθησια-
κών διαδικασιών. 

Επιτρέψτε µου, στον λίγο χρόνο που έχω, να αναφερθώ εντε-
λώς επιγραµµατικά σε τοµείς του Υπουργείου, για κάποιους από
τους οποίους ήδη µίλησαν αναλυτικά οι συνάδελφοί µου, η κ.
Θεανώ Φωτίου, η κ. Ράνια Αντωνοπούλου και ο κ. Τάσος Πετρό-
πουλος. 

Πρώτος τοµέας πολιτικής είναι η αντιµετώπιση της παραβατι-
κότητας στην αγορά εργασίας. Ακούσαµε εκπρόσωπο της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης να αναφέρεται στην Επιθεώρηση
Εργασίας και να επιχαίρει ότι αναβάθµισε το έργο της και έτσι
κατάφερε να βάλει µία τάξη στην αγορά εργασίας. 

Προφανώς δεν γνωρίζει ότι η διεθνής βιβλιογραφία, στην
οποία συµβάλλει και η Διεθνής Οργάνωση Εργασίας, υποστηρί-
ζει ότι δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί η παραβατικότητα στην
αγορά εργασίας όταν έχει καταρρεύσει το σύστηµα των συλλο-
γικών συµβάσεων εργασίας. Μάλλον και η Διεθνής Οργάνωση
Εργασίας συµµερίζεται τις εµµονές µας ή τις ιδεοληψίες µας για
τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας!

Αλλά, ας υποθέσουµε ότι αφήνουµε στην άκρη το ζήτηµα των
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συλλογικών συµβάσεων, που εσείς υπηρετήσατε και συνεχίζετε
να υπερασπίζεστε τη διάλυσή τους. Μπορείτε πράγµατι να ανα-
φέρεστε στο έργο του ΣΕΠΕ, τη στιγµή που επί των ηµερών της
προηγούµενης συγκυβέρνησης διαλύθηκε η νοµική του υπηρε-
σία; Γνωρίζετε µήπως ένα παράδειγµα από όλη την Ευρώπη,
όπου οι επιθεωρητές εργασίας δεν έχουν την απαραίτητη νοµική
βοήθεια στο έργο τους;

Η αντίληψή σας για την Επιθεώρηση Εργασίας είναι τόσο
βαθιά λογιστική, που ακόµη και τα πρόστιµα, τα οποία σε µεγάλο
βαθµό αποτελούν κλεµµένους πόρους από το σύστηµα κοινωνι-
κής ασφάλισης φροντίσατε να πηγαίνουν στις εφορίες και όχι
εκεί που πρέπει. 

Αυτή η Κυβέρνηση κάνει ό,τι χρειάζεται για τη διοικητική και
οργανωτική αναβάθµιση της δουλειάς του Σώµατος Επιθεώρη-
σης Εργασίας, για τη δηµιουργία ενός νοµοθετικού πλαισίου,
που συµβάλλει πραγµατικά στην καταπολέµηση της παραβατι-
κότητας και όχι απλά στον µετασχηµατισµό της από τη συνολικά
αδήλωτη στην υποδηλωµένη εργασία.

Έχουµε ήδη φροντίσει ώστε από τη νέα χρονιά τα πρόστιµα
του ΣΕΠΕ να αποδίδονται στο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης.
Σχεδιάζουµε την αναµόρφωση των προστίµων, έτσι ώστε να πα-
ρέχονται κίνητρα στους εργαζόµενους να απευθυνθούν στην
Επιθεώρηση Εργασίας.

Σε συνεργασία µε τη Διεθνή Οργάνωση Εργασίας έχουµε ήδη
σχεδιάσει ένα εκτεταµένο πλάνο δράσης. Έχουν σχεδιαστεί µια
σειρά από δοµές ενηµέρωσης των εργαζοµένων για ζητήµατα
της εργατικής νοµοθεσίας, ενώ εξελίσσεται και η διαδικασία για
την κύρωση της Διεθνούς Σύµβασης Εργασίας µε αριθµό 129,
κάτι που θα σηµαίνει τη δυνατότητα της Επιθεώρησης Εργασίας
να διενεργεί καθολικό έλεγχο των εργασιών στον αγροτικό χώρο. 

Και κάτι ακόµη: Όλα τα στοιχεία δείχνουν µια σταθερή άνοδο
στα εργατικά ατυχήµατα µέσα στην κρίση. Δεν κλείνουµε τα
µάτια µας σε αυτήν την κατάσταση. Επαναξιολογούµε συνολικά
το πλαίσιο για την υγεία, την ασφάλεια αλλά και τις επαγγελµα-
τικές ασθένειες. Ο στόχος εδώ δεν µπορεί να είναι λογιστικός,
στο επίπεδο των προστίµων, αλλά στη µείωση των ατυχηµάτων. 

Δεύτερος άξονας: Η κοινωνική ασφάλιση. Στον τοµέα της κοι-
νωνικής ασφάλισης η Κυβέρνηση επικεντρώνεται στην εφαρµογή
της ασφαλιστικής µεταρρύθµισης, η οποία θεσπίζει ένα ενιαίο
σύστηµα κοινωνικής ασφάλειας, έχοντας ως βασικό άξονα την
εθνική σύνταξη, που αποσκοπεί στην αντιµετώπιση της φτώχειας
και του κοινωνικού αποκλεισµού. 

Η εθνική σύνταξη δεν χρηµατοδοτείται από ασφαλιστικές ει-
σφορές, αλλά από τον κρατικό προϋπολογισµό. Δίνεται σε όλους
όσοι θεµελιώνουν δικαίωµα συνταξιοδότησης, ανεξάρτητα από
εισοδηµατικά κριτήρια. 

Στόχος µας σε αυτόν τον τοµέα πολιτικής ήταν και είναι η εξυ-
πηρέτηση των κοινωνικών αναγκών της πλειοψηφίας και ιδίως των
πιο αδύναµων στρωµάτων. Σε αυτόν τον στόχο, σε αυτή την κα-
τεύθυνση και η χθεσινή εξαγγελία του Πρωθυπουργού για την ου-
σιαστική στήριξη των χαµηλοσυνταξιούχων αναδεικνύει ότι παρά
τις δυσκολίες, παρά τον αρνητικό ευρωπαϊκό συσχετισµό, δηµι-
ουργούµε τον χώρο για τη χάραξη µιας διαφορετικής πολιτικής. 

Στην κοινωνική πολιτική, στον τοµέα της κοινωνικής αλληλεγ-
γύης η κ. Θεανώ Φωτίου ήδη ενηµέρωσε ότι από 1-1-2017 ξεκι-
νάει η εφαρµογή του Κοινωνικού Εισοδήµατος Αλληλεγγύης, για
το οποίο εξασφαλίστηκαν πόροι ύψους 760 εκατοµµυρίων ευρώ
και από τους οποίους αναµένεται να ωφεληθούν πάνω από επτα-
κόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Και θέλω να πω κάτι και για τον τοµέα της απασχόλησης.
Νιώθω την ανάγκη να τοποθετηθώ απέναντι σε µια παραφιλολο-
γία που υπάρχει γύρω από αυτόν τον τοµέα. Μέχρι στιγµής κα-
ταγράφεται το καλύτερο ισοζύγιο προσλήψεων-απολύσεων των
τελευταίων δεκαπέντε χρόνων. Προφανώς και δεν δικαιούται κα-
νείς να πανηγυρίζει. Γνωρίζουµε πολύ καλά την κατάσταση στην
αγορά εργασίας, γι’ αυτό και δίνουµε και τη µεγάλη µάχη για την
επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Όµως, δεν
µπορούµε χάριν µιας πολιτικής αντιπαράθεσης να διαβάζουµε
την πραγµατικότητα κατά το δοκούν.

Στο πλαίσιο της ενίσχυσης της απασχόλησης το Υπουργείο
Εργασίας υλοποίησε προγράµµατα για τριάντα οκτώ χιλιάδες

ανέργους το 2016 και έχουν προγραµµατιστεί προγράµµατα
απασχόλησης για ένα σύνολο ογδόντα έξι χιλιάδων ανέργων για
το τελευταίο δίµηνο του 2016 και για το 2017. Μέσα από την ανα-
θεώρηση του πλαισίου των κοινωφελών προγραµµάτων πετύ-
χαµε την επέκτασή τους από πέντε σε οκτώ µήνες, κάτι που δίνει
τη δυνατότητα µετά το τέλος του προγράµµατος ο εργαζόµενος
να έχει το δικαίωµα ένταξης στο Ταµείο Ανεργίας. Αντίστοιχα,
εξασφαλίσαµε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα για τους συµµετέ-
χοντες στα προγράµµατα εισόδου στην αγορά εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γνωρίζετε ότι βρισκόµαστε στην
κορύφωση µιας κρίσιµης αξιολόγησης, κεντρικό σηµείο της
οποίας είναι το ζήτηµα των εργασιακών σχέσεων. Το αµέσως
προηγούµενο διάστηµα πραγµατοποιήσαµε έναν κύκλο διεθνών
επαφών µε πολιτικές δυνάµεις και συνδικαλιστικές οργανώσεις.
Εισπράξαµε ένα ευρύ κύµα συµπαράστασης και αλληλεγγύης
στις θέσεις της ελληνικής Κυβέρνησης για την επαναφορά του
ευρωπαϊκού κεκτηµένου στην ελληνική αγορά εργασίας, για την
ανάκτηση κύριων συλλογικών εργασιακών δικαιωµάτων.

Σε αυτήν τη σύγκρουση στα εργασιακά η Ελλάδα είναι ο κα-
θρέφτης του µέλλοντος της Ευρώπης. Γι’ αυτό, οφείλουν όλες
οι πολιτικές δυνάµεις τόσο στην Ελλάδα όσο και στην Ευρώπη
να πάρουν ξεκάθαρη θέση.

Εµείς έχουµε από καιρό δηλώσει τη θέση µας. Είµαστε µε τον
κόσµο της εργασίας και δηλώνουµε σαφώς ότι η Ευρώπη δεν
µπορεί να επιβάλει στην Ελλάδα ένα καθεστώς εξαίρεσης από
το πλαίσιο των κοινωνικών κατακτήσεων των λαών και της ιστο-
ρίας της. Η κατάσταση είναι κρίσιµη, αλλά δεν είναι µη αναστρέ-
ψιµη. Μπορούµε ακόµη να δώσουµε ένα σηµαντικό σήµα ότι οι
κοινωνικές κατακτήσεις αποτελούν σηµαντικό κοµµάτι αυτής της
χώρας και αυτής της Ευρώπης, όχι απλώς µε όρους παράδοσης
αλλά για το µέλλον που θέλουµε να οικοδοµήσουµε εντός της. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει τώρα ο κ. Μπασιάκος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-
ζητούµε έναν προϋπολογισµό ο οποίος καταγράφει µια εικόνα –
υποτίθεται- αισιοδοξίας για ανάκαµψη της οικονοµίας, βελτίωση
των δεικτών και αποκατάσταση της κοινωνικής ειρήνης.

Δυστυχώς, η εικόνα που παρουσιάζεται στον προϋπολογισµό
είναι παραπλανητική, διότι είναι αποκαρδιωτικά τα µεγέθη της
ελληνικής οικονοµίας, µιας οικονοµίας η οποία µαστίζεται από
υψηλό ποσοστό ανεργίας. Οι άνεργοι είναι στο 24%. Οι νέοι
άνεργοι είναι στο υψηλότερο επίπεδο παγκοσµίως, στο 52%.

Υπάρχει µελέτη η οποία δίνει την Ελλάδα στο υψηλότερο πο-
σοστό, µε δεύτερη την Ισπανία στο 48%. Έχουµε αύξηση της
ανεργίας κατά ογδόντα δύο χιλιάδες µέσα στον µήνα Οκτώβριο.
Και πέρα από αυτό έχουµε µετεγκατάσταση Ελλήνων, παραγω-
γικών ηλικιών, νέων κυρίως ανθρώπων. Τα τελευταία χρόνια έφυ-
γαν τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες στο εξωτερικό. Αυτό
επιδεινώνει την ήδη τεταµένη και οξεία κρίση του δηµογραφικού,
την οποία αντιµετωπίζουµε. Έχουµε πολύ σοβαρά θέµατα απο-
βιοµηχάνισης, αποεπένδυσης και αύξησης της ανεργίας και εξ
αυτού του λόγου. 

Δεν υπάρχει δυστυχώς κίνητρο για την ίδρυση και λειτουργία
βιοµηχανιών για την προσέλκυση ξένων επενδύσεων, αφού, πέρα
από τη γραφειοκρατία, πέρα από την υψηλή φορολογία, πέρα
από τα capital controls, πέρα από την έλλειψη ρευστότητας, που
αντιµετωπίζει ένας επίδοξος επενδυτής, έχουµε τα πολύ δελεα-
στικά κίνητρα, τα οποία καταγράφονται στις γειτονικές χώρες,
στη Βουλγαρία, στη Ρουµανία, στην Κύπρο, σε πολλές άλλες
χώρες. 

Και αντί να γίνει δίδαγµα σε όλους µας το θεσµικό πλαίσιο µε
το οποίο προσελκύονται επενδύσεις στις γειτονικές χώρες, εµείς
δηµιουργούµε περισσότερα προκόµµατα. 

Πρόσφατο παράδειγµα η κατάργηση του ν.4262 για τις αδει-
οδοτήσεις του νόµου Χατζηδάκη, ο οποίος ήταν ένας νόµος υπό-
δειγµα, και η εξ αυτού του λόγου καθυστέρηση της υλοποίησης
οποιουδήποτε µέτρου, αφού χρειάζονται, πέραν της καθυστέρη-
σης των δύο ετών που παρατηρήθηκε, και νέες υπουργικές απο-
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φάσεις και νέα καθυστέρηση και βέβαια το πληροφοριακό σύ-
στηµα, το οποίο δεν πρόκειται να λειτουργήσει προ της παρόδου
πολλών µηνών. 

Άρα η Ελλάδα δεν ενθαρρύνει τις επενδύσεις, δεν δηµιουργεί
ένα κλίµα προσέλκυσης επενδύσεων, αντίθετα αποθαρρύνει τις
επενδύσεις και έµµεσα αποθαρρύνει τη βελτίωση του επιπέδου
απασχόλησης. 

Για ποιον λόγο να µείνουν οι νέοι στην Ελλάδα; Γι’ αυτό και
φεύγουν οι νέοι. Για ποιον λόγο µια επιχείρηση να λειτουργήσει
στη χώρα µας, όταν βλέπει τόσο υψηλή φορολογία;

Και βέβαια δεν είναι µόνον ο τοµέας των επαγγελµατιών που
αντιµετωπίζει πρόβληµα, µε τις τριάντα χιλιάδες περιπτώσεις
κλεισίµατος επιχειρήσεων, που δηµιουργούν τεράστιο πρόβληµα
σε πόλεις, σε οικογένειες, σε εργαζόµενους. Είναι και το πρό-
βληµα του αγροτικού τοµέα, του πρωτογενούς τοµέα.

Η τελευταία ρύθµιση για την προκαταβολή τόσο υψηλού
φόρου εισοδήµατος, ανεξαρτήτως αν µπορεί ο επαγγελµατίας ή
ο αγρότης να παράγει την επόµενη χρονιά, δηµιουργεί πλήρες
αδιέξοδο. Οι αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές, τα σοβαρότατα
προβλήµατα γενικότερα επιβαρύνσεων στους κλάδους αυτούς,
σε συνδυασµό µε το πολύ αυξηµένο κόστος παραγωγής, ιδιαί-
τερα των αγροτών, στο πετρέλαιο, στο ηλεκτρικό ρεύµα, στην
καθυστέρηση επιστροφής του ΦΠΑ ή του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης και σε πολλά άλλα σηµεία, δηµιουργεί ένα αδιέξοδο και
προφανώς προοιωνίζεται τη µείωση του ενεργού αγροτικού πλη-
θυσµού της χώρας µας, µε τεράστιες κοινωνικές και εθνικές επι-
πτώσεις, αφού οι άνεργοι αγρότες που µετεγκαθίστανται στα
αστικά κέντρα, θα δηµιουργήσουν ένα πολύ µεγαλύτερο πρό-
βληµα αστυφιλίας, ένα κοινωνικό πρόβληµα, το οποίο θα το
βρούµε µπροστά µας.

Όταν, λοιπόν, λέµε ότι πρέπει να µειωθεί η φορολογία, προ-
φανέστατα θεωρούµε ότι µε τον τρόπο αυτόν µπορεί να εισπρά-
ξουµε και παραπάνω έσοδα, γιατί η αύξηση του ΦΠΑ σε
ορισµένα είδη δυστυχώς, δηµιουργεί µείωση των εσόδων. Όσο
και αν φαίνεται περίεργο στην κοινή γνώµη, η αύξηση του συν-
τελεστή ΦΠΑ οδηγεί σε µείωση των κρατικών εσόδων από τον
ΦΠΑ. Αυτό έχει αποδειχθεί στην πράξη. 

Βέβαια έχουµε και τα σοβαρά προβλήµατα καθυστέρησης
υλοποίησης αναπτυξιακών προγραµµάτων. Αναφέροµαι στο
ΕΣΠΑ, στο Κοινοτικό Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, που πα-
ρουσιάζουν πάρα πολύ µεγάλη υστέρηση. Αναφέροµαι, επίσης,
σε σοβαρά προβλήµατα καθυστέρησης αξιοποίησης χρηµατο-
δοτικών εργαλείων, όπως είναι το πακέτο Γιούνκερ και πολλά
άλλα, τα οποία θα µπορούσαν να συνδράµουν στη χρηµατοδό-
τηση της ελληνικής οικονοµίας και ιδιαίτερα της παραγωγικής
βάσης. 

Πώς είναι δυνατόν να προχωρήσουµε µε τις εξελίξεις αυτές,
να µειώσουµε τη γραφειοκρατία; Δυστυχώς παρεµβάλλονται
πολλά πρόσθετα προσκόµµατα καθηµερινά, µε θέσπιση νόµων,
µε καθυστέρηση υπογραφής υπουργικών αποφάσεων σε οποι-
αδήποτε δραστηριότητα έχει να κάνει µε κρατικές, µε δηµόσιες
διαδικασίες.

Βέβαια όλα αυτά γίνονται σε έναν περίγυρο που ακούµε απει-
λές από γειτονικές χώρες, από την Ανατολή, από την Τουρκία,
έχουµε σε εξέλιξη το Κυπριακό πρόβληµα, έχουµε απειλές από
την Αλβανία ή από τα Σκόπια και βέβαια έχουµε το τεράστιο πρό-
βληµα της εισόδου στη χώρα µας προσφύγων και µεταναστών,
χωρίς κανένα πρόγραµµα, χωρίς κανέναν προγραµµατισµό και
προεργασία, η οποία θίγει όχι µόνο την κοινωνία, αλλά και την
οικονοµία πολλών περιοχών.

Δυστυχώς, δεν αξιοποιούµε και τα κονδύλια που µπορούµε να
εισπράξουµε, τόσο από κοινοτικούς όσο και από άλλους πόρους,
για να αντεπεξέλθουµε στις αυξηµένες ανάγκες που αυτά τα
προβλήµατα δηµιουργούν στη χώρα µας.

Βλέπετε, λοιπόν, ότι υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα διαχείρι-
σης και λυπάµαι γιατί και οι Υπουργοί είναι χαρούµενοι και πα-
ρουσιάζουν πολύ αισιόδοξα την κατάσταση, µε αποτέλεσµα -το
λιγότερο- να δυσκολεύονται να πείσουν τους δανειστές. 

Άκουσα προηγουµένως την κυρία Υπουργό Εργασίας. Μίλησε
µε πολύ χαρά για τις εξελίξεις. Πώς θα διαπραγµατευτείτε µε
τους δανειστές, όταν τους λέτε ότι όλα αυτά είναι πάρα πολύ

καλά; Την ώρα που λέτε ότι όλα είναι ρόδινα, πάτε να διαπραγ-
µατευτείτε µε τους δανειστές τη βελτίωση των όρων. Και νοµίζω
ότι δεν είναι σωστή αντιµετώπιση αυτή. 

Ο Πρωθυπουργός ανήγγειλε παροχές 650 εκατοµµυρίων
ευρώ σε συγκεκριµένες κοινωνικές οµάδες συνταξιούχων, την
ίδια στιγµή που υπάρχουν οι άνεργοι που έχουν µεγαλύτερο πρό-
βληµα για παράδειγµα, την ίδια στιγµή που καθυστερεί η έγκριση
συντάξεων ύψους 850 εκατοµµυρίων ευρώ. Από ολιγωρία, από
πολιτική βούληση, από εντολές της Κυβέρνησης καθυστερήσατε
την έγκριση των συντάξεων; 

Όλα αυτά είναι νοσηρά φαινόµενα, τα οποία δεν προοιωνίζουν
δυστυχώς καλύτερες µέρες για την ελληνική οικονοµία και την
ελληνική κοινωνία, σε µια περίοδο που οι προκλήσεις είναι σο-
βαρότατες από παντού, που οι γεωπολιτικές συνθήκες είναι δύ-
σκολες, δυσµενείς, δυσχερείς για όλους µας και που δεν
αξιοποιούµε συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας µας.

Αντί η χώρα να γίνει παράδειγµα και υπόδειγµα για αξιοποί-
ηση, σε σχέση µε τα συγκριτικά γεωπολιτικά πλεονεκτήµατα που
διαθέτει και αυτό να αποτελέσει το βασικό κριτήριο και εφόδιο
για τη διαπραγµάτευσή µας, καθυστερούµε ή δηµιουργούµε
προβλήµατα και προσκόµµατα στην οµαλή πορεία της ελληνικής
οικονοµίας.

Εγώ θα ήθελα απλώς να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν υπό-
σχεται. Ο Πρόεδρος του κόµµατος Κυριάκος Μητσοτάκης, στο
πλαίσιο της συµφωνίας της αλήθειας, είπε λίγα πράγµατα, αλλά
υλοποιήσιµα. Δεν θέλουµε να λέµε ωραίες κουβέντες στα ευή-
κοα ώτα, διότι αυτό γινόταν στις συνθήκες του παρελθόντος. 

Στα πέντε πράγµατα που έκανε –αν θέλετε και λανθασµένα- η
προηγούµενη περίοδος διακυβέρνησης, από τα κόµµατα που
µας κυβέρνησαν, δυστυχώς τα κόµµατα της τότε Αντιπολίτευσης
ζητούσαν δέκα. Αυτό πρέπει να εκλείψει, να είµαστε ειλικρινείς,
να είµαστε έντιµοι, συνεπείς στον πολίτη, αν θέλουµε πραγµατικά
να υπάρχει αξιοπιστία στο πολιτικό σύστηµα, η οποία δυστυχώς
έχει καταρρεύσει. 

Εµείς έτσι θα πορευτούµε, µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα,
για να µπορέσουµε πραγµατικά να δώσουµε λύση στα σοβαρά
προβλήµατα και όχι να προχωρήσουµε µε µορφή λαϊκισµού, εκ-
µεταλλευόµενοι την ένδεια, τις αδυναµίες, τα προβλήµατα και
την απόγνωση µεγάλων κοινωνικών οµάδων του πληθυσµού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να σας
ενηµερώσω ότι αύριο η συνεδρίαση θα αρχίσει στις δύο το µε-
σηµέρι και σύµφωνα µε το πρόγραµµα στις εννιά περίπου θα
έχουµε τελειώσει και θα ξεκινήσει η ψηφοφορία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Όχι στις δώδεκα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Κα-

νονισµός λέει «µέχρι τις δώδεκα», όχι «στις δώδεκα».
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Χου-

λιαράκης για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάρτιση
ενός προϋπολογισµού και κατά συνέπεια και του προϋπολογισµού
του 2017, είναι µια αρκετά σύνθετη άσκηση για έναν κυρίως λόγο,
επιχειρεί να πετύχει πολλαπλούς στόχους µε ένα µόνο εργαλείο,
το µέγεθος του πρωτογενούς ισοζυγίου της γενικής κυβέρνησης
ή, όπως συνήθως λέµε, το µέγεθος του πλεονάσµατος ή του ελ-
λείµµατος του προϋπολογισµού.

Πρώτα από όλα επιχειρεί -ή θα έπρεπε να επιχειρεί- να διατη-
ρήσει τη δηµοσιονοµική ισορροπία, ώστε να εµπεδωθεί και να ανα-
κτηθεί πλήρως η αξιοπιστία στην άσκηση δηµοσιονοµικής
πολιτικής. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι η αξιοπιστία στη δηµοσιονοµική πολι-
τική κατακτάται πάρα πολύ δύσκολα και διασπαθίζεται πάρα πολύ
εύκολα. Η ιστορία των σαράντα χρόνων µέχρι την αρχή της µεγά-
λης ύφεσης του 2010-2015 είναι ενδεικτική, όταν τα δύο µεγάλα
κόµµατα δαπανούσαν βρέξει-χιονίσει, ανεξάρτητα από το αν η οι-
κονοµία πήγαινε καλά ή όχι. Αποτελεί ταυτόχρονα προϋπόθεση
για την επιτυχή έξοδο της χώρας από το πρόγραµµα, άρα προ-
ϋπόθεση για την επιτυχία του έργου της Κυβέρνησης της Αριστε-
ράς.
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Δεύτερον, ο προϋπολογισµός επιχειρεί ή θα έπρεπε να επιχειρεί
να στηρίξει την οικονοµική δραστηριότητα µε κατάλληλες αντικυ-
κλικές πολιτικές, όταν η οικονοµία είναι σε ύφεση, όπως ήταν την
τελευταία πενταετία και όταν υπάρχει ο δηµοσιονοµικός χώρος.

Τρίτον, επιχειρεί ή θα έπρεπε να επιχειρεί να αυξήσει το επίπεδο
των δηµοσίων επενδύσεων, ώστε να στηριχθεί µεσοµακροπρόθε-
σµα ο οικονοµικός ρυθµός µεγέθυνσης, ακριβώς εκεί όπου η ιδιω-
τική οικονοµία δεν µπορεί να δραστηριοποιηθεί. 

Και τέλος, επιχειρεί ή θα έπρεπε να επιχειρεί την αναδιανοµή
των διαθέσιµων πόρων για να προστατευθούν τα οικονοµικά ευά-
λωτα νοικοκυριά και για να ενισχυθεί περαιτέρω η κοινωνική συ-
νοχή. 

Οι πολλαπλοί, όµως, αυτοί στόχοι µε ένα µόνο εργαλείο, το µέ-
γεθος του πρωτογενούς ισοζυγίου, θέτει µια σειρά από δύσκολα
και αλληλεξαρτώµενα διλήµµατα. Ένα τέτοιο δίληµµα είναι το δί-
ληµµα µεταξύ δηµοσιονοµικής ισορροπίας και κατά συνέπεια αξιο-
πιστίας, από τη µια πλευρά, και δηµοσιονοµικής επέκτασης και
αντιµετώπισης των συνεπειών της ύφεσης από την άλλη πλευρά. 

Προφανώς, η δηµοσιονοµική ισορροπία προϋποθέτει την επί-
τευξη µικρών έστω πρωτογενών πλεονασµάτων. Η δηµοσιονοµική
επέκταση, όµως, από την άλλη, συνεπάγεται είτε ακόµη µικρότερα
πλεονάσµατα είτε όταν χρειάζεται και εκεί που χρειάζεται, δηµο-
σιονοµικά ελλείµµατα. Είναι ένα δύσκολο, λοιπόν, οξύ πολιτικό, οι-
κονοµικό δίληµµα.

Ανάλογο δίληµµα είναι η κατανοµή των διαθέσιµων πόρων του
προϋπολογισµού µεταξύ δηµοσίων επενδύσεων, δηλαδή δαπάνες
µε µελλοντική απόδοση από τη µια και δηµόσιας κατανάλωσης για
µισθούς και συντάξεις, µεταβιβαστικές πληρωµές για κοινωνική
προστασία, από την άλλη.

Τρίτο κρίσιµο δίληµµα που αντιµετωπίζει ένας φορέας άσκησης
οικονοµικής πολιτικής και κατάρτισης του προϋπολογισµού είναι
το δίληµµα µεταξύ ενίσχυσης των οικονοµικά αδυνάτων από τη
µια πλευρά, των πιο ευάλωτων οικονοµικά νοικοκυριών, αν θέλετε,
που συνήθως δεν έχουν ούτε φωνή ούτε πολιτική εκπροσώπηση,
και από την άλλη, της επιβάρυνσης µεσαίων ή ανώτερων στρωµά-
των που έχουν πόρους και ταυτόχρονα έχουν και φωνή και πολι-
τική εκπροσώπηση. 

Είναι ένα πολύ δύσκολο δίληµµα πολιτικής οικονοµίας, διότι αν
κανείς θέλει να κάνει πραγµατική αναδιανοµή, πρέπει ταυτόχρονα
να λάβει και το αντίστοιχο πολιτικό κόστος. Διότι η κοινωνική ανα-
διανοµή έχει και οικονοµικό και πολιτικό κόστος. 

Η αξιολόγηση ενός προϋπολογισµού θα έλεγα ότι κρίνεται από
το πόσο αξιόπιστα και ειλικρινά απαντά στα παραπάνω διλήµµατα.
Και τελικά, η επιτυχία του κρίνεται στο τέλος του έτους από την
πορεία της οικονοµίας και τη χρηστή διαχείριση των χρηµάτων
των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Θα έλεγα µάλιστα εδώ ότι ο προϋπολογισµός του 2016, που
είναι ακόµα υπό εκτέλεση, καθώς δεν έχει τελειώσει το οικονοµικό
έτος, έχει ήδη κριθεί επιτυχής, πρώτον, διότι συνέβαλε στην εµ-
πέδωση της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία, -δεν έχω καµ-
µία αµφιβολία ότι η πολύ καλύτερη επίδοση της ελληνικής
οικονοµίας το 2016 απ’ αυτήν που προβλέπαµε και που προέβλε-
παν πάρα πολλοί, και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ανάµεσα σε αυ-
τούς, οφείλεται και στην καλή δηµοσιονοµική διαχείριση- ενώ
ταυτόχρονα, ο προϋπολογισµός ενίσχυσε όσο µπορούσε τα νοι-
κοκυριά που ήταν στο όριο της φτώχειας µε το ποσό των 272 εκα-
τοµµυρίων ευρώ σε συνθήκες εξαιρετικά ασφυκτικές. 

Πρόβλεψή µας είναι πως ο προϋπολογισµός του 2016 θα κλεί-
σει µε σηµαντική υπέρβαση και ότι αυτή θα ξεπεράσει το 1 δισε-
κατοµµύριο, µέρος της οποίας, όπως ανακοινώθηκε εχθές, θα
επιστραφεί στοχευµένα εκεί που πρέπει να επιστραφεί. 

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή και ενδιαφέρον τις τοποθετήσεις
όλων των κοµµάτων και κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Παρά τα θετικά στοιχεία κριτικής που κάποιες απ’ αυτές είχαν, νο-
µίζω ότι στο σύνολό τους απέφυγαν να δουν τον προϋπολογισµό
ακριβώς όπως τον περιέγραψα πριν, σαν ένα σύστηµα διληµµά-
των, αν θέλετε, σαν ένα σύστηµα γενικής ισορροπίας. Και είναι λο-
γικό, καθώς δεν έχουν την ευθύνη της διακυβέρνησης και
µπορούν εύκολα να αποφύγουν να αντιµετωπίσουν τα αντίστοιχα
διλήµµατα.

Η πραγµατικότητα όµως –κι απευθύνοµαι κυρίως στη Νέα Δη-

µοκρατία- είναι αµείλικτη. Και θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς,
γιατί η ειλικρίνεια είναι θεµέλιο της δηµοκρατίας. 

Για παράδειγµα, δεν αρκεί να εγκαλεί κάποιος την Κυβέρνηση
για αύξηση φόρων και για οιονεί υφεσιακές πολιτικές χωρίς να
εξηγεί πώς θα διατηρήσει ταυτόχρονα τη δηµοσιονοµική ισορ-
ροπία, πώς δεν θα βάλει τη χώρα σε µια νέα περιπέτεια νέων
προγραµµάτων. Δεν αρκεί κανείς να αναφέρεται σε µείωση
φόρων, να επικαλείται δηλαδή µείωση φόρων της τάξης των 4,2
δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
χωρίς να εξηγεί ποιες δαπάνες θα περικόψει. Διότι, αν δείτε τη
σελίδα 57 του προϋπολογισµού, οι πρωτογενείς λειτουργικές δα-
πάνες, ο δαπάνες δηλαδή που εσείς λέτε ότι θα περικόψετε, για
να χρηµατοδοτήσετε µειωµένους φόρους κατά 4,2 εκατοµµύρια
ευρώ, είναι λιγότερο από 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Περικοπές,
λοιπόν, φορολογίας κατά 4,2 εκατοµµύρια ευρώ ή θα ρίξουν την
οικονοµία σε µια νέα περιπέτεια ή θα οδηγήσουν σε σηµαντική
µείωση µισθών, συντάξεων και κοινωνικής προστασίας.

Επίσης, δεν αρκεί κανείς να λέει ότι θα στηρίξει µε τρόπο κοι-
νωνικά δίκαιο τα χαµηλά εισοδήµατα, χωρίς να αναλαµβάνει ταυ-
τόχρονα το πολιτικό κόστος της επιβάρυνσης των ανώτερων,
αλλά δυστυχώς και µεσαίων στρωµάτων σε συνθήκες κρίσης,
έστω και προσωρινά, όπως αναγνωρίζω ότι κάνουµε εµείς, γιατί
αναλαµβάνουµε αυτό το πολιτικό κόστος.

Ο προϋπολογισµός του 2017, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτό, σε ένα
πλαίσιο θα έλεγα εξαιρετικά δύσκολο δηµοσιονοµικά και µακρο-
οικονοµικά, έχει θέσει τους εξής στόχους: Πρώτα απ’ όλα, την
περαιτέρω εµπέδωση και την πλήρη ανάκτηση της δηµοσιονοµι-
κής αξιοπιστίας, ώστε µέσα στον επόµενο χρόνο η χώρα να είναι
ήδη σε θέση να αντλήσει κεφάλαια από τις διεθνείς αγορές και
να αποβάλει µια και καλή το 2018 από πάνω της τη διεθνή επι-
τροπεία, που υπαγορεύει προγράµµατα προσαρµογής.

Η αξιοπιστία έχει µία τιµή και η τιµή της αξιοπιστίας είναι το
µακροχρόνιο επιτόκιο δανεισµού. Όσο ανακτάς αξιοπιστία, τόσο
µειώνεται η τιµή αυτή και τόσο επιτρέπει στη χώρα να δανειστεί
απευθείας και γρήγορα, θα έλεγα, από τις αγορές.

Δεύτερος στόχος του προϋπολογισµού: Η αναγκαία δηµοσιο-
νοµική προσαρµογή πρέπει να γίνει µε κοινωνικά δίκαιο τρόπο, µε
κοινωνική δικαιοσύνη. Το 2015, στο πλαίσιο της εκτέλεσης ενός
προϋπολογισµού που είχε ήδη συνταχθεί από την προηγούµενη
κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Αριστεράς βρήκε τους πόρους,
βρήκε 100 εκατοµµύρια ευρώ για να ξεκινήσει το πρόγραµµα αν-
τιµετώπισης της ανθρωπιστικής κρίσης και να στηρίξει τους πιο
αδύναµους οικονοµικά συµπολίτες µας.

Το 2016, µε τον προϋπολογισµό που εκτελείται τώρα, προϋπο-
λόγισε πόρους 272 εκατοµµυρίων ευρώ για τον ίδιο λόγο.

Ο επόµενος προϋπολογισµός ο οποίος θα ψηφιστεί αύριο από
τη Βουλή, ενσωµατώνει 760 εκατοµµύρια ευρώ για την οικονο-
µική ενίσχυση των ευάλωτων νοικοκυριών, άλλα 300 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για τον προϋπολογισµό των Υπουργείων Υγείας και
Παιδείας και επιπλέον 250 εκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη των
δηµοσίων επενδύσεων, ακριβώς επειδή το συγχρηµατοδοτού-
µενο σκέλος θα µειωθεί κατά τι.

Μεσοπρόθεσµα, στη διάρκεια του 2017 όπως περιγράφει άλ-
λωστε και η εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, στόχος της
Κυβέρνησης είναι η δηµιουργία επιπλέον δηµοσιονοµικού χώρου
εκεί που δεν υπάρχει, πρώτα απ’ όλα, µε την ολοκλήρωση της
επισκόπησης των πρωτογενών λειτουργικών δαπανών που έχει
ξεκινήσει σε πιλοτικό επίπεδο από τον προηγούµενο Σεπτέµβριο
και, δεύτερον, µε τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης µέσα
από µια σειρά δράσεων, η πιο χαρακτηριστική από τις οποίες
είναι τα επιπλέον κίνητρα, τα νέα κίνητρα για τη διευρυµένη
χρήση ηλεκτρονικών µέσων πληρωµής, ώστε ο προϋπολογισµός
του 2018 να είναι ακόµα πιο κοινωνικά δίκαιος και ακόµα πιο ανα-
πτυξιακός.

Κανείς δεν πανηγυρίζει και κανείς δεν έχει δικαίωµα να πανη-
γυρίζει όσο η χώρα είναι σε πρόγραµµα προσαρµογής, όσο δεν
έχει τα περιθώρια να δανειστεί από τις αγορές και κατά συνέπεια,
να ανακτήσει βαθµούς ελευθερίας, όσο δεν έχουµε τη δυνατό-
τητα να ασκήσουµε τη δηµοσιονοµική πολιτική που θα θέλαµε
να ασκήσουµε, µια αντικυκλική δηµοσιονοµική πολιτική σε συν-
θήκες κρίσης, µε ενισχυµένο δείκτη κοινωνικής προστασίας.
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Παρ’ όλα αυτά, η δηµοσιονοµική πολιτική και γενικότερα θα
έλεγα η πορεία της οικονοµίας, από τις πρώτες ενδείξεις τουλά-
χιστον που έχουµε το τελευταίο εξάµηνο, είναι ιδιαίτερα ενθαρ-
ρυντική. Ξέρουµε πια ότι η ύφεση τερµατίστηκε το δεύτερο
τρίµηνο του 2016, όπως λέγαµε εµείς την ώρα που η Αντιπολί-
τευση κατηγορούσε την Κυβέρνηση ότι βύθιζε τη χώρα περαι-
τέρω στην ύφεση. Η ύφεση τελείωσε και τυπικά το δεύτερο
τρίµηνο του 2016. Το τρίτο τρίµηνο του 2016, ο τριµηνιαίος ρυθ-
µός µεγέθυνσης ήταν 0,8% και ο ετήσιος ρυθµός ήταν 1,8%.

Ταυτόχρονα, για τέταρτο συνεχόµενο µήνα η εισροή καθαρών
καταθέσεων στις τράπεζες ξεπερνούσε το ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ, ένα µέρος εκ των οποίων πηγαίνει σε λογαριασµούς «time
deposit», λογαριασµούς προθεσµιακούς, δείχνοντας ότι το πι-
στωτικό σύστηµα ανακτά σιγά-σιγά ξανά την εµπιστοσύνη των
πολιτών.

Αυτές δεν είναι µόνο δικές µας εκτιµήσεις. Είναι ουσιαστικά οι
εκτιµήσεις που κάνουν, αν θέλετε, οι ίδιες οι αγορές. Εδώ έχει
ενδιαφέρον να συγκρίνει κάποιος την πορεία των επιτοκίων δα-
νεισµού του ελληνικού χρέους σήµερα, τον µήνα Δεκέµβριο –θα
έλεγα, από τα µέσα Νοεµβρίου και µετά- µε τα επιτόκια δανει-
σµού του ελληνικού χρέους, µόλις έξι µήνες πριν, µετά την ολο-
κλήρωση της Α’ αξιολόγησης. Αν δείτε την πορεία των επιτοκίων
του ελληνικού χρέους τους µήνες Μάιο και Ιούνιο, ήταν πράγµατι
πτωτική, αλλά η πτωτική πορεία ανασχέθηκε γρήγορα και από-
τοµα αµέσως µετά το βρετανικό δηµοψήφισµα, ακριβώς επειδή
το βρετανικό δηµοψήφισµα έφερε αβεβαιότητα πάνω από την
παγκόσµια οικονοµία και, κατά συνέπεια, την ελληνική.

Τώρα, αντίστοιχη αβεβαιότητα προκάλεσαν οι αµερικανικές
εκλογές και η προσδοκία ότι η οικονοµική πολιτική της νέας αµε-
ρικανικής διοίκησης θα οδηγήσει σε αύξηση των επιτοκίων διε-
θνώς. Πράγµατι, πολλά επιτόκια χωρών της ευρωπαϊκής
περιφέρειας –αλλά όχι µόνο- άρχισαν να ανεβαίνουν πάλι. Εξαί-
ρεση αποτέλεσαν τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο τα ελλη-
νικά επιτόκια που συνέχισαν να µειώνονται στα επίπεδα του 6,4%
και 6,5%, το δεύτερο καλύτερο επίπεδο από την αρχή της κρίσης
µέχρι σήµερα.

Προτεραιότητά µας είναι η ενίσχυση και προστασία, θα έλεγα,
της ανάκαµψης της ελληνικής οικονοµίας. Κλειδί σ’ αυτήν την
πορεία είναι πρώτα απ’ όλα η άµεση ολοκλήρωση της Β’ αξιολό-
γησης και η ταχεία ένταξη της χώρας στο Πρόγραµµα Ποσοτικής
Χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ώστε να µην
επιστρέψει η αβεβαιότητα πάνω από την ελληνική οικονοµία,
αλλά ταυτόχρονα και η ελληνική οικονοµία να αντιµετωπίσει τις
προκλήσεις και τους κινδύνους που κινούνται πάνω από την Ευ-
ρώπη από θέση ασφάλειας και ισχύος.

Έχουµε ήδη κλείσει τη µεγάλη πλειοψηφία των φακέλων της
Β’ αξιολόγησης. Θα αναφερθώ ενδεικτικά εδώ στους φακέλους
των µεταρρυθµίσεων στις αγορές προϊόντων, στον χρηµατοοι-
κονοµικό τοµέα, στην υγεία, στην παιδεία, στη φορολογική διοί-
κηση και αλλού. Θα έλεγα ότι η µεγάλη εκκρεµότητα που
παραµένει για την ολοκλήρωση της Β’ αξιολόγησης αποτελεί
αναµφίβολα η συµµετοχή του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
στο ελληνικό πρόγραµµα. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο συ-
ναρτά τη συµµετοχή του στο ελληνικό πρόγραµµα µε την προ-
καταβολική λήψη µέτρων της τάξης του 2,5% του ΑΕΠ ή 4,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ για το έτος 2019, µε προκαταβολική νο-
µοθέτηση τον Δεκέµβριο του 2016 για το έτος 2019. Η θέση του
Ταµείου στηρίζεται στη δική του εκτίµηση ότι το 2018, το 2019
και παραπέρα, η ελληνική οικονοµία δεν έχει τη δυνατότητα να
πιάσει τον στόχο του 3,5%, όπως προβλέπει το πρόγραµµα.

Θα ήθελα εδώ να τονίσω ότι το ίδιο εργαλείο που οδηγεί το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο να προβλέπει πολύ χαµηλότερη δη-
µοσιονοµική επίδοση στα έτη 2018 και 2019, οδήγησε το Ταµείο
να εκτιµά ότι το 2015 ο προϋπολογισµός θα έκλεινε µε έλλειµµα
µείον 0,6%, ενώ έκλεισε µε πλεόνασµα 0,2%, ότι ο προϋπολογι-
σµός του 2016 θα έκλεινε µε έλλειµµα µείον 0,5%, ενώ φαίνεται
να κλείνει µε υπέρβαση –υπέρβαση!- 0,6% του ΑΕΠ, συνολικά µε
πλεόνασµα 1,1% κ.ο.κ.

Η ελληνική Κυβέρνηση µε ηρεµία, µε εµπιστοσύνη, µε βεβαι-
ότητα οικοδοµεί τις συµµαχίες που πρέπει να οικοδοµήσει στην
Ευρώπη, αξιοποιεί τα ρήγµατα στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών ορ-

γάνων και έχει τη βεβαιότητα ότι η αξιολόγηση θα κλείσει γρή-
γορα, η τροχιά της οικονοµικής ανάκαµψης θα διατηρηθεί, η οι-
κονοµία θα βγει από την ύφεση και από το πρόγραµµα, όπως
προβλέπεται, µέσα στο 2017 και το 2018.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα

δώσω τον λόγο στον κ. Παφίλη, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΚΚΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν φιλοδοξώ να απαντήσω αναλυ-
τικά στον κ. Χουλιαράκη που έκανε µια σοβαρή και χαµηλών
τόνων οµιλία, για τον λόγο ότι είµαστε ριζικά σε διαφορετική κα-
τεύθυνση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν είσαστε µαρξιστές και οι δύο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Φάνηκε και από την οµιλία ότι ο διά-

λογος είναι οικογενειακός, ανάµεσα σε εσάς στη Νέα Δηµοκρα-
τία, στο Ποτάµι, σε όλους -τέλος πάντως- που µαζί ψηφίσατε και
το τρίτο µνηµόνιο. Θα πω µετά για αυτό.

Η δική µας αφετηρία είναι τελείως διαφορετική. Δεν µπορούµε
να µπούµε σε αυτόν τον ψευτοκαυγά που γίνεται -και που καταν-
τάει καµµιά φορά και λίγο προσβλητικός για τον λαό-, για το
ποιος έκανε τα περισσότερα χειρότερα ή ποιος έκανε τα περισ-
σότερα καλύτερα. 

Θα έλεγα να ξεπεζέψετε, και οι απολογίες του Σωκράτη και οι
διθύραµβοι και από την άλλη πλευρά η έξαλλη κριτική ότι «Εµείς
τα είχαµε όλα έτοιµα να απογειωθεί το αεροπλάνο και εσείς το
προσγειώσατε». Η συνέχεια ο ένας του άλλου είναι. 

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω γιατί το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας ξεκινά από άλλη αφετηρία: Πρώτον, ποιος παράγει τον
πλούτο; Ποιος τον παράγει, λοιπόν, οι εργαζόµενοι ή οι καπιτα-
λιστές; Εµείς λέµε οι εργαζόµενοι. Εµείς λέµε ότι οι καπιταλιστές
είναι παράσιτα. Άρα, ιδιοκτήτες αυτού του πλούτου πρέπει να
είναι αυτοί που τον παράγουν. Ποιος άλλος το λέει αυτό; Κανέ-
νας.

Δεύτερον, εµείς ξεκινάµε από το ποιες ανάγκες πρέπει και
µπορεί να καλύπτει σήµερα η κοινωνία; Εµείς λέµε τις ανάγκες
των εργαζόµενων που είναι όλο και περισσότερες, όλο και πιο
διευρυµένες. 

Εσείς τι λέτε; Λέτε: «Αυτά µπορούµε». Στο «αυτά µπορούµε»
εµείς απαντάµε ποιες είναι οι δυνατότητες της κοινωνίας σή-
µερα, µε βάση την τεχνολογική εξέλιξη, µε βάση την παραγωγι-
κότητα της εργασίας, µε βάση τη µόρφωση που υπάρχει, µε
βάση τον πλούτο που παράγεται παγκόσµια και που καταλήγει
σε µια χούφτα εκµεταλλευτές που έχουν αµύθητα πράγµατα. Το
0,7% του παγκόσµιου πληθυσµού έχει το 45% µε 46% του παγ-
κόσµιου ΑΕΠ, σύµφωνα µε εκθέσεις, όχι του ΚΚΕ, της SWISS, αν
δεν κάνω λάθος.

Εποµένως, δεν µπορούµε να µπούµε στον δικό σας τον διά-
λογο. Τσακωθείτε όσο θέλετε. Στο ίδιο γήπεδο παίζετε, γιατί
έχετε κάποιες κοινές αναφορές. Γι’ αυτό µίλησα για οικογενειακό
καβγά. 

Ποιες είναι αυτές οι αναφορές; Ας κρίνει ο λαός αν έχουµε
δίκιο ή άδικο.

Πρώτον, ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης είναι αδιαπραγ-
µάτευτος. 

Κύριε Χουλιαράκη, κάνατε καλή τοποθέτηση για το πώς µπο-
ρούµε να πάµε καλύτερα εµείς -αυτό στην πραγµατικότητα λέτε-
αυτόν τον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης και όχι η Νέα Δηµοκρα-
τία. Είπατε µια σειρά παράγοντες. Θα τους σχολιάσω µετά. 

Λέµε, λοιπόν, ότι το δεύτερο είναι η «Αγία Οικογένεια». Εδώ θα
φύγουν όλοι από την Ευρωπαϊκή Ένωση και εσείς θα λέτε «Ζήτω
η Ευρωπαϊκή Ένωση!». Εδώ γίνεται, κυριολεκτικά, κόλαση στους
ευρωπαϊκούς λαούς, κόλαση στους εργαζόµενους και εσείς εκεί
το βιολί σας «Η Ευρώπη αλλάζει». Αλλάζει, κύριε Μαντά; Έτσι δεν
λέγατε; Εµείς λέγαµε ότι αλλάζει και γίνεται χειρότερη. Εσείς λέ-
γατε ότι έρχεται η γη της επαγγελίας. 

Άρα, λοιπόν, σας ενώνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν ήταν ποτέ τίποτα διαφορετικό. Αν σήµερα δείχνει ένα
πιο σκληρό πρόσωπο, δεν σηµαίνει ότι πριν ήταν καλή. 

Κυρία Υπουργέ, σε σχέση µε τις συλλογικές συµβάσεις, θα
ήθελα να σας πω ότι το ξήλωµα των συλλογικών συµβάσεων ξεκί-
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νησε µε την Πράσινη Βίβλο. Έτυχε να είµαι Ευρωβουλευτής και
να έχω αποστηθίσει τι έλεγε. Έλεγε, λοιπόν, ότι οι παραδοσιακές
σχέσεις εργασίας µε τις συλλογικές συµβάσεις δεν ανταποκρίνον-
ται στο σηµερινό επίπεδο ανάπτυξης της οικονοµίας και δεν υπη-
ρετούν την ανταγωνιστικότητα. Γι’ αυτό πρέπει να περάσουµε σε
ατοµικές ρυθµίσεις στην αγορά εργασίας». 

Και να σας πω και τι ψήφισαν; Εµείς ψηφίσαµε κατά, το ΠΑΣΟΚ
και η Νέα Δηµοκρατία υπέρ και ο Παπαδηµούλης «ΛΕΥΚΟ». Και
λέω και όνοµα, γιατί είχε γίνει ολόκληρο επεισόδιο. Άρα, σας ενώ-
νουν αυτά. 

Εποµένως, η συζήτηση που γίνεται, γίνεται εντός των τειχών όχι
για να αλλάξουµε, αλλά για το πώς θα διαχειριστούµε αυτή τη
βαρβαρότητα που ζει ολόκληρη η ανθρωπότητα και ο ελληνικός
λαός. 

Και το τρίτο βέβαια και σηµαντικό –το είπε ο κ. Παπαδηµητρίου
στην οµιλία του και έτσι είναι- είναι ότι το µνηµόνιο το ψηφίσατε.
Καλά, εσείς δεν ξέρετε τι ψηφίσατε; Η Νέα Δηµοκρατία, τι ψηφί-
σατε; Στρατηγική; Η στρατηγική είναι κάτι ξεχωριστό; Δεν ήξεραν
τα υπόλοιπα κόµµατα που ψήφισαν τρίτο µνηµόνιο ή δεν ήξερε ο
ΣΥΡΙΖΑ τι ψήφισε και ότι ήταν επώδυνος συµβιβασµός; Επώδυνος
για ποιο πράγµα; 

Εποµένως, λέµε ότι εµείς έχουµε άλλη αφετηρία και λέµε στον
λαό «σου ανήκουν όλα, πάρε τη δύναµη, σήκωσε το κεφάλι και
πάρτα. Και µη δέχεσαι ελεηµοσύνες και µη δέχεσαι διακηρύξεις,
όπως ότι σας δώσαµε 100 εκατοµµύρια». Και λοιπόν; Πόσα του
έχετε φάει τόσα χρόνια; Ποιο ασφαλιστικό σύστηµα; Πόσα δισε-
κατοµµύρια; Πόσο αίµα; Πόση εκµετάλλευση; Ποιος τον έφτιαξε
αυτόν τον κόσµο εδώ και του παριστάνετε όλοι σας ότι του δίνετε
κιόλας; Τι του δίνετε; 

Πάµε, λοιπόν, στον προϋπολογισµό για να µιλήσουµε για την
πραγµατικότητα. Αυτός ο προϋπολογισµός είναι διαφορετικός
από τους προηγούµενους; Κινείται σε άλλη γραµµή; Εµείς λέµε
ότι είναι ταξικός, σκληρός και απάνθρωπος, όπως και όλοι οι προ-
ηγούµενοι. Γιατί στο καπιταλιστικό σύστηµα –αυτά τα έλεγαν και
κάποιοι άλλοι, όχι όλοι- οι προϋπολογισµοί αυτό κάνουν: Αναδια-
νέµουν το παραγόµενο κοινωνικό προϊόν σε όφελος αυτών που
κατέχουν την εξουσία και την οικονοµία, δηλαδή σε όφελος του
κεφαλαίου. Και το παίρνουν από τους εργαζόµενους. 

Αυτός ο προϋπολογισµός αλλάζει ρότα ή µήπως τα 100 εκατοµ-
µύρια και τα 200 εκατοµµύρια και τα 300 εκατοµµύρια αλλάζουν
τον χαρακτήρα και τη στρατηγική του; Όχι! Από πού παίρνει; Παίρ-
νει 3,1 δισεκατοµµύρια plus, δηλαδή συν -για να µιλήσουµε και
εµείς ελληνικά- όλη την προηγούµενη άγρια φορολογία. 

Από πού τα παίρνετε αυτά; Αυξάνεται η άµεση. Σε ποιους; Στα
νοµικά πρόσωπα τη µειώνετε. Αυξάνεται η έµµεση. Τι είναι η έµ-
µεση φορολογία; Είναι η πιο βάρβαρη και η πιο αντιλαϊκή φορο-
λογία! Τι την κάνετε; Τη µειώνετε, για να ανακουφίσετε τα λαϊκά
στρώµατα; Όχι. Την αυξάνετε! Και δεν χρειάζεται να απαριθµήσω,
γιατί τα έχουν πει οµιλητές µας και ο εισηγητής µας, ΦΠΑ, βενζί-
νες, πετρέλαια, τσιγάρα, ό,τι θέλετε. Μόνο στον αέρα που ανα-
πνέουµε δεν έχετε βάλει φόρο ακόµα! Σε λίγο θα µας µετράτε και
τον θώρακα, και εσείς και οι άλλοι, για να µην αδικώ κανέναν. 

Άρα, λοιπόν, από πού παίρνετε; Και αυτό είναι και το ταξικό
θέµα. Παίρνετε από τα λαϊκά στρώµατα. Πόσα παίρνετε από τους
«µεγάλους»; Γιατί άκουσα και τον κ. Χουλιαράκη. 

Κύριε Χουλιαράκη, µας είπατε ότι επιβαρύνετε τα µεσαία –συµ-
φωνώ!- και τα ανώτερα. Ποια ανώτερα; Από τους εφοπλιστές τι
παίρνετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Η απάντηση του ΣΕΒ…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από τους εφοπλιστές τι παίρνετε;
Ποιο; Ότι τους επιβαρύνετε; Καλά, θα πούµε παρακάτω πόσο
τους επιβαρύνετε. Αν είναι έτσι, να µας επιβαρύνετε και εµάς
έτσι! Αν είναι, το δεχόµαστε και εµείς. Αν αυτό είναι επιβάρυνση
των ανώτατων, να το κάνετε και στους εργαζόµενους! Να εφαρ-
µόσετε την ίδια πολιτική!

Λέω, λοιπόν, ότι τα παίρνετε από εκεί. Nα, λοιπόν, το πρώτο
δείγµα της ταξικότητας και της σκληρότητας.

Δεύτερον, µειώνετε τις δαπάνες. Από πού µειώνετε τις δαπάνες;
Ένα δισεκατοµµύριο από µείωση µισθών και συντάξεων. Σύνολο,
για να µην λέω νούµερα, 1.650.000 ευρώ µειώσεις δαπανών. Από

πού είναι οι µειώσεις δαπανών, από τον πολυτελή βίο; Όχι, βέβαια.
Πάλι από τους εργαζόµενους. Επιστρέφετε τα 871 ευρώ -και αν
επιστραφούν- και αυτό λέτε ότι είναι κοινωνική πολιτική, όπως και
οι εξαγγελίες. 

Να σας κάνω µια πρόταση; Δώστε µου από ένα χιλιάρικο, να
σας δώσω πίσω δύο κατοστάρικα, για να είστε και εσείς ευχαρι-
στηµένοι, και εγώ να λέω ότι κάνω κοινωνική πολιτική. Αυτό ακρι-
βώς κάνετε. Αυτό κάνετε! Έχετε καταληστέψει το µόχθο γενεών.
Είναι ντροπή και µόνο που το λέτε. Κατά τη γνώµη µου και κατά
τη γνώµη µας, είναι απαράδεκτο να γίνεται διάγγελµα ότι «σας
δίνουµε 500 ή 300 ευρώ». Σε ποιους, αλήθεια, τα δίνετε; Σε αυ-
τούς που έχτισαν τη σύγχρονη Ελλάδα, µε ιδρώτα, αίµα, γενιές
ολόκληρες των πατεράδων µας, δικές µας και που τους κλέψανε,
εκτός των άλλων, ακόµα και αυτά που πλήρωσαν τα ασφαλιστικά
ταµεία. 

Θα πάρετε ποτέ από κανένα πίσω τίποτα; Διότι εδώ βασιλεύει
όλη η πλουτοκρατία, έχει αµύθητη περιουσία. Θα πάρετε; Όχι. 

Και βγαίνετε τώρα –και κατά τη γνώµη µας, είναι ντροπή και το
λέω ευθέως, γιατί θα µπορούσατε µε πολύ ήπιους τόνους να το
κάνετε- και λέτε ότι από αυτά που µας περίσσεψαν δίνουµε αυτά.
Όχι έτσι. Τι είναι ζητιάνοι; Τι είναι αυτός ο κόσµος ο οποίος τρέχει,
ο οποίος κάνει οικονοµία για να δώσει στο παιδί του και στο εγγόνι
του; Δεν είναι αυτοί που έφτιαξαν ό,τι βλέπετε γύρω; Ποιος τα
έφτιαξε; Η ολιγαρχία, που ξοδεύει σε ένα βράδυ, όσο κοστίζει η
ζωή και η δουλειά ενός εργαζόµενου; Αυτό το σύστηµα υποστη-
ρίζετε και εσείς και πιο ανοιχτά και η Νέα Δηµοκρατία. Άρα, λοι-
πόν, δεν είναι διαφορετικός. Είναι σκληρός, ταξικός, άγριος
προϋπολογισµός, που προσθέτει και νέα βάρη σε όσα δηµιούρ-
γησαν οι προηγούµενοι. 

Για τα ανώτατα στρώµατα, κύριε Χουλιαράκη; Στο απυρό-
βλητο. Προνόµια, νέα προνόµια, νέα αναπτυξιακά πακέτα, νέες
φοροαπαλλαγές για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, έτσι δεν
είναι; Άλλωστε αυτό απαιτεί και η καπιταλιστική ανάπτυξη. Όταν
λες ότι η µηχανή ανάπτυξης της οικονοµίας είναι το κεφάλαιο,
τότε κάνεις αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τα πω επιγραµµατικά, κυρία Πρόεδρε. 
Δεύτερον, τι διαφορετικό κάνετε, αλήθεια, εκτός από το να ικα-

νοποιείτε τις απαιτήσεις του κεφαλαίου που έκανε και η Νέα Δη-
µοκρατία και που συνεχίζετε και εσείς; Τι ζητούσε το κεφάλαιο
εδώ και πολλά χρόνια; Και το ξήλωµα άρχισε από τη «Λευκή
Βίβλο» πολλά χρόνια πριν. Φθηνή εργατική δύναµη. Την δίνετε;
Μισθούς, συντάξεις πείνας. 

Εργασιακές σχέσεις. Ποιες εργασιακές σχέσεις; Κυρία
Υπουργέ, πέρα από προθέσεις, θα αλλάξετε τη ζούγκλα της µε-
ρικής απασχόλησης, του δίωρου, του τρίωρου; Ξέρετε τι σηµαί-
νει. Δεν ξέρω εάν τα ζείτε εδώ, αλλά φαντάζοµαι ότι το
γνωρίζετε, έστω και θεωρητικά, και στην πραγµατικότητα τα γνω-
ρίζετε. Αυτή τη σύγχρονη σκλαβιά θα την αλλάξετε; Θα πάµε σε
σταθερές σχέσεις εργασίας; Όχι, γιατί αυτά εµποδίζουν την αν-
ταγωνιστικότητα. Αυτά λένε όλα τα χαρτιά, όλα όσα έχετε υπο-
γράψει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου αν θέλετε λίγο χρόνο και δεν θα
ξαναµιλήσω. 

Δεύτερον, απελευθέρωση επαγγελµάτων κ.λπ.. Δεν το πρό-
λαβε να το κάνει όλο η Νέα Δηµοκρατία -και στεναχωριέται
τώρα- και το κάνετε εσείς. Τι σηµαίνει αυτό; Βίαιο εκτόπισµα των
αυτοαπασχολούµενων, των εµπόρων, των µικροεπαγγελµατιών,
κ.λπ. από την αγορά για ποιο λόγο; Για να τα πάρουν τα µονο-
πώλια –νόµος του καπιταλισµού είναι αυτός- και εσείς τους το
δίνετε. 

Τι άλλο ζητούν; Ιδιωτικοποιήσεις γενικευµένες, είτε µε µορφή
πώλησης είτε µε µορφή ενοικίου. Σας είπε η Αλέκα Παπαρήγα
πώς και δεν θέλω να τα επαναλάβω. Το κάνετε, το υλοποιείτε; Το
υλοποιείτε!

Τι άλλο; Το θεσµικό πλαίσιο να αλλάξει. Δηλαδή; Να φτιάξουµε
κράτος που να υπηρετεί µε τον καλύτερο τρόπο τους επιχειρη-
µατίες, τα µονοπώλια, το µεγάλο κεφάλαιο. Και αυτό το κάνετε.
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Να απαλλαγούµε από αγκυλώσεις, λέτε. Ό,τι στοιχειώδεις έλεγ-
χοι υπήρχαν να εξαφανιστούν και αυτοί. 

Άρα, λοιπόν, εφαρµόζετε όλα αυτά. Ποια είναι η διαφορά; Και
µάλιστα να πω ότι τα εφαρµόζετε και καλύτερα σε µερικούς το-
µείς και θα το σχολιάσω τελειώνοντας.

Και τώρα ξέρετε τι έχει συµβεί. Η Νέα Δηµοκρατία πήγε στον
ΟΑΕΔ µετά το µνηµόνιο το δικό σας και τώρα τελείωσε και ο χρό-
νος και δεν ξέρει τι θα κάνετε και για αυτό φωνάζει. Μα, σου λέει
«εµείς στρώσαµε το χαλί, κάναµε όλα αυτά, ήµασταν έτοιµοι να
κάνουµε και τα υπόλοιπα και ήρθε και µας πήρε τη δουλειά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και εφαρµόζει ακριβώς την ίδια πολιτική!» 

Βγαίνει στα κεραµίδια και σας πιέζει να προχωρήσετε ακόµα
πιο γρήγορα. Και τα κροκοδείλια δάκρυα περί συντάξεων, περί
µισθών κ.λπ., πείτε τα αλλού. Έντεκα φορές τα κόψατε και ήσα-
σταν έτοιµοι και θα τα κόβατε και την επόµενη. 

Αφήστε όλα αυτά, γιατί οι απαιτήσεις τώρα του κεφαλαίου δεν
είναι αυτές που ήταν παλιότερα. Tα θέλουν όλα –και το ξέρουν
καλά οι Υπουργοί που διαπραγµατεύονται- όλα! Δεν αφήνουν τί-
ποτα, γιατί δεν είναι σε φάση ο καπιταλισµός που µπορεί –έστω-
να κάνει ορισµένες υποχωρήσεις. 

Θα υπάρξει κάποια ανάπτυξη; Πιθανόν να υπάρξει. Εξαρτάται,
βέβαια, από πάρα πολλά, από διεθνείς παράγοντες και από
άλλες συγκυρίες, που είναι δύσκολες.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Με ποιους όρους; Δηλαδή, µε τον
κόσµο τσακισµένο, µε εργασιακές σχέσεις γαλέρας και µε όφε-
λος για τους µεγάλους επιχειρηµατίες. Για αυτό, λοιπόν, σας
στηρίζουν, γιατί κάνετε καλά τη δουλειά. Για αυτό προς το παρόν
η Νέα Δηµοκρατία περιµένει –λέω- στη σειρά του ΟΑΕΔ, για να
γίνει και πιο αντιληπτό.

Όµως, υπάρχει και κάτι χειρότερο από αυτό. Τι κάνετε και γιατί
σας στηρίζουν; Απενοχοποιείτε το σύστηµα το καπιταλιστικό.
Λέτε για διαφθορά, για λαµόγια, λες και αυτό είναι το πρόβληµα.
Αυτά φυσικά και υπάρχουν, είναι συνυφασµένα, όµως στο κέντρο
υπάρχει ταξικός αντίπαλος. Δεν υπάρχει κοινωνική συνοχή και
συναίνεση, υπάρχουν δύο τάξεις που σε όλη την ιστορία της αν-
θρωπότητας συγκρούονται, συγκρούονται σκληρά µάλιστα, για
το ποιος θα έχει την εξουσία. Αυτό το κρύβετε.

Δεύτερον, απενοχοποιήσατε το ΝΑΤΟ. Γίνατε η νατοϊκή και,
µετά την επίσκεψη του Οµπάµα, αµερικανονατοϊκή Αριστερά.
Αλήθεια, τέτοιο όραµα δίνεται στον αριστερό κόσµο και στον
προοδευτικό σήµερα, καλώντας το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο, καθαγιά-
ζοντας το ΝΑΤΟ, υπογράφοντας στη Βαρσοβία το πρώτο πυρη-
νικό πλήγµα; Τι θέλετε να κάνετε; Τσακίζετε, διαφθείρετε τις
συνειδήσεις της νεολαίας για την ιστορία του ΝΑΤΟ, που είναι
βαµµένη µε το αίµα εκατοντάδων εκατοµµυρίων ανθρώπων σε
ολόκληρο τον κόσµο. Απενοχοποιείτε τον ιµπεριαλισµό. Δεν
έχουµε ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις και πολέµους. «Conflicts»,
λένε. Τα έχω ανεχθεί είκοσι χρόνια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παφίλη, σας παρακαλώ να ολοκληρώνουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Καλλιεργείτε τη µοιρολατρία και οχυρώνεστε πίσω από τον αρ-

νητικό συσχετισµό των δυνάµεων. Ακούστε, εµείς δεν πετάµε στα
σύννεφα. Εµείς γνωρίζουµε ποια είναι η κατάσταση και ότι είναι
δύσκολη.

Όµως, στις ιστορικές καµπές υπάρχουν δύο επιλογές: Η µία
επιλογή είναι αυτή που λέει ότι υπολογίζω τον συσχετισµό των
δυνάµεων, που είναι αρνητικός και µε βάση αυτό οργανώνω την
αντεπίθεση και την ανατροπή. Και η άλλη είναι αυτή που λέει ότι
υποτάσσοµαι στον συσχετισµό των δυνάµεων και υπηρετώ την
ίδια τη βαρβαρότητα. Και καλλιεργώ την αυταπάτη ότι µπορεί να
εξανθρωπιστεί η ανθρωπότητα, όπως προχώρησε µπροστά µε
την πρώτη αντίληψη, µε αυτούς που σε πιο δύσκολες εποχές και
πιο µαύρες ακόµα διάλεξαν τον δρόµο όχι της υποταγής, αλλά
της ανατροπής.

Εκεί, λοιπόν, για να πω και στον γείτονά µου τον κ. Μανιό, που
µας λέει πού είµαστε παρόντες και απόντες, ότι εκεί εµείς είµα-
στε παρόντες. Κι είµαστε απόντες, για να αρχίσω ανάποδα, από
τις φωτογραφίες µε τον Οµπάµα, είµαστε απόντες στο Καστελό-
ριζο µε τους Χρυσαυγίτες, είµαστε απόντες στη βάρβαρη πολι-
τική των µνηµονίων και είµαστε παρόντες και λέµε στον λαό:

«σήκωσε το κεφάλι, έχεις τη δύναµη, µπορείς, αν το καταλάβεις,
να ανατρέψεις αυτήν την κατάσταση». Εκεί, θα είµαστε παρόντες
και µε τις αδυναµίες µας, αλλά πάντως πίσω από αυτό δεν κά-
νουµε. Εσείς καλό ταξίδι στην καπιταλιστική βαρβαρότητα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Παπαχριστόπουλο, που είναι επί-
σης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θα καλέσω τον κ. Τζαµακλή. 

Μετά τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος και στη συνέχεια
ο κ. Σαλµάς, για να ξέρετε τη σειρά.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός ψη-

φίζεται σε µια περίοδο πολύ κρίσιµη για τη χώρα. Μέσα σε έναν
µήνα θα κριθεί η πρόοδος της οικονοµίας και η πρόοδος του οδι-
κού χάρτη αυτής της Κυβέρνησης.

Έναν χρόνο πριν, µε θέµα τον προϋπολογισµό του 2016, µιλή-
σαµε για προϋπολογισµό ανάκαµψης. Σήµερα, πρώτον, έχει ολο-
κληρωθεί επιτυχώς η πρώτη αξιολόγηση, δεύτερον, πρόκειται να
ολοκληρωθεί και η δεύτερη, τρίτον, τα µεγέθη της οικονοµίας
δείχνουν ανάκαµψη, τέταρτον, η θέση της χώρας στα ζητήµατα
της λιτότητας, της ανάπτυξης και του χρέους ενισχύονται λόγω
των συνθηκών που διαµορφώνουν νέοι συσχετισµοί δυνάµεων
και οι νέες διεθνείς συµµαχίες και πέµπτον, υπάρχουν χρηµατο-
δοτικά εργαλεία, για να βοηθηθεί η ανάκαµψη της οικονοµίας. 

Εργαλείο αιχµής, ασφαλώς, αποτελεί ο προ εξαµήνου ψηφι-
σθείς νέος αναπτυξιακός νόµος, µε τον οποίο επιδιώκεται στροφή
στη µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα, στην επιχειρηµατικό-
τητα των νέων ανθρώπων και την καινοτοµία, στην αξιοποίηση των
συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της χώρας, δηλαδή στο ανθρώπινο
δυναµικό της και τις κλιµατολογικές της συνθήκες. 

Η αυτονόητη και αναγκαία απλοποίηση του πολύπλοκου θε-
σµικού και νοµικού πλαισίου, που συντελούσε αρνητικά στην
προσέλκυση ξένων ή εγχώριων επενδύσεων, λόγω των καθυστε-
ρήσεων που συνεπάγονταν στην ίδρυση και λειτουργία επιχειρη-
µατικών σχηµάτων, εδώ και λίγες µέρες νοµοθετήθηκε και
αναµένεται να αποδώσει άµεσα αποτελέσµατα. 

Ο αγώνας να βγούµε από την κρίση µε την κοινωνία όρθια,
συνθήκη αδιάφορη µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις που δια-
χειρίστηκαν την κρίση, είναι δύσκολος. Από την πρώτη στιγµή, η
στρατηγική αυτής της Κυβέρνησης είναι να βοηθήσει τα πιο ευά-
λωτα στρώµατα και το πράττει µε σειρά µέτρων και πολιτικών,
µε αποκορύφωµα τις χθεσινές εξαγγελίες του Πρωθυπουργού
µε τους συνταξιούχους. Παραµένουν, όµως, ακόµη µεγάλα βάρη
στη µεσαία τάξη και στους αυτοαπασχολούµενους, που και αυτά
πρέπει να τα ελαφρύνουµε. 

Η επίτευξη των στόχων της Κυβέρνησης αυτής στα θέµατα της
φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου, θα αφήσει θεωρώ δηµο-
σιονοµικό χώρο έτσι ώστε ό,τι κερδίζεται να πηγαίνει στην αγορά
και στις κοινωνικές κατηγορίες που έχουν συνεισφέρει δυσανά-
λογα µε τις δυνατότητές τους όλα αυτά τα χρόνια. 

Σηµαντικός είναι και ο ρόλος των µεταρρυθµίσεων. Αυτή η Κυ-
βέρνηση µετράει ήδη σηµαντικές τοµές, που, εκτός από το όφε-
λος που κοµίζουν στην οργάνωση του κράτους, στη δηµόσια
διοίκηση και στην εξυπηρέτηση του πολίτη, έχουν και δηµοσιο-
νοµικό όφελος, που αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό του
2017. 

Αναφέρω παραδείγµατα από τα πεδία της δικής µου κοινοβου-
λευτικής δραστηριότητας και συγκεκριµένα της δηµόσιας διοί-
κησης και της εθνικής άµυνας: Με τα νοµοθετήµατα του
Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης για τη διαφανή και αξιο-
κρατική επιλογή των στελεχών του δηµοσίου, τη δηµιουργία του
Εθνικού Μητρώου και την κινητικότητα, τίθεται σε πλήρη εφαρ-
µογή το σχέδιο της µείωσης της γραφειοκρατίας, µε όσα αυτό
συνεπάγεται για τη µείωση των δαπανών και για τη συνεισφορά
της δηµόσιας διοίκησης στην αναπτυξιακή προσπάθεια της
χώρας. Αντίστοιχα, µεταξύ των διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων
και αναπτυξιακών πρωτοβουλιών του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας συγκαταλέγεται η αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας µέσω
της ΥΠΑΑΠΕΔ. 

Στον τοµέα της ανεργίας σηµειώνεται αποµείωση, µικρή µεν,
σηµαντική δε. Ίσως δεν είναι αισθητή στην κοινωνία, λόγω του
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µεγάλου ποσοστού της. Όµως η απασχόληση από τον Ιανουάριο
του 2015 µέχρι σήµερα, έχει αυξηθεί κατά διακόσιες χιλιάδες θέ-
σεις. Σηµαντικό είναι, επίσης, ότι ο ΟΑΕΔ αναµορφώνεται. Πα-
ρέχει καλύτερες υπηρεσίες και ανταποκρίνεται περισσότερο στις
ανάγκες της αγοράς εργασίας. 

Αυτές τις ηµέρες η κινδυνολογία και η καταστροφολογία από
την πλευρά της αντιπολίτευσης εκφράστηκε µε πολλές ώρες οµι-
λιών σε αυτή την Αίθουσα. Πίσω από αυτά, όµως, υπάρχουν και
γεγονότα. Υπάρχει η αλήθεια. Οι προϋπολογισµοί του 2012, του
2013 και του 2014 κατέληξαν εκτός στόχων. Αντιθέτως, ο προ-
ϋπολογισµός του 2015, που δεν ήταν αυτής της Κυβέρνησης
αλλά τον εκτέλεσε αυτή, είχε υπέρβαση. Υπέρβαση είχε και ο
προϋπολογισµός του 2016. 

Έχοντας τη βεβαιότητα ότι αυτός ο προϋπολογισµός αποτυ-
πώνει την αποφασιστικότητα της Κυβέρνησης να αναδιανείµει
τους πόρους από τους λίγους στους πολλούς, από τους πλου-
σιότερους στους φτωχότερους, τον υπερψηφίζω. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κύριε Τσαµακλή. Ελάτε, κύριε Παπαχριστόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Χθες το µεσηµέρι ο κ. Τσακαλώτος έδωσε κάποιες διευκρινή-
σεις και όσοι ήταν παρόντες νοµίζω ότι θα πρέπει να έκαναν τις
εκτιµήσεις τους. Ένας από αυτούς που ρώτησαν ήµουν και εγώ. 

Είχαµε ακούσει πρόσφατα τον κ. Σόιµπλε να µιλάει για δέκα
χρόνια πλεονάσµατα µετά το 2019. Ακούσαµε διάφορες άλλες
απόψεις, όπως για παράδειγµα για πέντε χρόνια, µε άνεση µε-
γάλη. Ρωτήσαµε να µάθουµε τι µέλλει γενέσθαι. Δεν έχω κανένα
λόγο να αµφιβάλλω για την ειλικρίνεια του συγκεκριµένου
Υπουργού ότι η διαπραγµάτευση δεν έχει ακόµη τελειώσει και
είναι στη µέση. Τίποτα δεν έχει συµφωνηθεί. Ξέρουµε όλοι µέσα
σε αυτήν την Αίθουσα ότι πλεονάσµατα πάνω από 2,%, 2,5%, δη-
λαδή 3,5%, δεν µπορούν να γίνουν ανεκτά. Μπορεί να αντιπα-
θούµε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, αλλά νοµίζω ότι η
εκτίµησή του ότι τουλάχιστον 1,5% θα πρέπει να είναι το πλεό-
νασµα µετά το 2018, θα πρέπει να µας βρίσκει σύµφωνους. 

Η επιµονή όλων µας ήταν να αποσπάσουµε την εξής απάν-
τηση. Νοµίζω, δεν είναι κακό να τα λέµε αυτά. Με εξαίρεση τον
Σόιµπλε, και ο Σουλτς και ο Γιούνκερ και ο Μοσχοβισί και ο
Ντράγκι, ο οποίος µάλιστα ξέρουµε όλοι ότι πήρε µια απόφαση
χθες, µήπως τυχόν δεν προλάβουµε την ηµεροµηνία για την πο-
σοτική χαλάρωση, δείχνει πνεύµα συνεργασίας. Ακούνε θετικά
την πρόταση, που έκανε η Ελληνική Αντιπροσωπεία, το 3,5% να
γίνει 2,5% και 2% και αυτό το 1% ή 1,5% να µπει και να αυξήσει
την ανταγωνιστικότητα. Το λέω απλά. Το ίδιο µας διαβεβαίωσε
και ο κ. Χουλιαράκης, τον οποίο άκουσα µε πολύ σεβασµό και
µεγάλη προσοχή. 

Να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους. Είµαστε το 2% του
ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το 0,0,0 –δεν ξέρω πόσο- του
παγκόσµιου ΑΕΠ. Είµαστε µια πολύ µικρή χώρα. 

Τι έχουµε µπροστά µας; Έχουµε τεράστιες υπερ-επιχειρήσεις
πολυεθνικές και χρηµατοπιστωτικές δοµές απίστευτα δυνατές.
Το ΚΚΕ είπε λίγα. Εγώ θα προσθέσω και µερικά ακόµα. Θέλω να
υπενθυµίσω πρόσφατη δηµοσκόπηση της Oxfam που ανήκε και
η Τζο Κοξ, αυτή που δολοφονήθηκε στο Brexit, στη Μεγάλη Βρε-
τανία δίνει –θα γίνω κουραστικός να το λέω, γιατί δεν πρόκειται
για αδικία, αλλά για διαστροφή- ογδόντα δύο µεγαθήρια να
έχουν περιουσιακά στοιχεία όσο τα φτωχότερα τρεισήµισι δισε-
κατοµµύρια του πλανήτη, δηλαδή, όσο ο µισός φτωχότερος πλη-
θυσµός του πλανήτη. Φανταστείτε για τι θηριώδη παντοδυναµία
µιλάµε. 

Όλος ο κόσµος ξέρει ότι το παγκόσµιο ΑΕΠ, η πραγµατική οι-
κονοµία είναι γύρω στα 75 τρισεκατοµµύρια. Έλα ντε, είναι δώ-
δεκα φορές επάνω το κάλπικο, το ψεύτικο ΑΕΠ. Τα 900
τρισεκατοµµύρια τα διαχειρίζονται πολύ λίγοι άνθρωποι. Και να
µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Σόιµπλε και άλλοι
πολλοί πολιτικοί, G7, G20, προωθούν τα συµφέροντα αυτών των
λόµπι. 

Έχουµε δυνατότητα εµείς, µια µικρούλα χώρα να επιβιώσουµε

µέσα στα µεγαθήρια; Μου άρεσε η κουβέντα που είπε ο Τσακα-
λώτος στον Σόιµπλε ότι «νιώθω να είµαι σε δυο ελέφαντες». Και
παρεξηγήθηκε ο Σόιµπλε για το ποιος είναι ο δεύτερος ελέφαν-
τας. Προφανώς, δεν είναι ο Σόιµπλε, αλλά αυτοί που είναι πίσω
από τον Σόιµπλε. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Θέλω να θυµίσω ότι είτε το θέλουµε είτε όχι, ένα µεγάλο κοµ-
µάτι των οικονοµικών ελίτ και των χρηµατοπιστωτικών δοµών
υπηρετεί το σύνταγµα της αγοράς. Κρατήστε το: το σύνταγµα
της αγοράς. Είναι αυτή η πραγµατικότητα που γεννάει ακροδε-
ξιούς, φοβίες, ρατσισµό, συντηρητισµό. Και να µην εκπλήσσεται
κανείς. 

Εδώ, µπαίνει ένα θέµα: Στην Αµερική πρόσφατα είδαµε στις
εκλογές να θέλουν την Κλίντον. Μπορούσε να την ελέγχει η ελίτ.
Ο Τραµπ δεν είναι ο καλός, αλλά γι’ αυτούς ανεξέλεγκτος. 

Κάπως ένα πάγωµα νιώσανε µε το Brexit. Ένα δεύτερο πά-
γωµα νιώσανε προχθές. Ο Ρέντσι ο φουκαράς τίποτα δεν ζήτησε,
ψίχουλα, λίγο τη λιτότητα για να βελτιωθεί, ούτε αυτό. Και τους
περιµένει τώρα ο Γκρίλο, ο Μπερλουσκόνι και η Λίγκα του
Βορρά, που όλοι ξέρουµε ότι βάζουν θέµα για να φύγουν από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θα έλεγε κανείς ότι δροµολογούν τη διάλυσή τους. Τη θέλουν;
Όχι, δεν τη θέλουν. Και δεν την θέλουν, όχι γιατί αγαπήσαν εµάς
ή τον Ρέντσι ή δεν ξέρω ποιον άλλον αργότερα. Τους τσούζει το
ότι στην Αυστρία το 46% είναι ακροδεξιοί. Τους τσούζει αν η
Λεπέν γίνει Πρόεδρος της Γαλλικής Δηµοκρατίας, γιατί είναι µη
ελέγξιµα µεγέθη. Θέλουν να τα ελέγχουν όλα. 

Δεν αγάπησε την Ελλάδα κανένας από αυτούς. Απλά είναι το
µικρότερο δυνατό πρόβληµα αυτή τη στιγµή. Και υπάρχει η εκτί-
µηση -κι εκεί διαφωνώ εγώ µε τους έντιµους κατά τα άλλα, και
το ΚΚΕ και άλλους που κάνουν τον αγώνα τους, µε σεβασµό το
λέω- ότι µένεις µέσα, η συγκυρία είναι θετική για εµάς. 

Αν διαλυθεί αυτή τη στιγµή η Ευρωζώνη, αυτοί θα χάσουν. Δεν
έχουν πια τους µηχανισµούς. Εµείς µπορούµε να τους αλλά-
ξουµε; Όχι βέβαια. Κάνουµε, όµως, έναν φοβερό αγώνα, γιγάντιο
θα έλεγα. Ένα καρυδότσουφλο είµαστε που η συγκυρία αυτή τη
στιγµή µας βοηθάει. Αυτή τη συγκυρία οφείλουµε να κεφαλαι-
οποιήσουµε σήµερα. 

Θα ήθελα ακόµα για να µην ξεχνιόµαστε να θυµηθώ τα εξής.
Πρόσφατα, τα δεκαετή οµόλογα, που είναι γράδο πολύ αξιόπι-
στο, κατεβήκανε στα 6,4%. Αν περάσουνε το ψυχολογικό όριο
του 5,9% θα σηµαίνει κάτι πολύ για εµάς. 

Θέλω ακόµη να θυµίσω ότι η «Suddeutsche Zeitung», µια συν-
τηρητική γερµανική εφηµερίδα πλέκει το εγκώµιο του Έλληνα
Πρωθυπουργού και λέει µε σαφήνεια: «Δεν βοηθάει µόνο τη
χώρα του, αλλά βοηθάει και την Ευρωζώνη». 

Θέλω να θυµίσω ότι ο «BLOOMBERG», άλλο ένα σκληρό έν-
τυπο για εµάς, πλέκει διθυράµβους γι’ αυτή την Κυβέρνηση που
πραγµατικά έχει αποκαταστήσει πολλά πράγµατα στην Ελλάδα. 

Σήµερα ή χθες η «Morgan Stanley» επιβεβαιώνει το 1,8%, αν
θυµάµαι καλά. Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Ναι, µπορούµε. Η συγκυ-
ρία µας βοηθάει να περάσουµε τη δεύτερη αξιολόγηση. Ο
Ντράγκι µας βοηθάει. Σχεδόν παρατείνει την ποσοτική χαλά-
ρωση και µας λέει: «Σας περιµένω». 

Η Φιλανδία, η Αυστρία, το Βέλγιο, η Ολλανδία, η Δανία, είναι
µικρές χώρες που δεν τις πλάκωσε το τανκς ακόµα, που σηµαίνει
ότι και για εµάς υπάρχει προοπτική και θέλω να πιστεύω ότι
πράγµατι θα βγούµε από αυτό το τούνελ. Αυτή η Κυβέρνηση
χωρίς διθυράµβους, διαχειρίζεται -λυπάµαι γιατί θα δυσαρε-
στήσω πολλούς- µια χώρα λεηλατηµένη. Λυπάµαι που το λέω. 

Άκουσα έναν οµιλητή που έδινε µαθήµατα τιµιότητας. Είναι δι-
καίωµά του. Είναι άνθρωποι που είχαν δοσοληψίες µε το Χριστο-
φοράκο και µε τη «SIEMENS», άνθρωποι που όλοι τους οι φίλοι
ή οι συγγενείς τους είναι σε λίστες, άνθρωποι που είχαν µπλεχτεί
στα εξοπλιστικά πάρτι, άνθρωποι που είχαν µπερδέµατα µε το
τραπεζικό σύστηµα, που χωρίς εγγύηση έδινε και φεύγανε τα κε-
φάλαια και άλλα πολλά, για να µην πάω παλαιότερα στο πάρτι
του Χρηµατιστηρίου, που έγινε η µεγαλύτερη αναδιανοµή πλού-
του µε βρώµικο τρόπο τότε. 

Τα λέω αυτά γιατί είναι πολύ εύκολο να λες ότι φταίει αυτή η
Κυβέρνηση γι’ αυτά που τραβάµε. Λάθη κάναµε και δεν είναι
κακό να το παραδεχτούµε. Είµαστε άπειροι, είχαµε άγνοια κιν-

3128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δύνου και κάναµε και επιλογές λάθος. Είναι, όµως, ίσης τάξης
παράπτωµα να είσαι άπειρος ή να σε πιάσουν µε τη γίδα στην
πλάτη, να βιάζεις, να λεηλατείς, να κλέβεις; Πιστεύω ότι είναι δύο
διαφορετικά κι έχουµε ιερό χρέος εµείς να το επικοινωνήσουµε. 

Δεν έχουµε ακόµα την εξουσία, την Κυβέρνηση έχουµε. Πέντε
κανάλια λυσσοµανάνε καθηµερινά. Κινδυνολογία, φοβία, δηλη-
τήριο, χολή. Είπα: «Λάθη κάναµε», δεν βουτήξαµε όµως το χέρι
στο µέλι.

Το πρόσφατο παράδειγµα της συγγνώµης που ζήτησαν από
τον Κατρούγκαλο, που πέρασε σε όλους ότι είναι ο κύριος του
12%, ότι έπαιρνε 12%, είναι χειροπιαστό. Όσοι τόλµησαν να
βγούνε φανερά, όχι ψιθυριστά, πήραν την απάντηση από όλους
τους Υπουργούς αυτής της Κυβέρνησης.  

Είµαι από αυτούς που λέω ότι δεν έχουµε πολλά όπλα στα
χέρια µας. Αυτοί που µας έστειλαν στη Βουλή δεν είναι εφοπλι-
στές και βιοµήχανοι. Είναι φτωχολογιά, είναι πολίτες που έχουν
ταλαιπωρηθεί πολύ τα τελευταία σαράντα χρόνια. Και έχουµε µια
ιερή υποχρέωση στην κοινωνία αυτή, να είµαστε προσεκτικοί. 

Το ηθικό πλεονέκτηµα που µε τόση επιµονή προσπαθούν να
αποδοµήσουν κάποιοι που δεν πιστεύω ότι έχουν την αξιοπιστία
να το κάνουν, έχουµε ιερό χρέος να το κρατήσουµε πάρα πολύ
ψηλά. 

Τελειώνοντας, σε σχέση µε την εξαγγελία που έκανε χθες ο
Πρωθυπουργός, δεν θριαµβολογώ. Δεν είπε κανείς ότι λύθηκε
το πρόβληµα της φτώχειας, για όνοµα του Θεού! Όµως, είναι
ένα µήνυµα, κυρίως σε αυτούς που µας εξουσιάζουν, ότι η λιτό-
τητα είναι µια βλακεία. 

Έχω το πλεόνασµά µου και εφόσον είµαι εντάξει στις υποχρε-
ώσεις µου, το δίνω εκεί που πρέπει να το δώσω. Είναι µια συµ-
βολική κίνηση µε πάρα πολλούς παραλήπτες. Και θα ήθελα, αν
µη τι άλλο, λιγότερη µικροψυχία, λιγότερο δηλητήριο, λιγότερη
χολή, λιγότερο µίσος. Γιατί πιστεύω ότι, αργά ή γρήγορα, όταν
κοντράρεις τη λογική και την αλήθεια, σου γίνεται µπούµερανγκ!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Παπαχριστό-
πουλε. 

Ο κ. Σαλµάς έχει τον λόγο, για επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε

άλλον έναν προϋπολογισµό που εισηγείται η σηµερινή Κυβέρ-
νηση. Θα έλεγα ότι το διακύβευµα του προϋπολογισµού αλλά και
της ασκούµενης οικονοµικής πολιτικής είναι οι χαµένες θυσίες
του ελληνικού λαού. 

Κανείς δεν ισχυρίζεται ότι οι κυβερνήσεις από το 2010 και µετά
δεν πήραν µέτρα δύσκολα, δυσβάσταχτα εις βάρος του ελληνι-
κού λαού, αλλά τα πήραν προκειµένου να ωφεληθεί η χώρα. Τα
µέτρα αυτά είχαν, ανάλογα µε την κυβέρνηση, ένα θετικό πρό-
σηµο, έναν δείκτη αποδοτικότητας. Και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, η κυβέρνηση Σαµαρά, πήρε
δύσκολα µέτρα, αλλά πήρε το έλλειµµα από 6% και το µηδένισε.
Είχε µια δηµοσιονοµική προσαρµογή αντίστοιχη µε τα µέτρα που
πήρε. Πήρε µια ύφεση στο 4% και τη µηδένισε, την έφερε σε
οριακή ανάπτυξη.  

Και εσείς, κύριε Χουλιαράκη, πήρατε µέτρα 6 δισεκατοµµύρια
για το 2015-2016 και πήγαν χαµένα, διότι παραλάβατε µηδενικό
έλλειµµα και ξανά έγινε ελάχιστο πλεόνασµα και έχετε πάλι ελά-
χιστο πλεόνασµα. 

Δεν µεταβάλατε την ύφεση, εποµένως δεν βλέπω για ποιον
λόγο πρέπει η Κυβέρνηση να πανηγυρίζει. Σχετικά µε αυτό που
είπε ο προλαλήσας συνάδελφος από τους Ανεξάρτητους Έλλη-
νες ότι το επιτόκιο του δεκαετούς οµολόγου, που είναι το γράδο
της οικονοµίας, πήγε στο 6,4% σήµερα. Αφού το παραλάβατε
6,1%. Γιατί έπρεπε να ταλαιπωρηθούν τόσο οι Έλληνες, ώστε σή-
µερα η χώρα να δανείζεται µε υψηλότερο επιτόκιο δεκαετούς
οµολόγου θεωρητικά από ό,τι όταν παραλάβατε την Κυβέρνηση;

Και επειδή όλος ο προϋπολογισµός και η προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης στηρίζεται, από ό,τι είδα, στο να σταθεί στο κοινωνικό
προφίλ µιας αριστερής Κυβέρνησης, πρέπει να σας πω ότι αυτό
αποδοµείται εύκολα. Πώς αποδοµείται;

Ποια είναι τα δύο κρίσιµα νούµερα, που χθες ο Πρωθυπουρ-

γός αλλά και η κοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης έρχεται να
υποστηρίξει την κοινωνική ευαισθησία που δείχνει αυτή η Κυβέρ-
νηση; Είναι τα 630 εκατοµµύρια που ανακοίνωσε χθες ο κύριος
Πρωθυπουργός από το υποτιθέµενο πλεόνασµα που θα µοιράσει
στους φτωχούς συνταξιούχους και τα 730 εκατοµµύρια που από
του χρόνου θα δοθούν για τη στήριξη της ακραίας φτώχειας, ενώ
φέτος ήταν 220 εκατοµµύρια. 

Ακούστε, κύριε Χουλιαράκη, γιατί Aboriginal δεν είµαστε: Πού
είναι τα 850 εκατοµµύρια που ήταν εγγεγραµµένα στον προϋπο-
λογισµό για να δώσετε στον ΕΟΠΥΥ; Παρακρατήσατε συντάξεις
4% και 6% από τις κύριες και τις επικουρικές συντάξεις και το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους έγραψε ότι αυτό το ποσό είναι
830 εκατοµµύρια, για να το δώσετε στον ΕΟΠΥΥ για την υγεία
των πολιτών. Σωστά;

Δηλαδή, κόψατε συντάξεις των Ελλήνων πολιτών, για να τα
δώσετε στην υγεία. Ακούστε τώρα τα έσοδα του ΕΟΠΥΥ: 3,8 δι-
σεκατοµµύρια είχε έσοδα από τα ασφαλιστικά ταµεία το 2014
και 3,3 δισεκατοµµύρια το 2015, λιγότερα. Μέχρι σήµερα 3,8 δι-
σεκατοµµύρια έσοδα έχει πάλι. Δηλαδή, όσα ήταν τα έσοδα του
ΕΟΠΥΥ από τα ασφαλιστικά ταµεία το 2014, είναι και σήµερα.
Πού είναι τα 830 εκατοµµύρια, που κόψατε συντάξεις για να τα
δώσετε στον ΕΟΠΥΥ; 

Και αφού έχετε τόσο πολύ µεγάλο πλεόνασµα, γιατί χρωστάτε
σήµερα 1,4 δισεκατοµµύρια στους προµηθευτές; Σήµερα ο
ΕΟΠΥΥ έχει 1,4 δισεκατοµµύρια ανεξόφλητα και τολµάτε να
πείτε ότι έχετε περίσσευµα; Χρωστάτε σε όλη την αγορά και µε-
ταφέρετε αυτά τα χρέη στις επόµενες κυβερνήσεις, για να κά-
νετε εσείς ηρωική έξοδο, λέγοντας στους πολίτες ότι τους
παρέχετε –ποια;- αυτά που τους παρακρατήσατε από τις συντά-
ξεις, για να τα δώσετε στην υγεία, που δεν τα δώσατε;

Ή µήπως δεν καταλάβαµε ότι στο νοµοσχέδιο που θα συζητη-
θεί στην επιτροπή τη Δεύτερα κόβετε άλλο 5% από τον ΕΟΠΥΥ,
από αυτά που είναι να δώσουν τα ασφαλιστικά ταµεία, το ΙΚΑ,
δηλαδή άλλα 100 εκατοµµύρια; 

Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που έρχεται προς συζή-
τηση τη Δευτέρα, λέει ότι το ΙΚΑ πρέπει να παρακρατά 5% από
αυτά που είναι να δώσει στον ΕΟΠΥΥ για τις υπηρεσίες που του
παρέχει. Τι είναι αυτό; Παρακράτηση από τον κλάδο υγείας για
τον κλάδο σύνταξης. Και τι άλλο λέει; Από 1-1-2017 άλλο 2% θα
κρατάει το ΙΚΑ από αυτά που ήταν να δώσει στον κλάδο υγείας,
άλλα 40 εκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Και µήπως, κύριε Χουλιαράκη, δεν καταλάβαµε ότι το 2017
στον ΕΟΠΥΥ θα δώσετε 330 εκατοµµύρια λιγότερα, δηλαδή από
ό,τι είναι φέτος, άλλα 200 εκατοµµύρια; Αυτό κάνετε! Αφήνετε
ανεξόφλητα στην αγορά, στους προµηθευτές, για να µην κόψετε
συντάξεις, τις οποίες έχετε κόψει επανειληµµένως και θα κόψετε,
για να έρχεστε εδώ να µας κάνετε θεωρίες περί κοινωνικού κρά-
τους. Ποιο κοινωνικό κράτος; Πέστε µου µια δαπάνη που περιο-
ρίσατε στην υγεία από τους προµηθευτές! Μία! Καµµία!

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Την τιµή της αρθροσκόπησης!
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Καµµία! Ήρθατε µόνο για να λέτε εδώ ότι

έχετε κοινωνικό κράτος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Την τιµή της αρθροσκόπη-

σης!
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Είναι ευθύνη των Υπουργών -αφού θέλετε

να σας απαντήσω- των ανίκανων Υπουργών Υγείας που έχετε,
που δεν κατάλαβαν τίποτα. 

Να σας το απαντήσω εγώ από το Βήµα της Βουλής. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τη Δευτέρα θα τα συζητήσουµε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Το κοινωνικό κράτος δεν δικαιούσθε να το

επικαλείστε εσείς! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ!
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Αλλά έχετε χάρη που εµείς κάναµε ένα

λάθος. Το λάθος µας είναι ότι τις στρεβλώσεις της µοναδικής οι-
κονοµικής θεωρίας, της ελεύθερης οικονοµίας της αγοράς -που
είναι κυρίαρχη σήµερα και είναι αυτή που πιστεύουµε εµείς και
εσείς εφαρµόζετε, είτε την πιστεύετε είτε όχι-,  που ήταν δική
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µας δουλειά να τις διορθώσουµε, τις αφήσαµε σε κοµµουνιστές
–µάλλον τους κοµµουνιστές τους σέβοµαι, γιατί το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα έχει αξιοπιστία και συνέπεια σε όσα λέει- σε πρώην
κοµµουνιστές, νυν σοσιαλιστές και οσονούπω νεοφιλελεύθερους
που διακηρύσσουν και κοροϊδεύουν τον κόσµο ότι είναι και κοι-
νωνικά ευαίσθητοι. 

Όµως για να µην ακούµε τα θέµατα περί «SIEMENS» και όλα
αυτά, η «SIEMENS» αθωώθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Προχθές, πριν µια
βδοµάδα στο σκάνδαλο Depuy -σκάνδαλο εκατοµµυρίων- πάλι
το δικαστήριο τους αθώωσε και ακύρωσε τη δίκη, την ανέβαλε
επ’ αόριστον. Όλα αυτά συµβαίνουν επί ΣΥΡΙΖΑ. Και δεν είδαµε
καµµία –µα, καµµία- υπόθεση να τελειώνει. Ήρθατε, όταν ήσα-
σταν αντιπολίτευση και ξέρω ότι σας πειράζει, το καταλαβαίνω…

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Καθόλου! Εµείς το κάναµε το Depuy;
Εµείς τους παραπέµψαµε!

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ξέρω τη δυσκολία σας να πάτε στις περι-
φέρειές σας. Και αυτό το βλέπω. Εκεί στην περιφέρειά µου δεν
έχω δει Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ τον τελευταίο χρόνο. Το καταλα-
βαίνω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι βέβαιο ότι θα χάσετε και στις εκλογές, όχι επειδή µιλάω

εγώ σήµερα, ή επειδή µιλούν οι συνάδελφοι, αλλά γιατί ο κόσµος
θα σας τιµωρήσει γιατί φανήκατε λίγοι. Τους κοροϊδεύατε όταν
τους λέγατε «δεν θέλουµε αποκρατικοποιήσεις». Διότι οι Νορβη-
γοί, που δεν είναι κοµµουνιστές, έφτιαξαν ένα ταµείο, µια τρά-
πεζα µε τα ασφαλιστικά τους ταµεία, για να εκµεταλλευτούν την
κρατική τους περιουσία. 

Εσείς, όµως, που είστε ψευτοκοµµουνιστές δεν κάνετε αυτό,
κάνετε αποκρατικοποιήσεις σε τέτοιο βαθµό, ενώ η κυβέρνηση
Σαµαρά είχε αρνηθεί να δώσει στο υπερταµείο όλες τις κερδο-
φόρες ελληνικές επιχειρήσεις επί ενενήντα εννιά χρόνια. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ήρεµα!
Κύριε Σαλµά, να ολοκληρώνουµε σιγά σιγά.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κλείνοντας, να πω το εξής: Μία ευκαιρία

υπήρχε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη χώρα, να προχω-
ρήσει τη σκυτάλη µπροστά, γιατί η διακυβέρνηση της χώρας
είναι µια σκυταλοδροµία, η µία κυβέρνηση παίρνει από τον λαό
τη σκυτάλη για να πάει τη χώρα µπροστά. Δεν έχει σηµασία αν
νοµίζει ότι θα την πάει από δεξιά ή από αριστερά. Πρέπει η χώρα
να πάει µπροστά. 

Σήµερα δεν έχει πάει µπροστά η χώρα. Το ΕΣΠΑ έχει απορρό-
φηση 5%, το ΕΤΕΑΝ έχει απορρόφηση 0,2% για την ανάπτυξη, 5%
έχει το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης –η Ελλάδα είναι εικοστή
έβδοµη χώρα στις είκοσι οκτώ. Κανείς δεν εµπόδισε πράγµατι την
Κυβέρνηση να τρέξει όλα αυτά τα προγράµµατα. Και πάνω απ’
όλα από 173 δισεκατοµµύρια καταθέσεις που παραλάβατε στις
τράπεζες -όπου το κράτος είχε το µεγαλύτερο µερίδιο και όπου
χάθηκαν 20 δισεκατοµµύρια-, τώρα έχει 40 δισεκατοµµύρια λιγό-
τερες καταθέσεις και οι τράπεζες είναι µε capital control.

Με αυτούς τους όρους η ανάπτυξη για εσάς είναι ένα όνειρο
µακρινό που δυστυχώς για τη χώρα δεν πρόκειται να το πιάσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Κασιµάτη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Χουλιαράκη;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Έγιναν πολλές ερωτήσεις από τον εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας και πρέπει να απαντήσω. Ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας επαρκούν δύο
λεπτά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Φτάνουν και περισσεύουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κασιµάτη,
συγγνώµη. Αν επιτρέπετε, να µιλήσει ο κύριος Υπουργός.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέπετε προφα-

νώς. 
Κύριε Χουλιαράκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Συµφωνώ µε την οµιλητή της Νέας Δηµοκρατίας…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάντε ησυχία! Σας
παρακαλώ!

Συνεχίστε, κύριε Χουλιαράκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Άκουσα µε προσοχή τον οµιλητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη, να

πει ο Υπουργός αυτό που θέλει, να συνεχίσουµε. Κοιτάξτε, αν
θέλετε µπορούµε να µείνουµε ως τις δώδεκα το βράδυ. Είναι
πέντε οµιλητές ακόµα για να κλείσει η σηµερινή συνεδρίαση. Αν
δεν βοηθήσετε και εσείς µπορούµε να φτάσουµε και ως τις δώ-
δεκα το βράδυ . Άµα το επιθυµείτε αυτό…

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Άκουσα µε προσοχή τον οµιλητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας και συµφωνώ µαζί του πως η χώρα πρέπει να πάει µπροστά. 

Να δούµε, λοιπόν, πού θα πήγαινε η χώρα στο τέλος του 2014,
αν δεν είχαν µεσολαβήσει οι εκλογές του Ιανουαρίου του 2015. 

Πρώτον, στο τέλος του 2014 ο προϋπολογισµός του 2014 κλεί-
νει ισοσκελισµένος, µε σοβαρή υποεκτέλεση, σε αντίθεση µε
τους προϋπολογισµούς του 2015 και του 2016.

Δεύτερον, ο ρυθµός µεγέθυνσης του 2014, για τον οποίο η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι περήφανη και το επαναλαµβάνει
σε κάθε ευκαιρία, ήταν –ακούστε το- 0,35%, όταν η έξοδος από
την ύφεση –οποιαδήποτε ύφεση, ακόµα και ηπιότερη από αυτήν
που γνωρίσαµε- χρειάζεται ρυθµούς µεγέθυνσης της τάξης του
2% µε 3%. 

Τρίτον, στο τέλος του 2014 τα επιτόκια δανεισµού του ελληνι-
κού δηµοσίου δεν ήταν στο 6,2% ή στο 6,3%, αλλά στο 8,5%. Από
την άνοιξη και το καλοκαίρι του 2014 µέχρι τον Δεκέµβριο του
ίδιου έτους είχαν ήδη ανέβει 200 µονάδες βάσης, καθιστώντας
βέβαιη την ανάγκη ενός τρίτου προγράµµατος, διότι δεν υπήρχε
περίπτωση να βγει η χώρα στις αγορές µε τα επιτόκια αυτά.

Τέταρτον -και τελειώνω- τον Ιανουάριο του 2014 τα ταµειακά
διαθέσιµα του ελληνικού δηµοσίου ήταν 2,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, όσα ακριβώς χρειάζονταν για να καταβληθούν µισθοί και
συντάξεις στο τέλος του µήνα. Δεν βγαίνεις στις αγορές µε επι-
τόκια 8,5% και χωρίς ταµειακά διαθέσιµα δεν βγαίνεις από την
ύφεση µε ρυθµούς 0,3%. 

Με βεβαιότητα µπορώ να πω ότι στο τέλος του 2014 η χώρα
θα έµπαινε σε τρίτο πρόγραµµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κασιµάτη,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για τον Προ-

ϋπολογισµό του 2017 σε µια εποχή γενικευµένης αβεβαιότητας
και αστάθειας στην Ευρώπη και σε όλον τον κόσµο, σε µια εποχή
που η οµιχλώδης Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την εµµονή της σε νεο-
φιλελεύθερες πολιτικές και την αυτοαναίρεσή της, δεν δείχνει να
εµπνέει τους πολίτες των ευρωπαϊκών κρατών, ενώ υπάρχει
έξαρση του φασισµού, σε µια εποχή κυριαρχίας του χρηµατοπι-
στωτικού τοµέα και των πολυεθνικών έναντι της πολιτικής.

Όλα αυτά είναι στοιχεία που πρέπει πάντοτε να έχουµε υπ’
όψιν µας ως συµφραζόµενα εντός του οποίου συζητούµε. Έρ-
χοµαι, λοιπόν, στα ζητήµατα του προϋπολογισµού.

Ο προϋπολογισµός φυσικά δεν είναι ζήτηµα µόνο αριθµών.
Δείχνει τον προσανατολισµό της κυβέρνησης της χώρας. Ο πρώ-
τος προϋπολογισµός της Κυβέρνησής µας, έβαλε τα θεµέλια για
τη δηµοσιονοµική σταθερότητα. Τα απολογιστικά στοιχεία για
την εκτέλεση του προϋπολογισµού και του 2015, ο οποίος δεν
είχε καταρτιστεί από εµάς και του 2016, έδειξαν ότι υπήρξε ση-
µαντική υπέρβαση των στόχων, παρά τις καταστροφικές προβλέ-
ψεις της Αντιπολίτευσης καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους.

Το 2016 σηµατοδότησε την επιστροφή στην ανάπτυξη. Για δύο
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συνεχόµενα τρίµηνα η οικονοµία σηµείωσε θετικούς ρυθµούς µε-
γέθυνσης του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος, ενώ προβλέ-
πεται η περαιτέρω βελτίωσή της για τα έτη 2017, 2018 και 2019. 

Η ηπιότερη δηµοσιονοµική πολιτική που εφαρµόστηκε λόγω
της συµφωνίας που πετύχαµε για µικρότερα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, επέτρεψε συνολικά τη βελτίωση της πορείας των µακρο-
οικονοµικών µεγεθών, ενώ και τα µεγέθη των δηµοσίων εσόδων
αυξήθηκαν σηµαντικά σε σχέση µε τον στόχο του προϋπολογι-
σµού του 2016. 

Ο προϋπολογισµός του 2017 παγιώνει πλέον τη δηµοσιονοµική
ισορροπία και σταθερότητα. Στόχος είναι η διατήρηση της δη-
µοσιονοµικής ισορροπίας µε ταυτόχρονα δίκαιο επιµερισµό του
βάρους της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, αλλά και του οφέ-
λους της οικονοµικής ανάκαµψης. Ο προϋπολογισµός του 2017
είναι ρεαλιστικός, αναπτυξιακός και πλεονασµατικός, ενώ παράλ-
ληλα έχει και κοινωνικό πρόσηµο.

Να σταθούµε σε αυτό το κοινωνικό πρόσηµο του προϋπολογι-
σµού. Οι επιλογές µας υπέρ των ευάλωτων στρωµάτων ξεκίνη-
σαν µε τον ν.4320/2015, µε τον οποίο θεσµοθετήθηκε µια σειρά
άµεσων µέτρων για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης,
µε δράσεις που περιελάµβαναν την επιδότηση σίτισης, την επι-
δότηση ενοικίου, τη δωρεάν επανασύνδεση και την παροχή ηλε-
κτρικού ρεύµατος.

Για πρώτη φορά, µετά από έξι χρόνια, οι παρεµβάσεις για ενί-
σχυση της κοινωνικής προστασίας και την τόνωση των επενδύ-
σεων, υπερβαίνουν στον κρατικό προϋπολογισµό του 2017 την
ονοµαστική ετήσια αύξηση των φορολογικών εσόδων. Η υπέρ-
βαση ανέρχεται σε 371.000.000 ευρώ.

Οι πιστώσεις για το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης ανέρ-
χονται στα 760.000.000 ευρώ, τριπλάσιες δηλαδή από τις δαπά-
νες που µέχρι σήµερα είχαµε διαθέσει τη διετία 2015-2016 για
τους συµπολίτες µας που είχαν χτυπηθεί άγρια από την κρίση. 

Το εγγυηµένο εισόδηµα θα επεκταθεί σε όλους τους δήµους
της χώρας, ενσωµατώνοντας το παλαιότερο πρόγραµµα του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, που τέθηκε σε λειτουργία
το 2014 και λειτούργησε µόνο πιλοτικά σε δεκατρείς δήµους. 

Ενσωµατώνουµε την εµπειρία που αποκτήσαµε από το πρό-
γραµµα για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης και αλ-
λάζουµε το υπόδειγµα παρέµβασης µε ένα τριπλό υπόδειγµα
ενίσχυσης. Θα υπάρξει παρέµβαση σε εισοδηµατικό επίπεδο,
στο επίπεδο της διασύνδεσης των ωφελουµένων µε υπηρεσίες,
όπως δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, συµµετοχή στις
κοινωνικές δοµές φτώχειας, συµµετοχή στο πρόγραµµα του
ΤΕΒΑ, επιδότηση παιδιών σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, σχο-
λικά γεύµατα κ.λπ., και διασύνδεση των ωφελουµένων ανέργων-
δικαιούχων του ΚΕΑ για την αγορά εργασίας. 

Τα συγκριτικά στοιχεία των προϋπολογισµών που διαχειρίζεται
η Γενική Γραµµατεία Πρόνοιας, στο χαρτοφυλάκιο κοινωνικής
αλληλεγγύης, δείχνουν τα ακόλουθα: Το 2015 ο Προϋπολογι-
σµός είχε καταρτιστεί από την κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-
ΠΑΣΟΚ και η εκτέλεση του Προϋπολογισµού ήταν ύψους
820.000.000 ευρώ, συµπεριλαµβανοµένης της δαπάνης για τα
µέτρα αντιµετώπισης της ανθρωπιστικής κρίσης. 

Το 2016, µέχρι τον µήνα Οκτώβρη, η εκτέλεση του προϋπολο-
γισµού ήταν ύψους 990.500.000 ευρώ. Το 2019 έχουν προϋπο-
λογιστεί 1.479.000.000 ευρώ. Παράλληλα, η Κυβέρνηση προωθεί
ουσιαστικές θεσµικές τοµές στο προνοιακό σύστηµα. 

Στον τοµέα της παιδείας και της έρευνας καταβάλλεται προ-
σπάθεια ενίσχυσης του επιστηµονικού δυναµικού της χώρας. Με
τον Προϋπολογισµό του 2017 προβλέπεται αύξηση των δαπανών
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων για την
εκπαίδευση κατά 257.000.000 ευρώ, σε σχέση µε τον Προϋπο-
λογισµό του 2016. Θα αυξηθούν τα κονδύλια στην έρευνα. Από
97.000.000 το 2014, το 2016 δόθηκαν 148.000.000, ενώ για το
2017 θα αυξηθούν στα 180.000.000.

Στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, το οποίο αποτελεί
µοχλό ανάπτυξης, έχουν αυξηθεί οι εθνικοί πόροι για επενδύσεις
και συγκεκριµένα, το συνολικό ποσό για το 2017, σε σχέση µε το
αντίστοιχο του 2016, είναι αυξηµένο κατά 250 εκατοµµύρια
ευρώ.

Ενισχύονται κατά 300 εκατοµµύρια οι τοµείς υγείας, παιδείας

και κοινωνικής προστασίας. Περαιτέρω, 100 εκατοµµύρια έχουν
προϋπολογιστεί για να στηριχθούν από το κράτος οι δόσεις των
αδύναµων δανειοληπτών. Παράλληλα,  συνεχίζονται οι µεταρ-
ρυθµίσεις µας στη δηµόσια διοίκηση, ώστε η θετική πορεία της
ελληνικής οικονοµίας να ενισχύεται από την ύπαρξη ενός σύγ-
χρονου και αποτελεσµατικού διοικητικού µηχανισµού.

Από πέρυσι έχει ξεκινήσει µια µεγάλη προσπάθεια ανασυγκρό-
τησης του δηµοσίου. Χαρακτηριστικά αναφέρω και τον πρό-
σφατο νόµο που ψηφίσαµε για την κινητικότητα, ώστε να
αναδειχθεί και να αξιοποιηθεί στον µεγαλύτερο βαθµό το ικανό
και έµπειρο ανθρώπινο δυναµικό στο δηµόσιο. 

Τα προηγούµενα χρόνια οι άλλες κυβερνήσεις έριξαν το µεγα-
λύτερη βάρος της δηµοσιονοµικής προσαρµογής στην πλευρά
των δαπανών. Αυτό σήµαινε µειώσεις στις συντάξεις ιδιωτικού και
δηµοσίου τοµέα, µειώσεις µισθών, περικοπές στις κοινωνικές δα-
πάνες και τις δαπάνες για την υγεία και την παιδεία.

Δεν υπάρχουν πια περιθώρια για µειώσεις κοινωνικών δαπα-
νών. Αυτό που επιδιώκει η σηµερινή Κυβέρνηση είναι η συστη-
µατική επισκόπηση δαπανών για όλο τον δηµόσιο τοµέα µέσα
στο 2017, µε στόχο να εντοπιστούν και να περικοπούν οι περιττές
και άσκοπες δαπάνες και σπατάλες, οι οποίες δεν θα προκαλέ-
σουν µεγάλη ζηµιά στη λειτουργία του κράτους, αντίθετα θα
ωφελήσουν το κοινωνικό σύνολο. 

Μεσοπρόθεσµα ο στόχος είναι να µειωθούν οι φόροι. Βέβαια,
δεν µας έχει εξηγήσει η Αντιπολίτευση πώς θα πετύχει τη µείωση
των φόρων έτσι όπως το έχει προαναγγείλει σε αυτόν τον
αριθµό, χωρίς να µειώσει µισθούς και συντάξεις και χωρίς απο-
λύσεις. Είναι ένα ερώτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω λίγο την ανοχή σας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μάλιστα.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ.
Είµαστε υποχρεωµένοι να πετύχουµε τους δηµοσιονοµικούς

στόχους για τους οποίους έχουµε δεσµευτεί, προκειµένου να
αποκατασταθεί η αξιοπιστία της χώρας και να βγούµε από το
πρόγραµµα. Προσπαθούµε να ισορροπήσουµε µεταξύ πολλών
διληµµάτων, χωρίς να αγνοούµε και τους εξωγενείς παράγοντες
-το διεθνές οικονοµικό περιβάλλον- οι οποίοι αυξάνουν την αβε-
βαιότητα.

Η Κυβέρνηση, παραµένοντας σταθερή στη δέσµευσή της για
στήριξη των πιο αδύναµων συµπολιτών µας, αποφάσισε την
άµεση διανοµή του µεγαλύτερου µέρους της υπεραπόδοσης των
εσόδων του 2016 στους χαµηλοσυνταξιούχους και τα µέτρα που
ανακοινώθηκαν στο χθεσινό διάγγελµα του Πρωθυπουργού είναι
ένα σαφές δείγµα έµπρακτης βούλησης για κοινωνική δικαιο-
σύνη.

Και θα πρέπει να σας πω, ότι είναι εντός του παραδεκτού πλαι-
σίου. Και το λέω αυτό, γιατί η ελληνική Βουλή πριν από λίγο
καιρό, πριν από έξι µήνες περίπου, κύρωσε τον αναθεωρηµένο
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, αναγνωρίζοντας ακριβώς την ιδι-
αίτερη αξία και σηµασία του, σε συµφωνία µε τις αρχές και τις
αξίες του Συµβουλίου της Ευρώπης, εκφράζοντας, επίσης, την
ακλόνητη υποστήριξή της στον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, µια
από τις θεµελιωδέστερες συνθήκες του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης, η οποία εκπροσωπεί τον πυλώνα προστασίας του κοινωνι-
κού µοντέλου της Ευρώπης, ιδιαίτερα σε περιόδους δυσµενών
οικονοµικών συνθηκών.

Δυστυχώς, οι κατευθύνσεις των δανειστών περιορίζονται στις
εξής κατευθύνσεις: σε αυστηρή λιτότητα, που συνοδεύεται από
το ξερίζωµα των κεκτηµένων δικαιωµάτων µε επιτακτικές απορ-
ρυθµίσεις. Κατά συνέπεια, υπάρχει µια καθαρή αντίφαση µέσων
και σκοπών, την οποία έχουµε επανειληµµένα επισηµάνει στους
αρµοδίους, δηλαδή η οµάδα της ελληνικής αντιπροσωπείας στο
Συµβούλιο της Ευρώπης, αλλά και εγώ, ως εκπρόσωπος της
χώρας για τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη.

Δεν µπορεί, λοιπόν, να είναι όλα τα κράτη-µέλη της Ευρώπης
συµβαλλόµενα µέρη στον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη και, την
ίδια ώρα, η Ελλάδα να πιέζεται να παραβιάζει τις συµβατικές της
υποχρεώσεις προς τον χάρτη, δηλαδή έναντι των πολιτών της. 

Όπως χαρακτηριστικά ειπώθηκε και από την Υπουργό Εργα-
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σίας, η Ελλάδα δεν µπορεί να τεθεί σε καθεστώς εξαίρεσης. Αν-
τιθέτως, πρωτίστως για την Ελλάδα που έχει πληρώσει το µεγα-
λύτερο κόστος για την αβελτηρία της Ευρωζώνης να διαθέτει
µηχανισµούς αντιµετώπισης της κρίσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση και
γενικώς οι θεσµοί θα πρέπει να επανεξετάσουν την πολιτική
τους, εναρµονίζοντάς την µε τις διατάξεις της σύµβασης, συνει-
σφέροντας αποτελεσµατικά και ρεαλιστικά στην προστασία των
οικονοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων των πολιτών. Οι συνθή-
κες είναι υπέρτεροι θεσµοί, µε τους οποίους οι διοικητικοί µηχα-
νισµοί θα πρέπει να συµµορφώνονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός της Κυβέρ-
νησης για το 2017, µαζί µε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα µείωσης
του χρέους που πέτυχε, τα µεσοπρόθεσµα µέτρα για το 2018 και
το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης, καθώς και την ποσοτική
χαλάρωση, θα δηµιουργήσουν τη δυνατότητα εξόδου από την
κρίση. 

Εµείς θα αγωνιζόµαστε για να βγει η κοινωνία όρθια από την
κρίση, µε την υπεράσπιση της εργασίας, των κοινωνικών αγαθών
και την ενίσχυση και επαναφορά του κοινωνικού κράτους, κόντρα
στη νεοφιλελεύθερη συναίνεση να αποδιαρθρωθούν ολοσχερώς
τα προτάγµατα της ανθρώπινης αξίας στην οικονοµία και την
πρόοδο των κοινωνιών, µε δίκαιη µοιρασιά και απόλαυση του
πλούτου που παράγουν οι εργαζόµενοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαφιλίππου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο τις µέρες αυτές σχέδιο προ-
ϋπολογισµού του έτους 2017, όπως και κάθε συζητούµενο
σχέδιο προϋπολογισµού οποιουδήποτε έτους, αποτελεί κορυ-
φαία κοινοβουλευτική διαδικασία, αφού αποτυπώνονται σε αυτό
τόσο οι δηµοσιονοµικοί στόχοι της Κυβέρνησης που το εισηγείται
για την επόµενη χρόνια, όσο και η πολιτική που θα ακολουθήσει
για την υλοποίησή τους.

Από την αποκωδικοποίηση δε των στόχων και των πολιτικών
αυτών θα κριθούν, αφ’ ενός, η πορεία και ο χαρακτήρας, πολιτι-
κός και ιδεολογικός, της οικονοµίας της χώρας, που έχει σχεδιά-
σει η Κυβέρνηση η οποία εισηγείται τον προϋπολογισµό, και αφ’
ετέρου, αν η πορεία αυτή ανταποκρίνεται στα όσα έχει υποσχε-
θεί στον ελληνικό λαό το κόµµα που έλαβε την εντολή της δια-
κυβέρνησής του.

Για την ακριβή και αντικειµενική, όµως, αποκωδικοποίηση των
επιµέρους στοιχείων και χαρακτηριστικών του παρόντος σχεδίου
του προϋπολογισµού είναι απολύτως αναγκαίο να ληφθούν υπ’
όψιν και οι οικονοµικές, πολιτικές και κοινωνικές συνθήκες που
επικρατούσαν στη χώρα, στην Ευρωζώνη και στον κόσµο γενι-
κότερα κατά τον χρόνο ανάληψης της διακυβέρνησης από το
κόµµα µας και από το κόµµα των ΑΝΕΛ, αλλά και αυτές που επι-
κρατούν σήµερα, δηλαδή κατά τον χρόνο κατάρτισης του προ-
ϋπολογισµού.

Οι συνθήκες, βέβαια, αυτές έχουν εκτεθεί κατ’ επανάληψη από
συναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ και Υπουρ-
γούς της Κυβέρνησής µας τόσο στην παρούσα συζήτηση όσο
και στο παρελθόν. Κρίνω, όµως, αναγκαίο να τις επαναλάβω εν
συντοµία, γιατί είναι φανερό ότι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης και κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ αφ’ ενός
έχουν ασθενή µνήµη και αφ’ ετέρου, χρειάζονται συχνές επανα-
λήψεις για να τις εµπεδώσουν. Άλλωστε, η επανάληψη µήτηρ µα-
θήσεως!

Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ µάς παρέδωσαν έναν ερειπιώνα οικονο-
µικό, κοινωνικό και πολιτικό. Το ΑΕΠ ήταν µειωµένο κατά 25,7%,
το χρέος είχε εκτιναχθεί από 126,7% του ΑΕΠ το 2009 στο
178,6% του ΑΕΠ το 2014, η ανεργία ήταν στο 26%, των δε νέων
ξεπερνούσε το 50%, η µείωση των εισοδηµάτων ξεπέρασε το
40%, το ΕΣΥ και η δηµόσια εκπαίδευση ήταν σε κατάρρευση, τα
αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων ήταν εξαφανισµένα, τα
εργασιακά δικαιώµατα πλήρως αποδυναµωµένα, οι εργασιακές
σχέσεις αποδιαρθρωµένες και τέλος, υπήρχε µια τεραστίων δια-
στάσεων ανθρωπιστική κρίση. Επιπρόσθετα, η αξιοπιστία και το

κύρος της χώρας διεθνώς ήταν στο ναδίρ.
Η προπεριγραφείσα ζοφερή κατάσταση ήταν έργο των δικών

σας κυβερνήσεων, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, και το πραγµατοποιήσατε κατ’ εφαρµογή των σκλη-
ρών µέτρων λιτότητας που σας επέβαλε η τρόικα.

Η προπεριγραφείσα δε κατάσταση θα γινόταν ακόµα πιο ζο-
φερή και η χώρα θα οδηγούταν σε πλήρη χρεοκοπία και διάλυση,
αν ολοκληρωνόταν η εκκρεµούσα αξιολόγηση του δεύτερου µνη-
µονίου που είχε συµφωνήσει η Κυβέρνησή σας και που προ-
έβλεπε πρόσθετα µέτρα, τετραπλάσιου ύψους από αυτά που
προβλέπει η δική µας συµφωνία, αφού µεταξύ άλλων δέσµευε
τη χώρα σε πλεονάσµατα 4,5% για το 2016, 4,9% για την περίοδο
2016-2020 και 4% για την περίοδο 2021-2030.

Βέβαια, η κυβέρνησή σας, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ, έχοντας επίγνωση του αδιεξόδου στο
οποίο οδηγούσε το δεύτερο µνηµόνιο και το ανέφικτο της πλή-
ρους εφαρµογής του, απόδρασε από τη διακυβέρνηση της
χώρας, αφού επίσπευσε τις εκλογές πριν την ολοκλήρωση της
πέµπτης αξιολόγησης του προγράµµατος που προέβλεπε το
µνηµόνιό σας, έχοντας όµως καταστρώσει το σενάριο της αρι-
στερής παρένθεσης.

Όµως κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, σας διαψεύσαµε, αφού η Κυβέρνησή µας συνήψε µε
τους εταίρους µας πολύ λιγότερο επαχθή συµφωνία και έχει
βάλει τις βάσεις για µια βιώσιµη και κοινωνικά δίκαιη ανάπτυξη,
την έξοδο της χώρας από την κρίση µε επαρκή προστασία των
ασθενέστερων κοινωνικών οµάδων του πληθυσµού µας και την
απαλλαγή της από την επιτροπεία στο τέλος της τετραετίας.

Αυτό το γεγονός δε, αποδεικνύεται από το ότι όχι µόνο εκτε-
λέστηκε ο περσινός προϋπολογισµός, που προέβλεπε σηµαντι-
κές κοινωνικές παροχές, αλλά υπήρξε και υπεραπόδοση των
εσόδων της τάξης του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Αποδεικνύεται,
επίσης, από τη σταθεροποίηση της οικονοµίας –στο τρίτο τρί-
µηνο µάλιστα του τρέχοντος έτους καταγράφηκε ανάπτυξη της
τάξης του 1,8%-, από τη µείωση της ανεργίας, την αντιµετώπιση
της ανθρωπιστικής κρίσης, το σταµάτηµα της υποβάθµισης του
ΕΣΥ και της δηµόσιας εκπαίδευσης και από πολλά άλλα, τα οποία
αναφέρθηκαν ειδικά από συναδέλφους Βουλευτές και από τους
αρµόδιους Υπουργούς. 

Όµως δεν θα πρέπει να παραλείψω ότι η Κυβέρνησή µας απο-
κατέστησε την αξιοπιστία και το κύρος της χώρας µας διεθνώς.
Αυτό το γεγονός δε αποδεικνύεται από την έλευση στη χώρα µας
των Προέδρων Οµπάµα, Πούτιν, Ολάντ, του Πάπα, καθώς και
από τη διοργάνωση της Διάσκεψης των Ηγετών των Χωρών του
Ευρωπαϊκού Νότου.

Τα παραπάνω στοιχεία είναι αδιαµφισβήτητα, αφού γίνονται
αποδεκτά τόσο από τους θεσµούς, όσο και από διεθνείς οργανι-
σµούς και τον διεθνή Τύπο και διαψεύδουν πανηγυρικά τις Κασ-
σάνδρες της Αντιπολίτευσης και τα διακείµενα φιλικά προς αυτήν
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο του προϋπολογισµού προβλέπει
πρωτογενές πλεόνασµα της τάξης του 1,75% και ανάπτυξη της
τάξης του 2,7%. Είναι δε βέβαιο ότι οι παραπάνω δηµοσιονοµικοί
στόχοι θα επιτευχθούν, γιατί το επιτρέπουν οι συνθήκες της οι-
κονοµίας µας. Άλλωστε, το γεγονός της πρόσφατης λήψης από
το Eurogroup των βραχυπρόθεσµων µέτρων ελάφρυνσης του
χρέους µάς κάνει αισιόδοξους γι’ αυτό.

Βέβαια, το σχέδιο του προϋπολογισµού προβλέπει και φορο-
λογικές επιβαρύνσεις, που δυστυχώς είναι το αντίτιµο που πρέ-
πει να πληρώσουµε για την έξοδο από την κρίση και την
απαλλαγή µας από την επιτροπεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε, υπάρ-
χει ο χρόνος.

Η προσδοκώµενη, όµως, ανάπτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη
θα µας επιτρέψει την ελάφρυνση των φορολογικών βαρών. Θα
πρέπει δε να σηµειωθεί ότι στο συζητούµενο σχέδιο για τον προ-
ϋπολογισµό, θεµελιώδης προτεραιότητα παραµένει η ενίσχυση
και η θωράκιση της κοινωνικής προστασίας και η τόνωση των δη-
µοσίων επενδύσεων.
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Σε αυτήν την κατεύθυνση ο προϋπολογισµός ενσωµατώνει µια
σειρά από κρίσιµες κοινωνικές παρεµβάσεις, όπως την πλήρη επέ-
κταση του κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης µε πιστώσεις
που ανέρχονται σε 700 εκατοµµύρια ευρώ, την ενίσχυση των το-
µέων της υγείας και της περίθαλψης, της παιδείας και της κοινω-
νικής προστασίας µε την επιπλέον πρόβλεψη 300 εκατοµµυρίων
ευρώ, τη συνεισφορά εκατοµµυρίων ευρώ για τις ρυθµίσεις των
µη εξυπηρετούµενων δανείων των υπερχρεωµένων νοικοκυριών
µε προκαθορισµένα εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε επίγνωση ότι η σηµερινή
οικονοµική κατάσταση της χώρας δεν είναι ρόδινη και ότι όλοι
µας καλούµαστε να σηκώσουµε πολλά βάρη. Γι’ αυτό, άλλωστε,
δεν πανηγυρίζουµε για τις αδιαµφισβήτητες µέχρι τώρα επιτυ-
χίες.

Όµως η Κυβέρνησή µας έχει δεσµευθεί ότι κάθε ευρώ που
πλεονάζει από διαθέσιµους πόρους θα αναδιανέµεται στους πε-
ρισσότερο πληγέντες από την κρίση συµπολίτες µας. Τη δέ-
σµευσή της αυτήν την κάνει πράξη µε τις χθεσινές εξαγγελίες
του Πρωθυπουργού για την αναδιανοµή του ποσού των 617 εκα-
τοµµυρίων ευρώ από την υπεραπόδοση των εσόδων του 2016,
που θα χορηγηθεί σε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες συν-
ταξιούχους που λαµβάνουν σύνταξη µέχρι 850 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µετά την
επικείµενη ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης, για την
οποία σας καλούµε να συνδράµετε κι εσείς ουσιαστικά, θα πρέ-
πει να αντιληφθείτε ότι το σενάριο της αριστερής παρένθεσης,
στο οποίο τόσο πολύ επενδύσατε, δεν έχει καµµία απολύτως
τύχη. 

Γι’ αυτό και σας καλώ, αντί να ψευδολογείτε για τη δήθεν ανι-
κανότητα της Κυβέρνησής µας και να την καλείτε να παραιτηθεί,
να ασχοληθείτε σοβαρά µε τα προβλήµατα της χώρας, κάνοντας
εποικοδοµητική αντιπολίτευση.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, και ένα τελευταίο σχόλιο.
Η κριτική που ασκεί η Αντιπολίτευση για τα βραχυπρόθεσµα
µέτρα, καθώς και για τις χθεσινές εξαγγελίες του Πρωθυπουρ-
γού για τη χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης στους συνταξι-
ούχους και την αναστολή αύξησης του ΦΠΑ στα νησιά της
πρώτης γραµµής, αφ’ ενός είναι αβάσιµη, µικρόψυχη και µίζερη
και αφ’ ετέρου µας φέρνει στον νου τη λαϊκή παροιµία «όσα δεν
φτάνει η αλεπού τα κάνει κρεµαστάρια».

Κατόπιν των προαναφερθέντων, κύριε Πρόεδρε, είναι ολοφά-
νερο ότι υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Δουζίνα από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε πάρα πολλά νού-

µερα, τα ακούσαµε και από εδώ, τα ακούσαµε και από εκεί. Κάτι
που άκουσα από εκεί µου θύµισε το γνωστό ρητό «ψέµατα, µε-
γάλα ψέµατα και στατιστική». Θα προσθέσουµε τώρα «και δηµο-
σκοπήσεις»! Δεν θα µιλήσω εγώ για νούµερα σήµερα.

Επειδή πέρυσι γύρισα στην Ελλάδα µετά από µακρά περίοδο
στο εξωτερικό, παρακολούθησα µε µεγάλη προσοχή τη συζή-
τηση που έγινε τις τελευταίες τρεις ηµέρες και κατέληξα στο
εξής ανθρωπολογικό συµπέρασµα: Αυτή τη στιγµή ζούµε στο
έτος 1. Το 2015 ήταν το έτος µηδέν. Φέτος είµαστε στο έτος 1.
Διότι οτιδήποτε συνέβη πριν από το έτος µηδέν είναι προϊστορία,
έχει χαθεί στην αχλή της ιστορίας και δεν µπορεί να αναφερθεί.

Ξεχάσαµε -τα είπε και ο κ. Παπαφιλίππου- τη µείωση του ΑΕΠ
κατά 25%, το 30% ανεργία, 60% ανεργία των νέων, 40% µείωση
του εισοδήµατος. Ξεχάσαµε. Και ακούω από την άλλη πλευρά τη
συµφωνία της αληθείας! 

Ξέρετε -εσείς ασχολείστε και µε τους προσωκρατικούς- ότι
αλήθεια σηµαίνει η έλλειψη, η απώλεια της λήθης. Το «α» είναι
στερητικό. Αλήθεια δηλαδή είναι να θυµόµαστε, να µην ξεχνάµε. 

Αυτό που µας ζητάει η Αντιπολίτευση είναι να τα ξεχάσουµε
όλα, να τα διαγράψουµε. Η συµφωνία δηλαδή δεν είναι συµφω-
νία αληθείας, αλλά αναληθείας, µε την έννοια ότι µας ζητάει να
µπούµε στη λησµοσύνη και όχι στη µνηµοσύνη που είναι ακριβώς
η έννοια της αλήθειας.

Τι µας ζητάνε να ξεχάσουµε; Να σας πω κάτι το οποίο δεν ξέρω
αν το ξέρουν και οι Υπουργοί. Τον Ιούλιο του 2016 το IMF δηµοσί-
ευσε µια έκθεση που αξιολογούσε το έργο του ταµείου στην Ελ-
λάδα, την Πορτογαλία και την Ιρλανδία. Προσπαθεί, βέβαια, να
δικαιολογηθεί για τα λάθη τα πολλά που έκανε -τα οποία βέβαια
τα έχουµε πει επανειληµµένα-, αλλά στην παράγραφο 70 λέει τα
εξής. Τα µεταφράζω κατευθείαν στα ελληνικά από τα αγγλικά: «Το
ΔΝΤ υπερεκτίµησε» -αυτό ήταν για τα δύο πρώτα µνηµόνια- «τη
διοικητική ικανότητα της ελληνικής Κυβέρνησης και υποτίµησε την
αντίθεση στις δοµικές µεταρρυθµίσεις που θα αντιµετώπιζε από
τα κεκτηµένα συµφέροντα». Μεταφράζω το «vested interest» ως
κεκτηµένα συµφέροντα, γιατί η λέξη διαπλοκή δεν υπάρχει στα
αγγλικά. Αυτό ήταν για τα δύο πρώτα µνηµόνια. Συνεχίζει: «Ήταν
σε απάντηση στην έλλειψη διοικητικής ικανότητας και Κυβέρνησης
και πολιτικής βούλησης» –political will- «που τα δοµικά µέτρα πολ-
λαπλασιάστηκαν σε κάθε διαδοχική αξιολόγηση.». 

Αυτό το λέει τον Ιούλιο του 2016 το ΔΝΤ. Ήταν η έλλειψη πο-
λιτικής βούλησης. Ήταν το γεγονός πως οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις δεν έκαναν αυτά που τους ζητούσαν, που αναγκάζουν
σήµερα την κ. Αχτσιόγλου, τον κ. Χουλιαράκη και τον κ. Τσακα-
λώτο να βρίσκονται σε αυτήν την οξυµένη διαπραγµάτευση για
να µπορέσουν να κερδίσουν κάτι για τον ελληνικό λαό.

Όµως έχει και σε κάτι άλλο δίκιο ο κ. Μητσοτάκης. Σε µια οµι-
λία, την οποία έκανε πριν από δέκα µέρες στην παρουσίαση ενός
βιβλίου, είπε τα εξής: «Έχουµε εµείς -η Δεξιά εννοεί- ιδεολογική
ηγεµονία. Όµως δεν αρκεί να βασιστούµε αυτάρεσκα σ’ αυτήν
την ανωτερότητα. Πρέπει να διδαχθούµε από τη µαζική απόρ-
ριψη των πολιτικών, οικονοµικών, µιντιακών και ακαδηµαϊκών ελίτ
και να διαβάσουµε το πνεύµα πίσω από το γράµµα της λαϊκίστι-
κης ψήφου, δηλαδή τι έγινε στο Brexit, τι έγινε στην Αµερική και
µετά βέβαια τι έγινε στην Ιταλία». 

Λέει, λοιπόν, η Δεξιά ότι έχει ιδεολογική ηγεµονία. Ποιος; Ο νε-
οφιλελευθερισµός. Η µεταπολιτική συνθήκη, όπου οι τεχνοκράτες
αντικαθιστούν τους πολιτικούς. Ότι έχει ιδεολογική ηγεµονία, ότι
οι εργασιακές σχέσεις έχουν καταργηθεί και καταστραφεί, ότι το
χρηµατοπιστωτικό κεφάλαιο πηγαίνει όπου θέλει δηµιουργώντας
αυτήν τη µεγάλη δοµική αντίφαση µεταξύ του χρηµατοπιστωτικού
κεφαλαίου και της εργασίας, δηµιουργώντας τη δοµική ανεργία
και την ανισότητα, η οποία οδήγησε στο Brexit και στον Τραµπ.
Όλοι το παραδέχονται αυτό. 

Εάν, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης και γενικότερα η Δεξιά, θέλει
πραγµατικά να µάθει πώς ανεβαίνει η Ακροδεξιά, η λαϊκιστική και
εθνικιστική πλευρά, αυτό που έχουµε ονοµάσει «οι νεοφασίστες
µε κουστούµια Armani και ταγεράκια Chanel», ίσως θα πρέπει να
κοιτάξει τη δική της πολιτική. Διότι τη µεταδηµοκρατική συνθήκη
την απέρριψαν οι λαοί και στο Brexit και στον Τραµπ και στην Ιτα-
λία, αλλά και στην Ελλάδα, όταν υιοθέτησαν τον ΣΥΡΙΖΑ σαν το
κόµµα που θα εξέφραζε θεσµικά και πολιτικά τις µεγάλες εξε-
γέρσεις του ελληνικού λαού από το 2011 και µετά. 

Πρέπει, λοιπόν, αντί να µπαίνουµε σε έναν νεοφιλελευθερισµό
λάιτ, αντί να παραµένουµε σε δυναστικές πολιτικές σαν αυτές
του Κάµερον, σαν αυτές της Κλίντον και σαν αυτές που βλέπουµε
παντού, να κοιτάξουµε να αλλάξει αυτό το µίγµα πολιτικής. 

Και θα έλεγα και κάτι προτελευταίο, γιατί στο τέλος θέλω να
χαλαρώσω και να γελάσουµε λίγο όλοι. Το προτελευταίο, λοιπόν,
που θέλω να πω είναι το εξής. Μιλήσατε πολλοί και για την αρι-
στερή παρένθεση και για το ηθικό πλεονέκτηµα. Να σας πω εγώ
τι είναι το ηθικό πλεονέκτηµα. Το ηθικό πλεονέκτηµα είναι ότι
όλοι οι άνθρωποι που βλέπετε εδώ, όπως η Τασία η Χριστοδου-
λοπούλου που ήταν πριν, αλλά και όλοι µπήκαµε στην Αριστερά
-εδώ και πολλά χρόνια εµείς οι µεγαλύτεροι- όχι γιατί περιµέναµε
ποτέ να γίνουµε επαγγελµατίες-πολιτικοί ούτε Υπουργοί και Βου-
λευτές. Μπήκαµε γιατί το πιστεύαµε! Μπήκαµε για τις αρχές και
τις αξίες µας. Δεν είµαστε δεµένοι σε καµιά καρέκλα. Δεν έχουµε
την εξουσία σαν το τσιµέντο που µας κρατάει µαζί. Και όπως
µπήκαµε, θα φύγουµε. Δεν είµαστε δεµένοι. Γι’ αυτό ψηφίσαµε.
Εγώ, όπως το είπα και µε την απλή αναλογική, µπήκα στη Βουλή
γιατί ήµουν στο bonus των πενήντα. Δεν θέλω να είµαι στη
Βουλή, επειδή πήραµε µπόνους πενήντα εδρών. Και γι’ αυτό το
ψηφίσαµε άνετα την απλή αναλογική. Διότι για εµάς σηµασία δεν
έχει η εξουσία και οι καρέκλες, αλλά οι αξίες και οι αρχές που
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υπηρετήσαµε σε όλη µας τη ζωή και ακόµα υπηρετούµε και σή-
µερα, παρά τις δυσκολίες. Όµως είπα να χαλαρώσουµε και λίγο! 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, λοιπόν, µε µια παραβολή, µε µια ωραία ιστορία.
Αυτό είναι σε σχέση µε ό,τι ακούσαµε χθες το βράδυ και σήµερα
το πρωί µετά την ανακοίνωση από την Κυβέρνηση, από τον Πρω-
θυπουργό αυτής της µεγάλης βοήθειας που δίδεται πριν από τα
Χριστούγεννα στους χαµηλοσυνταξιούχους και βέβαια στους νη-
σιώτες µας. 

Ακούσαµε ότι αυτά τα µέτρα είναι δεκάρες, ότι θα οδηγήσουν
σε µια νέα τεράστια οικονοµική και πολιτική κρίση και ότι είναι
µια µονοµερής ενέργεια. 

Φαντάζοµαι ότι όλοι έχετε ακούσει το περίφηµο χριστουγεν-
νιάτικο παραµύθι του Τσαρλς Ντίκενς, το «Christmas Carol». Δεν
θα πω ποιος είναι σήµερα ο κ. Σκρουτζ, αλλά θα σας πω τι έκανε
ο Σκρουτζ στο χριστουγεννιάτικο παραµύθι. 

Την παραµονή των Χριστουγέννων, ο Εµπενίζερ Σκρουτζ αρνή-
θηκε να πάει να γιορτάσει τα Χριστούγεννα, γιατί τα θεωρούσε χά-
σιµο χρόνου. Απαίτησε από τον υπάλληλό του να δουλέψει τα
Χριστούγεννα, γιατί, λέει, δεν µπορεί να περνά µια µέρα στην
οποία αυτός δεν θα δουλεύει και θα πληρώνεται. Και όταν το φάν-
τασµα των µελλοντικών Χριστουγέννων –ξέρετε, τον πήραν τα τρία
φαντάσµατα να του δείξουν τα παλιά Χριστούγεννα, τα παρόντα
Χριστούγεννα και τα µελλοντικά Χριστούγεννα- τον πήγε στο Χρη-
µατιστήριο, εκεί είδε ο κ. Σκρουτζ κοσµοσυρροή και οχλαγωγία.
Ανάµεσα στους χρηµατιστές και στους εµπόρους υπήρχε µια ανα-
ταραχή. «Ποιος πέθανε;» ρώτησε κάποιος από το πλήθος. «Χθες
βράδυ νοµίζω» απάντησε ένας άλλος. «Δεν πιστεύω να πάτησε κα-
νείς στην κηδεία του», σχολίασε ένας τρίτος, «Επιτέλους, ξεκουµ-
πίστηκε! Τον σιχαίνονταν όλοι». Και όταν παρακάλεσε το
φάντασµα των Χριστουγέννων του µέλλοντος να του δείξει ποιος
είχε πεθάνει, είδε την ταφόπλακα «Εµπενίζερ Σκρουτζ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δουζίνα, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώνουµε την παροιµία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι µια παραβολή. Δεν θα πω τώρα σήµερα ποιος είναι ο

Σκρουτζ, ο καθένας µπορεί να πει όποιον θέλει, από τον Σόιµπλε
µέχρι αυτούς τους δηµοσιογράφους και του πολιτικούς, που µας
έλεγαν εχθές το βράδυ και σήµερα το πρωί ότι πρέπει να ξεχά-
σουµε ότι οι φτωχοί έχουν ανάγκη, τα φτωχότερα κοµµάτια του
πληθυσµού µας και να γίνουµε κι εµείς σήµερα ή να γίνουν αυτοί
οι νέοι Σκρουτζ, οι άνθρωποι αυτοί για τους οποίους τα Χριστού-
γεννα δεν σηµαίνουν τίποτα, δηλαδή ότι η βοήθεια που µπορεί να
δώσει µέσα σ’ αυτό το δύσκολο δηµοσιονοµικό πλαίσιο η Κυβέρ-
νηση δεν είναι δυνατή. Τους αφήνω, νοµίζω, στην κρίση του λαού. 

Το γεγονός ότι µπορείς να βοηθήσεις αυτή την στιγµή –έστω
και λίγο- τον κόσµο που έχει υποφέρει περισσότερο, είναι για
µένα ένα παράσηµο, είναι η τιµή, είναι η αξιοπρέπεια της Αριστε-
ράς. Κι αυτήν, δεν την χαρίζουµε σε κανέναν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο  κ.
Δηµοσχάκης από την Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, στη Βουλή φέρνετε έναν ακόµα

προϋπολογισµό που έχει ως βάση την υπερφορολόγηση και τις
µειώσεις. Γονατίζετε µε τους φόρους σας έναν ήδη απονευρω-
µένο και απογοητευµένο λαό, που ψάχνει -ένα ποσοστό απ’
αυτόν- να βρει ένα πιάτο φαγητό στις Ιερές Μητροπόλεις, στους
δήµους και στις κοινωνικές δοµές. 

Μιλάτε για επιτυχία στις διαπραγµατεύσεις µε τους εταίρους,
την ώρα που η κοινωνία είναι εξαθλιωµένη και η µια επιχείρηση
µετά την άλλη βάζει λουκέτο, την ώρα που αυξάνεται η ανεργία,
κυρίως των νέων ανθρώπων, και η αγορά στενάζει κάτω από τα
φοροεισπρακτικά µέτρα που εφαρµόζετε. 

Καταδικάσατε έναν λαό στη φτώχεια και στην υποτέλεια και
παίζετε επικοινωνιακά παιχνίδια στις πλάτες του, προσφέροντας
ψίχουλα ως παροχολογία. Πανηγυρίζετε για τα αποτελέσµατα

του Eurogroup και για τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για την ελά-
φρυνση του χρέους της τάξης του 20% του ΑΕΠ έως το 2060.

Η προηγούµενη κυβέρνηση των τριών κοµµάτων µέσω του
γνωστού PSI διέγραψε άµεσα ένα χρέος σηµαντικό,
140.000.000.000 ευρώ. Είναι δυνατόν λοιπόν, η δική σας µείωση
έως 45.000.000.000 ευρώ µέχρι το 2060 να εκλαµβάνεται ως
εθνική επιτυχία; 

Για να περάσουµε στα επιµέρους µέρη του προϋπολογισµού:
Στον οικονοµικό σχεδιασµό σας, έχει χωρέσει πουθενά ο Έβρος;
Σε ποιο σηµείο του προϋπολογισµού που καταθέσατε αναφέρεστε
για την ανάπτυξη, την επιχειρηµατικότητα στη Θράκη γενικότερα;
Πόσο σας απασχολεί ότι καθηµερινά δεκάδες επιχειρήσεις αλλά-
ζουν ΑΦΜ και πηγαίνουν στη Βουλγαρία και σ’ άλλες γειτονικές
χώρες; Καµµία πρόβλεψη δεν υπάρχει για όλα αυτά ούτε για τα
κόκκινα δάνεια στον Έβρο και τη Θράκη και τις εθνικές προεκτά-
σεις τους, ούτε για την αγροκτηνοτροφία, που την έχετε εγκατα-
λείψει στην τύχη της; Χρωστάτε αποζηµιώσεις ετών, δείχνετε
αδιαφορία για τα κοπάδια που χάνονται λόγω των ζωονόσων που
έρχονται από τη γειτονική χώρα. Δεν ασχολείστε µε τα προβλή-
µατα των αλιέων, που το έχουν ανάγκη. 

Απόδειξη αυτής της αδιαφορίας είναι ότι δεν έχετε εντάξει τον
βορειότερο νοµό της χώρας στην πρώτη κλιµατική ζώνη για το
επίδοµα θέρµανσης, που ως γνωστόν από το βορρά έρχονται τα
προβλήµατα πάνω στο αντικείµενο το οποίο συζητούµε.

Τα προβλήµατα στην Εγνατία Οδό παραµένουν. Είναι ένας αυ-
τοκινητόδροµος δυστυχώς χωρίς δράση, χωρίς αποτέλεσµα,
χωρίς χρήση.  

Όλοι οι αυτοκινητόδροµοι έχουν κατά στοίχους κυκλοφορία
και κυκλοφοριακούς φόρτους, εξαιτίας της δυσλειτουργίας των
σηµείων εισόδου-εξόδου στους Κήπους, δηµιουργείται αυτό το
πρόβληµα. Η Σαµοθράκη βρίσκεται ξεχασµένη από τα Υπουργεία
σας, αντιµετωπίζοντας σωρεία άλυτων προβληµάτων.

Με πρωτοβουλία του Ευριπίδη Στυλιανίδη σας προτείναµε τη
σύσταση διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής για τη χάραξη
ενιαίας πολιτικής για τη Θράκη, αλλά ούτε για αυτό ενδιαφερθή-
κατε.

Την οικονοµία επιβάρυνε πολύ η πολιτική των ανοικτών συνό-
ρων που εφαρµόζετε. Μετατρέψατε τη χώρα σε ένα απέραντο
hot spot. Καταστρέψατε την οικονοµία των ακριτικών νησιών και
εσκεµµένα ταυτίσατε τους µετανάστες µε τους πρόσφυγες.
Όλους τους αποκαλείτε πρόσφυγες. Δεν είναι σωστό. Είναι ανό-
µοια πράγµατα. Δεν µπορεί να βάζουµε διαφορετικά πράγµατα
στο ίδιο καλάθι.

Να ξέρετε ότι εκπτώσεις στη φύλαξη των συνόρων µας δεν
συγχωρούνται τέτοιες εποχές. Παραδοµένοι στην ιδεοληψία σας
έχετε αφήσει τη χώρα ανοχύρωτη σε όλα τα επίπεδα, γιατί δεν
είναι µόνον το γεγονός ότι τα χερσαία σύνορά µας έχουν µετα-
τραπεί σε αφύλακτα µονοπάτια εισόδου προσφύγων και µετανα-
στών, είναι και η έλλειψη ασφάλειας που νιώθουν οι πολίτες
ακόµα και στο κέντρο της πρωτεύουσας.

Έχετε απαξιώσει τα Σώµατα Ασφαλείας, τους αστυνοµικούς
που καθηµερινά υπερβάλλουν εαυτόν για να κάνουν το καθήκον
τους και να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στον πολίτη. Οργα-
νώστε την Αστυνοµία µε σωστές δοµές και ενισχύστε την µε το
ανάλογο προσωπικό. Μιλάτε για ανάπτυξη στον προϋπολογισµό,
αλλά αυτή δεν µπορεί να έρθει όταν µετά από κάθε διαδήλωση
το κέντρο µοιάζει µε βοµβαρδισµένο τοπίο, µε κατεστραµµένα
µαγαζιά και επιχειρήσεις.

Κανείς δεν επενδύει µε αυτά τα δεδοµένα, ούτε καν οι Έλλη-
νες του εξωτερικού που αποδεδειγµένα πονάνε την πατρίδα που
γεννήθηκαν. Εσείς, όµως, τους γυρίσατε την πλάτη. Δεν τους
δώσατε ούτε το αυτονόητο, το δικαίωµα να ψηφίζουν, αλλά θέ-
λετε να βάλουν τα λεφτά τους στην ελληνική οικονοµία. Δεν προ-
βληµατίζεστε που πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες νεοέλληνες
έχουν µεταναστεύσει ανά την υφήλιο; Παιδιά µε πτυχία και διδα-
κτορικά, που έχουν µορφωθεί µε τα χρήµατα του ελληνικού
λαού, προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε ξένες χώρες, στήνον-
τας εκεί κερδοφόρες επιχειρήσεις, αντί να αποτελούν την κινη-
τήριο δύναµη για την επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας.
Προτιµήσατε να δηµιουργήσετε χωρίς αντικείµενο και ύλη
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής και όχι Υπουργείο Οικου-
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µενικού Πολιτισµού, ώστε να ασχοληθείτε ενεργά µε αυτά τα παι-
διά αλλά και γενικότερα µε τα προβλήµατα της οµογένειας.

Σε όλους τους τοµείς έχετε αποτύχει οικτρά. Το µόνο σας εν-
διαφέρον ήταν να κάνετε κοµµατικές προσλήψεις και να βο-
λεύετε ηµετέρους. Δηµιουργήσατε θέσεις αναπληρωτών γενικών
γραµµατέων, αναπληρωτών διευθυντών των συµβούλων, αντί να
εξοικονοµήσετε χρήµατα για τοµείς υψίστου εθνικού συµφέρον-
τος, όπως είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις. Προσλαµβάνετε µε ατοµι-
κές συµβάσεις, µε µπλοκάκι, µαγείρους, τραπεζοκόµους,
καθαρίστριες, σεκιουριτάδες, απαξιώνοντας τις εταιρείες παρο-
χής υπηρεσιών.

Σε εποχές ύφεσης, όπου ελλοχεύει ο κίνδυνος κοινωνικής
εκτροπής και όχι µόνον, οφείλετε να ενισχύετε τους πυλώνες του
κράτους και το έθνος. Οποιοδήποτε ψαλίδι στον προϋπολογισµό
των Ενόπλων Δυνάµεων είτε αφορά µισθούς και λειτουργικά
έξοδα είτε εξοπλισµούς, οδηγεί σε επιχειρησιακή υποβάθµιση.

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας οφείλει να εξασφαλίζει τα απα-
ραίτητα ανταλλακτικά, καύσιµα και τα σέρβις των µηχανοκίνητων
οχηµάτων, των πολεµικών σκαφών και αεροσκαφών µας, σε πο-
σοστό τουλάχιστον το ανώτατο –να µην πω 100%, αν είναι δυνα-
τόν- ώστε να καταστούν όλα όσα διαθέτουµε εύχρηστα και
αξιοποιήσιµα. Εκτιµώ ότι εξασφαλίζετε όπως οφείλετε τα πυρο-
µαχικά.

Μιλάτε για την αναδιάταξη των Ενόπλων Δυνάµεων µε σύ-
σταση δοµών µικρότερων και ευέλικτων. Αυτές οι ευέλικτες
δοµές µε τη σφραγίδα των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ προκαλούν φόβο, αν
θυµηθούµε και την αναδιάταξη που κάνατε στα αστυνοµικά τµή-
µατα αλλά και τη διάθεση που δείξατε να κλείσετε τµήµατα συ-
νοριακής φύλαξης σε διάφορες κοµβικές περιοχές της χώρας
µας, δυστυχώς µηδέ εξαιρουµένης και της ιδιαίτερης πατρίδας
µου, τον Έβρο.

Παράλληλα, δεν διευκρινίζεται πόσο θα κοστίσει ο νέος φορέας
που δηµιουργήθηκε, που λέγεται Υπηρεσία Αξιοποίησης Ακίνητη
Περιουσίας Ενόπλων Δυνάµεων, ενώ παραµένουµε στο σκοτάδι
για τα λεγόµενα ισοδύναµα, αν και στον προϋπολογισµό σας πε-
ριλαµβάνεται το πάγωµα των µισθολογικών ωριµάνσεων, των οι-
κονοµικών προαγωγών των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας, σε αντίθεση µε τις υποσχέσεις που
έδωσε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ότι δεν θα ισχύσει το µέτρο
και θα καταθέσει ισοδύναµα. Ακόµα τα ψάχνουνε, πάντως. 

Καταλήγοντας, πιστεύω ότι ο προϋπολογισµός αυτός δεν πρό-
κειται να φέρει καµµία ανάπτυξη και θα βυθίσει σε περεταίρω
ύφεση τη χώρα µας και γι’ αυτό τον καταψηφίζω στο σύνολό του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Δριτσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι η προτελευταία οµιλήτρια και τε-
λευταίος οµιλητής για απόψε είναι ο κ. Παρασκευόπουλος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία

και σε αυτή τη συζήτηση προσήλθε, ξετυλίγοντας για ακόµη µια
φορά αυτό το απίθανο, το ευφάνταστο αφήγηµα του success
story. Προφανώς και έχει ξεµείνει από φαντασία, καθώς επιχειρή-
µατα ούτως ή άλλως πολιτικά δεν υπήρχαν. Δεν τα έχουµε ακού-
σει, από τον Γενάρη τουλάχιστον του 2015, αλλά δεν έχουµε
ακούσει ούτε και προτάσεις. Και ξαφνικά το ηµερολόγιο αυτές τις
µέρες έδειξε ξανά το τελευταίο τρίµηνο του 2014. Τι καλά που
ήταν όλα, δηλαδή, και ζούσαµε όλοι σε έναν παράδεισο, µέχρι που
ήρθε η κακιά Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ και τα κατέστρεψε όλα. 

Βέβαια, χρειάζεται –και αυτό είναι αλήθεια– αρκετό θράσος –
πραγµατικά χρειάζεται θράσος– να κουνάνε το δάχτυλο µε ύφος
χιλίων καρδιναλίων τις περισσότερες φορές οι κατ’ εξοχήν υπεύ-
θυνοι αυτής της κατάστασης, την οποία βιώνει η χώρα µας τα τε-
λευταία χρόνια, σε εµάς που τους τελευταίους τουλάχιστον
µήνες προσπαθούµε µε νύχια και µε δόντια να κρατήσουµε όρθια
την κοινωνία, αλλά και να προασπίσουµε οτιδήποτε µπορούµε σε
αυτή τη δυσµενή διεθνή, θα έλεγα, κατάσταση. 

Βέβαια, δεν είναι δυνατόν να πιστεύει κανένας ότι πείθετε την
κοινωνία. Προφανώς και όχι. Αυτό που πιστεύω ότι προσπαθείτε
να κάνετε, είναι κυρίως να δικαιώσετε τις συνειδητές, θα έλεγα,
επιλογές σας τις περισσότερες φορές, για να µην σας αδικήσω,

για να ασκήσετε µια πολύ σκληρή νεοφιλελεύθερη πολιτική,
όπως αυτή που ασκήσατε από το 2012 τουλάχιστον, βαδίζοντας
έτσι στα χνάρια των ακραίων συντηρητικών κύκλων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Και αυτή η περίοδος, όσο και αν προσπαθείτε να την κρύψετε,
σίγουρα είναι γραµµένη –και να το ξέρετε πάρα πολύ καλά– µε
τα πιο µελανά χρώµατα της σύγχρονης ιστορίας, όσο και αν προ-
σπαθείτε να βαφτίσετε, φυσικά, το ψάρι κρέας. 

Βέβαια, ειδικά από χθες, µπορώ να κατανοήσω την όποια αµη-
χανία των συναδέλφων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης –και όχι
µόνο– και γενικά της Αντιπολίτευσης, γιατί αυτή η συζήτηση διε-
ξάγεται προφανώς σε µια κρίσιµη συγκυρία εν µέσω µιας δια-
πραγµάτευσης και χωρίς να έχει κλείσει η αξιολόγηση, αλλά σε
ένα συγκεκριµένο πλαίσιο. 

Αυτό το πλαίσιο, θα έλεγα, ότι έχει φόντο δύο καθόλου αµε-
λητέες κατακτήσεις αυτής της Κυβέρνησης. Αφ’ ενός την από-
φαση του Eurogroup για τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για το χρέος
και αφ’ ετέρου το διάγγελµα του Πρωθυπουργού, του Αλέξη Τσί-
πρα, χθες το βράδυ. 

Αυτά στο µυαλό µου είναι σε εσάς κάτι σαν συµπληγάδες πέ-
τρες, όπου συνθλίβουν τα όποια αφηγήµατα είχατε το τελευταίο
διάστηµα ή µάλλον από την αρχή. Ένα ποτ πουρί ακούσαµε από
τον κ. Δηµοσχάκη πριν. Έχετε πιάσει, κύριε Δηµοσχάκη, όλα τα
αφηγήµατα και όλη την κριτική που µας ασκήσατε από τον Γε-
νάρη του 2015. Οπότε, µας θυµίσατε ακριβώς ποια είναι αυτά.
Άρα θεωρώ ότι αυτές οι δύο µεγάλες επιτυχίες που είχε η Κυ-
βέρνηση αυτή την εβδοµάδα, λειτουργούν σε εσάς µε αυτόν τον
τρόπο. 

Πλέον δεν µπορείτε σε κανέναν να πείτε ότι είµαστε µια ανί-
κανη Κυβέρνηση, µια Κυβέρνηση καταστροφική, ότι είµαστε απα-
τεώνες και ψεύτες. Και κάπου εδώ η µικροψυχία αρχίζει να
περισσεύει σε αυτή την Αίθουσα ως αντιπερισπασµός να πω εγώ,
σε τι ακριβώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Σε µια υποχρέωση
–και το ξαναλέω: υποχρέωση– της Κυβέρνησης, αν όχι εν γένει
του πολιτικού κόσµου, να κάνουµε τι; Να επουλώσουµε τις πλη-
γές που οι πολιτικές λιτότητας αφήνουν τα τελευταία χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτός ο προϋπολογισµός απο-
τελεί ένα σηµαντικό βήµα στην προσπάθεια που έχουµε αναλάβει
να αναχαιτίσουµε τη λιτότητα και να επιστρέψουµε στην ανά-
πτυξη την ελληνική οικονοµία. 

Παρά τις κινδυνολογίες και την καταστροφολογία, την οποία
έχουµε συνηθίσει, η ελληνική οικονοµία φαίνεται να προχωράει
και να επανέρχεται σε περίοδο αναπτυξιακής σταθερότητας. 

Θέλω να αναφερθώ σε δυο συγκεκριµένα πράγµατα για να µην
καθυστερήσω πάρα πολύ. Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκινήσω από κά-
ποια ποσοστά για την ανεργία των νέων, η οποία βέβαια την πε-
ρίοδο 2012-2014 ανήλθε σε επίπεδα ρεκόρ και το 2017 θα είναι η
πρώτη χρονιά, στην οποία θα µειωθεί καθαρά κάτω από το 50%. 

Συγκεκριµένα, η ανεργία των νέων στην Ελλάδα εκτιµάται ότι
θα κυµανθεί στο 48%, ποσοστό βέβαια που είναι τεράστιο σε
σχέση µε τα προ κρίσης επίπεδα, αλλά αποτελεί και την καλύ-
τερη επίδοση –και αυτό θα πρέπει να το αναγνωρίσουµε- από το
2012. Ήδη, για το 2016, η ανεργία των νέων αποκλιµακώθηκε ση-
µαντικά, κινούµενη βέβαια οριακά στο 50%, ενώ για το επόµενο
έτος φαίνεται ότι ακόµη περισσότερα παιδιά αναµένεται να
βρουν δουλειά. 

Κρίσιµα θέµατα, στα οποία αξίζει βέβαια να αναφερθούµε,
είναι και η ισχυροποίηση του κοινωνικού προϋπολογισµού, η κα-
θολική εφαρµογή του κοινωνικού επιδόµατος αλληλεγγύης, η
αύξηση του εθνικού σκέλους του προγράµµατος δηµοσίων επεν-
δύσεων και η ενίσχυση των υπερχρεωµένων νοικοκυριών για την
εξυπηρέτηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών. 

Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό του 2017, για το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, το συνολικό ύψος των
δαπανών εµφανίζεται αυξηµένο σε σχέση µε τις εκτιµήσεις του
περσινού προϋπολογισµού. Επιτέλους, κύριε Πρόεδρε, ο αθλη-
τισµός αρχίζει να παίρνει τη θέση που του αξίζει στην ελληνική
κοινωνία. Τα τελευταία δύο χρόνια φαίνεται ότι ο αθλητισµός
σταµατάει –και έτσι πρέπει να γίνει- να είναι ο φτωχός συγγενής
όλων των άλλων Υπουργείων.

Αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα –αυτό κάνουµε- και δεν τα
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κρύβουµε κάτω από το χαλί. Ενισχύουµε πάρα πολύ σηµαντικά
τον µαζικό αθλητισµό. Συγκρουόµαστε µε συµφέροντα του ελ-
ληνικού ποδοσφαίρου. Και αυτό το αποδείξαµε. 

Αρχίζουµε να λύνουµε προβλήµατα τα οποία υπήρχαν εδώ και
χρόνια από αδειοδοτήσεις, για παράδειγµα, σε διάφορα αθλητικά
κέντρα µέχρι το ότι ενισχύουµε και µαθαίνουµε στα παιδιά του δη-
µοτικού την κολύµβηση. Φέτος, για πρώτη φορά, κανένα κολυµ-
βητήριο δεν µένει κλειστό λόγω έλλειψης πετρελαίου. Συνεχίζουµε
την πολύ µεγάλη προσπάθεια που κάνουµε, ώστε ο αθλητισµός
να µην εκτρέφει τη βία, να µην εκτρέφει τη διαφθορά. 

Τέλος –και τελειώνω µε αυτό-, θα ήθελα να πω το εξής: Αυτή
η Κυβέρνηση θα συνεχίσει να µάχεται για την όσο το δυνατόν
πιο προωθηµένη διευθέτηση του ελληνικού χρέους χωρίς νέα
µέτρα. Καµµία απαίτηση –και το έχουν πει όλοι οι συνάδελφοί
µου- πέραν από αυτό που έχουµε συµφωνήσει δεν πρόκειται να
γίνει αποδεκτή. Τα αποτελέσµατα είναι ήδη ορατά και σε σχέση
µε τη µείωση της ανεργίας και ως προς την αύξηση της κοινωνι-
κής προστασίας. Επόµενα βήµατα πρέπει να είναι, φυσικά, η
εδραίωση της επιστροφής στην ανάπτυξη, η δηµιουργία περισ-
σότερων θέσεων εργασίας, αλλά και επενδύσεων για την πραγ-
µατική οικονοµία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Δριτσέλη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παρασκευόπουλος από το ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος

είναι και ο τελευταίος οµιλητής για απόψε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως τελευταίος Βουλευτής, οµι-

λητής, θα µπορούσα να πω, όπως είπε ο κ. Παπαφιλίππου, ότι
έχω άπλετο χρόνο ή να πω ότι δεν θα µακρηγορήσω, γιατί σας
βλέπω κουρασµένους. Νοµίζω ότι αυτό το οποίο είναι δεδοµένο
είναι ότι δεν µπορώ να αναφερθώ σε λεπτοµέρειες ή σε ειδικά
θέµατα τώρα πια. Πρέπει να είµαι σε ένα κλίµα επιλόγου των ση-
µερινών οµιλιών και οπωσδήποτε πρέπει να µιλήσω µε κάποια γε-
νικότητα.

Οπωσδήποτε αυτός ο προϋπολογισµός είναι µια σύνθεση
ανάγκης και πολιτικής, αριστερής πολιτικής, κατά την άποψή
µου, και ανάγκης, διότι εδώ έχουµε βρεθεί. 

Άκουσα τον κ. Χουλιαράκη να αναφέρεται σε σύνθεση, σε
ισορροπία, σε διλήµµατα. Μάλιστα, τις λέξεις αυτές τις χρησιµο-
ποίησε πολλές φορές. Προς στιγµή σκέφτηκα: Μήπως έχουµε
κεντρώο προϋπολογισµό και όχι αριστερό;. Διότι όλα αυτά δεί-
χνουν ότι ζυγίζουµε κάτι. Δεν είναι έτσι, διότι το θέµα είναι τι συν-
θέτουµε, τι βάζουµε στο ζύγι και στο δίληµµα ποια επιλογή
κάνουµε. 

Στο ζύγι αυτός ο προϋπολογισµός έχει βάλει και το κράτος δι-
καίου και το κράτος πρόνοιας, όχι µόνο την ανάπτυξη, όχι µόνο
την προέλκυση επενδυτών, η οποία µπορεί να γίνει µέσω µιας συγ-
κεκριµένης δηµοσιονοµικής πολιτικής µεταξύ άλλων, αλλά έχει
βάλει και τη στήριξη των δύο αυτών πυλώνων της δηµοκρατίας. 

Και για µεν τη στήριξη του κράτους δικαίου απλώς να θυµίσω
ότι αυτός ο προϋπολογισµός αυξάνει τη χρηµατοδότηση των σω-
φρονιστικών καταστηµάτων, του σωφρονιστικού συστήµατος,
κάτι το οποίο δεν εισφέρει µόνο ένα προνοιακό όφελος για τους
ανθρώπους που είναι σε πολύ δύσκολη θέση και σε πολύ δύσκο-
λες συνθήκες µέσα στη φυλακή, αλλά εισφέρει και ασφάλεια,
αφού στο µέτρο που οι συνθήκες εντός των φυλακών γίνονται
ανθρώπινες, έχουµε λιγότερη δευτερογενή εγκληµατικότητα. 

Και σε ό,τι αφορά τις προνοιακές παροχές, νοµίζω ότι όποιος
ζει σε αυτόν τον κόσµο δεν µπορεί παρά να εκτιµά και να µην υπο-
τιµά µε κανέναν τρόπο τις χθεσινές παροχές και προς τους νησιώ-
τες, αλλά ιδιαίτερα προς τους χαµηλοσυνταξιούχους. Πρέπει να
έχει χάσει κάποιος την επαφή µε τον κόσµο για να υποτιµήσει τη
σηµασία αυτών των παροχών, βεβαίως, οι οποίες δεν είναι και οι
µόνες. 

Βεβαίως, εδώ έρχεται η ισορροπία κι εδώ φαίνεται ότι η ισορ-
ροπία, η οποία αυτή τη στιγµή έχει αποτυπωθεί στον προϋπολογι-
σµό, έχει ένα αριστερό πρόσηµο. Δεν ενδιαφέρει µόνο η
ανάπτυξη. Αν ενδιέφερε µόνο η ανάπτυξη, χωρίς να µας ενδιαφέ-
ρει αν αυτή είναι δίκαιη, εάν θα διευκολύνει την αποκατάσταση
της ισότητας ή αν θα εισφέρει ισότητα, τότε θα µπορούσε να είναι
και ο προϋπολογισµός ενός κράτους το οποίο δεν είναι δηµοκρα-
τικό. 

Αυτό το οποίο ήθελα να πω, επίσης, ως προς τη δηµοσιονοµική
πλευρά του προϋπολογισµού είναι το εξής: Άκουσα προηγούµε-
νους οµιλητές να παραπονούνται ή εν πάση περιπτώσει να κατα-
κρίνουν την πολιτική αυτής της Κυβέρνησης από άποψη
φορολογική, διότι δεν κατόρθωσε να καταπολεµήσει, όπως είπαν
οι οµιλητές, τη φοροδιαφυγή.

Θέλω να θυµίσω κάτι. Η Κυβέρνηση αυτή, το 2015 εισέφερε µια
ρύθµιση µε τον ν.4356, σύµφωνα µε την οποία µπορεί να γίνει
χρήση και παρανόµως κτηθέντων αποδεικτικών µέσων, όταν συν-
τρέχουν κάποιοι συνταγµατικοί όροι. 

Τι µπορούσε να πετύχει αυτή η ρύθµιση, αυτός ο κανόνας; Μπο-
ρούσε να πετύχει να υπάρξει µια αποτελεσµατική καταπολέµηση
της διαφθοράς, µεταξύ άλλων και της φοροδιαφυγής, η οποία βε-
βαίως δεν προκύπτει συνήθως µε αποδεικτικά στοιχεία τα οποία
βρίσκονται εύκολα και παντού, αλλά βρίσκεται όταν ανακαλύπτον-
ται κάποια στοιχεία τα οποία είναι επιµελώς κρυµµένα. 

Τι ειπώθηκε κατά κόρον από την Αντιπολίτευση απέναντι στη
ρύθµιση αυτή; Ότι επιτρέπει τη χρήση παρανόµως κτηθέντων απο-
δεικτικών µέσων, αν και το Σύνταγµα αυτό το αποκλείει. Είναι απλό
να θυµίσει κανείς ότι, βεβαίως, το Σύνταγµά µας περιλαµβάνει δια-
τάξεις οι οποίες µεταξύ τους είναι συγκρουσιακές, κατοχυρώνει
τα ατοµικά δικαιώµατα του πολίτη, τα προσωπικά του δεδοµένα
από µια παράνοµη αφαίρεση ενός δικού του εγγράφου ή οτιδή-
ποτε άλλο µπορεί να ονοµάζεται ως υποκλοπή εγγράφου, αλλά
από την άλλη πλευρά, δίνει στον πολίτη και το δικαίωµα δικαστικής
προστασίας.

Πώς µπορείς να έχεις δικαίωµα δικαστικής προστασίας και να
έχεις προστασία και να πας στο δικαστήριο, αν το µοναδικό σου
αποδεικτικό µέσο δεν µπορείς να το χρησιµοποιήσεις; Το Σύν-
ταγµα πρέπει να σταθµίσει δύο αντίρροπες ανάγκες. Από τη µια
το ατοµικό δικαίωµα της προστασίας του προσωπικού δεδοµένου
και από την άλλη το δικαίωµα της δικαστικής προστασίας του πο-
λίτη που θέλει να βρει το δίκιο του. 

Αυτή τη στάθµιση είχε ο ν.4356 ακριβώς µε τα κριτήρια, µε τις
αρχές τις οποίες προσφέρει το Σύνταγµα για όσους πρέπει να κά-
νουν σταθµίσεις: Αναλογικότητα, αξιοπρέπεια, να µην έχει απο-
σπαστεί το αποδεικτικό µέσο µε όρους που πλήττουν την
αξιοπρέπεια, και βεβαίως µοναδικότητα, το αποδεικτικό αυτό µέσο
να είναι το µοναδικό το οποίο υπήρχε. 

Νοµίζω ότι είναι σαφές από όλες τις απόψεις ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση και µε αυτόν τον προϋπολογισµό προσπαθεί και να θεραπεύ-
σει τις προβληµατικές καταστάσεις της οικονοµίας, οι οποίες
έχουν συσσωρευθεί στη χώρα µας µέχρι σήµερα, αλλά και να δια-
φυλάξει υπέρ των πολιτών τα ατοµικά και κοινωνικά τους δικαιώ-
µατα. Γι’ αυτό και τον ψηφίζω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παρασκευόπουλο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.47’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Σάββατο 10 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 14.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτη-
σης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµι-
κού έτους 2017».
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